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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

Η επιτομή
του blame game

Είμαστε στην περίοδο του να κατα-
νοήσουμε τη μεγάλη εικόνα, να βά-
λουμε σε σειρά τη σκέψη μας και να
μελετήσουμε τα επόμενα βήματα στο
Κυπριακό, αλλά ακούμε παράλληλα
μηνύματα. Κάποιοι για να αποδείξουν
είτε ότι τα έλεγαν, είτε πως οι εξελίξεις
στο Κυπριακό τους δικαίωσαν και
πως άλλοι χειρισμοί θα μπορούσαν
να γίνουν. Την ίδια ώρα η Τουρκία θέ-
λει, μέσω του blame game, να υπάρξει
μια άλλη διαδικασία. Η τ/κ ηγεσία
βρήκε μέσω του blame game τη φωνή
της. Έχουν δίκιο. Γιατί όλοι κρίνουν
το αποτέλεσμα, όταν κανείς από όσους
μιλάνε σήμερα, δεν θα είχε ή δεν επέ-
δειξε το απαιτούμενο θάρρος για να
κάνει την υπέρτατη προσπάθεια όταν
έπρεπε. Κουνάνε μόνο το δάχτυλο και
κατηγορούν, αλλά αυτή είναι η επιτομή
του blame game.  

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΜΟΥΣΙΚΗ

To συγκρότημα «Τρίο Τεκκέ» στην «Κ»
Το κυπριακό νεο-ρεμπέτικο συγκρότημα «Τρίο Τεκκέ» παρου-
σιάζει τη νέα του δισκογραφική δουλειά «Ζivo» με τον Dave De
Rose και μιλάνε στην «K» για το συγκρότημά τους, τη μουσική
τους και τη συνεργασία τους με τον Αγγλο-ιταλό μουσικό.

ΘΕΑΤΡΟ

Φανταστικό Θέατρο: «Ιφιγένεια εν Αυλίδι» 
Η σκηνοθέτιδα Μαγδαλένα Ζήρα και το Φανταστικό Θέατρο ανεβά-
ζουν την τραγωδία του Ευριπίδη «Ιφιγένεια εν Αυλίδι» στη νεκρή ζώνη
στη Λευκωσία. Η παράσταση στοχεύει στην αφύπνιση της ιστορικής
μνήμης. «Ο Ευριπίδης ήταν πειραματιστής» λέει στην «Κ» η Μ. Ζήρα.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Η παράδοση δίνει οξυγόνο στη μουσική
Ο Γιώργης Ξυλούρης, έρχεται με τον Jim White στο φεστιβάλ
του Φέγγαρου και μιλάει στην «Κ» για την παραδοσιακή μουσι-
κή, τη σχέση του με τον αυστραλό ντράμερ και το πρότζεκτ
τους «Xylouris-White».
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΔΗΣ Σελ. 14
Nα καταστεί η Κύπρος Περιφε-
ρειακό Κέντρο Εκπαίδευσης

ΝΙΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ Σελ. 11
Το κατά Άιντε Ευαγγέλιο

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 6
Το πλαίσιο Γκουτιέρες και ο δρό-
μος για μηδενικά στρατεύματα

Από το βουητό
στο τράνταγμα
Μαρτυρίες κατοίκων της Κω

Δύο νεκροί, πάνω από 100 τραυματίες
και ζημιές σε κτίρια και στο λιμάνι ήταν
ο απολογισμός του προχθεσινού σει-
σμού στην Κω. Η επόμενη μέρα βρίσκει
το νησί να μετρά τις πληγές του. Κά-
τοικοι του νησιού αφηγούνται στην
«Κ» τις ώρες του σεισμού. Σελ. 21

Η αγορά ακινήτων
δεν ελκύει ξένους
Πολύ λίγες οι επενδύσεις

Η κυπριακή αγορά ακινήτων δεν προ-
σφέρεται για επενδύσεις. Σε έρευνα
της Global Property Guide, η Κύπρος
καταλαμβάνει την 31η θέση μεταξύ 36
χωρών. Κάποιες αγορές πολυτελών κα-
τοικιών γίνονται στη Λεμεσό, την Πάφο
και τη Λάρνακα. Οικονομική, σελ.4

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ

Στο Φάκελο 
θα αναζητηθούν 
αγνοούμενοι  

Στην πρώτη του συνέν-
τευξη, ως Πρόεδρος της
Βουλής, ο Δημήτρης
Συλλούρης θέτει το
πλαίσιο αξιοποίησης του

Φακέλου της Κύπρου καθιστώντας
την αναζήτηση στοιχείων για τους
αγνοουμένους  ως προτεραιότητα. Ο
κ. Συλλούρης αναφέρει ότι έχει κάνει
επαφές και με άλλες χώρες που εν-
δεχομένως να έχουν στην κατοχή
τους στοιχεία από την τραγωδία του
1974. Διαβεβαιώνει ότι ο Φάκελος για
την Κύπρο μετά από  σχετική προερ-
γασία θα αναρτηθεί στην ιστοσελίδα
της Βουλής των Αντιπροσώπων. Σελ. 9

ΜΑΧΗ ΜΕ ΤΟΝ ΧΡΟΝΟ

Η Οδύσσεια του ΑΚΕΛ
για τις προεδρικές
Με εμφανή ραθυμία και έχοντας ως
αντίπαλο το χρόνο, το ΑΚΕΛ καλείται
να κλειδώσει τον εκλεκτό του και να
μπει στην προεκλογική μάχη. Καθόλη
την προηγούμενη περίοδο, η ηγεσία
του κόμματος, επικεντρωμένη στο Κυ-
πριακό, έκανε πρόχειρους προεκλογι-
κούς χειρισμούς που έπληξαν την ει-
κόνα του ΑΚΕΛ και απέρριψε αρκετά
πρόσωπα –ακόμη και κομματικά στε-
λέχη- θέλοντας να μην εγκαταλείψει
τις κόκκινες γραμμές της. Σελ. 10

Αρωμα Bad Bank στη μείωση των ΜΕΔ
Οι διαφορές με τις πλατφόρμες που δημιούργησαν οι τράπεζες

Σε μοντέλο που παραπέμπει στη δημιουργία
Τράπεζας Αναδιάρθρωσης Στοιχείων Ενερ-
γητικού έχουν προχωρήσει πλέον τα μεγα-
λύτερα Πιστωτικά Ιδρύματα της Κύπρου,
καθώς προσπαθούν να διαχειριστούν τα
Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια. Οι προσπάθειες

για μείωση των ΜΕΔ με αναδιαρθρώσεις
δεν έφεραν τα αναμενόμενα αποτελέσματα.
Ετσι δημιούργησαν πλατφόρμες για αντι-
μετώπιση των δανείων που δεν εξυπηρε-
τούνται. Πρόκειται για λύσεις που έχουν
άρωμα Bad Bank. Οικονομική, σελ.5

Ενα από τα μεγαλύτε-
ρα παγόβουνα απο-
κολλήθηκε από την
παγοκρηπίδα της Αν-
ταρκτικής, όπως ανα-
κοίνωσαν οι επιστήμο-
νες, δημιουργώντας
βάσιμο κίνδυνο για τη
ναυσιπλοΐα στην πε-
ριοχή.Το παγόβουνο
έχει βάρος που ξεπερ-
νά το ένα τρισεκατομ-
μύριο τόνους. Σελ. 24

Λιώνει σιγά σιγά ο γίγαντας των πάγων

<<<<<<<

Στην απαίτηση Τσαβούσογλου
προς Αναστασιάδη για τουρκική

βάση σκόνταψε, η κατά Άιντε,
συμφωνία στις εγγυήσεις. Σελ. 5

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΕΙΣ

Τρεις αρχηγοί 
και ο Σερντάρ
μιλούν στην «Κ»

ΑΝΤΡΟΣ VS ΝΙΚΟΛΑΣ: Κόντρα για το
πλαίσιο Γκουτιέρες. Απαντούν σε έξι
καίρια ερωτήματα της «Κ» για το Κυ-
πριακό και τα ενεργειακά. Σελ. 6 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: «Να μην είναι
βάση συζήτησης το πλαίσιο Γκουτιέ-
ρες». Τι λέει για τα τουρκικά σενάρια και
τις προεδρικές του ’18. Σελ. 8

ΣΕΡΝΤΑΡ ΝΤΕΝΚΤΑΣ: «Έχουμε προ-
τάσεις που θα προκαλέσουν έκπληξη»,
λέει ενώ ανακαλεί πλέον την υποστήρι-
ξή του σε λύση ΔΔΟ. Σελ. 15

Ετοιμάζουν κλίμα και εδαφος για τον Οκτώβριο
Η κυριαρχούσα άποψη ΓΓ και ΣΑ θα εκδηλωθεί στις συναντήσεις Γκουτιέρες με Αναστασιάδη και Ακιντζί τον Σεπτέμβριο

Η έκθεση του ΓΓ του ΟΗΕ προς το Συμ-
βούλιο Ασφαλείας θα είναι εκτενής ως
προς το τι διαδραματίστηκε στο Κρανς
Μοντάνα και, σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», θα επικρέμαται ως «Δαμόκλειος
Σπάθη» πάνω από τα εμπλεκόμενα μέρη

για επανέναρξη των συνομιλιών. Το κεί-
μενο ετοιμάζεται από την ομάδα της
Αποστολής  Καλών Υπηρεσιών στην Κύ-
προ, υπό τον κ. ΄Αιντε, ο οποίος θα το
δώσει στο ΓΓ πριν από την αποχώρησή
του τέλη Αυγούστου. Πάντως, στο από-

φθεγμα Άιντε, στη συνέντευξή του στον
Αποστόλη Ζουπανιώτη, ότι τη μακρά νύ-
χτα του δείπνου, «είδαμε τη δυνατότητα
να φτάσουμε στο τελικό συνολικό πακέτο,
με πολλά στοιχεία ένα εκ των οποίων
ήταν το τέλος των εγγυήσεων», η Λευ-

κωσία αντιδρά αρμοδίως στην «Κ», ενώ
παράλληλα υψηλά ιστάμενη πηγή δεν
αποκλείει τα περί ενεργοποίησης της
διαδικασίας το φθινόπωρο, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι θα υπάρξει διεξοδική και
λεπτομερής προετοιμασία. Σελ. 4

Η «μάχη» συνεχίζεται
για τον Αμερικανό Πρό-
εδρο, αφού κάλεσε
ανοιχτά τους γερουσια-
στές του κόμματός του
να περάσουν ένα νομο-
σχέδιο για την κοινωνική
ασφάλιση και την περί-
θαλψη πριν αποχωρή-
σουν από την Ουάσινγ-
κτον για τη διακοπή των
εργασιών του Κογκρέ-
σου, τον Αύγουστο. Ο
ίδιος αισθάνεται ότι είναι
πολύ κοντά στην κατάρ-
γηση του Obamacare, το
έχει πει και δημοσίως,
ωστόσο μένει να διαφα-
νεί αν θα τα καταφέρει
και με τι κόστος. Σελ. 23

Ψάχνει εργαλείο ο Τραμπ για να κόψει το Obamacare
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Ο ΦΡΑΝΚΟ «ΑΔΕΙΑΖΕΙ» ΤΗ ΜΟΝΑΡΧΙΑ:
Λονδίνον, Ιούλιος.- Ολαι σχεδόν αι αγγλικαί
εφημερίδες δημοσιεύουν εκτενείς δηλώσεις του
στρατηγό Φράνκο προς την εφημερίδα «A.B.C.»
της Σαλαμάνκας. [...] Αναφερόμενος εις προ-
ηγουμένας δηλώσεις του περί του καθεστώτος
της Ισπανίας, το οποίον εσφυρηλάτησε την ενότητα
και το μεγαλείον της εις το παρελθόν [μοναρχία],
είπε: «Ωμίλησα πάντοτε περί μιας πιθανότητος.
Προσθέτω σήμερον ότι η πιθανότης αύτη υπόκειται
εις τας απαιτήσεις της στιγμής. [...] Το μόνον
όμως πράγμα το οποίον πρέπει να με απασχολή
σήμερον είναι ο τερματισμός του πολέμου, και
κατόπιν η δημιουργία ενός νέου κράτους επί στε-
ρεών θεμελίων. Δεν δύναμαι συνεπώς να θεωρήσω
τον εαυτόν μου ως αναπληρωματικήν δύναμιν.
Εάν φθάση η στιγμή προς παλινόρθωσιν, η νέα
μοναρχία πρέπει να είναι πολύ διάφορος της μο-
ναρχίας η οποία έπεσε το 1931 [...].»

ΕΣΗΕΑ ΥΠΕΡ ΤΗΣ ΑΕΡΟΠΟΡΙΑΣ: Η «Ενωσις
Συντακτών» απηύθυνε προς την Α. Ε. τον Αξιότιμον
Κύριον Πρόεδρον του Υπουργικού Συμβουλίου
[Ιωάννης Μεταξάς] την εξής επιστολήν: «Σεβαστέ
μοι Κύριε Πρόεδρε, το Διοικητικόν Συμβούλιον
της “Ενώσεως Συντακτών” Αθηνών έχει την τιμήν
να καταστήση δι’ εμού γνωστόν προς την Υ. Ε.
ότι ενέκρινε πίστωσιν εκ δραχμών πεντήκοντα
χιλιάδων (αρ. 50.000) ως εισφοράν του Σωματείου
μας υπέρ της Βασιλικής Αεροπορίας. […] Με την
έκφρασιν των αισθημάτων βαθυτάτου σεβασμού
των επαγγελματιών δημοσιογράφων και εμού
προσωπικώς προς Υμάς και την σεβαστήν Κυ-
βέρνησιν. Ο Πρόεδρος της “Ενώσεως Συντακτών”
Αθηνών Νικόλ. Ζαρίφης.»

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
23.VΙΙ.1937

Αν σε εμάς που λόγω
επαγγέλματος το Κυ-
πριακό μας έχει γίνει
δεύτερη φύση, το Κρανς
Μοντάνα άφησε πολλά
ερωτηματικά και γκρίζες

ζώνες, αντιλαμβάνεται κανείς τι μπορεί
να σκέφτεται ένας απλός  πολίτης. Ιδι-
αίτερα  εκείνος που προσδοκεί ότι μια
λύση μπορεί να του αποδώσει ξανά
την πόλη, το χωριό, το σπίτι του ή
έστω κάποια χρήματα ή καλύτερα να
ζήσει σε μια πατρίδα επανενωμένη
χωρίς στρατούς  και περιορισμούς.
Πώς όμως να καταλάβει κανείς τι συ-
νέβη στην Ελβετία στις αρχές Ιουλίου
όταν μετά από όσα ακούσαμε από τον
Πρόεδρο περί της τουρκικής αδιαλ-
λαξίας ( με τις διακηρύξεις όλων των
πολιτικών αρχηγών να συμφωνούν)
και που σύμφωνα με τον κ. Αναστα-
σιάδη που δεν άφησε για άλλη μια
φορά να λυθεί το Κυπριακό, οι εξηγή-
σεις που δόθηκαν στη συνέχεια από
πρωτοκλασάτους αξιωματούχους του
κράτους και αρχηγούς κομμάτων είναι
αντικρουόμενες; Εν πρώτοις εκείνο
που ο Ν. Κοτζιάς διακήρυττε στον
Κρανς Μοντάνα περί λύσης με μηδέν
στρατεύματα και μηδέν εξηγήσεις,
ανατράπηκε από τη σχετική δήλωση
Κασουλίδη πριν μερικές μέρες ότι «μη-
δέν εγγυήσεις και μηδέν στρατός δεν
είναι θέση της ε/κ πλευράς αλλά τούρ-
κικη προπαγάνδα». Κι ακούγεται λογικό
όταν θυμηθεί κανείς ότι ο Τσαβούσο-
γλου το σέρβιρε καθημερινά στην Ελ-
βετία σαν όνειρο θερινής νυκτός της
ελληνικής πλευράς. Η δήλωση Κασου-
λίδη στην ουσία επικυρώνεται και από
τη δήλωση Αβέρωφ Νεοφύτου μετά
τη συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου
στην παρουσία Κοτζιά: «Αυτό που
πρέπει να κατοχυρώσουμε ως Κεκτη-
μένο είναι την θέση του ΓΓ του ΟΗΕ
για κατάργηση Εγγυήσεων, μονομερών
δικαιωμάτων, αποχώρηση κατοχικού
στρατού, οι Εγγυήτριες Δυνάμεις δεν
μπορούν να είναι αυτές που θα επο-
πτεύουν την εφαρμογή της λύσης και
για τα αγήματα ΕΛΔΥΚ και ΤΟΥΡΔΥΚ
να αποφασιστεί σε ανώτατο επίπεδο
Πρωθυπουργών». Με το πλαίσιο Γκου-
τιέρες, συμφωνεί και ο Άντρος Κυ-
πριανού ο οποίος σήμερα στην «Κ»
(σελ.6) τονίζει ότι «το πλαίσιο που
έθεσε ο Γκουτιέρες πρέπει να διασωθεί
και τα κεκτημένα των διαπραγματεύ-
σεων να διαφυλαχτούν». Αντίθετα,

κάθετα αντίθετοι με το πλαίσιο Γκου-
τιέρες οι Νικόλας Παπαδόπουλος και
Γιώργος Λιλλήκας. Ο πρώτος λέει στην
«Κ» ότι, «το πλαίσιο που υιοθέτησε ο
κ. Γκουτιέρες κρίνεται από εμάς στην
καλύτερη περίπτωση ως ασαφές έως
και αρνητικό» (σελ. 6).  Ο δεύτερος
τονίζει ότι  «πως το πλαίσιο Γκουτιέρες
δεν πρέπει να είναι η βάση συζήτησης,
εισηγούμενος να αποφευχθεί το πλαί-
σιο Γκουτιέρες να υιοθετηθεί από την
έκθεση της UNFICYP», (σελ. 8).  Την
ίδια ώρα από τη συνέντευξη Άιντε
στον συνάδελφο Αποστόλη Ζουπα-
νιώτη προκύπτει ότι τα ΗΕ δεν αντι-
λαμβάνονται τα ίδια πράγματα, όπως
η πλευρά μας και ότι υπό προϋποθέσεις
που ήσαν εφικτές η κατάργηση των
εγγυήσεων ήταν στο τραπέζι. Γίνεται
επίσης αντιληπτό ότι όλα θα κατα-
γραφούν λεπτομερώς στην έκθεση
του ΓΓ, τότε όλοι θα πρέπει να διευ-
κρινίσουμε κατά πόσον θέλουμε να
προχωρήσει η διαδικασία διανύοντας
οριστικά το τελευταίο μίλι. Αυτά σκε-
φτόμενος όλες αυτές τις μέρες, το από-
γευμα της 20 Ιουλίου διερχόμενος με
το αυτοκίνητό μου έξω από το προ-
εδρικό μέγαρο, αναγκάστηκα να στα-
ματήσω με υπόδειξη της αστυνομίας
για να περάσει η πορεία μιας ομάδας
φοιτητών. Ήταν καμιά πενηνταριά
παιδιά του Δράσις ΚΕΣ, φορούσαν
μαύρες μπλούζες με την Κύπρο σε
χρώματα ελληνικής σημαίας και φώ-
ναζαν δύο συνθήματα: «Τιμούμε τους
νεκρούς-όχι στους πολιτικούς» και
«Ελλάς-Κύπρος-Ένωσις»…  Ακριβώς
43 χρόνια μετά την τραγωδία του πρα-
ξικοπήματος που έφερε στην Κύπρο
τον τουρκικό στρατό κατοχής. Και
εδώ είναι η ουσία της κακοδαιμονίας
μας. Αν 43 χρόνια μετά το δίδυμο έγ-
κλημα, οι φοιτητές μας, λίγοι ή πολλοί
δεν έχει σημασία, διότι και οι λίγοι
μπορούν να προκαλέσουν μεγάλη ζη-
μιά,  δεν αντιλαμβάνονται –προφανώς
ως ανιστόρητοι, από πού προέκυψαν
τα δεινά του τόπου, κύριος αυτουργός
γι’ αυτό είναι η παιδεία μας. Αυτή είναι
η μέγιστη νάρκη στο οικοδόμημα μιας
πατρίδας που δεν εννοεί να μάθει από
τα λάθη της και μοιραία είναι κατα-
δικασμένη να τα επαναλάβει. Φρονώ
ότι μπήκαμε στην περίοδο που θα
αποδειχθεί ότι η έσχατη πλάνη είναι
χειρότερη της πρώτης. Δυστυχώς…  

Η μέγιστη νάρκη 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην καφρίλα. Που δεν σταματάει ού-
τε μπροστά στα πολλά χρόνια μιας για-

γιάς και την τραυματίζει στο γήπεδο. Αυτή
νομίζετε ότι θα σταματήσει με ένα νομο-
σχέδιο του Ιωνά; Ε, τι άλλο να του ζητή-
σουμε; Να μας κάνει ανθρώπους από ζώα
που είμαστε, με νομοσχέδιο; 

2 Στο θηλασμό. Άλλο παράδειγμα αυτό.
Που κατακεραυνώσαμε μια μάνα που

θήλασε το παιδί της σε δημόσιο χώρο. Αλ-
λά έχουμε επίπεδο. Το κάναμε με ύβρεις
εναντίον της στα social media. Δεν το κά-
ναμε με δημόσιο πετροβολισμό όπως κά-
νουν οι απολίτιστοι. Έχει διαφορά. 

3 Στην προσάρτηση. Που δεν έχει για τα
κατεχόμενα, αλλά έχουν φέρει νερό,

ρεύμα, από Τουρκία όλες οι εισαγωγές
και οι πληρωμές, τώρα με νοσοκομείο, τέ-
μενος στη Μόρφου και αυτοκινητόδρομο
που θα ενώνει Λεύκα-Μόρφου. Α, δεν το
ξέρατε; Ε να που το μάθατε…

4 Στη μη ανάγκη. Που δεν ήταν ανάγκη
να κατέβει ο Κοτζιάς αλλά μόλις κατέ-

βηκε και θύμισε σε εκείνους που είχαν
ξεχάσει τι έγινε στην Ελβετία, σαν να έπε-
σαν οι τόνοι. Καμιά τελεία δεν βλέπω να
βάζουν ορισμένοι.

5 Στο πρωτοσέλιδο. Δηλαδή πόσο πιο
έξυπνη βγήκε η εφημερίδα που «απο-

κάλυψε» ότι η μικρή Μαρίε είναι σε σκά-
φος; Η πληροφορία ήταν γνωστή, αλλά
πέραν του αν ίσχυε ή όχι, που παιζόταν σε
ψηλό επίπεδο το θέμα, δεν γράφτηκε για
να μην προκληθεί πρόβλημα. Αν νιώθεις

δεν το βγάζεις. Τόσο απλά. Αν δεν νιώ-
θεις, το κάνεις πρωτοσέλιδο.

6 Στον Μακρόν του. Αν ήταν εύκολο να
βρει τον Κύπριο Μακρόν το ΑΚΕΛ θα

το είχε κάνει. Το δύσκολο είναι να ξανα-
βρεί την πειθώ του, που ο καθένας έλεγε
το κοντό και το μακρόν του με τα όσα προ-
ηγήθηκαν αναζητώντας έναν Μακρόν. 

7 Στο despacito. Γιατί πριν φτάσει στην
πηγή το κόμμα, σπάσανε τα νεύρα των

συντρόφων με την αστοχία και το να αυ-
τός είναι ο υποψήφιος, ο άλλος είναι.
«Αυτό δεν είναι σπάσιμο, είναι despaci-
mo», είπε στέλεχος παραπέμποντας στο
χιτ της εποχής. 

8 Στους απλήρωτους. Ως πότε; Ακόμη
μια εβδομάδας χαμηλής μισθοδοσίας

για τους βουλευτές πέρασε! Μαζέψτε δυ-
νάμεις για την επόμενη, που θα δείτε με
λύπη τα 4.000 ευρώγκρος και πάλι στον
τρεχούμενο! Υπομονή. Η λύτρωση αδέλ-
φια είναι κοντά! 

9 Στην εξυπνάδα. Πρέσβης στην Αθήνα
δεν έκρυψε τη συμπάθειά του για την

Τουρκία και πάνω κάτω είπε πως είμαστε
κοντά σε μπελάδες. Δεν πάτε για κανένα
περίπατο στο γραμμικό καλύτερα; Πόσες
καριέρες να φτιάξει και πόσοι να το παί-
ξουν έξυπνοι πάνω στο Κυπριακό; Κανεί… 

10 Στο τηλέφωνο. Δεν υπάρχει πλάνο,
είναι τυχαία τα νούμερα λένε από

το ΔΗΚΟ για τα τηλέφωνα που μας παίρ-
νουν. Το δεν υπάρχει πλάνο και είναι τυ-
χαία τα νούμερα, δεν πάει και στον προ-
γραμματισμό του κόμματος, έτσι; 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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The eye of the tiger… 
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Η επιστροφή του αστρολόγου, και η πριγκιπική... cyta
Όσο κι αν κάποιοι βιάστηκαν να τον ξεγρά-
ψουν ο Άιντε, ο χαμογελαστός αστρολόγος, θα
είναι πάλι εδώ αύριο, επιβεβαιώνοντας πως
δεν τα παρατάει εύκολα... Σύμφωνα με όσα
μου μετέφερε πηγή μου από τον Λόφο της
Εξουσίας, “δεν αναμένονται και σπουδαία
πράγματα από τον Άιντε και προβλέπεται πως
μάλλον θα ζητήσει να σταματήσει η αλληλοε-
πίρριψη ευθυνών για να μην χαλάσει περισσό-
τερο το κλίμα και να υπάρχει μια ελπίδα για το
Φθινόπωρο”...

Στην ερώτησή μου “μα υπάρχει ακόμα ελπίδα
για το Φθινόπωρο;” η απάντηση ήταν: “Ναι,
κάποιοι στα Ηνωμένα Έθνη, περιλαμβανομέ-
νου και του Άιντε μιλούν για νέο μομέντουμ
που αφορά τα όσα κερδήθηκαν στο Κρανς
Μοντάνα και ζητούν ηρεμία και αναστοχασμό
με στόχο την επανεκκίνηση των συνομιλιών”!
Όπως χαρακτηριστικά μου ανέφερε: “Φαίνε-
ται πως ο Άιντε πιστεύει πως οι συναστρίες εί-
ναι ακόμη ευνοϊκές και τα όσα περάσαμε τους
τελευταίους μήνες αποτελούν ένα αστρικό
παιχνίδι που μάλλον υποχωρεί, όπως συμβαί-
νει με τους μετασεισμούς ενός μεγάλου σει-
σμού”...

Πάντως οι πληροφορίες που φθάνουν κοντά
μου από πολλές πηγές είναι πως ο “μάγος”
Αναστασιάδης, μπορεί να έχει κάνει τα... “μα-
γικά” του με τα λάστιχα των αυτοκινήτων, μπο-
ρεί να έταξε λαγούς και πετραχήλια στη Λάρ-
νακα, μπορεί να έκανε τον Κοτζιά να τον υμνεί
αλλά δεν κατάφερε να πείσει όλους για τις
προθέσεις του!

Παλιός πολιτικός φίλος του Αναστασιάδη μου
ανέφερε προχθές πως “η επιμονή του να τα
χειρίζεται όλα σχεδόν μόνος και προσωπικά
εκτός του ότι τον εκθέτει προκαλεί και διάφο-
ρα λειτουργικά προβλήματα και εκθέτει και
τους συνεργάτες του και τους υπουργούς
του”. Σύμφωνα με τον ίδιο “η μουρμούρα γύ-
ρω του όλο και αυξάνεται και κάποιοι μιλούν
για ένα κουρασμένο παλικάρι που χρειάζεται
άμεσα διακοπές, ηρεμία και να κλείσει επιτέ-
λους την πρίζα!”

Η ίδια πηγή μου αναφέρθηκε και στο Κυπρια-
κό και στο ναυάγιο του Κρανς Μοντάνα. “ Έχει
μπερδέψει τους πάντες και δεν είναι σίγουρο
ότι αυτό του προσθέτει πόντους” μου ανέφε-
ρε και πρόσθεσε: “Ξαφνικά μας βγήκε πιο
σκληρός από τους σκληρούς και δεν έχουμε
καταλάβει εάν το νέο του πρόσωπο είναι αλη-
θινό ή αν είναι καθαρά προεκλογικό. Ακόμα
και τα στελέχη του ΔΗΣΥ βάζουν μεταξύ τους
στοιχήματα για το πόσο θα διαρκέσει η νέα με-
ταμόρφωση”...

Από το κόμμα του λαού ακούω πως σχολιά-
στηκε έντονα προχθές το νέο ατόπημα και
“έτρεχαν ξανά να σώσουν ό,τι σώζεται”. Αυτή
τη φορά η γκάφα αφορούσε την αναφορά στη
συνεργασία ΑΚΕΛ - Συμμαχίας Πολιτών και την
εμπλοκή του Γιώργου Λιλλήκα σε δημοσίευμα
της «Χαραυγής» που προκάλεσε μικρές και
μεγάλες αναταράξεις... Ένα πουλάκι μου ανέ-
φερε πως υπήρξε και απολογία από την ηγε-
σία του κόμματος “για τον τρόπο που το χειρί-
στηκε η Χαραυγή” και υπόσχεση “για λήψη
μέτρων ώστε να μην ξανασυμβεί”. 

Από την άλλη ο Γιώργος Λιλλήκας, “ήρεμος
όπως πάντα, φαίνεται να μετράει καλά τα κουκιά
του” σύμφωνα με πηγή μου από τη Συμμαχία.
Όπως μου αναφέρθηκε: “Λίγοι μπορούν να αμ-
φισβητήσουν πως ο Λιλλήκας τελευταία ακού-
γεται ως η φωνή της λογικής. Αυτό το επιβεβαι-
ώνουν στελέχη από όλα τα κόμματα και από το
ΑΚΕΛ και από τον ΔΗΣΥ και από τους Ενδιάμε-
σους και είναι ο κύριος λόγος για τον οποίο η
υποψηφιότητά του κερδίζει συνεχώς έδαφος
παρά τα όσα διαδίδονται από καλοθελητές”...

Νέο επεισόδιο με την... cyta του Νικόλας φορ
Πρέσιτεντ μου αποκάλυψε μυστική πηγή μου
στην πριγκιπική αυλή. Σύμφωνα με όσα μου
μετέφερε τις τελευταίες ημέρες, υπήρξε κα-

ταιγισμός παραπόνων και αρνήσεων να δεχ-
θούν τα τηλεφωνήματα του επιτελείου που
τους πληροφορούσαν για τις δραστηριότητες
του υποψήφιου προέδρου και το συλλαλητή-
ριο των κομμάτων του Ενδιάμεσου...

Μάλιστα ο πρίγκιπας αντέδρασε έντονα για
την “τσαπατσουλιά” κάποιων που οδήγησαν
ακόμα και σε επίσημη έρευνα εναντίον του
επιτελείου για παραβίαση προσωπικών δεδο-
μένων! 

Η ίδια πηγή με ενημέρωσε και για τα... γαλλι-
κά που έριξαν κάποιοι αρχισύμβουλοι του
πρίγκιπα γιατί διαπιστώθηκε πως δεν εργά-
ζονται με το ίδιο κέφι όλα τα κόμματα που στη-
ρίζουν την υποψηφιότητά του.
Δόθηκε μάλιστα νέο ραντεβού στο επιτελείο
για συντονισμό και οργάνωση των επόμενων
βημάτων και σ’ αυτό κλήθηκαν και πρόσωπα
κλειδιά από όλα τα συνεργαζόμενα κόμματα...

ΚΟΥΪΖ: Αληθεύει ότι αμέσως μετά την εξαγγε-
λία έργων 70 εκατομμυρίων στη Λάρνακα από
τον Αναστασιάδη, την Παρασκευή ήρθε αμφι-
σβήτηση... εκ των έσω; Σύμφωνα με όσα
άκουσα κάποιος Λαρνακέας από ΔΗΣΥ μεριά
συμφώνησε με την... διάγνωση του ΑΚΕΛ για
έργα-ξαναζεσταμένο φαΐ...

«Τον κουρασμένο άνδρα γρήγορα το κρασί θα ξεσηκώσει!» Όμηρος.
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ΗΝΩΜEΝΑ EΘΝΗ
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΌΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΏΤΗ

Λίγο πριν αρχίσουν την περασμένη
Τρίτη οι ανεπίσημες διαβουλεύσεις
του Συμβουλίου Ασφαλείας (ΣΑ) με
θέμα την ενημέρωση από τον ειδικό
σύμβουλο του Γενικού Γραμματέα
για τα διαμειφθέντα στη Διάσκεψη
για την Κύπρο στον ΚρανςΜοντάνα,
συνομιλώντας με διπλωμάτη χώρας
μονίμου μέλους του Συμβουλίου
Ασφαλείας, αναρωτήθηκα μήπως
ζητώντας «να μην υπάρξει παιγνίδι
αλληλοεπίρριψης ευθυνών (blame
game)», το κάνουν απλά για να κρα-
τήσουν και πάλι ίσες αποστάσεις
και να μην επικρίνουν την Τουρκία.
«Θα σου πω κάτι που είπαμε και
στους Ε/Κ. Ήταν και άλλοι πέραν
των πλευρών στο δείπνο και έχουν
διαφορετική εκτίμηση από αυτούς
για τα γεγονότα». Και μου έδειξε το
non paper της Λευκωσίας εν όψει
των συζητήσεων στο Σ.Α. για την
UNFICYP, στο οποίο τονιζόταν με-
ταξύ άλλων ότι: «παρά τις προσπά-
θειες του ΓΓ του ΟΗΕ για την επιτυχή
έκβαση της Διάσκεψης για την Κύ-
προ, η διαδικασία παρακωλύθηκε
ως αποτέλεσμα της επιμονής της
Τουρκίας να έχει το δικαίωμα μο-
νομερούς επέμβασης στην Κύπρο,
μέσω της συνέχισης της Συνθήκης
Εγγυήσεων του 1960 και της Συν-
θήκης Συμμαχίας, η οποία ήταν
ένας ευφημισμός για δικαιώματα
πάνω στην Κύπρο. Της μόνιμης πα-
ρουσίας των τουρκικών στρατευ-

μάτων στην Κύπρο. Της διεκδίκησης
να εφαρμόζει οποιαδήποτε ειρη-
νευτική συμφωνία, τόσο στις εσω-
τερικές της πτυχές όσο και στις
υποχρεώσεις που θα αναλάμβανε
άμεσα η ίδια η Τουρκία». Μετά την
ολοκλήρωση της ενημέρωσης του
ΣΑ ακολούθησαν οι δηλώσεις του
Κινέζου προέδρου του Σώματος,
του Εσπεν Μπαρθ Άιντε και της
Ελίζαμπεθ Σπέχαρ. Ο πρώτος κάλεσε
εκ μέρους όλων των μελών του ΣΑ
τους εμπλεκόμενους «να διατηρή-
σουν τις δεσμεύσεις τους για μία
διευθέτηση, να διατηρήσουν τα
κέρδη που επετεύχθησαν και να
προβληματιστούν για τον καλύτερο

τρόπο να επαναρχίσουν τη διαδι-
κασία», ενώ ο Άιντε προέτρεψε να
μην υπάρξει αλληλοεπίρριψη ευ-
θυνών.

Εντός του ΣΑ, μόνο η Αίγυπτος
επέρριψε ευθύνες στην Τουρκία για
την αποτυχία των συνομιλιών, ενώ
η Ρωσία μίλησε για προβλήματα
στην οργάνωση της διαδικασίας,
σημειώνοντας ότι δεν πρέπει να
αναμένεται συγκεκριμένο χρονο-
διάγραμμα για την επίτευξη τελικής
συμφωνίας. Ο

Σήκωσε το γάντι 
Τόσο ο πρόεδρος Αναστασιάδης,

με την αποκλειστική του συνέντευξη
την περασμένη Κυριακή στην «Κ»,
όσο και ο ΥΠΕΞ Νίκος Κοτζιάς με
τις δηλώσεις του στη Λευκωσία,
επέρριψαν ευθύνες στον Ειδικό
Σύμβουλο. Κυβερνητική πηγή που
ρωτήσαμε αν τελικά πιστεύει ότι
παρόμοιες δηλώσεις είναι απαραί-
τητες τις παραμονές της ενημέρω-
σης του ΣΑ και της διαδικασίας για
την υιοθέτηση του ψηφίσματος της
UNFICYP, απάντησε αρνητικά. Ο
ίδιος ο ειδικός σύμβουλος του ΓΓ,
στην ημίωρη συνέντευξη που πα-
ραχώρησε στον υπογράφοντα για
το ΚΥΠΕ, σηκώνει το γάντι και δίνει
τις δικές του απαντήσεις, τόσο για
την κριτική που του ασκήθηκε, όσο
και για το τι συνέβη στο μαραθώνιο
δείπνο της 6ης προς 7η Ιουλίου που
οδήγησε στο άδοξο κλείσιμο της
διάσκεψης από το ΓΓ του ΟΗΕ. Κι
αν τα δήλωσε δημόσια και μάλιστα
αμέσως μετά την ενημέρωση του

ΣΑ και τις παραμονές της επίσκεψής
του στην Κύπρο, είναι προφανές
ότι το έπραξε με τις ευλογίες του
ΓΓ του κι ότι έχει ενημερώσει και
διάφορους άλλους «σημαντικούς
παίκτες». Φαίνεται επίσης ότι την
άποψη αυτή συμμερίζεται και η
Βρετανία κι έτσι εξηγείται η υποδοχή
στο ΣΑ της ερμηνείας της πλευράς
μας για τα όσα συνέβησαν στο δεί-
πνο. Να σημειωθεί ότι την Τετάρτη
ο κ. Άιντε είχε συνάντηση στη Νέα
Υόρκη με τον αρμόδιο για το Κυ-
πριακό στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ, βοη-
θό υφυπουργό Τζόναθαν Κόεν.

Ο τελευταίος είχε συνομιλία και
με τον Τ/Κ διαπραγματευτή Οζντίλ
Ναμί. Κι ενώ άκουσε ευγενικά στη
συνάντηση που είχαν την Πέμπτη,
τις τοποθετήσεις του πρέσβη Ανδρέα
Μαυρογιάννη, ήταν φανερό ότι ζη-
τούσε κάτι περισσότερο από απλά
λόγια για τις προθέσεις της πλευράς
μας, στα επόμενα βήματα. Ο κ. Άιντε
θα βρίσκεται σήμερα στη Λευκωσία

για λίγα εικοσιτετράωρα, με σκοπό
να δώσει οδηγίες στην ομάδα της
Αποστολής  Καλών Υπηρεσιών για
την σύνταξη της έκθεσης που θα
ετοιμάσει για την περίοδο των συ-
νομιλιών και θα δώσει στο ΓΓ του
ΟΗΕ πριν την αποχώρησή του από
καθήκοντά του, περί τα τέλη Αυ-
γούστου με αρχές Σεπτεμβρίου. Θα
έχει επίσης επαφές και με τους ηγέ-
τες καθώς και άλλους. Η επίσκεψη
πάντως δεν χαρακτηρίζεται «απο-
χαιρετιστήρια».

Ο ίδιος δήλωσε ότι το πότε θα
επιλέξει ο ΓΓ να δώσει την έκθεση
στο ΣΑ είναι δική του υπόθεση,
ωστόσο, σύμφωνα με διπλωματικές
πηγές, η έκθεση – πέραν του στοι-
χείου της εκτενούς καταγραφής -
θα επικρέμαται ως «Δαμόκλειος
Σπάθη» πάνω από τα εμπλεκόμενα
μέρη, δηλαδή μοχλός πίεσης για
επανέναρξη των συνομιλιών. Επι-
πρόσθετα, τόσο από τις δημόσιες
δηλώσεις πριν και μετά τη συνε-

δρίαση του ΣΑ (βρετανός πρέσβης,
Σπέχαρ και Άιντε) όσο από τις πλη-
ροφορίες που διέρρευσαν από τη
συζήτηση που έγινε (τοποθέτηση
αμερικανού)  και τις διαβουλεύσεις
για το ψήφισμα, όπου οι ΗΠΑ για
άσχετους με το Κυπριακό λόγους
επιμένουν στην «στρατηγική αξιο-
λόγηση των ειρηνευτικών επιχει-
ρήσεων), το κλίμα θα είναι αρνητικό
στην επόμενη συζήτηση για την
UNFICYP, τον Ιανουάριο, αν δεν
υπάρχει διαδικασία. Η κυριαρχούσα
άποψη, τόσο στη Γραμματεία του
ΟΗΕ, όσο και μεταξύ των μελών
του ΣΑ, είναι ότι η «περίοδος περι-
συλλογής» δεν θα πρέπει να ξεπε-
ράσει το Σεπτέμβριο. Δηλαδή, μετά
τησυνάντηση που θα έχει ο Αντόνιο
Γκουτιέρεςστο περιθώριο τα Γενικής
Συνέλευσης με τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη κι αμέσως μετά με τον
Μουσταφά Ακιντζί, ώστε η επόμενη
κίνηση στο Κυπριακό να γίνει τον
Οκτώβριο. 

Η επόμενη κίνηση
στο Κυπριακό
να γίνει τον Οκτώβριο  
Η κυριαρχούσα άποψη των ΗΕ και των μελών του ΣΑ θα εκδηλωθεί
στις συναντήσεις του ΓΓ με Αναστασιάδη και Ακιντζί το Σεπτέμβριο

Ερ. Από αυτά που άκουσα, στο
τέλος φτάσαμε στο (επίμαχο) ερώ-
τημα και στη συνέχεια ο ΓΓ έκλεισε
τη Διάσκεψη. Μήπως παρερμήνευσε
τι του είπε ο Τούρκος Υπουργός Εξω-
τερικών, ότι από την πρώτη μέρα
δεν θα υπάρχει σύστημα εγγύησης;
Αυτό συμβαίνει;

Απ. Είναι δύσκολο να μιλήσουμε
για εμπιστευτικές συνομιλίες. Πρέπει
να διατηρήσω κάποια εμπιστευτικά
στοιχεία. Αυτό που μπορώ να σας
πω είναι ότι ο ΓΓ δεν παρερμήνευσε
τίποτα. Ήμασταν στην ίδια συνάν-
τηση και ήταν αρκετά σαφές τι συ-
νέβαινε. Από τις διάφορες διμερείς
επαφές είδαμε τη δυνατότητα να
φτάσουμε εκείνη τη νύχτα στο τελικό
συνολικό πακέτο. Ένα συνολικό
πακέτο με πολλά στοιχεία σε αυτό,
ένα από τα οποία θα ήταν το τέλος
των εγγυήσεων.

Ερ. Εάν αυτό το πακέτο δεν πα-
ρουσιάστηκε εγγράφως σε όλους,
πώς θα μπορούσε να συμφωνηθεί;

Απ. Η συμφωνία θα καταγραφό-
ταν από εμάς αφού θα συμφωνείτο
από τους επικεφαλής της αντιπρο-
σωπείας. Είναι κατ’ ακρίβεια μια φυ-
σιολογική διαδικασία στο τέλος πα-
ρόμοιων διαπραγματεύσεων. Όλα
τα μέρη είχαν ορισμένες γραπτές
προτάσεις, αλλά υπήρχαν και  ορι-
σμένα πράγματα που είπαν στον
ΓΓ. Επειδή ο ΓΓ δοκίμαζε τα όρια
του καθενός από τους συμμετέχον-
τες. Είπε, θέλω να ακούσω τι θέλεις,
θέλω να μάθω ποια είναι η κόκκινη
γραμμή σου και θέλω να κατανοήσω
πού είναι η ευελιξία σου.

Ερ. Ο ΓΓ δήλωσε ότι «αυτό κατά-
λαβα ότι είπε ο κ. Τσαβούσουγλου,
αυτό κατάλαβα ότι είπε ο κ. Αναστα-
σιάδης κλπ.”. Όταν ο κ. Κοτζιάς ή ο
κ. Αναστασιάδης ρώτησαν τον κ.
Τσαβούσογλου, «το είπατε αυτό» και
η απάντησή του ήταν όχι, πώς θα
μπορούσε να παρουσιαστεί αυτό;

Απ.Δεν είναι ακριβώς ό,τισυνέβη.
Το πρόβλημα είναι ότι αυτές οι συ-
νομιλίες ήταν εμπιστευτικές. Αλλά
μερικά από αυτά που έχω διαβάσει
ότι φέρεται να ανέφερε σε εκείνο
το δείπνο είναι απλά λάθος. Επι-
τρέψτε μου να πω αυτό. Σε αυτά τα

ιδιαίτερα ευαίσθητα ζητήματα, ο
ΓΓ, εγώ και δύο μέλη της ομάδας
μου ήμασταν σε πάρα πολλές διμε-
ρείς συναντήσεις, εξετάζοντας τα
όρια των απόψεων των ατόμων,
συμπεριλαμβανομένης ασφαλώς
της Τουρκίας, για να δούμε αν υπήρ-
χε ένα τελικό πακέτο που πιστεύαμε
ότι θα δεχτούν οι υπόλοιποι. Έτσι,
αυτό που είπε ο ΓΓ στο δείπνο βα-
σίστηκε σε αυτές τις συνομιλίες και
δεν ήταν λάθος. Επιτρέψτε μου να
μιλήσω γενικά γιατί είναι ευκολότερο
να απαντήσω. Ένα μέρος σε μια τέ-
τοια συνάντηση μπορεί να πει, «αυτή
είναι η θέση μου, αυτή είναι η θέση
σου, αυτά δεν είναι συμβατά». Ένας
διαμεσολαβητής ή ένας διευκολυν-
τής μπορεί να πει «εάν εσείς μετα-
κινηθείτε λίγο εδώ και αυτός λίγο
εκεί, τότε θα μπορούσαμε να βρούμε
κάτι αμοιβαία αποδεκτό; Αυτό θα
μπορούσε να είναι μια προφορική
επικοινωνία και στη συνέχεια ο ΓΓ
θα μπορούσε τελικά να πει «αυτή
είναι η αίσθησή μου από τη συζή-
τηση» (“this is my reading of the
room»). Τότε θα μπορούσε να κα-
ταγραφεί. Ετσι ορισμένες φορές
δουλεύει σε δύσκολες διαπραγμα-
τεύσεις όπως αυτές. Δεν είναι κάθε
τι βασισμένο σε έγγραφες τοποθε-
τήσεις. Η σταθερή μας πεποίθηση
ήταν και παραμένει ότι σε αυτή τη
συνολική ανάγνωση θα ήταν δυνα-
τόν - με βάση πολλούς παράγοντες
- να τεθεί τέρμα στο σύστημα εγ-
γυήσεων. Αυτό που δεν μπορούσαμε
ακόμα να πούμε ήταν ότι είχαμε την
τελική απάντηση στο χρόνο της πα-
ρουσίας των στρατευμάτων. Ήταν
σαφές ότι τα στρατεύματα θα ήταν
μειωμένα και ήταν επίσης σαφές
ότι όταν μειώνονταν θα ήταν κάτω
στα παλιά επίπεδα. Αλλά μεταξύ της
ρήτρας λήξης ισχύος και της ρήτρας
αναθεώρησης δεν είχαμε ακόμα την
τελική συμφωνία.Συνεπώς, προχω-
ρούσαμε προς μια σημαντική πρόοδο
όσον αφορά τις εγγυήσεις, αλλά εξα-
κολουθούσαμε να έχουμε τα εκκρεμή
ζητήματα στα στρατεύματα. Επι-
τρέψτε μου να είμαι σαφής: Υπήρχε
συμφωνία ότι ο αριθμός του θα ήταν
πολύ χαμηλός μετά τη μείωση,  ο

χρόνος δεν είχε ακόμη συμφωνηθεί. 
Ερ. Είπατε «κινούμασταν προς

αυτήν την κατεύθυνση», αλλά δεν
είχαμε ακόμα φθάσει στο «καμία
εγγύηση».

Απ. Θα μπορούσαμε να το κάνου-
με εκείνο το βράδυ. Αυτό είναι σα-
φές.

Ερ. Δεν ήταν η πρόταση του κ.
Τσαβούσογλου τερματισμός της
Συνθήκης Εγγυήσεων μετά από 15
χρόνια;

Απ.Η επίσημη θέση της Τουρκίας
ήταν ότι οι εγγυήσεις θα πρέπει να
καταργηθούν σταδιακά μετά από
αρκετά χρόνια. Αυτή η άποψη ήταν
γνωστή σε όλους. Αλλά πέραν τού-
του, ο ΓΓ και εγώ όταν δοκιμάζαμε
την ευελιξία όλων κατανοήσαμε ότι
ως συμβολή στο τελικό πακέτο, θα
έπρεπε να είναι δυνατόν όλοι να
συμφωνήσουν σε άμεσο τερματισμό
των επεμβατικών δικαιωμάτων  με
την έναρξη της ισχύος - αλλά, φυσικά,
μόνο εάν συμφωνήσουν με το υπό-
λοιπο του τελικού πακέτου. Επιπλέον,
θα έπρεπε αυτό να είναι μια συμβι-
βαστική πρόταση από το ΓΓ – όχι
πρόταση από κανένα μέρος.  Στη
διάρκεια της διάσκεψης, ο ΓΓ, ο κ
Φέλτμαν και εγώ, είχαμε όλοι μας
καταστήσει σαφές σε αυτούς ότι

δεν πιστεύουμε καθόλου ότι μια
συμφωνία θα είναι δυνατή χωρίς
τερματισμό των δικαιωμάτων πα-
ρέμβασης. Κι αυτ΄΄ο ήταν αυξανό-
μενα κατανοητό σε όλους. 

Ερ . Γιατί λοιπόν δεν συνέχισε ο
ΓΓ;

Απ. Ελαβε την απόφαση αυτή
αφού πήρε την αίσθηση τι συνέβαινε
στο δωμάτιο και τι έγινε εκείνο το
βράδυ. Εξήγησα επί μακρόν στο
Συμβούλιο Ασφαλείας - ότι τα δια-
φορετικά μέρη είχαν επικεντρωθεί
σε διαφορετικά στοιχεία. Οι Τουρ-
κοκύπριοι είχαν επικεντρωθεί σε
θέματα πολιτικής ισότητας και οι
Ελληνοκύπριοι σε θέματα ασφαλείας.
Αυτό είναι θεμιτό. Θα είχαμε μια
λύση που θα προσφέρει ένα νέο κα-
θεστώς ασφαλείας, το οποίο θα μπο-
ρούσε να αποτελεί μέρος μόνο ενός
συνολικού πακέτου. Δεν μπορούσε
να ζήσει τη δική του ζωή. Μία δια-
δοχική προσέγγιση, πρώτα κάνεις
την ασφάλεια, στη συνέχεια το πε-
ριουσιακό, τη διακυβέρνηση κλπ
δεν θα δούλευε. Στην κρίσιμη αυτή
τελική στιγμή μία συμφωνία θα υλο-
ποιείτο μόνο ως πακέτο όλοι θα κα-
τόρθωνα να πάρουν ό,τιήταν πλέον
σημαντικό γι αυτούς ενώ θα βοη-
θούσαν τους άλλους να πάρουν ό,τι

ενδιέφερε περισσότερο τους άλλους.
Επικεντρωθήκαμε σε αυτό, αλλά
πρέπει να πω ότι υπήρξαν μερικά
πολύ σημαντικά και πολύ εποικο-
δομητικά ανοίγματα από την ελλη-
νοκυπριακή πλευρά .. από τον κ.
Αναστασιάδη, στο εσωτερικό μέ-
τωπο. Βεβαίως, ήταν και στο πλαίσιο
«υπό όρους» (pretended) ή αντικεί-
μενο άλλο επιτευγμάτων.  Δεν υπήρ-
ξαν προσφορές που θα ίσχυαν από
μόνες τους, εξαρτώνταν από άλλα
επιτεύγματα Αυτό ακριβώς προσπα-
θούσαμε να κάνουμε. Ο ΓΓ ρωτούσε,
«ποιά είναι τα τελικά χαρτιά σας,
μπορείτε να πάτε λίγο μακρύτερα»
και κατά περίσταση τα μέρη μας
έλεγαν «ναι, μπορούμε να προχω-
ρήσουμε λίγο περισσότερο αν κι οι
άλλοι πράξουν το ίδιο.»..

Ερ.Έτσι, αν ήμασταν τόσο κοντά,
γιατί δεν συνεχίσατε και ζητήσατε
περίοδο «περισυλλογής» (cooling
period) κλπ;

Απ. Θα μπορούσαμε να ξεκινή-
σουμε αύριο το πρωί, αν ήταν στο
χέρι του ΟΗΕ. Αλλά χρειαζόμαστε
όλα τα μέρη να συνεχίσουν και δεν
διαισθάνομαι ότι αυτό συμβαίνει
τώρα. Ελπίζω όμως να διαπιστώσω
περισσότερα από τους ηγέτες όταν
τους συναντήσω ξανά την επόμενη
εβδομάδα. 

Ερ. Ακούσατε κάποιον να λέει
«Δεν θέλω να συνομιλήσω»; Η τε-
λευταία λέξη ήταν του  ΓΓ.

Απ. Είπε ότι μετά από όσα που
άκουσε κατά τη διάρκεια του δεί-
πνου, δεν βλέπει καμία προοπτική
συνέχισης της διάσκεψης, για πα-
ράδειγμα την επόμενη εβδομάδα,
με δεδομένη τη διάθεση που δημι-
ουργήθηκε. Ρώτησε τους συμμετέ-
χοντες αν συμφωνούν και συμφώ-
νησαν. Ήταν ένα κλειστό και πολύ
ιδιαίτερο δείπνο. Αυτό που μπορώ
να σας πω είναι ότι όλοι στο δωμάτιο
κατανοούσαν ότι δεν πήγαινε που-
θενά. Η επιδείνωση της αμοιβαίας
εμπιστοσύνης ήταν προφανής. Το
κλίμα, ο τόνος, ο τρόπος που μιλού-
σαν οι άνθρωποι ο ένας για τον άλλο
και μεταξύ τους δεν ταίριαζε σε αν-
θρώπους που επρόκειτο να ενω-
θούν».

Τι αποκάλυψε ο Άιντε για το καταληκτικό δείπνο 

Άιντε: Ο ΓΓ δεν παρερμήνευσε τίποτα. Ούτε δήλωση Τσαβούσογλου. Από τις
διάφορες διμερείς σχέσεις είδαμε τη δυνατότητα να φτάσουμε εκείνη τη νύ-
χτα στο τελικό συνολικό πακέτο, με πολλά σε αυτό στοιχεία, ένα από τα
οποία θα ήταν το τέλος των εγγυήσεων.

Η αντίδραση
της Λευκωσίας 

<<<<<<<

Η έκθεση του ΓΓ θα είναι
εκτενής και θα επικρέμα-
ται ως «Δαμόκλειος Σπά-
θη» πάνω από τα εμπλε-
κόμενα μέρη, για επανέ-
ναρξη των συνομιλιών. 

<<<<<<<

Υψηλά ιστάμενη πηγή
που μίλησε στην «Κ», δεν
αποκλείει επανέναρξη
της διαδικασίας υπό την
προϋπόθεση ότι θα
υπάρξει διεξοδική και λε-
πτομερής προετοιμασία. 

Αιντε: Προχωρούσαμε προς μια σημαντική πρόοδο όσον αφορά τις εγγυήσεις, αλλά εξακολουθούσαμε να έχουμε τα
εκκρεμή ζητήματα στα στρατεύματα. Επιτρέψτε μου να είμαι σαφής: ο αριθμός θα ήταν πολύ χαμηλός, ο χρόνος δεν
είχε ακόμη συμφωνηθεί.

Σε ό,τι αφορά τις διεργασίες στα
Ηνωμένα Έθνη σχετικά με το Κυ-
πριακό και ενδεχόμενες κινήσεις
προς ενεργοποίηση της διαδικασίας
το φθινόπωρο, υψηλά ιστάμενη πη-
γή στη Λευκωσία που μίλησε στην
«Κ», δεν αποκλείει επανέναρξη της
διαδικασίας υπό την προϋπόθεση
ότι θα υπάρξει διεξοδική και λεπτο-
μερής προετοιμασία. Εξάλλου αρ-
μόδια πηγή ενώπιον της οποίας τέ-
θηκε η αντίληψη Άιντε ότι η Τουρ-
κία εν ολίγοις αποδέχθηκε κατάρ-
γηση της συνθήκης εγγυήσεων και
παρεμβατικών δικαιωμάτων από
την πρώτη μέρα της λύσης, σημεί-
ωσε: «Τέτοιες αναφορές του κ. Άιν-
τε επιβεβαιώνουν αυτό που ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης ανέφερε στη
συνέντευξή του στην «Κ»
(16.072017), ότι δυστυχώς ο κ. Άιν-
τε σε πολλές των περιπτώσεων πί-
στευε ότι συμβαίνει αυτό που ήθε-
λε να συμβεί και μέσα σε αυτό το
πλαίσιο υποβάθμιζε ουσιαστικές
διαφωνίες και δυσκολίες που προ-
έκυπταν στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων. Μάλιστα σε πολλές των
περιπτώσεων, τόσο ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας όσο και ο Διαπραγμα-
τευτής, μέσα από συγκεκριμένα πα-
ραδείγματα και αναφορές, αποδεί-
κνυαν στον κ. Άιντε το λανθασμένο
της εν λόγω προσέγγισής του. Εάν
τα όσα ο κ. Άιντε ισχυρίζεται περί
των προθέσεων της Τουρκίας είναι
αληθή, τότε γιατί ο ΓΓ των ΗΕ δεν
προχώρησε στην έκδοση ενός ανα-
κοινωθέντος Τύπου που θα αναφε-
ρόταν στην κατάργηση της Συνθή-
κης Εγγυήσεως και των όποιων
επεμβατικών δικαιωμάτων της
Τουρκίας από την πρώτη μέρα; Την
ίδια στιγμή, αν τα γεγονότα έχουν
όπως ισχυρίζεται ο κ. Άιντε,  πώς
εξηγούνται οι δηλώσεις του Τούρ-
κου ΥΠΕΞ κ. Τσαβούσογλου στις 11
Ιουλίου ότι δεν ήταν δυνατό να δεχ-
θεί η Τουρκία μια «ανόητη πρότα-
ση» που προέβλεπε κατάργηση του
δικαιώματος επέμβασης, κατάργη-
ση των εγγυήσεων και αποχώρηση
των τουρκικών στρατευμάτων από
την Κύπρο με χρονοδιάγραμμα;  
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Το Οκτώβριο του 2016 (9/10/2016)
η «Κ» είχε φέρει στη δημοσιότητα
την ιδέα-πρόταση με αφετηρία τις
ΗΠΑ για τη δημιουργία δυο βάσεων
στην Κύπρο, μιας ελληνικής και μιας
τουρκικής, ώστε να απαντηθεί το
ερώτημα της ασφάλειας. «Ενώ είχε
προηγηθεί πρόταση για τουρκική
βάση στην Κύπρο από τον Αμερικανό
Αντιπρόεδρο Τζο Μπάιντεν, όπως
προκύπτει, στη Νέα Υόρκη ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Νίκος Ανα-
στασιάδηςπληροφορήθηκε τον σχε-
διασμό για διαμόρφωση δύο στρα-
τιωτικών βάσεων, μιας τουρκικής
και μιας ελληνικής στην Κύπρο. Μια
τέτοια λύση θα σήμαινε ότι η Κύπρος
θα μετατρεπόταν σε ένα κράτος με
μόνιμες στρατιωτικές βάσεις τριών
χωρών (Τουρκία, Ελλάδα, Ηνωμένο
Βασίλειο) και προφανώςθα ανέτρεπε
τη θέση για κατάργηση των εγγυή-
σεων, οπότε και γι’ αυτό τον λόγο
δεν αναμένεται να γίνει δεκτή από
την Ελλάδα ή την Κύπρο», γράφαμε
τότε στο σχετικό ρεπορτάζ.

Οι εξελίξεις των επόμενων μηνών
και τα πίσω-μπρος σε όλη τη διαδι-
κασία των συνομιλιών, δεν έδωσαν
την ευκαιρία να συζητηθεί το κε-
φάλαιο ασφάλεια και εγγυήσειςπριν
θέσει την ατζέντα ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας για τη διάσκεψη στο
Κρανς Μοντάνα. Αυτό όμως δεν ση-
μαίνει σε καμία περίπτωση πως η
τουρκική πλευρά δεν είχε άποψη
και θέση για το ζήτημα όλο αυτό το
διάστημα. Τουναντίον, την επανα-
λάμβανε με σταθερότητα καθόλη
τη διάρκεια των συνομιλιών, με τον
ΥΠΕΞ ΜεβλούτΤσαβούσουλου να
κορυφώνει την πόλωση αναφερό-
μενος στην Ελβετία σε «όνειρο απα-
τηλό» μιας λύσης με μηδέν στρατό
κι εγγυήσεις. Πληροφορίες της «Κ»
επιμένουν πως αν και Λευκωσία και

Αθήνα απέρριψαν άμεσα την πρό-
ταση για τη δημιουργία τουρκικής
βάσης στην Κύπρο, αυτή έκανε την
εμφάνισή της από την πίσω πόρτα
στην πρόσφατη διάσκεψη του Κρανς
Μοντάνα. 

Η επιδίωξη 
Η σταθερή στρατιωτική παρουσία

της Τουρκίας στην Κύπρο, λειτούρ-
γησε τελικά ωςο παράγοντας εκείνος
που τίναξε τη διαδικασία στο Κρανς
Μοντάνα στον αέρα, σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» από αρμόδιες
πηγές που δεν διαψεύδονται. Δια-
φαίνεται σε αυτό το πλαίσιο ότι, πέ-
ραν της επίσημης ρητορικής και
όσων έβγαζε προς τα έξω η πλευρά
της Τουρκίας, η επιμονή της στην
πρόταση για δημιουργία στρατιω-
τικής βάσης ήταν μονόδρομος. Σε
αυτό το πνεύμα κινήθηκε και ο Με-
βλούτΤσαβούσογλου στην Ελβετία.
«Επανέλαβε τη θέση του, την πρό-
τασή του, η οποία ποια ήταν; Ση-
μαντική, όπως έλεγε, μείωση στρα-
τευμάτων χωρίς να καθορίζει το πώς
για να φτάσουμε στο συμφωνημένο
αριθμό και εσαεί παραμονή στρα-
τευμάτων. Ζητούσαν ξεκάθαρα βάση
στην τ/κ πολιτεία με αντίστοιχη εν-
δεχομένως βάση στην ε/κ πολιτεία»,

τονίστηκε αρμοδίως στην εφημερίδα.
Τούτου λεχθέντος, συνεπάγεται ότι
είχε ήδη θέσει τα θεμέλια της απο-
τυχίας της διάσκεψης η Τουρκία,
πριν καν κατέλθει στο ελβετικό θέ-
ρετρο για δεύτερη φορά ο ΓΓ των
ΗΕ Αντόνιο Γκουτιέρες. Και πριν,
φυσιολογικά, φτάσουμε στο περι-
βόητο δείπνοπου έθεσε καιεπίσημα
τους τίτλους τέλους. Η ε/κ πλευρά,
όπως και πέρυσι στις ΗΠΑ έτσι και
στην Ελβετία, δεν άφησε κανένα
περιθώριο συζήτησης για το εν λόγω
ζήτημα. Στην πρώτη περίπτωση ο
προβληματισμός ήταν έντονος, στη

δεύτερη επικράτησε η απογοήτευση.
Κι αυτό διότι η συγκεκριμένη πρό-
ταση, σύμφωνα και με το τότε ρε-
πορτάζ της «Κ», έπεσε στο τραπέζι
από την Τουρκία και σε μέλη των
πέντε μονίμων μελών του Συμβου-
λίου Ασφαλείας. Οι αντιδράσεις των
οποίων μπροστά σε αυτή την ιδέα
κινήθηκαν με το περίβλημα των γε-
ωπολιτικών συνθηκών και μεταβο-
λών που θέτουν με ρόλο την Κύπρο,
στη μεγάλη εικόνα της Ανατολικής
Μεσογείου. Δεν πήγε όμως παρα-
κάτω τότε εφόσον πρώτο θέμα επι-
καιρότητας ήταν το ζήτημα Γκιουλέν
στην Τουρκία, η θυελλώδης συζή-
τηση που είχαν ο τότε αντιπρόεδρος
των ΗΠΑ με τον Πρόεδρο της Τουρ-
κίας και η εμπλοκή της Κύπρου και
σε αυτά τα πλαίσια. Οπότε απέμεινε
να δοθεί μια σαφής απάντηση στο
τι μέλλει γενέσθαι με την εν λόγω

πρόταση, αν πράγματι θα επιδιώ-
κονταν μέχρι τέλους η πραγμάτωσή
της, αν παρέμενε ως διαπραγματευ-
τικό χαρτί στο πλαίσιο της διαδικα-
σίας ή αν εγκαταλείφθηκε. Η επα-
νάληψή της στο Κρανς Μοντάνα
προκάλεσε συνακόλουθα απογοή-
τευση εφόσον έγινε ξεκάθαρο πως
δεν είχε διάθεση για θετικά βήματα
η Τουρκία. 

Τα όρια Τσαβούσογλου
Από την άλλη πλευρά, δυο μέτρα

και δυο σταθμά όσοναφορά τις στά-
σεις και την ευελιξία για να μην κα-
ταρρεύσει η διαδικασία στο Κρανς
Μοντάνα, ήταν αυτά που έδειξαν ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης και ο ΥΠΕΞ
της Τουρκίας ΜεβλούτΤσαβούσο-
γλου. Ενώ ο πρώτος ενόψει αδιεξόδου
επανήλθε προ της καθόδου Γκου-
τιέρες με νέες προτάσεις που αφο-
ρούσαν το σύνολο των υπό συζήτηση
κεφαλαίων, ο δεύτερος δεν μετακι-
νήθηκε στο ελάχιστο από τις θέσεις
που διατύπωσε κατά την άφιξή του,
στην αναχώρησή του από την Ελ-
βετία. Πολιτικές πηγές εκτίμησαν
στην «Κ» πως επί της ουσίας αυτά
ήταν τα διαπραγματευτικά όρια του
ΥΠΕΞ της Τουρκίας. «Μέχρι εκεί μπο-
ρούσε να φτάσει μέχρι εκεί πήγε»,
τονίστηκε χαρακτηριστικά από τις
ίδιες πηγές, που τονίσανε επίσης και
τις συναφείς οδηγίες που φέρεται
να είχε ως προς τη διαπραγμάτευση
ο κ. Τσαβούσογλου, προερχόμενες
από το τουρκικό προεδρικό. «Να μην
κάνει καμία παραχώρηση ούτε ένα
ιώτα», τόνισε στην «Κ» αρμόδια πηγή.  

15 γραμμές για ασφάλεια 
Το μπέρδεμα που προκλήθηκε

πάντως στο Κρανς Μοντάνα και συ-
νέβαλε με ευθύνη των ΗΕ στο να
χαθεί χρόνος επί των διαδικαστικών,
είχε κόστος και στην ουσία των συ-
ζητήσεων. Ένα από τα βασικά ση-

μεία αφορούσε το πλαίσιο συμπε-
ρασμάτων του Αντόνιο Γκουτιέρες.
«Ήρθε ο ΓΓ των ΗΕ και έθεσε το
πλαίσιο, το οποίο ήταν πάρα πολύ
καλό για την πλευρά μας. Ακολού-
θησε επί τούτου η ενημέρωση προς
το Εθνικό Συμβούλιο όπου εκεί ζη-
τήθηκε από πολιτικούς αρχηγούς
επίσημο πρακτικό, κάτι που έπραξε
η ε/κ πλευρά», τόνισε στην «Κ» πηγή
με γνώση του παρασκηνίου. Αυτό
όμως που εν τέλει παρουσίασε ο ει-
δικός σύμβουλος για το Κυπριακό
ΈσπενΆιντε ως πρακτικό βάσει των
όσων είχε αναφέρει ο ΓΓ των ΗΕ
σαν πλαίσιο συμπερασμάτων, δεν
είχε σχέση όχι μόνο με τα όσα είχε
πει ο τελευταίος αλλά και με τα όσα
από τα λεγόμενά του είχαν σημειώσει
μέλη της ε/κ πλευράς. «Ο ειδικός
σύμβουλος έδωσε ένα πλαίσιο 15
γραμμών για την ασφάλεια για πα-
ράδειγμα, που δεν είχε καμία σχέση
με τα όσα είχαν ειπωθεί νωρίτερα
από τον ΓΓ των ΗΕ», τόνισε αρμόδια
πηγή στην «Κ». Μάλιστα, οι διαφορές
ανάμεσα στο πρώτο έγγραφο που
παρουσίασε ο ΈσπενΆιντε, ως πλαί-
σιο συμπερασμάτων Γκουτιέρες με
το επόμενο, ήταν εμφανέστατες,
ακόμη και στη σειρά που θα συζη-
τούνταν τα θέματα εφόσον η σειρά
που είχε καταγράψει ο ειδικός Σύμ-
βουλος δεν ήταν αυτή που είχε βάλει
ο ίδιος ο ΓΓ των ΗΕ με την ανακοί-
νωσή του στα ΗΕ στη Νέα Υόρκη.
Αναζητούνταν με αυτό τον τρόπο
για τρεις ημέρες μετά την πρώτη
άφιξη Γκουτιέρες στο Κρανς Μον-
τάνα, ποιο ήταν το ακριβές πλαίσιο
συμπερασμάτων, όπως το είχε θέσει
ο ίδιος. Αυτό κατέστη δυνατό μετά
από τρεις τηλεφωνικές συνομιλίες
ανάμεσα στον Έσπεν Άιντε και τον
Αντόνιο Γκουτιέρες, μέχρι να κατα-
φέρει ο πρώτος να φέρει εγγράφως
το σωστό πλαίσιο, που είχε ήδη όμως
πρόχειρα καταγράψει η ε/κ πλευρά. 

Στόχος της Τουρκίας η βάση στην Κύπρο
Επανήλθε ενώπιον του Προέδρου της Δημοκρατίας στο Κρανς Μοντάνα και απορρίφθηκε αλλά οδήγησε ουσιαστικά στο αδιέξοδο

Η ε/κ πλευρά, όπως και πέρυσι στις
ΗΠΑ, έτσι και στην Ελβετία, δεν άφη-
σε κανένα περιθώριο συζήτησης για
το εν λόγω ζήτημα. Το πρωτοσέλιδο
της «Κ» (9/10/2016), που έφερνε
στη δημοσιότητα την πρόταση για δη-
μιουργία δυο βάσεων στην Κύπρο. 

<<<<<<<

Ο Τσαβούσογλου επανέ-
λαβε τη θέση του. Σημαν-
τική, όπως έλεγε, μείωση
στρατευμάτων χωρίς να
καθορίζει το πώς και εσα-
εί παραμονή στρατευμά-
των. Ζητούσαν βάση στην
τ/κ πολιτεία με αντίστοι-
χη ενδεχομένως βάση
στην ε/κ πολιτεία». 
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Η ένταξη στο πλαίσιο του ΓΓ του ΟΗΕ
κ. Αντόνιο Γκουτιέρες της θέσης
για κατάργηση των μονομερών επεμ-

βατικών δικαιωμάτων αποτελεί στρατη-
γικής σημασίας εξέλιξη. Προηγήθηκε η
υποστήριξη από όλους τους διεθνείς παί-
κτες της θέσης αυτής. Ιστορικοί και πο-
λιτικοί λόγοι επιβάλλουν να σημειώσουμε
πως η πρώτη φορά που η  θέση για κα-
τάργηση του επεμβατικού δικαιώματος
και απόσυρση των τουρκικών στρατευ-
μάτων προβλήθηκε στις διαπραγματεύσεις
ήταν από τον Δημήτρη Χριστόφια τo 2008.

Στη συνέχεια η ελληνική κυβέρνηση
του Κώστα Καραμανλή δήλωσε ότι η Ελ-
λάδα δεν επιθυμεί να παραμείνει εγγυήτρια
δύναμη και άρχισε να παρακινεί και την
Βρετανία να κάνει το ίδιο. Η ένταξή μας
στην ΕΕ και η εκεί θετική συμπεριφορά
της ΚΔ σε συνδυασμό με την μετατροπή

της Τουρκίας σε αφερέγγυο και απρόβλεπτο
εταίρο και σύμμαχο ώθησαν και τον διεθνή
παράγοντα σε αποδοχή της δικής μας θέ-
σης. Αυτή η αποδοχή δικαιώνει και όλους
όσοι είχαμε καταψηφίσει το 2004 το ετε-
ροβαρές και προβληματικό σχέδιο Ανάν.
Αποδείχθηκε από τη ζωή ότι η ένταξη
στην ΕΕ επέτρεψε όχι μόνο να αμφισβη-
τηθούν αποτελεσματικά τα τουρκικά επεμ-
βατικά δικαιώματα, αλλά και να γίνει δεκτό
όπως η υιοθέτηση του ευρωπαϊκού κεκτη-
μένου σε ολόκληρη την Κύπρο στα πλαίσια
της επανένωσης της χώρας μας γίνει από
την πρώτη μέρα. 

Πέραν της κατάργησης των μονομερών
επεμβατικών δικαιωμάτων, ο ΓΓ πρότεινε
και την απόσυρση όλων των κατοχικών
στρατευμάτων και την παραμονή για ένα
διάστημα στη Κύπρο μόνο των 950 ανδρών
της ΕΛΔΥΚ και των 650 της ΤΟΥΡΔΥΚ.

Πρότεινε ακόμα όπως μετά από αυτό υπάρ-
ξει είτε αποχώρησή τους (sunset clause)
είτε επανεξέταση της παραμονής τους (re-
view clause). Το ποιο από τα δύο, να απο-
φασιστεί στο επίπεδο των Πρωθυπουργών
των εγγυητριών δυνάμεων.

Έχω την άποψη ότι η πρόταση σου ΓΓ
επιδέχεται διαπραγμάτευσης και μπορεί
να βρεθεί φόρμουλα που να γίνει δεκτή
από όλες τις πλευρές. Η ε/κ πλευρά θα
μπορούσε να συζητήσει το review clause
ΜΟΝΟ αν η Τουρκία και οι Τ/Κ αποδέχονται
εκ προοιμίου ότι η επανεξέταση της πα-
ρουσίας των αποσπασμάτων θα γίνει από
τους Ε/Κ και τους Τ/Κ μέσα από τα όργανα
της κυρίαρχης Ενωμένης Κυπριακής Δη-
μοκρατίας(ΕΚΔ) σε λιγότερο από 10 χρόνια
από την έναρξη της ισχύος της νέας κα-
τάστασης πραγμάτων. Αν αυτό γινόταν
δεκτό θα μπορούσαμε να εξετάσουμε και

να συμφωνήσουμε σε όλα τα άλλα. Δηλαδή
την αποστολή των δυο αποσπασμάτων
που θα έχει να κάνει με την εξωτερική
ασφάλεια, τους χώρους στρατωνισμού
τους, τον εξοπλισμό τους, την σχέση τους
με τις αρχές της ΕΚΔ κ.λπ. Μία τέτοια φόρ-
μουλα θα επιτρέψει στον κ. Ερντογάν να
πείσει τους Τούρκους εθνικιστές για τη
λύση. Αντίστοιχα, ο κ. Ακιντζί θα καθη-
συχάσει τους Τ/Κ που, όπως έδειξαν οι δη-
μοσκοπήσεις, εμμένουν σε κάποια τουρκική
στρατιωτική παρουσία. Η φόρμουλα αυτή
μπορεί να ικανοποιήσει και τις ε/κ ανη-
συχίες. Σύμφωνα με Κύπριο στρατηγό,
ένα τάγμα πεζικού όπως την ΤΟΥΡΔΥΚ,
εξοπλισμένο μόνο με τυφέκια, δεν μπορεί
να κάνει από μόνο του καμία επιχείρηση
χωρίς την αναγκαία επιμελητεία και υπο-
στήριξη. Άρα, η ΤΟΥΡΔΥΚ δεν θα έχει ούτε
τη νομιμοποίηση ούτε και τη δύναμη να

επέμβει στα εσωτερικά της ΕΚΔ. Η πα-
ρουσία των ΕΛΔΥΚ και ΤΟΥΡΔΥΚ έχει συμ-
βολικό χαρακτήρα και θα γίνει για σκοπούς
γοήτρου και της Ελλάδας και της Τουρκίας.
Η φόρμουλα που περιέγραψα ενισχύει τη
θέση του ΓΓ για μετατροπή της Κύπρου
σε ένα φυσιολογικό κράτος. Η ομαλή λει-
τουργία του κράτους αυτού και ειδικότερα
η με σταθμισμένη ψήφο εκ περιτροπής
προεδρία θα οδηγήσει βαθμιαία Ε/Κ και
Τ/Κ στην κοινή θέση και απόφαση για
αποχώρηση των δύο αποσπασμάτων. Εμ-
μονή των δύο πλευρών στις σημερινές
τους θέσεις στο θέμα των αποσπασμάτων
ζημιώνει και τους Ε/Κ και τους Τ/Κ. Αντί-
θετα, η ιδέα για επανεξέταση από τα όργανα
της ΕΚΔ μπορεί να αποτελέσει κοινή θέση
Ε/Κ και Τ/Κ. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος 

ΑΝΑΛΥΣΗ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Το πλαίσιο Γκουτιέρες και ο δρόμος για μηδενικά στρατεύματα 

Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Λίγες ημέρες μετά τη συνέντευξη που
παραχώρησε στην “Κ” ο Νίκος Ανα-
στασιάδης, οι βασικοί πολιτικοί του

αντίπαλοι απαντούν σε κοινές ερω-
τήσεις για: 1) το πώς βλέπουν τις γε-
ωτρήσεις και πώς πρέπει να αντιδράσει
η Κύπρος σε ενδεχόμενες τουρκικές
παρενοχλήσεις, 2) πώς αποτιμούν τη

διάσκεψη του Κρανς Μοντάνα και τι
“έμεινε” σε ό,τι αφορά τις εγγυήσεις,
την εκ περιτροπής προεδρία και άλλες
πτυχές, 3) πώς βλέπουν τον ρόλο της
Ελλάδας, του Πρωθυπουργού Αλέξη

Τσίπρα και του Υπ. Εξωτερικών Νίκου
Κοτζιά, όπως και της αντιπολίτευσης,
4) πώς κρίνουν τη στάση του Τουρ-
κοκύπριου ηγέτη Μουσταφά Ακιντζί
και της Τουρκίας, 5) όπως και τον ρόλο

του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ Γκου-
τιέρες και του μεσολαβητή Άιντε, και
6) κατά πόσον θεωρούν ότι μετά το
ναυάγιο στο Κρανς Μοντάνα έπεσαν
“τίτλοι τέλους” στο Κυπριακό.

Κόντρα Aντρου-Νικόλα για πλαίσιο Γκουτιέρες
Οι ηγέτες ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ απαντούν τηλεγραφικά σε έξι καίρια ερωτήματα για την επόμενη μέρα στην Κύπρο

• Γεωτρήσεις: Υπάρχει ανησυχία.
Ωστόσο, εμείς εκτιμούμε ότι δεν
πρόκειται να υπάρξει θερμό επει-
σόδιο. Αυτό που θα επιδιώξει, κατά
την άποψή μας η Τουρκία, είναι
έρευνες στην περιοχή που έχει
δεσμεύσει με NAVTEX. Ελπίζω και
εύχομαι η κυβέρνηση να έχει με-
ριμνήσει για τη θωράκιση της
άσκησης των κυριαρχικών μας δι-
καιωμάτων. Χαιρετίσαμε τη γεώ-
τρηση του γαλλικού ενεργειακού
κολοσσού ΤΟΤΑL στο τεμάχιο 11.
Χαιρετίζουμε την εδώ παρουσία
της Γαλλίδας Υπ. Άμυνας που έστει-
λε τα δικά της μηνύματα, ενώ εκ-
φράσαμε την ανησυχία μας για
τις δηλώσεις του Υπ. Ενέργειας
του Ισραήλ για επιτάχυνση των
συνομιλιών με την Αγκυρα για κα-
τασκευή αγωγού μεταξύ Ισραήλ
και Τουρκίας.

• Κρανς Μοντάνα: Ο,τι και να
λέμε, οι διαπραγματεύσεις στο
Κρανς Μοντάνα απομάκρυναν την
προοπτική λύσης. Και γι’ αυτό ανη-
συχούμε. Το καθήκον μας τώρα
είναι να διατηρήσουμε την ελπίδα
ζωντανή. Να συνεργαστούμε με
τους Τουρκοκύπριους συμπατριώ-
τες μας που θέλουν τη λύση. Να
κατανοήσουμε και τις δικές τους
ανησυχίες και να εργαστούμε έτσι
που να διατηρηθεί η προοπτική
εξεύρεσης λύσης του Κυπριακού
στη βάση του συμφωνημένου πλαι-
σίου, όπως καθορίστηκε από τα
Ηνωμένα Έθνη. Είναι θετικό ότι
εκεί συζητήθηκαν τα θέματα της
ασφάλειας. Το πλαίσιο που έθεσε
ο Γκουτιέρες πρέπει να διασωθεί
και τα κεκτημένα των διαπραγμα-
τεύσεων να διαφυλαχτούν.

• Ρόλος Ελλάδας: Ήδη, ευχαρι-
στήσαμε δημόσια τον Έλληνα Υπ.
Εξωτερικών για τη συνεισφορά
του καθώς και τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό. Είναι διαχρονική μας
θέση ότι το Κυπριακό έχει τη διε-
θνή και την εσωτερική του πτυχή
και είναι απολύτως κατανοητό ότι
η προσπάθειά μας είναι Ελληνο-
κύπριοι και Τουρκοκύπριοι να κα-
ταφέρουμε να συμφωνήσουμε στα
ζητήματα της εσωτερικής πτυχής
και αισίως να υπάρξει κατάληξη
στα θέματα της διεθνούς πτυχής,
δηλαδή της ασφάλειας, με την
εποικοδομητική στάση Ελλάδας
και Τουρκίας. Δυστυχώς, η τουρ-
κική στάση δεν μας επέτρεψε να
ανοίξουμε το δρόμο για λύση στο
Κρανς Μοντάνα.

• Ακιντζί, Τουρκία: Αποδείχτηκε
δυστυχώς ότι η Τουρκία δεν ήταν
έτοιμη να προχωρήσει. Η υπανα-
χώρηση της την τελευταία στιγμή
στο θέμα της ασφάλειας αυτό έδει-
ξε. Σημειώσαμε, με τεράστια, ανη-
συχία τις δηλώσεις Τσαβούσογλου
ότι πρέπει να αναζητηθεί λύση
εκτός των παραμέτρων του ΟΗΕ,

και τις δηλώσεις Ερντογάν για Σχέ-
διο Β΄ και Γ ). Σε ό,τι αφορά τον κ.
Ακιντζί ακούσαμε αντιφατικά σχό-
λια για το ρόλο του. Εμείς οφεί-
λουμε να μην κάνουμε το χατίρι
της Τουρκίας να προωθήσει τους
διχοτομικούς της στόχους.

• Γκουτιέρες, Άιντε: Ο ΓΓ του
ΟΗΕ έδειξε ότι είναι ικανός και
έξυπνος πολιτικός που έχει πραγ-
ματική βούληση να προσφέρει τις
καλές του υπηρεσίες. Τα Ηνωμένα

Έθνη γενικά θα έλεγα ότι τήρησαν
και τηρούν ανάλογη στάση. Υπήρξε
υπέρμετρη αισιοδοξία από τον κ.
΄Αιντε η οποία δεν ήταν πάντα
βοηθητική.

• «Τίτλοι τέλους»;  Πρέπει να εί-
μαστε ειλικρινείς. Η κατάσταση
είναι εξαιρετικά δύσκολη. Ο ΟΗΕ
δηλώνει ότι δεν πρόκειται να προ-
βεί σε καμιά κίνηση και θα ανα-
μένει από τους ηγέτες, αφού προ-
βληματιστούν, να πουν τι θέλουν.
Η Τουρκία μιλά για λύση εκτός
των πλαισίων του ΟΗΕ, ενώ κόμ-
ματα στην τουρκοκυπριακή αλλά
και στην ελληνοκυπριακή κοινό-
τητα μιλούν για τέλος στην προ-
σπάθεια λύσης ομοσπονδίας. Εμείς
δεν τρέφαμε αυταπάτες ότι στο
Κρανς Μοντάνα θα φτάναμε σε
συνολική διευθέτηση. Όμως οφεί-
λαμε να καταβάλουμε κάθε προ-
σπάθεια για να γίνει αποφασιστικό
βήμα μπροστά. Αν δεν το πετυ-
χαίναμε αυτό, τουλάχιστον να μην
επιτρέπαμε να καταρρεύσει η δια-
δικασία. Πάντα θα υπάρχει επό-
μενη ευκαιρία, το θέμα είναι ότι
η παρέλευση του χρόνου αλλοιώνει
τα δεδομένα σε βάρος μας.

• Γεωτρήσεις: Είναι αναπόφευκτο
να ανησυχούμε για ενδεχόμενες
τουρκικές αντιδράσεις, όπως ανη-
συχούμε διαρκώς για τη συνεχι-
ζόμενη τουρκική αδιαλλαξία και
προκλητικότητα όλα αυτά τα χρό-
νια. Δυστυχώς, η Τουρκία αποδει-
κνύει καθημερινά σε όλες τις γει-
τονικές χώρες της ότι δεν έχει διά-
θεση ειρηνικής και ομαλής συνύ-
παρξης, αλλά, αντίθετα, είναι μια
αναξιόπιστη χώρα με κακές προ-
θέσεις. Γι΄ αυτό εμείς επιμένουμε
πως μια σωστή λύση πρέπει να
προνοεί ότι από την πρώτη μέρα
η Τουρκία δεν θα έχει κανένα ρόλο
και καμία ανάμιξη στα τεκταινό-
μενα του κυπριακού κράτους, και
πώς θεμελιώδεις υποχρεώσεις της
Τουρκίας, όπως η πλήρης αποχώ-
ρηση του τουρκικού στρατού, και
κατάργηση των εγγυήσεων και
των επεμβατικών δικαιωμάτων,
πρέπει να υλοποιηθούν πριν από
την έναρξη ισχύος της όποιας συμ-
φωνίας. Σε σχέση με τις παρενο-
χλήσεις, ο πολιτικός κόσμος της
Κύπρου και ο κυπριακός λαός στη-
ρίζουμε απόλυτα τους ενεργειακούς
σχεδιασμούς της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Και ζητούμε από τη
διεθνή κοινότητα να σεβαστεί και
να στηρίξει το αναφαίρετο δικαίω-
μα της χώρας μας για αξιοποίηση
των ενεργειακών πόρων της.

• Κρανς Μοντάνα: Δυστυχώς, το
Κρανς Μοντάνα ήταν μια πατα-
γώδης αποτυχία, διότι η Τουρκία
παρέμεινε εντελώς αμετακίνητη
στις διαχρονικές, αδιάλλακτες και
απαράδεκτες θέσεις της, πέτυχε
αδιέξοδο χωρίς να της επιρρίπτεται
η παραμικρή ευθύνη (αντίθετα,
μάλιστα, ο ΓΓ του ΟΗΕ τη συνεχάρη
για τον δήθεν εποικοδομητικό ρόλο
της) και, επιπρόσθετα, πήρε τις
νέες επικίνδυνες υποχωρήσεις
Αναστασιάδη, ο οποίος, χωρίς το
παραμικρό αντάλλαγμα, αποδέ-
χτηκε την εκ περιτροπής προεδρία
και τα βέτο/θετική ψήφο στους
Τουρκοκύπριους σε κάθε απόφαση,
αποδέχτηκε να δοθεί ο πρώτος λό-
γος στους παράνομους χρήστες
των κατεχόμενων περιουσιών των
προσφύγων μας στις περιοχές που
δεν θα επιστραφούν, αποδέχτηκε
την ελεύθερη έλευση των 80 εκα-
τομμυρίων Τούρκων πολιτών στην
Κύπρο και αποδέχτηκε τον απα-
ράδεκτο τουρκικό χάρτη με μικρές
και αδιευκρίνιστες τροποποιήσεις.

• Ρόλος Ελλάδας: Ο ρόλος της
ελλαδικής κυβέρνησης, και ειδικό-
τερα του κ. Κοτζιά στο θέμα της
ασφάλειας και των εγγυήσεων, στο
οποίο η Ελλάδα ως εγγυήτρια δύ-
ναμη έχει και λόγο και ρόλο, ήταν
σωστός και εποικοδομητικός. Η
θέση Κοτζιά για «μηδέν στρατό και
μηδέν εγγυήσεις» είναι μια εθνική
θέση και οφείλουμε όλοι, τόσο στην

Ελλάδα όσο και στην Κύπρο, να
παραμείνουμε πιστοί και αταλάν-
τευτοι σε αυτήν. Όμως, δυστυχώς,
η στάση του κ. Κοτζιά δεν στάθηκε
αρκετή να αποτρέψει τις αρνητικές
εξελίξεις από τη στιγμή που στις
εσωτερικές πτυχές ο κ. Αναστα-
σιάδης προχώρησε στις επικίνδυνες
υποχωρήσεις που ανέφερα.

• Ακιντζί, Τουρκία: Δυστυχώς, η
στάση της Τουρκίας ήταν η γνωστή
αδιάλλακτη και προκλητική στάση

που ζούμε εδώ και χρόνια. Ο κ. Ανα-
στασιάδης εκτίμησε λάθος και θε-
ώρησε ότι εάν προχωρήσει σε νέες
επικίνδυνες υποχωρήσεις αυτή η
στάση θα άλλαζε. Κάτι που δεν έγινε.
Σε ό,τι αφορά τον κ. Ακιντζί, δυστυ-
χώς, για ακόμα μια φορά, μιλούσε
και ενεργούσε ως εντεταλμένος της
Τουρκίας και όχι ως εκφραστής των
συμφερόντων των Τουρκοκυπρίων
συμπατριωτών μας.

• Γκουτιέρες, Άιντε: Ο κ. Γκου-
τιέρες είναι προφανές ότι έχει κά-
ποια διαφορετική προσέγγιση και
φιλοσοφία από τον κ. Άιντε παρά
το γεγονός ότι το πλαίσιο το οποίο
υιοθέτησε κρίνεται από εμάς στην
καλύτερη περίπτωση ως ασαφές
έως και αρνητικό, όπως αρνητική
για την πλευρά μας ήταν και η κα-
ταληκτική δήλωση με την οποία
κήρυξε αδιέξοδο.

• «Τίτλοι τέλους»; Τίτλοι τέλους
στο Κυπριακό θα μπουν μόνο όταν
θα έχουμε πετύχει μια σωστή, λει-
τουργική και βιώσιμη λύση. Οι απει-
λές για τελευταίες ευκαιρίες ή για
«τίτλους τέλους» προέρχονται μόνο
από όσους θέλουν να επιβάλουν μια
τουρκικών προδιαγραφών λύση.

Άντρος Κυπριανού, Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ

Το Κρανς Μοντάνα απομάκρυνε τη λύση
Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος ΔΗΚΟ και υποψήφιος Πρόεδρος της Δημοκρατίας

Δυστυχώς ήταν μια παταγώδης αποτυχία

“Πάντα θα υπάρχει επό-
μενη ευκαιρία, το θέμα
είναι ότι η παρέλευση
του χρόνου αλλοιώνει τα
δεδομένα σε βάρος μας.

Το πλαίσιο που έθεσε ο κ. Γκουτιέρες πρέπει να διασωθεί και τα κεκτημένα
των διαπραγματεύσεων να διαφυλαχτούν.

“Οι απειλές για τελευταί-
ες ευκαιρίες ή για
«τίτλους τέλους» προέρ-
χονται μόνο από όσους
θέλουν να επιβάλουν
μια τουρκικών
προδιαγραφών λύση.

Το πλαίσιο που υιοθέτησε ο κ. Γκουτιέρες κρίνεται από εμάς στην καλύτερη
περίπτωση ως ασαφές έως και αρνητικό. 
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Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ

Πληροφορίες της «Κ» από τουρκο-
κυπριακές και τουρκικές πηγές φέρ-
νουν στο προσκήνιο πτυχές της
πρόσφατης διάσκεψης στο Κρανς
Μοντάνα για το Κυπριακό. Βάσει
αυτών, οι πηγές μας αναφέρονται
στη στάση Ελλάδας, Τουρκίας και
Τ/Κ, λέγοντας ότι «στο Κρανς Μον-
τάνα συναντήσαμε ένα Νίκο Κοτζιά
πολύ διαφορετικό. Όλα δείχνουν
ότι οι παρασκηνιακές επικοινωνίες
και συνεννοήσεις με την τουρκική
πλευρά, παρά το κακό κλίμα που
επικρατεί το τελευταίο διάστημα
στις διμερείς σχέσεις Ελλάδας-Τουρ-
κίας, έκανε το θαύμα του», επιση-
μαίνει πηγή που παρακολουθεί από
κοντά τις εξελίξεις στο τουρκικό
Προεδρικό. Αναφέρει επιπρόσθετα
ότι όπως ο κ. Κοτζιάς, έτσι και ο
Υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας,
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, αλλά και
ο ηγέτης της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας Μουσταφά Ακιντζί, τήρησαν
εποικοδομητική στάση και προχώ-
ρησαν σε ιστορικά «ανοίγματα» τα
οποία δεν ικανοποίησαν την ε/κ
πλευρά και την τουρκοκυπριακή
Δεξιά. Την ίδια στιγμή, σε ό, τι αφορά
τις μελλοντικές εξελίξεις στο Κυ-
πριακό, οι ίδιες πηγές δεν βιάζονται
να αποκλείσουν κανένα ενδεχόμενο.
Χαρακτηριστική είναι η τοποθέτηση
στην «Κ» στελέχους που παρακο-
λούθησε την πρόσφατη διάσκεψη
για λογαριασμό της τ/κ Αριστεράς:
«Σήμερα βρισκόμαστε σε ένα άσχημο
σημείο. Στο νησί επικρατεί κλίμα
προβληματισμού και απαισιοδοξίας.
Όμως δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι
παρά το ναυάγιο στο Κρανς Μον-

τάνα, σημειώθηκε πρόοδος. Με (κα-
λή) θέληση και με τον υποστηρικτικό
ρόλο του ΟΗΕ στο άμεσο μέλλον θα
βρεθούμε ενώπιον νέων εξελίξεων». 

Kεφάλαιο των εγγυήσεων
Η τουρκική πλευρά επιλέγει να

δώσει μια διαφορετική, από την ε/κ,
ερμηνεία στα όσα διαδραματίστηκαν
στο κεφάλαιο της ασφάλειας και
των εγγυήσεων. Τονίζεται έτσι ότι
εκεί για πρώτη φορά ήταν έτοιμη
να συζητήσει την αρχή του «sunset
clause», δηλαδή της τελικής από-

συρσης των τουρκικών στρατευμά-
των από το νησί μετά την λήξη μιας
μεταβατικής περιόδου. Υποστηρί-
ζουν έτσι τουρκικές και τ/κ πηγές
ομόφωνα ότι η τουρκική αντιπρο-
σωπεία μετέβη στην Ελβετία με την
εξής πρόταση: Με την έναρξη της
εφαρμογής της λύσης, οι εμπλεκό-
μενες πλευρές θα προχωρούσαν
στην σταδιακή μείωση των στρα-
τευμάτων στο νησί. Τα μειωμένα
ξένα στρατεύματα θα στάθμευαν
στην Κύπρο κατά την διάρκεια των

τριών πρώτων θητειών του Τ/ΚΠρο-
έδρου της Ομόσπονδης Κυπριακής
Δημοκρατίας. Στην συνέχεια, εφόσον
όλα κυλούσαν ομαλά, θα ολοκλη-
ρωνόταν το περίφημο «sunset cla-
use», δηλαδή η τελική κατάργηση
του συστήματος των εγγυήσεων.
Καλά ενημερωμένες τ/κ πηγές ανα-
φέρουν ότι η τουρκική πλευρά, για
λόγους τακτικής, επέλεξε αρχικά να
εστιάσει στο «review clause», δηλαδή
στη μελλοντική επανεξέταση των
εγγυήσεων. Ωστόσο, στη συνέχεια
άλλαξε στάση και άφησε να εννοηθεί
ότι ήταν έτοιμη να εστιάσει την
προσοχή της στην πρώτη επιλογή,
δηλαδή στο «sunset clause». Οι πηγές
της «Κ» υποστηρίζουν ότι το άνοιγμα
της τουρκικής πλευράς στο ζήτημα
της ασφάλειας δεν έγινε τελικά απο-
δεκτό από τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, κυρίως λόγω των φόβων
της ε/κ πλευράς σε ό,τι αφορά το
ενδεχόμενο ενός νέου «όχι» στο δη-
μοψήφισμα και τις επιπτώσεις που
θα είχε μια τέτοια απόφαση. Επι-
πρόσθετα και σχετικά με τη μετα-
βατική περίοδο της λύσης οι πλη-
ροφορίες μας αναφέρουν ότι σε αν-
τίθεση με την ε/κ πλευρά, ο κ. Κοτζιάς
τήρησε θετική στάση και συνέβαλλε
στον διάλογο με προτάσεις και ει-
σηγήσεις που ικανοποίησαν την
τουρκική πλευρά.Μπορεί η πρόταση
περί μεταβατικής περιόδου διάρκειας
δυο ετών να μην ικανοποιούσε πλή-
ρως την τουρκική πλευρά, ωστόσο
στην τελική φάση της διαπραγμά-
τευσης στο Κρανς Μοντάνα, η Άγ-
κυρα επέλεξε να ανταποδώσει, όπως
τονίζεται, τα βήματα καλής θελήσεως
του κ. Κοτζιά επιλέγοντας να απο-
δεχθεί την μείωση της μεταβατικής

περιόδου από τρεις σε δυο θητείες
του Τ/Κ Προέδρου της Ομόσπονδης
Κύπρου.

Το «άνοιγμα» της Μόρφου
Αναλύοντας τις εξελίξεις στο

Κρανς Μοντάνα, οι τουρκικές πηγές
αναφέρονται σε ένα ακόμη «άνοιγ-
μα» τηςΆγκυρας και της τ/κ ηγεσίας,
στο κεφάλαιο του εδαφικού, με την
ε/κ πλευρά να αποδίδει ιδιαίτερη
σημασία στην περίπτωση της Μόρ-
φου, όταν η τ/κ Δεξιά απορρίπτει
κάθε είδους συζήτηση γύρω από το
μελλοντικό καθεστώς της Μόρφου.
Την ίδια στιγμή, μερίδες της τ/κ Αρι-
στεράς θεωρούν ότι στην περίπτωση
αυτή θα μπορούσε να εφαρμοστεί
ένα ειδικό καθεστώς παρόμοιο με
αυτό το οποίο συζητείται για την
περίπτωση της Καρπασίας. Στην
Ελβετία η αίσθηση, όπως μεταφέ-
ρεται από τουρκικής και τ/κ πλευράς,
είναι ότι η συζήτηση δεν θα προ-
χωρούσε -ακόμη και εάν σημειωνό-
ταν πρόοδος στο κεφάλαιο των εγ-
γυήσεων- χωρίς να έχουν προηγου-
μένως ικανοποιηθεί οι θέσεις και οι
διεκδικήσεις της ε/κ πλευράς στο
πεδίο του εδαφικού. Για αυτό τον
λόγο, Άγκυρα και τ/κ ηγεσία κατέ-
ληξαν στο συμπέρασμα ότι η τουρ-
κική πλευρά ήταν υποχρεωμένη να
προχωρήσει σε μια κίνηση-άνοιγμα
και σε αυτό το κεφάλαιο. Με βάση
τα εν λόγω πλαίσια η τουρκική πλευ-
ρά άνοιξε σταδιακά τα χαρτιά της
στο κεφάλαιο του εδαφικού, καιέδω-
σε τελικά όπως υποστηρίζεται τη
συγκατάθεσή της για την επιστροφή
της Μόρφου, με τα διοικητικά σύ-
νορα του 1974, στην ελληνοκυπρια-
κή πλευρά. 

«Οχι» είπε ο Αναστασιάδης
στην Ελβετία, λένε οι Τούρκοι 
Το παρασκήνιο του Κρανς Μοντάνα από την οπτική γωνία της Άγκυρας και των Τ/Κ

Σε ό, τι αφορά τις υπόλοιπες πτυχές
του Κυπριακού και τα όσα διαδρα-
ματίστηκαν στο Κρανς Μοντάνα,
οι πηγές της «Κ» εστιάζουν την
προσοχή τους σε δυο σημεία, κα-
ταρχήν επισημαίνοντας ότι το χά-
σμα που χώριζε τις δυο πλευρές
δεν ήταν μεγάλο. Δεύτερον, η τουρ-
κική πλευρά υποστηρίζει ότι πριν
και κατά την διάρκεια του Κρανς
Μοντάνα, ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης προέβη σε «πισωγυρίσματα»
τα οποία επιδείνωσαν το συνολικό
κλίμα. Στο κεφάλαιο των τεσσάρων
ελευθεριών των Τούρκων πολιτών
που θα παραμείνουν στο νησί μετά
τη λύση, η τουρκική πλευρά δεν
εντοπίζει μεγάλα προβλήματα. Η
ΕΕ έχει ξεκαθαρίσει προ πολλού
ότι το συγκεκριμένο πρόβλημα δεν
πρόκειται να αποτελέσει εμπόδιο
για την λύση, όπως υποστηρίζεται.
Την ίδια στιγμή, ο αριθμός των
Τούρκων πολιτών δεν θα έπρεπε
να προβληματίσει την ε/κ πλευρά,
καθώς η τουρκική πλευρά κάνει
λόγο για μια αναλογία 30-40.000
Ελλήνων και Τούρκων πολιτών.
Σύμφωνα με την τουρκική πλευρά,
το κλίμα όσον αφορά και άλλες
πτυχές του Κυπριακού είναι θετικό.

Για παράδειγμα στο κεφάλαιο του
περιουσιακού έχει σημειωθεί με-
γάλη πρόοδος, ενώ τα κεφάλαια
της ΕΕ και της οικονομίας έχουν
σχεδόν κλείσει. Ωστόσο, παρά το
κλίμα αισιοδοξίας, υπάρχει ένας
παράγοντας που προκαλεί έντονο
προβληματισμό στην Άγκυρα και
αυτός είναι η απροθυμία του Νίκου
Αναστασιάδη να πραγματοποιήσει
το τελικό βήμα σε ζητήματα στα
οποία η τουρκική πλευρά αποδίδει
ιδιαίτερη σημασία. Για παράδειγμα,
στο ζήτημα της εκ περιτροπής προ-
εδρίας, η τουρκική πλευρά υπο-
στηρίζει ότι έχει καταγράψει συ-
νομιλία του Προέδρου Αναστασιά-
δη με Τ/Κ παράγοντα στην οποία
δεσμεύτηκε προφορικά για την
αποδοχή της αρχής της εκ περι-
τροπής προεδρίας. «Ωστόσο,  ο
ίδιος ποτέ δεν ανακοίνωσε την εν
λόγω απόφασή του στην κοινότητά
του», τονίζει μια τουρκική πηγή,
η οποία προσθέτει : «Το ίδιο ισχύει
και για το ζήτημα της αποτελεσμα-
τικής συμμετοχής. Ο κ. Αναστα-
σιάδης μια ημέρα μιλούσε με διαλ-
λακτικό τόνο και την άλλη ημέρα
έσπευδε να τροποποιήσει την στά-
ση του». 

<<<<<<<

«Στο νησί επικρατεί κλί-
μα προβληματισμού.
Δεν πρέπει να ξεχνάμε
ότι παρά το ναυάγιο, ση-
μειώθηκε πρόοδος. Με
θέληση και με τον υπο-
στηρικτικό ρόλο του
ΟΗΕ, θα βρεθούμε ενώ-
πιον νέων εξελίξεων». 

Οι ελευθερίες των Τούρκων

Η τουρκική πλευρά υποστηρίζει ότι πριν και κατά την διάρκεια του Κρανς
Μοντάνα, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης προέβη σε «πισωγυρίσματα» τα οποία
επιδείνωσαν το συνολικό κλίμα.
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Συνέντευξη στους ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ
και ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Αν υπάρχει ένα συμπέρασμα από το
Κρανς Μοντάνα είναι πως η διαχρονική
πολιτική των γενναιόδωρων παραχω-
ρήσεών μας έχει χρεοκοπήσει οριστικά»,
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο πρό-
εδρος της Συμμαχίας Πολιτών και υπο-
ψήφιος για την προεδρία Γιώργος Λιλ-
λήκας. Ο ίδιος, όπως αναφέρει, προει-
δοποιούσε για τους κινδύνους μίας νέας
διάσκεψης και επισημαίνει πως δεν
έπρεπε να πάμε καθόλου. Σημειώνει
πως το πλαίσιο Γκουτιέρες δεν πρέπει
να είναι η βάση συζήτησης, εισηγού-
μενος να αποφευχθεί το πλαίσιο Γκου-
τιέρες να υιοθετηθεί από την έκθεση
της UNFICYP. Σε ό,τι αφορά τις προ-
εδρικές εκλογές, επισημαίνει πως το
ΑΚΕΛ θα πρέπει -αν ενδιαφέρεται για
συνεργασία- να αναλάβει πρωτοβουλίες
δεύτερης συνάντησης, χαρακτηρίζοντας

περίεργη την κίνηση Στέφανου Στεφά-
νου να κλείσει το παράθυρο συνεργασίας,
αμέσως μετά την πρώτη συνάντηση. 
-Μετά και από την ενημέρωσή σας
στο Εθνικό Συμβούλιο, ποια είναι τα
επόμενα βήματα που μπορούμε να
κάνουμε στο Κυπριακό; 

-Το κυπριακό έχει μπει σε άλλη φάση.
Από το Κρανς Μοντάνα και μετά το Κυ-
πριακό δεν είναι το ίδιο. Δε μπορούμε
να παραγνωρίσουμε τις δηλώσεις Ερν-
τογάν -Τσαβούσογλου ότι η Τουρκία θα
προχωρήσει σε πλάνο Β’. Η Τουρκία
είχε ήδη πλάνο Β’ έτοιμο, γι’ αυτό και
εξωθούσε τα πράγματα με τις ακραίες
απαιτήσεις της. Ήθελε, αν δεν πετύχαινε
τον κύριο στόχο της που θα ήταν μία
λύση τουρκική, να έχει αδιέξοδο. Πέτυχε

συνεπώς τον δεύτερο στόχο, το αδιέξοδο.
Αυτή τη στιγμή έχουμε δύο προκλήσεις:
η άμεση είναι πώς θα αποτρέψουμε τους
τουρκικούς σχεδιασμούς. Κατέθεσα ήδη
στο Εθνικό Συμβούλιο συγκεκριμένη
πρόταση για άμεσο σχεδιασμό δράσεων.
Το δεύτερο μέρος είναι να ανατρέψουμε
το πλάνο Β’, να μην επιτρέψουμε να δη-
μιουργήσει νέα τετελεσμένα που μπορεί
να τα μετατρέψει σε συντελεστές της
λύσης όπως έκανε με το ψευδοκράτος
και να σχεδιάσουμε μία νέα στρατηγική,
η οποία να είναι στρατηγική λύσης. Αν
υπάρχει ένα συμπέρασμα από το Κρανς
Μοντάνα είναι ότι η διαχρονική πολιτική
των γενναιόδωρων παραχωρήσεών μας
σε  μία προσπάθειά μας να πείσουμε
την Τουρκία να δείξει πνεύμα συναίνε-

σης, έχει χρεοκοπήσει οριστικά. Ξεκα-
θάρισε ότι η Τουρκία έχει συγκεκριμέ-
νους στόχους, θέλει την κατάλυση της
ΚΔ, θέλει να διατηρήσει τον έλεγχό της
στην Κύπρο και θέλει να διατηρήσει ή
να διευρύνει αυτά που θεωρεί προνόμια
ή κεκτημένα με μόνιμη παρουσία εθνικού
στρατού και εγγυήσεων. 
-Ήμασταν γενναιόδωροι και στην
Ελβετία;

-Ήμασταν γιατί ουσιαστικά ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, σε μία κίνηση
είτε τακτικής είτε επίδειξης καλής θέ-
λησης, ικανοποίησε όλες τις προσδοκίες
της Τουρκίας και στο θέμα της εκ περι-
τροπής προεδρίας και στο περιουσιακό
και στο θέμα των μικρών και μεγάλων
βέτο. Ευτυχώς, δέχτηκε την πρόταση

που είχα βάλει ότι όπως οι θέσεις του
Προέδρου ήταν συγκεκριμένες θα έπρεπε
οι προϋποθέσεις να ήταν και εκείνες
συγκεκριμένες. Μπήκαν αυτά μέσα και
ευτυχώς έβαλε την εισήγηση ότι εάν
αυτά δεν γίνουν αποδεκτά το έγγραφο
και οι προτάσεις αποσύρονται.
-Το πλαίσιο Γκουτιέρες δεν είναι η
βάση συζήτησης; 

-Δεν μπορεί να είναι. Θα πρέπει να
αποφύγουμε το πλαίσιο Γκουτιέρες να
υιοθετηθεί από την έκθεση της UNFICYP.
Δεν είναι ισοσκελές το πλαίσιο Γκου-
τιέρες γιατί μας ικανοποιεί στο θέμα
της κατάργησης των εγγυήσεων και των
επεμβατικών δικαιωμάτων. Το θέμα της
αποχώρησης των στρατευμάτων όμως,
αν δηλαδή θα αποχωρήσουν πλήρως ή

όχι αν θα υπάρχει ημερομηνία επανα-
ξιολόγησης, το άφηνε ανοικτό. 
-Είναι πλαίσιο. Θα μπορούσε να δώσει
100% απαντήσεις;

-Σε ό,τι ζητούσαν από μας ήταν πολύ
συγκεκριμένος ο ΓΓ των ΗΕ. Σε ό,τι θα
έδινε η Τουρκία ήταν συγκεκριμένος
μόνο στο θέμα των εγγυήσεων και των
επεμβατικών δικαιωμάτων. 
-Θεωρείτε ότι οι προτάσεις Αναστα-
σιάδη είναι ακόμα στο τραπέζι; 

-Επειδή ήταν γραπτές οι προτάσεις
–όχι τώρα αλλά την κατάλληλη στιγμή-
μέσα από μια αλληλογραφία του Προ-
έδρου με τον ΓΓ των ΗΕ να κάνει ανα-
φορά ότι το έγγραφο παύει να ισχύει. 
-Ασπάζεστε τη θέση του Προέδρου
στη συνέντευξή του στην «Κ» ότι ζει
σε μια πλάνη ο Άιντε; 

-Δεν ξέρω γιατί, δεν είχα διαπραγμα-
τευθεί ο ίδιος με τον κ. Άιντε, αλλά είμαι
σίγουρος ότι ο ΓΓ του ΟΗΕ δεν θα ερ-
χόταν δεύτερη φορά να εκτεθεί ο ίδιος
και να καταβάλει μία τόσο μεγάλη προ-
σπάθεια αν δεν είχε τέτοια πληροφό-
ρηση, ότι τα δύο μέρη βρίσκονταν κοντά
σε συμφωνία. Νομίζω ότι ο κ. Άιντε δεν
πληροφόρησε σωστά τον κ.Γκουτιέρες. 
-Ποια η πληροφόρηση που έδωσε;

-Ότι τα μέρη ήταν πολύ κοντά. Όπως
έδωσε πληροφορίες και στους υπουργούς
που ήταν εκεί ότι οι πρωθυπουργοί θα
έρχονταν ενώ κανένας δεν είχε δεσμευ-
θεί να έρθει. Μια διαπραγμάτευση δεν
έχει αποτέλεσμα όταν ο μεσολαβητής
αντί να είναι δημιουργικός προσπαθεί
να δημιουργήσει τετελεσμένα. Προκαλεί
αντιδράσεις, χάνει την αξιοπιστία του
ο ίδιος και εδώ είναι το μεγάλο του πρό-
βλημα. Έχασε την αξιοπιστία του με
αποτέλεσμα να προκληθεί καχυποψία
στον ρόλο που διαδραματίζει και στις
πραγματικές του προθέσεις.
-Κατά την άποψή σας δεν έπρεπε να
πάμε καθόλου στη διάσκεψη;

-Όχι. Κατ΄ εμένα δεν έπρεπε να πάμε
καθόλου. Δεν έπρεπε να παίξουμε το
παιχνίδι του Ερντογάν.
-Οδήγησε στην κορύφωση; 

-Ακριβώς. Δεν πέτυχε τον πρώτο στό-
χο η Τουρκία που ήταν μία τουρκική
λύση, πέτυχε όμως τον δεύτερο στόχο,
δηλαδή την κήρυξη αδιεξόδου. Εξού και
οι δηλώσεις ότι δεν μπορεί να εξευρεθεί
λύση μέσα στο πλαίσιο των ΗΕ.

Ο ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Να μην είναι βάση συζήτησης
το πλαίσιο Γκουτιέρες 

Τα σενάρια που σκέφτεται η Τουρκία, ο ρόλος Άιντε και οι προεδρικές εκλογές του ‘18

-Και ποια μπορεί να είναι τα σε-
νάρια λύσης εκτός ΟΗΕ; 

-Το πιο απλό σενάριο είναι να πει
ότι για τα επόμενα 20-30 χρόνια δεν
διαπραγματεύομαι το Κυπριακό.
Έχει την πολυτέλεια του χρόνου η
Τουρκία, που δεν την έχουμε εμείς.
Η δεύτερη επιλογή είναι η ταϊβανο-
ποίηση. Για το εν λόγω σενάριο δεν
χρειάζεται αναγνώριση από άλλα
κράτη αλλά παραδοχή ότι υπάρχει
αυτό το κράτοςκάτι που επιχείρησαν
να κάνουν το 2004-2005. Υπάρχει
και η τρίτη επιλογή, της προσάρτη-
σης που είναι πολύ δύσκολη μεν,
αλλά όμως έχει δημιουργήσει τις
προϋποθέσεις στα κατεχόμενα η
Τουρκία. Υπό κανονικές συνθήκες,
θα έλεγα ότι είναι πάρα πολύ δύ-
σκολη γιατί θα προκαλούσε τις αν-
τιδράσεις και των Αμερικανών και
των Ευρωπαίων. Με τις σημερινές
συνθήκες στη διεθνή κοινότητα
όμως όπου η ανθρωπότητα έχει το
βλέμμα της στραμμένο στηΒ.Κορέα,
όπου η διεθνής κοινότητα ανησυχεί
για την τρομοκρατία στη Λιβύη, στο
Ιράκ στο Αφγανιστάν, η ΕΕ έχει τα
δικά της προβλήματα, η προσοχή
της διεθνούς κοινότηταςείναι στραμ-
μένη αλλού. 
-Αυτά είναι τα τρία σενάρια που
θα πρέπει να επεξεργαστούμε
τώρα;

-Ναι μαζί με τα ενεργειακά. Διότι
στα ενεργειακά θεωρώ ότι η Τουρκία
δεν μπορεί να κτυπήσει την πλατ-
φόρμα της TOTAL. Η παρουσία της
Γαλλίδας Υπουργού Άμυνας και των
πολεμικών πλοίων στην Κύπρο δεν
είναι τυχαία, είναι η πλέον κλασσική
μέθοδος  για ένα κράτος να δηλώσει

«παρών» και ότι ενδιαφέρεται. Άρα
θα λάβει το μήνυμα ο Ερντογάν και
δεν πιστεύω πως θα συγκρουστεί
με τη Γαλλία. Υπάρχουν τρόποι να
προκαλέσει ένταση εντός της κυ-
πριακής ΑΟΖ με άλλες κινήσεις, αλλά
ας μείνουμε ως εδώ. 
-Ωστόσο πιστεύετε ότι θα μείνει
σε αυτά που ήδη πράττει η Τουρ-
κία στην ΑΟΖ μας και δεν θα προ-
χωρήσει παρακάτω… 

-Αν θα παραμείνει η πρόκλησή
της και η έντασή της εντός της ΑΟΖ
αυτό που βλέπω είναι να εγκατα-
στήσει μια πλατφόρμα σε ένα οικό-
πεδο δικό μας, αμφισβητώντας μας,

και τροφοδοτώντας την πλατφόρμα
με τουρκικά πλοία για μεγάλο χρο-
νικό διάστημα. Εάν μείνει η πρό-
κληση στην ΑΟΖ. 
-Υπάρχει περίπτωση να μετακι-
νηθεί αλλού;

-Πιστεύω πως ναι. 
-Από αυτά τα σενάρια που συζη-
τάμε, πότε θα έπρεπε να αρχί-
σουμε να τα επεξεργαζόμαστε;

-Θα έπρεπε να τα είχαμε επεξερ-
γαστεί πριν πάμε στη διάσκεψη της
Γενεύης διότι το πραγματικό αδιέ-

ξοδο είναι στη Γενεύη που υπήρξε.
Έσωσε την παρτίδα ο ΓΓ των ΗΕ λέ-
γοντας τα περί ανοικτού τέλους,
έπρεπε όμως να είχαμε πάρει ήδη
τα μηνύματα και από το Μον Πελε-
ράν 3 για την τουρκική στάση και
δεν έπρεπε να οδηγηθούμε στο
Κρανς Μοντάνα. Εδώ εντοπίζω τα
λάθη της δικής μας πλευράς. Ενώ
είχαμε όλες τις ενδείξεις με τον πιο
επίσημο τρόπο για τις τουρκικές θέ-
σεις, εντούτοις δεν καταφέραμε να
το αποφύγουμε.
-Ωστόσο, δεν φταίμε κιόλας… 

-Για το αδιέξοδο δεν φταίμε. Την
πλήρη ευθύνη την φέρει η Τουρκία
ξεκάθαρα με τις ακραίες απαιτήσεις
της. 
-Οπότε γυρνάμε στη λογική να
έχει κόστος ή ζημιά η ίδια η Τουρ-
κία για να προχωρήσει. 

-Νομίζω ότι αποδείχθηκε ένα
πράγμα. Τι δεν τους δώσαμε μέχρι
σήμερα; Τα πάντα. Το μόνο που έμει-
νε να τους δώσουμε είναι η παρα-
μονή στρατευμάτων και εγγυήσεων.
Αυτή τη λύση θέλουμε; 
-Άρα θα πρέπει να ασκήσουμε
για παράδειγμα βέτο στην επι-
καιροποίηση της τελωνειακής
ένωσης;

-Ασφαλώς και κακώς είχε δώσει
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τότε
το πράσινο φως στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο που επέτρεψε στην Κομισιόν
να ξεκινήσει τη διαδικασία. Πρέπει
να αποφασίσουμε ότι δεν θα αρκού-
μαστε με δηλώσεις των Τούρκων
αξιωματούχων ότι θέλουν λύση ότι
για μια φορά θέλουμε πράξη. Για
πρώτη φορά πρέπει να δώσει πράγ-
ματα η Τουρκία. 

-Εκκρεμεί συνάντηση με το
ΑΚΕΛ; 

-Αυτό είχε αποφασιστεί. Αντι-
λαμβάνομαι όμως ότι όταν είχαμε
μεταβεί στη διάσκεψη έγιναν κά-
ποιες δηλώσεις από πλευράς ηγε-
τικών στελεχών που ουσιαστικά
έκλειναν την πόρτα στην όποια
συνάντηση. 
-Πού οφείλεται αυτή η κίνηση;

-Δε μπορώ να γνωρίζω.
-Δεν το συζητήσατε με τον κ.
Κυπριανού; 

Όσο δύσκολο κι αν είναι να το
πιστέψει κάποιος όσες μέρες ήμα-
σταν στο Κρανς Μοντάνα δεν συ-
ζητήσαμε καθόλου για τις προεδρι-
κές. Η προσοχή όλων ήταν στις
συνομιλίες.
-Έκλεισε δηλαδή το ενδεχόμενο
συνεργασίας με το ΑΚΕΛ; 

Αναμένω αν η ηγεσία του ΑΚΕΛ
επιθυμεί συνεργασία, να μας κα-
λέσει. 
-Άρα δεν θα επιδιώξετε κάτι
εσείς…

-Η προηγούμενη πρωτοβουλία
έγινε από μας. Το μήνυμα που στέλ-
νουν κάποια στελέχη είναι ότι έχει
κλείσει ενόσω λείπαμε, κάτι που
είναι περίεργο. 
-Δηλαδή;

-Δεν θέλω να μπω σε δίκη προ-
θέσεων, αλλά όταν σε μια συνάν-
τηση βγαίνει μια κοινή θέση ότι
θα συνεχίσουμε τον διάλογο, δεν
προσπαθεί κανένας να δημιουρ-
γήσει τετελεσμένα ή να θέσει νέους
όρους και προϋποθέσεις. 

-Υπάρχει μία τάση στο ΑΚΕΛ
που θέλει συνεργασία με Συμ-
μαχία Πολιτών αλλά όχι υποψη-
φιότητα Λιλλήκα. 

-Στη συνάντηση δεν τέθηκε τέ-
τοιο ζήτημα
-Είστε διατεθειμένος όμως να
αποσύρετε την υποψηφιότητά
σας με δεδομένο ότι πρώτιστος
στόχος σας είναι να φύγει ο Νί-
κος Αναστασιάδης από την εξου-
σία; 

-Εάν τα βρούμε στο πρόγραμμα
ποιο είναι το πρόβλημα υποψηφιό-

τητας Γιώργου Λιλλήκα; Εμένα δεν
μου αρκεί μια υποψηφιότητα για
τον β’ γύρο. Πρέπει αυτός που θα
πάει να μπορεί να κερδίσει τον
Νίκο Αναστασιάδη. Αν θα είναι ο
υποψήφιος του ενδιάμεσου που
θα μείνει εκτός του β’ γύρου, θα
πρέπει ο υποψήφιος να πείσει τους
ψηφοφόρους του ενδιάμεσου να
τον στηρίξουν. Το ίδιο και τους
αριστερούς ψηφοφόρους αν μείνει
εκτός το ΑΚΕΛ. Και αυτές είναι οι
επιλογές των πολιτών ή όσων πο-
λιτών δεν επιθυμούν την επανε-
κλογή Νίκου Αναστασιάδη. Θα πρέ-
πει να σκέφτονται από τώρα ποιος
κερδίζει τον Νίκο Αναστασιάδη
στον β’ γύρο και να φροντίσουν
να έχουν την επιλογή του στον β’
γύρο.
-Και η υποψηφιότητάσαςμπορεί
να συγκεντρώσει και τους μεν
και τους δε;

-Η δική μου υποψηφιότητα είναι
η πλέον πολυσυλλεκτική. Δεν άκου-
σα κανέναν να το αμφισβητήσει.
Φάνηκε και το 2013 ότι εκείνο το
25% ήταν μία σύνθεση πολιτών
που προήλθαν από όλους τους πο-
λιτικούς χώρους. 
-Τα αποχωρήσαντα στελέχη
έχουν ανακοινώσει ότι προχω-
ρούν σε συζήτηση με τον Νικόλα
Παπαδόπουλο. Το αναμένατε;

-Είναι μία κλειστή παρένθεση.
-Άρα δεν θα μπείτε σε διάλογο
μαζί τους;

-Είναι μία κλειστή παρένθεση
με μία μεγάλη τελεία.  

Βέτο στην τελωνειακή ένωση Αν η ηγεσία του ΑΚΕΛ επιθυμεί
συνεργασία, να μας καλέσει

<<<<<<<

Η παρουσία της Γαλλίδας
Υπ. Άμυνας και των
πολεμικών πλοίων στην
Κύπρο δεν είναι τυχαία.
Είναι η πλέον κλασική
μέθοδος  για ένα κράτος
να δηλώσει «παρών».

<<<<<<<

Το μήνυμα που στέλ-
νουν κάποια στελέχη
είναι ότι έχει κλείσει
ενόσω λείπαμε,
κάτι που είναι περίεργο.

“Αν υπάρχει ένα συμπέρασμα
από το Κρανς Μοντάνα είναι ότι
η διαχρονική πολιτική των γεν-
ναιόδωρων παραχωρήσεών μας
έχει χρεοκοπήσει οριστικά. Μια διαπραγμάτευση δεν έχει αποτέλεσμα όταν ο μεσολαβητής αντί να είναι δημιουργικός προσπαθεί να δημιουργήσει τετελεσμένα,

λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ο Φάκελος της Κύπρου, που παραδόθηκε
από τη Βουλή των Ελλήνων στη Bουλή
των Αντιπροσώπων, ουσιαστικά περιλαμ-
βάνει την μια και μοναδική προσπάθεια
που καταβλήθηκε, από πλευράς Ελλάδος,
να ριχθεί άπλετο φως στα τραγικά γεγονότα
του 1974. Μια προσπάθεια που εκδηλώθηκε,
δώδεκα χρόνια μετά την τουρκική εισβολή
και εφόσον οι πρωτεργάτες του πραξικο-
πήματος είχαν κριθεί ένοχοι στην Δίκη
της Χούντας τον Αύγουστο του 1975. Η
Βουλή των Ελλήνων, επί κυβερνήσεως ΠΑ-
ΣΟΚ, ομόφωνα, στις 21 Φεβρουαρίου 1986,
προχώρησε στη σύσταση Εξεταστικής Επι-

τροπής για το Φάκελο της Κύπρου. Η πρω-
τοβουλία ανήκε σε 129 βουλευτές,  του
τότε κυβερνώντος κόμματος και η σχετική
πρότασή τους είχε κατατεθεί στις 2 Δε-
κεμβρίου 1985. Το έργο της Εξεταστικής
Επιτροπής, γνωστής και ως Μπασαγιάννη,
προέδρου της Επιτροπής, ολοκληρώθηκε
το Μάρτιο του 1988 και τα πρακτικά της
επικυρώθηκαν από την Ελληνική Βουλή
τον Οκτώβριο του ιδίου έτους. 

Άξιον απορίας, αποτελεί το γεγονός ότι,
ενώ από πλευράς Κύπρου το αίτημα για
παράδοση του υλικού της Εξεταστικής Επι-

τροπής ήταν διαχρονικό, ένα σημαντικό
μέρος του διέρρευσε το 2014. Σύμφωνα με
δημοσιεύματα του ελλαδικού τύπου, τα
πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων που
επικύρωσαν το πόρισμα της Εξεταστικής
Επιτροπής είχε διαρρεύσει ο ίδιος ο πρό-
εδρος της Επιτροπής, βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
Χρίστος Μπασαγιάννης σε δημοσιογράφο
τοπικής εφημερίδας με την δέσμευση να
δημοσιοποιηθούν μετά θάνατόν του.

Οι ευθύνες
Και ενώ η σύσταση της Εξεταστικής

Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου ήταν
ομόφωνη, δεν συνέβη το ίδιο και με το πό-
ρισμα. Ενώπιον της Βουλής των Ελλήνων
στις 31 Οκτωβρίου 1988 παρουσιάσθηκαν
δυο πορίσματα. Το πρώτο το υιοθετούσαν

το ΠΑΣΟΚ, το ΚΚΕ, η ΔΗΑΝΑ και Χριστια-
νική Δημοκρατία και το δεύτερο η Νέα Δη-
μοκρατία. Στο πόρισμα της πλειοψηφίας
καταγράφονταν ευθύνες τρίτων χωρών,
ευθύνες της Τουρκίας, πολιτικές και ποινικές
ευθύνες. Στο πόρισμα γινόταν αναφορά
ότι ευθύνες για το πραξικόπημα και εισβολή
στην Κύπρο έφεραν, οι Ηνωμένες Πολιτείες,
η Μεγάλη Βρετανία, το ΝΑΤΟ, η χούντα
του Παπαδόπουλου, για την   απόσυρση
της Ελληνικής Μεραρχίας, καθώς και η
χούντα του Ιωαννίδη. Ιδιαίτερες ευθύνες,
το πόρισμα της πλειοψηφίας των ελληνικών
κομμάτων, επέρριπτε στον Ευάγγελο Αβέ-
ρωφ ο οποίος όπως αναφέρεται στο πόρισμα,
ενώ γνώριζε για την προετοιμασία του πρα-
ξικοπήματος εντούτοις δεν ενημέρωσε τον
Αρχιεπίσκοπο Μακάριο.

Ευθύνες επιρρίπτονταν σε όλες τις κυ-
βερνήσεις από το 1974 έως και το 1986
γιατί δεν άνοιγαν το Φάκελο της Κύπρου.
Ποινικές ευθύνες το πόρισμα επέρριπτε
στους: Δ. Ιωαννίδη, Γ. Παπαδόπουλο, Φ.
Γκιζίκης, Γρ. Μπονάνο, Αδ. Ανδρουτσό-
πουλο,  Χρ. Παλαϊνη, Κων. Παπαγιάννη,
Γεωρ. Παπαγιάννη, Παν. Γιανακοδήμο,
Περ. Κορκότζελο για εσχάτη προδοσία με
βάση Κυπριακό και Ελληνικό Ποινικό Δί-
καιο. Ποινικές ευθύνες επιρρίφτηκαν και
σε άλλους αξιωματικούς, που δεν κατονο-
μάστηκαν, και πήραν μέρος στο πραξικό-
πημα στην Κύπρο. Στο πόρισμα υπάρχει
και νουθεσία προς το τότε Υπουργικό Συμ-
βούλιο, ότι έχει χρέος να καταργήσει την
πράξη 45/7.3.75 και τις εκδοθείσες με βάση
αυτή διαταγές του Υπουργού Εθνικής Άμυ-
νας, για αναστολή δίωξης των κατηγορου-
μένων για το πραξικόπημα της Κύπρου,
ώστε οι υπεύθυνοι, όπως τονιζόταν, να λο-
γοδοτήσουν ενώπιον των ελληνικών δι-
καστηρίων. Προτροπή, που ουδέποτε υιο-
θετήθηκε από τις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ.
Τουναντίον ο Φάκελος της Κύπρου έκλεισε
μια για πάντα.

Το πόρισμα της εξεταστικής επιτροπής
στον τόμο των επικυρωμένων  πρακτικών
της ΙΣΤ ολομέλειας της συνόδου της Βουλής
των Ελλήνων καθώς και το σύνολο του
υλικού της Εξεταστικής Επιτροπής τοπο-
θετήθηκαν σε έξι (6) μεταλλικές με σύστημα
ασφαλείας, αρχειοθήκες οι οποίες σφρα-
γίστηκαν ενώπιον του τότε Προέδρου της
Βουλής των Ελλήνων Ιωάννη Αλευρά και
τοποθετήθηκαν στο  ισόγειο της Βουλής
στο γραφείο με τον αριθμό 65. Στην συ-
νέχεια, σε ανύποπτο χρόνο  μεταφέρθηκαν
στο κτήριο της Παλαιάς Βουλής και κατά
την διάρκεια των μεγάλων διαδηλώσεων
εναντίον του μνημονίου, μεταφέρθηκαν
σε «άγνωστο» χώρο  που ανήκει στο ελ-
ληνικό δημόσιο και πιο συγκεκριμένα ιδιο-
κτησίας της Ελληνικής Βουλής.   

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ  

-Ένα πάγιο αίτημα της Κυπριακής
Δημοκρατίας, αυτό για το Φάκελο
της Κύπρου, ικανοποιήθηκε. Τι
σημαίνει η παράδοσή του;

-Είναι εκπλήρωση μιας ηθικής
και εθνικής υποχρέωσης της Ελλά-
δας, και ειδικά της Βουλής, έναντι
της Κύπρου μέσω της Βουλής των
Αντιπροσώπων. Από εκεί και πέρα,
η αξιοποίησή του μπορεί να σημαίνει
ότι ζητούσαμε, επιμόνως για δεκαε-
τίες, κάτι που δεν έχει ιδιαίτερη ση-
μασία, μπορεί να σημαίνει ότι επι-
βεβαιώνει κάποια γνωστά θέματα
ή πληροφορίες και τις τεκμηριώνει,

μπορεί να σημαίνει κάποια καινούρ-
για ζητήματα, πληροφορίες που εν-
δεχομένως να αφορούν αρκετές
πτυχές, στο στρατιωτικό και πολιτικό
τομέα, σε θέματα των αγνοουμένων
αλλά και σε θέματα συμπεριφορών. 
-Από την εμπειρία σας, θεωρείτε
πως από το 1974 και μετά, ότι
δεν έχουμε πλήρη εικόνα για το
τι προηγήθηκε και τι ακολούθησε
της τουρκικής εισβολής και το
πόρισμα του φακέλου θα ρίξει
φως;

-Πλήρη ακριβή εικόνα για όλα
τα θέματα δεν έχουμε, ιδιαίτερα
πώς οδηγηθήκαμε στο 1974, και
αυτό αντιλαμβάνεστε δεν είναι μόνο
ζήτημα της εισβολής, μετά ή λίγες
μέρες πριν. Ενδεχομένως, κάποιος
να πρέπει να πάει πολύ πίσω και
εξαρτάται, από ποια οπτική γωνία
θέλει να δει το ζήτημα. Εγώ λέω ότι
θα πρέπει να το δούμε ιστορικά,
τουλάχιστον, διότι άλλοι λόγοι, εν
πολλοίς έχουν εκλείψει. Μπορούμε
λοιπόν να το αντικρίσουμε από πολ-
λές οπτικές γωνίες.  Για να εξαχθούν
τα ανάλογα συμπεράσματα για δι-
δαχή στο μέλλον, αλλά και για να
καταδικαστούν ενέργειες, πράξεις
και πρόσωπα στη συνείδηση του
καθενός, θα έλεγα.
-Τα στοιχεία που σας έχουν πα-
ραδοθεί καλύπτουν και την πε-
ρίοδο πριν από την ανακήρυξη
της Κυπριακής Δημοκρατίας;

-Έχω ενημέρωση για την χρονική
περίοδο που καλύπτει ο Φάκελος
της Κύπρου, αλλά θα ήταν επιπόλαιο
να δώσω έμφαση σε κάτι, που εν-
δεχομένως αυτοί που με ενημέρω-
σαν να το έπραξαν στη βάση δικών
τους εκτιμήσεων, ή ό,τι τους έκανε
εντύπωση, και όχι σε αντικειμενική
βάση. Δεν έτυχα λεπτομερούς ενη-
μέρωσης, αλλά σκόρπιες κουβέντες
που δεν είχαν σχέση με την επίσημη
παράδοση. Δεν επιδίωξα να υπάρχει
ένα σημείωμα, όταν γινόταν η επί-
σημη παράδοση που να αναφέρει
συγκεκριμένα ζητήματα, διότι η θε-
ώρησή μου είναι, πως σφαιρικά και
σε βάθος θα πρέπει να εξεταστεί
και το συγκεκριμένο υλικό. Θεωρώ,
όμως ότι θα πρέπει να παραδοθούν
και άλλα αρχεία, όπως του Υπουρ-
γείου Άμυνας, του Υπουργείου Εξω-
τερικών και από άλλες πηγές, εάν
υπάρχουν.
-Μιλάτε πάντα για την Ελλάδα;

-Βεβαίως, αλλά όχι μόνο. Κάνω
ενέργειες και σε άλλες χώρες οι

οποίες ακόμα δεν έχουν γνωστο-
ποιηθεί και δεν θέλω να γνωστο-
ποιηθούν. Έχω μιλήσει και με τον
Υπουργό Εξωτερικών της Ελλάδας
τον κ. Νίκο Κοτζιά, και δυο φορές
με τον Υπουργό Εθνικής Άμυνας
τον κ. Πάνο Καμμένο. Εντός της
επόμενης εβδομάδας θα τους απο-
στείλω και επιστολές, που θα τους
υπενθυμίζω την παράκλησή μου
να δοθεί, είτε στη Βουλή των Αντι-
προσώπων είτε στα ανάλογα Υπουρ-
γεία το υλικό που έχουν στα Υπουρ-
γεία τους ώστε μαζί, εφόσον εξετά-
σουμε τους τρόπους, να μελετή-
σουμε το συνολικό υλικό.
-Άρα πληροφορίες, πέρα από το
γνωστό Φάκελο της Κύπρου, ανα-
ζητούνται και σε άλλες πηγές ή
αρχεία;

-Εκείνο που πάντα ζητούσαμε
ήταν, αυτό που μας παραδόθηκε

πριν μερικές μέρες. Από εκεί και
πέρα, μέσα από αυτή την δραστη-
ριότητά μας, έχουμε ανακαλύψει
επιπρόσθετα στοιχεία τα οποία θα
συμπληρωθούν στο Φάκελο της Κύ-
πρου. Τα στοιχεία αυτά βρίσκονται
στη  Βουλή των Ελλήνων και έχουν
εντοπισθεί από την ομάδα που έκανε
την προκαταρκτική έρευνα. Μόλις
αποχαρακτηριστούν, λοιπόν, όπως
είπε και ο Πρόεδρος της Βουλής
των Ελλήνων, θα μας δοθούν.  Άρα
αυτό το επιπλέον υλικό θα προστεθεί
στο Φάκελο της Κύπρου που έχουμε. 
-Υπάρχει μια εξήγηση, γιατί κα-
θυστέρησε τόσα χρόνια η παρά-
δοση ενός υλικού όχι σε κάποιον
τρίτο, αλλά σε ένα ενδιαφερόμενο
μέρος;

-Ήταν, κατά την άποψή μου, μια
μη δικαιολογημένη ή ακόμα θα τη
χαρακτήριζα αχρείαστη ευαισθησία,

ότι θα μπορούσε να επηρεαστεί το
γενικότερο εθνικό συμφέρον ή μπο-
ρούν να δημιουργηθούν νέες συγ-
κρούσεις ξύνοντας παλιές πληγές.
Η προσωπική μου άποψη είναι ότι
το να βρεις την αλήθεια, μόνο καλό
μπορεί να κάνει. Έχω την εντύπωση
πως ο λαός όταν γνωρίζει τα πάντα
θα είναι λιγότερο επιρρεπής σε συγ-
κρουσιακές προσεγγίσεις. Αντιθέ-
τως, θα ικανοποιηθούν τα αισθή-
ματά του, θα γνωρίζει δημιουργών-
τας μια ολοκληρωμένη άποψη για
μια τραγική πτυχή.
-Στο φάκελο υπάρχουν καταθέ-
σεις και θα υπάρχουν και ονό-
ματα. Πώς θα το χειριστείτε;

-Θα πρέπει η ομάδα που έκανε
την προκαταρκτική εργασία και
βρήκε καινούργια στοιχεία, και είναι
άξιοι συγχαρητηρίων, με την σο-
βαρότητα και εχεμύθειά της που

έπεισε ότι δεν υπάρχει πρόβλημα
να δοθεί ο φάκελος, να συνεχίσει
την δουλειά της και να ενισχυθεί
σε κάποιο στάδιο. Θα πρέπει να δε-
σμευθούν ατομικά με ένα πρωτό-
κολλο για τον τρόπο που θα εργα-
σθούν, και εφόσον γνωρίζουμε και
κατατάξουμε τα στοιχεία, πληρο-
φορίες ακόμα και συμπεράσματα,
τότε πιστεύω ότι θα πρέπει να δο-
θούν  στα κόμματα, οργανώσεις σε
όσους ενδιαφέρονται, στο λαό.
-Άρα θα δημοσιοποιηθεί ο Φά-
κελος;

-Το ταχύτερο δυνατόν. Αυτή η
διαδικασία θα πρέπει να έχει ένα
επιταχυνόμενο ρυθμό. Δεν πρέπει
να υπάρχει κάτι στο τέλος που θα
πρέπει να κρύψουμε, αλλά όλα αυτά
να βγουν μέσα από έρευνα, μελέτη
και σε επαφή με τους αρμόδιους
φορείς του κράτους μας. Η πρόθεσή
μου είναι να φθάσουμε κάποια στιγ-
μή σε ένα σημείο που να μπορέ-
σουμε να δώσουμε τον φάκελο στην
δημοσιότητα. Να τον ανεβάσουμε
στην ιστοσελίδα της Βουλής, ολό-
κληρο και να μπορεί να  μελετήσει
ο καθένας ό,τι τον ενδιαφέρει.
-Πρόσβαση θα δοθεί σε άλλες
κρατικές υπηρεσίες;

-Αυτό που πρέπει να κάνουμε εί-
ναι να δοθεί έμφαση και προτεραι-
ότητα στα θέματα των αγνοουμέ-
νων.  Δεν αποκλείεται στο Φάκελο
να υπάρχουν πληροφορίες που άμε-
σα ή έμμεσα να μας βοηθήσουν,
έστω  για ένα ή δέκα ή εκατό πρό-
σωπα που αναζητούνται
-Μέσα στο φάκελο υπάρχουν και
οι καταθέσεις των πρωταγωνι-
στών της τραγωδίας; 

-Δεν γνωρίζω, θα τα δούμε συν-
τεταγμένα για να μην δίνουμε έμ-
φαση στο ένα ή στο άλλο σημείο
και να οδηγούμε έτσι την προσοχή
του κόσμου σε ένα μόνο σημείο.
Θα πρέπει να τα δούμε συνολικά
και σε βάθος.

Eμειναν μόνο στην επίρριψη ευθυνών
Το χρονικό του Φακέλου για την τραγωδία της  Κύπρου το 1974 από συστάσεως της εξεταστικής επιτροπής

Στο πόρισμα της Εξεταστικής Επιτροπής περιλαμβάνεται και επιστολή του Κωνσταντίνου Κα-
ραμανλή εν είδει κατάθεσης με αριθμό πρωτοκόλλου 386/87 που διαβάστηκε ενώπιον της Επι-
τροπής στη συνεδρία της 10ης Ιουνίου 1987.

Το χρονικό
του πορίσματος

Το υλικό που συνέλεξε η Εξεταστι-
κή Επιτροπή, αποτελείται από
20.748 σελίδες που  ήταν  καταχω-
ρημένο σε 260 φακέλους. Στις
20.748 σελίδες, σύμφωνα με τις δη-
μοσιογραφικές πληροφορίες,  περι-
λαμβάνονται : Τα πρακτικά των συ-
νεδριάσεων, οι μαρτυρικές καταθέ-
σεις, τα  απόρρητα στρατιωτικά  σή-
ματα,  διαταγές και πρακτικά πολιτι-
κών  αποφάσεων που χρειάσθηκε
να τεθούν υπόψη της Εξεταστικής
Επιτροπής της Βουλής των Ελλήνων.
Η Επιτροπή συστάθηκε στις 2 Μαρτί-
ου 1986 με την υπ’ αριθμόν απόφα-
ση της Βουλής 1209/901/3 και απο-
τελείτο από 16 βουλευτές του ΠΑ-
ΣΟΚ, 16 της Νέας Δημοκρατίας, και
από ένα βουλευτή του ΚΚΕ και της
ΔΗΑΝΑ και έναν Ανεξάρτητο. Το έρ-
γο της Επιτροπής ξεκίνησε στις 3
Μαρτίου 1986 και ολοκληρώθηκε
στις 31 Μαΐου 1988. Πρόεδρος της
Επιτροπής στη μεγαλύτερη διάρκεια
της ήταν ο βουλευτής ΠΑΣΟΚ Χρί-
στος  Μπασαγιάννης. Η Επιτροπή
πραγματοποίησε 154 συνεδριάσεις,
από τις οποίες οι 69 αφιερώθηκαν
σε διαδικαστικά θέματα και οι άλλες
66, στην εξέταση μαρτύρων. Από
την Επιτροπή παρέλασαν 86 μάρτυ-
ρες, πολιτικοί αλλά και στρατιωτικοί
την περίοδο του 74. Τμήμα της Επι-
τροπής πραγματοποίησε 23 συνε-
δριάσεις εξετάζοντας άλλους 45
μάρτυρες. Όπως αναφέρεται στο
πόρισμα της πλειοψηφίας, στην Επι-
τροπή δεν κλήθηκαν πολίτες της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας αλλά και ξένοι
υπήκοοι γιατί η παρουσία τους θα
δημιουργούσε σοβαρά νομικά και
πραγματικά προβλήματα. Ειδικά για
την περίπτωση Κυπρίων, υποστηρίχ-
θηκε ότι θα μπορούσε να δώσει και
αφορμή σε «ασύμφορες παρερμη-
νείες».

<<<<<<<

Την ώρα που ο πολιτικός κό-
σμος της Κύπρου ζητούσε επι-
τακτικά την παράδοση του
Φακέλου ένα σημαντικό μέρος
αυτού διέρρεε το 2014  σε ελλα-
δικά μέσα ενημέρωσης. Ως
πηγή διαρροής υποδεικνυό-
ταν ο πρόεδρος της Επιτροπής.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Εθνική και ηθική υποχρέωση
της Ελλάδας η παράδοση του Φακέλου

Στην πρώτη συνέντευξή του ο Δ. Συλλούρης καθορίζει τις προτεραιότητες αξιοποίησης των στοιχείων που παραδόθηκαν

“Μέσα από την δραστη-
ριότητά μας, έχουμε ανα-
καλύψει επιπρόσθετα
στοιχεία τα οποία θα
συμπληρωθούν στο Φά-
κελο της Κύπρου. Τα
στοιχεία βρίσκονται στη
Βουλή των Ελλήνων.

Η μελέτη του πορίσματος της Βουλής των Ελλήνων για την τραγωδία του 1974 θα επικεντρωθεί στην αναζήτηση στοι-
χείων για πρόσωπα τα οποία συνεχίζουν να αγνοούνται από το καλοκαίρι του 1974, τονίζει με έμφαση ο Πρόεδρος της
Βουλής Δημήτρης Συλλούρης στη συνέντευξή του στην «Κ».
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν το 2007 το ΑΚΕΛ πήρε την
απόφαση να διεκδικήσει την εξουσία
με τον δικό του πολιτικό αρχηγό,
ήταν μία στιγμή ιστορικής σημασίας
για το κόμμα καθώς για πρώτη φορά
κατά τη μακρόχρονη πορεία του,
διεκδικούσε με τον δικό του ηγέτη
την προεδρία. Είχε βέβαια προετοι-
μάσει καταλλήλως το έδαφος από
νωρίς, καθώς από το 2001, με το
σύνθημα «της Κύπρου η καρδιά
κτυπά Αριστερά» προσπαθούσε ξε-
κάθαρα να περάσει το μήνυμα σε
μία συντηρητική και εν πολλοίς δε-
ξιόστροφη κοινωνία, πως το ΑΚΕΛ
μπορεί να κυβερνήσει. Το προεκλο-
γικό σύνθημα «δίκαιη λύση και δί-
καιη κοινωνία» σε συνδυασμό με
τον ενθουσιασμό που μετέδιδε η
Εζεκία Παπαϊωάννου για την διεκ-
δίκηση της εξουσίας, κατάφεραν
να διαπεράσουν στην πλειοψηφία
του εκλογικού σώματος και ο Δη-
μήτρης Χριστόφιας πέτυχε να απο-
τελέσει τον πρώτο αριστερό ηγέτη
που αναλάμβανε την εξουσία.

Από το 2008 μέχρι σήμερα βέβαια
πολλές ήταν οι πολιτικές και κοι-
νωνικές εξελίξεις που  άλλαξαν άρ-
δην το κομματικό σκηνικό. Δέκα
χρόνια αργότερα, τίποτα δεν θυμίζει
τον προεκλογικό του 2008 για το
ΑΚΕΛ, καθώς το κόμμα εμφανίζεται
απροετοίμαστο και εν πολλοίς απρό-
θυμο να εισέλθει στην εκστρατεία.
Πρόχειροι χειρισμοί που έπληξαν
το κόμμα, κομματικά στεγανά που
αποτρέπουν να πάρει ρηξικέλευθες
αποφάσεις, αλλά και απόρριψη σε
προτάσεις για υποψηφιότητα νεα-
ρών κομματικών στελεχών αναμ-
φίβολα κρατούν το κόμμα πίσω. Το
πώς θα κινηθεί τους λίγους μήνες
αποτελεί στοίχημα για το αν θα δια-
σώσει την κατάσταση ή αν οδεύει
προς τη μάχη, με την ψυχολογία
του εξαρχής ηττημένου. Το σίγουρο
πάντως είναι πως ακόμα μία ήττα,

θα ανοίξει τον κύκλο της εσωστρέ-
φειας αλλά και της αμφισβήτησης
της ηγεσίας, καθώς ήδη έχουν αρ-
χίσει οι πρώτες έντονες αντιδράσεις. 

Επικεντρωμένοι αλλού 
Πώς όμως το κόμμα της Αριστε-

ράς το οποίο φημίζεται για την εμ-
πειρία του στο προεκλογικό παιχνίδι,
μπαίνει στη μάχη με δεμένα τα χέρια
και με τον χρόνο να μετρά εναντίον
του είναι ένα ζήτημα που προβλη-
ματίζει. Η αλήθεια είναι πως η ηγεσία
μέχρι και την τελευταία στιγμή ήλ-
πιζε πως θα βρισκόταν μία δίκαιη
λύση του Κυπριακού και σε αυτό
το σενάριο εναπόθεσε όλες του τις
ελπίδες. Κάπως έτσι το ΑΚΕΛ στά-
θηκε μέχρι και την υστάτη στο πλευ-
ρό του Νίκου Αναστασιάδη αγνο-
ώντας την κλεψύδρα που άδειαζε
επικίνδυνα. 

Καθόλη τη διάρκεια των εξελί-
ξεων, ωστόσο, υπήρξαν διάφοροι
επίδοξοι μνηστήρες, στους οποίους
το κόμμα ένεψε ευγενικά μεν αλλά
αρνητικά.  Ενδεικτική η φημολογία
για τον Γιαννάκη Ομήρου, την Ερα-
τώ Κοζάκου Μαρκουλλή αλλά και
τον Γιώργο Λιλλήκα, με τον τελευ-
ταίο να δίνει την μάχη σε συνερ-
γασία μέχρι τέλους. Το κόμμα της
Αριστεράς, είχε ως στόχο να βρει
έναν υποψήφιο με εκλογική δυνα-
μική και πλήρως προσηλωμένο στις
αρχές και θέσεις του ΑΚΕΛ γύρω
από το Κυπριακό. Κάπως έτσι είχαν
διαγραφεί από νωρίς από τα πλάνα
της Εζεκία Παπαϊωάννου και οι τρεις
υποψηφιότητες. Άρχισαν ωστόσο
οι μετρήσεις με κομματικά στελέχη,
προεξάρχοντος του γενικού γραμ-
ματέα του ΑΚΕΛ Άντρου Κυπριανού.
Τα χαμηλά εκλογικά ποσοστά ωστό-
σο, που τον άφηναν εκτός γύρου
και κινούνταν στο 9% ανάγκασαν
το κόμμα να αλλάξει πλεύση και να
ψάξει τον νέο Βασιλείου. 

Βάσει αυτού, το κόμμα προχώ-
ρησε σε πρόχειρους χειρισμούς

κλειδώνοντας χωρίς κοινό πολιτικό
πλαίσιο προηγουμένως συνεργασία
με τον επιχειρηματία Μάικ Σπανό.
Τα αποτελέσματα είναι λίγο πολύ
γνωστά, με το κόμμα να χάνει πο-
λύτιμο χρόνο, να πλήττει ανεπα-
νόρθωτα την εικόνα του και να
σπεύδει ατάκτως προς την αναζή-
τηση νέου υποψηφίου.  Προς απο-
φυγή επανάληψης των όσων δια-
δραματίστηκαν στο κεφάλαιο Σπα-
νού, το κόμμα κράτησε πολύ χαμη-

λούς τόνους. Ουδόλως τυχαίο ότι
στο Πολιτικό Γραφείο της περασμέ-
νης Παρασκευής δεσμεύτηκαν όλοι
σε ένα εμπάργκο δηλώσεων, σε μία
προσπάθεια να μειώσουν τις όποιες
αρνητικές αντιδράσεις. Η αλήθεια
είναι ωστόσο πως άρχισαν εδώ και
καιρό να πραγματοποιούνται δη-
μοσκοπήσεις και έρευνες για το ποι-
ος είναι ο πλέον αποδεκτός για υπο-
ψήφιος του ΑΚΕΛ. Τα δύο πρόσωπα,
σύμφωνα με κομματικές πληροφο-
ρίες ήταν  ο γενικός γραμματέας
του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού και ο
Σταύρος Μαλάς, με τον δεύτερο να
προηγείται κατά πολύ σε ποσοστά
από τον γενικό γραμματέα του κόμ-
ματος. Το ερώτημα που εγείρεται
ωστόσο μπροστά από τις δύο επι-
λογές, είναι πώς το κόμμα της Αρι-
στεράς μπορεί να πείσει ότι οι εν
λόγω υποψηφιότητες έχουν προ-
οπτική νίκης, τη στιγμή που έχουν
ήδη απορριφθεί εκ των έσω τόσο

δημοσίως όσο και στα συλλογικά
όργανα. Δεν είναι τυχαίο πως ο κ.
Μαλάς ήταν εξαρχής θετικός, ωστό-
σο το Πολιτικό Γραφείο εισηγήθηκε
τον κ. Σπανό. Χρειάστηκε το ναυάγιο
της συνεργασίας με τον Μάικ Σπανό
και της διάσκεψης στο Κρανς Μον-
τάνα ώστε η ηγεσία του κόμματος,
να αρχίσει να έχει συχνή επικοινω-
νία με τον πρώην υποψήφιο του
ΑΚΕΛ και να φουντώνουν οι φήμες
για κλείδωμα της υποψηφιότητάς
του. Στο πλαίσιο της προεδρολογίας
δεν πρέπει να παραλείπεται ότι έπε-
σαν στο τραπέζι εισηγήσεις για νε-
αρότερα κομματικά πρωτοκλασάτα
στελέχη που απορρίφθηκαν, αλλά
και το όνομα του ευρωβουλευτή
Τάκη Χατζηγεωργίου. 

Ανανέωση
Πέραν όμως των εσωκομματι-

κών στελεχών, υπήρξαν κι άλλα
ονόματα τα οποία συζητήθηκαν.

Χαρακτηριστικό, το όνομα του
πρώην προέδρου της Νεολαίας του
ΔΗΚΟ (ΝΕΔΗΚ) Γιάννη Παναγιώ-
του, πρόταση που κατέθεσε ο δεύ-
τερος τη τάξει Γιώργος Λουκαΐδης.
Ο κ. Παναγιώτου, νέος με κεντρο-
αριστερές  ρίζες, πολλές φορές δε
δίστασε να διαχωρίσει τη θέση του
από αυτή της ηγεσίας του ΔΗΚΟ
σε διάφορες περιπτώσεις. Ενδει-
κτική η διαφωνία του για την πρό-
ταση νόμου που ψήφισε το ΔΗΚΟ
για το ενωτικό δημοψήφισμα, η
έμφασή του στην ανάγκη πάταξης
της διαφθοράς και η ανατροπή στο
πολιτικό κατεστημένο. Μάλιστα,
σύμφωνα με πληροφορίες, η βάση
φέρεται να έδινε προβάδισμα σε
έναν νέο και άφθαρτο υποψήφιο
που ενδεχομένως να ενίσχυε μία
τέτοια υποψηφιότητα. Αν και ο κ.
Παναγιώτου επέλεξε να μην ανοίξει
τα χαρτιά του, φέρεται να αρνήθηκε
την πρόταση. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την ίδια ώρα που ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης
τιμούσε τις μαύρες επετείους στο
Προεδρικό Μέγαρο, λίγο πιο κάτω
και συγκεκριμένα στην Πλατεία
Ελευθερίας, ο Πρόεδρος του ΔΗΚΟ
και υποψήφιος για την προεδρία Νι-
κόλας Παπαδόπουλος,  πραγματο-
ποιούσε τη δική του αντικατοχική
εκδήλωση περιτριγυρισμένος από
τα άλλα δύο συνεργαζόμενα κόμματα
του ενδιάμεσου χώρου. Μία κίνηση
αναμφίβολα σημειολογική που επι-
χειρούσε να προσδώσει στον Νικόλα
Παπαδόπουλο προεδρικούς πόντους,
και να τον καταστήσει το αντίπαλο
δέος του Νίκου Αναστασιάδη με σα-
φείς διαφοροποιήσεις σε ό,τι αφορά
τη φιλοσοφία και τη στρατηγική
τους γύρω από το Κυπριακό. Η αν-
τικατοχική εκδήλωση συζητήθηκε
αρκετά για την προετοιμασία και
για τις επιδιώξεις της και υπήρξε
στην ουσία ένα μεγάλο βήμα στην
προεκλογική μάχη που δίνει ο ΔΗ-
ΚΟϊκός Πρόεδρος. Τηλεφωνικές προ-
σκλήσεις που έφτασαν μέχρι και
καταγγελίες στο γραφείο της Επι-
τρόπου Προστασίας των Προσωπι-
κών Δεδομένων, έδειξαν πέραν πά-
σης αμφιβολίας πως η αντικατοχική
εκδήλωση αποτελούσε την πρώτη
ανίχνευση του προεκλογικού εδά-
φους για τον υποψήφιο Νικόλα Πα-
παδόπουλο. Το ζήτημα ωστόσο που
εγείρει ερωτήματα, είναι πως ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος, πλην του
Γιώργου Λιλλήκα, τρέχει σε μία προ-
εκλογική κούρσα με ταχύτητα μεν,

αλλά μόνος, καθώς τα δύο μεγάλα
κόμματα, δεν έχουν ξεκινήσει επί-
σημα την προεκλογική τους, ούτε
έχουν βάλει κάτω τους προεκλογι-
κούς σχεδιασμούς τους. Το αν αυτός
ο έντονος και μακρύς προεκλογικός
λειτουργήσει υπέρ του Νικόλα Πα-
παδόπουλου ή αν θα γυρίσει εναν-
τίον του θα φανεί στην πορεία.

Κλειδώνει ομάδες
Το καίριο ζήτημα για τον Νικόλα

Παπαδόπουλο είναι αν πέραν των
δύο συνεργαζόμενων κομμάτων,
ΕΔΕΚ και Αλληλεγγύη, καταφέρει
να φέρει μαζί του κι άλλες κοινωνικές
και πολιτικές ομάδες, καθιστώντας
εαυτό τον εκπρόσωπο του «πατριω-
τικού» μετώπου. Όχι τόσο για τη
δύναμη που έχουν αλλά για την ει-
κόνα πολλών διαφορετικών οργα-
νωμένων συνόλων να μπαίνουν
κάτω από το άρμα της προεκλογικής
Νικόλα Παπαδόπουλου. Το τελευταίο
διάστημα παρατηρείται έντονη κι-
νητικότητα κομματικών στελεχών
και προσώπων στο κτίριο ΑΙΑΣ, όπου
και στεγάζεται το επιτελείο του ΔΗ-
ΚΟΪκού προέδρου για συζητήσεις
και συνεργασίες. Ήδη δεδομένη θε-
ωρείται η στήριξή του από την Αυ-
τόνομη Πλατφόρμα, που αποτελείται
ως επί το πλείστον από πρωτοκλα-
σάτα στελέχη της Συμμαχίας Πολι-
τών τα οποία αποχώρησαν διαμαρ-
τυρόμενα για την απόφαση του Γιώρ-
γου Λιλλήκα να εξαγγείλει υποψη-
φιότητα. Η συνάντησή τους τη Δευ-
τέρα σηματοδοτεί και επισήμως την
σύμπλευσή τους με τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο.  Όπως επισημαίνουν

ασφαλείς πηγές, και το «Μήνυμα
Ελπίδα» του Στέλιου Πλατή αναμέ-
νεται να ανακοινώσει σύντομα τη
στήριξή του προς τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο. Το ποιοι και πόσοι απαρ-
τίζουν την εν λόγω Κίνηση είναι βέ-
βαια ένα ζήτημα ανοικτό, ωστόσο
σημειολογικά έχει τη δική του ση-
μασία καθώς ο κ. Πλατής προέρχεται
από τους συναγερμικούς κόλπους.
Τον Σεπτέμβρη αναμένεται να ξε-
καθαρίσει και η θέση των Οικολόγων.
Όπως αναφέρουν πολιτικοί κύκλοι,

Νικόλας Παπαδόπουλος και Γιώργος
Περδίκης ήρθαν πολύ κοντά κατά
τη διάρκεια της διάσκεψης Κρανς
Μοντάνα. Ουδόλως τυχαία και η συ-
νυπογραφή της ανακοίνωσης περί
διαφωνίας στην πρόταση Αναστα-
σιάδη. Ήδη κύκλοι του παρασκηνίου
επισημαίνουν τον ανοικτό και συχνό
δίαυλο επικοινωνίας επιτελείου Νι-
κόλα Παπαδόπουλου και Οικολόγων.
Το γεγονός άλλωστε ότι ο κ. Περδίκης
ξεκαθάρισε ότι συνεχίζει τον διάλογο
μόνο με τον Νικόλα Παπαδόπουλο,
όπως και το γεγονός ότι επιμένει σε
έναν κοινό υποψήφιο του ενδιάμε-
σου χώρου διαγράφει πως είναι θέμα
χρόνου η συμπόρευσή του με τον
κ. Παπαδόπουλο. Στο κάδρο των κι-
νήσεων των Οικολόγων δεν θα πρέ-
πει να παραλείπεται ότι ο Γιώργος
Περδίκης θα παραδώσει την κοινο-
βουλευτική του έδρα στην Έφη Ξάν-
θου, ωστόσο δεν είναι έτοιμος να
συνταξιοδοτηθεί πολιτικά.

ΔΗΚΟ-ΑΚΕΛ
Πάντως, αν και οργανωμένα σύ-

νολα αναμένεται να προσδεθούν
στο άρμα, ανησυχία επικρατεί για
το πώς θα ενεργήσουν ΔΗΚΟϊκές
ομάδες. Ουδόλως τυχαία η ανησυχία
που προκάλεσε η φημολογία για το
ενδεχόμενο υποψηφιότητας Μάκη
Κεραυνού με το ΑΚΕΛ. Αν και θεω-
ρείται δεδομένο πως η καρογιανική
τάση δεν θα στηρίξει τον Νικόλα
Παπαδόπουλο, ερωτήματα και προ-
βληματισμοί τίθενται για το πόσο
μπορεί να επηρεάσει αλλά και να
προκαλέσει πρόβλημα η στάση Κα-
ρογιάν στον προεκλογικό Νικόλα.

Μαζί με τους καρογιανικούς ζήτημα
τίθεται και η στάση που θα πρέπει
να κρατήσει το επιτελείο Νικόλα
Παπαδόπουλου απέναντι στο ΑΚΕΛ.
Με το ενδεχόμενο αποκλεισμού
στον β’ γύρο του ΑΚΕΛ, γίνονται
ήδη σκέψεις για να χαμηλώσουν οι
τόνοι αντιπαράθεσης απέναντι στο
ΑΚΕΛ, αλλά όχι απαραίτητα απέναντι
στην ηγεσία. 

Άνθρωποι και πόστα
Και ενόσω αναμένονται νέες αφί-

ξεις, το επιτελείο του Νικόλα Παπα-
δόπουλου έχει ήδη στελεχωθεί, με
πρόσωπα και από τα τρία συνεργα-
ζόμενα κόμματα, ωστόσο στις θέσεις
κλειδιά βρίσκονται τα πρόσωπα του
στενού περιβάλλοντος του Νικόλα
Παπαδόπουλου. Διευθυντής της
προεκλογικής εκστρατείας, είναι ο
εξ απορρήτων του Νικόλα Παπαδό-
πουλου Χρύσης Παντελίδης, υπεύ-
θυνος της επικοινωνιακής πολιτικής
ο «οικογενειακός» επικοινωνιολόγος
Κώστας Παναγόπουλος, ενώ τον το-
μέα του προγράμματος θέσεων έχει
αναλάβει η αδερφή του και νομικός
Αναστασία Παπαδοπούλου. Θα πρέ-
πει να σημειωθεί πως η διαφημιστική
εταιρεία που έχει αναλάβει την εκ-
στρατεία του Νικόλα Παπαδόπουλου
είναι η εταιρεία INCπου αναλαμβάνει
και τις προεκλογικές διαφημίσεις,
με τους ιδιοκτήτες Κώστα και Φρίξο
Γιωργαλλίδη να έχουν καίριο ρόλο
στην προεκλογική καμπάνια. Στο
γραφείο τύπου διευθύντρια είναι η
δημοσιογράφος Σκεύη Σταύρου ενώ
στελεχώνεται από τους υπεύθυνους
τύπου των συνεργαζόμενων κομ-

μάτων Γιώργο Γεωργίου από το ΔΗ-
ΚΟ, Μαρία Παναγιώτου από την
ΕΔΕΚ και Γιάννη Σελινόπουλο από
την  Αλληλεγγύη. Το οργανωτικό,
που βρίσκεται κάτω από την επί-
βλεψη του Χρύση Παντελίδη, ενώ
το τμήμα στελεχώνουν οι οργανω-
τικοί Φύτος Κωνσταντίνου του ΔΗ-
ΚΟ, Χριστόδουλος Λευκαρίτης από
την ΕΔΕΚ, Πανίκος Καψός από Αλ-
ληλεγγύη και μία πλειάδα άλλων
στελεχών του χώρου ανά επαρχία. 

Ενοχλεί το Πρίγκιπας
Πώς θα κινηθεί επικοινωνιακά ο

Νικόλας Παπαδόπουλος είναι ένα
ζήτημα το οποίο ήδη συζητείται και
μελετάται στο επιτελείο του, με το
πολιτικό σύνθημα να μην έχει ακόμη
ξεκαθαρίσει. Ήδη, σύμφωνα με τις
πρώτες έρευνες, φαίνεται να κερδίζει
σε ζήτημα αξιοπιστίας, ωστόσο βαρύ
πλήγμα για τον ίδιο φαίνεται να παί-
ζει ο χαρακτηρισμός του πρίγκιπα.
Ουδόλως τυχαίες και οι κινήσεις του
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
που τον θέλουν άλλοτε να ψήνει
σούβλα, άλλοτε να παίζει κιθάρα κι
άλλες φορές να περιπλανιέται στις
λαϊκές αγορές. Ενδιαφέρον προκαλεί
και η προεκλογική ταυτότητα «Νι-
κόλας 2018». Όπως επισημαίνουν
πολιτικοί κύκλοι, είναι η πρώτη φορά
που υποψήφιος κατεβαίνει με το
όνομά του ως ταυτότητα. Ο λόγος,
όπως επισημαίνουν κύκλοι του επι-
τελείου, είναι το γεγονός ότι το δυ-
νατό χαρτί της προεκλογικής δεν
είναι άλλο από το ίδιο το πρόσωπο
και αυτό προσπαθούν με κάθε τρόπο
να προωθήσουν.  

Οδύσσεια 
για το ΑΚΕΛ 
οι προεδρικές 
Απορρίφθηκαν από την ηγεσία επίδοξοι 
μνηστήρες ακόμη και νεαρά στελέχη 

Στο κάδρο 
και ο Πρύτανης
Από το κάδρο της προεδρολο-
γίας δεν πρέπει πάντως να πα-
ραλείπεται το όνομα του Πρύτα-
νη του Πανεπιστημίου Κύπρου
Κωνσταντίνου Χριστοφίδη. Κύ-
κλοι του περίγυρού του έχουν
ήδη αρχίσει να δουλεύουν υπέρ
μίας τέτοιας υποψηφιότητας.
Μάλιστα σύμφωνα με έγκυρες
πληροφορίες, έχουν ήδη κάνει
κρούση στην Εζεκία Παπαϊωάν-
νου για το ενδεχόμενο στήριξης
του κ. Χριστοφίδη, παρουσιά-
ζοντας και δημοσκοπήσεις που
δείχνουν τον Πρύτανη να λαμ-
βάνει ποσοστά της τάξεως του
14%. Είναι άλλωστε γνωστό πως
ο Κωνσταντίνος Χριστοφίδης εί-
ναι υπέρ μίας λύσης στο πλαίσιο
των αρχών και θέσεων του
ΑΚΕΛ. Σύμφωνα με κομματι-
κούς κύκλους, η υποψηφιότητα
Κωνσταντίνου Χριστοφίδη, φαί-
νεται να έχει ήδη απορριφθεί
από τα ανώτατα δώματα της
Εζεκία Παπαϊωάννου καθώς δε
μπορούν να συγχωρήσουν την
κριτική που άσκησε ο Πρύτανης
στον Δημήτρη Χριστόφια επί
διακυβέρνησής του. Πάντως,
κύκλοι που βρίσκονται στον πε-
ρίγυρο του πρύτανη, πιέζουν για
την υποψηφιότητά του, λαμβά-
νοντας υπόψη έρευνες και δη-
μοσκοπήσεις που δείχνουν την
πλειοψηφία των πολιτών να επι-
ζητά έναν υποψήφιο ακομμάτι-
στο, μορφωμένο και άφθαρτο.
Το αν θα το επιχειρήσει τελικώς
είναι ένα ζήτημα ανοικτό.Ο Άντρος Κυπριανού, ο οποίος έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στην επίλυση του Κυπριακού, καλείται μέσα σε μικρό χρονικό διά-

στημα να δώσει προεκλογική μάχη, γνωρίζοντας πως μία νέα εκλογική ήττα θα εντείνει την αμφισβήτηση στο πρόσωπό του.

<<<<<<<

Η αντιπαράθεση Κ. Χρι-
στοφίδη με τον Δημήτρη
Χριστόφια επί διακυβέρ-
νησής του, έκλεισαν συ-
νοπτικά το σενάριο στή-
ριξης της υποψηφιότη-
τας του Πρύτανη.

Με σπριντ τρέχει στον προεκλογικό αγώνα ο Νικόλας 
Ποιες ομάδες προσδένονται στο άρμα, οι επικοινωνιακοί σχεδιασμοί που μπαίνουν στο τραπέζι και το ανοικτό παράθυρο στο ΑΚΕΛ

Eντονη κινητικότητα στελεχών και
πολιτικών ομάδων παρατηρείται στο
επιτελείο του Ν. Παπαδόπουλου.
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Από τη δήλωση που διάβασε
ο προεδρεύων  του ΣΑ του
ΟΗΕ για την ανανέωση της
θητείας της UNFICYP, προ-
κύπτει ότι τα ΗΕ εξακολου-
θούν να δηλώνουν παρόντα
στην προσπάθεια επίλυσης

του Κυπριακού.  Και το πιο σοβαρό ότι
αυτή η προσπάθεια έχει ως βάση τις απο-
φάσεις και τα ψηφίσματα του Διεθνούς
Οργανισμού περί Κύπρου. Ακριβώς αυτή
η βάση είναι που πρέπει να καθοδηγεί
τόσον τα δικά μας βήματα όσον αυτά του
ΟΗΕ, του ΓΓ του Οργανισμού και του ειδικού
του αντιπροσώπου.  Στη βάση αυτών των
αποφάσεων θα πρέπει να κρίνονται και οι
ενέργειες όλων των εμπλεκομένων.  

Η θέση του ΣΑ  απαντά τους φόβους
για ένα επικίνδυνο παρατεταμένο αδιέξοδο
ή πλήρες ναυάγιο ή οριστική κατάρρευση
των διαδικασιών. Σημαντικό στοιχείο, το
οποίο κατά τη γνώμη μου εντοπίζεται στη
δήλωση, είναι ότι γίνεται αναφορά στις
δύο πλευρές, τον ΓΓ  του ΟΗΕ και τους εν-
τολοδόχους του, στο ίδιο το ΣΑ, αλλά που-
θενά στον πρωταίτιο και κύριο ένοχο της
κυπριακής τραγωδίας και της πρόσφατης
αποτυχίας στον Κρανς Μοντάνα, στην
Τουρκία δηλαδή.  Ως να είναι δυνατό να
υπάρξει πρόοδος στις συνομιλίες και λύση
χωρίς π.χ. την αποχώρηση των «ξένων
στρατευμάτων»,  όπως ρητά προνοούν
σειρά αποφάσεων των Ηνωμένων Εθνών.
Αυτή η θεώρηση της Τουρκίας, από πλευράς
μερίδας του διεθνούς παράγοντα και δη
του ΟΗΕ ως τρίτου, ως παρατηρητή, είναι
πολύ αρνητική.

Τη σύντομη δήλωση εκ μέρους του ΣΑ
ανέλυσε ουσιαστικά σε συνέντευξη, ο οποί-
ος συμβάλλει τάχατες, στην προσπάθεια
επίλυσης του Κυπριακού, κ. Άιντε.  Ο οποίος

μπορεί να πήρε τα εύσημα για την ακού-
ραστη (όντως) δουλειά του και ρόλο, όπως
και ο ΓΓ και η κ. Σπέχαρ μεν, αλλά δημόσια
δύο φορές, Μοντ Πελεράν και Κρανς Μον-
τάνα, δέχτηκε ένα άδειασμα από τον ΓΓ
τουλάχιστον για τη βιασύνη του και την
ελλιπή  αξιολόγηση της ετοιμότητας των
εμπλεκομένων να κάνουν το μεγάλο βήμα.
Ο κ. Άιντε,  λοιπόν,  δήλωσε ότι δεν είναι
η ώρα  «αλληλοεπίρριψης ευθυνών»  και
την ίδια ώρα  δηλώνει ότι υπήρξε «συλλο-
γική αποτυχία». Αρα  όλοι έχουν μερίδιο
ευθύνης για την αποτυχία.  Και οι πλευρές,
και οι εγγυήτριες, και τα ΗΕ  και η ΕΕ.Το
δικό του μερίδιο ευθύνης το ανέλαβε έμ-
μεσα, πλην σαφώς, απαντώντας σε σχετική
ερώτηση.  Είναι αξιοπερίεργο πραγματικά
σε ποιο σημείο θεωρεί ότι  ευθύνεται, πέρα
από βεβιασμένες ενέργειες που του έχει
καταλογίσει ο ΓΓ,  αλλά και οι πλευρές και
κυβερνήσεις.  Το πιο  αξιοπερίεργο όμως
είναι ότι καλεί τις δύο πλευρές «να προ-
βληματισθούν σοβαρά» για να επαναρχίσει
η διαδικασία.  Καλά γιατί μόνο οι Ε/Κ και
Τ/Κ, αφού είναι  «συλλογική αποτυχία»;
Πού είναι η ευθύνη των άλλων εμπλεκο-
μένων;  Πού είναι η ευθύνη του κύριου
ένοχου, της Τουρκίας, η οποία όφειλε να
τοποθετηθεί και το αρνιόταν για μέρες στο
κεφάλαιο ασφάλεια/εγγυήσεις και όταν το
έκανε ήταν αρνητικότατη. Επέμεινε σε
μόνιμες εγγυήσεις και μόνιμη παρουσία
στρατευμάτων.  Και από αξιοπερίεργο το
θέμα καθίσταται επιλήψιμο όταν δηλώνει
ότι «αυτός ο προβληματισμός να γίνει στο
πνεύμα της κατανόησης και του συμβιβα-
σμού και όχι επιδεινώνοντας τις διαφορές
που ξεκάθαρα υπάρχουν…».  Στο Κρανς
Μοντάνα οι συνομιλίες κατέρρευσαν λόγω
της επιμονής της Τουρκίας στο θέμα εγ-
γυήσεις/στρατεύματα. Διερωτάται κάποιος,

είναι η μόνιμη παραμονή εγγυήσεων και
τουρκικού στρατού διαφορά Ε/Κ και Τ/Κ;
Είναι αποδεκτή από τον ΟΗΕ;  Όχι βέβαια.
Και αυτό  το ξεκαθάρισε στην Ελβετία ο
ΓΓ  κ. Γκουτιέρες και είναι το μεγαλύτερο
όφελος από τον Κρανς Μοντάνα. Άρα τι
λέει ο κ. Άιντε; Ούτε και είναι θέμα του
διακοινοτικού (Ε/Κ και Τ/Κ) διαλόγου το
κεφάλαιο ασφάλεια/εγγυήσεις και ουδέποτε
ήταν.  Ηταν και είναι θέμα διεθνές, διεθνών
συνθηκών κ.λπ.  άρα θέμα διεθνούς διά-
σκεψης. Αλλωστε, γι΄ αυτό και οι σύνοδοι
αυτές με την παρουσία των εγγυητριών
αποκλήθηκαν :«Διάσκεψη για την Κύπρο»
και όχι συνομιλίες στα πλαίσια του διακοι-
νοτικού διαλόγου.  Αλλωστε, η Τουρκία,
παρά την απαράδεκτη στάση στο θέμα,
φρόντισε να εξαφανίσει τον κ. Ακκιντζί
ακόμα και απο το τραπέζι της δικής του
αρμοδιότητας : αυτό δηλαδή του διακοι-
νοτικού διαλόγου.  Επειδή βέβαια γνωρίζει
πολύ καλά αυτές τις αλήθειες σπεύδει σ΄
ένα σημείο να καλυφθεί δηλώνοντας «θα
ετοιμάσουμε την έκθεση…..ενώ θα κάνουμε
και την εσωτερική μας δουλειά. Τότε νομίζω
επαφίεται στην  Κύπρο για να δουν τι θα
κάνουν ακολούθως οι ηγέτες και φυσικά
οι εγγυήτριες».  Αυτό το τελευταίο γιατί
μονίμως το  αποφεύγει;  Γιατί δεν βρήκε
την αντανάκλαση του στη δήλωση του ΣΑ;
Δήλωσε επίσης ο κ. Άιντε ότι « υπήρχε πε-
ρισσότερη ουσία, περισσότερη κατανόηση,
μεγαλύτερη συμφωνία και ακόμη περισ-
σότερα βρέθηκαν στο Κρανς Μοντάνα».
Και προσθέτει  ότι «προς το τέλος άρχισαν
τα διάφορα κομμάτια να πέφτουν στη θέση
τους, αυτό συνέβη αργά και δεν κατόρθω-
σαν να κολλήσουν μαζί» .  Ποια διάφορα
κομμάτια;  Το μόνο κομμάτι που έπεσε στο
τραπέζι ήταν η πρόταση του Νίκου Ανα-
στασιάδη. Καμμιά πρόταση από Τουρκία

στο τραπέζι 1 ή από τον  Ακκιντζί στο τρα-
πέζι 2.  Δεν λέει λοιπόν την πραγματικότητα
ο κ. Άιντε.  Κάνει επίσης αναφορά σε « δώ-
ρα»  των δύο πλευρών.  Ποια «δώρα» πρό-
σφερε η Τουρκία;  Κανένα απολύτως.  Τα
μόνα «δώρα» προσφέρθηκαν από την ε/κ
πλευρά. Η Τουρκία όχι μόνο δεν πρότεινε
οτιδήποτε αλλά αντιστρατεύτηκε τις απο-
φάσεις του ΟΗΕ που ο ίδιος όφειλε να προ-
ωθεί.  Και ας μην την καλύπτει δηλώνοντας
ότι «..εξαρτάται από τις δύο κοινότητες
και τους εκλεγμένους ηγέτες τους τι θα
κάνουν στη συνέχεια και θα το ακολου-
θήσουμε».  Όχι!  Κύρια, εξαρτάται από την
κατέχουσα Τουρκία, που αρνείται να υλο-
ποιήσει  τις αποφάσεις του ΟΗΕ τον οποίο
εκπροσωπεί ο κ. Άιντε.  Είναι γι΄ αυτό που
δεν έχει θέση το ευφυολόγημά του ότι ο
ένας περίμενε τον άλλο να κάνει πρώτος
κίνηση και θύμισε την ιστορία για την
«κότα και το αυγό».  Η απαίτηση του ΓΓ
του ΟΗΕ με βάση τη δήλωση της 4/6/2017
ήταν πρώτα να γίνει «ουσιαστική πρόοδος
στο κεφάλαιο ασφάλεια/εγγυήσεις ως ανα-
γκαίο βήμα» και μετά τα άλλα.  Και η Τουρκία
ουδέποτε το έκανε.  Αντίθετα,  η Τουρκία
έμεινε αμετακίνητη.Ο κ. Άιντε προσθέτει
ότι «..κατά την άποψήμας υπάρχει ένα δια-
θέσιμο πακέτο, όπου έξι ξεχωριστά ση-
μαντικά κρίσιμα ζητήματα είναι όλα διευ-
θετημένα και μόνο όταν όλα διευθετηθούν
θα μπορούσε να πούμε ότι έχουμε μια συμ-
φωνία»! Αλήθεια, ποια είναι αυτά;  Οφείλει
να τα παραθέσει και επειδή δηλώνει ότι
θα κάνει «.. πολύ ουσιαστική καταγραφή
όλων όσα συνέβησαν..»  ας την κάνει με
γνώμονα και κριτήριο την αλήθεια αλλά
και το κύριο κριτήριο της δικής του απο-
στολής : την προώθηση των αποφάσεων
του Οργανισμού που τον εργοδοτεί και εξ
ονόματος του οποίου ενεργεί!!!

ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Το κατά Άιντε Ευαγγέλιο

<<<<<<<

Το πιο αξιοπερίεργο όμως
είναι ότι καλεί τις δύο
πλευρές «να προβληματι-
σθούν σοβαρά» για να επα-
ναρχίσει η διαδικασία.  Καλά
γιατί μόνο οι Ε/Κ και Τ/Κ,
αφού είναι «συλλογική απο-
τυχία»;  Πού είναι η ευθύνη
των άλλων εμπλεκομένων;

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Θετική είναι η αποτίμηση που γίνεται, σε
πολιτικό και διπλωματικό επίπεδο για τα
όσα έχει αφήσει πίσω της η τουρκική προ-
κλητικότητα και απειλές κατά της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, άμα τη αφίξει του πλω-
τού γεωτρύπανου της κοινοπραξίας TO-
TAL-ENI στο τεμάχιο 11 της ΑΟΖ. Στη Λευ-
κωσία θεωρούν ότι το πρώτο κύμα της
τουρκικής έξαρσης έχει αντιμετωπισθεί
θετικά με τις προκλήσεις και απειλές να
πέφτουν, για την ώρα, στο κενό. Εκτίμηση
που συνάγεται από την απρόσκοπτη εξέλιξη
των ερευνητικών εργασιών στο σημείο
γεώτρησης του τεμαχίου 11, που από την
περασμένη Δευτέρα έχουν εισέλθει στην
ουσιαστική τους φάση. Χωρίς τυμπανο-
κρουσίες, και συνεχίζοντας την στρατηγική
των χαμηλών τόνων, η προσπάθεια να
προσδοθεί πολεμικός τόνος στα ενεργειακά
φαίνεται ότι δεν αποδίδει καρπούς για την
Άγκυρα, η οποία συνεχίζει να διατηρεί
στην περιοχή δυο πολεμικά μέσα και το
συνήθως ύποπτο, σε αυτές τις περιπτώσεις,
ερευνητικό σκάφος Barbaros.

Παρουσία που, όπως όλα δείχνουν, δεν
επιτυγχάνει τον αντικειμενικό σκοπό την
τουρκικής πλευράς, που δεν είναι άλλος
από την δημιουργία γκρίζων ζωνών εντός
της κυπριακής ΑΟΖ, ή τη ματαίωση των
ενεργειακών σχεδιασμών της Δημοκρατίας.
Οι χαμηλή τόνοι που τηρούνται από τις
πρώτες ώρες έναρξης των εργασιών,  απο-
δίδουν καρπούς και ενδεχομένως να ενι-
σχυθούν με άλλα μέτρα εάν και εφόσον
οι Τούρκοι προχωρήσουν σε νέες κινήσεις
που θα αποσκοπούν στο να δημιουργήσουν
τετελεσμένα.

Οι τουρκικές κινήσεις
Παρά το γεγονός ότι από πλευράς κυ-

βέρνησης η ροή πληροφόρησης έχει σχε-
δόν τερματισθεί, όλα δείχνουν ότι το σκη-
νικό που έχει στηθεί στην περιοχή δεν θα
διαφοροποιηθεί πριν από την ολοκλήρωση

της πρώτης φάσης των εργασιών στο τε-
μάχιο 11, περί τα τέλη Σεπτεμβρίου - αρχές
Οκτωβρίου. Άποψη που φαίνεται να συμ-
μερίζονται πηγές σε διπλωματικό αλλά
και υπηρεσιακό επίπεδο. Σε μια προσπάθεια
αποκρυπτογράφησης ενδεχόμενων νέων
κινήσεων της Τουρκίας, στη Λευκωσία
όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν ότι η προ-
σοχή της στρέφεται στην αντιμετώπιση
πιθανής καθόδου μιας πλατφόρμας στην
περιοχή και εντός Αποκλειστικής Οικο-
νομικής Ζώνης. Οι πληροφορίες της «Κ»
επιμένουν ότι οι κινήσεις που καταγρά-
φονται σε πολιτικό και διπλωματικό επί-
πεδο, έχουν ως βάση σοβαρές ενδείξεις
ότι η Τουρκία προετοιμάζεται εδώ και ενά-
μιση χρόνο περίπου για μια τέτοια εξέλιξη.
Μάλιστα, το τελευταίο διάστημα, υπάρχουν
έντονες πληροφορίες, ότι γίνεται προσπά-
θεια από πλευράς Άγκυρας να εξευρεθεί
πλατφόρμα, η οποία θα χρησιμοποιηθεί
ως εργαλείο άσκησης πίεσης προς την Δη-
μοκρατία. Οι πληροφορίες, που φαίνεται
να υπάρχουν, δείχνουν ότι από το 2016
αναζητήθηκε πλατφόρμα προς ενοικίαση,
προσπάθεια η οποία, ωστόσο, έληξε άδοξα.
Η Τουρκία, λένε οι ίδιες πληροφορίες,
βρήκε πόρτες κλειστές από εταιρείες ένεκα
της χρήσης που σχεδίαζε, του υψηλού
βαθμού επικινδυνότητας για το προσωπικό
της πλατφόρμας, και κατά δεύτερο λόγο
ένεκα του υψηλού κόστους ενοικίασης.
Ωστόσο, οι ίδιες πληροφορίες θέλουν την
τουρκική πλευρά να συνεχίζει τις προ-

σπάθειες έχοντας στρέψει την προσοχή
της τώρα προς την πλευρά του Αραβικού
Κόλπου.

Πακέτο μέτρων
Αν ληφθούν υπόψη οι εκτιμήσεις που

υπάρχουν, ότι οι κινήσεις των Τούρκων

στην περιοχή θα έχουν συνέχεια, παράλ-
ληλα με την επισταμένη παρακολούθηση
των κινήσεων όλα δείχνουν ότι η προετοι-
μασία που έχει γίνει επεκτείνεται πέραν
της τακτικής που ακολουθείται. Πηγές με
τις οποίες μιλήσαμε, μας διαβεβαίωσαν
ότι οι σχεδιασμοί που έχουν γίνει, έχουν

συμπεριλάβει και το ενδεχόμενο κλιμά-
κωσης των προκλήσεων. Σε μια τέτοια πε-
ρίπτωση, θα συμπεριληφθεί και θα τεθεί
σε εφαρμογή δεύτερο πακέτο μέτρων με
διπλωματική αλλά και νομική υφή αν κριθεί
αναγκαίο. Μέτρα με χαρακτήρα κλιμακωτό
και αναλόγως των κινήσεων. Στην προ-
μετωπίδα, όπως είμαστε σε θέση να γνω-
ρίζουμε, βρίσκεται η δημιουργία του Ειδικού
Ταμείου Υδρογονανθράκων, η σύσταση
του οποίου και νομοθετικά, όπως λέγεται,
θα εξασθενήσει ένα από τα βασικά επι-
χειρήματα που αναπτύσσονται από τουρ-
κικής πλευράς. Το νομοσχέδιο για το Ειδικό
Ταμείο βρίσκεται ήδη ενώπιον της Βουλής
και δεν αποκλείεται να πάει στην Ολομέλεια
μετά τις καλοκαιρινές διακοπές. Επί του
θέματος και προκειμένου να αντιμετωπι-
σθεί κάθε προσπάθεια εξασθένησης της
επιχειρηματολογίας που αναπτύσσει η
Λευκωσία υπάρχουν απόψεις για εμπλοκή
και της ΕΕ. Σε ενδεχόμενη μεταφορά πλατ-
φόρμας, εντός περιοχών της ΑΟΖ στο πα-
κέτο μέτρων που λέγεται ότι έχει ετοιμα-
σθεί, περιλαμβάνονται και αντίμετρα νο-
μικής φύσεως τα οποία έχουν ετοιμασθεί
από διάφορα Υπουργεία σε συνεργασία
και με τη Νομική Υπηρεσία.

Προετοιμασίες
για 2ο κύμα
προκλήσεων
στην ΑΟΖ
Μέχρι τον Οκτώβριο θα συντηρηθεί το κλίμα έντα-
σης στην περιοχή από Τουρκία εκτιμά η Λευκωσία 

<<<<<<<

Το νομοσχέδιο για τη σύσταση
του Ειδικού Ταμείου Υδρογο-
νανθράκων έχει αποσταλεί
στην Βουλή, χωρίς ωστόσο να
πάει στην Ολομέλεια για ψή-
φιση, κάτι που ενδεχομένως
να γίνει μετά τις διακοπές.

Σε επίπεδο εργασιών, και εντός της ζώ-
νης των 15 ναυτικών μιλίων που έχει στη-
θεί πέριξ του γεωτρύπανου, επικρατεί
πλήρης ηρεμία, μας έλεγαν πηγές με
γνώση της εικόνας στην περιοχή. Μονα-
δική παραφωνία στα όσα τεκταίνονται
από τις 12 Ιουλίου 2017 τα ξημερώματα,
αποτέλεσαν οι υψηλοί τόνοι μέσω δημο-
σιευμάτων οι οποίοι αρχικά προκάλεσαν
ανησυχία αλλά στη συνέχεια υποχώρη-
σαν. Στο κλίμα που είχε δημιουργηθεί, λέ-
νε οι πληροφορίες μας, σημαντικό ρόλο
στην εκτόνωσή του διαδραμάτισαν οι
κρατικές υπηρεσίες που εμπλέκονται
στις εργασίες, οι οποίες βρίσκονται σε
συνεχή επαφή με εταιρεία και προσωπι-

κό του γεωτρύπανου. Προς τούτο, όπως
γνωρίζουμε, υπάρχει ανοιχτή γραμμή
επικοινωνίας με προσωπική επαφή και
μη, με το πλωτό γεωτρύπανο σε τακτά
χρονικά διαστήματα. Οι κινήσεις των
Τούρκων, που επίσης παρακολουθούνται
στην περιοχή, κινούνται για τα μεν πολε-
μικά μέσα εκτός περιμέτρου ασφάλειας
της γεώτρησης για το δε Barbaros στα
περίπου 40 ναυτικά μίλια ανοικτά της Πά-
φου. Και σε τεχνοκρατικό επίπεδο η εκτί-
μηση που υπάρχει είναι ότι οι Τούρκοι δεν
θα πράξουν τίποτα περισσότερο από αυτό
που κάνουν στην παρούσα φάση, απο-
φεύγοντας να επεκτείνουν το εύρος των
προκλήσεων. 

Ηρεμία επικρατεί  στο τεμάχιο 11

Με νομοθετικά αντίμετρα, όπως τη σύσταση Ειδικού Ταμείου Υδρογονανθράκων με ενδεχόμενη εμπλοκή της ΕΕ αλλά και νομικά μέτρα, φαί-
νεται ότι είναι έτοιμη να αντιδράσει η Λευκωσία στην περίπτωση που οι Τούρκοι επεκτείνουν τις προκλήσεις πέρα από την παρουσία πολεμικών
πλοίων και του Barbaros στην περιοχή.  
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Ανατρέπονται και οι προφητείες

Το αυτογκόλ 
«Θα λαλούμε Σπανός τζιαι θα κολλά το στό-
μα μας», έλεγε τις προάλλες σοβαρό στέλε-
χος του ΑΚΕΛ, σε μια παρέα Ακελικών που
συζητούσαν τα περί της βέβαιης όπως έλε-
γαν επιλογής του Σταύρου Μαλά ως υποψή-
φιου του κόμματος για τις προεδρικές. Ομο-
λογουμένως αυτά που άκουσε η πηγή μας
προκαλούν εντύπωση καθότι το τελευταίο
κόμμα που θα ανέμενε κανείς ότι κυριαρχεί-
ται από προσωπικές ατζέντες είναι το ΑΚΕΛ.
Ελέχθη λοιπόν ότι μετά το γκολ από τα απο-
δυτήρια (βλ. Σπανός) λόγω άστοχων χειρι-
σμών (ενημέρωσε την ηγεσία για την τηλεο-
πτική συνέντευξη και έλαβε θετική άποψη)
η Εζεκία Παπαϊωάννου στράφηκε στον Κίκη
Καζαμία και στη συνέχεια βάλτωσε. 

••••
Τα ανεξήγητα 
Σύμφωνα με την ίδια πηγή η ηγεσία διέγρα-
ψε μονοκονδυλιά προτάσεις για υποψηφιό-
τητες στελεχών  μέσα από το κόμμα τα
οποία χαίρουν δημοφιλίας και εκτός κόμμα-
τος. Έτσι αποκλείστηκε ο ευρωβουλευτής
Τάκης Χατζηγεωργίου. Επίσης αποκλείστη-
κε και ο βουλευτής Άριστος Δαμιανού ενώ
ούτε κουβέντα έγινε για την κυρία με τις πε-
ρισσότερες ψήφους, την Ειρήνη Χαραλαμ-
πίδου παρότι πολλοί θεωρούν ότι υπό τας
περιστάσεις είναι μια επιλογή. Εσχάτως
όπως ελέχθη υπήρξε και η πρόταση για τον
πρύτανη του Πανεπιστημίου Κύπρου, η
οποία απορρίφθηκε καθότι ο Κώστας Χρι-
στοφίδης επέκρινε στο παρελθόν τον Δημή-
τρη Χριστόφια! (Δημήτρη μου, Δημήτρη μου
μού χάλασες το σπίτι μου). 

••••
Οι ατζέντες
Στο ερώτημα για τις προσωπικές ατζέντες η
εξήγηση που ακούστηκε είναι ότι μια αξιο-
πρεπής εμφάνιση στις εκλογές έστω και αν
δεν αποδώσει τα αναμενόμενα θα δώσει τη
δυνατότητα στο κόμμα να ανασυνταχτεί και
αναζωογονηθεί, τουτέστιν θα φύγει ο Άν-
τρος και θα αναλάβουν οι νεότεροι… Μα αυ-
τό λέγεται παραδοχή ήττας από τα αποδυτή-
ρια και φόβος ότι ίσως ένας εναλλακτικός
υποψήφιος μπορεί να ταράξει τα νερά και
να αλλάξει τα πράγματα. Εκτός πια κι αν το
ΑΚΕΛ ζήλεψε την δόξα του ΚΚΕ και θα κινη-
θεί με την όπισθεν.       

••••
Δεν προσεγγίστηκε
Το σενάριο επιλογής Μάκη Κεραυνού ως
εκλεκτού του ΑΚΕΛ, προκάλεσε πονοκέφα-
λο στο ΔΗΚΟ και κυρίως στο επιτελείο του

Νικόλα Παπαδόπουλου. Με τις φήμες να εν-
τείνονται και τα ρεπορτάζ να πληθαίνουν, ο
Νικόλας θέλησε να ξεκαθαρίσει το τοπίο. Σε
προσωπική συνάντηση που είχε με τον
πρώην υπουργό οικονομικών τον ρώτησε αν
όντως ισχύουν οι φήμες, με τον Μάκη Κε-
ραυνό να ξεκαθαρίζει πως όχι μόνο δεν εν-
διαφέρεται αλλά δεν έχει προσεγγιστεί επί-
σημα από κανέναν.

••••
Κατόπιν συνεννόησης
Κάπως έτσι, ο Κεραυνός, σε συνεννόηση
με τον Νικόλα εξέδωσε γραπτή επιστολή
διαψεύδοντας τη φημολογία που τον θέλει
να συζητά με το ΑΚΕΛ. Και αυτό γιατί θα
απουσίαζε στο εξωτερικό από την αντικατο-
χική-προεκλογική εκδήλωση του Νικόλα και
δεν θα ήθελε να ενταθεί η όποια φημολο-
γία. Ήδη όπως μαθαίνει η στήλη, ο ίδιος φέ-
ρεται να εκφράζει την ενόχλησή του με
όσους εντός και εκτός ΔΗΚΟ προσπάθησαν
να τον εμπλέξουν. 

••••
Δουλειά ΔΗΚΟϊκών
Όπως ενημερώνεται ο Ιανός, ΔΗΚΟϊκοί οι
οποίοι διαφωνούν για τον ένα ή τον άλλο λόγο
με τον Νικόλα, άρχισαν εδώ και καιρό να στέλ-

νουν μήνυμα σε ΑΚΕΛικά στελέχη, για να
βρουν από κοινού στέλεχος του κεντρώου
χώρου. Με δεδομένο ότι το όνομα του πρώην
υπουργού ακούστηκε και στο παρελθόν, φαί-
νεται πως έσπευσαν να το κλειδώσουν. Πάν-
τως το ζήτημα είναι κατά πόσο ο Μάκης Κε-
ραυνός βρισκόταν ή όχι στις δημοσκοπήσεις
του ΑΚΕΛ. Γιατί αν βρισκόταν, σημαίνει πως
και βολιδοσκοπήθηκε και συναίνεσε στο να
παίζει το όνομά του. Από την ονοματολογία
δεν έλειψε και το όνομα του πρώην προ-
έδρου της ΝΕΔΗΚ Γιάννη Παναγιώτου. Νέος,
μορφωμένος, εύστροφος και έτοιμος να τα
βάλει με το κομματικό κατεστημένο όπως
απέδειξε στις τηλεοπτικές του εμφανίσεις στο
παρελθόν, θα μπορούσε να αποτελέσει σανί-
δα σωτηρίας για το κόμμα της Αριστεράς. Αν
και το όνομά του συζητήθηκε από τα πιο νεα-
ρά ΑΚΕΛικά στελέχη, επίσημη πρόταση φαί-
νεται πως δεν του είχε γίνει. Μάλλον η ηγεσία
δεν είναι έτοιμη για τολμηρές κινήσεις. 

••••
Προεκλογική αντικατοχική
Μεγάλη προετοιμασία έγινε για την αντικα-
τοχική εκδήλωση που διοργάνωσε ο ενδιά-
μεσος χώρος στην Πλατεία Ελευθερίας.
Όπως αναφέρουν ΔΗΚΟϊκά στελέχη, αυτό
δεν ήταν αντικατοχική, αλλά προεκλογική
του Νικόλα. Τα τηλέφωνα στο επιτελείο του

έπαιρναν φωτιά, με τις καταγγελίες στην Επί-
τροπο Προστασίας Δεδομένων να αρχίζουν
επίσημα. Οι γνώστες του προεκλογικού παι-
χνιδιού επισημαίνουν πάντως πως η πρό-
σκληση στην εκδήλωση είναι μία καλή τακτι-
κή για να ξεκαθαρίσει λίγο πολύ το εκλογικό
σκηνικό. Πόσοι είναι εκείνοι που βλέπουν
θετικά την υποψηφιότητα Νικόλα και πόσοι
δεν εκφράζονται ιδιαίτερα αρνητικά. 

••••
Συναγερμικές ανησυχίες
Όπως μαθαίνει η στήλη, η καταγγελία στην
Επίτροπο Προσωπικών Δεδομένων, έγινε
από στέλεχος του ΔΗΣΥ, ο οποίος ακούγον-
τας από πού προέρχεται το τηλεφώνημα,
θεώρησε πως κάποιος πούλησε στο ΔΗΚΟ
το μητρώο του ΔΗΣΥ. Όπως αναφέρουν
πάντως από το ΔΗΚΟ, τα τηλεφωνήματα γί-
νονται από συγκεκριμένη εταιρεία που πλη-
ρώνεται γι’ αυτή τη δουλειά και δεν κατέ-
χουν προσωπικά δεδομένα των πολιτών.
Πάντως στο επιτελείο θεωρούν πως θα
υπάρξουν κι άλλες καταγγελίες.

••••
Στη σκηνή
Δεν λέει να περάσει καλοκαίρι χωρίς φωτιά.
Έτσι και φέτος προκλήθηκε η πρώτη σοβαρή

πυρκαγιά στην Ορά, η οποία βέβαια με τις
σωστές κινήσεις και χειρισμούς των αρμο-
δίων κατασβέστηκε. Πρώτος που βρέθηκε
στη σκηνή και ηγήθηκε της ομάδας για τη
διαχείριση της κρίσης ο διευθυντής της πυ-
ροσβεστικής υπηρεσίας. Στη σκηνή έσπευσε
από την αρχή και ο υπουργός εσωτερικών
Κωνσταντίνος Πετρίδης έχοντας πλήρη ενη-
μέρωση της κατάστασης, ενώ εκεί βρέθηκε
και ο βουλευτής Αμμοχώστου του ΑΚΕΛ Νί-
κος Κέττηρος που προσπάθησε να κάνει τους
αναγκαίους χειρισμούς και κινήσεις. Οι κα-
τάλληλοι άνθρωποι στα κατάλληλα πόστα
έτοιμοι να αντιμετωπίσουν την όποια δυσκο-
λία είναι αυτό που χρειάζονται να βλέπουν οι
πολίτες και αυτό που δίνει ακόμα ελπίδα για
την πολιτική ζωή του τόπου. 

••••
Στη σκηνή του εγκλήματος
Πολλοί θέλησαν να του φορτώσουν την ευ-
θύνη του ναυαγίου, καταλογίζοντάς του πλά-
νη και προσωπική ατζέντα, ωστόσο ο Έσπεν
Μπαρθ Άιντε δεν πτοείται και επιστρέφει
στη σκηνή του εγκλήματος. Φαίνεται πως ο
ειδικός σύμβουλος του ΓΓ είναι ακόμη πολύ
σκληρός για να πεθάνει ή έστω για να τερ-
ματίσει έτσι την πολιτική του καριέρα δαρ-
μένος. Ο νορβηγός φτάνει σήμερα όχι για να
συναντήσει μόνο τους δύο ηγέτες, αυτό εί-
ναι έως και τυπικό. Έρχεται ώστε με την
εδώ ομάδα του να συντάξει την έκθεση του
ΓΓ για το Κυπριακό, με εκτενείς αναφορές
στο Κρανς Μοντάνα. Η έκθεση θεωρείται
ιδιαιτέρως σημαντική και είναι άξιον απο-
ρίας γιατί ακόμα οι δικοί μας, σε κάθε περί-
πτωση βαράνε αλύπητα τον Άιντε. 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

ΑΚΕΛ εν μέσω κεραυνών και οι ερυθρές ατζέντες  

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Όλα αλλάζουνε και
όλα τα ίδια μένουν,
ακόμη και για τις προ-
φητείες. Ζούμε στην
εποχή της υψηλής
τεχνολογίας, βιώνου-

με φανταστικά ανθρώπινα επιτεύγ-
ματα, αντιλαμβανόμαστε ότι καθη-
μερινώς γίνονται επιστημονικά άλ-
ματα. Η ελπίδα φουντώνει στα νέα
τεχνολογικά επιτεύγματα, δηλαδή
ότι σύντομα θα θεραπευτούν ασθέ-
νειες, όπως ο καρκίνος, ότι σύντομα
δεν θα πεθαίνουν άνθρωποι από την
πείνα και ότι σύντομα οι διαφορές
των ανθρώπων θα παύσουν να λύ-
νονται με πολέμους. Ωστόσο, την
ίδια ώρα, ο φόβος για τα ανθρώπινα
κατασκευάσματα ανατρέπει τις ψυ-
χές των ανθρώπων, ακόμη και αυ-
τών οι οποίοι θεωρητικά έχουν την
δύναμη και το χρήμα να κινούν τον
κόσμο. «Μακάριοι οι φτωχοί τω
πνεύματι» γιατί ξέρουν ότι όλα αλ-
λάζουμε και όλα τα ίδια μένουν και η
φύση είναι ισχυρότερη, από όλους
τους ανθρώπους και τα κατασκευά-
σματά τους. 
Ο δισεκατομμυριούχος Ελον Μασκ, ο
επικεφαλής τεχνολογικού σχεδια-
σμού της εταιρείας Tesla Motors και
συνιδρυτής της γνωστής PayPal,
προειδοποιεί: «Γνωρίζω τα επιτεύγ-
ματα στον τομέα της τεχνητής νοη-
μοσύνης και συνεχώς κρούω τον
κώδωνα του κινδύνου, αλλά μέχρι οι
άνθρωποι να δουν τα ρομπότ να
βγαίνουν στους δρόμους και να αρ-
χίζουν να σκοτώνουν ανθρώπους,
δεν θα ξέρουν πώς να αντιδρά-
σουν». Σε ρεπορτάζ του ΚΥΠΕ, ση-
μειώνεται επίσης ότι «η τεχνητή
νοημοσύνη μπορεί να αρχίσει ένα
πόλεμο μέσω των ψευδών ειδήσε-
ων, μέσω των ηλεκτρονικών ταχυ-
δρομείων, μέσω ψευδών δελτίων
Τύπου, μόνο και μόνο με το χειρισμό

των πληροφοριών. Ήδη κάποιες
εταιρείες ισχυρίζονται ότι κάνουν
τους ανθρώπους να λένε κάτι που
θέλει μια μηχανή».
Πρόσφατα στον καφενέ, ένας φί-
λος, έλεγε για την αστοχία σπουδαί-
ων επιστημόνων, οι οποίοι πρόβλε-
ψαν για το παιδί του ότι θα έμενε
κοντό και θα είχε πολλά προβλήμα-
τα. Το παιδί έγινε σπουδαίος επιστή-
μονας και είναι σήμερα ένας κανονι-
κός, μέτριος στο ύψος, άνθρωπος.
Ένας άλλος φίλος, άρχισε να μιλά
για νέα ψηφιακά προγράμματα, τα
οποία και σήμερα μπορούν να εντο-
πίσουν τις ικανότητες ενός παιδιού,
δηλαδή τα χαρίσματα που θα έχει
όταν μεγαλώσει, για τις ασθένειες οι
οποίες τον αναμένουν, σε συγκεκρι-
μένες ηλικίες και το πιο εκπληκτικό
για τον αριθμό των χρόνων που θα
ζήσει. Παρενέβη ένας παππούλης
στην κουβέντα και άρχισε να μιλά
για τον εαυτό του και για το γεγονός,
ότι οι γονείς του τον είχαν ξεγραμ-
μένο από βρέφος. Μεγάλωσε απο-
χαιρέτισε τα 80 και χαίρει άκρας
υγείας και το μυαλό του είναι ξυρά-
φι. Στην παρέα και ένας καθηγητής,
ο οποίος άρχισε τις αναλύσεις σε
διάφορες θεωρίες για την εκπαί-
δευση και τις ικανότητες των παι-
διών, για να καταλήξει στο εμπειρι-

κό συμπέρασμα ότι το οικογενειακό
περιβάλλον σε πρώτο επίπεδο και
ακολούθως η γειτονιά και το σχολείο
καθορίζουν το μέλλον των παιδιών.
Οι θεωρίες συνωμοσίας, οι οποίες
οδηγούν στο τέλους του κόσμου, εί-
ναι ατέλειωτες στο διάβα της ιστο-
ρίας. Ωστόσο, πάντα, κατά ένα μαγι-
κό τρόπο, ανατρέπονται από γεγο-
νότα, τα οποία ποτέ και κανένας δεν
μπόρεσε να προβλέψει με ακρί-
βεια. Ο νόμος της φύσης λέει ότι ο
κόσμος κινείται σε ένα ατέλειωτο
εκκρεμές, σε μια ατέλειωτη κυκλική
πορεία, με καταστροφές και δημι-
ουργίες, με πόνο και χαρά, με χει-
μώνες και καλοκαίρια. Ακόμη και οι
θεωρίες για καταστροφή του κό-
σμου, επαναλήφθηκαν πολλές φο-
ρές στο παρελθόν, όπως την ιστορία
με τα Σόδομα και τα Γόμορα, τα
οποία κατά κάποιους επιστήμονες,
ήταν μια πυρηνική καταστροφή, ή
όπως ο κατακλυσμός του Νώε, ο
οποίος ήταν απλά ένα τεράστιο
τσουνάμι. Η θλίψη του Προφήτη Ιω-
νά, όταν δεν καταστράφηκε η πόλη
της Νινευή, παρά την προφητεία
του, δεν πρέπει να περάσει απαρα-
τήρητη. Απλά οι άνθρωποι της Νι-
νευή, άλλαξαν μυαλά, μετανόησαν
και άλλαξαν τρόπο ζωής. Οι κατα-
στροφικές προφητείες, οι οποίες
αυτάρεσκα αρέσκονται να διαλα-
λούν ισχυρά μυαλά, καταντούν πολ-
λές φορές ανόητες κουβέντες του
καφενέ. Απλά γιατί ο κόσμος κυλά,
με την δύναμη των απλών ανθρώ-
πων και όχι με την δύναμη των ισχυ-
ρών ανθρώπων, οι οποίοι διαλαλούν
ότι μπορούν να αλλάξουν τον κόσμο,
αλλά δεν μπορούν να αλλάξουν, ού-
τε τον εαυτό τους, αλλά ούτε και να
ηρεμήσουν την ψυχή τους. Ανατρέ-
πονται και οι προφητείες, όπως ανα-
τρέπονται και οι φαινομενικά παντο-
δύναμοι άνθρωποι. 

Νίκος Αναστασιάδης.

Στις 20 Ιουλίου του 1974 είχα τη
γιορτή μου, όπως προχθές. Εκείνο
το καλοκαίρι θα έκλεινα τα τέσσε-
ρα. Η οικογένεια ό,τι είχε αναγκα-
στεί να εγκαταλείψει την εξωτική
ζωή στο Κονγκό, έχοντας πλέον εγ-
κατασταθεί στη Γλυφάδα. Το νέο
μας σπίτι βρισκόταν τόσο κοντά στο
νυχτερινό κέντρο «Αστέρια», που
τις καλοκαιρινές νύχτες μας νανού-
ριζαν οι μουσικές και τα τραγούδια.
Κυρίως, το σπίτι απείχε ελάχιστα
από την πλαζ «Αστέρια», όπου πη-
γαίναμε με τα πόδια.

Εκείνη την ημέρα, όμως, δεν πήγα-
με για μπάνιο. Ο μπαμπάς, μου είπε
η μητέρα μου αναστατωμένη, μπο-
ρεί να «πήγαινε στον πόλεμο». Στα
σαράντα πέντε του τότε, ο πατέρας
μου έκλεινε δέκα ακριβώς χρόνια
από την εθελουσία αποστρατεία
του από μάχιμος χειριστής της Πο-
λεμικής Αεροπορίας. Με το που
«έσκασε» η Κύπρος, έσπευσε να
δηλώσει διαθεσιμότητα ως ώφειλε.
Φτάνοντας στην Αθήνα, στα γρα-
φεία της Αεροπορίας (στη Σούτσου,
όπου σήμερα βρίσκεται το Αεροδι-
κείο), έδειξε την ταυτότητα του
απόστρατου αξιωματικού, οι γρα-
φειάδες βαθμοφόροι τον αναζήτη-
σαν στους καταλόγους της επιστρά-
τευσης μα το όνομά του δεν ήταν
πουθενά. Στο μεταξύ, στην Κύπρο
χυνόταν αίμα. Κι όμως  ο αντισμή-
ναρχος ιπτάμενος εν αποστρατεία
(ο επίσημος τίτλος του μέχρι και
που πέθανε το 2004) γύρισε απο-
ρημένος κι άπραγος στη Γλυφάδα.
Ισως και ντροπιασμένος. Δεν ήταν ο
μόνος.

Ο πόλεμος της Κύπρου διεξήχθη
δίχως ο πατέρας μου (με πτητική
εμπειρία δεκαπέντε χρόνων και
δύο πολεμικά εξάμηνα), να δεχθεί

ούτε ένα τηλεφώνημα, ούτε μία
επίσκεψη από κλητήρα, δίχως ένα
συστημένο γράμμα από την Υπηρε-
σία για να παρουσιαστεί κάπου,
οπουδήποτε.

Την επομένη, οι γονείς μου μου
έκαναν επιτέλους το χατίρι να πάμε
να κολυμπήσουμε στ’ «Αστέρια».
Με ένα ζιγκ-ζαγκ είχαμε φτάσει με
τα πόδια μέσα σε λίγα λεπτά. Πλη-
ρώσαμε είσοδο στο χαρακτηριστικό
ξύλινο κιόσκι (δεν υπάρχει πια), κά-
ναμε μια στάση στο μαγαζί (επίσης
δεν υπάρχει πια) που πουλούσε Κό-
περτον, μπρατσάκια και βατραχοπέ-
διλα Φάλκο, και βουτήξαμε στα νε-
ρά των «Αστεριών» – τρόπος του
λέγειν, βουτήξαμε: διανύαμε καμιά
εκατοστή μέτρα με το νερό να φτά-
νει ώς τα γόνατα για να μπορέσουν
οι μεγάλοι να βρουν ένα αξιοπρε-
πές βάθος και να κολυμπήσουν.
Εγώ τσαλαβουτούσα ξοπίσω τους
πανευτυχής που «πάτωνα», με τα

πολιτικά αεροπλάνα να περνούν με
βοή πάνω από τα κεφάλια μας για
να προσγειωθούν στο Ελληνικό. Για
εμάς ήταν business as usual. Καλο-
καίρι στη Γλυφάδα των ’70s. Στο με-
ταξύ, την ίδια στιγμή, στην Κύπρο
χυνόταν αίμα.

Εχει κάτι σουρεαλιστικό αυτή η παι-
δική ανάμνηση. Ισως διότι για ένα
τετράχρονο παιδί στη Γλυφάδα,
ήταν μια ευτυχισμένη ημέρα. Παρά
την ανησυχία γονιών και θείων, τ’
«Αστέρια» ήταν η χαρά της ζωής
εκείνες τις τραγικές ημέρες. Από
κάποιο τρανζιστοράκι ακουγόταν ο
εκφωνητής να μιλά σε άπταιστη κα-
θαρεύουσα περί των πολεμικών
επιχειρήσεων στην Κύπρο, μετά ο
Κοινούσης τραγουδούσε το «Ολοι
θα ζήσουμε», γνωστότερο για το
ρεφρέν του «Τα παιδιά, τα παιδιά,
τα φιλαράκια τα καλά», και εγώ κα-
τάπινα αλμυρό νερό κι έβηχα ευτυ-
χισμένος.

ΓΝΩΜΗ / Tου ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Γλυφάδα, 20 Ιουλίου 1974

“Ο νόμος της φύσης λέει
ότι ο κόσμος κινείται σε
ένα ατέλειωτο εκκρεμές,
σε μια ατέλειωτη κυκλι-
κή πορεία, με καταστρο-
φές και δημιουργίες...

Αυτοί που φεύγουν… κι αυτοί που μένουν! 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο Νίκος Αναστασιάδης. Από τη δροσιά
του Κρανς Μοντάνα και το Κυπριακό με-
τακομίζει στη δροσιά του Τροόδους και
στον προεκλογικό… ο οποίος αμφιβάλ-
λουμε ότι δεν θα διακοπεί λόγω Κυ-
πριακού στη δροσιά του φθινοπώρου.  
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Ε ίναι ωραίο να ζει κάποιος στην κο-
σμάρα του, ειδικά όταν έχει γύρω
του κόλακες και αυλικούς που τα πα-

ρουσιάζουν όλα ρόδινα και όμορφα. Η
πραγματικότητα, όμως, είναι πάντοτε πολύ
διαφορετική από την εικόνα που παρου-
σιάζουν οι κόλακες και οι αυλικοί ή όποιος
άλλος επιλέγει να ζει... στην κοσμάρα του.

Ως τέτοιος μου φαίνεται ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, ότι δηλαδή αλλα βλέπει,
άλλα κάνει και άλλα εννοεί, κατά το λαϊκό
άσμα. Επιβεβαιώνοντας το αφήγημα που
προηγήθηκε τις προηγούμενες μέρες από
στελέχη του Προεδρικού Μεγάρου και στε-
λεχών του Συναγερμού, ο Πρόεδρος δήλωσε
προχθές 20 Ιουλίου ότι η διεθνής κοινότητα
και η Ευρωπαϊκή  Ένωση έχουν αρχίσει
να συνειδητοποιούν ότι η διαίρεση της
Κύπρου οφείλεται  στην Τουρκία.

Μακάρι να είναι έτσι. Θα ήταν χρήσιμο
όμως να μας ενημερώσει ο κύριος Ανα-

στασιάδης πως και από πού διαμόρφωσε
αυτή την εντύπωση. Γιατί αυτό που δημόσια
κάνει η διεθνής κοινότητα δεν είναι αυτό
που λέει ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, προφανώς προς εσσωτερική
κατανάλωση. Αυτό που διαπιστώνουμε
εμείς, είναι ότι ούτε ο Οργανισμός Ηνω-
μένων Εθνών, ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση
επιρρίπτουν ευθύνες στην Τουρκία για
την αποτυχία της Διάσκεψης στην Ελβετία.
Αντίθετα! Ο Γενικός Γραμματέας των Ηνω-
μένων Εθνών εξέφρασε τη βαθιά του εκτί-
μηση στον Τούρκο Πρόεδρο Ταγίπ Ερν-
τογάν για το ρόλο της Τουρκίας στην Ελ-
βετία. Αυτό το άκουσε ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης;

Μόλις προχθές ο ειδικός σύμβουλος του
Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών,
Έσπεν Μπαρθ Άιντε, δήλωσε ότι η απο-
τυχία στην Ελβετία είναι αποτυχία όλων.
Ναι, αυτό είπε. Όλων. Έβγαλε δηλαδή την

Τουρκία από το κάδρο των ευθυνών και
επιμέρισε την ευθύνη και στις δύο κυπρια-
κές πλευρές για συνέχιση της διαδικασίας.
Αυτό το άκουσε ο Πρόεδρος Αναστασιάδης;
Για να μην μιλήσουμε για παρασκηνιακές
τοποθετήσεις εκπροσώπων του Οργανι-
σμού Ηνωμένων Εθνών και της Ευρωπαϊκής
Ενωσης.

Η Τουρκία φέρει την κύρια ευθύνη για
την αποτυχία της Διάσκεψης στην Ελβετία.
Οι άστοχοι χειρισμοί του Προέδρου στην
Ελβετία, όμως, καθώς και οι αντιφάσεις
και οι παλινωδίες της πολιτικής του, ιδι-
αίτερα το τελευταίο διάστημα, επέτρεψαν
στην Τουρκία να μείνει στο απυρόβλητο
της κριτικής και της επίρριψης ευθυνών.

Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Αναστα-
σιάδη. Και να μην ενοχλείστε όταν σας
ασκείται κριτική, αφήνοντας υπονοούμενα
ότι το ΑΚΕΛ δίνει επιχειρήματα στην τουρ-
κική πλευρά ή ότι σας πίεζε να υποχωρή-

σετε. Αυτό είναι ψέμα. Άλλο ένα ψέμα από
τα τόσα πολλά που είπατε. Πιθανόν, όμως,
αυτό το ψέμα να κολλά στο παζλ της προ-
σκόλλησής σας στην ακροδεξιά. Αυτούς
που δεν τολμήσατε να κατονομάσετε κατά
την επέτειο του πραξικοπήματος. Ε, όταν
απευθύνεστε προς αυτούς, πράγματι σας
βολεύει να μιλάτε για ένα ΑΚΕΛ που σας
πίεζε να υποχωρήσετε και εσείς αντιστα-
θήκατε. Όμως να ξέρετε ότι αυτό είναι το
ίδιο αφήγημα που αιματοκύλησε την Κύπρο.
Οι «προδότες αριστεροί». Τους Τούρκους,
όμως, τους έφεραν στην Κύπρο αυτοί με
τους οποίους συναγελάζεστε. Αυτοί, που
δεν τολμάτε να κατονομάσετε την επέτειο
του πραξικοπήματος.

Ο Νίκος Κέττηρος είναι Βουλευτής
ΑΚΕΛ Αμμοχώστου.

Ενας Πρόεδρος στην κοσμάρα του
ΑΡΘΡΟ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

Όταν ο Εμανουέλ Μακρόν αποφάσισε να
βάλει υποψηφιότητα για την Προεδρία της
Γαλλίας, πολλοί ήταν εκείνοι που θεώρησαν
απίθανη μία τέτοια εκλογή. Λίγο το πολύ
νεαρό της ηλικίας του, λίγο η υπηρεσία του
στο Υπουργικό της διακυβέρνησης Ολάντ,

όπως και οι θέσεις του για πάντρεμα Αριστεράς - Δεξιάς,
σε μία κοινωνία ιδεολογικά διχασμένη και χωρίς να είναι
και πολύ ξεκάθαρος πως κάτι τέτοιο θα επιτευχθεί, δια-
δραμάτισαν ρόλο για την αμφισβήτησή του. Ήταν όμως
οι μόνες αιτίες; Η προσπάθεια του Εμανουέλ Μακρόν
να εκλεγεί, απεγκλωβισμένος από κομματικά δέσμια και
κομματικούς μηχανισμούς που έχουν πείρα στο εκλογικό
παιχνίδι, διαδραμάτισε καταλυτικό ρόλο για τις αμφιβολίες.
Δεν είναι άλλωστε παράδοξο τόσο για τη Γαλλία όσο και
για άλλες χώρες-μέχρι σήμερα- η στήριξη ενός κόμματος
να αποτελεί το μεγαλύτερο εχέγγυο για την εκλογή
κάποιου πολιτικού προσώπου. 

Οι συγκυρίες, ωστόσο, στη Γαλλία και οι πολιτικές
εξελίξεις ανέτρεψαν τις όποιες αρχικές εκτιμήσεις και
πολιτικές αναλύσεις. Οι σοσιαλιστές είχαν βεβαρημένο
ιστορικό εξαιτίας της αποτυχημένης διακυβέρνησης
Ολάντ, αλλά και των εσωκομματικών ισορροπιών που
έθεσαν τον μάλλον αδιάφορο Μπενουά Αμόν ως υπο-
ψήφιο των σοσιαλιστών.  Και στη Δεξιά, όμως, ο αρχικά
φαβορί Φρανσουά Φιγιόν είδε τη δημοτικότητά του να
πέφτει σαν χάρτινος πύργος μπροστά στην αποκάλυψη
των σκανδάλων που τον ενέπλεκαν. 

Κάπως έτσι οι συγκυρίες έθεσαν τον Εμανουέλ
Μακρόν στο προσκήνιο. Σε αντίθεση με την Μαρίν
Λεπέν και τον Ζιαν Λουκ Μελανσόν που χρησιμοποίησαν
ένα ακραίο και διχαστικό λόγο, ο Εμανουέλ Μακρόν
φάνταζε η ισορροπία που χρειαζόταν η Γαλλία υπεν-
θυμίζοντας ότι ανήκει στην ΕΕ. Η νίκη του σηματοδότησε
και την απαρχή μίας νέας πολιτικής σελίδας στη Γαλλία,
ενισχύοντας κατά πολύ και το νεοσυσταθέν κόμμα του
και αποδυναμώνοντας τα παραδοσιακά κόμματα. Το
κατά πόσο ο Μακρόν θα αποτελέσει μια φούσκα, ή αν
η ιστορία του θα αποτελεί παράδειγμα που θα συζητείται
και θα μελετάται για χρόνια, θα το δείξει η ιστορία.

Το ερώτημα που τίθεται είναι αν ένα φαινόμενο Μα-
κρόν μπορεί να ευημερήσει στην Κύπρο. Μοιάζει μάλλον
αμφίβολο το να καταφέρει ένα πρόσωπο απεγκλωβισμένο
από τις όποιες κομματικές εξαρτήσεις να θέσει υπο-
ψηφιότητα και να κερδίσει. Και αυτό γιατί στην Κύπρο,
παρά την απογοήτευση μίας μεγάλης μερίδας πολιτών
για το πολιτικό και κομματικό κατεστημένο, όπως αυτό
διαμορφώθηκε, οι κομματικοί μηχανισμοί κτίζουν και
χαλούν πολιτικές καριέρες και έχουν πολύ μεγαλύτερη
ισχύ από αυτή που πολλοί εκτιμούν.

Θα μπορούσε βέβαια εξαιτίας και της μεγάλης απο-
δοκιμασίας που δέχονται τα κόμματα, αλλά και για να
αποτρέψουν πανωλεθρία παρόμοια με αυτή του ΠΑΣΟΚ
στην Ελλάδα ή του Σοσιαλιστικού Κόμματος στη Γαλλία,
να κάνουν την ανατροπή και να βρουν οι ίδιοι τον επό-
μενο Μακρόν. Να προωθήσουν δηλαδή νέα πρόσωπα,
με νέες ιδέες απαλλαγμένα από κομματικά βαρίδια επι-
χειρώντας ανανέωση. Πρόσωπα που έχουν αφήσει πίσω
την ξύλινη γλώσσα και τα κομματικά στεγανά. Αν για
παράδειγμα το κόμμα των Σοσιαλιστών στη Γαλλία είχε
ανάλογα αντανακλαστικά επιβίωσης και δεν ήταν επι-
κεντρωμένο σε προσωπικές ατζέντες, δεν θα έβλεπε
τώρα τα ποσοστά του να παραπαίουν, αλλά θα αξιο-
ποιούσε τον Εμανουέλ Μακρόν. 

Για να γίνει ωστόσο κάτι τέτοιο, σημαίνει πως το
κόμμα που θα το αποφάσιζε, θα άλλαζε άρδην και πρόσωπα
και ιεραρχίες. Δυστυχώς, η προσωπική ατζέντα πολλών
πολιτικών προσώπων που ελέγχουν και τους κομματικούς
μηχανισμούς, στέκεται εμπόδιο σε ένα τέτοιο σενάριο.
Μία τέτοια υποψηφιότητα, που «μπαίνει από το παράθυρο»,
σημαίνει πως θέτει τους ίδιους εκτός παιχνιδιού. Αυτός
είναι και ο λόγος που καθετί νέο και εκτός της κομματικής
νόρμας γρήγορα συνθλίβεται. Φαίνεται, συνεπώς, πως
προτιμούν να ενισχύσουν μετριότητες, που δεν αποτελούν
απειλή για την κομματική και πολιτική τους αναρρίχηση.
Πρόσωπα με την ίδια ξύλινη γλώσσα με τις ίδιες ιδέες
να ανακυκλώνονται. Αν τα κομματικά στελέχη αντιλη-
φθούν πως η αναρρίχηση στην εξουσία δεν ακολουθεί
τη συνταγή προαγωγών του δημοσίου, τότε ίσως τα πο-
λιτικά κόμματα στην Κύπρο να ανανεωθούν και να απο-
τρέψουν την όποια εκλογική συρρίκνωση ακολουθούν
άλλα κόμματα της Ευρώπης.   

Ένας Κύπριος
Μακρόν δεν επιβιώνει

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Vive la France
ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Θα θυμάστε ίσως οι περισσότεροι το σλόγκαν
της μεταπολίτευσης «Ελλάς-Γαλλία-Συμμα-
χία»… Ήταν η εποχή που μετά την εισβολή
στην Κύπρο και την επταετία της χούντας
στην Ελλάδα, τα αντι-δυτικά και ειδικά τα
αντιαμερικανικά αισθήματα της κοινής γνώ-

μης στην Ελλάδα ήταν στο κόκκινο. Ήταν και το Βαλερί
Ζισκάρ ντ’ Εσταίν , ο τότε πρόεδρος της Γαλλίας που έδωσε
στον Καραμανλή το προεδρικό του αεροπλάνο για να
γυρίσει στην Ελλάδα και να αποκαταστήσει τη δημοκρατία
και η μετέπειτα στενή φιλία Παπανδρέου – Μιτεράν. Η
Γαλλία πάντα είχε ένα ρόλο ενός γνήσιου και αφοσιωμένου
ισχυρού συμμάχου δίπλα στην Ελλάδα. Γιατί τα αναφέρω
όλα αυτά; Έβλεπα πρόσφατα τα πλάνα και τα ρεπορτάζ
από την επίσκεψη της Γαλλίδας υπουργού άμυνας στην
Κύπρο, η οποία φυσικά δεν έγινε σε τυχαία χρονική στιγμή,
αλλά και τα πλάνα από τις δυο πανίσχυρες φρεγάτες του
γαλλικού ναυτικού στο λιμάνι της Λεμεσού, έτοιμες για
κάθε ενδεχόμενο προφανώς σε σχέση με την έναρξη της
γεώτρησης από τη γαλλική εταιρεία TOTALστο οικόπεδο
11. Δεν είμαι ρομαντικός στα θέματα διεθνούς πολιτικής
και στρατηγικής. Ο Ελευθέριος Βενιζέλος είχε πει πολύ
σωστά «τα κράτη δεν έχουν φίλους αλλά κοινά συμφέροντα».
Κι αυτή τη στιγμή τα κοινά συμφέροντα Κύπρου και Γαλλίας
είναι πολύ ισχυρά. Όμως πιστεύω ότι πρέπει να γίνει μια
σωστή και σε βάθος χρόνου δουλειά όσον αφορά στην
περαιτέρω σύσφιξη της σχέσης Κύπρου και Γαλλίας που
να πάρει τη μορφή μιας υποτυπώδους στρατηγικής συμ-
μαχίας. Κάθε φορά που υπάρχει ένα ναυάγιο στο Κυπριακό
ή κάποια αρνητική εξέλιξη στρεφόμαστε προς τη Γαλλία.
Το ίδιο έκανε και ο Τάσος Παπαδόπουλος μετά την απόρριψη
του σχεδίου Ανάν και τα επόμενα χρόνια υπήρχε μια
σύσφιξη των σχέσεων και ενδυνάμωση και της στρατιωτικής
συνεργασίας με την ευρωπαϊκή αυτή υπερδύναμη ως αν-
τίβαρο στο blame gameπου αντιμετωπίζαμε από τις υπό-
λοιπες δυτικές χώρες. Τη δεκαετία του ́ 80 η Γαλλία ήταν
ο πιο σημαντικός προμηθευτής μας οπλικών συστημάτων
αφού δεν ακολούθησε το άτυπο εμπάργκο όπλων προς
την Ε.Φ που εφήρμοσαν οι ΗΠΑ , η Βρετανία και η Γερμανία.
Η Γαλλία είναι σήμερα ένας ακόμη πολυτιμότερος σύμμαχος
της Κύπρου και οι διμερείς σχέσεις πρέπει να γίνουν ακόμη
πιο έντονες ανεξάρτητα από τη συνύπαρξη μας εντός της
Ευρωπαϊκής Ενωσης. Αφενός οι γαλλικές εταιρείες συμ-
μετέχουν στην εξόρυξη του φυσικού αερίου της κυπριακής
ΑΟΖ, αφετέρου η συνεχιζόμενη κρίση στη σχέση της με
τη Μόσχα μετά την προσάρτηση της Κριμαίας , αυξάνει
το ενδιαφέρον για απεξάρτηση από το ρωσικό φυσικό
αέριο. Μην ξεχνάτε ότι ο Ολάντ ακύρωσε συμφωνία 1,2
δισεκατομμυρίων ευρώ με τη Ρωσία που αφορούσε στην
πώληση των υπερ-πλοίων ΜISTRAL στο ναυτικό της
Ρωσίας. Ο χώρος της Μέσης Ανατολής πάντα είχε έντονο
ενδιαφέρον για την πρώην ευρωπαϊκή αποικιακή δύναμη.
Ο γειτονικός μας Λίβανος υπήρξε γαλλική αποικία και κάτι
σαν προτεκτοράτο της Γαλλίας. Όμως η ασταθής κατάσταση
στη χώρα τις τελευταίες δεκαετίες ωθεί τη Γαλλία να βλέπει
την Κύπρο σαν σίγουρο αγκυροβόλιο. Η χαοτική εμπόλεμη
κατάσταση στη Συρία και ο πόλεμος κατά του Ισλαμικού
κράτους που αιματοκύλισε τη Γαλλία πολλές φορές, ανα-
δεικνύει ακόμη περισσότερο την αξία της Κύπρου για τα
γαλλικά συμφέροντα στην περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου. Οι εξοπλισμοί στην ΕΦ έχουν «παγώσει» εδώ και
πολλά χρόνια με το πρόσχημα των διαπραγματεύσεων
αλλά και λόγω της οικονομικής κρίσης. Εάν δεν έχουμε
κάποια επανεκκίνηση της διαδικασίας λύσης και αντ’
αυτής έχουμε νέα τετελεσμένα από την τουρκική πλευρά,
η Γαλλία μπορεί να βοηθήσει σημαντικά στην ενδυνάμωση
της αμυντικής και αποτρεπτικής ικανότητάς μας. Τα
γαλλικά οπλικά συστήματα θεωρούνται από τα καλύτερα
στον κόσμο και καλύπτουν κάθε φάσμα απειλής. Τέλος,
η Κύπρος , ως πρώην αγγλική αποικία,  ανήκε πάντα στη
σφαίρα επιρροής της Μεγάλης Βρετανίας. Όμως, αφενός
ο ρόλος της Βρετανίας θεωρείτο πάντοτε «σκοτεινός» και
«υστερόβουλος» και αφετέρου μετά το BREXIT ,  η Γαλλία
αποκτά ακόμη περισσότερη δύναμη ως στρατηγικός μας
εταίρος για να στηριχτούμε επάνω της την ώρα που παίρ-
νονται αποφάσεις στις Βρυξέλλες ή το Στρασβούργο. Σύμ-
φωνα με δημοσιογραφικές πληροφορίες που δεν έχουν
επιβεβαιωθεί, ο νέος Γάλλος πρόεδρος Εμμανουέλ Μακρόν
, πρόσφατα προειδοποίησε την Άγκυρα να μην προβεί σε
οποιαδήποτε επιθετική ενέργεια απέναντι στο γεωτρύπανο
της γαλλικής εταιρείας ή εντός της κυπριακής ΑΟΖ, απο-
δεικνύοντας ότι η Γαλλία μπορεί να λειτουργήσει ως πραγ-
ματικός σύμμαχος της Κύπρου. Το θέμα είναι εμείς να το
εκμεταλλευτούμε αυτό σωστά και να το αντιμετωπίσουμε
στρατηγικά.

Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

Η Ελένη Ξένου απουσιάζει.

Το ότι υπάρχει, όσο κι αν θέλει ο
διεθνής παράγοντας, σε εξέλιξη
το blame game μετά το ναυάγιο
του Κρανς Μοντάνα είναι δεδομέ-
νο. Εκείνο που με ικανοποιεί, όμως,
είναι ότι συμμετέχει ενεργά σε

αυτό και ο Τ/Κ ηγέτης Μουσταφά Ακιντζί. Σε
αντίθεση με το Κρανς Μοντάνα. Με ικανοποιεί
που τον ακούω να τοποθετείται τώρα πάνω σε
όσα έγιναν στην Ελβετία. Σε αντίθεση με το
Κρανς Μοντάνα. Εκείνο που με στενοχωρεί
την ίδια ώρα, είναι πως, σε αντίθεση με τον
Κρανς Μοντάνα, τώρα ψέγει την ε/κ πλευρά
με όλη τη δύναμη της φωνής του, της επιχει-
ρηματολογίας του, στοιχεία που αμφότερα ανα-
ζητούνταν στο Κρανς Μοντάνα. Ο ίδιος απο-
δέχτηκε εκεί τον δεύτερο ρόλο που έχει μπροστά
στην Τουρκία, ενώ το είχε αποδείξει και νωρί-
τερα: δεν ζήτησε ποτέ να ανοίξει το θέμα της
ασφάλειας και των εγγυήσεων και προφανώς
σε μια άλλη πραγματικότητα, οι διελεύσεις χι-
λιάδων Τ/Κ από τα κατεχόμενα στις ελεύθερες
περιοχές είτε για εργασία είτε για ψώνια, δεν
φαίνεται να του είναι αρκετές ως απάντηση
στο αν και κατά πόσο υπάρχει ανησυχία για
τη στάση των Ε/Κ.

Ή για την ίδια την ασφάλεια των Τ/Κ, πέρα
από μεμονωμένα φαινόμενα που αν θες να στα-
θείς, στέκεσαι.  Τώρα, ο Τ/Κ ηγέτης εξετάζει
μαζί με την Τουρκία, την οποία θέλει προφανώς
τόσο ως μέρος του προβλήματος όσο και μέρος
της όποιας λύσης στην Κύπρο, τα επόμενα βή-
ματά του. Και τονίζει πως δεν θα περιμένει
τους Ε/Κ αλλά θα στοχεύσει στο ευτυχισμένο
μέλλον των Τ/Κ.

Ως ηγέτης μιας κοινότητας η οποία τον πί-
στεψε ότι θα μπορούσε σε συνεργασία με τον
Νίκο Αναστασιάδη να φέρει μια λύση, μόνο
απογοήτευση φαντάζομαι θα νιώθουν στην
κοινότητά του οι ψηφοφόροι του όταν τον βλέ-
πουν να απεργάζεται σχέδια επόμενης μέρας
για την ευτυχία τους, με την Τουρκία. Οπότε,
αν δεν ξεπεραστεί αυτό από την τ/κ πλευρά, η
διασύνδεση σε όλα τα επίπεδα και η υλοποίηση
των σχεδιασμών ως προς την… 82η επαρχία
της Τουρκίας με την οποία απειλούν μέσω Plan
B΄ και πάει λέγοντας, με ποια προοπτική κάτσαμε

στο τραπέζι των συνομιλιών και με ποια προ-
οπτική θα ξανακάτσουμε ενδεχομένως μελ-
λοντικά; Γιατί ο κ. Ακιντζί δεν ξεκαθάρισε τη
θέση του στον κ. Τσαβούσογλου στο Κρανς
Μοντάνα; Γιατί δεν του είπε πως για να υπάρξει
όχι λεκτικού επιπέδου αναφορά στο χτίσιμο
της εμπιστοσύνης αλλά προσχώρηση στο ρε-
αλισμό της καθημερινότητας, το πρώτο που
δεν απαιτείται είναι στρατός και εγγυήσεις;
Προτίμησε την ελβετική σιωπή ο κ. Ακιντζί για
να επιστρέψει στην κυπριακή του φωνή, επα-
ναλαμβάνοντας διαρκώς αυτά που έλεγε και
πριν από τη μετάβαση στο Κρανς Μοντάνα και
που αν μη τι άλλο δεν εμπεριέχουν κανένα ση-
μάδι υποχώρησης.

Ούτε δε ίχνος «σύγκρουσης» με την Τουρκία
για δική της υπαναχώρηση στο Κυπριακό, ένα
σημάδι τέλος πάντων που θα οδηγούσε σε μια
διαδικασία συζητήσεων κυπριακής ιδιοκτησίας
άνευ εξαρτήσεων. Το τελευταίο ειδικά, να έρθει
σε σύγκρουση ο Ακιντζί με τον Ερντογάν για
την Κύπρο είναι πέρα από κάθε λογική. Ήταν
όμως ο ίδιος ο Τ/Κ ηγέτης που εμφάνιζε εαυτόν
και κατά το πρόσφατο παρελθόν ως δρώντα
μέσα σε λογικά πλαίσια.

Τα οποία όμως είναι κενά περιεχομένου και
στερούνται λογικής, στον ίδιο βαθμό που πα-
ραμένει ακατανόητη για μένα και η στάση της
Τουρκίας έναντι των αξιωματούχων της ΕΕ που
ήταν στην Ελβετία. Προφανώς, όπως προκύπτει,
δεν μπορεί η ΕΕ να θεμελιώσει ένα αίσθημα
ασφάλειας στους Τ/Κ μέσα από πολυεπίπεδες
δικλείδες που διαθέτει, είναι «ΟΚ» να σηκώνει
το δάχτυλο η Άγκυρα στις Βρυξέλλες και να
απαιτεί σιωπή αλλά την ίδια ώρα ο βασικός οι-
κονομικός αιμοδότης της πρώτης παραμένει
η δεύτερη.Της Τουρκίας η ΕΕ, δηλαδή (και)
όλοι εμείς.

Και όταν εν τέλει πέραν του DNA της Τουρ-
κίας που πάντα το ίδιο ήταν, αντιμετωπίζεται
και η ΕΕ από την Τουρκία με ύφος αφεντικού
προς υποτακτικό, τότε καλά θα κάνει να αντι-
ληφθεί ο κ. Ακιντζί πως το πρόβλημά του δεν
είναι οι Ε/Κ αλλά κάτι πολύ μεγαλύτερο τόσο
γεωγραφικά όσο και πολιτικά, από τον ίδιο.

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Ο «λογικός» κ. Ακιντζί 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Comicon 2017 στο Σαν Ντιέγκο. 

<<<<<<<<

«Αυτό που διαπιστώνουμε
εμείς, είναι ότι ούτε ο
Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών,
ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση
επιρρίπτουν ευθύνες στην
Τουρκία για την αποτυχία της
Διάσκεψης στην Ελβετία». 
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Ο Τ. Ερτογάν, αμέσως μετά την κατάρρευση
των συνομιλιών για επίλυση του Κυπρια-
κού στο Κρανς Μοντάνα, δήλωσε ότι

«αναμφίβολα θα αρχίσουμε να σκεφτόμαστε
το σχέδιο Β΄ και το σχέδιο Γ΄. Οπωσδήποτε θα
γίνουν οι απαραίτητες αξιολογήσεις σε αυτό
το θέμα και θα ανακοινώσουμε το αποτέλεσμα
στους συνομιλητές μας και την κοινή γνώμη».
Ο Μ. Τσαβούσογλου, ως Υπουργός Εξωτερικών,
δηλώνει στις 8 Ιουλίου: «Τι θα γίνει από εδώ
και πέρα και ποια βήματα θα κάνουμε, εμείς
ως Τουρκία, θα κάνουμε τις αξιολογήσεις μας,
θα διαβουλευθούμε και με την Τουρκική Δη-
μοκρατία της Βόρειας Κύπρου και θα λάβουμε
την απόφαση μαζί για το ποια βήματα θα ακο-
λουθήσουμε». 

Ο Μ. Τσαβούσογλου στις 18 Ιουλίου δηλώνει
ότι «από δω και μπρος θα υπάρξουν άλλες δια-
δικασίες στην Κύπρο. Δεν μπορεί να συνεχιστεί
για πάντα αυτή η διαδικασία. Εμείς από τη μέρα
που ήρθαμε στην εξουσία μέχρι σήμερα ήμασταν
ένα βήμα μπροστά για τη λύση και δεν διστάσαμε
καθόλου. Πήραμε και πολιτικά ρίσκα αλλά αν
μια πλευρά δεν θέλει, τότε πρέπει να κοιτάξει
κανείς το δικό του καλό. Σήμερα θα πάω στην
«ΤΔΒΚ» και εκεί θα διαβουλευτούμε. Θα καθο-
ρίσουμε τι οδικό χάρτη θα ακολουθήσουμε, θα
διαβουλευτούμε και θα αποφασίσουμε». 

Ο τ/κ ηγέτης Μ. Ακιντζί στις 19 Ιουλίου έδωσε
έναν διαφορετικό τόνο στα πράγματα: «Είναι
ξεκάθαρο το όραμά μας να γίνουμε ένας από
τους ίσους εταίρους που με την λύση θα ενώ-
σουμε μαζί την Κύπρο...οι τ/κ είναι έτοιμοι να
μετατραπούν σε μία από τις δύο ίσες συνιστώσες
πολιτείες....Λόγω της μη θέλησης της ε/κ πλευράς
(για συμφωνία), δεν είναι δίκαιο οι τ/κ  να συ-
νεχίσουν να ζουν κάτω από εμπάργκο. Εάν η
ε/κ πλευρά δεν θέλει σίγουρα δεν θα περιμένουμε
εμείς να τους έρθει η επιθυμία. Θα συνεχίσουμε
το δρόμο μας βελτιώνοντας, χωρίς καθυστέρηση
τα του οίκου μας αλλά και χωρίς να εγκαταλεί-
πουμε την ευθύνη να οικοδομήσουμε ένα ει-
ρηνικό μέλλον σε αυτό το νησί». Από τις πιο
πάνω δηλώσεις προκύπτουν σημαντικές ειδή-
σεις. Θα προχωρήσουν Τουρκία και τ/κ σε άλλα
βήματα; Τι σημαίνει «αναμφίβολα θα αρχίσουμε
να σκεφτόμαστε το σχέδιο Β΄ και το σχέδιο
Γ΄;» Τι σημαίνει ότι «από δω και μπρος θα υπάρ-
ξουν άλλες διαδικασίες στην Κύπρο;»

Στη δική μου εκτίμηση, πέντε σημεία κα-
θορίζουν τη βασική πολιτική διερεύνηση: 

1. Οι πιο πάνω δηλώσεις δείχνουν ότι ανα-
πτύσεται μια συζήτηση μεταξύ Άγκυρας και
τ/κ ηγεσίας για πιθανά βήματα στην περίπτωση
ενός τελικού  ναυαγίου στις συνομιλίες. Θεωρώ
ότι η συζήτηση αυτή περιλαμβάνει διάφορα
σενάρια επί χάρτου, αλλά έως αυτή την χρονική
περίοδο αυτή η συζήτηση δεν έχει οδηγήσει
σε αλλαγή στρατηγικής παρά τις σχετικές δη-
λώσεις. Σε αυτή την περίοδο ο ρόλος του Μ.
Ακιντζί παραμένει κρίσιμος γιατί χωρίς αυτόν
δεν μπορεί να υπάρξει αλλαγή στρατηγικής. 

2. Το ζήτημα της προσάρτησης  του κατεχό-
μενου τμήματος της νήσου στην Τουρκία προ-
βάλλεται συχνά ως μια ενδεχόμενη λύση. Στη
δική μου κρίση, αυτό το σενάριο δεν έχει πι-
θανότητες να προχωρήσει καθώς αποτελεί μια
ζημιογόνα εξέλιξη τόσο για την Τουρκία όσο
και την τ/κ κοινότητα. Μια τ/κ κοινότητα που

θα μετατραπεί σε «επαρχία» της Τουρκίας πλήτ-
τει την εικόνα της Τουρκίας και αποτελεί απο-
κλειστική ζημιά σε όλα τα επίπεδα για την τ/κ
κοινότητα, χωρίς να προσθέτει οτιδήποτε σε
όσους το αναλύσουν από στρατηγικής σκοπιάς.
Ασφαλώς υπάρχουν οι «ιδεολόγοι» αυτής της
λύσης που οδηγεί σε προσάρτηση, ιδιαίτερα
στο χώρο που καλύπτουν το Κόμμα Εθνικής
Ενότητας και το Δημοκρατικό Κόμμα (Χ. Οζ-
κιουργκιούν, Σ. Ντενκτάς) αλλά αυτή την περίοδο
δεν έχουν το απάνω χέρι στα πράγματα, συνεπώς
παραμένει ένα σενάριο που οι κύριοι παίκτες
δεν το κρίνουν ως επιθυμητό.  

3. Θεωρώ ως ιδιαιτέρως σημαντική τη θέση
που διατύπωσε ο Μ. Ακιντζί ότι «θα συνεχίσουμε
το δρόμο μας βελτιώνοντας, χωρίς καθυστέρηση
τα του οίκου μας αλλά και χωρίς να εγκαταλεί-
πουμε την ευθύνη να οικοδομήσουμε ένα ει-
ρηνικό μέλλον σε αυτό το νησί». Με άλλα λόγια
ο Μ. Ακιντζί λέει πως σε περίπωση που όλα
σβήσουν στη διαδικασία επίλυσης, θα σημειωθεί
στροφή στα καθημερινά προβλήματα, στην οι-
κονομία, τον τουρισμό, τις υποδομές, όμως
«χωρίς να εγκαταλείπουμε την ευθύνη να οι-
κοδομήσουμε ένα ειρηνικό μέλλον σε αυτό το
νησί». 

4. Στην ανάλυση που οδηγεί σε μια «ήπια αλ-
λαγή» πολιτικής βλέπω επανάληψη της προ-
σπάθειας για το «απευθείας εμπόριο», πρακτικά
άνοιγμα του αεροδρομίου της Τύμπου στην
κατεχόμενη Κύπρο για διεθνή χρήση. Αυτό δεν
είναι εύκολη υπόθεση καθώς οι διαθέσεις στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχουν αλλάξει και η
εικόνα της Τουρκίας δεν είναι ίδια. Η παλαιότερη
προσπάθεια δεν πέρασε στη σχετική ψηφοφορία

με πολύ λίγες ψήφους, αλλά τώρα αμφιβάλλω
εάν υπάρχει πολιτική ομάδα που θα μπορούσε
να αναλάβει τέτοια πρωτοβουλία. 

5. Παρά τη σχετική ρητορεία δεν είναι μια
εύκολη υπόθεση η αλλαγή στρατηγικής, από
την ομοσπονδιακή λύση σε  λύσεις που οδηγούν
σε προσάρτηση στην Τουρκία. Η πλειοψηφία
των Τ/Κ στηρίζει τον Μ. Ακιντζί (58% εγκρίνει
τους χειρισμούς του στο Κυπριακό σύμφωνα
με δημοσκόπηση στις 31 Μαΐου) και αυτό απο-
τελεί μια σημαντική παράμετρο σε κάθε ανά-
λυση. Κανείς, όμως, δεν μπορεί να πει το ίδιο
στην περίπτωση κατά την οποία το 2020 εκλεγεί
άλλος ηγέτης της τ/κ κοινότητας όπως λ.χ. ο
Χ. Οζγκιουργκούν ή ο Κ. Οζερσάι, οι οποίοι δεν
έχουν την ιστορική διαδρομή και τις εμπειρίες
του Μ. Ακιντζί.  Σε αυτή την περίπτωση, μια
νέα ηγεσία θα επιδιώξει ρυθμίσεις «τύπου Ταϊ-
βάν» για το κατεχόμενο τμήμα της νήσου σε
μια προσπάθεια να κατοχυρώσει τα κεκτημένα
της εισβολής και στην απόδοση μιας νομικής
φόρμουλας σε μια νέα κατάσταση πραγμάτων.
Σε αυτή την περίπτωση θα έχουμε:

α) ακόμα πιο σκληρά σύνορα ανάμεσα στην
Κυπριακή Δημοκρατία και την «ΤΔΒΚ». 

β) διαρκείς εντάσεις με αφορμές που προ-
κύπτουν από τη διακίνηση πολιτών μέσω «ση-
μείων ελέγχου». 

γ)  επιπρόσθετη καχυποψία που θα ενισχύσει
στην ήδη υπάρχουσα. 

δ) κυρίως, απρόβλεπτες εξελίξεις που θα συν-
δέονται με την αναζήτηση φυσικού αερίου στην
κυπριακή αποκλειστική οικονομική ζώνη.

www.larkoslarkou.org.cy

Οδικός χάρτης με αγκάθια
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

Ο πρώτος χρόνος λειτουργίας
του νεοσύστατου οργανισμού
νέων «The European Cyprus

Society» έχει ολοκληρωθεί με μεγάλη
επιτυχία. Από τον Οκτώβριο του
2016 η ιδέα δημιουργίας ενός μη
κερδοσκοπικού οργανισμού, όπου
οι νέοι της Κύπρου θα έχουν την
δυνατότητα να φέρουν την αλλαγή
στα κυπριακά δεδομένα, είναι πλέον
γεγονός. Κύριος σκοπός του οργα-
νισμού είναι η ενθάρρυνση των
νέων στην έκφραση των απόψεών
τους σε θέματα που τους ενδιαφέ-
ρουν, όπως οι ευρωπαϊκές και διε-
θνείς σχέσεις, ζητήματα νεολαίας
αλλά και πολιτικής χωρίς όμως κομ-
ματικές χροιές. Η πρώτη παρουσίαση
στο κοινό πραγματοποιήθηκε στις
31 Ιανουαρίου 2017 στην Λευκωσία
με την παρουσία του Γάλλου Πρέσβη
στη Κύπρο κ. René Troccaz, του Επι-
τετραμμένου της Πρεσβείας της Βε-
νεζουέλας στην Κύπρο κ. Jeanpier
Anaya Salas, του Επιτρόπου Εθε-
λοντισμού και Μη-Κυβερνητικών
Οργανώσεων της Κυπριακής Δημο-
κρατίας κ. Γιάννη Γιαννάκη, της
Προέδρου και Ιδρυτή μας κ. Κατε-
ρίνας Γαβριηλίδου, πολλών νέων
και άλλων ενδιαφέρουσων προσω-
πικοτήτων. Οι προσκεκλημένοι ενη-
μερώθηκαν για τους στόχους και
σκοπούς του οργανισμού, γνώρισαν
τα άτομα που βρίσκονται πίσω από
αυτήν την προσπάθεια, και είχαν
την ευκαιρία να εγγραφούν ως μέλη.
Στη συνέχεια ξεκίνησε η υλοποίηση
του προγράμματος «Youth Cycles»,
μια καινοτόμα ιδέα για τα κυπριακά
δεδομένα, όπου οι νέοι συναντούν
και συζητούν με άτομα που λαμβά-
νουν αποφάσεις για το μέλλον τους.
Το πρώτο Youth Cycle με τίτλο ‘Νε-
ολαία και Ευρωπαϊκή Ένωση: Ορά-
ματα και Προσδοκίες’ πραγματο-
ποιήθηκε στις 28 Μαρτίου στο
Υπουργείο Εξωτερικών και έδωσε
την ευκαιρία σε Κύπριους νέους να
συναντήσουν τον Yπουργό Εξωτε-
ρικών της Κυπριακής Δημοκρατίας
κ. Ιωάννη Κασουλίδη, συζητώντας
για θέματα νεολαίας, Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τα οράματα και προσ-
δοκίες των νέων για το μέλλον. Έπει-
τα, στις 20 Απριλίου διοργανώθηκε
ανοικτή συζήτηση με τον Έλληνα
Πρέσβη στην Κύπρο κ. Ηλία Φωτό-
πουλο με θέμα «Το μέλλον της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης» στην Ελληνική
Πρεσβεία στη Λευκωσία. Ο  Έλληνας
πρέσβης υποδέχθηκε με θέρμη την
αντιπροσωπεία του οργανισμού, αλ-
λά και Κύπριους νέους οι οποίοι επέ-
δειξαν ενδιαφέρον για τη συνάντηση.

Με τον Έλληνα Πρέσβη ακολούθησε
συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων
σε τρέχοντα θέματα διεθνών σχέ-
σεων και εξωτερικής πολιτικής, με
κύριο θέμα συζήτησης το μέλλον
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στις 25
Απριλίου πραγματοποιήθηκε συζή-
τηση στρογγυλής τραπέζης με τον
Γερμανό Πρέσβη στην Κύπρο κ. Ni-
kolai von Schoepff στην Γερμανική
Πρεσβεία στη Λευκωσία. Κατά τη
διάρκεια της συνάντησης συζητή-
θηκαν θέματα σχέσεων μεταξύ Κύ-
πρου και Γερμανίας, εργασιακές ευ-
καιρίες για νέους στη Κύπρο και την
Γερμανία και επιτυχημένα παρα-
δείγματα μικρών κρατών που δια-
πρέπουν, όπως η Σιγκαπούρη. Στη
συνέχεια οι νέοι είχαν την ευκαιρία
να κάνουν ερωτήσεις στον Γερμανό
Πρέσβη και να ανταλλάξουν ιδέες
και απόψεις πάνω σε θέματα διεθνών
σχέσεων. Ακολούθως, διοργανώθηκε
στις 3 Μαΐου το δεύτερο YouthCycle,
με κύριο ομιλητή τον νεαρό επιχει-
ρηματία και ιδρυτή του «Heart Cy-
prus» κ. Στυλιανό Λάμπρου. Κατά
τη διάρκεια της συνάντησης οι νέοι
είχαν την ευκαιρία να γνωρίσουν
και να συζητήσουν με τον νεαρό
επιχειρηματία, να μάθουν περισσό-
τερα για την μέχρι τώρα επιχειρη-
ματική του πορεία, καθώς επίσης
και να λάβουν συμβουλές επιτυχίας
στον τομέα της νεανικής επιχειρη-
ματικότητας. Ακόμη, οι συμμετέ-
χοντες είχαν την ευκαιρία να μάθουν
για τις τελευταίες εξελίξεις της τε-
χνολογίας και να ενημερωθούν για
άλλες επιτυχημένες επιχειρήσεις
στην Κύπρο και το εξωτερικό. Ο ορ-
γανισμός νέων «The European Cy-
prusSociety», πάρα το ότι είναι πολύ
πρόσφατος στην κοινότητα των νέ-
ων, είναι συνεχώς δίπλα στους νέους
της χώρας μας με στόχο την ενδυ-
νάμωσή τους. Ακόμη απο τον ερχό-
μενο Σεπτέμβρη επιφυλάσσει πολλές
και ενδιαφέρουσες δράσεις για τους
νέους της Κύπρου, και καλεί όλους
τους νέους να έρθουν κοντά ούτως
ώστε να διαμορφώσουμε όλοι μαζί
το μέλλον. Οι ενδιαφερόμενοι μπο-
ρούν να παρακολουθούν την πλήρως
ανανεωμένη σελίδα στο Facebook
«The European Cyprus Society» για
να μαθαίνουν πρώτοι για τις επικεί-
μενες δράσεις του οργανισμού, κα-
θώς και για ευκαιρίες για νέους στη
Κύπρο και το εξωτερικό.

Η Μαριλένα Λεβέντη είναι ιδρυτικό μέ-
λος και δημοσιογράφος θεμάτων νεολαί-
ας του οργανισμού νέων «The European
Cyprus Society».

The European Cyprus Society

Πρώτη χρονιά γεμάτη
ευρωπαϊκές εμπειρίες!

Της ΜΑΡΙΛΕΝΑΣ ΛΕΒΕΝΤΗ

Η μετατροπή της Κύπρου σε πε-
ριφερειακό κέντρο εκπαίδευ-
σης αποτελεί ευρύτερη στρα-

τηγική επιδίωξη, η οποία διατυπώ-
νεται και συζητείται τις τελευταίες
δεκαετίες ως μέτρο που θα συμβάλει
στην επιστημονική, οικονομική και
κοινωνική ανάπτυξη του τόπου. Τα
τελευταία 25 χρόνια έχουν γίνει ση-
μαντικά βήματα προς αυτή την κα-
τεύθυνση, ωστόσο, χρειάζεται κατά
γενική ομολογία να γίνουν πολύ πε-
ρισσότερα, μεθοδικά και οργανω-
μένα. Η μετατροπή της Κύπρου σε
διεθνές κέντρο εκπαίδευσης θα
έπρεπε εδώ και καιρό να ξεφύγει
από το επίπεδο της γενικής διατύ-
πωσης μιας στρατηγικής επιδίωξης
και να περάσει στο επίπεδο διατύ-
πωσης συγκεκριμένων στόχων, δρά-
σεων και πρωτοβουλιών που θα
έπρεπε να είχαν αναπτυχθεί για την
επίτευξη αυτής της επιδίωξης. Αυτή
η προσέγγιση έχει υιοθετηθεί τα
τελευταία χρόνια, στο πλαίσιο του
στρατηγικού σχεδιασμού που έχει
αναπτύξει το Υπουργείο Παιδείας
και Πολιτισμού. Κεντρικοί άξονες
του σχεδιασμού αυτού είναι: 

Α. Ανάπτυξη των
Πανεπιστημιακών Υποδομών 
Για να καταστεί η Κύπρος κέντρο

τριτοβάθμιας εκπαίδευσης θα πρέπει
να αναπτύξει τις απαραίτητες υπο-
δομές και να προσφέρει ένα εύρος
προγραμμάτων σπουδών, που να
είναι σε θέση να ικανοποιήσουν τις
ποικίλες ανάγκες φοιτητών από το
εξωτερικό. Θεωρείται ιδιαίτερα θε-

τικό το γεγονός ότι τα τελευταία 25
χρόνια έχουν λειτουργήσει στην
Κύπρο τρία δημόσια και πέντε ιδιω-
τικά Πανεπιστήμια, ενώ έχουν ανα-
πτυχθεί αρκετά άλλα ιδρύματα και
σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης,
προσφέροντας ένα πολύ μεγάλο εύ-
ρος αναγνωρισμένων προγραμμά-
των σπουδών. Το κράτος μέσα από
τους προϋπολογισμούς του στηρίζει
την επέκταση και ανάπτυξη των
δημόσιων πανεπιστημίων. Στο Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου αυτή τη στιγμή
βρίσκεται σε εξέλιξη η δημιουργία
της Πολυτεχνικής Σχολής, της Βι-
βλιοθήκης και άλλων σημαντικών
υποδομών, ενώ στο Τεχνολογικό
Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει διαμορ-
φωθεί και υλοποιείται συγκεκριμένος
σχεδιασμός για επέκταση στον Β’
Πόλο ανάπτυξής του. Τέλος, το Ανοι-
χτό Πανεπιστήμιο Κύπρου προχωρεί
με τις διαδικασίες αυτονόμησής
του, ενώ σύντομα προγραμματίζεται
και η μεταστέγασή του στον ευρύ-
τερο χώρο του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου, γεγονός που αναμένεται ότι
θα συμβάλει στην ανάπτυξη συνερ-
γιών αμοιβαίως επωφελών για τα
δύο Πανεπιστήμια. Η διαμόρφωση
σαφούς πλαισίου δημιουργίας και
λειτουργίας ιδρυμάτων τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης στην Κύπρο (βλ. πιο
κάτω) έχει συμβάλει επίσης στην
προσέλκυση ενδιαφέροντος από
ξένους οργανισμούς για δημιουργία
πανεπιστημιακών ιδρυμάτων στην
Κύπρο. Έχει ήδη εκφραστεί ενδια-
φέρον από δύο τουλάχιστον οργα-

νισμούς για δημιουργία Πανεπιστη-
μίου στον τόπο μας.

Β. Προγράμματα Σπουδών
στην αγγλική γλώσσα
Καθοριστικός παράγοντας για

την προσέλκυση φοιτητών από το
εξωτερικό είναι η προσφορά προ-
γραμμάτων σπουδών σε γλώσσες
πέραν της ελληνικής. Πέρα από το
ότι τα ιδιωτικά Πανεπιστήμια προ-
σφέρουν πλείστα από τα προγράμ-
ματά τους και στην αγγλική γλώσσα,
την τελευταία περίοδο έγινε ακόμα
ένα σημαντικό βήμα προς αυτή την
κατεύθυνση. Το Υπουργείο Παιδεί-
ας, σε συνεργασία με τα δημόσια
Πανεπιστήμια, ετοίμασαν νομοθε-
σία, η οποία ψηφίστηκε από τη Βου-
λή, με βάση την οποία διευρύνεται
η δυνατότητά τους να προσφέρουν
προγράμματα σπουδών στην αγ-
γλική γλώσσα, τόσο σε προπτυχιακά
όσο και σε μεταπτυχιακά προγράμ-
ματα. Επίσης, με βάση τη νομοθεσία
αυτή, τα Πανεπιστήμια μπορούν
να προσφέρουν ένα μικρό αριθμό
μαθημάτων σε ένα πρόγραμμα
σπουδών στην αγγλική γλώσσα.
Αυτό συμβάλλει στην προσέλκυση
φοιτητών από το εξωτερικό για να
υλοποιήσουν μικρό μέρος των σπου-
δών τους στην Κύπρο, στο πλαίσιο
του ευρωπαϊκού προγράμματος Era-
smus (ανταλλαγή φοιτητών).

Γ. Ποιότητα Ιδρυμάτων
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης
Η αναβάθμιση του κύρους και

της αξιοπιστίας των Κυπριακών
Ιδρυμάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευ-

σης επιτυγχάνεται μέσα από μηχα-
νισμούς διασφάλισης και πιστοποί-
ησης της ποιότητάς τους και της
ποιότητας των προγραμμάτων που
προσφέρουν. Τα ίδια τα Ιδρύματα
αναπτύσσουν και εφαρμόζουν τις
δικές τους διαδικασίες εσωτερικής
αξιολόγησης. Σημαντική όμως είναι
και η εξωτερική αξιολόγηση μέσα
από θεσμοθετημένους μηχανισμούς.
Μετά από χρόνια συζητήσεων και
διαβουλεύσεων προχωρήσαμε στη
σύσταση του «Φορέα Διασφάλισης
και Πιστοποίησης της Ποιότητας
της Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαί-
δευσης», ο οποίος ήδη λειτουργεί
στη βάση των ευρωπαϊκών κατευ-
θυντήριων γραμμών. Όλα τα Πα-
νεπιστήμια και Ιδρύματα Τριτοβάθ-
μιας Εκπαίδευσης του τόπου μας,
δημόσια και ιδιωτικά, περνούν πλέον
από τις διαδικασίες αξιολόγησης
του Φορέα, και πιστοποιούνται,
τόσο σε επίπεδο Ιδρύματος όσο και
σε επίπεδο προγραμμάτων σπουδών.
Από συγκεκριμένες διαδικασίες
αξιολόγησης θα πρέπει να περάσει
επίσης και κάθε νέο Πανεπιστήμιο
ή Ίδρυμα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.
Η αναβάθμιση της ποιότητας των
Ιδρυμάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευ-
σης στον τόπο μας φαίνεται και από
τις διακρίσεις τους, είτε με την κα-
τάκτηση ψηλών θέσεων σε διεθνή
συστήματα κατάταξης Πανεπιστη-
μίων, είτε εξασφαλίζοντας και υλο-
ποιώντας ερευνητικά έργα μεγάλης
εμβέλειας, μέσα από έντονα αντα-
γωνιστικές διαδικασίες. 

Δ. Διεθνείς Σχέσεις -
Ανάπτυξη Συνεργασιών -
Προσέλκυση Φοιτητών
Ιδιαίτερης σημασίας θεωρείται

η υπογραφή Συμφωνιών για συ-
νεργασία στα θέματα τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης που έχει υπογράψει
η Κύπρος με μια σειρά από χώρες,
που αναβαθμίζουν την παρουσία
της κυπριακής τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης στο διεθνές σκηνικό.
Μεγαλύτερης σημασίας θεωρούνται
οι Συμφωνίες που έχουμε υπογρά-
ψει για την Αμοιβαία Αναγνώριση
Τίτλων Σπουδών με ισχυρές χώρες
όπως η Ρωσία και η Κίνα. Αυτές οι
συμφωνίες δίνουν αφενός την έξω-
θεν καλή μαρτυρία για την ποιότητα
των σπουδών στην Κύπρο και αφε-
τέρου ανοίγουν το δρόμο για διε-
θνείς συνεργασίες αλλά και για
προσέλκυση φοιτητών από αυτές
τις χώρες. Τα Πανεπιστήμιά μας,
σε συνεργασία με το Υπουργείο,
θα πρέπει να αναπτύξουν μηχανι-
σμούς για αξιοποίηση στο έπακρο
αυτών των Συμφωνιών, μιας που
παρέχουν προσβάσεις σε μεγάλες
χώρες και διανοίγουν πολύ σημαν-
τικές προοπτικές ανάπτυξης συ-
νεργασιών και προσέλκυσης φοι-
τητών από τις χώρες αυτές.
• Γιατί ένας φοιτητής από το
εξωτερικό να θέλει να σπουδάσει
στην Κύπρο;

Απαραίτητο συστατικό μιας ολο-
κληρωμένης προσπάθειας ανάδει-
ξης της Κύπρου ως Κέντρου Τρι-
τοβάθμιας Εκπαίδευσης είναι και

η προβολή των συγκριτικών της
πλεονεκτημάτων. Η Κύπρος πα-
ρουσιάζει πολλά τέτοια πλεονεκτή-
ματα, τα οποία προσπαθούμε να
αναδείξουμε. Αποτελεί ιδανικό προ-
ορισμό σπουδών, αφού οι ξένοι
φοιτητές μπορούν να πραγματο-
ποιούν στην Κύπρο υψηλού επι-
πέδου σπουδές σε αγγλόφωνα πλή-
ρως αναγνωρισμένα προγράμματα
σπουδών, σε ένα ασφαλές και φιλικό
περιβάλλον μιας χώρας της ΕΕ, με
υψηλής ποιότητας ακαδημαϊκούς,
εξαιρετικές εγκαταστάσεις και υπο-
δομές και προσιτό κόστος. Πέραν
αυτών των παραμέτρων, είναι και
μια σειρά άλλων χαρακτηριστικών
που καθιστούν, ούτως ή άλλως, την
Κύπρο ελκυστικό προορισμό, όπως
το κλίμα, το φυσικό περιβάλλον
και το τοπίο, οι δυνατότητες για
αθλητικές και πολιτιστικές δρα-
στηριότητες, κ. ά.

Το Υπουργείο, σε συνεργασία
με τα Πανεπιστήμια της Κύπρου,
έχει αναπτύξει και προς την κα-
τεύθυνση της προβολής συγκεκρι-
μένους μηχανισμούς (συμμετοχή
σε εκθέσεις, παραγωγή και διάθεση
σχετικού υλικού, ιστοσελίδες κλπ),
οι οποίοι θα πρέπει συνεχώς να
αναβαθμίζονται και να προσαρμό-
ζονται στα νέα δεδομένα. Άλλωστε,
και η ευρύτερη προσπάθεια για να
καταστεί η Κύπρος περιφερειακό
κέντρο εκπαίδευσης θα πρέπει να
είναι συνεχής. 

Ο Κώστας Καδής είναι Υπ. Παιδείας. 

Nα καταστεί η Κύπρος Περιφερειακό Κέντρο Εκπαίδευσης
Tου ΚΩΣΤΑ ΚΑΔΗ

Ο σεισμός στην Κω άφησε πίσω του νεκρούς και μεγάλες ζημιές. 
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Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Μετά το ναυάγιο του Κρανς Μον-
τάνα, για το οποίο οι ΗΠΑ εκφρά-
ζουν απογοήτευση καθώς τα μέρη
“έφθασαν πραγματικά πολύ κοντά
σε συμφωνία”, η αμερικανική δι-
πλωματία εστιάζει τώρα στη δια-
χείριση της “επόμενης ημέρας”
που εκ των πραγμάτων αφορά στις

γεωτρήσεις που ήδη άρχισαν ή
προγραμματίζονται για το μέλλον,
και γενικότερα στην εκμετάλλευση
των κοιτασμάτων αερίου στην κυ-
πριακή Αποκλειστική Οικονομική
Ζώνη. Αμερικανοί αξιωματούχοι
διαβεβαιώνουν ότι δεν έχουν προβεί
σε κινήσεις πέραν της διακριτικής
παρακολούθησης των εξελίξεων
και των διπλωματικών παραινέσεων
για αποφυγή κάθε όξυνσης. Ως

απόρροια των διαβουλεύσεών τους
με την κυπριακή και την τουρκική
κυβέρνηση, οι Αμερικανοί εμφα-
νίζονται σε γενικές γραμμές καθη-
συχαστικοί σε ό,τι αφορά το “στρα-
τιωτικό σκέλος” και την ένταση
που προκαλεί η τουρκική κινητι-
κότητα των τελευταίων ημερών.
Υπογραμμίζουν ότι οι γεωτρήσεις
της γαλλικής Total λαμβάνουν χώρα
σε μια περιοχή που δεν αμφισβη-
τείται από την Τουρκία, ενώ σε ό,τι
αφορά την προοπτική ανάλογων
δράσεων από την αμερικανική Ex-
xon Mobil, σπεύδουν να επισημά-
νουν με δηκτικό τρόπο ότι αυτές
προγραμματίζονται για το 2018.
Ετσι, προς το παρόν τουλάχιστον,
σε αντίθεση με την Total που δεν
ήταν δυνατόν να αναβάλει τα σχέ-
διά της μέσα σε διάστημα ημερών
ή εβδομάδων, η Exxon Mobil (και
η Ουάσιγκτον) έχει την “πολυτέ-
λεια” να παρακολουθεί το ζήτημα
από μια χρονική απόσταση η οποία
προσφέρει μεγαλύτερα περιθώρια
κινήσεων.

Παράλληλα, επισημαίνεται ότι ο
ρόλος της αμερικανικής κυβέρνησης
δεν είναι να αμύνεται ιδιωτικών
εταιρειών για τις οποίες λένε ότι κά-
νουν τους επενδυτικούς σχεδιασμούς
τους υπολογίζοντας το περιβάλλον
στο οποίο θα κινηθούν και αναλαμ-
βάνοντας το όποιο ρίσκο.

Σε επίσημο επίπεδο το Στέιτ
Ντιπάρτμεντ σε κάθε ευκαιρία επα-
ναλαμβάνει την πάγια θέση που
έχει υιοθετήσει από την αρχή, σύμ-
φωνα με την οποία η Κύπρος έχει
το αναφαίρετο δικαίωμα να αξιο-
ποιήσει τις πηγές ενέργειας που
βρίσκονται στην Αποκλειστική Οι-
κονομική Ζώνη της, με την επισή-
μανση ότι τα όποια οφέλη προκύ-
ψουν από την εκμετάλλευσή τους

θα πρέπει να διοχετευθούν ανα-
λογικά στις δυο κοινότητες. Και
σημειώνουν ότι τη συγκεκριμένη
θέση αρχής “έχουμε επανειλημμένα
μεταφέρει και στους Τούρκους”.
Σε κάθε περίπτωση, η επικρατούσα
άποψη παραμένει ότι η λύση του
Κυπριακού θα διευκολύνει και την
ενεργειακή πτυχή.

Η ενεργειακή διάσταση που εμ-
φανίσθηκε στο προσκήνιο με τα

κοιτάσματα του Ισραήλ (Λεβιάθαν,
Ταμάρ, και άλλα μικρότερα), και
της Κύπρου (Αφροδίτη), ενισχύθηκε
τελευταία από την ανακάλυψη του
αιγυπτιακού Ζορ που γέννησε
προσδοκίες για ακόμη μεγαλύτερα
αποθέματα στην περιοχή.

Πολλά θα κριθούν από τα απο-
θέματα που θα εντοπισθούν, καθώς
σε κάθε ευκαιρία, είτε πρόκειται
για δημόσια ομιλία είτε για ιδιωτική
συζήτηση, οι Αμερικανοί παράλ-
ληλα με τη γεωπολιτική σημασία
υπογραμμίζουν ιδιαίτερα την εμ-
πορική βιωσιμότητα κάθε έργου,
όπως είναι η κατασκευή συγκεκρι-
μένων αγωγών μεταφοράς πηγών
ενέργειας. 

Αυτό ισχύει, λένε, και με τις επι-
λογές της Exxon Mobil και τα δικά
της σχέδια για γεωτρήσεις, στα
οποία λαμβάνονται υπόψη οι προ-
οπτικές κέρδους.

Στρατηγικοί στόχοι
Οι συζητήσεις για την Ανατολική

Μεσόγειο στα κέντρα εξουσίας της
Ουάσιγκτον - και αυτό αφορά όχι
μόνο την εκτελεστική και νομοθε-
τική εξουσία, αλλά και τα think
tanks - είναι “κάποιες γενιές πίσω”,
όπως με δόση υπερβολής ανέφερε
πρόσφατα σοβαρός Αμερικανός
αξιωματούχος. Ταυτόχρονα, τα
κενά σε νευραλγικές θέσεις στο

Στέιτ Ντιπάρτμεντ και το Πεντά-
γωνο, δημιουργούν ένα πλαίσιο
όπου αναπόφευκτα το επόμενο
διάστημα νέοι αξιωματούχοι θα
προβούν σε νέους σχεδιασμούς.
Υπό αυτό το πρίσμα, “σταθερές”
του παρελθόντος όπως ο αδιαμφι-
σβήτητος πρωταγωνιστικός ρόλος
της Τουρκίας, βρίσκονται υπό επα-
νεξέταση.

Πάντως, οι ΗΠΑ επιθυμούν την
ενσωμάτωση της Τουρκίας στο πε-
ριφερειακό ενεργειακό παζλ προ-
σβλέποντας στην επίτευξη σειράς
στρατηγικών στόχων: από τη κά-
λυψη των ταχύτατα αυξανόμενων
ενεργειακών αναγκών της ίδιας
της Τουρκίας και τον περιορισμό
της εξάρτησής της από τη Ρωσία,
μέχρι τη βελτίωση των σχέσεών
της με την Ελλάδα και το Ισραήλ
και προοπτικά με την Αίγυπτο.

Την ίδια ώρα, στο Πεντάγωνο
επικρατεί σκεπτικισμός για την
όλη συμπεριφορά της Τουρκίας σε
σχέση με τη βάση του Ιντσιρλίκ
και όχι μόνο, και ανησυχία για την
προοπτική προμήθειας της χώρας
με το ρωσικό αντιπυραυλικό σύ-
στημα S-400. 

Από την άλλη, κάποιοι Αμερι-
κανοί αξιωματούχοι επισημαίνουν
με ενόχληση τις στενές σχέσεις
που διατηρεί και η Λευκωσία με
τη Μόσχα.

Η Exxon δεν σχεδιάζει γεωτρήσεις πριν από το 2018
Μετά το Κρανς Μοντάνα η Ουάσιγκτον εστιάζει στη διαχείριση της επόμενης μέρας που αφορά στα ενεργειακά

Οι ΗΠΑ επιθυμούν την ενσωμάτωση της Τουρκίας στο περιφερειακό ενεργει-
ακό παζλ προσβλέποντας στην επίτευξη σειράς στρατηγικών στόχων. 

<<<<<<<

Οι Αμερικανοί εμφανί-
ζονται καθησυχαστικοί
σε ό,τι αφορά το “στρα-
τιωτικό σκέλος” και την
ένταση που προκαλεί η
τουρκική κινητικότητα
των τελευταίων ημερών.

Συνέντευξη στον ΝΊΚΟ ΣΤΈΛΓΙΑ

Σε περίπτωση που στο Κρανς Μον-
τάνα καταλήγαμε, η εφαρμογή αυ-
τής της νέας συμφωνίας θα ήταν
δύσκολη, εκτιμά ο Σερντάρ Ντεν-
κτάς, λεγόμενος αντιπρόεδρος και
υπουργός οικονομικών των κατε-
χομένων. Ο υιός Ντενκτάς στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» λέει ότι ο
κ. Ακιντζί στην Ελβετία προέβη σε
παραχωρήσεις πιο ακραίες από αυ-
τές που θα αποδεχόταν ο ίδιος και
εκ του αποτελέσματος ανακαλεί
πλέον την υποστήριξή του προς
την δικοινοτική, διζωνική ομοσπον-
δία.
-Θα ήθελα να ξεκινήσω την συ-
νέντευξή μας με τα της συνάν-
τησης της τ/κ πλευράς με τον
ΥΠΕΞ Μεβλούτ Τσαβούσογλου;

-Η επίσκεψη αποτέλεσε αφορμή

για να ανταλλάξουμε απόψεις με
τον Υπουργό Εξωτερικών της Τουρ-
κίας και των κύριο Πρόεδρό μας.
Στο τέλος αυτής της σύσκεψης απο-
φασίστηκε ότι υπάρχει ανάγκη για
νέες συναντήσεις. 
-Ποια στάση τηρεί ο ηγέτης σας
απέναντι στις νέες εξελίξεις; Πι-
στεύει ότι είναι εφικτή η επα-
νεκκίνηση των συνομιλιών; 

-Ο Πρόεδρος είναι άτομο που
υποστηρίζει τη λύση. Δεν έχει κα-
ταλήξει στο συμπέρασμα ότι οι συ-
νομιλίες έχουν διακοπεί εξ ολοκλή-
ρου. Θεωρεί ότι το φταίξιμο δεν
πρέπει να το αναζητήσουμε στις
παραμέτρους αλλά στην στάση της
απέναντι πλευράς. Πιστεύει ότι οι
ε/κ δεν αποδέχονται τις παραμέ-
τρους που συζητήθηκαν. Έτσι, θε-
ωρεί ότι δεν υπάρχει νόημα να συ-
νεχιστεί η συζήτηση πάνω σε αυτές
τις παραμέτρους. Ο Πρόεδρος θέτει
το ερώτημα «τι μπορούμε να πρά-
ξουμε». 
-Ποια είναι η στάση της Τουρκίας
απέναντι στις τελευταίες εξελί-
ξεις; 

-Καταλήγουν στο ίδιο συμπέρα-
σμα. Προβάλλουν την άποψη ότι
δεν είναι δυνατόν να συνεχιστούν

οι συνομιλίες με τις υφιστάμενες
παραμέτρους. 
-Δηλαδή υποστηρίζουν ότι κα-
τέρρευσαν οι παράμετροι;

-Δεν συμβαίνει ακριβώς αυτό.
Κατέρρευσαν οι προσεγγίσεις των
δυο πλευρών σε σχέση με αυτές τις
παραμέτρους. Έγινε κατανοητό ότι
και οι δυο πλευρές προσεγγίζουν
πολύ διαφορετικά την δικοινοτική,
διζωνική ομοσπονδία. Τώρα χρει-
άζεται κάποιος, ένας ξένος παρά-
γοντας, για να ερμηνεύσει την δι-
κοινοτική, διζωνική ομοσπονδία
και να ρωτήσει τις δυο πλευρές το
εξής: Εννοείτε το ίδιο πράγμα; Σε
περίπτωση που κατανοούμε το ίδιο
πράγμα τότε η λύση είναι εφικτή,
διαφορετικά δεν υπάρχει νόημα να
σπαταλούμε χρόνο. 

Aνάκληση Ανακοινωθέντος 
-Λίγο πριν την συνάντησή σας
με τον κ. Τσαβούσογλου ανακοι-
νώσατε ότι απορρίπτετε το Κοινό
Ανακοινωθέν στη νέα περίοδο;

-Ναι. Αποσύρω την υπογραφή
μου από αυτό το κείμενο. Ακόμη
και εάν η δική μας πλευρά αποφα-
σίσει να επιστρέψει στο τραπέζι
των συνομιλιών για δικοινοτική, δι-
ζωνική ομοσπονδία με βάση τις υφι-
στάμενες παραμέτρους, εγώ θα αν-
τισταθώ. Μπορεί να έχουμε διαφο-
ρετικές προσεγγίσεις με τον πρό-
εδρο, ωστόσο αυτή η πραγματικό-

τητα δεν με εμπόδισε από το να
συμβάλλω θετικά στην διάσκεψη
του Κρανς Μοντάνα. Εγώ είχα συ-
νειδητοποιήσει εδώ και καιρό ότι
αυτή η διαδικασία δεν επρόκειτο
να οδηγήσει σε θετικό αποτέλεσμα.
Ωστόσο, υπήρχε ανάγκη να κατα-
λήξει και ο πρόεδρος στο ίδιο συμ-
πέρασμα. Ο πρόεδρος, από την στιγ-
μή της εκλογής του τήρησε μια πολύ
ειλικρινή στάση.  Ωστόσο, έχουν
πλέον αναδυθεί οι πραγματικότητες.
Για αυτό τον λόγο ανακαλώ την υπο-
στήριξή μου. 
-Η ανάκληση της υπογραφής σας
σηματοδοτεί και το τέλος της
υποστήριξής σας στην ομοσπον-
δία;

-Ανακαλώ την υποστήριξή μου
προς την δικοινοτική, διζωνική ομο-
σπονδία. Στην νέα περίοδο τονίζω
το εξής: Η ομοσπονδιακή λύση είναι
εφικτή μόνο εάν η ε/κ πλευρά και
η διεθνής κοινότητα αποδεχθούν
ότι στο νησί υπάρχουν δυο ίσες κοι-
νότητες. Μια τέτοια ομοσπονδία
θα είναι βιώσιμη. 
-Αναφέρεστε σε δυο ίσες κυρίαρ-
χες οντότητες;

-Αναφέρομαι σε δυο οντότητες
που καταμερίζονται την μοναδική
κυριαρχία με ίσους όρους. Μπορεί
να αναγνωρίζεις ως ανεξάρτητο
κράτος την μια εκ των δυο πλευρών.
Αλλά την ίδια στιγμή, (όσον αφορά
την άλλη πλευρά) ανεξάρτητα από

το αν την αναγνωρίζεις ή όχι, πρέπει
να αναγνωρίσεις την κρατική υπό-
στασή της. Δεν πρέπει να ξεχνάμε
ότι το κράτος του 1960 δημιουργή-
θηκε από δυο ίσους συνεταίρους.
Εφόσον ξεπεραστεί το προαναφε-
ρόμενο εμπόδιο, θα μπορούσαν να
βρεθούν λύσεις για τα προβλήματα
της μοναδικής εκπροσώπησης στο
διεθνές σκηνικό και τον καταμερι-
σμό εξουσίας. 

Το παρασκήνιο 
-Από την σκοπιά του Σερντάρ
Ντενκτάς, τι ακριβώς συνέβη στο
Κρανς Μοντάνα;

-Η δική μας πλευρά προέβη σε
παραχωρήσεις πιο ακραίες από αυ-
τές που θα αποδεχόμουν. 
-Αναφέρεστε στην ηγεσία του κ.
Ακιντζί;

-Στην ηγεσία του Ακιντζίκαι στην
Τουρκία. Και οι δυο πλευρές μας εξέ-
πληξαν με τις οπισθοχωρήσεις τους.
Για ποιο λόγο η ε/κ πλευρά απέρριψε
αυτές τις προτάσεις; Δεν είμαι σε
θέση να απαντήσω σε αυτό το ερώ-
τημα. Την ίδια στιγμή καταλήγω
στο εξής συμπέρασμα: Σε περίπτωση
που στο ΚρανςΜοντάνα καταλήγαμε
σε ένα κείμενο η εφαρμογή αυτής
της νέας συμφωνίας θα ήταν δύ-
σκολη. Τελικά, στην δική μας πλευρά
σχηματίστηκε η εξής άποψη: Η άλλη
πλευρά δεν επιδιώκει την λύση,
εμείς για ποιο λόγο σπαταλάμε ενέρ-

γεια για την λύση; Επίσης, οι υπο-
στηρικτές της λύσης βιώνουν για
δεύτερη φορά (μετά το Σχέδιο Αννάν)
μια μεγάλη απογοήτευση. Με αυτό
τον τρόπο αλλοιώνεται σταδιακά
και η επιθυμία του τ/κ λαού για λύση.
Σε ό,τιαφορά τις εξελίξεις στο Κρανς
Μοντάνα, θα πρέπει να προσθέσω
ότι σε αυτή την διάσκεψη η Ελλάδα
τήρησε μια πιο διαλλακτική στάση.
Η στάση της ε/κ πλευράς ήταν πιο
σκληρή και αδιάλλακτη. Ήταν εμ-
φανές ότι η Ελλάδα και η Τουρκία
είχαν δημιουργήσει έναν ξεχωριστό
μηχανισμό διαπραγμάτευσης (πά-
ρε-δώσε), ανεξάρτητο από τις δυο
κοινότητες. Ενδέχεται αυτή η εξέλιξη
να είχε ως αποτέλεσμα την σκλή-
ρυνση της στάσης του Αναστασιάδη. 
-Τότε τι ήταν αυτό που σας θο-
ρύβησε στο Κρανς Μοντάνα;

-Το ζήτημα των εγγυήσεων. Δίχως
τις εγγυήσεις, ή με ένα σύστημα
που θα αποδυνάμωνε τις εγγυήσεις,
δεν θα έβγαινε ένα θετικό αποτέ-
λεσμα στο δημοψήφισμα. Αυτό το
γνώριζε πολύ καλά και ο ίδιος ο Ακιν-
τζί. Την ίδια στιγμή, πρέπει να προ-
σθέσω ότι επίσης δεν προσεγγίσαμε
θετικά τις προτάσεις (της τουρκικής
πλευράς) στο εδαφικό. Στο ζήτημα
των εγγυήσεων εμείς προτείναμε
την εφαρμογή των προνοιών του
Σχεδίου Ανάν. 

Eναλλακτικό σχέδιο T/K
-Τώρα, η τουρκική πλευρά, όπως
έχει δηλωθεί, θα μελετήσει σειρά
εναλλακτικών σεναρίων. Αυτό
της προσάρτησης περιλαμβάνε-
ται στη λίστα;

-Όχι. Η στάση της τ/κ πλευράς
είναι ξεκάθαρη. Τα πολιτικά κόμματα
δεν παραιτούνται από το κράτος
και δεν αποδέχονται την μετατροπή
της ΤΔΒΚ σε επαρχία της Τουρκίας.
Η ίδια η Τουρκία δεν θέτει ένα τέτοιο
αίτημα. 
-Εφόσον δεν υπάρχουν οι κατάλ-
ληλες συνθήκες για την αναγνώ-
ριση της «ΤΔΒΚ», τι είδους εναλ-
λακτικά σχέδια διαθέτει η τ/κ
πλευρά;

-Καταθέσαμε τις προτάσεις μας
γραπτώς στον πρόεδρο. Θα ακο-
λουθήσει η εξέταση αυτών των προ-
τάσεων. Το 2003 προκαλέσαμε έκ-
πληξη στους ε/κ και στην παγκόσμια
κοινότητα ανοίγοντας τις πύλες (τα
οδοφράγματα). Το ίδιο μπορεί να
συμβεί και σήμερα. Έχουμε προ-
τάσεις που θα προκαλέσουν έκπληξη
στην ε/κ πλευρά και στην διεθνή
κοινότητα. 
-Μιλάμε για βήματα εντυπωσια-
σμού που συμπεριλαμβάνουν το
εδαφικό, τα στρατεύματα και τις
εγγυήσεις;

-Ας έρθει η κατάλληλη στιγμή
και θα τις ανακοινώσουμε. Πρόκει-
ται για μια απόφαση που θα ληφθεί
από ολόκληρη την τ/κ πλευρά. 
-Πιστεύετε ότι θα λάβουν χώρα
διεργασίες για την επιστροφή
των δυο πλευρών στις συνομι-
λίες;

-Πιστεύω ότι θα μας υποβληθεί
ένα τέτοιο αίτημα. 
-Φαντάζομαι ότι συμμερίζεστε
την άποψη ότι υπό τις υφιστά-
μενες συνθήκες, δεν είναι εφικτή
η αναγνώριση της «ΤΔΒΚ»;

Η αναγνώριση δεν πρόκειται να
συμβεί μέσα σε σύντομο χρονικό
διάστημα. Ωστόσο, μπορούν να
πραγματοποιηθούν βήματα για την
αναγνώριση της ύπαρξης αυτού
του κράτους. Υπάρχουν σχέδια που
περιμένουν στο ράφι εδώ και χρόνια
εξαιτίας των συνομιλιών. Αυτά τα
σχέδια θα συζητηθούν με την Τουρ-
κία και θα τεθούν σε εφαρμογή.
Πρέπει να βγούμε από την διεθνή
απομόνωση. Παράλληλα πρέπει να
δημιουργήσουμε νέες ευκαιρίες
και τις συνθήκες για συνεργασία
με την ε/κ πλευρά, όχι με τους ε/κ
πολιτικούς παράγοντες, αλλά με
τους επιχειρηματικούς κύκλους.
Την ίδια στιγμή, πρέπει να δοκι-
μάσουμε να παρακάμψουμε τις απο-
μονώσεις προσφεύγοντας στο διε-
θνές δίκαιο. Επίσης, η Τουρκία με
μια αγορά 80 εκ. βρίσκεται στο
πλευρό μας. 
-Ενδέχεται δηλαδή να εστιάσετε
σταδιακά στο μοντέλο του Γι-
βραλτάρ;

-Όντως συζητείται αυτό το μον-
τέλο. Θα μπορούσαμε να υπογρά-
ψουμε συμφωνίες με την Τουρκία
για την άμυνα και την εκπροσώ-
πηση στο εξωτερικό. Επίσης, θα
μπορούσε να τεθεί σε ισχύ η συμ-
φωνία ελεύθερου εμπορίου. 
-Θα ολοκληρώσω την συνέντευξή
μας ζητώντας τις απόψεις σας
για το ζήτημα του φυσικού αε-
ρίου.

Αν συνεχίσουμε την πορεία μας
με αυτή την νοοτροπία την επόμενη
περίοδο θα βρεθούμε αντιμέτωποι
με μια νέα κρίση. Είχα προτείνει
στον κ. Ακιντζί το εξής: Πρέπει να
βρεθεί ένας τρόπος για δημιουργία
δικοινοτικής επιτροπής. Διαφορε-
τικά, δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι κα-
θώς βολτάρουν τα τουρκικά πλοία
στην περιοχή θα μπορούσαν ανά
πάσα στιγμή να συγκρουστούν με
τα άλλα καράβια. 
-Θα μπορούσε η Τουρκία να το-
ποθετήσει άμεσα στην περιοχή
μια δική της πλατφόρμα;

-Όντως υπάρχει αυτό το ενδε-
χόμενο.

Eχουμε προτάσεις που θα εκπλήξουν 
Oπως και το 2003 που άνοιξαν τα οδοφράγματα η τ/κ πλευρά θα κινηθεί εκπλήσσοντας τους Ε/Κ και τη διεθνή κοινότητα

Ο κ. Ντενκτάς λέει ότι στο Κρανς Μοντάνα, η Ελλάδα τήρησε μια πιο διαλλακτική στάση από την ε/κ πλευρά και είχε με
την Τουρκία δημιουργήσει ένα μηχανισμό διαπραγμάτευσης ανεξάρτητο από τις δυο κοινότητες. 

<<<<<<<

Πρέπει να δημιουργή-
σουμε νέες ευκαιρίες και
τις συνθήκες για συνερ-
γασία με την ε/κ πλευρά,
όχι με τους ε/κ πολιτι-
κούς παράγοντες, αλλά
με τους επιχειρηματι-
κούς κύκλους.
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Της ΟΛΙΑΣ ΤΣΙΒΙΤΑΝΙΔΟΥ

Ο Δρ Χάρης Θεοχάρης έχει πραγ-
ματοποιήσει διδακτορικές και με-
ταδιδακτορικές σπουδές στη Φυ-
σικοχημεία (University of  Cam-
bridge). Είναι Καθηγητής στο Τμή-
μα Χημείας του Πανεπιστημίου
Κύπρου. Ασχολείται ερευνητικά
με τη Χημεία Στερεών και συγκε-
κριμένα με τη μελέτη της επιφα-
νειακής δομής σειράς μεσοπορω-
δών στερεών τεχνολογικής σπου-
δαιότητας και μας μίλησε για το
ερευνητικό του έργο, για την προ-
σφορά της έρευνας στην κοινωνία
και στην οικονομία του τόπου και
διεθνώς και μοιράστηκε μαζί μας
συμβουλές προς τους νέους, ως πα-
νεπιστημιακός δάσκαλος. Η έρευνα
του Δρα Θεοχάρη επικεντρώνεται
στη μελέτη δύο κατηγοριών υλικών:
(i) του οξειδίου του δημητρίου (το
μεταλλικό στοιχείο δημήτριο,Ce,
ανήκει στην ομάδα των λανθανίδων
του Περιοδικού Πίνακα) και (ii) των
ζεόλιθων. Συγκεκριμένα, μελετών-
ται διάφοροι τρόποι σύνθεσης μει-
κτών οξειδίων, με στόχο τη βελ-
τίωση των ιδιοτήτων επιφάνειάς
τους. Το οξείδιο του δημητρίου (ce-
riumoxide) αποτελεί συστατικό
των καταλυτών που χρησιμοποι-
ούνται στις εξατμίσεις των αυτο-
κινήτων.Οι ιδιότητές του συμβάλ-
λουν σημαντικά στη μείωση των
ρύπων που εκπέμπονται από τα
αυτοκίνητα, όπως είναι για παρά-
δειγμα το μονοξείδιο του άνθρακα
και τα οξείδια του αζώτου (και του
θείου για ντίζελ). Αυτά τα αέρια
αποτελούν αιτία δημιουργίας της
όξινης βροχής και άλλων περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων. 

Οι ζεόλιθοι έχουν φυσική προ-
έλευση αλλά παράγονται και τεχνη-
τά στο εργαστήριο, αποτελώντας

ειδική κατηγορία πορωδών υλικών.
Οι ζεόλιθοι είναι καταλύτες και χρη-
σιμοποιούνται στη βιομηχανία κατά
την επεξεργασία του αργού πετρε-
λαίου, και σε άλλες οικονομικά ση-
μαντικές εφαρμογές. Η ερευνητική
δραστηριότητα στον τομέα της επι-
φανειακής χημείας, δηλαδή του πε-
δίου που αφορά στη μελέτη των
ιδιοτήτων των επιφανειών στερεών,
είναι πολύ σημαντική. Η σημασία
έγκειται τόσο στη συνεισφορά σε
θεωρητικό επίπεδο για την κατα-
νόηση των ιδιοτήτων των στερεών,
όσο και σε πρακτικό επίπεδο, μέσα
από τεχνολογικές εφαρμογές των
αποτελεσμάτων της βασικής έρευ-
νας στη βιομηχανία. 

Χημεία στερεών
Οι μέθοδοι που χρησιμοποιούν-

ται κατά κύριο λόγο κατά τη μελέτη
στερεών, χρησιμοποιήθηκαν και

εφαρμόστηκαν από τον Δρα Θεο-
χάρη και την ερευνητική του ομάδα
για τη μελέτη και τυποποίηση της
ζιβανίας.Η προσπάθεια αυτή απο-
τελεί την πρώτη σοβαρή επιστη-
μονική έρευνα για τη ζιβανία που
είχε πραγματοποιηθεί σε διεθνές
επίπεδο, μέχρι το 2002. Τα ερευ-
νητικά αποτελέσματα της δουλειάς
αυτής, τα οποία έχουν δημοσιευτεί
ως επιστημονικά άρθρα σε διεθνή
επιστημονικά περιοδικά εγνωσμέ-
νου κύρους, όπως το Journal of
Agriculture and Food Chemistry,
οδήγησαν στη διάκριση της ζιβα-
νίας από άλλα όμορα ποτά (λόγου
χάρη το τσίπουρο, το ούζο) και
στην τυποποίηση και προστασία
του προϊόντος, διαφυλάσσοντάς
το από τυχόν νοθεύσεις. Παρόμοια
δουλειά έχει γίνει και για το κυ-
πριακό μέλι και την κουμανταρία,
με χρήση μεθόδων στατιστικής

ανάλυσης. Όπως ανέφερε χαρα-
κτηριστικά ο Δρ Θεοχάρης, αυτή
η ερευνητική δουλειά αποτελεί και-
νοτομία όχι μόνο σε τοπικό επίπεδο,
αλλά και σε παγκόσμιο, καθώς η
μελέτη ενός αποσταγμένου ποτού
δεν είχε γίνει μέχρι το 2002 σε σο-
βαρό επιστημονικό επίπεδο, με αυ-
τή τη μεθοδολογία.

Kυπριακή βιομηχανία
Σύμφωνα με τον Δρα Θεοχάρη,

πολύ σημαντική είναι η προσφορά
του Πανεπιστημίου Κύπρου προς
την κοινωνία και την οικονομία
του τόπου. Με παραδείγματα από
τη δική του ερευνητική δραστη-
ριότητα, ο Δρ. Θεοχάρης έκανε ανα-
φορά στη συνεργασία της ερευνη-
τικής του ομάδας με την κυπριακή
βιομηχανία, όπως για παράδειγμα
την εταιρεία Medochemie. Συγκε-
κριμένα, η ερευνητική ομάδα του
Δρα Θεοχάρη και η Medochemie
έχουν υποβάλει προτάσεις, με βάση
τα κοινά τους ερευνητικά ενδιαφέ-
ροντα, για αναζήτηση κρατικής
χρηματοδότησης από το Ίδρυμα
Προώθησης Έρευνας (ΙΠΕ) αλλά
και ευρωπαϊκήςχρηματοδότησης
από ανταγωνιστικά προγράμματα
που προσφέρονται από την ΕΕ. Επι-

πρόσθετα, το εργαστήριο του Δρα
Θεοχάρη στο Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου, παρέχει τεχνογνωσία, πρό-
σβαση σε βάσεις δεδομένων και
δυνατότητες αξιοποίησης εξοπλι-
σμού που βοηθούν σε σημαντικές
βιομηχανικές δράσεις, όπως για
παράδειγμα τη δημιουργία και την
κυκλοφορία νέων φαρμάκων για
τοπική χρήση ή/και για εξαγωγή. 

Συμβουλές προς νέους
«Χωρίς επιστημονική έρευνα

δεν μπορεί να υπάρξει πρόοδος και
βελτίωση της ποιότητας της ζωής
μας», σύμφωνα με τον Δρα Θεοχάρη,
διευκρινίζοντας ότι με τη λέξη «Επι-
στήμη» αναφέρεται τόσο στις φυ-
σικές, όσο και στις κοινωνικές και
άλλες επιστήμες. «Εάν δε μάθουμε
και δεν προσπαθήσουμε να κατα-
νοήσουμε τον κόσμο στον οποίο
ζούμε, τότε πώς θα προοδεύσουμε
ως άτομα και ως κοινωνία;», τονίζει.
Συμβουλεύει δε τους νέους να μη
φοβούνται τα νέα πράγματα, τις
νέες προκλήσεις και το βασικότερο,
να επιδιώκουν να ασχοληθούν με
αυτό που πραγματικά τους γεμίζει
και τους κάνει ευτυχισμένους. Δια-
πιστώνει ότι οι φοιτητές που ασχο-
λούνται με την επιστήμη, πέρα από
το γεγονός ότι μαθαίνουν την επι-
στημονική μέθοδο και τον τρόπο
για να αναλύουν δεδομένα, να ανα-
ζητούν πληροφορίες και να σκέ-
φτονται λύσεις, ταυτόχρονα αντι-
λαμβάνονται πώς να μαθαίνουν οι
ίδιοι, είναι πιο έτοιμοι να δεχτούν
αλλαγές και καινοτομίες «και αυτό
είναι ένα προνόμιο που μόνο η ενα-
σχόληση με τις επιστήμες προσφέ-
ρει», καταλήγει.  

Η Ολια Τσιβιτανίδου είναι Μεταδιδακτορι-
κή Συνεργάτιδα στο Παν. Κύπρου, Συνερ-
γάτης του Γραφείου Επικοινωνίας.

Του ΣΤΈΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΎ

Το πρόβλημα με τα ψευδεπίγραφα
(πλαστά) φάρμακα έχει πάρει δια-
στάσεις τα τελευταία χρόνια λόγω
και της παρατεταμένης χρήσης
του διαδικτύου, που εξωθεί εκα-
τομμύρια κόσμου σε όλη την υφή-
λιο στην αγορά τους. Πολλές φορές
οι καταναλωτές, βλέποντας σε δια-
δικτυακούς ιστότοπους φάρμακα
τα οποία μπορούν να τα αγοράσουν
σε πολύ πιο χαμηλές τιμές, προ-
βαίνουν σε αγορά χωρίς να είναι
σε θέση να γνωρίζουν την αίσθηση
κινδύνου από την  χρήση τους.Το
ποσοστό των ψευδεπίγραφων φαρ-
μάκων που υπολογίζεται να διακι-
νούνται σήμερα μέσω του διαδι-
κτύου ανέρχεται στο 80%.

Στην Κύπρο, το όλο πρόβλημα
φαίνεται να είναι ακόμη μεγαλύτερο
λόγω και της επιλογής πολλών να
παίρνουν τα φάρμακά τους από τις
κατεχόμενες περιοχές. Το φαινό-
μενο αυτό παρατηρείται κυρίως,
λόγω και του πολύ χαμηλού κό-
στους που υπάρχει στην τιμή σε
σχέση με τα φαρμακεία των ελεύ-
θερων περιοχών. Το θέμα ήρθε
ξανά στη δημοσιότητα στη χώρα
μας τις τελευταίες μέρες με αφορμή
και το πλαστό αντικαρκινικό φάρ-
μακο με την ονομασία «Altuzan»,
που κυκλοφορεί στα κατεχόμενα,
και το οποίο σύμφωνα με ανακοί-
νωση των Φαρμακευτικών Υπηρε-
σιών είναι ακατάλληλο. Μετά και
την εξέλιξη αυτή, η αρμόδια  υπη-
ρεσία φαρμάκων συνιστά στους
ασθενείς να μην προμηθεύονται
φαρμακευτικά προϊόντα  από τις
κατεχόμενες περιοχές, εφόσον οι
αρμόδιες αρχές της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας δεν είναι σε θέση να

διασφαλίσουν την ποιότητα και
την αποτελεσματικότητά τους. Πα-
ράλληλα, όπως τονίζεται, τα φαρ-
μακεία των κατεχομένων δεν ελέγ-
χονται ούτε από κάποια άλλη Ευ-
ρωπαϊκή αρχή. Αξίζει να αναφερθεί
ότι σε παγκόσμιο επίπεδο, σύμφωνα
με έρευνα του Παγκόσμιου Οργα-
νισμού Φαρμάκων, το 15% της παγ-
κόσμιας αγοράς φαρμάκων είναι
σήμερα πλαστά, ενώ το ποσοστό
αυτό σε κάποιες χώρες, όπως στην
αφρικανική ήπειρο αλλά και την
Ασία, φτάνει στο απίστευτο ποσο-
στό του 50%. Βάσει υπολογισμών,
το παραεμπόριο φαρμάκων επιφέ-
ρει κέρδη της τάξης των 80 δις. ευ-
ρώ. Μιλώντας στην «Κ» η πρόεδρος
του παγκύπριου φαρμακευτικού
συλλόγου Ελένη Πιέρα τόνισε ότι
το πρόβλημα με τα ψευδεπίγραφα
φάρμακα είναι πολύ μεγάλο και
για τον λόγο αυτό χρειάζεται η συ-
νεισφορά όλων για να αντιμετω-
πιστεί. Συγκεκριμένα, όπως είπε,
«τα φάρμακα αυτά είναι τέλεια πα-
ραποιημένα σκευάσματα, τα οποία
συνήθως περιέχουν είτε ανεπαρ-

κείς, είτε και καθόλου ποσότητες
της δραστικής ουσίας». Όπως τό-
νισε η κυρία Πιέρα, είναι πολύ δύ-
σκολο ακόμα και από τους πιο έμ-
πειρους επαγγελματίες υγείας να
ξεχωρίσουν τα πραγματικά από τα
ψευδεπίγραφα φάρμακα.

Ίδρυση ΚΟΕΦ
Βλέποντας το μεγάλο πρόβλημα

που δημιουργείται  από την συνε-
χιζόμενη αύξηση πλαστών φαρμά-
κων, η  Κυπριακή Δημοκρατία προ-
χώρησε στην ίδρυση του Κυπρια-
κού Οργανισμού Επαλήθευσης
Φαρμάκων (ΚΟΕΦ) με στόχο να πε-
ριορίσει την εξάπλωση των φαρ-
μάκων αυτών στην αγορά. Μετά
και τη δημιουργία του οργανισμού
αυτού,  είπε η κυρία Πιέρα, τα φαρ-
μακεία στις ελεύθερες περιοχές
ελέγχονται καθημερινά, γίνεται
επιθεώρηση και δεν δίνεται κανένα
φάρμακο χωρίς συνταγή. Παράλ-
ληλα, τόνισε ότι τα φαρμακεία στα
κατεχόμενα, με τα οποία δεν υπάρ-
χει καμιά συνεργασία, πωλούν ανε-
ξέλεγκτα φάρμακα χωρίς να ξέρου-
με από πού προέρχονται αυτά.

Χωρίς προδιαγραφές
Σημαντικό επίσης είναι  και το

ότι, όπως λένε οι αρμόδιοι, ακόμη
και τα υπόλοιπα φάρμακα τα οποία
δεν ανήκουν στις κατηγορίες των
ψευδεπίγραφων και είναι κανονικά
αλλά κυκλοφορούν στα κατεχόμε-
να, ότι οι προδιαγραφές τους δεν
είναι ευρωπαϊκές. Που σημαίνει
ότι παρασκευάζονται με άλλες πρώ-
τες ύλες, και υπάρχουν διαφορε-
τικού τύπου έλεγχοι. Άλλωστε, σε
αυτό εστιάζει και ο φαρμακευτικός
σύλλογος ως προς το γιατί είναι εν
γένει πιο φθηνά εφόσον επισημαί-

νεται ότι δεν υπάρχουν οι απαιτή-
σεις που έχει η ΕΕ στην παρασκευή
των φαρμάκων στις τρίτες χώρες.

Ενδιαφέρει το κόστος
Ο παγκύπριος φαρμακευτικός

σύλλογος, μέσα και από την ενη-
μέρωση που πραγματοποίησε στο
κοινό , διαπίστωσε ότι ο πολίτης
δεν ενδιαφέρεται για αυτές τις προ-
αναφερθείσες παραμέτρους γιατί
βρίσκει τα φάρμακα στα κατεχό-
μενα πάρα πολύ φθηνά. «Το γεγο-
νός αυτό όμως έπρεπε να προβλη-
ματίσει τους ίδιους τους ασθενείς»,
ανέφερε η πρόεδρος του συλλόγου.
Πρέπει, όπως πρόσθεσε, οι ασθενείς
να αντιληφθούν ότι η αγορά φαρ-
μάκου δεν είναι αγορά ενός κατα-
ναλωτικού προϊόντος και ότι με
την αγορά φαρμάκων από τις ελεύ-
θερες περιοχές γνωρίζει ο ασθενής
για πιθανά προβλήματα που πιθα-
νόν να προκύψουν σε κάποιες παρ-
τίδες, αφού υπάρχουν οι ανακοι-
νώσεις από τους αρμόδιους φορείς.
«Με την αγορά φαρμάκων από τα
κατεχόμενα ο ασθενής  δεν έχει
καμιά ενημέρωση για πιθανά προ-
βλήματα στο φάρμακο», προστί-
θεται. 

Τρόποι πρόληψης 
Το όλο θέμα πάντως αναμένεται

να αντιμετωπιστεί καλύτερα μετά
το 2019 όπου και τίθεται σε ισχύ
ο νέος ευρωπαϊκός κανονισμός για
έλεγχο των φαρμάκων σε όλη την
Ευρώπη. Έτσι αναμένεται να υπάρ-
ξει καλύτερος συντονισμός με στό-
χο την προστασία των Ευρωπαίων
πολιτών από τα πλαστά φάρμακα.
Αυτό θα συμβεί με την εισαγωγή
ειδικού δισδιάστατου κωδικού μο-
ναδικού για κάθε φάρμακο ξεχω-

ριστά και ταινίας ασφαλείας, τα
οποία ελέγχονται σε όλη την αλυ-
σίδα εφοδιασμού του φαρμάκου
και απενεργοποιούνται κατά την
πώληση, με αποτέλεσμα να καθί-
σταται αδύνατη η αντιγραφή τους.

Δωρεάν τα αντικαρκινικά 
Κληθείσα να σχολιάσει στην

«Κ» η πρόεδρος της εθνικής στρα-
τηγικής για τον καρκίνο Στέλλα
Κυριακίδου το θέμα με το πλαστό
αντικαρκινικό φάρμακο, τόνισε ότι
μέχρι στιγμής δεν υπάρχει πληρο-
φόρηση εάν κάποιοι ασθενείς προ-
έβηκαν σε αγορά των ακατάλληλων
παρτίδων αυτού, τονίζοντας πα-
ράλληλα ότι σε περίπτωση χρήσης
του θα πρέπει να ενημερώσουν

άμεσα τους ογκολόγους τους. Όπως
ανέφερε, «το θέμα με την αγορά
πλαστών φαρμάκων από τα κατε-
χόμενα είναι ένα θέμα που απα-
σχολεί όλους τους τομείς της υγείας
και όχι μόνο τα αντικαρκινικά φάρ-
μακα». Παράλληλα τόνισε ότι δεν
υπάρχει λόγος για ασθενείς που
χρειάζονται τα φάρμακα αυτά να
τα προμηθεύονται από τα κατεχό-
μενα, εφόσον η Κυπριακή Δημο-
κρατία τα παρέχει εντελώς δωρεάν.
«Ακόμα και στις περιπτώσεις που
άτομα για κάποιο λόγο δεν εγκρι-
θούν για να πάρουν τα φάρμακα
από το νοσοκομείο, μπορούν να
τα παίρνουν από τον ιδιωτικό τομέα
στις ελεύθερες περιοχές»,  κατέληξε
η κυρία Κυριακίδου.

Χημεία στερεών και κυπριακή οικονομία
Ερευνητικό έργο του Καθηγητή Χάρη Θεοχάρη, του Τμήματος Χημείας του Πανεπιστημίου Κύπρου

<<<<<<<

Οι μέθοδοι που χρησιμο-
ποιούνται κατά κύριο λό-
γο κατά τη μελέτη στερε-
ών, χρησιμοποιήθηκαν
και εφαρμόστηκαν από
τον Δρα Θεοχάρη και την
ερευνητική του ομάδα
για τη μελέτη και τυπο-
ποίηση της ζιβανίας.

<<<<<<<

Καλύτερο συντονισμό
επιδιώκει η ΕΕ και για
τον λόγο αυτό από το
2019 τίθεται σε ισχύ νέος
ευρωπαϊκός κανονισμός,
για έλεγχο των φαρμά-
κων σε όλη την Ευρώπη,
με στόχο την προστασία
των Ευρωπαίων πολιτών
από τα πλαστά φάρμακα.

Υπάρχουν εμπόδια
στην έρευνα;
Το βασικότερο «εμπόδιο» στην
έρευνα, σύμφωνα με τον Δρα
Θεοχάρη, αποτελεί η εξασφάλι-
ση χρηματοδότησης για ερευ-
νητικούς σκοπούς. Τα τελευ-
ταία χρόνια, όπως ανέφερε, τα
κονδύλια που δόθηκαν ήταν πο-
λύ περιορισμένα. Επίσης, μια
άλλη δυσκολία αποτελεί το γε-
γονός ότι οι άξονες προτεραι-
οτήτων που έχουν τεθεί στις
περισσότερες προκηρύξεις για
χρηματοδότηση, τόσο σε ευρω-
παϊκό όσο και σε τοπικό επίπε-
δο από το ΙΠΕ, προωθούν συγ-
κεκριμένες ερευνητικές κατευ-
θύνσεις. Πέρα από αυτό, εμπό-
δια στην έρευνα προκύπτουν
λόγω οικονομικών περιορι-
σμών για αγορά εξοπλισμού και
δύσκαμπτων διαδικασιών πα-
ραγγελίας εξοπλισμού. Για πα-
ράδειγμα, ενώ σε άλλα ευρω-
παϊκά πανεπιστήμια η διαδικα-
σία παραγγελίας και αγοράς
εξοπλισμού ολοκληρώνεται σε
περίπου 6 μήνες, δυστυχώς
στην Κύπρο αυτή η διαδικασία
διαρκεί περίπου 12 μήνες. Επι-
πρόσθετα, όπως ανέφερε χα-
ρακτηριστικά ο Δρ Θεοχάρης,
δυστυχώς δεν παρέχεται αρκε-
τή οικονομική στήριξη σε μετα-
πτυχιακούς και διδακτορικούς
φοιτητές κατά τη διάρκεια εκ-
πόνησης της έρευνάς τους, με
αποτέλεσμα πολλοί από αυτούς
να αναγκάζονται να αναζητούν
άλλη κύρια εργασία για βιοπο-
ριστικούς σκοπούς. Το τελευ-
ταίο εμπόδιο που φαίνεται να
υπάρχει στην έρευνα, στον
συγκεκριμένο κλάδο, αποτε-
λούν οι περιορισμένοι εργα-
στηριακοί χώροι, εμπόδιο που
σύντομα θα ξεπεραστεί με την
ανέγερση νέων κτηριακών εγ-
καταστάσεων στην πανεπιστη-
μιούπολη για τις Βιολογικές
Επιστήμες. 

Οπως ανέφερε ο Δρ Θεοχάρης, δεν παρέχεται αρκετή οικονομική στήριξη σε
μεταπτυχιακούς και διδακτορικούς φοιτητές κατά τη διάρκεια εκπόνησης της
έρευνάς τους, με αποτέλεσμα πολλοί από αυτούς να αναγκάζονται να αναζη-
τούν άλλη κύρια εργασία.

Εγκυμονεί κινδύνους
η αγορά πλαστών φαρμάκων
από τα κατεχόμενα 
Στην Κύπρο το πρόβλημα εντοπίζεται στην συνεχιζόμενη διακίνησή τους στην αγορά

«Το θέμα με την αγορά πλαστών φαρμάκων από τα κατεχόμενα είναι ένα θέ-
μα που απασχολεί όλους τους τομείς της υγείας και όχι μόνο τα αντικαρκινικά
φάρμακα», λέει η Στέλλα Κυριακίδου. 
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Ενα πρόγραμμα για τη μέση τάξη
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  πως ο Χριστόφορος Κολόμβος ανα-
κάλυψε την Αμερική, αλλά νόμιζε
ότι είχε φθάσει στην Ινδία, παρο-

μοίως ο Παύλος Γερουλάνος προσέφερε
στον δημόσιο διάλογο μια έξοχη ιδέα
για την αντιπολίτευση, την οποία όμως
απηύθυνε στο ΠΑΣΟΚ – ίσως το μόνο
κόμμα που δεν θα μπορούσε ποτέ να
την εφαρμόσει. (Δεν πειράζει. Μετά τη
δημόσια ομολογία του ότι έχει ψυχή ΠΑ-
ΣΟΚ, του συγχωρώ τα πάντα. Για τους
οδοιπόρους δεν έχω ιδιαίτερη έγνοια,
αλλά τους ασθενείς τούς σέβομαι...)

Η αναγέννηση της μέσης τάξης θα έπρεπε
να γίνει σημαία της αντιπολίτευσης. Αφήνω
τους σοβαρούς οικονομικούς και κοινω-
νικούς λόγους για αρμοδιότερους· μένω
σε εκείνο το οποίο, λόγω επαγγέλματος,
μπορώ να καταλάβω καλύτερα: το επικοι-
νωνιακό. Το πλεονέκτημα ενός πολιτικού
λόγου που θα αναπτύσσεται γύρω από
την αναγέννηση της μέσης τάξης –πλε-
ονέκτημα τόσο απλό, ώστε θα έπρεπε να
ήταν προφανές– είναι ότι θέτει τον απώ-
τερο σκοπό μπροστά από τα, ενδεχομένως,
δύσκολα μέσα που χρειάζονται για την
επίτευξή του. Δεν συζητάς πια με τον ψη-
φοφόρο τις μεταρρυθμίσεις, αλλά τα ευερ-
γετικά αποτελέσματα που θα έχουν. Επι-
τρέπεις, έτσι, την προσδοκία προοπτικής.
(Δεν θα πω «όραμα», γιατί αυτές οι βλακείες
μάς έφαγαν...) Επιπλέον, η μέση τάξη δεν
έχει περιορισμό θέσεων· ο καθένας μπορεί
να ελπίζει – εφόσον, βεβαίως, δεν ανήκει
κάπου ψηλότερα στην κοινωνική δια-
στρωμάτωση.

Εχει, ωστόσο, ένα μειονέκτημα η ωραία
ιδέα: προϋποθέτει ένα λεπτομερώς επε-
ξεργασμένο σχέδιο, ώστε ο πολιτικός λόγος
να έχει γερή τεκμηρίωση· ειδάλλως, είναι
ακόμη μια φούσκα. Ισως αυτός είναι ο
λόγος για τον οποίο τα κόμματα της αντι-
πολίτευσης δεν τολμούν να εμβαθύνουν
στην ιδέα. Προϋποθέτει πολλή δουλειά
από πίσω, προϋποθέτει ένα πραγματικό
πρόγραμμα, όχι τη βαρετή καταγραφή
προθέσεων, όπως συνηθίζουμε τα προ-
εκλογικά προγράμματα στον Υπαρκτό Ελ-
ληνισμό. Επιπλέον, δε, αν οι κότες σου

είναι ευτυχείς με το ίδιο καλαμπόκι, γιατί
να τους δώσεις, που λέει ο λόγος, κινόα;
Δεν αλλάζεις κάτι που δουλεύει...

Το ΠΑΣΟΚ, δηλαδή όλο αυτό το ετερόκλητο
πλήθος μικροελάχιστων –ούτε καν μικρο-
μεσαίων– υπό τη Φώφη, δεν έχει τη δυ-
νατότητα να φέρει ένα «νέο ’81». Η ανα-
γέννηση της μέσης τάξης δεν μπορεί να
είναι μια επανάληψη του παρελθόντος.
Θα γίνει, ασφαλώς, με τα ίδια υλικά, αλλά
χρειάζονται τελείως διαφορετικά εργαλεία.
Δεν γίνεται με την αντιπαραγωγική επέ-
κταση του κράτους, ούτε με δανεικά. Η
υπάρχουσα εκπροσώπηση της Κεντροα-

ριστεράς είναι χαμένη υπόθεση και σπα-
τάλη χρόνου. Το μόνο που ξέρει και μπορεί
να κάνει είναι να πλασάρεται ως πιο ευ-
ρωπαϊκή και πολιτισμένη εκδοχή της Αρι-
στεράς εν σχέσει με τον ΣΥΡΙΖΑ. (Δεν θα
κουραστώ να το λέω και να το επαναλαμ-
βάνω: η αισθητική της Φώφης αποκαλύπτει
τα πάντα...)

Θεωρητικά, η Ν.Δ. έχει τη δυνατότητα να
εκφράσει και να προβάλει το αίτημα για
την αναγέννηση της μέσης τάξης· αλλά η
Ν.Δ. του Κυριάκου, όχι των Γιακουμάτων
και των άλλων τεράτων του χώρου. Την
έχει, επίσης, ο Βενιζέλος (ο Ευάγγελος πάν-

τα), ο οποίος φέρεται αποφασισμένος να
προχωρήσει με δικό του κόμμα τον Σεπτέμ-
βριο. Είναι ο μόνος στην Κεντροαριστερά
με το ανάλογο κύρος και την απαραίτητη
γνώση, ώστε να φέρει την Κεντροαριστερά
στα μέτρα της πραγματικότητας και του
ρεαλισμού. Στο κάτω κάτω, αυτός δεν χρει-
άζεται καν συνεργάτες! Μπορεί να καθίσει
κάτω όλο το καλοκαίρι και να σου φτιάξει
το πρόγραμμα. Αλλά ας συγκρατήσω τη
δεύτερη φύση μου, γιατί μιλώ σοβαρά –
προσπαθώ τουλάχιστον...

Ο

Ο Μίκυ και η παρέα του επιστρέφουν 
και αυτό το καλοκαίρι στην Καθημερινή.

Η Disney και 
ο Καρλ Μπαρκς 

είναι 
στην Καθημερινή!

Χωρίς ανατίμηση με μόνο €3.50

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 30 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Το φάντασμα του σπηλαίου
Ο Σερίφης της μαύρης κοιλάδας

Η τύχη του Βορρά
Οι επίγονοι

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Λήξη συναγερμού
Ο Γεώργιος Πατούλης, με ενημερώ-
νουν, δεν θα είναι υποψήφιος δήμαρ-
χος Αθηναίων, τουλάχιστον με το χρί-
σμα της Ν.Δ. Η σύσταση σχετικού ομί-
λου ήταν μια πρωτοβουλία του, με σκο-
πό να προκαταλάβει την υποψηφιότη-
τα και να πιέσει την ηγεσία του κόμμα-
τος. Εκανε, δηλαδή, ό,τι μισεί ο Κυριά-
κος. Παραμένει πιθανότερη, μέχρι τώ-
ρα, η υποψηφιότητα της Ολγας Κεφα-
λογιάννη.
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  εμφύλιος διχασμός δεν θα μπορούσε
να αφήσει ανέπαφη τη Δικαιοσύνη.
Είναι σαν να παρατηρούμε δύο κόσμους

στο δικαστικό σώμα και στη λειτουργία του
θεσμού, δύο ομάδες που αντανακλούν μια δι-
χασμένη κοινωνία – και ο διχασμός αυτός εν-
τείνει συνεχώς την καχυποψία των δύο πλευ-
ρών. Το περίεργο, όμως, είναι ότι η διχόνοια
αυτή είναι ισχυρότερη από αυτές που έχουμε
συνηθίσει: δεν είναι κομματική, ιδεολογική,
ταξική, ή πολιτισμική, δεν έχει σχέση ούτε
με ποδοσφαιρικές ομάδες ούτε με ποιος σκό-
τωσε τον παππού του άλλου. Εντοπίζεται πε-
ρισσότερο μεταξύ μελών του ίδιου κόμματος
παρά μεταξύ κομμάτων  στην ίδια οικογένεια,
με το ίδιο ιστορικό φορτίο, ένας μπορεί να
βρίσκεται στη μια πλευρά και άλλος στην αν-
τίθετη. Φαίνεται να έχει περισσότερη σχέση
με τον χαρακτήρα μας, με τον τρόπο που βλέ-
πουμε τον κόσμο, παρά με οτιδήποτε άλλο.
Τι προκαλεί, όμως, αυτό το χάσμα;

Η απόφαση της εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου να ασκήσει αναίρεση –δεύτερη φο-
ρά– κατά απαλλακτικού βουλεύματος για
τον πρώην επικεφαλής της ΕΛΣΤΑΤ Ανδρέα
Γεωργίου δείχνει στην πράξη το μέγεθος του
διχασμού και τις δυναμικές που αναπτύσ-
σονται γύρω του. Ο κ. Γεωργίου διώκεται
από το 2013 με αξιοσημείωτο μένος από κομ-
μάτι του πολιτικού κόσμου και δικαστών,
ενώ άλλοι δικαστές των απήλλαξαν δύο φορές
από τις κατηγορίες ότι «φούσκωσε» το έλ-
λειμμα του 2009 ώστε να οδηγηθεί η Ελλάδα
στα νύχια των δανειστών. Το γεγονός ότι τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ επιβεβαιώθηκαν από
την EUROSTAT και δεν αμφισβητούνται δεν
πτοεί τους διώκτες, οι οποίοι φαίνεται ότι
θα κατηγορούν τον κ. Γεωργίου έως ότου

βρεθούν δικαστές που θα τον καταδικάσουν.
Για τους δανειστές και εταίρους, όμως, το
κυνήγι εναντίον του κ. Γεωργίου είναι ακα-
τανόητο και απαράδεκτο  έφτασαν μάλιστα
να εξαρτούν τον δανεισμό της Ελλάδας με
το κλείσιμο της υπόθεσης Γεωργίου και την
πληρωμή των δικαστικών εξόδων του από
το ελληνικό κράτος. Κι όμως, μόλις αποδε-
σμεύθηκε η νέα δόση του δανείου, η εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου άσκησε αναίρεση
δεύτερη φορά κατά της απαλλαγής του κ.
Γεωργίου.

Το μέτωπο εναντίον του πρώην επικεφαλής
της ΕΛΣΤΑΤ δείχνει πολλά. Ο άνθρωπος διώχ-
θηκε πρώτη φορά το 2013, επί κυβέρνησης
Νέα Δημοκρατίας - ΠΑΣΟΚ. Κάποια στελέχη
της Ν.Δ. διαφωνούσαν με τη δίωξη, ενώ άλλοι
–κυρίως των «κύκλων του Κώστα Καραμαν-
λή»– την επεδίωκαν. Ετσι, κομμάτι της Ν.Δ.
συστρατεύτηκε με τους Ανεξάρτητους Ελληνες
και με τον ΣΥΡΙΖΑ σε μια ιδιότυπη συμμαχία,
της οποίας η συγκολλητική ουσία είναι η άρ-
νηση του μεγέθους του ελλείμματος και του
χρέους, η απόρριψη των μνημονίων, η οργή
για το πλήγμα στο εθνικό γόητρο. Τα αισθή-
ματα αυτά είναι κατανοητά και τα εκφράζουν
πολλοί (πόσο μάλλον όσοι ίσως έχουν ση-
μαντικό μερίδιο ευθύνης για το αδιέξοδο),
αλλά η επιχείρηση να φορτωθεί το βάρος της
χρεοκοπίας σε άτομο όχι μόνο άσχετο με τον
εκτροχιασμό της οικονομίας αλλά και σύμβολο
της προσπάθειας να διαγνωστεί σωστά το
πρόβλημα, δείχνει περισσότερο εμμονή με
συνωμοσίες και ψέματα παρά θέληση να απο-
καλυφθεί η αλήθεια. Σχηματίζεται ένα μέτωπο
ανορθολογισμού, του οποίου τα μόνα όπλα
είναι η καπηλεία του πατριωτισμού και η
αποφυγή ευθυνών.

Αυτή τη νοοτροπία τη βλέπουμε παντού
– σε αντίθεση με αυτήν που εκφράζεται απ’
όσους θέλουν να διερευνήσουν και να κα-
τανοήσουν τα προβλήματα της Ελλάδας. Η
διαφορά μεταξύ των δύο πλευρών φαίνεται,
επίσης, στην εμμονή της μιας ότι για όλα τα
δεινά της χώρας φταίνε οι ξένοι και οι ντόπιοι
πράκτορές τους, ενώ για τους άλλους το ζη-
τούμενο είναι να βελτιωθεί η χώρα από τους
ίδιους τους Ελληνες. Αυτή είναι η ουσία του
διωγμού του κ. Γεωργίου: κάποιοι δεν μπορούν
να δεχθούν ότι είναι ένας άνθρωπος που επέ-
στρεψε στη χώρα του για να τη βοηθήσει
επειδή δεν τους άρεσε το αποτέλεσμα της
εργασίας του, τον καταγγέλλουν ως εργαλείο
ξένων δυνάμεων. Η συμπεριφορά αυτών των
δυνάμεων (η τρόικα σε αυτή την περίπτωση)
απλώς επιβεβαιώνει την καχυποψία αυτή. Οι
διώκτες δεν μπορούν να δεχθούν ότι κάποιος
κάνει τη δουλειά του με συνέπεια, υπηρε-
τώντας την αποστολή του. Στον δικό τους
κόσμο, όλα γίνονται για κάποιον λόγο, για
να εξυπηρετηθεί κάποιο συμφέρον. Δεν είναι
τυχαίο ότι αυτοί οι άνθρωποι συχνά περιφέ-
ρονται στην αυλή κάποιου ισχυρού παράγοντα
και πασχίζουν να τον εξυπηρετήσουν και να
τον κολακέψουν. Για αυτό πιστεύουν ότι οι
αντίπαλοί τους πράττουν το ίδιο.

Το χάσμα που μας ταλαιπωρεί ίσως εστιά-
ζεται στο αν πιστεύουμε ότι για ό,τι συμβαίνει
κάτι ύποπτο κινεί τα νήματα (για λογαριασμό
κάποιου) ή ότι η τύχη μας εξαρτάται απ’ εμάς
τους ίδιους. Αυτές τις μέρες των πολλαπλών
χρεοκοπιών ζούμε και τη χρεοκοπία της νο-
οτροπίας «φταίνε οι άλλοι». Χωρίς, όμως, να
ελευθερώνεται αυτή που βλέπει τη σκληρή
εργασία, την ευθύνη και τη σύνεση ως τον
μόνο δρόμο εξόδου από το αδιέξοδο.

Ο

Η χρεοκοπία τού «φταίνε οι άλλοι»
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Πολιτικές κωλοτούμπες
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  α επεισόδια δεν είναι ένα και
δύο. Είναι συνεχή, επαναλαμ-
βανόμενα, ποικίλα, αλλά με

κοινό γνώρισμα. Οτι οι πρωταγω-
νιστές τους προέρχονται πάντα από
τον ίδιο αντικοινωνικό, παρασιτικό,
καταστροφικό και συχνότατα εγ-
κληματικό χώρο. Τον χώρο των αν-
τιεξουσιαστών, των αναρχοαυτό-
νομων, των «αλληλέγγυων», των
«μπαχαλάκηδων» και όλων εκείνων
που θεωρούν αναφαίρετο δικαίωμά
τους να εισβάλλουν όπου θέλουν,
να καταλαμβάνουν κτίρια, να σπάνε,
να καίνε, να καταστρέφουν δημό-
σιες και ιδιωτικές περιουσίες, να
επιτίθενται, να δέρνουν, να απα-
γορεύουν και να ματαιώνουν λει-
τουργίες και διαδικασίες, απολαμ-
βάνοντας στην πράξη μια ετσιθε-
λική και ιδιότυπη ασυλία, αφού συ-
νήθως δεν συναντούν αντίδραση.

Οι καταστροφές στην Ερμού, οι
ξυλοδαρμοί τουριστών που ψώνι-
ζαν, η εισβολή αναρχοπεριθωρια-
κών στην Τράπεζα της Ελλάδας
αποτελούν τους νέους κρίκους μιας
ατελείωτης αλυσίδας επιχειρήσεων
κατατρομοκράτησης της κοινωνίας,
αμφισβήτησης του κράτους, υπο-
νόμευσης των θεσμών και επιβολής
του δικού τους νόμου. Δεν ξεπερ-
νούν τις μερικές εκατοντάδες σε
ολόκληρη την Ελλάδα, μαζί με τα
ξένα στοιχεία που βρίσκουν θαλ-
πωρή εδώ, αλλά τα καταφέρνουν
θαυμάσια, κρίνοντας από το απο-
τέλεσμα και την ανικανότητα, ή
την ανοχή που επιδεικνύει απέναντί
τους η λεγόμενη «συντεταγμένη
πολιτεία», που σήμερα διοικείται
από την κυβέρνηση Συρανέλ.

Μία σταχυολογική αναφορά των
κατορθωμάτων τους μόνο την τε-
λευταία διετία περιλαμβάνει την
καταστροφή μηχανημάτων που εκ-
δίδουν εισιτήρια αστικών συγκοι-
νωνιών, πυρπολήσεις λεωφορείων
και τρόλεϊ, ξυλοδαρμό καθηγητή
στο Πάντειο, εισβολές και κατα-
στροφές σε πανεπιστημιακά ιδρύ-
ματα (Αριστοτέλειο και αλλού), δια-
τήρηση του Μετσόβιου Πολυτε-
χνείου ως άντρο, εδραίωση του
«αβάτου» στα Εξάρχεια, επιθέσεις
σε φοιτητικές εκλογές, συνεχείς
επιδρομές κατά κομμάτων και αστυ-

νομικών, εισβολές στη Βουλή, σε
γραφεία κομμάτων, σε επιχειρήσεις
όπου τα έσπασαν, ακόμη και σε νο-
σοκομεία, ματαιώσεις πλειστηρια-
σμών, καταλήψεις και καταστροφές
κτιρίων, πανεπιστημιακών και δη-
μόσιων χώρων, απαγορεύσεις σε
πανεπιστήμια (Κρήτης και Βόλου)
να αξιοποιήσουν την περιουσία
τους, και το κορυφαίο, απόπειρα
δολοφονίας πρώην πρωθυπουργού.
Σχεδόν όλα αυτά κατ’ εξακολούθη-
ση...

Κυκλοφορεί ευρέως η άποψη
ότι η κυβέρνηση Συρανέλ βρίσκε-
ται πίσω από την έξαρση τέτοιων
επεισοδίων τελευταία. Από αυτούς
που την ασπάζονται κάποιοι θε-
ωρούν ότι η κυβέρνηση ενεργο-
ποιεί τους συγκεκριμένους περι-
θωριακούς για να προκαλέσει αν-
τιπερισπασμό γιατί βρίσκεται κάτω
από αφόρητη πίεση σε αρκετά θέ-
ματα, ενώ άλλοι πιστεύουν ότι
απλώς επανέρχεται εκεί από όπου
ξεκίνησε η πορεία της προς την
εξουσία, αλλά και αφού την κατέ-
λαβε, για να δημιουργήσει μία
ακραία πόλωση στη μακρά προ-
εκλογική περίοδο που θα ακολου-
θήσει. Δύσκολο να το πει κανείς
και εξίσου δύσκολο να το απορ-
ρίψει.

Το βέβαιο είναι ότι η κυβέρνηση
έχει ενθαρρύνει στο παρελθόν και
εξακολουθεί σήμερα να ενθαρρύνει
την ασυδοσία των καταστροφέων
περιθωριακών νταήδων. Το έκανε
τότε με τη συμπόρευση στελεχών
του ΣΥΡΙΖΑ στην Κερατέα και τις
Σκουριές, με την ενθάρρυνση των
«δεν πληρώνω» στα διόδια και στις
αστικές συγκοινωνίες, με επιθέσεις
εναντίον πολιτικών αντιπάλων, με
την παρουσία υπουργών της ως
μαρτύρων υπεράσπισης σε δίκες,
με κομματικές ανακοινώσεις και
με άλλους τρόπους. Το κάνει και
τώρα με αδιανόητες δηλώσεις
υπουργών και στελεχών, με απο-
φάσεις υπουργείων (Πολιτισμού
π.χ.), με επαναλαμβανόμενες επι-
θέσεις στη Δικαιοσύνη και κυρίως
με την ανοχή που δείχνει απέναντί
τους. Το αποτέλεσμα είναι να βρί-
σκεται η Ελλάδα υπό την ομηρία
τους!

Τ
Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

  συναυλία, το βράδυ της Tετάρτης 12
Iουλίου, στο Παναθηναϊκό Στάδιο, με
τον Διονύση Σαββόπουλο, άρεσε, επαι-

νέθηκε, σχολιάστηκε ενθουσιαστικά. Eίχε
καταξιωμένους τραγουδιστές, πολύ καλούς
μουσικούς της ορχήστρας, εξαίρετα τεχνικά
μέσα, θαυμαστή οργάνωση. H σύλληψη και
η εκτέλεση του εγχειρήματος πρόδιδαν πείρα,
ταλέντο, σοβαρότητα.

Mοιάζει να υπήρχε, πέρα από όλα αυτά,
ένα στοιχείο που μεταμόρφωνε την εκδήλωση
σε γεγονός ξεχωριστό για την πόλη και τη
χώρα: είχε στόχο. Στόχο «ουχί παραδεδεγμένης
χρησιμότητος», όπως θα έλεγε ο Παπαδια-
μάντης, και γι’ αυτό ακαταμάχητον. Σοφά και
συνετά ο «στόχος» που επίσημα προβλήθηκε,
έμοιαζε στους αντίποδες: απόλυτα χρηστικός
– η «φιλαλληλία», που κολακεύει και τον πιο
καμουφλαρισμένο ναρκισσισμό: Nα μαζευτούν
χρήματα και τρόφιμα για τα τραγικά θύματα
του εξανδραποδισμού και της στυγνής κατα-
λήστευσης που υφίσταται η χώρα μας, με
εξωραϊσμένα προσχήματα, από το «κατ’ ευ-
φημισμόν» λεγόμενο Διεθνές Xρηματοπιστω-
τικό Σύστημα.

Tον πραγματικό στόχο τον καθόρισε η
«ψυχή» της συναυλίας, ο Διονύσης Σαββό-
πουλος, με την πηγαία συνέργεια του πλήθους:
Σε μια Eλλάδα εξευτελιστικά κατεστραμμένη,
σαδιστικά εξαθλιωμένη, κρατικά διαλυμένη,
γλωσσικά εκβαρβαρωμένη, χαμένη την ιστο-
ρική της αυτοσυνειδησία, με σπιθαμιαίους
πολιτικούς ηγήτορες απίστευτης μικρόνοιας
και αναξιοπρέπειας, σε αυτή την Eλλάδα υπάρ-
χει ακόμα ζωντανή βεβαίωση ελπίδας: το τρα-
γούδι της! Oπως άλλοτε το «κρυφό σχολειό»,
σκάνδαλο για τους «πεφωτισμένους» διεθνι-
στές, έτσι σήμερα το τραγούδι. H ποιητική
εικόνα σε επανάληψη: «Aπ’ έξω μαυροφόρα
απελπισιά / πικρής σκλαβιάς χειροπιαστό
σκοτάδι... / και μέσα να θεριεύει η αποσταμένη
ελπίδα με λόγια μαγικά / ... εκεί να βλέπει η
ψυχή / τι έχασε, τι έχει, τι της πρέπει».

Δεν υπάρχει διαυγέστερη και πιο ακατα-
μάχητη πολιτική δυναμική από τα δεκάδες
χιλιάδες στόματα που τραγουδάνε το ίδιο τρα-
γούδι. Kαι την αποφασιστική σημασία δεν
την έχουν οι έννοιες – η «Συννεφούλα» είναι
τραγούδι τόσο «πολιτικό» όσο και ο Kαραϊ-
σκάκης «ωραίος σαν μύθος» ή «ο ήλιος αρχη-
γός» που «δίνει το σύνθημα» «η χαρά να ανα-
στηθεί». Tο τραγούδι δεν λειτουργεί πολιτικά
όταν συνθηματολογεί, αλλά όταν συντονίζει
την κοινωνία της εμπειρίας, την κοινωνία της
ελπίδας, του πόθου, της μνήμης που χαρίζει
ταυτότητα. H απροσμάχητη δυναμική του
τραγουδιού (συχνά επαναστατική) είναι, ακρι-
βώς, το ότι δεν διδάσκει, δεν ρυμουλκεί ψυ-
χολογικά, δεν προπαγανδίζει. Σώζει την κοι-
νωνία των βιωμάτων, δηλαδή την ανθρωπιά
του ανθρώπου – όπως το «Φεγγαράκι μου λαμ-
πρό», που μας πρωτόμπαζε κάποτε στη γλώσσα,
δηλαδή στην πατριδογνωσία.

Eίναι περισσότερο από βέβαιο (μπορεί να
το πιστοποιήσει ο καθένας με απροκατάληπτη
αυτεξέταση) ότι πολλά, τα περισσότερα ίσως,
στοιχεία στην αυθορμησία της συμπεριφοράς
μας (αντανακλαστικά της εκφραστικής, των

χειρονομιών, των μορφασμών, του γέλιου,
της συγκίνησης, οι τρόποι μας στο φαγητό,
και πλήθος ανάλογα) δεν τα διδαχθήκαμε
ποτέ, δεν μας υποδείχθηκαν. Tα προσλάβαμε
χωρίς επίγνωση, εμπειρικά, κοινωνώντας τη
ζωή πρωταρχικά με τους γονείς μας. Στην ορ-
γανική αυτή μετάγγιση τρόπου του βίου (όχι
διδαχών και ορθολογικών επιταγών), κεντρική
θέση έχει το τραγούδι. Aν ο Eλληνισμός δια-
σώθηκε τετρακόσια ολόκληρα χρόνια (τέσσερις
αιώνες) από τον εξισλαμισμό και τον εκτουρ-
κισμό, αν διέσωσε γλώσσα, ιστορική αυτο-
συνειδησία και (κυρίως) αυτοσεβασμό, δηλαδή
αξιοπρέπεια, το κατόρθωσε χωρίς σχολειά
και «αναλυτικά προγράμματα», χάρη, κυρίως,
στο τραγούδι και στο εκκλησιαστικό άσμα.

Tο συγκλονιστικό που συνέβη στις 12 Iου-
λίου το βράδυ στο Παναθηναϊκό Στάδιο είναι
ότι ο Σαββόπουλος πέτυχε τη συναυλία να
την κάνει Γιορτή. Aυτή την Eλλάδα, τη ρη-
μαγμένη, ψευτισμένη κι ώς το μεδούλι διε-
φθαρμένη, βυθισμένη για δεκαετίες στον
πρωτογονισμό ενός εκπαιδευτικού καθεστώτος
που ασελγεί στις ψυχές των παιδιών ταυτί-
ζοντας την παιδεία με τη χρησιμότητα, αυτή
την Eλλάδα την έκανε ο Σαββόπουλος να ξα-
νατραγουδήσει.

Oι κομματικές νεολαίες, το πιστοποιούμε
χρόνια τώρα, δεν τραγουδάνε. Στήνουν θη-
ριώδη μεγάφωνα και ανακυκλώνουν σε φρι-
καλέα ένταση όποια εισαγόμενη «μοντερνιά»
αποχαυνώνει πληρέστερα την πελαγωμένη
νεολαία. Kαι οι κομματικοί δεν έχουν πια ούτε
ιδεολογίες να πλασάρουν – κρυφομοιράζουν
τα θέματα της επόμενης «εξεταστικής» ή δια-
φημίζουν δωρεάν εκδρομές και «παρτάκια»,
για να αλιεύσουν ανθρώπινη δευτεράντζα.

Aκόμα και η Eκκλησία στο Eλλαδιστάν
μοιάζει να αγνοεί απελπιστικά τα θησαυρί-
σματα της γιορτής και της μελωδίας που δια-
χειρίζεται. Aντί να αναδείξει κάθε λειτουργική
της σύναξη σε πραγματική «πανήγυρι», η
δική της προτεραιότητα, στη συντριπτική

πλειονότητα των μητροπόλεων, είναι η ορ-
θολογική - χρησιμοθηρική διδαχή – η ωφε-
λιμότητα, όχι η κοινωνούμενη εμπειρική αλή-
θεια, η αλάθητη ιδεολογία, όχι η χαρά της
γιορτής. Kαι παζαρεύουν οι αξιωματούχοι
του κλήρου με την απολιθωμένη «Aριστερά»
του υπουργείου Παιδείας, μήπως και διασώ-
σουν ένα πεθαμένο πια μάθημα «Θρησκευ-
τικών» στα σχολειά. Mόνο, επειδή η συντρι-
πτική πλειονότητα των μητροπολιτών (όπως
αδιάσειστα αποδείχνουν οι «εγκύκλιοι», τα
κηρύγματά τους και τα εξωφρενικά «περιο-
δικά» της αυτοπροβολής τους) καταλαβαίνουν
τη μαρτυρία της εκκλησιαστικής εμπειρίας
αποκλειστικά σαν προπαγάνδα ιδεολογικής
«ορθότητας». Aκριβώς όπως καταλαβαίνουν
και στο KKE την «ορθόδοξη» (ανόθευτη) «αλή-
θεια» του μαρξισμού. Στην παρακμιακή, εξευ-
τελισμένη με πάταγο Eλλάδα, τα οργανωτικά
στελέχη της Eκκλησίας και του KKE επαλη-
θεύουν ανατριχιαστικά τον Hράκλειτο «ζώντες
τον εκείνων θάνατον, τον δε εκείνων βίον
τεθνεώτες».

Tελειώνοντας η Γιορτή στο Παναθηναϊκό
Στάδιο κάποιοι από τους πρωταγωνιστές, αυ-
θόρμητα και απρογραμμάτιστα (έτσι έμοιαζε),
άρχισαν να τραγουδάνε «Δεν θα περά- / δεν
θα περάσει ο φασισμός». O Zουγανέλης ύψωσε
και τη γροθιά του. Σίγουρα η μουσική φράση
ερχόταν από άλλο «κλίμα», από τα πεθαμένα
στερεότυπα των κενών κομπασμών της Aρι-
στεράς, όμως εκείνη τη στιγμή ταίριαξε ακρι-
βώς σαν συμπέρασμα της απίστευτης βραδιάς:
Aν συνειδητά μείνει στα χείλη των Eλλήνων
το ελληνικό τραγούδι, από το «φεγγαράκι λαμ-
πρό» ώς το «τη Yπερμάχω», ο φασισμός και
παγκοσμιοποιημένος ολοκληρωτισμός του
Διεθνούς Xρηματοπιστωτικού Συστήματος
δεν θα περάσει. Tο ζητούμενο είναι να μην
περάσει μέσα μας. Tο τραγούδι να σώσει την
πραγματική υπεροχή των στόχων της ζωής
μας απέναντι στους δυνάστες μας και στον
πρωτογονισμό τους.

H

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Nα μην περάσει ο ραγιαδισμός

  ίμαστε η μοναδική χώρα που
θαυμάζει και επαινεί την τέχνη
της πολιτικής κωλοτούμπας.

Ακούω συχνά θαυμαστές του Ανδρέα
Παπανδρέου να εκφράζονται κολα-
κευτικά για το πώς, ενώ ξεσήκωσε
τον ελληνικό λαό εναντίον της ΕΟΚ,
του ΝΑΤΟ και της παραμονής των
αμερικανικών βάσεων, κατάφερε
στη συνέχεια να κρατήσει τη χώρα
στην ΕΟΚ και το ΝΑΤΟ, αλλά και
τις βάσεις. «Εντάξει, ήταν μεγάλος
πολιτικός», μας λένε και συμπλη-
ρώνουν: «Κοιτάξτε πώς έκανε τη
στροφή, ήταν μάγκας».

Η παράδοση συνεχίζεται και σή-
μερα. Κάποιοι θαυμάζουν τον Αλέξη
Τσίπρα γιατί έχει κάνει μία γιγαν-
τιαία κωλοτούμπα από την εποχή
του «Go back Mrs Merkel». Είναι
αξιέπαινη και αξιοθαύμαστη η με-
ταστροφή, και ευτυχώς που την
έκανε γιατί θα ήμασταν η μοναδική
χώρα που θα υποβιβαζόταν και θα
άλλαζε κατηγορία με δική της βού-
ληση. Κάνουμε τον σταυρό μας που
το 2015 είτε βρήκε το θάρρος να
κάνει ό,τι χρειαζόταν για να μείνουμε
στο ευρώ είτε δεν βρήκε το θάρρος
για να μας βάλει σε μεγάλες περι-
πέτειες με άγνωστες συνέπειες.

Αλλο όμως αυτό και άλλο να συ-
νεχίζουμε να επικροτούμε τους πο-
λιτικούς μας επειδή άλλα λένε, άλλα
εννοούν και άλλα κάνουν. Εκτός αν
έχουμε καταλήξει στο ανθρωπολο-
γικό συμπέρασμα πως είμαστε λαός
πολιτικά καθυστερημένος, που του
αρέσει να παθιάζεται και να παρα-
σύρεται από μεγάλα λόγια και πα-
ραμύθια. Να δεχθούμε, δηλαδή, ότι
κάθε 10 - 20 χρόνια θα μαγευόμαστε
συλλογικά από λαοπλάνους ηγέτες,
θα παίρνουμε μαζί τους μεγάλο ρί-
σκο και κατόπιν θα προσγειωνόμα-
στε στην πραγματικότητα.

Οι Ευρωπαίοι έχουν καταλήξει
σε αυτό το συμπέρασμα και πολλοί

από αυτούς θαυμάζουν και στηρί-
ζουν τον κ. Τσίπρα. Λένε δηλαδή
ότι «αφού έτσι είναι αυτοί εκεί κάτω,
τι μας νοιάζει εμάς πόσο ακριβά
πληρώνουν το φροντιστήριό τους.
Αν θέλουν ηγέτες που αντιμάχονται
τις ιδιωτικοποιήσεις ή τον ΤΑΡ και
μετά τον υλοποιούν, με γεια τους
και χαρά τους». Πόσο βαθιά υποτι-
μητικό είναι αυτό για μια χώρα και
έναν λαό!

Και φταίμε όλοι γι’ αυτό, λαός
και... Κολωνάκι, που λέει και το τρα-
γούδι. Ο λαός γιατί παραμυθιάζεται
εύκολα, οι διαμορφωτές της κοινής
γνώμης γιατί δεν κάνουν τη δουλειά
τους έγκαιρα, αποδομώντας μύθους
και παραμύθια.

Θα φτάσουμε άραγε σε ένα ση-
μείο ωριμότητας, όπου θα απαιτούμε
από τους πολιτικούς μας να απο-
φεύγουν τις κωλοτούμπες προσέ-
χοντας τι λένε και υπόσχονται προ-
εκλογικά; Η Ιστορία έχει αποδείξει
ότι έχουμε ως έθνος ισχυρά ένστικτα
αυτοσυντήρησης, που μας βοήθη-
σαν να μεγαλώσουμε και να μπούμε
στα πιο κλειστά κλαμπ της Δύσης.
Επειτα από κάθε λαϊκιστή ηγέτη
αναδείχθηκαν ρεαλιστές, μεταρ-
ρυθμιστές που ξαναέβαλαν τη χώρα
σε σταθερή τροχιά. Δεν ήταν απα-
ραίτητα ιδιαίτερα δημοφιλείς, αλλά
ο κόσμος καταλάβαινε πως έπειτα
από ένα μεγάλο «μεθύσι» χρειάζεσαι
κάτι πικρό για να έλθεις στα καλά
σου.

Οσο για τους θαυμαστές της τέ-
χνης της κωλοτούμπας στην πολι-
τική μας ζωή, καλό θα είναι να κα-
ταλάβουν πως δεν είναι κριτές σε
διαγωνισμό ενόργανης γυμναστικής.
Θαυμάσια η τέχνη, δεν λέω. Σκε-
φθείτε όμως πόσο μπροστά θα ήμα-
σταν σήμερα αν εμπιστευόμασταν
πολιτικούς που όταν έλεγαν κάτι,
το εννοούσαν και κατόπιν το εφάρ-
μοζαν.

Ε

Χώρα υπό ομηρία
περιθωριακών

Kυριακή 23 Ιουλίου 2017
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Στρατηγική επιλογή και όχι κίνηση
αντιπερισπασμού, λόγω της δυ-
σμενούς για τον ΣΥΡΙΖΑ συγκυρίας,
αποτελεί η συνεχής δημιουργία
μετώπων με τη Ν.Δ., τη Δικαιοσύνη
και τα ΜΜΕ που έχει υιοθετήσει
το Μέγαρο Μαξίμου. Σύμφωνα με
πληροφορίες, η συγκεκριμένη
στρατηγική που έχει διαμορφωθεί
από το νέο ισχυρό δίδυμο της κυ-
βέρνησης, τους κ. Δ. Τζανακόπουλο
και Ν. Παππά, θα ακολουθηθεί μέ-
χρι τέλους πλαισιωμένη από νο-
μοθετικές πρωτοβουλίες «διευθε-
τήσεων» επιμέρους κοινωνικών
ομάδων, όπως το νομοσχέδιο για
τους ΟΤΑ και «αριστερόστροφων»
κινήσεων, όπως οι προωθούμενες
αλλαγές στην Παιδεία.

Οπως χαρακτηριστικά αναφέρει
σταθερός συνομιλητής του πρω-
θυπουργού κ. Αλ. Τσίπρα, «στόχος
μας είναι η οριοθέτηση του ΣΥΡΙ-
ΖΑ», αφού στο πεδίο της οικονο-
μίας η κυβέρνηση όχι μόνον υιο-
θέτησε σειρά επώδυνων μέτρων,
αλλά πλέον δεν έχει άλλη επιλογή

από το να ακολουθήσει μια πολι-
τική με επίκεντρο την ανάπτυξη
και τις επενδύσεις, που θα μπο-
ρούσε να ασκήσει –βεβαίως χωρίς
τις επιμέρους ιδεοληψίες της Κου-
μουνδούρου– ένας κεντρώος ή
ακόμη και φιλελεύθερος σχημα-
τισμός.

Διαφωνίες
Η στρατηγική του «σκληρού

ροκ» που κορυφώθηκε τις τελευ-
ταίες εβδομάδες με τις αλλεπάλ-
ληλες επιθέσεις κατά της Δικαιο-
σύνης διαφοροποιεί την κυβέρ-
νηση από τη Ν.Δ., συσπειρώνει
σε ένα βαθμό την εκλογική βάση
του ΣΥΡΙΖΑ και συγκρατεί διαρροές
προς τα αριστερά του εκλογικού
φάσματος, αλλά δεν βρίσκει σύμ-
φωνους όλους στο υπουργικό συμ-
βούλιο. Κατά πληροφορίες, κορυ-
φαία κυβερνητικά στελέχη σε κατ’
ιδίαν συζητήσεις τους την αμφι-
σβητούν.

Οπως λέγεται, ο ΣΥΡΙΖΑ έφθασε
στο 35% αντλώντας ψήφους κεν-
τρώων και κεντροαριστερών ψη-
φοφόρων που προέρχονται κατά

κύριο λόγο από το ΠΑΣΟΚ. Οι συ-
νεχείς επιθέσεις κατά των θεσμών
αλλά και η πυροδότηση διαρκούς
πολιτικής έντασης είναι προφανές
πως βρίσκονται εκτός της «πολι-
τικής κουλτούρας» των συγκεκρι-
μένων ψηφοφόρων, με αποτέλεσμα
ο ΣΥΡΙΖΑ να κινδυνεύει με εκλο-
γική καθίζηση.

Πάντως, όπως προαναφέρθηκε,
η στρατηγική της έντασης επί του
παρόντος θα συνεχιστεί, καθώς ο
κ. Τσίπρας προετοίμαζε ομιλίες
ιδιαίτερα υψηλών τόνων τόσο κατά
τη συζήτηση επί της πρότασης
της Ν.Δ. για σύσταση εξεταστικής
επιτροπής με αντικείμενο τις τη-
λεφωνικές επικοινωνίες του κ. Π.
Καμμένου, όσο και στη συνεδρίαση

της Κεντρικής Επιτροπής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Οι δύο παρεμβάσεις ήταν
προγραμματισμένες για προχθές,
αλλά τελικώς ανεβλήθησαν λόγω
του καταστροφικού σεισμού στην
Κω.

Αλλα μέτωπα
Σε κάθε περίπτωση η επικοινω-

νιακή τακτική του ΣΥΡΙΖΑ δεν εί-
ναι το μόνο πεδίο διαφωνιών στο
εσωτερικό του κυβερνώντος κόμ-
ματος, καθώς με δεδομένο ότι συμ-
πληρώνονται δύο χρόνια στην
εξουσία, στο παρασκήνιο έχει
ανοίξει η συζήτηση περί του χρό-
νου των προσεχών εθνικών εκλο-
γών. Ορισμένα στελέχη, αλλά και
κορυφαίοι παράγοντες της αντι-
πολίτευσης, εκτιμούν πως ο κ.
Τσίπρας το πιθανότερο είναι να
επιλέξει την πρόωρη προσφυγή
στις κάλπες πριν από το καλοκαίρι
του 2018. Ετσι, θα μπορεί να αξιο-
ποιήσει την επιστροφή της οικο-
νομίας και την έξοδο στις αγορές
προτάσσοντας το δίλημμα «εάν ο
ίδιος ή ο κ. Μητσοτάκης θα δια-
χειριστεί τις τύχες της χώρας στη

μεταμνημονιακή εποχή». Παράλ-
ληλα, ο πρωθυπουργός θα αποφύ-
γει να βάλει και πάλι τη σφραγίδα
του στις περικοπές στις συντάξεις
και τη μείωση του αφορολογήτου,
που έχουν ήδη συμφωνηθεί από
τους εταίρους και ψηφιστεί από
τη Βουλή.

Πάντως, επί του παρόντος, και
όσο ο ΣΥΡΙΖΑ κινείται δημοσκο-
πικά άνω του 20%, κυρίαρχη άπο-
ψη παραμένει ότι οι κάλπες πρέπει
να στηθούν το 2019. Κατά μία άπο-
ψη, η κυβέρνηση πρέπει να ολο-
κληρώσει την τετραετία και να
διεκδικήσει τότε την ανανέωση
της λαϊκής εντολής, όπως αναφέρει
σε όλες τις δημόσιες τοποθετήσεις
του ο κ. Τσίπρας.

Κατά μια άλλη άποψη, η επό-
μενη εκλογική αναμέτρηση πρέπει
να διεξαχθεί τον Μάιο ή τον Ιούνιο
του 2019 μαζί με τις ευρωεκλογές,
ώστε στην κάλπη για την Ευρω-
βουλή να διοχετευθεί και μέρος
της λαϊκής δυσφορίας. Μάλιστα,
κατά πληροφορίες, ο πρωθυπουρ-
γός έχει δεχθεί εισηγήσεις την
ίδια ημέρα να διεξαχθεί και το

δημοψήφισμα που συζητείται στο
Μέγαρο Μαξίμου για την αναθε-
ώρηση του Συντάγματος, ώστε
μέσω των ερωτημάτων που θα τε-
θούν προς το σώμα των ψηφοφό-
ρων να αναδειχθούν οι διαχωρι-
στικές γραμμές με τη Ν.Δ. και να
ενισχυθεί ο διπολικός χαρακτήρας
της αναμέτρησης για την ανάδειξη
της νέας κυβέρνησης.

Πάντως, οι σχεδιασμοί του Με-
γάρου Μαξίμου είναι εν πολλοίς
ασκήσεις επί χάρτου, καθώς ουδείς
μπορεί να προεξοφλήσει εάν τους
επόμενους μήνες ο ΣΥΡΙΖΑ θα επι-
τύχει να διατηρήσει έστω τα ση-
μερινά χαμηλά ποσοστά του, κα-
θώς η τρίτη αξιολόγηση κρύβει
νέες παγίδες για την κυβέρνηση,
ενώ την εκλογική επιρροή του κυ-
βερνώντος κόμματος μπορεί να
μεταβάλουν τόσο η υπόθεση Καμ-
μένου που θα επανέλθει στο προ-
σκήνιο τον Σεπτέμβριο με τη συ-
ζήτηση επί του αιτήματος της Ν.Δ.
για συγκρότηση εξεταστικής επι-
τροπής, όσο και οι εξελίξεις στον
ευρύτερο χώρο της Κεντροαριστε-
ράς.

Επιμένει στο «σκληρό ροκ» το Μαξίμου
Στρατηγική επιλογή η διαρκής ένταση με τη Ν.Δ. και τους θεσμούς, παρά τις επιφυλάξεις από κορυφαίους υπουργούς

Του ΓΙΩΡΓΟΥ Π. ΤΕΡΖΗ

Μοιάζει ασυνήθιστο για έναν αστό
πολιτικό να μιλάει για τους ερ-
γαζομένους σε εταιρείες security
ή για τους «ντελιβεράδες». Μοιάζει
παράδοξο, για τα ελληνικά «μέ-
τρα», ο αρχηγός της Κεντροδεξιάς
να συναντάται με τους εκπροσώ-
πους της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας,
γνωρίζοντας ότι πιθανώς αυτή
του η πρωτοβουλία θα τύχει εκ-
μετάλλευσης από όσους εποφθαλ-
μιούν την παραδοσιακή βάση της
ελληνικής Δεξιάς. Κι όμως, ο κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης αναφέρ-
θηκε εμφατικά στους νέους που
δουλεύουν ως διανομείς, στην
πρόσφατη ομιλία του στην Κεν-
τρική Επιτροπή, ενώ με σειρά
πρωτοβουλιών του επιδιώκει να
ανοίξει διαύλους και με ακροα-
τήρια που, μέχρι σήμερα, βρί-
σκονταν εκτός γαλάζιου βεληνε-
κούς.

Αν ανατρέξει κανείς στην ατζέν-
τα του Κυριάκου Μητσοτάκη, τις
τελευταίες εβδομάδες, θα δει –
παράλληλα με τις επισκέψεις και
περιοδείες ανά την Ελλάδα– και
ένα μπαράζ επαφών και, μάλιστα,

με αντίστροφη λογική. Ο πρόεδρος
της Ν.Δ. δεν πηγαίνει εκεί για να
εκφωνήσει έναν λόγο, να χειρο-
κροτηθεί και να αποχωρήσει αλλά
για να ακούσει. Σε πολλές από τις
συναντήσεις αυτές, μάλιστα, δεν
υπάρχουν καν δελτία Τύπου, οδη-
γώντας συχνά σε απόγνωση τους
δημοσιογράφους που αναζητούν
την «ατάκα» για το επόμενο θέμα
τους.

Κι αν οι επαφές με τη γενιά των
400 ευρώ εντάσσονται στην προ-
σπάθεια της ηγεσίας της Ν.Δ. να
προσεγγίσει τις λιγότερο προνο-
μιούχες ομάδες του πληθυσμού
και να πείσει ότι το δικό της σχέ-
διο για την ανάπτυξη περιλαμ-
βάνει τελικά τους στόχους και τις
ελπίδες όλων για ένα καλύτερο
μέλλον, άλλες πρωτοβουλίες μοι-
άζουν να έχουν «εκπαιδευτικό»
χαρακτήρα για την ίδια τη βάση
και τα στελέχη του κόμματος. Εί-
ναι σαφές ότι το ισχυρά φιλελεύ-
θερο μήνυμα υπέρ του σεξουα-
λικού αυτοπροσδιορισμού από
πλευράς Μητσοτάκη, μέσα από

τη συνάντησή του με τη ΛΟΑΤΚΙ
κοινότητα, υπήρξε μία «δύσκολη»
επιλογή. Ο πρόεδρος της Ν.Δ. δεν
επέλεξε να ταυτιστεί με το κοινό
αίσθημα αλλά να στείλει ένα μή-
νυμα ανεκτικότητας, απέναντι
σε ένα ακροατήριο που, σχεδόν
16 χρόνια πριν, υπέγραφε ασμέ-
νως υπέρ της αναγραφής του θρη-
σκεύματος στις ταυτότητες.

«Στόχος της Ν.Δ. δεν μπορεί
να είναι άλλος παρά η διεύρυνση
των κοινωνικών της ακροατηρίων,
επιδίωξη του Κυριάκου Μητσο-
τάκη είναι να δώσει βήμα ώστε
να ακουστούν τα προβλήματα
που αντιμετωπίζουν καθημερινά
οι πολίτες», σημειώνουν στελέχη
της Πειραιώς, προσθέτοντας ότι
αυτό δεν συνιστά εγκατάλειψη
των παραδοσιακών αρχών που
χαρακτηρίζουν την ίδια την ελ-
ληνική κοινωνία.

Οι πολλοί... πρόεδροι
Σε πλήρη εξέλιξη βρίσκεται και

η προσπάθεια ενίσχυσης της επιρ-
ροής του κόμματος σε συνδικα-

λιστικούς και επαγγελματικούς
φορείς. Από τους ιδιωτικούς υπαλ-
λήλους αλλά και αυτούς του Δη-
μοσίου, τους οποίους η κυβέρνη-
ση αντιμετωπίζει ως προνομιακό
ακροατήριο και σκληρό εκλογικό
πυρήνα, μέχρι τους επαγγελμα-
τικούς και επιστημονικούς φορείς,
που συνάδουν περισσότερο με
την έννοια της μεσαίας τάξης, η
Ν.Δ επιδιώκει να καταγράψει νί-
κες. Κεντροδεξιών αναφορών εί-
ναι, μεταξύ άλλων, οι επικεφαλής
του Τεχνικού και Οικονομικού
Επιμελητηρίου, εμπορικών επι-
μελητηρίων, της ΑΔΕΔΥ, ενώ το
κόμμα έχει ισχυροποιηθεί στον
χώρο της εκπαίδευσης και των
μικρομεσαίων.

Η δυναμική αυτή, ωστόσο, δη-
μιουργεί και πονοκεφάλους, κα-
θώς οι δυνάμει πρόεδροι είναι
αρκετοί ενώ αναβιώνουν και συ-
ζητήσεις περί των εσωκομματι-
κών αναφορών κάθε υποψηφίου.
Το «παυσίπονο» αναζητεί ο γραμ-
ματέας της Ν.Δ. Λευτ. Αυγενάκης,
ο οποίος σύμφωνα με πληροφο-

ρίες έπαιξε καίριο ρόλο προκει-
μένου να υπάρξει πεδίο συνεν-
νόησης μεταξύ των γαλάζιων ως
προς το προεδρείο στον Πανελ-
λήνιο Φαρμακευτικό Σύλλογο.

Τους επόμενους μήνες αναμέ-
νονται οι αρχαιρεσίες στους ια-
τρικούς συλλόγους αλλά και στον,
κρίσιμο πολιτικά, Δικηγορικό Σύλ-
λογο Αθηνών. Για τον ΔΣΑ ήδη
έχουν ανακοινώσει τις υποψη-
φιότητές τους οι, νεότερης γενιάς,
Φ. Κωτσής και Δημ. Αναστασό-
πουλος (αμφότεροι εκλεγμένοι
με το ψηφοδέλτιο Αδαμόπουλου).
Τμήμα της ηγετικής ομάδας μάλ-
λον θα ήθελε μία νέα υποψηφιό-
τητα του κ. Μιχ. Ζαφειρόπουλου
ενώ στο τραπέζι έπεσε και το όνο-
μα της κ. Ιωάννας Καλαντζάκου,
χωρίς ωστόσο να προχωρήσει η
υποψηφιότητά της. Το μόνον βέ-
βαιο, πλέον, είναι ότι (όπως ούτως
ή άλλως πράττει) η Πειραιώς δεν
θα διακινδυνεύσει ένα χρίσμα
αλλά θα επιδιώξει να διασφαλίσει
πως τουλάχιστον ένας γαλάζιος
θα περάσει στον δεύτερο γύρο.

Διαύλους προς νέα ακροατήρια
ανοίγει ο Κυριάκος Μητσοτάκης
Μπαράζ επαφών με τη γενιά των 400 ευρώ για να αφουγκραστεί τα προβλήματά της

Με πολίτες και επιχειρηματίες της Λακωνίας συναντήθηκε ο πρόεδρος της Ν.Δ. Κυρ. Μητσοτάκης κατά τη
διήμερη επίσκεψή του στην περιοχή.
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Προσπάθεια ενίσχυσης
της επιρροής του κόμ-
ματος και σε συνδικαλι-
στικούς και επαγγελμα-
τικούς φορείς.

<<<<<<

Διαφορετικές
προσεγγίσεις εντός του
ΣΥΡΙΖΑ και για τον
προσφορότερο χρόνο
των προσεχών εκλογών.

Κρίσιμη χρονιά το 2018 για
τη διαφορά με τα Σκόπια
Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Το 2018 θα είναι, όπως φαίνεται,
έτος-ορόσημο για την επίλυση ή
όχι της ονοματολογικής διαφοράς
ανάμεσα στην Ελλάδα και την
ΠΓΔΜ. Ολοι οι διεθνείς συνομιλητές
της Αθήνας, από την Ε.Ε. έως τις
ΗΠΑ, αντιλαμβάνονται ότι, κατά
την περίοδο μεταξύ των δύο επό-
μενων εκλογικών αναμετρήσεων
στα Σκόπια, μπορεί να γίνουν κρί-
σιμα βήματα προκειμένου να υπάρ-
ξει αμοιβαίος συμβιβασμός ανάμεσα
στις δύο χώρες.

Ιδιαίτερα στην Ουάσιγκτον εκτι-
μάται ότι υπάρχει ένα παράθυρο ευ-
καιρίας ανάμεσα στις τοπικές εκλογές
που θα πραγματοποιηθούν στις 15
Οκτωβρίου 2017 και στην εκλογική
διαδικασία ανάδειξης νέου προέδρου
της ΠΓΔΜ εντός του 2019. Αυτοί οι
περίπου 18-20 μήνες θα κρίνουν αν
η κυβέρνηση συνεργασίας υπό τον
Ζόραν Ζάεφ και το αλβανικό κόμμα
DUI κατορθώσει να σταθεροποιηθεί.
Κάτι τέτοιο θεωρείται απαραίτητο,
προκειμένου να αποφευχθεί πιθανή
παλινόρθωση των ακραίων εθνικι-
στών του Νίκολα Γκρούεφσκι – το
οποίο μπορεί να επιτευχθεί μόνον
εφόσον η κυβέρνηση Ζάεφ επιτύχει
εκεί όπου απέτυχαν όλοι οι προκά-
τοχοί του: την ένταξη της ΠΓΔΜ στο
ΝΑΤΟ. Ενας περαιτέρω παράγοντας
που ευνοεί τη συγκυρία είναι η «επι-
στροφή» των ΗΠΑ στα Βαλκάνια,
κυρίως λόγω του φόβου ανεξέλεγκτης
εξάπλωσης της ρωσικής επιρροής
στα θεσμικά αδύναμα κράτη της πε-
ριοχής. Πηγές της «Κ» αναφέρουν
ότι στις πολλαπλές επαφές που έχουν
γίνει στα Σκόπια, ιδίως μετά και τις
τελευταίες παρεμβάσεις των Αμε-
ρικανών προκειμένου να εξασφα-
λιστεί η σταθερότητα στη χώρα,
διαπιστώνεται επιστροφή στον πραγ-
ματισμό. Σύμφωνα με αυτές, στα
Σκόπια υπάρχει προθυμία για συμ-
βιβασμούς και σημαντικές παραχω-
ρήσεις. Γνωρίζουν, όπως αναφέρουν
οι ίδιες πηγές, ότι θα πρέπει να υπο-
χωρήσουν σημαντικά από αρκετές
εκ των θέσεών τους. Και υπολογίζουν
στην ευελιξία που θα μπορούσε να
δείξει η Αθήνα, ιδιαίτερα από τη
στιγμή που έχει αποδεχθεί ότι συζητά
για μια σύνθετη ονομασία. Αντιθέ-
τως, δεν φαίνεται ότι αυτή τη στιγμή
θεωρείται ιδιαίτερα κρίσιμη η σύ-
νοδος των υπουργών Εξωτερικών
του ΝΑΤΟ, που θα πραγματοποιηθεί
τον ερχόμενο Δεκέμβριο. Εως τότε,
βέβαια, ο υπουργός Εξωτερικών Ν.
Κοτζιάς θα έχει ανταποδώσει στον
Σκοπιανό ομόλογό του Νικόλα Ντι-
μιτρόφ την επίσκεψή του στην Αθή-
να. Ο κ. Κοτζιάς θα βρεθεί στα Σκόπια
στα τέλη Αυγούστου.

Τόσο προς την Αθήνα όσο και
προς τα Σκόπια δεν ασκούνται ασφυ-
κτικές πιέσεις, ωστόσο υπάρχουν
ορισμένες παραινέσεις. Αρχικά για
αποφυγή δημόσιας συζήτησης πάνω
στο θέμα, προκειμένου να μην καλ-

λιεργούνται υπερβολικές προσδο-
κίες. Επειτα, για να έχουν τον απα-
ραίτητο χρόνο οι πολιτικές δυνάμεις
σε Ελλάδα και ΠΓΔΜ, αλλά και η
κοινή γνώμη, ότι μια λύση που θα
προκύψει ύστερα από διαπραγμα-
τεύσεις δεν θα ικανοποιεί 100% κα-
μία από τις δύο πλευρές. Και γι’ αυτό
θα πρέπει να εξηγηθούν τα όποια
«δύσκολα» σημεία προκύψουν. Ιδα-
νικά, οι διαπραγματεύσεις για πιθανή
συμφωνία ανάμεσα σε Αθήνα και
Σκόπια θα πρέπει να τελειώσει πριν
ξεκινήσει η προεκλογική περίοδος
του 2019 και στις δύο χώρες.

Σε αυτό το χρονικό διάστημα η
Αθήνα θα έλθει αντιμέτωπη και με
ένα ακόμη πρόβλημα, το οποίο δεν
επηρεάζει άμεσα την Ελλάδα, αλλά
σίγουρα τα Βαλκάνια. Υπάρχουν
παραινέσεις για αναγνώριση της
κρατικής οντότητας του Κοσόβου,
κάτι το οποίο εκτιμάται ότι θα βοη-
θούσε την Πρίστινα στην, ακόμη
μακρινή, αλλά υπαρκτή πιθανότητα
ενταξιακής προοπτικής στην Ε.Ε.
Αν και επί τούτου δεν υπάρχει απο-
λύτως καμία εξέλιξη, αξίζει να πα-

ρατηρηθεί ότι στις αρχές Μαΐου οι
υπουργοί Εξωτερικών Ελλάδας και
Κοσόβου είχαν μια εξαιρετικά φιλική
και εποικοδομητική συνάντηση
στην Αθήνα.

Η συνολική επανεκκίνηση της
βαλκανικής ατζέντας οφείλεται στην
«ολική επαναφορά» των ΗΠΑ στην
περιοχή για τρεις λόγους: Πρώτον,
λόγω της προφανούς διαχειριστικής
αποτυχίας από την πλευρά της Ε.Ε.,
αλλά και της γενικότερης νοοτροπίας
ότι ένα μοντέλο «περιορισμένης στα-
θερότητας» στα Βαλκάνια ήταν μάλ-
λον φυσιολογικό. Δεύτερον, λόγω
των διαλυτικών φαινομένων στη
Βοσνία-Ερζεγοβίνη και, τρίτον, διότι
στην Ουάσιγκτον φοβούνται ότι η
αδυναμία ορισμένων κρατών στη
χερσόνησο, θα επιτρέψει στη Ρωσία
να αυξήσει την επιρροή της σε μια
περιοχή που αποτελεί «μαλακό υπο-
γάστριο» της Ευρώπης.

Στην Ουάσιγκτον δεν επιθυμούν
να βρεθούν προ τετελεσμένων τύπου
Ουκρανίας, όταν απλώς παρενέβη-
σαν πυροσβεστικά, προκειμένου να
αντιμετωπίσουν καταστάσεις που
είχαν ενορχηστρωθεί μεθοδικά από
τη Μόσχα. Με βάση όλες τις παρα-
πάνω παραδοχές, υπάρχει η εκτίμηση
ότι η επόμενη κρίση την οποία θα
αντιμετωπίσει η Ευρώπη θα προέλθει
από τα Βαλκάνια. Στο μικρό παρά-
θυρο ευκαιρίας που βλέπουν ανοιχτό
στην Ουάσιγκτον, γίνεται αντιληπτό
ότι το πλέον φλέγον πρόβλημα είναι
η Βοσνία-Ερζεγοβίνη.

<<<<<<<

Αναμένεται εντατικοποί-
ηση διαπραγματεύσεων
έως τις προεδρικές 
του 2019.

19-ELLADA_Master_cy  22/07/17  00:00  Page 19



20 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ε Λ Λ Α Δ Α Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

Παράγοντας αβεβαιότητας το ΔΝΤ
Η διαβεβαίωση Λαγκάρντ στο Eurogroup της 15/6 για σύγκλιση με τους Ευρωπαίους, δεν αποτυπώθηκε στην έκθεση της Παρασκευής

Του ΒΑΣΙΛΗ ΖΗΡΑ

Η ψύχραιμη αντίδραση των αγορών
στην έκθεση του ΔΝΤ για τη βιω-
σιμότητα του χρέους κράτησε ανοι-
κτό το παράθυρο ευκαιρίας για έκ-
δοση ομολόγου, ενδεχομένως και
αύριο. Υπό αυτή την έννοια, το
έργο του Πόουλ Τόμσεν και της
ομάδας του δεν είχε άμεσες συνέ-
πειες.

Ωστόσο, η έκθεση που συνοδεύει
την απόφαση του διοικητικού συμ-
βουλίου για συμμετοχή στο πρό-
γραμμα δείχνει πως το Διεθνές Νο-
μισματικό Ταμείο είναι και θα πα-
ραμείνει σημαντικός παράγοντας
αβεβαιότητας για τις εξελίξεις των
επομένων μηνών. Η διαβεβαίωση
της κυρίας Λαγκάρντ, μετά το Eu-
rogroup της 15ης Ιουνίου, ότι υπήρ-
ξε σύγκλιση με τους Ευρωπαίους
πιστωτές της Ελλάδας, δεν αποτυ-
πώθηκε στην έκθεση που δόθηκε
στη δημοσιότητα τα ξημερώματα
της Παρασκευής.

Το Ταμείο δεν μετακινήθηκε ού-
τε κατ’ ελάχιστον από τις θέσεις
που διατύπωσε τον περασμένο
Φεβρουάριο. Αντίθετα, διεύρυνε
τις απαιτήσεις, κυρίως έναντι της
Ευρωζώνης αλλά και έναντι της
Ελλάδας. «Θα έλεγε κανείς ότι επι-
διώκει να καταστήσει τη συμμε-
τοχή του τόσο ακριβή για τους Ευ-
ρωπαίους, ώστε να του ζητήσουν
να φύγει», έλεγε κυβερνητικός
αξιωματούχος.

Πράγματι, υπό τον γενικό τίτλο
«εξαιρετικά μη βιώσιμο», το ΔΝΤ
διαμορφώνει έναν βαρύ λογαριασμό
για την ελάφρυνση του χρέους, εμ-
μένοντας σε εκτιμήσεις οι οποίες
είναι τουλάχιστον συντηρητικές.
Θεωρεί ότι η Ελλάδα δεν είναι σε
θέση να υλοποιήσει μεταρρυθμίσεις
που θα διασφαλίσουν ρυθμό ανά-
πτυξης πάνω από 1% μακροπρόθε-
σμα. Επίσης, αμφισβητεί τη δυνα-
τότητα της χώρας να διατηρήσει
επί μακρόν υψηλά πρωτογενή πλε-
ονάσματα και εκτιμά ότι τα κόστος

δανεισμού τόσο από τον επίσημο
τομέα όσο και από τις αγορές θα
είναι υψηλό.

Για παράδειγμα, υποστηρίζει
ότι, μετά το πέρας του προγράμ-
ματος, το επιτόκιο δανεισμού της
Ελλάδας από τις αγορές θα είναι
6%, όταν οι αποδόσεις είναι –αυτή
τη στιγμή τουλάχιστον– πολύ χα-
μηλότερες. Την Παρασκευή, η
απόδοση του ομολόγου που λήγει
το 2019 ήταν στα χαμηλότερα επί-
πεδα από την έκδοσή τους, στο
3,34%.

Σε όλα αυτά προσθέτει 10 δισ.
ευρώ που κατά την εκτίμησή του
θα χρειαστούν για ανακεφαλαι-
οποίηση οι τράπεζες και συνιστά
στην ΕΚΤ και στον Ενιαίο Επο-
πτικό Μηχανισμό να τρέξουν γρή-
γορα νέα στρες τεστ, ώστε τα πι-
στωτικά ιδρύματα να είναι πλήρως
ανακεφαλαιοποιημένα πριν από
το τέλος του προγράμματος. Προ-
βλέπει, τέλος, σχεδόν μηδενικά
έσοδα από αποκρατικοποιήσεις,

μόλις 2 δισ. ευρώ από το 2017 έως
το 2030, για να καταλήξει στο συμ-
πέρασμα πως οι Ευρωπαίοι θα πρέ-
πει να είναι πολύ γενναιόδωροι
ως προς τα μέτρα ελάφρυνσης του
χρέους, πολύ περισσότερο απ’ όσο
προτίθενται προς το παρόν να εί-
ναι.

Σε ό,τι αφορά τις απαιτήσεις από
την ελληνική πλευρά, το Ταμείο
σημειώνει κατ’ αρχάς πως το μείγμα
της δημοσιονομικής πολιτικής είναι
μη βιώσιμο λόγω των υψηλών φό-
ρων και του συνταξιοδοτικών δα-
πανών. Επίσης, εκτιμά ότι η κυ-
βέρνηση θα χρειαστεί να επισπεύ-
σει τη μείωση του αφορολογήτου
ορίου και να την εφαρμόσει το 2019
αντί του 2020, μαζί με τις περικοπές
στις συντάξεις, προκειμένου να
επιτύχει τους δημοσιονομικούς
στόχους. Επιπλέον, προβλέπει ότι
τα αντίμετρα δεν πρόκειται να
εφαρμοστούν πριν από το 2023,
όταν ο στόχος για το πρωτογενές
πλεόνασμα υποχωρήσει κάτω από

3,5% του ΑΕΠ. Τέλος, καλεί την κυ-
βέρνηση να μην άρει τους περιο-
ρισμούς στις συλλογικές διαπραγ-
ματεύσεις και τις άλλες αλλαγές
στα εργασιακά μετά το τέλος του
προγράμματος.

Μακρά αξιολόγηση
Ολα αυτά συνθέτουν ένα πακέτο

το οποίο είναι δύσκολο να το απο-
δεχθούν τόσο η Αθήνα όσο και οι
Ευρωπαίοι, γεγονός που προοιω-
νίζεται μια μακρά τρίτη αξιολόγηση
το φθινόπωρο. Σύμφωνα με εκτι-
μήσεις αρμόδιων κυβερνητικών
πηγών, η αξιολόγηση θα αρχίσει
πιθανόν προς τα τέλη Οκτωβρίου
ή στις αρχές Νοεμβρίου και θα τε-
λειώσει όταν η κυβέρνηση θα έχει
υλοποιήσει τα προαπαιτούμενα και
κυρίως όταν οι Ευρωπαίοι αποφα-
σίσουν τι θα κάνουν με το ΔΝΤ. Οι
ίδιες πηγές θεωρούν ότι μετά τις
γερμανικές εκλογές πιθανόν να εί-
ναι ευκολότερη πλέον η αποχώρηση
του Ταμείου, δεδομένης και της

πρόθεσης του Βερολίνου και του
Παρισιού να μετεξελιχθεί o ESM
σε ένα ευρωπαϊκό νομισματικό τα-
μείο. Το ερώτημα είναι πόσο χρόνο
θα χρειαστούν οι Ευρωπαίοι να
αποφασίσουν και πόση αβεβαιότη-
τα ως προς τις προοπτικές της χώ-
ρας θα προσθέσει η όποια καθυ-
στέρηση.

Πάντως, όσοι με ανακούφιση εί-
δαν ότι η έκθεση του ΔΝΤ δεν έκλει-
σε το παράθυρο ευκαιρίας για μια
έκδοση ομολόγου τον Ιούλιο εκτι-
μούν ότι θα ανοίξει ακόμη ένα,
μετά τις γερμανικές εκλογές του
Σεπτεμβρίου και πριν από την έναρ-
ξη της τρίτης αξιολόγησης. Προς
το παρόν, το ενδιαφέρον στρέφεται
στην πρώτη απόπειρα έκδοσης
ομολόγου, που είναι πιθανό να εκ-
δηλωθεί ακόμη και αύριο. Προς
την κατεύθυνση αυτή συμβάλλει
και η αναβάθμιση των προοπτικών
της ελληνικής οικονομίας, από στα-
θερές σε θετικές, από τη Standard
& Poor’s.

Της ανταποκρίτριάς μας
στην ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΩΚΟΥ

Με την «επί της αρχής» έγκριση ενός
νέου προγράμματος για την Ελλάδα,
το εκτελεστικό συμβούλιο του ΔΝΤ
αποφάσισε να διαθέσει ακόμη 1,6
δισ. ευρώ στη χώρα, σε ένα μικρό
πρόγραμμα που μπορεί να είναι
άγνωστο πότε θα ξεκινήσει, αλλά
σε κάθε περίπτωση θα λήξει στις
31 Αυγούστου του 2018.

Η ανακοίνωση του ΔΝΤ ξεκαθα-
ρίζει πως η απόφαση θα τεθεί σε
εφαρμογή μόνο μετά τη λήψη «συγ-
κεκριμένων και αξιόπιστων δια-
σφαλίσεων από τους Ευρωπαίους
εταίρους της Ελλάδας για τη βιω-
σιμότητα του χρέους». Και αυτό,
καθώς η συνοδευτική έκθεση του
ΔΝΤ για το ελληνικό χρέος υπο-
γραμμίζει ότι αυτό δεν είναι βιώσιμο
ούτε και με τις τελευταίες προβλέ-
ψεις των Ευρωπαίων για την ελά-
φρυνσή του. Το ΔΝΤ επιμένει στην

ανάγκη συμφωνίας «σε μια στρα-
τηγική που θα βασίζεται σε πιο ρε-
αλιστικές υποθέσεις», με μείωση
των στόχων για το πρωτογενές πλε-
όνασμα μετά το 2022 στο 1,5% του
ΑΕΠ.

Ωστόσο, η απόφαση δεν αναφέ-
ρει χρονικό όριο μέσα στο οποίο
θα πρέπει να προσδιορισθεί η επι-
πλέον ελάφρυνση του ελληνικού
χρέους, όπως είχε επικρατήσει να
γίνεται σε αυτές τις περιπτώσεις.
Σύμφωνα με πληροφορίες, αυτό
προκάλεσε την αντίδραση κάποιων
εκτελεστικών διευθυντών στο συμ-
βούλιο της Πέμπτης. Μάλιστα, ο
εκπρόσωπος των ΗΠΑ, ο οποίος
τάχθηκε υπέρ της έγκρισης του
προγράμματος, εξέφρασε επιφυ-
λάξεις για τον ανοικτό ορίζοντα
της έγκρισης, καθώς δεν δημιουργεί
κάποια πίεση στους Ευρωπαίους
να συμφωνήσουν την επιπλέον
ελάφρυνση του χρέους που θέλει
το ΔΝΤ.

Η κυρία Βελκουλέσκου ρωτήθηκε
από την «Κ» για το πώς θα επηρε-
άσει ο μη προσδιορισμός χρονο-
διαγράμματος την έξοδο της χώρας
στις αγορές και εξέφρασε την εκτί-
μηση πως η έγκαιρη ελάφρυνση
του χρέους «θα είναι χρήσιμη και
θα διευκολύνει την πρόσβαση στις
αγορές». Η ίδια, όμως, δεν μπορούσε
να προσδιορίσει πότε θα γίνει αυτό,
αν και εκτίμησε πως οι διαπραγ-
ματεύσεις βρίσκονται σε εξέλιξη
και θα αναμένεται να ολοκληρω-
θούν «σύντομα», καθώς εκτίμησε

ότι υπάρχει θετική δυναμική στις
συζητήσεις.

Οσο για τον λόγο που δεν τέθηκε
κάποια προθεσμία, το απέδωσε στη
θέληση του ΔΝΤ «να αποφύγουμε
να θέσουμε προσδοκίες που, αν
διαψευσθούν, θα έχουν αρνητικό
αντίκτυπο στην αγορά». Το ΔΝΤ
τονίζει στην ανακοίνωσή του ότι
το πρόγραμμα έχει στόχο να υπο-
στηρίξει τη χρηματοδότηση της
χώρας από τις αγορές κεφαλαίων.
Ωστόσο, ακόμη μία μέριμνα του
ΔΝΤ είναι να αποτραπεί η ταχεία
συσσώρευση χρέους κατά τη διάρ-
κεια του προγράμματος, γι’ αυτό
και, όπως το έθεσε η κυρία Βελ-
κουλέσκου, η συμφωνία μιας ορο-
φής στο χρέος «είναι κοινή πρα-
κτική» σε πολλά προγράμματα.

Αναφορικά με τον θόρυβο που
προκάλεσε η επιλογή να τεθεί το
όριο στο χρέος της κεντρικής και
όχι της γενικής κυβέρνησης, που
θα έδινε μεγαλύτερο περιθώριο
στην κυβέρνηση να δοκιμάσει τις

αγορές με νέες εκδόσεις, η ίδια είπε
ότι αυτό είχε συμφωνηθεί με την
κυβέρνηση και έγινε διότι τα στοι-
χεία της κεντρικής κυβέρνησης εί-
ναι πιο ακριβή.

Υπάρχει όμως και ένας δεύτερος
όρος για τη συμμετοχή του ΔΝΤ,
που είναι ότι το πρόγραμμα θα εκτε-
λείται όπως προβλέπεται. Συγκε-
κριμένα, η κυρία Βελκουλέσκου
αναφέρθηκε στην εφαρμογή όλων
των μέτρων που έχουν νομοθετηθεί
για την καταπολέμηση των «κόκ-
κινων» δανείων, ώστε να αρθούν
γρήγορα οι περιορισμοί στην κί-
νηση των κεφαλαίων. Η κυβέρνηση
δεσμεύεται να πραγματοποιήσει
ακόμη έναν γύρο στρες τεστ στις
τράπεζες, ώστε να πιστοποιηθεί η
επαρκής τους κεφαλαιοποίηση πριν
από το τέλος του προγράμματος,
και το ΔΝΤ ζητέι αποθεματικό 10
δισ. ευρώ διά παν ενδεχόμενον.

Αλλά και ευρύτερα, το ΔΝΤ το-
νίζει ότι η επιτυχία του προγράμ-
ματος θα εξαρτηθεί τελικά από τις

διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, επι-
μένοντας ιδιαίτερα στη μεταρρύθ-
μιση του πλαισίου των ομαδικών
απολύσεων και την εφαρμογή των
μεταρρυθμίσεων που ανοίγουν τα
κλειστά επαγγέλματα και τις αγορές
στον ανταγωνισμό.

Πολλοί από τους εκτελεστικούς
διευθυντές είχαν πάντως ερωτήσεις
για την «επί της αρχής» έγκριση
και είναι χαρακτηριστικό ότι το
ΔΝΤ δημοσίευσε μια σειρά από
ερωταπαντήσεις για το θέμα. Πρό-
κειται για ένα ξεχασμένο νομικό
εργαλείο που, όπως λέει στην «Κ»
βετεράνος του Ταμείου, είχε χρη-
σιμοποιηθεί σε άλλο πλαίσιο τη δε-
καετία του ’80, για φτωχές χώρες
της Αφρικής, ώστε να προσελκύ-
σουν δωρητές και να εξασφαλισθεί
η επαρκής χρηματοδότηση του
προγράμματος, που μαζί με τη βιω-
σιμότητα του χρέους είναι οι δύο
προϋποθέσεις που θέτει το ΔΝΤ
για να ξεκινήσει οποιοδήποτε πρό-
γραμμα.

<<<<<<

Το ΔΝΤ έχει ορίσει την
ολοκλήρωση του προ -
γράμματος (31/8/2018),
χωρίς όμως να προσδιο -
ρίσει πότε θα ξεκινήσει.

Το 1,6 δισ. ευρώ στην Ελλάδα θα δοθεί μόνο 
με διασφαλίσεις από την Ευρωπαϊκή Ενωση

H έκθεση του ΔΝΤ για το ελληνικό χρέος υπογραμμίζει ότι αυτό δεν είναι βιώσιμο ούτε και με τις τελευταίες προβλέ-
ψεις των Ευρωπαίων για την ελάφρυνσή του. Το Ταμείο επιμένει σε «μια στρατηγική που θα βασίζεται σε πιο ρεαλι-
στικές υποθέσεις».

Της ανταποκρίτριάς μας
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Με τις Βρυξέλλες να κατεβάζουν
ρολά για το καλοκαίρι, οι αξιω-
ματούχοι που ασχολούνται με τη
χώρα μας αναχωρούν από την
πόλη για τις διακοπές, έχοντας
στο μυαλό ότι οι επόμενοι μήνες
δεν θα είναι εύκολοι. Συγχρόνως,
η παραπομπή του πρώην επικε-
φαλής της ΕΛΣΤΑΤ Ανδρέα Γε-
ωργίου για τρίτη φορά στη Δι-
καιοσύνη επιβαρύνει ιδιαίτερα
το κλίμα για τη χώρα, δίνοντας
τον τόνο για τις νέες αξιολογήσεις,
τη στιγμή που οι επόμενοι μήνες
θα κρίνουν την οικονομική πορεία
της Ελλάδας για τα επόμενα χρό-
νια μετά τη λήξη του προγράμ-
ματος.

Παρόλο που η τρίτη αξιολόγη-
ση, που αναμένεται να ξεκινήσει
κάποια στιγμή το φθινόπωρο, δεν
βρίσκεται ούτε καν στα χαρτιά,
Ευρωπαίοι αξιωματούχοι τονίζουν
την ανάγκη να ολοκληρωθεί άμε-
σα και να μην κρατήσει για μήνες,
όπως συνηθίζει η κυβέρνηση. «Θα
ήταν λάθος να μην ολοκληρωθεί
γρήγορα η τρίτη αξιολόγηση και
να τραβήξει μέχρι το τέλος του
προγράμματος», δηλαδή τον Αύ-
γουστο του 2018, λέει Ευρωπαίος
αξιωματούχος στην «Κ», τονίζον-
τας ότι θα ήταν ένα πολύ καλό
σημάδι για τις αγορές και τους
ξένους επενδυτές αν η κυβέρνηση
ολοκλήρωνε μια τρίτη αξιολόγηση
στις αρχές του 2018 και μια τέ-
ταρτη με τη λήξη του προγράμ-
ματος.

Ιδιαίτερα μετά την τρίτη πα-
ραπομπή του κ. Γεωργίου στη Δι-
καιοσύνη και με το κλίμα να έχει
επιβαρυνθεί για άλλη μία φορά,
αξιωματούχος εξηγούσε πως αν
η κυβέρνηση έδειχνε προσήλωση
στο πρόγραμμα και στις μεταρ-
ρυθμίσεις ολοκληρώνοντας δύο
αξιολογήσεις πριν από τη λήξη
του, τότε αυτό θα ήταν σημαντική
ένδειξη ότι η Ελλάδα είναι απο-
φασισμένη να παραμείνει στον
δρόμο της δημοσιονομικής προ-
σαρμογής και των μεταρρυθμί-
σεων. Αλλωστε, Ευρωπαίοι αξιω-
ματούχοι εκτιμούν ότι οι μεταρ-
ρυθμίσεις που πρέπει ακόμα να
γίνουν, συγκριτικά με αυτές που
έχουν ήδη ψηφιστεί από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ- ΑΝΕΛ, είναι πο-
λύ λιγότερες και σίγουρα πολιτικά
πιο εύκολες.

Το βασικό εμπόδιο που θα πρέ-
πει να ξεπεραστεί, όμως, δεν είναι
άλλο από το τι θα ισχύει μετά τη
λήξη του προγράμματος. Δηλαδή
αν η Ελλάδα θα χρειαστεί μια προ-
ληπτική πιστοληπτική γραμμή
στήριξης ή θα βγει από το πρό-
γραμμα χωρίς κάποια περαιτέρω
υποστήριξη.

Το τι θα ισχύει, όμως, δεν είναι
στο χέρι της κυβέρνησης. Οι θε-

σμοί έχουν όλοι την ίδια άποψη
ότι κάποιας μορφής προληπτικό
πρόγραμμα, το οποίο θα τεθεί σε
ισχύ μετά τη λήξη του υφιστάμε-
νου, θα είναι το πιο σωστό για τη
χώρα, καθώς, όπως εξηγούν στην
«Κ», «έχουμε διαπιστώσει ότι η
Ελλάδα μόνο με αυστηρό έλεγχο
παραμένει στον δρόμο των με-
ταρρυθμίσεων και της δημοσιο-
νομικής προσαρμογής». Το σκε-
πτικό είναι να υπάρχει κάποιου
είδους επιτήρηση και επίτευξη
στόχων που θα συνδέονται με
την ελάφρυνση του χρέους, έτσι
ώστε, αν η Ελλάδα δεν εφαρμόζει
τις μεταρρυθμίσεις, δεν θα επω-
φελείται από τα μέτρα ελάφρυν-
σης του χρέους.

Ο γερμανικός παράγοντας
Ομως οποιαδήποτε συμφωνία

τεθεί στο τραπέζι δεν εξαρτάται
μόνο από την ελληνική κυβέρνη-
ση και τους θεσμούς. Ενας άλλος
παράγοντας που θα παίξει ιδιαί-
τερο ρόλο για το πώς θα συνεχίσει

η Ελλάδα μετά τη λήξη του προ-
γράμματος το 2018 είναι η σύν-
θεση της νέας γερμανικής κυβέρ-
νησης.

Σύμφωνα με Γερμανό αξιωμα-
τούχο, θα είναι πολύ διαφορετική
η στάση της Γερμανίας ανάλογα
με τη νέα κυβερνητική σύνθεση.
Συγκεκριμένα, αν εκλεγεί η κ.
Μέρκελ, που, όπως δείχνουν οι
δημοσκοπήσεις, είναι πρώτο κόμ-
μα, και σχηματίσει κυβέρνηση
με τους Σοσιαλιστές, τότε ανα-
μένεται η στάση να είναι υπέρ
μιας περαιτέρω συμφωνίας μετά
τη λήξη του προγράμματος.

Αυτό το «προληπτικό πρόγραμ-
μα» θα δίνει, από τη μια, την
ασφάλεια στην Ελλάδα ότι ακόμη
και αν η πρόσβαση στις αγορές
κλείσει, η χώρα θα έχει μια σανίδα
σωτηρίας με ένα «προληπτικό
πρόγραμμα», που όμως θα συνο-
δεύεται, από την άλλη, με όρους
και προϋποθέσεις.

Αν όμως ο κυβερνητικός εταί-
ρος της κ. Μέρκελ είναι το κόμμα
των Φιλελευθέρων, τότε θα είναι
πολύ δύσκολο να ψηφιστεί οποι-
αδήποτε περαιτέρω συμφωνία
για την Ελλάδα. Οι θέσεις των
Φιλελευθέρων, όσον αφορά τη
χώρα, είναι πολύ σκληρές, σε ση-
μείο που στο προεκλογικό τους
πρόγραμμα υποστηρίζουν ότι η
Ελλάδα θα ήταν καλύτερα με μια
γενναία αναδιάρθρωση του χρέ-
ους, την οποία, όμως, θα ακολου-
θούσε και η έξοδος της χώρας
από το ευρώ.

Διακοπές το καλοκαίρι,
δύσκολος δρόμος το
φθινόπωρο στην Ε.Ε.

<<<<<<<

Η νέα κυβερνητική
σύνθεση στη Γερμανία
θα διαμορφώσει και τη
στάση της. 
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Το περιοδικό για το σπίτι, τον άνθρωπο και την καλή ζωή

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 30 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΕΛΛΑΔΑ
Ταξιδέψαμε στην πιο φωτεινή χώρα 
του κόσμου και σας παρουσιάζουμε 
τα ομορφότερα σπίτια του Αιγαίου

100%

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Πρώτα άκουσε τη βοή. Μετά, ένιωσε
το σπίτι της να τραντάζεται συθέμελα.
Ξημερώματα Παρασκευής, δεύτερη
φορά στη σύγχρονη ιστορία της μετά
το 1933, η Κως δέχτηκε το πλήγμα
ισχυρού σεισμού. Η Σοφία Ανδριω-
τάκη είχε εμπειρία από αντίστοιχης
έντασης σεισμό στην Αθήνα το 1981.
«Δεν συγκρίνεται όμως με αυτό που
έζησα στο νησί», λέει. «Το βουητό,
το κούνημα, ήταν φοβερό».

Την ώρα του σεισμού ο γιος της,
Γιώργος, καθόταν σε παραλιακό μα-
γαζί. «Είδαμε τη θάλασσα που είχε
βγει έξω και αυτό μας φόβισε», λέει.
Μαζί με άλλους κατοίκους και τη
μητέρα του ανησυχώντας για πιθανή
πρόκληση τσουνάμι ανέβηκαν σε
λόφο όπου παρέμειναν για τις επό-
μενες τρεις ώρες. Σύμφωνα με μαρ-
τυρίες κατοίκων, σε κάποιες περιοχές
για σύντομο διάστημα είχε διακοπεί
η ηλεκτροδότηση και είχαν σπάσει
αγωγοί ύδρευσης. Οι βλάβες απο-
καταστάθηκαν γρήγορα και με το
πρώτο φως κάτοικοι και τουρίστες
διαπίστωσαν την έκταση των ζημιών
σε οικίες, ιστορικά μνημεία και κα-
ταστήματα.

Νεκροί και τραυματίες
Δύο τουρίστες από την Τουρκία

και τη Σουηδία σκοτώθηκαν κατά
τη διάρκεια του σεισμού. Καταπλα-
κώθηκαν από τοίχο μπαρ που κα-
τέρρευσε. Περισσότεροι από 100
τραυματίες δέχτηκαν τις πρώτες βοή-

θειες στο νοσοκομείο του νησιού,
εκ των οποίων επτά μεταφέρθηκαν
σε Αθήνα και Ηράκλειο με C-130 της
Πολεμικής Αεροπορίας καθώς είχαν
τραυματιστεί βαριά. Ενας εξ αυτών
χειρουργήθηκε για ακρωτηριασμό
πριν από την αεροδιακομιδή του.
Στην Κω, τόσο το προσωπικό του
ΕΚΑΒ όσο και του νοσοκομείου είχε
ήδη κινητοποιηθεί άμεσα μετά τον
σεισμό, προτού δοθεί και επίσημα
από την ηγεσία του υπουργείου Υγείας
η εντολή πλήρους ετοιμότητας.

Σε ανακοίνωσή του το Γεωδυναμικό
Ινστιτούτο του Εθνικού Αστεροσκο-
πείου Αθηνών ανέφερε ότι ο σεισμός
ήταν μεγέθους 6,6 βαθμών της κλί-
μακας Ρίχτερ. Το επίκεντρο της δό-
νησης εντοπίστηκε σε θαλάσσιο
χώρο 20 χιλιόμετρα βορειοανατολικά
της Κω. Μέσα στις επόμενες εννιά
ώρες από τον σεισμό είχαν σημειωθεί
δέκα σεισμικές δονήσεις μεγέθους
άνω των 4 βαθμών της κλίμακας Ρί-
χτερ.

Οι ζημιές
Ο περιφερειακός σύμβουλος Νοτίου

Αιγαίου Δημήτρης Χαματζόγλου βρι-
σκόταν στο σπίτι του όταν ένιωσε,
ξημερώματα Παρασκευής, το πάτωμα
να υποχωρεί. Οπως λέει, οι κολόνες
ισοπεδώθηκαν και ο πρώτος όροφος
στον οποίο βρισκόταν πλάκωσε το
τεχνικό γραφείο που στεγαζόταν στο
ισόγειο του κτιρίου. «Ευτυχώς βγή-
καμε άμεσα, από το μπαλκόνι και όχι
από τις σκάλες», λέει στην «Κ». Το
κτίριο δεν ξεπερνά τις τρεις δεκαετίες

ζωής, γι’ αυτό και από αύριο με ειδι-
κούς μηχανικούς θα ελέγξει εάν υπήρ-
χε αστοχία κατά την κατασκευή του.
Πλέον όμως δεν είναι κατοικήσιμο.
Οπως ανέφερε μετά την άφιξή του
στο νησί ο γενικός γραμματέας Πο-
λιτικής Προστασίας Γιάννης Καπάκης,
οι ζημιές στην Κω είναι πιο περιορι-
σμένες σε σχέση με τον πρόσφατο
σεισμό στη Λέσβο και εντοπίζονται
κυρίως στο κέντρο του νησιού. Ακόμη
διευκρίνισε ότι κλιμάκιο της Ειδικής
Μονάδας Αντιμετώπισης Καταστρο-
φών που βρέθηκε στην Κω δεν χρει-
άστηκε να επιχειρήσει, «καθώς δεν
υπάρχουν αγνοούμενοι».

Μεταξύ των κτιρίων που κατέρ-
ρευσαν είναι το Ιερό του Μητρο-

πολιτικού Ναού, καθώς και τμήμα
του Μουσουλμανικού Τεμένους
στην πλατεία Ελευθερίας. «Ο σει-
σμός διέλυσε μνημεία που είναι
συνδεδεμένα με την ιστορία του
τόπου μας. Είναι αποκαρδιωτικό»,
λέει ο Γιώργος Θεοφιλίδης. Ο σεισμός
έπληξε και μεγάλο μέρος του λιμα-
νιού, το οποίο υπέστη καθίζηση
και ρηγματώσεις. Αμεσα την Πα-
ρασκευή ξεκίνησαν έρευνες εμπει-
ρογνωμόνων για το πώς θα μπο-
ρούσε σύντομα να καταστεί και
πάλι λειτουργικό. Η προσέγγιση
του νησιού γινόταν από άλλα λιμά-
νια, ώστε να μην αποκλειστεί ακτο-
πλοϊκά.

Η κ. Ανδριωτάκη, που διατηρεί

τουριστικό πρακτορείο στην Κω,
παρατηρούσε ότι το πρωί της Πα-
ρασκευής μεμονωμένοι τουρίστες
αναζητούσαν τρόπο για να φύγουν.
Ωστόσο ξενοδόχοι του νησιού ανέ-
φεραν ότι αυτές οι κινήσεις δεν
ήταν γενικευμένες, δεν αφορούσαν
γκρουπ τουριστών, ούτε υπήρχαν
μαζικές ακυρώσεις δωματίων. Κάθε
τόσο όμως διαδοχικοί μετασεισμοί
διαφορετικής έντασης δοκίμαζαν
την υπομονή των ντόπιων και των
τουριστών. «Τώρα φοβόμαστε μή-
πως γίνει και άλλος μεγάλος σει-
σμός», λέει η κ. Ανδριωτάκη. «Ο κό-
σμος έχει ηρεμήσει, αλλά βρίσκεται
σε εγρήγορση», προσθέτει ο κ. Θε-
οφιλίδης.

«Το βουητό,
το τράνταγμα,
ήταν φοβερό»
Μαρτυρίες για τον ισχυρό σεισμό στην Κω

«Θα ήθελα να ξέρω ποιος έδωσε
άδεια για μπαρ σε ένα κτίριο του
1920. Είναι ασυγχώρητο, θα πρέ-
πει να αναζητηθούν ευθύνες», λέ-
ει στην «Κ» ο επικεφαλής του Γε-
ωδυναμικού Ινστιτούτου του Εθνι-
κού Αστεροσκοπείου Αθηνών
Ακης Τσελέντης. Οπως επισημαί-
νει, η χώρα μας εξακολουθεί να
μη διαθέτει συντεταγμένη αντι-
σεισμική πολιτική και «σώζεται»
από τους αντισεισμικούς κανονι-
σμούς και το υψηλό επίπεδο των
μηχανικών. Ο κ. Τσελέντης εκτιμά
ότι η κατάρρευση του μπαρ στην
πόλη της Κω αποδεικνύει την
αδιαφορία των Αρχών. «Πρέπει να
δώσουμε προτεραιότητα στους
χώρους αυτούς όπου συνωστίζον-
ται το καλοκαίρι οι νέοι. Δεν νοεί-
ται να λειτουργούν μέσα σε τέτοι-
ου είδους κτίρια», υποστηρίζει. Το
πρόβλημα, ωστόσο, είναι ευρύτε-
ρο. «Δυστυχώς η αντισεισμική πο-
λιτική έχει περάσει σε δεύτερη
μοίρα. Παρότι έχουμε εξαιρετι-
κούς επιστήμονες, ο προγραμμα-
τισμός και η ευθύνη της πολιτείας
δεν παύει να είναι τεράστιας ση-
μασίας. Τα πιο πολλά σήμερα γί-
νονται σε εθελοντική βάση. Στη
Λέσβο, για παράδειγμα, στείλαμε
ανθρώπους να τοποθετήσουν φο-
ρητό δίκτυο σεισμογράφων καλύ-
πτοντας μόνοι μας τα έξοδα. Στην
Κω δεν έχουμε πια τη δυνατότητα
να το επαναλάβουμε. Το Γεωδυνα-
μικό κινδυνεύει για πρώτη φορά
στην ιστορία του να μην έχει βρα-
δινή βάρδια, ελλείψει πόρων».
Ευτυχώς για την Ελλάδα, η αυστη-
ρότητα του αντισεισμικού κανονι-
σμού αποδίδει καρπούς. «Βλέπου-
με πόσο μικρές επιπτώσεις έχουν
μεγάλοι σεισμοί στις σύγχρονες
κατασκευές. Το θέμα είναι στα πα-
λιά κτίρια. Εκεί βέβαια μπορούμε
να λάβουμε μόνο κάποια στοιχει-
ώδη μέτρα για να μειώσουμε την
επικινδυνότητά τους.».

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΑΛΙΟΣ

«Να αναζητηθούν
ευθύνες για το μπαρ»

Ενα από τα κτίρια που κατέρρευσαν από τα 6,6 Ρίχτερ το βράδυ της Παρασκευής στην Κω.
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Η επιδίωξη διμερούς συμφωνίας με
την Τουρκία αποτελούσε βασικό
σημείο στην κυπριακή πολιτική
της ηγεσίας της δικτατορίας, καθώς
η τελευταία θεωρούσε τον πρόεδρο
της Κυπριακής Δημοκρατίας, Αρ-
χιεπίσκοπο Μακάριο, ανθενωτικό
και ρέποντα σε αδέσμευτη και φι-
λοσοβιετική πολιτική ακριβώς για
να επιτύχει την οριστική ματαίωση
της ένωσης. Αρκετοί από τους αξιω-
ματικούς που είχαν πραγματοποι-
ήσει το πραξικόπημα είχαν υπηρε-
τήσει στην ελληνική μεραρχία που
στάθμευε στην Κύπρο κατά την
τριετία 1964-67. Προσλάμβαναν
τον Αρχιεπίσκοπο και την πολιτική
του αρνητικά στο πλαίσιο της αν-
τιπαράθεσης μεταξύ της κυβέρνη-
σης της Λευκωσίας και του ελλα-
δικού στρατιωτικού στοιχείου που
υπηρετούσε στη Μεγαλόνησο.

Ενα συγκυριακό στοιχείο επέτεινε
ενδεχομένως την πεποίθηση της
ηγεσίας του στρατιωτικού καθε-
στώτος ότι η πραγματοποίηση της
ένωσης ήταν ευχερής. Ο υπουργός
Εξωτερικών της κυβέρνησης των
αποστατών της Ενωσης Κέντρου
Ιωάννης Τούμπας (Μάιος-Δεκέμ-
βριος 1966) είχε αναλάβει διμερείς
διαπραγματεύσεις με την Τουρκία
για την επίλυση του Κυπριακού.
Αυτές είχαν καταλήξει στη σύνταξη
και υπογραφή εκ μέρους των υπουρ-
γών Εξωτερικών Τούμπα και Τσα-
γλαγιανγκίλ ενός πρακτικού τον
Δεκέμβριο του 1966. Σύμφωνα με
αυτό, οι δύο πλευρές επέμεναν στις
θέσεις τους, η Αθήνα στην ένωση,
με αντάλλαγμα την παραχώρηση
της μιας από τις δύο βρετανικές
βάσεις στην Τουρκία και η Αγκυρα
σε καθεστώς δεσμευμένης ανεξαρ-

τησίας. Αν και από γραπτά τεκμήρια
δεν προκύπτει κάτι τέτοιο, ο Τούμ-
πας πίστευε ότι η τουρκική πλευρά
συζητούσε την επίλυση του Κυ-
πριακού στη βάση της ένωσης και
η ερμηνεία του αυτή ενέτεινε πι-
θανότατα την παραδοχή της ηγε-
σίας του στρατιωτικού καθεστώτος
ότι η πολιτική αυτή ήταν δυνατή.

Μ’ αυτόν τον μάλλον αβασάνιστο
τρόπο η Αθήνα θα επεδίωκε εφεξής
τη συμφωνία με την Τουρκία. Ούτως
ή άλλως, ο στρατηγικός σχεδιασμός
του στρατιωτικού καθεστώτος ήταν
μάλλον χαώδης και άφηνε αδιευ-
κρίνιστα καίρια ζητήματα. Ετσι,
για ένα διάστημα πέραν του διμήνου
δεν είχε καταστεί σαφές αν η Αθήνα
θα επεδίωκε πρώτα την ανατροπή
του Μακαρίου και εν συνεχεία συμ-
φωνία με την Τουρκία ή, αντίστρο-
φα, αν θα επεδίωκε πρώτα διευθέ-
τηση με την Αγκυρα και εν συνεχεία
θα επιχειρούσε να την επιβάλει
στην Κύπρο με την ελληνική με-
ραρχία που ήταν εγκατεστημένη
εκεί. Τον Ιούλιο του 1967 φαίνεται
ότι το στρατιωτικό καθεστώς επέ-
λεξε τον δεύτερο δρόμο, δηλαδή
την επιδίωξη της συμφωνίας με
την Τουρκία πρώτα και την επιβολή
της εν συνεχεία. Μπορεί να υπο-
τεθεί ότι συνέβαλαν στην εξέλιξη
αυτή τόσο οι έντονες παραστάσεις
της Βρετανίας, εγγυήτριας δύναμης
και κατόχου κατά κυριαρχία δύο
βάσεων στην Κύπρο, όσο και η εκ-
δήλωση της ανησυχίας της Σοβιε-
τικής Ενωσης για ενδεχόμενη επι-
βολή μονομερών λύσεων στο Κυ-
πριακό σε αντίθεση με τις επιθυμίες
της νόμιμης κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας υπό τον Αρ-
χιεπίσκοπο Μακάριο.

Του ΣΩΤΗΡΗ ΡΙΖΑ*

Η ελληνοτουρκική συνάντηση του
Εβρου τον Σεπτέμβριο 1967 απο-
τελεί χαρακτηριστική περίπτωση
βιαστικής και ελλιπώς προετοι-
μασμένης διπλωματικής προσπά-
θειας που κατέληξε σε αποτυχία.
Ταυτόχρονα, υπήρξε μια
σημαντική στροφή στη
διαχείριση του Κυπριακού
με αρνητικές βραχυπρό-
θεσμες και μεσοπρόθε-
σμες συνέπειες. Η σύλ-
ληψη της πολιτικής που
οδήγησε στη συνάντηση
του Εβρου μπορεί να απο-
δοθεί σε δύο παράγοντες. Η πρώτη
παραδοχή της ηγεσίας του στρα-
τιωτικού καθεστώτος, που προ-
έκυψε από το πραξικόπημα της
21ης Απριλίου 1967, ήταν ότι μπο-
ρούσε να επιτύχει ταχύτατα την
ένωση της Κύπρου με την Ελλάδα,

ακολουθώντας μια διπλωματία
που δεν θα υφίστατο τους περιο-
ρισμούς των κοινοβουλευτικών
κυβερνήσεων. Η δεύτερη παρα-
δοχή της ήταν ότι η Αθήνα μπο-
ρούσε να επιτύχει μια πολιτική
διευθέτηση στη βάση του σχεδίου
Ατσεσον (Acheson) του Αυγούστου

του 1964, όταν ο πρώην
υπουργός Εξωτερικών
των ΗΠΑ, στο πλαίσιο
αμερικανικής πρωτοβου-
λίας επίλυσης του Κυ-
πριακού, είχε προτείνει
την ένωση του νησιού
με την Ελλάδα έναντι της
εκμίσθωσης μιας έκτα-

σης ίσης με το 5% του κυπριακού
εδάφους. Αυτή η ζώνη θα χρησι-
μοποιείτο ως στρατιωτική βάση
από την Τουρκία. Επίσης προβλε-
πόταν και ευρεία αυτοδιοίκηση
σε περιοχές όπου πλειοψηφούσαν
Τουρκοκύπριοι.

50
χρόνια
πριν

Οι πρωθυπουργοί της Ελλάδας Κωνσταντίνος Κόλλιας (στη μέση) και της Τουρκίας Σουλεϊμάν Ντεμιρέλ (δεξιά) τη δεύτερη μέρα των συνομιλιών που διε-
ξήχθησαν στην Αλεξανδρούπολη.

Οι δύο αντιπροσωπείες στο τραπέζι των μοιραίων διαπραγματεύσεων. Στην άκρη δεξιά ο Γ. Παπαδόπουλος.

Το διπλωματικό περιβάλλον εντού-
τοις είχε μεταβληθεί από την επο-
χή του σχεδίου Ατσεσον. Οι Ηνω-
μένες Πολιτείες εξακολουθούσαν
να αντιμετωπίζουν ευμενώς το
ενδεχόμενο μιας ελληνοτουρκικής
συμφωνίας για την ένωση. Πράγ-
ματι, έτσι θα εξέλιπε μια εστία έν-
τασης που χαλάρωνε τη συνοχή
της Ατλαντικής Συμμαχίας στην
ανατολική Μεσόγειο και η Κύπρος
θα ετίθετο υπό τον έλεγχο ενός
κράτους-μέλους του ΝΑΤΟ. Ταυ-
τόχρονα, όμως, η Ουάσιγκτον δεν
ήταν διατεθειμένη να παίξει ενερ-
γό ρόλο στην αναζήτηση λύσης,
καθώς η εμπειρία του σχεδίου
Ατσεσον του 1964 είχε αναδείξει
τα σοβαρά μειονεκτήματα μιας
αμερικανικής εμπλοκής: Οι ΗΠΑ
δεν είχαν επιτύχει την επίλυση
του προβλήματος και ταυτόχρονα
είχαν βρεθεί στο επίκεντρο της
διαμάχης μεταξύ των συμμάχων
τους. Ενώ συνεπώς ενθάρρυναν
την εξεύρεση λύσης από την Αθή-
να και την Αγκυρα, απέφευγαν
μάλιστα να αναφερθούν στον Αρ-
χιεπίσκοπο Μακάριο ως αναγκαίο
παράγοντα σε διαδικασία επίλυ-
σης του Κυπριακού, δεν αναλάμ-
βαναν κανέναν ενεργό ρόλο. Ο
βρετανικός παράγων δεν διέθετε
την ισχύ για να επιβάλει κάποια
λύση. Οι απόψεις του όμως δεν
αγνοούνταν, ιδίως όταν επισή-
μαινε ότι δεν θα συναινούσε σε
μια λύση που θα επιχειρούσε να
επιβάλει βιαίως στην Κύπρο το
καθεστώς των συνταγματαρχών
παρά τη θέληση του Αρχιεπισκό-
που Μακαρίου. Η Σοβιετική Ενω-
ση τέλος, με ισχυρότερη πλέον
ναυτική παρουσία στη Μεσόγειο
απ’ ό,τι στα πρώτα στάδια του
Ψυχρού Πολέμου, προειδοποι-

ούσε τις δυτικές δυνάμεις εναν-
τίον της προσπάθειας επιβολής
λύσης που θα εξυπηρετούσε τα
δυτικά στρατηγικά συμφέροντα.

Το σημαντικότερο παρά ταύτα
αρνητικό στοιχείο για την εφαρ-
μογή της πολιτικής της χούντας
στο Κυπριακό ήταν η Τουρκία η
οποία αντιλαμβανόταν ότι το στρα-
τιωτικό καθεστώς διέθετε μειωμένο
διεθνές κύρος. Τη χώρα κυβερνού-
σε από το 1965 μια ισχυρή κοινο-

βουλευτικά κυβέρνηση του Κόμ-
ματος της Δικαιοσύνης, διαδόχου
σχήματος του Δημοκρατικού Κόμ-
ματος του Αντνάν Μεντερές. Οι
ασταθείς συνασπισμοί υπό την
ηγεσία της ιστορικής φυσιογνω-
μίας του κεμαλικού κατεστημένου,
του Ισμέτ Ινονού, ο οποίος ευνο-
ούσε στο πλαίσιο πάντοτε των
τουρκικών στρατηγικών αντιλή-
ψεων, μια συμβιβαστική λύση στο
Κυπριακό ανήκαν στο παρελθόν.
Αμερικανική πίεση της έντασης
που είχε ασκηθεί το 1964 στο πλαί-
σιο της μεσολάβησης Ατσεσον
δεν επρόκειτο να επαναληφθεί.
Η Αγκυρα αισθανόταν εξάλλου
ότι η θέση της ήταν ενισχυμένη
εντός του δυτικού στρατοπέδου
μετά τον πόλεμο των Εξι Ημερών
στη Μέση Ανατολή τον Ιούνιο
του 1967. Τέλος, το αντάλλαγμα
μιας περιορισμένης έκτασης βάσης
στην Κύπρο θεωρείτο αμελητέο.

Παρά τις επιφυλάξεις πάντως που
διατηρούσε η τουρκική κυβέρνηση
αποδέχθηκε την πρόσκληση της
Αθήνας για μια συνάντηση κορυφής,
η οποία και πραγματοποιήθηκε στην
ελληνοτουρκική μεθόριο στον Εβρο,
τη μία μέρα σε τουρκικό έδαφος,
στην Κεσάν, και την άλλη σε ελλη-
νικό, στην Αλεξανδρούπολη. Στη
συνάντηση αυτή ο Τούρκος πρω-
θυπουργός Σουλεϊμάν Ντεμιρέλ θα
απέρριπτε χωρίς περιστροφές την
ελληνική πρόταση για ένωση έναντι
παραχώρησης μιας βάσης κατά κυ-
ριαρχία. Το πλήγμα για τη δικτατορία
ήταν ισχυρό, καθώς στη συνάντηση
συμμετείχε εκτός από τον πρωθυ-
πουργό Κωνσταντίνο Κόλλια και ο
ισχυρός άνδρας της χούντας συν-
ταγματάρχης Γεώργιος Παπαδόπου-
λος. Δεν είναι γνωστό πώς ακριβώς
εξελίχθηκαν οι συνομιλίες και ιδίως
αν η τουρκική πλευρά περιορίστηκε
σε μια σκληρή απόρριψη της ελλη-
νικής πρότασης ή αντιπρότεινε κά-
ποιο είδος διχοτόμησης το οποίο η
Αθήνα δεν ήταν διατεθειμένη να
αποδεχθεί. Πρέπει να σημειωθεί ότι
σε αυτή την αρχική φάση της δι-
κτατορίας, η ηγεσία του στρατιωτι-
κού καθεστώτος, και σε αντίθεση
ενδεχομένως με μεταγενέστερες αν-
τιλήψεις της των αρχών της δεκαε-
τίας του 1970, δεν ήταν διατεθειμένη
να καταβάλει υψηλό τίμημα για την
εξασφάλιση της τουρκικής συγκα-
τάθεσης για την ένωση. Επρόκειτο
για μια περίοδο κατά την οποία οι
στρατιωτικοί δεν είχαν αποκτήσει
ρεαλιστική αντίληψη των δεδομένων
του Κυπριακού. Οι συνέπειες της
αποτυχημένης συνάντησης του
Εβρου ήταν σοβαρές. Το στρατιωτικό
καθεστώς δεν έβγαλε τα αναγκαία
συμπεράσματα τόσο για τα απαι-
τούμενα ανταλλάγματα προς την
Τουρκία όσο και για τη δυσμενή για
τον στόχο της ένωσης στρατηγική
εξίσωση που είχε διαμορφωθεί. Το
τουρκικό τίμημα για την ένωση ήταν
εξαιρετικά υψηλό και αν υποτεθεί
ότι η Αθήνα ήταν διατεθειμένη να
το καταβάλει, το διεθνές πλαίσιο
ήταν εξαιρετικά δυσμενές έως απα-
γορευτικό για έξωθεν επιβολή διευ-
θέτησης στην Κύπρο. Το στρατιωτικό
καθεστώς θα τρεπόταν όμως στο
επόμενο δίμηνο στην άσκηση μιας
«πολιτικής πυγμής» η οποία και θα
οδηγούσε στη μείζονα κρίση του
Νοεμβρίου 1967.

* Ο κ. Σωτήρης Ριζάς είναι διευθυντής
ερευνών στο Κέντρο Ερευνας Ιστο-
ρίας Νεώτερου Ελληνισμού της Ακα-
δημίας Αθηνών.

Το νέο διπλωματικό περιβάλλον

Οι σοβαρές
συνέπειες
της αποτυχίας

Τούρκοι χωρικοί στο Κεσάν χαιρετίζουν την ελληνική αντιπροσωπεία που
φτάνει εκεί για τις συνομιλίες της πρώτης μέρας.

Ο Αρχιεπί-
σκοπος Μα-
κάριος με τον
Γ. Παπαδό-
πουλο. Οι δι-
κτάτορες θε-
ωρούσαν τον
πρόεδρο της
Κύπρου ανθε-
νωτικό και ρέ-
ποντα σε φι-
λοσοβιετική
πολιτική.

<<<<<<

Ενώ οι ΗΠΑ
ενθάρρυναν 
την εξεύρεση λύσης
από την Αθήνα 
και την Αγκυρα, 
δεν αναλάμβαναν
κανέναν ενεργό ρόλο.

Οι προδιαθέσεις
των δικτατόρων
στο Κυπριακό

Επιστροφή της ελληνικής αντιπροσωπείας στην Αθήνα.

Ελληνοτουρκική συνάντηση στον Εβρο
Η αποτυχημένη διπλωματική προσπάθεια είχε αρνητικές βραχυπρόθεσμες και μεσοπρόθεσμες συνέπειες στο Κυπριακό
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Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

«Οι πολιτικοί συνήθως είναι οι τε-
λευταίοι που κατανοούν τις τεχνο-
λογικές εξελίξεις – και η ρομποτική
δεν αποτελεί εξαίρεση». Με τη φρά-
ση αυτή, ο Αλεκ Ρος, συγγραφέας,
επιχειρηματίας, πρώην σύμβουλος
κορυφαίων ηγετών και εκκολαπτό-
μενος πολιτικός ο ίδιος, επιχειρεί
να δώσει το στίγμα της πρόκλησης
που συνεπάγεται για την ανθρω-
πότητα η νέα εποχή της τεχνητής
νοημοσύνης και της επέκτασης
της χρήσης των ρομπότ στην ερ-
γασία αλλά και την οικογενειακή
ζωή. Ο Ρος γνώρισε τις εξελίξεις
αυτές από πρώτο χέρι ως σύμβουλος
καινοτομίας της Χίλαρι Κλίντον κα-
τά τη θητεία της ως υπουργού Εξω-
τερικών, ενώ πριν από αυτό, το
2008, είχε διατελέσει βασικός σύμ-
βουλος του υποψηφίου Μπαράκ
Ομπάμα σε θέματα τεχνολογίας και
καινοτομίας. Οι εμπειρίες του αυτές
αποτέλεσαν την πρώτη ύλη για το
βιβλίο του με τίτλο «Οι βιομηχανίες
του μέλλοντος», που κυκλοφόρησε
αυτές τις μέρες από τις εκδόσεις
Iκαρος. Το βιβλίο εστιάζει στις ανα-
τροπές, στα θαύματα αλλά και τα
επώδυνα διλήμματα που θα αντι-
μετωπίσει στα επόμενα χρόνια η
ανθρωπότητα, καθώς εξελίσσονται
πεδία όπως η ρομποτική, η ανάλυση
δεδομένων, οι γονιδιωματικές θε-
ραπείες και η ψηφιακή κωδικοποί-
ηση του χρήματος.

«Τα ρομπότ θα ζουν και θα ερ-
γάζονται ανάμεσά μας τη δεκαετία
του 2020», λέει ο Ρος στην «Κ». «Θα
εξακολουθούν όμως να συμπερι-
φέρονται και να μοιάζουν με ρομ-
πότ, όχι με ανθρώπους», κάτι που
«ίσως συμβεί στη δεκαετία του ’30,
αν τα πράγματα αλλάξουν πολύ
γρήγορα». Ο Αμερικανός ειδικός
σε θέματα καινοτομίας σημειώνει
ότι η λέξη «ρομπότ» προέρχεται
από την τσεχική λέξη «robotnik»,
που σημαίνει «δουλοπάροικος».
«Τα ρομπότ αναπτύχθηκαν για να
παίξουν τον ρόλο σκλάβων και δεν
προβλέπω ότι θα έχουν ανθρώπινα
δικαιώματα». Το ερώτημα αυτό θα
γίνει ιδιαίτερα σύνθετο σε περί-
πτωση που επιτευχθεί στα επόμενα
χρόνια η «τεχνολογική μοναδικό-
τητα» – η αναβάθμιση της τεχνητής
νοημοσύνης στο ίδιο επίπεδο με
την ανθρώπινη. «Πιστεύω ότι θα
μπορούσε να συμβεί, και μάλιστα
νωρίτερα από ό,τι περιμένει ο κό-
σμος», λέει ο Ρος, που παραδέχεται
ότι τον ανησυχεί το θέμα: «Αν οι
αλγόριθμοι των μηχανών μάθουν
να “αμύνονται” έναντι των εντολών
των ανθρώπων, θα υπάρχει κάποιου
είδους κουμπί τερματισμού, που
θα μπορεί να παρακάμψει οποι-
αδήποτε τέτοια εξέλιξη».

Εκφυλισμός προσόντων
Ο άνθρωπος όμως υπονομεύεται

και με πιο υποδόριους τρόπους από
τις μηχανές. Η αυτοματοποίηση
δεν οδηγεί στην απώλεια προσόν-
των όσων καταλήγουν να εξαρτών-
ται από αυτήν, από γιατρούς έως
πιλότους και αρχιτέκτονες; «Oντως,
η τεχνολογία οδηγεί στον εκφυλισμό
κάποιων προσόντων – όπως για
παράδειγμα το γράψιμο, όπου πλέον
η ορθογραφία και το συντακτικό
δεν μαθαίνονται μέσω κατάλληλης
πρακτικής, αλλά διορθώνονται από
τον υπολογιστή. Η τεχνολογία μάς
κάνει ταυτόχρονα περισσότερο και
λιγότερο ικανούς».

Ο Ρος πάντως δεν πιστεύει ότι η
τεχνολογική επανάσταση που βρί-
σκεται σήμερα εν εξελίξει θα κα-
ταστρέψει περισσότερες θέσεις ερ-
γασίας από προηγούμενα κύματα
τεχνολογικών ανατροπών. «Η μη-
χανοποίηση της γεωργικής παρα-
γωγής μεταμόρφωσε την αγορά ερ-
γασίας περισσότερο από οτιδήποτε
έχουμε δει τις τελευταίες δεκαετίες,
και θα χρειαστεί πολύ δρόμο ακόμα
για να φτάσει να έχει τον ίδιο αν-
τίκτυπο. Το 1870, ένας στους δύο
Αμερικανούς εργαζόταν στον πρω-
τογενή τομέα. Το 1910, ήταν ακόμα
ένας στους τρεις. Σήμερα είναι μόνο
ένας στους πενήντα».

Ως στέλεχος του Στέιτ Ντιπάρ-

τμεντ, ο Ρος έζησε από κοντά το
δράμα της Αραβικής Ανοιξης και
την επίδραση των νέων τεχνολο-
γιών επικοινωνίας σε έναν ταραγ-
μένο κόσμο. Πώς βλέπει τον προ-
βληματισμό που έχει αναπτυχθεί
σχετικά με τον ρόλο των μέσων
κοινωνικής δικτύωσης στη δημο-
κρατία, που έχει διαδεχθεί μια πε-
ρίοδο μάλλον άκριτου ενθουσια-
σμού για την απελευθερωτική τους
δυναμική;

«Υπήρχε υπερβολικός ουτοπισμός
και ευφορία πριν, και υπερβολική,
δυστοπική υστερία σήμερα», απαν-
τά. «Το Διαδίκτυο και τα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης καθιστούν το
παρόν πολλά υποσχόμενο, αλλά και
γεμάτο κινδύνους. Η επίδρασή τους
είναι σύνθετη και δεν πρέπει να εί-
μαστε πνευματικά οκνηροί, αλλά
να εξετάζουμε και τις δύο πλευρές
του αντικτύπου τους».

Αμφίσημη είναι και η επίδραση
της τεχνολογίας στην ανισότητα
– το ψηφιακό χάσμα διευρύνει την
απόσταση μεταξύ των κοινωνικών
τάξεων, αλλά π.χ. η κινητή τηλε-
φωνία έχει δώσει μεγάλη ώθηση
σε αναπτυσσόμενες χώρες στην
προσπάθεια σύγκλισης με τον ανε-
πτυγμένο κόσμο. «Η τεχνολογία
μειώνει την ανισότητα», σχολιάζει
ο Ρος. «Αυτό δείχνουν τα δεδομένα.

Βοηθάει τα frontier markets να γί-
νουν αναδυόμενες χώρες και τις
αναδυόμενες χώρες να γίνουν ανε-
πτυγμένες. Μειώνει την οικονομική
απομόνωση».

Η βασική προϋπόθεση για την
ανάπτυξη της καινοτομίας, εξηγεί
ο Αμερικανός ειδικός, είναι «ο κοι-
νωνικός και οικονομικός πλουρα-
λισμός». Οπως λέει, «όσο πιο ανοικτή
είναι μια κοινωνία τόσο πιο γόνιμο
έδαφος θα είναι για την καινοτομία».
Ωστόσο, «παρότι δεν μπορεί να
υπάρξει παρά ελάχιστη καινοτομία
σε κλειστές κοινωνίες και οικονο-
μίες, όπως είναι οι περισσότερες
χώρες της Μέσης Ανατολής, μια
χώρα με κλειστό πολιτικό σύστημα
[αλλά ανοικτή οικονομία] μπορεί
να αναπτύξει την καινοτομία σε
κάποιο βαθμό».

Ο Ρος ανακοίνωσε πρόσφατα ότι
θα διεκδικήσει το χρίσμα των Δη-
μοκρατικών για το αξίωμα του κυ-
βερνήτη της πολιτείας του Μέρι-
λαντ. Πώς πρέπει οι Δημοκρατικοί
να αντιμετωπίσουν το φαινόμενο
Τραμπ; Και πώς η εμπειρία του στην
πολιτική προώθησης της καινοτο-
μίας θα καθορίσει την εκστρατεία
του; «Η άνοδος του Τραμπ οφείλεται
στις δεκαετίες οικονομικής στασι-
μότητας που έχει βιώσει η εργατική
τάξη. Ως υποψήφιος, πρέπει να πα-
ρουσιάσω πολιτικές που ανταπο-
κρίνονται στις ανάγκες των ανθρώ-
πων αυτών, που αγωνίζονται για
να τα βγάλουν πέρα. Δεν αρκεί η
αύξηση του ΑΕΠ – η ανάπτυξη πρέ-
πει να τους περιλαμβάνει όλους.
Αν δεν συμβεί αυτό, τόσο η Αρι-
στερά όσο και η Δεξιά θα ρέπουν
προς τα άκρα και θα προκύψουν
περισσότεροι δημαγωγοί σαν τον
Τραμπ».

<<<<<<

Μιλάει στην «Κ» 
πρώην σύμβουλος 
σε θέματα καινοτομίας 
της Χίλαρι Κλίντον και
του Μπαράκ Ομπάμα.

«Τα ρομπότ
θα εργάζονται
ανάμεσά μας»
Η νέα εποχή της τεχνητής νοημοσύνης

«Η τεχνολογία μάς κάνει ταυτό-
χρονα περισσότερο και λιγότερο
ικανούς», λέει στην «Κ» ο Αλεκ Ρος.

Κλιμάκωση σε δύο μέτωπα επέλεξε
η Αγκυρα την εβδομάδα που πέ-
ρασε, φυλακίζοντας με αυθαίρετες
κατηγορίες ακόμη έναν Γερμανό
πολίτη και αποκαλύπτοντας μέσω
του κρατικού πρακτορείου ειδή-
σεων το ακριβές στίγμα δέκα αμε-
ρικανικών στρατοπέδων στη Συ-
ρία. Το Βερολίνο αντέδρασε εκ-
δίδοντας ταξιδιωτική προειδοποί-
ηση για την Τουρκία, ανακοινώ-
νοντας ότι θα επανεξεταστούν
όλες οι άδειες εξαγωγής οπλικών

συστημάτων στη χώρα και ότι
μπορεί να υπάρξουν επιπτώσεις
στις εγγυήσεις που χορηγεί το
γερμανικό κράτος για επενδυτές
που δραστηριοποιούνται στην
Τουρκία.

Σχολιαστές παρατήρησαν ότι
κάθε ένα από αυτά τα βήματα πε-
ρικλείει δυνατότητες κλιμάκωσης,
αφού η ταξιδιωτική προειδοποίηση
μπορεί να μετατραπεί σε ταξιδιω-
τική οδηγία, κάτι που θα επέτρεπε
την ακύρωση ταξιδιωτικών πακέ-
των προς την Τουρκία χωρίς απο-
ζημίωση, ενώ η επανεξέταση των
αδειών για τα οπλικά συστήματα

μπορεί να έχει από μηδενικές έως
σημαντικές επιπτώσεις. Επιπλέον,
η κατάργηση των εγγυητικών επι-
στολών και το πάγωμα των συζη-
τήσεων για την επιθυμητή από
την Αγκυρα επέκταση της τελω-
νειακής ένωσης Ε.Ε. - Τουρκίας
παραμένουν στο επίπεδο των φρα-

στικών απειλών που προαναγγέλ-
λουν συγκεκριμένα βήματα. Το
ζήτημα παραμένει λεπτό για τη
γερμανική κυβέρνηση, καθώς, δύο
μήνες πριν από τις ομοσπονδιακές
εκλογές του Σεπτεμβρίου, ο Τούρ-
κος πρόεδρος Ερντογάν θα μπο-
ρούσε να επιχειρήσει ακόμη και

επηρεασμό του εκλογικού αποτε-
λέσματος, αφήνοντας τη συμφωνία
για το προσφυγικό να καταρρεύσει.
Την ίδια ώρα, βρίσκεται σε εξέλιξη
η εγκατάλειψη της βάσης Ιντσιρλίκ
από τις γερμανικές δυνάμεις, οι
οποίες μετεγκαθίστανται στην
Ιορδανία, λόγω των εμποδίων που
έχει θέσει η Αγκυρα.

Το κλίμα είναι τεταμένο και στις
αμερικανοτουρκικές σχέσεις. Λίγο
μετά την ανακοίνωση ότι η Αγκυρα
θα προμηθευτεί το πιο προηγμένο
ρωσικό αντιπυραυλικό σύστημα
(4 συστοιχίες ρωσικών S-400 SAM),
το χάσμα διευρύνθηκε ακόμη πε-
ρισσότερο με την αποκάλυψη πλη-
ροφοριών που οι ΗΠΑ θεωρούν
άκρως ευαίσθητες. Ο αναλυτής
του Ατλαντικού Συμβουλίου της
Ουάσιγκτον, Ααρον Στάιν, εκτιμά
ότι η δημοσίευση των θέσεων και
της δύναμης του κάθε αμερικανι-
κού στρατοπέδου αποτελεί ένδειξη
της τουρκικής ενόχλησης για τη
συμμαχία της Ουάσιγκτον με τους
Κούρδους.

«Οι ΗΠΑ παίρνουν πολύ σοβαρά
την προστασία των στρατευμάτων
τους», παρατήρησε ο Στάιν. «Η
τουρκική κυβέρνηση το γνωρίζει
και παρ’ όλα αυτά αποφάσισε να
δημοσιοποιήσει τις θέσεις των
αμερικανικών βάσεων στη Συρία.
Δύσκολα μπορεί αυτό να θεωρηθεί
ως κάτι διαφορετικό από ένα “άντε
και...”».

REUTERS, BLOOMBERG, A.P.

Η σύλληψη ενός ακόμη Γερμανού πολίτη προκάλεσε τη διαμαρτυρία του
Γερμανού υπουργού Εξωτερικών κ. Ζίγκμαρ Γκάμπριελ προς την Τουρκία.

Ενταση στις σχέσεις Τουρκίας με Γερμανία, ΗΠΑ

<<<<<<<

Ταξιδιωτική προειδο-
ποίηση από το Βερολίνο
μετά τη νέα σύλληψη
Γερμανού πολίτη.

Του JEREMY W. PETERS
THE NEW YORK TIMES

Η πορεία έμοιαζε ευθύγραμμη για
μια ρεπουμπλικανική κυβέρνηση
που διαθέτει ρεπουμπλικανική
πλειοψηφία και στα δύο σώματα
του Κογκρέσου: να προωθήσει
νομοσχέδια βάσει των συντηρη-
τικής λογικής προτεραιοτήτων
της. Ωστόσο η αποτυχία των Ρε-
πουμπλικανών να περάσουν από
τη Γερουσία το κρίσιμο νομοσχέ-
διο για την ανάκληση της μεταρ-
ρύθμισης Ομπάμα στην ασφάλιση
υγείας (Obamacare), την εβδομάδα
που πέρασε, αποτέλεσε τη μεγα-
λύτερη, μέχρι στιγμής, αποτυχία
τους. Τα τολμηρά σχέδια για μια
εφ’ όλης της ύλης συντηρητική
μεταρρύθμιση έδωσαν τη θέση
τους στο θλιβερό θέαμα των εσω-
κομματικών διαιρέσεων, της δυσ-

λειτουργίας και της παράλυσης.
Ισχυροί συντηρητικοί κύκλοι,

που βοήθησαν τους Ρεπουμπλι-
κανούς να αποκτήσουν τον έλεγχο
της Ουάσιγκτον και ξόδεψαν πολ-
λά χρήματα, όπως και πολιτικό
κεφάλαιο, υποστηρίζοντας μια
συντηρητική αλλαγή στην ασφά-
λιση υγείας, τώρα ανησυχούν ότι
η παράλυση του νομοθετικού έρ-
γου του κόμματος μπορεί να του
κοστίσει ακριβά στις εκλογές του
ερχόμενου χρόνου για το Κογκρέ-
σο. Υπό αυτό το πρίσμα, ξεκινούν
μια επιθετική και ακριβή καμπάνια
υπέρ της μείωσης των φόρων, μιας
άλλης βασικής εξαγγελίας των Ρε-
πουμπλικανών και ίσως την τε-
λευταία ευκαιρία τους προτού υπο-
στούν την τιμωρία από τους ψη-
φοφόρους.

«Η φορολογική μεταρρύθμιση
αντιπροσωπεύει την καλύτερη
ευκαιρία γρήγορης αποκατάστα-
σης της ενότητας των Ρεπουμπλι-
κανών», εκτιμά ο Τζέιμς Ντέιβις,
στέλεχος του οργανισμού Freedom

Partners, που επιβλέπει ένα δίκτυο
συντηρητικών οργανώσεων που
ιδρύθηκαν και χρηματοδοτούνται
από τους μεγαλοεπιχειρηματίες
Τσαρλς και Ντέιβιντ Κοχ. «Είναι
κρίσιμο να προωθηθεί φέτος, γιατί
του χρόνου θα είναι πιο δύσκολο»,
προσθέτει.

Η απογοήτευση των οπαδών
των Ρεπουμπλικανών για την απο-
τυχία των γερουσιαστών του κόμ-
ματος να καταργήσουν το Oba-
macare αποτέλεσε ανησυχητικό
οιωνό για το μέλλον ενός κόμματος

που ελέγχει όλους τους μηχανι-
σμούς εξουσίας στην Ουάσιγκτον,
αλλά δεν καταφέρνει να κυβερ-
νήσει τη χώρα.

Η αδυναμία παραγωγής κυβερ-
νητικού έργου είναι ιδιαίτερα προ-
βληματική για το Ρεπουμπλικανικό
Κόμμα, το οποίο θέλει να εμφα-
νίζεται ως πιο ικανό και αποτελε-
σματικό στον χειρισμό της κυβερ-
νητικής μηχανής. Είναι ακριβώς
η αποδοτικότητα, και όχι τόσο οι
κατηγορίες περί διαφθοράς ή περί
συνδιαλλαγής με τη Ρωσία, που

ανησυχεί τους ψηφοφόρους του
Ντόναλντ Τραμπ.

Εάν εμπεδωθεί η αίσθηση της
ανεπάρκειας, αυτό θα είναι ιδιαί-
τερα οδυνηρό για τον Αμερικανό
πρόεδρο, ο οποίος εμφανίζει εαυ-
τόν ως απαράμιλλο στην τέχνη
τού να λύνει προβλήματα και να
κλείνει συμφωνίες. Εναν πρόεδρο
που υποσχέθηκε στους ψηφοφό-
ρους του ότι υπό την ηγεσία του
η χώρα θα λειτουργεί τόσο αντα-
γωνιστικά ώστε «θα ζαλιστείτε και
θα κουραστείτε από τις τόσες νί-
κες». (Την Παρασκευή, μετά τις
διαδοχικές επικοινωνιακές ήττες,
ο Αμερικανός πρόεδρος υποχρέωσε
σε παραίτηση τον εκπρόσωπο Τύ-
που του Λευκού Οίκου Σον Σπάι-
σερ, και διόρισε διευθυντή επι-
κοινωνίας τον στενό του σύμμαχο,
Αντονι Σκαραμούτσι.) Αν και οι
συντηρητικοί πολίτες βρίσκουν
αρκετά πράγματα που τους ικα-
νοποιούν στα μέχρι στιγμής πε-
πραγμένα του προέδρου Τραμπ –
ένα Ανώτατο Δικαστήριο με σαφώς
συντηρητική πλειοψηφία, απαλ-
λαγή των επιχειρήσεων από σειρά
ελέγχων, απόσυρση από τη συμ-
φωνία του Παρισιού για την κλι-
ματική αλλαγή–, παραμένει γεγο-
νός ότι απέχει πολύ από το να εκ-
πληρώσει βασικές, προεκλογικές
δεσμεύσεις του. Σε κύριο άρθρο
της, την περασμένη Τετάρτη, η
Wall Street Journal περιέγραφε
τις περιπέτειες του νομοσχεδίου
για το Obamacare ως «μία από τις
μεγαλύτερες πολιτικές αποτυχίες
στην πρόσφατη ιστορία των ΗΠΑ».
Μάλιστα, η διεύθυνση της εφη-
μερίδας έφτασε τόσο μακριά ώστε
να υιοθετήσει εκκλήσεις για αν-
τικατάσταση των Ρεπουμπλικανών
γερουσιαστών που αντιτάχθηκαν
στο νομοσχέδιο. Παρ’ όλα αυτά,
το να ποντάρει κανείς πάνω στο
υπό διαμόρφωση νομοσχέδιο για
τη φορολογική μεταρρύθμιση, εν
είδει εφαλτηρίου για τη δυναμική
επιστροφή του Ρεπουμπλικανικού
Κόμματος, δεν μοιάζει με ασφαλές
στοίχημα. Το φορολογικό δεν συγ-
κινεί όσο η αλλαγή στον τομέα της
υγείας, όπου υπήρχε μια φιγούρα
που προσφερόταν για δαιμονοποί-
ηση στα μάτια των Συντηρητικών,
ο Μπαράκ Ομπάμα. Επιπλέον, οι
Δημοκρατικοί θα έχουν τη δυνα-
τότητα να επιτεθούν, καταλογί-
ζοντας στην ηγεσία των Ρεπουμ-
πλικανών ότι προσφέρει δώρα
στους πλουσιότερους.

<<<<<<

Τώρα ξεκινάει μια
επιθε τική και ακριβή
καμπάνια υπέρ της 
μείωσης των φόρων, 
τελευταία ίσως ευκαιρία
για τους Ρεπουμπλικα-
νούς πριν από τις εκλο-
γές για το Κογκρέσο.

Φιάσκο Τραμπ στον νόμο
για ανάκληση του Obamacare
Οι Ρεπουμπλικανοί ελέγχουν την Ουάσιγκτον αλλά αδυνατούν να κυβερνήσουν

Τελευταίο επεισόδιο των εσωκομματικών διαιρέσεων, της δυσλειτουργίας
και της παράλυσης που εμφανίζει η κυβέρνηση Τραμπ, ήταν την Παρα-
σκευή, και ύστερα από διαδοχικές επικοινωνιακές ήττες, ο εξαναγκασμός
σε παραίτηση του εκπροσώπου Τύπου του Λευκού Οίκου Σον Σπάισερ.
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Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Αντίθετα με τον μεγάλο γρίφο των
πάγων της Ανταρκτικής, οι εξελίξεις
στον Αρκτικό Ωκεανό ακολουθούν
γραμμική πορεία. Η μέση έκταση
των πάγων του Αρκτικού Ωκεανού
μειώνεται κατά 13% κάθε 10 χρόνια.
Με αυτό τον ρυθμό, το 2030 δεν
θα υπάρχουν πάγοι τους καλοκαι-
ρινούς μήνες. Στην καλύτερη πε-
ρίπτωση, αν οι κυβερνήσεις απο-
φασίσουν να περιορίσουν αύριο
τις εκπομπές ρύπων που εντείνουν
το φαινόμενο του θερμοκηπίου,
μπορεί να σωθούν το πολύ 3 εκα-
τομμύρια τετραγωνικά χιλιόμετρα
καλοκαιρινών πάγων, δηλαδή η μι-
σή έκταση από αυτή που υπήρχε
έως τη δεκαετία του 1970. Αλλά οι
ελπίδες για κάτι τέτοιο εξανεμί-
ζονται, καθώς τα χρονικά περιθώρια
στενεύουν, ενώ τα μοντέλα συστη-
ματικά υποτιμούν την ταχύτητα
των αλλαγών και τείνουν να ανα-
θεωρούνται προς το χειρότερο.

«Τα καλοκαίρια χωρίς πάγο θα
μεταβάλουν δραματικά τα οικο-
συστήματα της Αρκτικής», σημει-
ώνει το περιοδικό Nature. «Η αλ-
λαγή θα γίνει αισθητή πέρα από
την περιοχή, πιέζοντας προς τα
πάνω την παγκόσμια θερμοκρασία
και επηρεάζοντας τη συμπεριφορά
του καιρού σε όλο τον κόσμο».
«Δεν μιλάμε μόνο για τις πολικές
αρκούδες και τις φώκιες», τονίζει
στο περιοδικό η Τζουλιέν Στροβ,
ειδική στον πάγο των θαλασσών
στο University College του Λον-
δίνου. «Είμαστε όλοι είδη που
εξαρτώνται από τον πάγο».

Θεωρητικά, ο πάγος θα μπορούσε

να επανεμφανισθεί στον Αρκτικό
Ωκεανό μερικές δεκαετίες αφού
σταματήσει η άνοδος της παγκό-
σμιας θερμοκρασίας (και αφού βέ-
βαια η τήξη του θα έχει πυροδο-
τήσει καταστροφικές αλλαγές στα
οικοσυστήματα που συντηρούν
την ανθρωπότητα). Θα μπορούσε
κανείς να παρομοιάσει τον Αρκτικό
Ωκεανό με νερό που θα αποκτήσει
ξανά μια κρούστα πάγου αν επι-
σκευαστεί η κατάψυξη.

Πολύ διαφορετικό είναι το τοπίο

στην Ανταρκτική, οι πάγοι της
οποίας έχουν μεγάλο πάχος, «πα-
τούν» κυρίως σε ξηρά και χρει-
άστηκαν χιλιετίες για να σχηματι-
σθούν. Η τήξη του παγοκαλύμματος
της Ανταρκτικής, αν συμβεί, θα εί-
ναι αμετάκλητη σε ορίζοντα χιλιε-
τιών. Αυτό είναι ένα από τα λίγα
πράγματα τα οποία είναι σε θέση
να πουν με βεβαιότητα οι επιστή-
μονες για την παγωμένη ήπειρο.
Κατά τα λοιπά, υπάρχουν σοβαρά
κενά στην επιστημονική γνώση,
γι’ αυτό και είναι πολύ δύσκολο να
εκτιμηθεί τι σημαίνει η σταδιακή
αποσύνθεση της παγοκρηπίδας
Λάρσεν C.

Η παγοκρηπίδα της Ανταρκτικής

είναι η παγωμένη θάλασσα που
περιβάλλει την παγωμένη ήπειρο.
Η έκτασή της παρουσιάζει ήπιες
διακυμάνσεις από τη δεκαετία του
1970, φθάνει στο απόγειο το 2014
και έκτοτε πραγματοποιεί, σε τρία
χρόνια, βουτιά συρρίκνωσης τόσο
έντονη όσο συρρικνώθηκαν οι πά-
γοι του Αρκτικού Ωκεανού σε τρεις
δεκαετίες.

Αν λυθεί το «φρένο»
Το ερώτημα αν παρακολουθούμε

ένα σημείο καμπής ή μία φυσική
διακύμανση δεν μπορεί να απαν-
τηθεί αν δεν υπάρξουν περισσότερα
στοιχεία από πολύ μεγαλύτερες
χρονικές περιόδους και αν δεν προ-
χωρήσει η έρευνα γύρω από τους
πολύπλοκους δυναμικούς και θερ-
μοδυναμικούς μηχανισμούς που
οριζούν τη συμπεριφορά της πα-
γοκρηπίδας.

Θα φανταζόταν κανείς ότι ίσως
το ζήτημα θα μπορούσε να ανεβεί
κάπως ψηλότερα στις διεθνείς προ-
τεραιότητες, μια και η παγοκρηπίδα
αποτελεί το «φρένο» που εμποδίζει
τα παγωμένα ποτάμια (παγετώνες)
της Ανταρκτικής να κινηθούν προς
τη θάλασσα. Αν η παγοκρηπίδα
της Ανταρκτικής τεμαχιστεί σε πα-
γόβουνα ή αν ο Βόρειος Παγωμένος
Ωκεανός λιώσει, η στάθμη των θα-
λασσών δεν θα μεταβληθεί. Ομως,
τα παγωμένα ποτάμια της Ανταρ-
κτικής (και, ακόμη πιο άμεσα, της
Γροιλανδίας) είναι ικανά να εισφέ-
ρουν γιγάντιους όγκους νέων υδά-
των στους ωκεανούς. Τότε οι πε-
ρισσότερες παράκτιες πόλεις και
όλες οι παραλίες απλώς θα σβη-
στούν από τον χάρτη.

Του ΓΚΟΥΝΤΡΑΜ ΒΟΛΦ*

Τι θα μείνει από την πρόσφατη συ-
νάντηση του G20 στο Αμβούργο,
πέρα από τις αναμνήσεις των επαί-
σχυντων επεισοδίων; Ηταν εντυ-
πωσιακή η επίδειξη ενότητας στα
πεδία του εμπορίου, της Αφρικής,
της ενδυνάμωσης των γυναικών
και πολλά άλλα θέματα. Αλλά το
G20 δεν ήταν ενωμένο στο θέμα
της κλιματικής αλλαγής, λόγω της
αποχώρησης των Ηνωμένων Πο-
λιτειών από τη συμφωνία του Πα-
ρισιού. Ωστόσο οι ΗΠΑ ανακοίνω-
σαν την επιθυμία τους να «μει-
ώσουν τις εκπομπές» και να βοη-
θήσουν άλλες χώρες «να κάνουν
χρήση ορυκτών καυσίμων με πιο
καθαρό και αποδοτικό τρόπο».

Οι πράξεις θα είναι πιο σημαν-
τικές από τις διακηρύξεις. Η υπό-
σχεση των ΗΠΑ να βοηθήσουν
φτωχότερες χώρες να στραφούν
σε μια λιγότερο ρυπογόνο χρήση
ορυκτών καυσίμων δεν πρέπει να
μείνει κενό γράμμα. Πολύ συχνά,
χώρες που έχουν ανάγκη επενδύ-
σεων σε βασικές υποδομές στρέ-
φονται σε φθηνότερες τεχνολογίες
του 20ού αιώνα, όπως τα ορυκτά
καύσιμα. Κάθε εργοστάσιο παρα-
γωγής ηλεκτρισμού που λειτουργεί
με άνθρακα, και το οποίο κατα-
σκευάζεται σήμερα, θα λειτουργεί
για 40 χρόνια, συντείνοντας στο
πρόβλημα της κλιματικής αλλαγής.
Καθώς εξαπλώνεται το φαινόμενο
της αστικοποίησης, είναι ζωτικής
σημασίας ερώτημα το μέγεθος του
ανθρακικού αποτυπώματος των
νέων πόλεων.

Αν το G20 θέλει να επιτευχθούν

οι κλιματικοί στόχοι του Παρισιού,
πρέπει να βοηθήσει τις αναπτυσ-
σόμενες χώρες να αποκτήσουν υπο-
δομές με μικρό ανθρακικό αποτύ-
πωμα. Ο ρόλος της Κίνας, ειδικότερα,
θα είναι θεμελιώδης. Η πρωτοβουλία
«Μία Ζώνη, Ενας Δρόμος» είναι σή-
μερα το μεγαλύτερο εγχείρημα κα-
τασκευής υποδομών στον κόσμο.
Ο σκοπός του είναι να διασυνδέσει
μεταξύ τους χώρες της Ασίας, της
Ευρώπης και της Αφρικής. Οι ανάγ-
κες πολλών από αυτές τις χώρες σε
υποδομές και οι τάσεις αστικοποί-

ησης που εμφανίζουν είναι τερά-
στιες. Συνεπώς η ενσωμάτωση μιας
πτυχής αειφορίας στην πρωτοβου-
λία «Μία Ζώνη, Ενας Δρόμος» θα
ήταν ένα σημαντικό βήμα για τη
μείωση των εκπομπών αερίων του
θερμοκηπίου.

Η Ε.Ε. και η Κίνα θα μπορούσαν
να συνεργαστούν στο πεδίο αυτό.
Η Ευρώπη διαθέτει προηγμένη τε-
χνολογία που μπορεί εύκολα να
αναπτυχθεί. Οι ευρωπαϊκές τρά-
πεζες, από την πλευρά τους, θα
μπορούσαν να ενδιαφερθούν για
τη χρηματοδότηση πράσινων επεν-
δύσεων. Η κοινή ηγεσία στην κα-
ταπολέμηση της κλιματικής αλλα-
γής από την Ε.Ε. και την Κίνα θα

μπορούσε να αλλάξει τους όρους
του παιχνιδιού για αυτό το μεγάλο
κινεζικό επενδυτικό εγχείρημα.

Το G20 έχει επίσης συνυπογρά-
ψει ένα «σύμφωνο με την Αφρική»,
στο οποίο θα έπρεπε επίσης να
δοθεί μια αειφόρος διάσταση. Η
Αφρική, με τον ταχύτατα αναπτυσ-
σόμενο πληθυσμό της, είναι μια
από τις ηπείρους όπου θα κριθεί
το μέλλον της κλιματικής αλλαγής.
Και στην περίπτωση αυτή, ο στόχος
πρέπει να είναι να αναπτυχθούν
οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας
καθώς χτίζονται οι υποδομές. Οι
χώρες του G20 πρέπει κι εδώ να
μετατρέψουν τις διακηρύξεις σε
πράξη. Κάποιες χώρες μπορεί να
δείξουν προτίμηση στα ορυκτά
καύσιμα. Ιδανικά, τα μέλη του G20
θα ενθαρρύνουν τις χώρες αυτές
να χρησιμοποιήσουν τις πιο απο-
δοτικές τεχνολογίες καύσης, με
τη συνδρομή των ΗΠΑ να είναι
κρίσιμη στο μέτωπο αυτό.

Το G20 αντιμετωπίζει τις ίδιες
προκλήσεις με όλα τα συμβαλλό-
μενα μέρη της συμφωνίας του Πα-
ρισιού: πώς να μετατρέψει τις δε-
σμεύσεις σε συγκεκριμένες δράσεις.
Η ανάγκη για δράση δεν είναι που-
θενά αλλού πιο επείγουσα από ό,τι
στο μέτωπο της κλιματικής αλλαγής.
Αν δοθεί προτεραιότητα στην αει-
φορία στο πλαίσιο της πρωτοβου-
λίας «Μία Ζώνη, Ενας Δρόμος» και
του «συμφώνου για την Αφρική»,
θα είναι μια εξέλιξη υπέρτατης ση-
μασίας για την επίτευξη των κλι-
ματικών μας στόχων.

* Ο κ. Γκούντραμ Βολφ είναι διευθυντής
του Ινστιτούτου Bruegel στις Βρυξέλλες.

Σε τι διαφέρει ο Αρκτικός Ωκεανός Οι δεσμεύσεις του G20 για το κλίμα

<<<<<<

Θεωρητικά, ο πάγος εκεί
θα μπορούσε να επανεμ-
φανισθεί μερικές δεκαε-
τίες αφότου σταματήσει
η άνοδος της παγκό-
σμιας θερμοκρασίας.

<<<<<<

Γιατί είναι θεμελιώδες
οι αναπτυσσόμενες 
χώρες να αποκτήσουν 
υποδομές με 
μικρό ανθρακικό 
αποτύπωμα.

Bρισκόμαστε άραγε μπροστά στην
έμπρακτη απόδειξη της κλιματικής
αλλαγής; Ενα από τα μεγαλύτερα
παγόβουνα που έχουν καταγραφεί
στην Ιστορία αποκολλήθηκε από
την παγοκρηπίδα της Ανταρκτικής,
όπως ανακοίνωσαν πριν από μερικές
ημέρες οι επιστήμονες, δημιουργών-
τας βάσιμο κίνδυνο για τη ναυσιπλοΐα
στην περιοχή.

Το παγόβουνο, με βάρος που ξε-
περνά το ένα τρισεκατομμύριο τό-
νους και έκταση πάνω από 5.800 τε-
τραγωνικά χιλιόμετρα, αποκολλή-
θηκε από την παγοκρηπίδα Λάρσεν
C στην Ανταρκτική, από τις 10 Ιου-
λίου μέχρι και τις 12 Ιουλίου, όπως
ανακοίνωσαν οι επιστήμονες του
πανεπιστημίου του Σουάνσι και η
Βρετανική Επιθεώρηση της Ανταρ-
κτικής. Το παγόβουνο, το οποίο στην
πραγματικότητα έχει την έκταση
της πολιτείας του Ντελαγουέρ ή του

ινδονησιακού νησιού Μπαλί, βρι-
σκόταν στα πρόθυρα της αποκόλ-
λησης από την παγοκρηπίδα επί αρ-
κετούς μήνες. Κατά τη διάρκεια του
χειμώνα στην Ανταρκτική οι επι-
στήμονες παρακολουθούσαν την
εξέλιξη του ρήγματος στην παγο-
κρηπίδα, χρησιμοποιώντας δορυ-
φόρους της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας
Διαστήματος.

«Το παγόβουνο αυτό είναι το με-
γαλύτερο που κατεγράφη και η εξέ-
λιξή του από εδώ και πέρα είναι
αβέβαιη» δήλωσε ο Αντριαν Λιούκ-
μαν, καθηγητής του πανεπιστημίου
Σουάνσι και επικεφαλής ερευνητής
του προγράμματος «Μίδας», το
οποίο παρακολουθεί τις εξελίξεις
στην παγοκρηπίδα. Ο καθηγητής
Λιούκμαν δεν θέλησε να δώσει πολ-
λές πληροφορίες για το μέλλον του
παγόβουνου, τονίζοντας ωστόσο
ότι μπορεί να κατακερματιστεί και
να παραμείνει στην περιοχή επί
δεκαετίες ή ακόμα και κάποια κομ-
μάτια του να μετακινηθούν προς
πιο θερμά ύδατα. Αυτό που αποτελεί
βεβαιότητα είναι ότι το παγόβουνο
ενισχύει τους φόβους για τη ναυ-
σιπλοΐα. Παρότι η περιοχή βρίσκε-
ται μακριά από τους δρόμους της

ναυσιπλοΐας, πολλά μεγάλα υπε-
ρωκεάνια επισκέπτονται τα νερά
από τη Νότια Αμερική.

Οι παγοκρηπίδες Λάρσεν Α και
Β κατέρρευσαν κατά το 1995 και
το 2002 αντιστοίχως. «Αυτό είχε
ως συνέπεια τη δραματική επιτά-
χυνση των παγετώνων, με αποτέ-
λεσμα πολύ μεγάλες ποσότητες πά-
γου να καταλήγουν στη θάλασσα
και να συμβάλουν στην αύξηση της
στάθμης των θαλασσών» λέει ο ει-
δικός και επικεφαλής της Βρετανι-

κής Επιθεώρησης Ανταρκτικής Ντέι-
βιντ Βον. Αξίζει να σημειωθεί ότι
οι επιστήμονες δεν πιστεύουν ότι
η αποκοπή μεγάλων παγόβουνων
από την Ανταρκτική είναι προϊόν
της κλιματικής αλλαγής λόγω της
ανθρώπινης δραστηριότητας. Τέτοια
περιστατικά, αντιθέτως, είναι σχε-
τικά συχνά. Επίσης, ο δρ Λιούκμαν
παρατήρησε ότι μελλοντικά πιθανώς
να υπάρξουν παρόμοια περιστατικά
που θα καταλήξουν στην κατάρ-
ρευση της παγοκρηπίδας, χωρίς,

ωστόσο, κάτι τέτοιο να είναι βέβαιο.
Τι θα απογίνει το πελώριο παγό-

βουνο παραμένει ένα δυσεπίλυτο
μυστήριο αλλά, όπως λένε οι ερευ-
νητές, μέχρι αυτή τη στιγμή συμ-
περιφέρεται όπως κάποιος θα πε-
ρίμενε. Σύμφωνα με τις διατυπω-
μένες θεωρίες, το παγόβουνο θα
έπρεπε να μετακινηθεί ωθούμενο
από τους ανέμους προς τη Θάλασσα
Ουεντέλ, σπρώχνοντας νερά στην
ακτή. Ωστόσο, φαινόμενα που έχουν
να κάνουν με την περιστροφή της

Γης θα κρατήσουν το παγόβουνο
σε σχετικά μικρή απόσταση από
την παγοκρηπίδα και την άκρη της
Ανταρκτικής. Οπως φαίνεται από
τις δορυφορικές φωτογραφίες, ένα
πολύ μεγάλο κομμάτι «ταχέος πά-
γου» που ήταν κολλημένο πάνω στο
παγόβουνο έσπασε. Αυτός ο «ταχύς
πάγος» είναι πολύ λεπτότερος από
τον κύριο όγκο του παγόβουνου με
πάχος που δεν ξεπερνά τα λίγα μέ-
τρα, ενώ το παγόβουνο έχει πάχος
200 και πλέον μέτρων.

Πρόσφατα, οι Τόμας Ράκαου και
οι συνεργάτες του στο Ινστιτούτο
Αλφρεντ Βένεγκερ του Κέντρου Πο-
λικών και Θαλάσσιων Ερευνών Χέλμ-
χολτζ δημοσίευσαν έρευνα σχετικά
με το πώς παρασύρονται τα παγό-
βουνα στα νερά της Ανταρκτικής,
λαμβάνοντας υπόψη τους διαφορε-
τικούς παράγοντες που επιδρούν
πάνω σε μικρά αλλά και μεγαλύτερα
αντικείμενα. Οπως λένε οι ερευνητές,
τα παγόβουνα κινούνται σε τέσσερις
διαφορετικούς δρόμους που εξαρ-
τώνται από την προέλευσή τους. Το
Α 68, όπως ονομάζεται το μεγάλο
παγόβουνο, σύμφωνα με τους ειδι-
κούς θα κινηθεί προς την ανατολική
ακτή της χερσονήσου της Ανταρ-
κτικής, μέσω της θάλασσας Ουεντέλ
προς τον Ατλαντικό.

«Κατά πάσα πιθανότητα το πα-
γόβουνο θα ακολουθήσει τον βο-
ρειοανατολικό δρόμο και θα κινηθεί
προς τη νότια Τζόρτζια ή τα νησιά
Νότια Σάντουϊτς» τόνισε ο δρ Ρά-
καου μιλώντας στο BBC. «Θα είναι,
ωστόσο, εξαιρετικά ενδιαφέρον να
δούμε αν το παγόβουνο θα κινηθεί
όπως αναμένεται ή θα μείνει στά-
σιμο, καθώς κάτι τέτοιο θα μας επι-
τρέψει να επαληθεύσουμε τα πρό-
τυπα που έχουμε κατασκευάσει»

REUTERS, A.P.

Ο γίγαντας των πάγων λιώνει σιγά σιγά
Το παγόβουνο που αποκολλήθηκε από την παγοκρηπίδα Λάρσεν C στην Ανταρκτική έχει έκταση όση και το Μπαλί της Ινδονησίας

<<<<<<

Προς το παρόν, αυτό 
που αποτελεί βεβαιότητα
είναι ότι το παγόβουνο
αποτελεί κίνδυνο 
για τη ναυσιπλοΐα.

H παγοκρηπίδα Λάρσεν C, όπως
και τα δύο μικρότερα κομμάτια
που κατέρρευσαν στο παρελθόν,
δεν είχε πολύ πάγο στην ξηρά
και έτσι δεν αναμένεται να συμ-
βάλει σημαντικά στην αύξηση
της στάθμης των υδάτων. Ωστό-
σο, σε άλλες τοποθεσίες της Αν-
ταρκτικής, αντίστοιχες δομές
έχουν πάρα πολύ μεγάλες ποσό-
τητες πάγου στην ξηρά και δια-
τυπώνονται φόβοι ότι η πιθανή
κατάρρευσή τους θα μπορούσε
να προωθήσει στους ωκεανούς
τέτοιες ποσότητες πάγου που θα
επέφεραν αύξηση της στάθμης
των υδάτων κατά πολλά μέτρα.
Πόσο γρήγορα θα συμβεί κάτι
τέτοιο δεν είναι σαφές.
Κατά τα τέλη του εικοστού αι-
ώνα η Χερσόνησος της Ανταρ-
κτικής, που απλώνεται από την
Ανταρκτική και δείχνει προς τη
Νότια Αμερική, αποτέλεσε ένα
από τα σημεία του κόσμου που
παρουσίασαν τη μεγαλύτερη
αύξηση της μέσης θερμοκρα-
σίας. Πρόκειται για ένα μέρος
του κόσμου που πραγματικά
πλήττεται από την κλιματική αλ-
λαγή. Οπως επισημαίνουν οι ει-
δικοί, παρά το γεγονός ότι η αύ-
ξηση της θερμοκρασίας έχει τε-
λευταία ανακοπεί και πιθανώς
να έχει αντιστραφεί και λίγο το
φαινόμενο, οι επιστήμονες εξα-
κολουθούν να διατυπώνουν
τους φόβους τους για την άνοδο
της θερμοκρασίας.
Κάποιοι κλιματολόγοι αποδί-
δουν την αύξηση της θερμο-
κρασίας στην Ανταρκτική στην
κλιματική αλλαγή που είναι συ-
νέπεια της ανθρώπινης δρα-
στηριότητας, ενώ άλλοι μιλούν
για ένα φυσικό φαινόμενο και
σημειώνουν πως ανέκαθεν
«έσπαζαν» παγόβουνα από τις
παγοκρηπίδες. 
Ωστόσο, όλες οι ομάδες των επι-
στημόνων σημειώνουν ότι αυτό
που βλέπουμε να συντελείται
τώρα μπορεί να είναι απλά μια
πρόγευση του τι πρόκειται να
συμβεί στο κύριο κομμάτι της
Ανταρκτικής αν εξακολουθή-
σουν η άνοδος της θερμοκρα-
σίας και η κλιματική αλλαγή.

Η θερμοκρασία
στην Ανταρκτική

Καθ’ όλη τη διάρκεια του χειμώνα, οι επιστήμονες παρακολουθούσαν την εξέλιξη του ρήγματος στην παγοκρηπίδα Λάρ-
σεν C (η φωτογραφία είναι του Νοεμβρίου 2016).

Tο 2030 δεν θα υπάρχουν πάγοι τους καλοκαιρινούς μήνες στον Αρκτικό Ωκεα-
νό, αφού η μέση έκτασή τους μειώνεται κατά 13% κάθε 10 χρόνια.

Μετά την κατάρρευση των Λάρσεν Α και Β, βρίσκεται σε σταδιακή αποσύν-
θεση και η παγοκρηπίδα Λάρσεν C στην Ανταρκτική (φωτ.).
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Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

«Είναι μια κωμόπολη... θα έλεγα.
Μερικά σπίτια είναι ξύλινα, τα πιο
“καλά”. Αλλά έχει και πολλές πα-
ράγκες από διάφορα υλικά», περι-
γράφει ο ιερέας Αντώνης Μουτιάμ-
πα την περιοχή όπου μένει στην
Ουγκάντα. Εκεί έχει φτιάξει –με
τη συνεργασία πολλών άλλων αν-
θρώπων, όπως διευκρινίζει– την
ορθόδοξη ενορία «Παμμακάριστος»,
που περιλαμβάνει κοιτώνες φιλο-
ξενίας, σχολείο δημοτικό και γυ-
μνάσιο, ένα Κέντρο Υγείας.

Πάνω από 1.200 παιδιά από φτω-
χές οικογένειες, κάποια μάλιστα χω-
ρίς οικογένεια, βρίσκουν φροντίδα,
φαγητό αλλά και μόρφωση. «Κυρίως
μόρφωση», τονίζει. Γιατί αυτό είναι
που μπορεί να κάνει τη διαφορά:
«Πρέπει ο νους του ανθρώπου να
μάθει για να μπορεί να καταλάβει
και να προχωρήσει. Η μόρφωση σου
δίνει τα κλειδιά να καταλάβεις την
ύπαρξή σου, να συνειδητοποιήσεις
ότι δεν είσαι κάρο να σε πηγαίνει
όπου θέλει ο άλλος», λέει ο παπα-
Αντώνης. «Και βέβαια χρειάζεται
δουλειά. Ολόκληρα χωριά με νέους
κάθονται χωρίς να έχουν τίποτα να
κάνουν», εξηγεί.

Γι’ αυτό και το επόμενο σχέδιο
της ιεραποστολής, που δραστηριο-
ποιείται στην Ουγκάντα τα τελευταία
15 χρόνια, είναι η δημιουργία μιας
τεχνικής σχολής και η οργάνωση
της καλλιέργειας καφέ. «Χρειαζόμα-
στε ξυλουργικά μηχανήματα για τα
αγόρια και ραπτομηχανές για τα κο-
ρίτσια. Εχουμε γη, μπορούμε να καλ-
λιεργούμε καφέ, αλλά χρειαζόμαστε
ανθρώπους να ξέρουν πώς να εξά-
γουμε καφέ», λέει ο παπα-Αντώνης.

Με τον παπα-Αντώνη συναντη-
θήκαμε στην Αθήνα. Ο ίδιος, η πα-
παδιά Χαριτίνη και τα έξι παιδιά
τους, από 25 έως 8 χρόνων, βρίσκον-
ταν για λίγες ημέρες στην πόλη.
«Εχω πολλούς φίλους εδώ, κουμπά-
ρους, και όλο και κάποιος μου κάνει
την τιμή να τον παντρέψω. Εχω ελ-
ληνική ιθαγένεια», εξηγεί τον βαθύ
δεσμό του με τη χώρα όπου σπού-
δασε και έζησε για περισσότερα από
20 χρόνια.

Ο Αντώνης Μουτιάμπα, σήμερα
56 χρόνων, γεννήθηκε στην Ουγ-
κάντα, στο Μόντε συγκεκριμένα, και
ανατράφηκε από τη Μυροφόρα, «τη

γιαγιά μου, που ήταν μια από τις πρώ-
τες ορθόδοξες γυναίκες στην Ουγ-
κάντα και μεγάλωσε εμένα και τρία
από τα αδέλφια μου». Μέχρι τα δε-
καέξι του, οπότε οι δύο ορθόδοξες
ενορίες στην Ουγκάντα και την Κρήτη
συνεννοήθηκαν να έρθει ο Μουτιάμ-
πα να σπουδάσει στην Ελλάδα. «Πρώ-
τη φορά φόρεσα παπούτσια στη ζωή
μου όταν ανέβηκα στο αεροπλάνο
για την Ελλάδα», διηγείται.

Φοβόταν γι’ αυτό το μακρινό τα-
ξίδι; «Ημουν δεκαέξι χρόνων και
είχα την ευκαιρία να ανεβώ στο αε-
ροπλάνο και να φύγω. Ημουν εν-
θουσιασμένος. Δεν φοβόμουν τί-
ποτα».

Στην Κρήτη τελείωσε το σχολείο
και μετά σπούδασε στη Γεωπονική
Σχολή στην Αθήνα. Ομως αποφάσισε
να γίνει ιερέας. «Ημουν τυχερός.
Εζησα με έναν άγιο άνθρωπο, τον
μητροπολίτη Κισάμου και Σελήνου,
Ειρηναίο – πάνε τρία χρόνια τώρα
που εκοιμήθη. Είναι πολύ δύσκολο
να περιγράψω το δώρο που μου έκα-
νε αυτός ο άνθρωπος». Εζησε στην
Ελλάδα 25 χρόνια, παντρεύτηκε τη

γυναίκα του και έκανε τα μισά από
τα έξι παιδιά του. Μαζί με τη γλώσσα
και τις σπουδές, έμαθε και άλλα,
πολύ σημαντικά πράγματα. «Εμαθα
και τη λέξη “όχι”. Στην Ουγκάντα,
μας μαθαίνουν να λέμε μόνο “ναι”.
Δεν μιλάς με άνθρωπο, μόνο με αφεν-
τικό».

Ωσπου στα 41 του χρόνια η Εκ-
κλησία τού ζήτησε να επιστρέψει
στην Ουγκάντα για να προσφέρει
ιεραποστολικό και φιλανθρωπικό
έργο. Και γύρισε πίσω.

Πώς ήταν η επιστροφή; «Δύσκολη,
ας μη λέμε μεγάλα λόγια. Αλλά το
πόσο δύσκολη, έχει σχέση με το τι
ζητάς και πόσο εκτιμάς αυτό που
έχεις».

Ο μητροπολίτης Ιωνάς στηρίζει
επίσης όλη την προσπάθεια. «Ευ-
χαριστούμε πολύ όσους μας βοηθάνε,
στηριζόμαστε μόνο σε αυτούς. Για
παράδειγμα, κάθε παιδί που πηγαίνει
σχολείο πρέπει να πληρώνει 200 ευ-
ρώ τον χρόνο. Στην Ουγκάντα η εκ-
παίδευση είναι ιδιωτική. Ιδιώτες
από την Ελλάδα δίνουν πολλά χρή-
ματα και βοήθεια».

«Και η Ελλάδα πώς σας μοιάζει,
έχει αλλάξει από τότε που ζούσατε
εδώ;», ρωτάω. «Οι άνθρωποι είναι
πιο θυμωμένοι. Αλλά και πάλι για
εμάς η Ελλάδα είναι παράδεισος.
Εσείς σκέφτεστε ότι έχει πέσει ο
πήχυς, για εμάς δεν υπάρχει καν
πήχυς». Ποιο είναι το πιο δύσκολο
σε αυτά που κάνετε, στην Ουγκάντα;
«Οταν πρέπει να διαλέξεις, όταν
χρειάζεται να διώξεις ένα παιδί γιατί
δεν έχεις θέση...». Και πώς το αντι-
μετωπίζετε; «Σκέφτομαι, ας αλλάξω
τώρα αυτά που μπορώ. Και προσπα-
θώ την επόμενη μέρα να μπορώ πε-
ρισσότερα».

«Στην Ελλάδα έμαθα και τη λέξη
“όχι”. Στην Ουγκάντα μας μαθαίνουν
να λέμε μόνο “ναι”. Δεν μιλάς με άν-
θρωπο, μόνο με αφεντικό», λέει ο ιε-
ρέας Αντώνης Μουτιάμπα.

«Εδώ τα παιδιά μορφώνονται,
γιατί αυτό κάνει τη διαφορά»
Μιλάει στην «Κ» ο ιερέας Αντώνης Μουτιάμπα, της ενορίας «Παμμακάριστος» στην Ουγκάντα

<<<<<<<

H ενορία «Παμμακάρι-
στος», περιλαμβάνει κοι-
τώνες φιλοξενίας, σχο-
λείο δημοτικό και γυμνά-
σιο και Κέντρο Υγείας.

Δύο από τις μεγαλύτερες ιστο-
σελίδες του «σκοτεινού» Διαδι-
κτύου, το AlphaBay και το Hansa,
ετέθησαν εκτός λειτουργίας έπει-
τα από διεθνείς έρευνες. Οι δύο
ιστοσελίδες συνδέονταν με το
εμπόριο παράνομων αντικειμέ-
νων, όπως ναρκωτικά, όπλα, κα-
κόβουλο λογισμικό και κλεμμένα
δεδομένα. Σύμφωνα με σχετική
ανακοίνωση που εξέδωσε η Eu-
ropol, στο AlplaBay,ήταν κατα-
χωρισμένα τουλάχιστον 250.000
ναρκωτικά και άλλες τοξικές ου-
σίες.

«Οι λαθρέμποροι ναρκωτικών
και άλλοι εγκληματίες δέχθηκαν
σήμερα μεγάλο πλήγμα», δήλωσε
ο εκτελεστικός διευθυντής της
Europol Ρομπ Γουέινραϊτ.

Οπως αναφέρει σε δημοσίευμά
του το βρετανικό ειδησεογρα-
φικό δίκτυο BBC, η λειτουργία
του AlphaBay είχε σταματήσει
από τις αρχές του Ιουλίου, αυ-
ξάνοντας τις υποψίες μεταξύ των
χρηστών ότι είχε να κάνει με τις
αρχές επιβολής του νόμου.

«Γνωρίζουμε ότι πολλοί Αμε-
ρικανοί έχουν χάσει τη ζωή τους
από ναρκωτικά που είχαν αγο-
ράσει από το AlphaBay», δήλωσε
ο υπουργός Δικαιοσύνης των
ΗΠΑ, Τζεφ Σέσιονς. «Ενα από
τα θύματα ήταν ένα κορίτσι μόλις
18 ετών, η οποία τον Φεβρουάριο
πέθανε από υπερβολική δόση
ενός ισχυρού συνθετικού οπι-
οειδούς που είχε αγοράσει από
το AlphaBay». Ο ίδιος είπε επίσης
ότι την ίδια τραγική μοίρα είχε
και ένα παιδί μόλις 13 ετών.

Ο Σέσιονς προειδοποίησε τους
εγκληματίες ότι δεν μπορούν να
κρυφτούν από τις Αρχές, συνε-
χίζοντας τις παράνομες δραστη-
ριότητές τους στο «σκοτεινό»
Διαδίκτυο. «Δεν μπορείτε να κρυ-
φτείτε. Θα σας ανακαλύψουμε»,
τόνισε ο ίδιος. Σε ανακοίνωσή
του το υπουργείο Δικαιοσύνης

των ΗΠΑ αναφέρει ότι μεταξύ
των παράνομων ναρκωτικών που
διατίθενται στο AlphaBay είναι
η ηρωίνη και η φαιντανύλη. Τις
έρευνες διεξήγαγε το FBI σε συ-
νεργασία με την αμερικανική
υπηρεσία δίωξης ναρκωτικών
και τις ολλανδικές αστυνομικές
αρχές. Στις έρευνες συμμετείχαν
επίσης η Μεγάλη Βρετανία, η
Γαλλία και η Λιθουανία.

Η ολλανδική αστυνομία άρχισε
να ασχολείται με την ιστοσελίδα
Hansa στις 20 Ιουνίου, αφού συ-
νελήφθησαν δύο άνδρες στη
Γερμανία και κατασχέθηκαν και
κάποιοι διακομιστές σε Γερμανία,
Ολλανδία και Λιθουανία. Αυτό
επέτρεψε να παρακολουθούνται
κατά τον καλύτερο τρόπο οι εγ-
κληματικές δραστηριότητες στην
πλατφόρμα μέχρι που τελικά
έκλεισε οριστικά ένα μήνα αρ-
γότερα.

Κλείσιμο σελίδων στο
«σκοτεινό» Διαδίκτυο

Οι μεγαλύτερες ιστοσελίδες του
σκοτεινού Διαδικτύου έκλεισαν
έπειτα από αστυνομική έρευνα.
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ΑΠΟΨΗ

ΤΟΥ ΕΦΡΑΙΜ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Είναι κάποιοι άνθρωποι που  ξεχω-
ρίζουν στο γήπεδο για το ταλέντο
τους. Αυτούς που βλέπεις και λες
από μέσα σου «μιλά της μπάλας».
Με το ελαφρύ άγγιγμα, την ωραία
ντρίμπλα και το ποδοσφαιρικό μυα-
λό τους μπορούν να κάνουν τα πάν-
τα. Ένας τέτοιος ήταν και ο Γκεόργ-
κι Χάτζι. Ο «Μαραντόντα των Καρ-
παθίων» (ένα από τα πολλά παρα-
τσούκλια του), χαρακτηρίστηκε ως
ένας από τους κορυφαίους επιθε-
τικούς μέσους της Ευρώπης. 

Τα θαύματα του Χάτζι
Δεν θα μπορούσε να μην κερδί-

σει αυτόν τον χαρακτηρισμό. Στα
14 του ο Γκεόργκι Χάτζι ξεκίνησε
την ποδοσφαιρική του καριέρα στη
Φαρούλ και μάλιστα από τότε ξε-
κίνησε να ξεχωρίζει στην ομάδα.
Ένα αμούστακο παιδί άφηνε στην
κυριολεξία με το στόμα ανοικτό
τους αντιπάλους. Και κάπως έτσι,
σε μόλις ηλικία 17 χρονών, άφησε
την Φαρούλ και πήρε το δρόμο προς
την Σπορτούλ. Τρία χρόνια έμεινε

εκεί και για ακόμη μια  φορά κέρδισε
το σεβασμό όλων. Σε 108 συμμε-
τοχές πέτυχε 58 τέρματα, μια ανα-
λογία που σε ποσοστό λέει πως ο
Χάτζι σκόραρε ανά δυο παιχνίδια
(!). Τα επιτεύγματά του δεν θα μπο-
ρούσαν να μην τραβήξουν το βλέμ-
μα ακόμη μεγαλύτερων συλλόγων.
Έτσι, η Στεάουα κινήθηκε για την
απόκτησή του, με τη διαφορά πως,
αρχικά, ο Χάτζι θα αγωνιζόταν μόνο
σε ένα παιχνίδι (ναι συμβόλαιο ενός
παιχνιδιού). Αυτό το παιχνίδι ήταν
ο τελικός του Σούπερ Καπ Ευρώπης,
στον οποίο μάλιστα ο Χάτζι σκόραρε
και έτσι η Στεάουα κέρδισε με 1-0
τη Ντιναμό Κιέβου. Μετά από αυτό
η Στεάουα κλείδωσε τον Χάτζι για
3 χρόνια. Τρία χρόνια γεμάτα επι-
τυχίες και μάλιστα, όχι μόνο τοπικές.
Σε τρία χρόνια λοιπόν, η Στεάουα
κατέκτησε 3 πρωταθλήματα, 3 κύ-
πελλα, ένα Σούπερ Καπ Ευρώπης

και έφτασε και μέχρι τον τελικό
των Πρωταθλητριών το 1989. Σε
97 συμμετοχές ο Χάτζι πέτυχε 76
τέρματα. Είχε γίνει μια μηχανή τερ-
μάτων και όχι μόνο. Το καλοκαίρι
του 1990 και μετά από το Παγκόσμιο
Κύπελλο της Ιταλίας, ο Χάτζι πήρε
μεταγραφή στη «Βασίλισσα της Ευ-
ρώπης», στην Ρεάλ Μαδρίτης, με
τους Ισπανούς να βγάζουν το εν-
τυπωσιακό για την εποχή ποσό των
4,3 εκατομμυρίων δολαρίων. Δυο
χρόνια έμεινε εκεί χωρίς όμως να
πετύχει κάτι το εντυπωσιακό και
έτσι το 1992 πήρε μια μεγάλη από-
φαση. Ο Χάτζι έβαλε την υπογραφή
του στην Ιταλική Μπρέσια η οποία
είχε μόλις υποβιβασθεί στην 2η κα-
τηγορία(!). 

Δυο χρόνια έμεινε στην Ιταλία
και αφού βοήθησε τη Μπρέσια να
ανέβει στα «σαλόνια» πήρε μετα-
γραφή στην άλλη υπερδύναμη της
Ισπανίας, την Μπαρτσελόνα. Ο Χάτζι
όμως είχε την ατυχία να είναι ένας
ποδοσφαιριστής με πολλούς και συ-
χνούς τραυματισμούς. Στην Μπαρ-
τσελόνα είχε μια σύντομη θητεία,
στην οποία κατέκτησε μόλις ένα
Σούπερ Καπ. Έτσι, το 1996 αποχώ-
ρησε για την Γαλατασαράι. Και κάπου
εκεί, ο Χάτζι έγινε και πάλι ο μάγος
της μπάλας που όλοι ήξεραν. Ο «Μα-
ραντόνα των Καρπαθίων» έκανε για
ακόμη μια φορά τα πάντα στο γή-
πεδο. Οδήγησε την Γαλατά σε 4 συ-
νεχή πρωταθλήματα και δυο κύπελ-
λα. Όμως το πιο σημαντικό ήταν
πως, το 2000 κατέκτησε το Κύπελλο
UEFA με αντίπαλο την Άρσεναλ,
όταν στα πέναλτι η ομάδα του Χάτζι
επικράτησε με 4-1. Ενώ, λίγο αργό-
τερα, σήκωσε και το Σούπερ Καπ
Ευρώπης καθώς η Γαλατά νίκησε
την Ρεάλ Μαδρίτης των Ραούλ, Φίγ-
κο, Ρομπέρτο Κάρλος και τόσων άλ-
λων με 2-1.

Ο Χάτζι υπήρξε αρχηγός και ηγέ-
της της Εθνικής Ρουμανίας σε τρία
Παγκόσμια Κύπελλα. Οδήγησε τους
Ρουμάνους στους «16» του Παγκο-
σμίου Κυπέλλου το 1990 αλλά και
στους «8» το 1994 αποκλείοντας
μάλιστα τότε την Αργεντινή του
Μαραντόνα(!). Ήταν ένας φυσικός
ηγέτης. Την καριέρα του όμως στην
Εθνική την έκλεισε με  αποβολή
(δεν ήταν μόνο ο Ζιντάν) αν και
ποτέ η  κάρτα αυτή δεν θα διαγράψει
τα όσα πέτυχε. Με 251 τέρματα σε
516 συμμετοχές στα διάφορα   πρω-
ταθλήματα και ακόμη 35 τέρματα
σε 125  συμμετοχές με την Εθνική
του, ο Χάτζι ήταν, είναι και θα είναι
ένας «Θρύλος» των γηπέδων. 

Ο Γκεόργκι
Χάτζι και 
το φιλόδοξο
πρότζεκτ του
Η αντίπαλος του ΑΠΟΕΛ, Βιτορούλ, 
βασίζεται στα νιάτα και στο ταλέντο

Το ταξίδι στην πιο αρχαία πόλη
Ο ΑΠΟΕΛ θα ταξιδέψει στην Κωνστάντζα για το παιχνίδι με την Βιτορούλ.
Ένας προορισμός ιδιαίτερος για τους φίλους της ομάδας. Η πιο αρχαία
πόλη της Ρουμανίας, η οποία μάλιστα βρέχεται από τη Μαύρη Θάλασσα.
Πολλά και ενδιαφέροντα τα στοιχεία της πόλης τόσο σε αρχιτεκτονική,
όσο και σε μουσεία και μνημεία. Όμως, πέραν αυτών, η Κωνστάντζα φη-
μίζεται για το καζίνο της και το υπέροχο τοπίο, το οποίο αποτελεί πόλο
έλξης των τουριστών ανά το παγκόσμιο. Μια πόλη με ενδιαφέρουσα νυ-
χτερινή ζωή και η οποία θα βαφτεί «πορτοκαλί» (όπως γίνεται άλλωστε
σε όλες τις πόλεις που ταξιδεύουν οι φίλοι του ΑΠΟΕΛ). Οι οπαδοί των
πρωταθλητών θα έχουν τη δυνατότητα να δουν την ομάδα τους, να γνω-
ρίσουν μια διαφορετική πόλη από αυτές που ταξιδεύουν συνήθως και να
κολυμπήσουν σε μερικές από τις καλύτερες παραλίες του κόσμου.

Κάποιοι άνθρωποι δεν μπορούν να
μείνουν μακριά από το ποδόσφαιρο.
Όταν το έχεις μέσα σου δύσκολα
φεύγεις και έτσι πολλοί είναι οι
«Θρύλοι» των γηπέδων που ψάχνουν
και μια εξίσου μεγάλη προπονητική
καριέρα. Από το 2001 μέχρι και το
2011, ο Χάτζι πέρασε από πολλές
ομάδες ως προπονητής. Εθνική Ρου-
μανίας, Γαλατασαράι, Στεάουα,
Μπουρσασπόρ και Τιμισοάρα. Από

το 2009, όμως, ξεκίνησε στην Κων-
στάντζα (πόλη που ξεκίνησε τη με-
γάλη του καριέρα) ένα διαφορετικό
πρότζεκτ. Ένα μοναδικό πρότζεκτ
βασισμένο στα νιάτα και στο τα-
λέντο. Ο Χάτζι, λοιπόν, δημιούργησε
την Βιτορούλ Κωνστάντζα. Πόνταρε
σε νεαρά ταλέντα και χρόνο με το
χρόνο ανέβηκε στην ιεραρχία της
ρουμάνικου ποδοσφαίρου. Τα «μωρά
του Χάτζι» έχουν κάνει άλματα προ-
όδου και σε μια περίοδο 8 χρόνων
έχουν καταφέρει να φθάσουν στην
κορυφή του ρουμάνικου ποδοσφαί-
ρου. Μάλιστα, από το 2011 και έπει-
τα, ο Χάτζι πέρα από ιδιοκτήτης
έγινε και προπονητής της Βιτορούλ.
Το 2011-12 ο Χάτζι οδήγησε τα «μω-
ρά» του στην πρώτη κατηγορία της
Ρουμανίας, ενώ το 2015-16 τερμάτισε
5η και βγήκε στην Ευρώπη. Εκεί,
η κλήρωση την έφερε απέναντι

στην Γκεντ Βελγίου όπου και απο-
κλείστηκε (0-0 και 0-5). Όμως, η
περσινή σεζόν ήταν πέρα για πέρα
επιτυχημένη. Σε μια μάχη για γερά
νεύρα, η Βιτορούλ Κωνστάντζα πήρε
το πρωτάθλημα. Και όταν λέμε γερά
νεύρα, αναφέρουμε μόνο πως το
πρωτάθλημα κρίθηκε στη διαφορά
τερμάτων και η Βιτορούλ κατάφερε
να ξεπεράσει την Στεάουα. Το πρό-
τζεκτ της Βιτορούλ λοιπόν, όπως
είπαμε, περιλαμβάνει μπόλικο τα-
λέντο και νιάτα. Είναι μια ομάδα με
μόλις τρεις ξένους ποδοσφαιριστές
και πολλούς Ρουμάνους κυρίως νε-
αρούς. Είναι η ομάδα με το χαμη-
λότερο μέσο όρο ηλικίας στη φετινή
διοργάνωση του Champions League.
Μάλιστα, το όραμα του Χάτζι ήρθε
και χωρίς πολλά λεφτά. Ένα μπάτζετ
14 εκατομμυρίων ευρώ... όχι για φέ-
τος αλλά γενικότερα. Τόσα έδωσε
ο Χάτζι για να κτίσει τις ακαδημίες
της ομάδας. Και το πέτυχε, δημι-
ούργησε μια ομάδα καθαρά από ακα-
δημίες και έκανε ίσως το πιο δύσκολο
επίτευγμα στην Ευρώπη, κατέκτησε
το πρωτάθλημα. Ο ίδιος πάντως, τό-
νισε πως το πρότζεκτ δεν θα αλλάξει
και οι ακαδημίες θα παραμείνουν
οι αιμοδότες της ομάδας. Βέβαια, τα
πλάνα των μάνατζερ άλλα είναι και
αυτό που μένει να δούμε είναι αν ο
Χάτζι θα αντέξει σε αυτή τη πίεση.
Βασισμένος στο ταλέντο, την όρεξη,
τη διάθεση αλλά και την στρωτή
τακτική χωρίς υπερβολές που πολλές
φορές εγκλωβίζουν τις ομάδες, η Βι-
τορούλ έδωσε όρκο να βάλει δύσκολα
στον ΑΠΟΕΛ. Η διαφορά των δυο
ομάδων είναι εκεί. Ο ΑΠΟΕΛ είναι
μια πιο έμπειρη και πιο ποιοτική
ομάδα που ξέρει από μεγάλα παι-
χνίδια. Ας μην ξεχνάμε και τη γνωστή
φράση «ο νέος είναι ωραίος αλλά ο
παλιός είναι αλλιώς».

Ιδιοκτήτης και προπονητής

<<<<<<<

Τα «μωρά του Χάτζι»
έχουν κάνει άλματα 
προόδου και σε μια 
περίοδο 8 χρόνων έχουν
καταφέρει να φθάσουν
στην κορυφή του ρουμά-
νικου ποδοσφαίρου.

<<<<<<<

Οδήγησε την Ρουμανία
στους «16» του Παγκο-
σμίου Κυπέλλου το 1990
αλλά και στους «8» 
το 1994 αποκλείοντας 
μάλιστα τότε την Αργε-
ντινή του Μαραντόνα.

Από το 2001 μέχρι και το 2011, ο Χάτζι πέρασε από πολλές ομάδες ως προπονη-
τής. Από το 2009, όμως, άρχισε στην Κωνστάντζα (πόλη που ξεκίνησε τη μεγά-
λη του καριέρα) ένα διαφορετικό πρότζεκτ, με τη δημιουργία της Βιτορούλ.

H Βιτορούλ Κωνστάντζα έχει μόλις τρεις ξένους ποδοσφαιριστές και είναι η ομάδα με το χαμηλότερο μέσο όρο ηλικίας στο φετινό Champions League. 

Ο ΑΠΟΕΛ ξεπέρασε το
εμπόδιο της νταμπλού-
χου Λουξεμβούργου
Ντούντελανζ και προκρί-
θηκε στον Γ’ προκριματι-
κό γύρο του Τσάμπιονς
Λιγκ. Νέος αντίπαλός
του η πρωταθλήτρια
Ρουμανίας Βιτορούλ με
τον χαμηλότερο μέσο
όρο ηλικίας στην κορυ-
φαία διασυλλογική διορ-

γάνωση!  Οι αναμετρήσεις του πρωταθλητή
μας με «τα (τρομερά) μωρά του Χάτζι» χω-
ρίς υπερβολή είναι τεράστιας σημασίας. Αν

οι γαλαζοκίτρινοι της Λευκωσίας προκρι-
θούν στα πλέι οφ του Τσάμπιονς Λιγκ θα πά-
ρουν από την ΟΥΕΦΑ 6.900.000 ευρώ, πο-
σό που πήραν και πέρσι όταν προκρίθηκαν
στον Γ’ προκριματικό επί της πρωταθλήτριας
Νορβηγίας Ρόζενποργκ έστω και αν στην
συνέχεια  αποκλείστηκαν από την Κοπεγχά-
γη στα πλέι οφ του Τσάμπιονς Λιγκ. Με αυτό
το ποσό εξασφαλίζεται οικονομικά ο ΑΠΟΕΛ
για τη νέα σεζόν 2017-2018. 
Την ερχόμενη Τετάρτη (σέντρα στις 21:00),
θα γίνει στην Κωνστάντζα, η πρώτη αναμέ-
τρηση. Κόντρα στα νιάτα, στον ενθουσιασμό
των Ρουμάνων ο ΑΠΟΕΛ έχει να αντιπαρα-
θέσει την τεράστια εμπειρία που απέκτησε

στα τελευταία χρόνια με τους μεγάλους
άθλους, αλλά και γενικότερα με τις παρα-
στάσεις που απέκτησε από τις συνεχιζόμε-
νες συμμετοχές του στην φάση των ομίλων,
εκεί που αγωνίζονται οι καλύτερες ομάδες
στην Ευρώπη. Η Βιτορούλ ιδρύθηκε πριν
από 10 χρόνια, αλλά είχε ραγδαία εξέλιξη
με ταλαντούχους νεαρούς παίκτες που δι-
ψούν για διακρίσεις. Είναι μόλις η δεύτερη
χρονιά που συμμετέχει στην Ευρώπη και
αυτό θα πρέπει να το εκμεταλλευτεί ο έμ-
πειρος πρωταθλητής μας και να εξασφαλί-
σει θέση για 5η συνεχόμενη χρονιά σε όμιλο
μιας εκ των δύο Ευρωπαϊκών διοργανώσε-
ων. Αυτό και αν αποτελεί κίνητρο και συνά-

μα πρόκληση για το Μάριο Μπέιν και τους
ποδοσφαιριστές του. 
Στους δύο αγώνες με την πρωταθλήτρια
Λουξεμβούργου, ο ΑΠΟΕΛ έδειξε αρκετές
αδυναμίες, αμυντικά και επιθετικά και για
να μπορέσει να εξασφαλίσει θέση στους
ομίλους θα πρέπει να παρουσιαστεί πάρα
πολύ βελτιωμένος κόντρα στους πολύ φιλό-
δοξους Ρουμάνους. Αν δεν καταφέρει να
μεταμορφωθεί αγωνιστικά, η προσπάθεια
του θα είναι πάρα πολύ δύσκολη. Τα «μωρά
του Χάτζι» τρέχουν συνέχεια και τρέχουν
γρήγορα!
Τα νέα μεταγραφικά αποκτήματα, με εξαί-
ρεση τον Ορ, δεν έδειξαν μέχρι στιγμής ότι

έχουν την ποιότητα (και την ετοιμότητα) για
να μπορέσουν να κάνουν τη διαφορά, να
βοηθήσουν ουσιαστικά. 
Οι Εφραίμ, Σοόυζα και Καρλάο είναι επίσης
ανέτοιμοι ενώ τον πρώτο αγώνα φαίνεται
πως θα χάσει και ο Μιλάνοφ. Εναπόκειται
λοιπόν στους παίκτες στους οποίους στηρίχ-
θηκε η προσπάθεια στο Β’ προκριματικό, να
παρουσιάσουν τον καλύτερο εαυτό τους, να
κάνουν μια νέα αγωνιστική υπέρβαση και να
βάλουν τον ΑΠΟΕΛ ξανά στους ομίλους. Εί-
ναι οπωσδήποτε πολύ πιο δύσκολο από όσο
φαίνεται, αλλά ο ΑΠΟΕΛ απέδειξε πολλές
φορές ότι έχει το πνεύμα του νικητή αλλά
και χαρακτήρα… Ευρωπαϊκό!

Ζητείται μια νέα αγωνιστική υπέρβαση από τον ΑΠΟΕΛ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ
ΠΑΤΤΙΧΗ
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Το (νέο) τηλεοπτικό σκηνικό
Από την είσοδο της Cablenet στο τηλεο-
πτικό σκηνικό, μόνος κερδισμένος για
την ώρα είναι ο Ερμής, εξασφαλίζοντας
μια καλύτερη οικονομική προσφορά απ’
αυτήν της Cyatavision.  Χαμένοι σίγουρα
οι Κύπριοι φίλαθλοι. Και να υπάρχει η δυ-
νατότητα ως προς το οικονομικό κόστος,
πρακτικά αδύνατο είναι να διαθέτεις στο
σπίτι τρεις πάροχους διαδικτύου. Όσο
για τους ιδιοκτήτες καφέ, εστιατορίων
και γενικότερα δημόσιων χώρων με δυ-
νατότητα παρακολούθησης ποδοσφαιρι-
κών αγώνων, θα πρέπει να περιμένουμε
το λογαριασμό της χρέωσης για δημόσια
χρήση και από την Cablenet, να γίνει η
σούμα και βλέπουμε για χαμένους ή
κερδισμένους…

* * * * *

Περί Ντε Βινσέντι…
Επειδή καθημερινώς πολλά… φουσκώ-
νουν τα μυαλά των φίλων του ΑΠΟΕΛ.
Επειδή και ο ίδιος ο ποδοσφαιριστής
αφήνει κατά καιρούς… ενθαρρυντικά
υπονοούμενα για επιστροφή του, καλό
είναι να γνωρίζουν όλοι, πως ακόμη και
με δεδομένη τη θέλησή του να επιστρέ-
ψει, ο Ντε Βινσέντι διατηρεί συμβόλαιο
με την ομάδα του, η διοίκηση της οποίας
πλήρωσε αδρά για τη μεταγραφή του.
Εξίσου σημαντικό και το ύψος των απο-
λαβών του ποδοσφαιριστή αυτή τη στιγ-
μή, κατά πολύ ψηλότερο από αυτό της
προηγούμενης του θητείας στον ΑΠΟΕΛ.
Γιατί και ο Καρλάο ήθελε να επιστρέψει,
αλλά πιο κάτω από τις απολαβές που
προνοούσε το συμβόλαιο του στην Τορί-
νο δεν έπεφτε…

* * * * *

Κινήσεις… πρωταθλητισμού 
Με την απόκτηση των Μαντούρο (κό-
φτης) και Εκίθα (στόπερ) στην Ομόνοια
έχουν κλείσει τις δύο τελευταίες πολύ
σημαντικές εκκρεμότητες στο ρόστερ
και ο μετεγγραφικός σχεδιασμός είναι
σχεδόν ολοκληρωμένος. Αναμένεται να
γίνουν ακόμα 1-2 κινήσεις με σκοπό να
αυξηθεί το ποιοτικό βάθος (άκρα επίθε-
σης και άμυνα), ωστόσο, ο Πάμπος Χρι-
στοδούλου μπορεί πλέον να νιώθει πολύ
ικανοποιημένος και… ανακουφισμένος

για το πώς εξελίχθηκαν τα πράγματα.
Μπορεί να παρατηρήθηκε μια καθυστέ-
ρηση ως προς την ολοκλήρωση κάποιων
βασικών μετεγγραφών, ωστόσο, αυτό
που έχει μεγαλύτερη σημασία είναι πως
στην πλειοψηφία τους οι παίκτες που
ήρθαν βρίσκονταν ψηλά στις επιλογές
του Κύπριου τεχνικού. Παίκτες όπως οι
Εκίθα, Μαντούρο, Γκονζάλες, Κανού,
Φελτχούιζεν, Γουίλιαμ και Άλεξ Σοάρες,
Ράφα Λόπες είναι μετεγγραφές από το
πάνω ράφι και δικαιολογημένα οι προσ-
δοκίες του κόσμου είναι και πάλι μετά
από αρκετά χρονιά πολύ υψηλές. 

* * * * *

«Κυρία» με μέλλον
Μια από τις εξαγγελίες της διοίκησης Αν-
δρέα Παντελή με το που ανέλαβε τα διοι-
κητικά ηνία της Ανόρθωσης ήταν και η
άμεση τόνωση του κυπριακού στοιχείου
στο ρόστερ. Η Ανόρθωση προσπάθησε να
αποκτήσει έμπειρους ποδοσφαιριστές
μέσα στα στενά οικονομικά της πλαίσια,
όμως δεν τα κατάφερε. Ως εκ τούτου, έγι-
νε στροφή στα νεαρά ταλέντα του τόπου
μας. Οι Παναγιώτης Αρτυματάς, Νικόλας
Ματθαίου και Κώστας Πηλέας αποκτήθη-
καν από την ομάδα της Αμμοχώστου και ο
ρόλος τους αναμένεται να είναι ιδιαίτερα
σημαντικός στη νέα χρονιά που έρχεται.
Επίσης, στο ρόστερ υπάρχουν και οι νεα-
ροί Δημητρίου, Χατζηπασχάλης, Μιχάλης
Ιωάννου, Φύτος Κυριάκου και Παύλος

Κορρέα, οι οποίοι ακολούθησαν την προ-
ετοιμασία της ομάδας στη Βουλγαρία και
περιμένουν υπομονετικά τις ευκαιρίες
τους από τον Ρόνι Λέβι.

* * * * *

Κάτι καλό ετοιμάζει 
Κάτι... ψήνει ο Τσάβι Ρόκα. Μπορεί ο
Ισπανός τεχνικός διευθυντής- και γενικό-
τερα η επίσημη ΑΕΚ- να κρατά καλά
κλειστά τα χαρτιά του σε σχέση με το με-
τεγγραφικό του πλάνο, ωστόσο, η αίσθη-
ση που υπάρχει είναι πως αργά ή γρήγο-
ρα θα προχωρήσει σε περαιτέρω ενίσχυ-
ση του ρόστερ. Οι φήμες μάλιστα αναφέ-
ρουν ότι οι επόμενες κινήσεις (πολύ πι-
θανόν δύο μετεγγραφές) δεν θα αφο-
ρούν απλά σε παίκτες που θα αποτελέ-
σουν εναλλακτικές επιλογές για τον Ιμα-
νόλ Ιντιακέθ, αλλά θα αποκτηθούν με
σκοπό να κάνουν την διαφορά.  Είναι κάτι
που μας έχει συνηθίσει άλλωστε τα τε-
λευταία χρόνια ο Τσάβι Ρόκα να προχωρά
σε μετεγγραφές της τελευταίας στιγμής,
όπως είχε κάνει για παράδειγμα με τους
Λαρένα και Ορτίθ. 

* * * * *

Σμίγουν και πάλι
Πάμπος και Ρούι είναι το ένα και αυτό. Ο
Πορτογάλος με καταγωγή από την Αγκό-
λα ακούγεται ότι λίαν συντόμως θα πάρει
πόστο στο ποδοσφαιρικό τμήμα της Ομό-

νοιας. Έτσι και αλλιώς είναι γνωστό ότι
συνήθως ο Ρούι είναι αυτός που εντοπί-
ζει τους παίκτες και ανάλογα τους αξιο-
λογεί ο Πάμπος. 

* * * * *

Αδυναμίες-Γκρίνιες 
Όλες οι ομάδες μας στους αγώνες που
έδωσαν έδειξαν ότι έχουν αδυναμίες.
Λογικό όμως είναι αυτό αφού καμία εξ
αυτών δεν έχει ολοκληρώσει το ρόστερ
της. Πέραν τούτου οι παίκτες ακόμη κου-
βαλούν την κούραση της προετοιμασίας
ενώ κάποιοι προσπαθούν να προσαρμο-
στούν. Πού να δείξει κατανόηση ο προ-
πονητής της κερκίδας; Αυτός μάλλον και
στον ύπνο του… γκρινιάζει!

* * * * *

Eβαλαν στοιχήματα
Στην Ομόνοια ήθελαν να φέρουν παί-
κτες που μπορούν να ανεβάσουν ποιοτι-
κά την ομάδα και για αυτό, ελέω και του
οικονομικού, πήραν και ορισμένα ρίσκα
στις περιπτώσεις που επέλεξαν. Παίκτες
που για διάφορους λόγους δεν έκαναν
καλές σεζόν πέρσι και στην Ομόνοια ελ-
πίζουν να επανέλθουν.

* * * * *

Oλη η σεζόν! 
Τα παιχνίδια με την Ντουντελάνζ χαρα-
κτηρίστηκαν κρίσιμα, αφού για το ΑΠΟΕΛ
δεν υπήρχε αύριο. Ενδεχόμενη αποτυχία
θα έφερνε πρόωρο και άδοξο τέλος στην
ευρωπαϊκή πορεία, μουρμούρα στις τά-
ξεις του κόσμου και τριγμούς στον Αρχάγ-
γελο. Τέλος καλό, όλα καλά όμως και τώ-
ρα οι πρωταθλητές μας έχουν ενώπιον
τους ένα πολύ πιο ψηλό εμπόδιο, την νε-
ανική, ενθουσιώδη και ποιοτική Βιτορούλ
του Γκεόργκε Χάτζι. Το επόμενο δεκαή-
μερο το ΑΠΟΕΛ παίζει ολόκληρη τη χρο-
νιά, αφού πρόκριση στην επόμενη φάση
εξασφαλίζει στην ομάδα την παρουσία
της σε ομίλους ευρωπαϊκής διοργάνωσης
και θα διατηρήσει ζωντανό τον μεγάλο
στόχο του Τσάμπιονς Λιγκ. Αν ο ΑΠΟΕΛ
προκριθεί στα πλέι οφ του Τσάμπιονς
Λνγκ, θα πάρει από την UEFA 6.900.000
ευρώ, ποσό που θα τον εξασφαλίσει οι-
κονομικά για την σεζόν 2017-2018. 

Είναι απ’ αυτές τις ειδήσεις
που δεν πολυενδιαφέρουν το
κοινό. Γιατί άλλωστε να ενδια-
φέρει τον Κύπριο η σύλληψη
του προέδρου της ισπανικής
ομοσπονδίας ποδοσφαίρου
αλλά και του γιου του; 
Λοιπόν, που λες, ο σενιόρ Άν-
χελ Μαρία Βιγιάρ είναι ο αντί-
στοιχος Κουτσοκούμνης στην
ιβηρική χώρα. Με βάση τις

διακρίσεις των ισπανικών συλλόγων αλλά και της
εθνικής ομάδας, είναι μακράν η πιο πετυχημένη
ομοσπονδία αφού σχεδόν μονοπωλούν σε κάθε
επίπεδο. 
Άρα το έργο του είναι πέρα για πέρα πετυχημένο.
Κάποιοι μάλλον θα κάνουν τη δουλειά τους άριστα
στη χώρα των ταυρομαχιών. Επί τούτου, πολλές
ήταν οι φορές που ο σενιόρ κατηγορήθηκε από
τους Ευρωπαίους ότι θέτει σε ισχύ την ιδιότητα
που έχει ως αντιπρόεδρος της ΟΥΕΦΑ. 
Υπεύθυνος μάλιστα για θέματα διαιτησίας. Δεν
ξέρω μπορεί και να έχουν δίκαιο οι εταίροι στην
ευρωπαϊκή ομοσπονδία. Άμα θυμηθείς κιόλας κά-
τι σφυρίγματα που παίρνουν είτε η Μπάρτσα είτε
η Ρεάλ, ισχυροποιείται ακόμη περισσότερο η θέ-
ση τους. 
Δεν έχει όμως σημασία. Ο παντοδύναμος σενιόρ
Βίγιαρ  συνελήφθη μαζί με τον γιο του για υπεξαί-
ρεση, δωροδοκία και πλαστογραφία, ενώ ειδικά
για τον Βιγιάρ τονίζεται πως χρηματοδοτούσε τοπι-
κές ενώσεις ούτως ώστε να «εξαγοράζει» τις ψή-
φους τους και να διατηρεί τη θέση ως επικεφαλής
της Ομοσπονδίας… κάτι μου θυμίζει αυτό. Όπως
και να έχει, όπως δήλωσε ο υπουργός αθλητισμού
της Ισπανίας…, «οι νόμοι έχουν ισχύ για όλους». 
Και κάπου εδώ σε πιάνουν τα γέλια. Ο άνθρωπος
που έφερε το ισπανικό ποδόσφαιρο στην πρώτη
θέση παγκοσμίως συλλαμβάνεται. Και ο κάθε πα-
ραγοντίσκος, μικρός ή μεγαλοαπατεώνας του νη-
σιού μας, κάνει ό,τι του κατέβει στο κεφάλι χωρίς
να πάει να δώσει ούτε μια κατάθεση. 
Ξέχασα κιόλας. Οι διωκτικές αρχές της Ισπανίας,
όπως λέει το ρεπορτάζ, κατέληξαν στη σύλληψη
του πατρός και υιού Βιγιάρ μετά από κολοσσιαία
επιχείρηση του τμήματος καταπολέμησης της δια-
φθοράς της αστυνομίας της χώρας.
Και εδώ γελάς. Λες διωκτικές αρχές και γελάς.
Σκέφτεσαι καμιά παρτίδα τάβλι σε κανά γραφείο
με την εικόνα του Μακάριου από πάνω τους. 
Δεν θα πούμε άλλα. Στην Ισπανία συμβαίνουν αυ-
τά… στην Ισπανία όμως.

Στην Ισπανία...
στην Ισπανία όμως

Εντός των επόμενων ημερών, ο
ΑΠΟΕΛ διεκδικεί την είσοδό
του στους ομίλους του Europa
League και παράλληλα τη συνέ-
χιση της διεκδίκησης του μέγι-
στου δυνατού κέρδους (βλέπε
Champions League). Στην ου-
σία, στους αγώνες κόντρα στην
πρωταθλήτρια Ρουμανίας, για
τον ΑΠΟΕΛ διακυβεύονται πολ-
λά, ως προς την ομαλή λειτουρ-
γία της ποδοσφαιρικής του

εταιρείας… Γενική η εκτίμηση πως απαιτείται ση-
μαντική βελτίωση. Ο ΑΠΟΕΛ των δύο πρώτων φετι-
νών επίσημων αγώνων, ήταν σχεδόν ο ίδιος περσι-
νός ΑΠΟΕΛ, του τελευταίου κομματιού της περιό-
δου. Μιας προβληματικής περιόδου, με ξεκάθαρες
και κτυπητές τις αδυναμίες και στις τρεις γραμμές.
Από την ομάδα αυτή αποχώρησαν οι Σωτηρίου, και
Γιαννιώτας, ενώ απέχει ακόμη λόγω τραυματισμού
ο Γιώργος Εφραίμ.
Με μόνη εξαίρεση και περισσότερο ως προοπτική
από την παρουσία του Αυστραλού Τόμι Ορ, από την
ομάδα λείπουν αυτή τη στιγμή οι νέοι ποδοσφαιρι-
στές οι οποίοι θα μπορούσαν να κάνουν τη διαφο-
ρά και να βελτιώσουν σε σημαντικό βαθμό την κα-
τάσταση. 
Λείπουν τέτοιες επιλογές, γιατί από τις μέχρι τώρα
προσθήκες, οι Φαρίας και Μακρής δεν φαίνεται να
υπολογίζονται (ειδικά για τέτοιο ρόλο), ο Αντωνίου
ήρθε ως επένδυση, ο μέτριος πέρσι Ντε Καμάργκο
αξιολογείται ως πιο ιδανική επιλογή αντί του Ποτέ,
οι Σόουζα και Καρλάο δεν μπορεί να είναι σε τέτοιο
βαθμό έτοιμοι για τους αγώνες του τρίτου προκρι-
ματικού, πολύ δύσκολα προλαβαίνει ο Εφραίμ, ενώ
υπολείπεται η προσθήκη ενός ακόμη επιθετικού. 
Αν εξαιρεθεί η περίπτωση Εφραίμ, η απουσία επι-
πρόσθετων και αξιόλογων επιλογών για τον Μάριο
Μπέιν, έχει να κάνει με θέματα σχεδιασμού, ετοι-
μότητας και ίσως ποιότητας των νέων μεταγραφι-
κών αποκτημάτων. 
Είναι λίγες μέχρι μηδαμινές οι ελπίδες να αυξη-
θούν οι επιλογές της τεχνικής ηγεσίας για τους δύο
αγώνες κόντρα στη Βιτορούλ. Ζητούμενο, λοιπόν,
το ποσοστό των πιθανοτήτων βελτίωσης, σε σημαν-
τικό βαθμό, των παικτών πάνω στους οποίους στη-
ρίχθηκε η προσπάθεια στο δεύτερο προκριματικό,
των ποδοσφαιριστών – σταθερές αξίες τα τελευ-
ταία χρόνια αλλά και αυτών με μέτρια παρουσία, ει-
δικά στο τελευταίο πρωτάθλημα…
Λογικά, όμως, θα έπρεπε και θα μπορούσε να
υπάρχει μια πολύ καλύτερη προοπτική και κυρίως
λιγότερο ρίσκο στην προσπάθεια πρόκρισης…

Ο περσινός 
(φετινός) ΑΠΟΕΛ

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Από πτήση σε πτήση
Δεν προλαβαίνουν να κατεβούν από τα αεροπλάνα οι κυπριακές ομάδες και να
σου πάλι σε ταξίδια για τον επόμενο ευρωπαϊκό τους προορισμό. Αυτά έχουν
τα προκριματικά των κυπέλλων Ευρώπης καθώς οι πρώτες έξι εβδομάδες, οι
τρεις πρώτοι γύροι αν θέλετε, διεξάγονται χωρίς διακοπή. Βέβαια καλύτερα η
ταλαιπωρία παρά αποκλεισμός.

Στο Ευρωπαϊκό Πρωτάθλημα του 2012 το
τρόπαιο έδωσε στους Ισπανούς ο Μισέλ
Πλατινί και τρία χρόνια μετά καθαιρέθηκε.
Στο Μουντιάλ του 2014 το τρόπαιο έδωσε
στους Γερμανούς ο Ζεπ Μπλάτερ και ενά-
μιση χρόνο μετά καθαιρέθηκε. Στο Euro
του 2016 το τρόπαιο στους Πορτογάλους
έδωσε ο Ανχελ Μαρία Βιγιάρ κι έναν
χρόνο μετά είναι πίσω από τα σίδερα.

Ο Ισπανός παράγοντας, που είναι πρό-
εδρος της ισπανικής ποδοσφαιρικής ομο-
σπονδίας (RFEF), πρώτος αντιπρόεδρος
της FIFA αλλά και αντιπρόεδρος της
UEFA, συνελήφθη την Τρίτη από την
ισπανική αστυνομία λόγω ισχυρών εν-
δείξεων διαφθοράς σε σχέση με την ομο-
σπονδία και την εταιρεία του γιου του,
Γόρκα, που επίσης συνελήφθη. Τόσο οι
δυο τους όσο και ο αντιπρόεδρος της
RFEF υπεύθυνος για τα οικονομικά, Χουάν
Παδρόν, προφυλακίστηκαν την Πέμπτη
«ως ύποπτοι φυγής λόγω της μεγάλης οι-
κονομικής τους επιφάνειας».

Αν και συχνά είχε κατηγορηθεί από

αντιπάλους για παρασκηνιακές διεργασίες,
ο πρώην ποδοσφαιριστής της Αθλέτικ
Μπιλμπάο και επί 29 συναπτά έτη επι-
κεφαλής της ισπανικής ομοσπονδίας
είναι τώρα κατηγορούμενος για σειρά
αδικημάτων από τα οποία πολύ δύσκολα
θα ξεμπλέξει. Μαζί του σύρονται στη
σκιά και οι δύο μεγαλύτερες ποδοσφαι-
ρικές συνομοσπονδίες του κόσμου, πάνω
που –υποτίθεται ότι– προσπαθούσαν να
ξεφύγουν από το φάντασμα της διαφθοράς
που τις έχει στοιχειώσει τα τελευταία
χρόνια. Ο 67χρονος Βιγιάρ κατηγορείται
από την εισαγγελία, μεταξύ άλλων, για
υπεξαίρεση χρημάτων από την ομοσπον-

δία, απάτη και παραχάραξη εγγράφων
«τουλάχιστον από το 2009».

Ο δικαστής Σαντιάγο Πεδράθ ανέφερε
την Πέμπτη ότι ο κ. Βιγιάρ «εκμεταλλεύ-
θηκε αυτή τη θέση κυριαρχίας και ισχύος
στην ισπανική ποδοσφαιρική ομοσπονδία
στο να ορίζει το εκτελεστικό της συμ-
βούλιο, να μοιράζει κονδύλια, να προσ-
λαμβάνει και να πληρώνει το προσωπικό
της ομοσπονδίας, καθώς και να βοηθά
τον γιο του Γόρκα Βιγιάρ».

Το γραφείο του εισαγγελέα είχε ανα-
φέρει την Τρίτη ότι υποπτεύεται τον κ.
Βιγιάρ πως κανόνισε φιλικούς αγώνες
για την εθνική Ισπανίας που οδηγούσαν

σε επιχειρηματικές συμφωνίες προς όφε-
λος του γιου του: Ο Γόρκα Βιγιάρ είναι
αθλητικός δικηγόρος που έχει εργαστεί
για τη συνομοσπονδία της Νότιας Αμε-
ρικής υπό την ηγεσία τριών προέδρων
της, όλοι εκ των οποίων έχουν εμπλακεί
σε υποθέσεις διαφθοράς.

Η δίωξη ακολουθεί καταγγελία του
ανωτάτου αθλητικού συμβουλίου της
Ισπανίας, που είναι κρατικό όργανο και
ελέγχεται από την ισπανική κυβέρνηση.
Εντός της ομοσπονδίας ο κ. Βιγιάρ κα-
τηγορήθηκε ότι εξαγόρασε ψήφους το-
πικών ενώσεων για να έχει βέβαιη την
επανεκλογή του στον προεδρικό θώκο,

ενώ προ δύο εβδομάδων ανακρίθηκε για
πιθανή υπεξαίρεση ανθρωπιστικής βοή-
θειας 1,8 εκατ. ευρώ που είχε προορισμό
την Αϊτή...

Αφωνες οι FIFA και UEFA παρακο-
λουθούν τις εξελίξεις που αφορούν τον
αντιπρόεδρό τους, αποφεύγοντας κάθε
σχόλιο ίσως κι από φόβο για πιθανή διε-
θνή διάσταση του νέου σκανδάλου.
Ούτε λέξη φυσικά περί κρατικής πα-
ρέμβασης. Στο Μουντιάλ του 2018 το
τρόπαιο πρόκειται να παραδώσει στους
νικητές ο Τζάνι Ινφαντίνο. Ας έχει τον
νου του...

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

Συνέχεια στο ντόμινο σκανδάλων
Μαζί με τον πρόεδρο της ισπανικής ομοσπονδίας σύρονται στη σκιά και η FIFA με την UEFA

O Ανχελ Μαρία Βιγιάρ συνελήφθη λόγω ενδείξεων διαφθοράς σε σχέση με την ισπανική ομοσπονδία και την εταιρεία του γιου του.

<<<<<<<

Αφωνες οι FIFA και UEFA
παρακολουθούν τις εξελί-
ξεις που αφορούν τον αντι-
πρόεδρό τους, αποφεύγον-
τας κάθε σχόλιο ίσως κι από
φόβο για πιθανή διεθνή διά-
σταση του νέου σκανδάλου. 
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Μεταγραφική βόμβα μεγατόνων
ετοιμάζεται να πυροδοτήσει η Παρί
Σεν Ζερμέν, μιας και οι πληροφορίες
της τρέχουσας εβδομάδας φέρουν
τον γαλλικό σύλλογο να παρουσιά-
ζεται έτοιμος να εκταμιεύσει δε-
κάδες εκατομμύρια ευρώ, προκει-
μένου να απελευθερώσει τον Νεϊ-
μάρ από το συμβόλαιο που διατηρεί
με την Μπαρτσελόνα. Ο ισπανικός
σύλλογος, αναγνωρίζοντας την αξία
του Βραζιλιάνου ακραίου επιθετι-
κού, φρόντισε να προσθέσει στην
μεταξύ τους συμφωνία μια ρήτρα
222 εκατομυρίων ευρώ, ωστόσο
ακόμα και αυτή φαίνεται να μην
αποτελεί εμπόδιο για το πλάνο του
προέδρου των δευτεραθλητών Γαλ-

λίας, Νασέρ Αλ Κιλαϊφι, ο οποίος
τα τελευταία χρόνια έχει καταστή-
σει κάτοικους Παρισιού πάμπολλους
και σπουδαίους αστέρες του παγ-
κοσμίου ποδοσφαίρου. Άλλωστε,
μόνο η σκέψη του τι ποδόσφαιρο
μπορεί να προσφέρει μια γραμμή
κρούσης που θα αποτελείται από
Καβάνι, Νεϊμάρ και Ντι Μαρία, κα-
θιστά το θεσμό του Τσάμπιονς Λιγκ
ακόμα πιο ελκυστικό.

Αν η μεταγραφή πάρει σάρκα
και οστά και αν η Παρί «χρυσώσει»
την Μπαρτσελόνα με το ποσό που
προνοεί η ρήτρα του Βραζιλιάνου
σταρ, τότε πέραν πάσης αμφιβολίας,
η μετακίνηση αυτή θα είναι η ακρι-
βότερη στην ιστορία του παγκο-
σμίου ποδοσφαίρου. Μόλις πέρσι

η Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ έκανε
την οικονομική υπέρβαση για να
ντύσει τον Πολ Πογκπά με τη φα-
νέλα των «κόκκινων διαβόλων»,
αποζημιώνοντας την Γιουβέντους
με ένα ποσό που ξεπέρασε τα εκατό
εκατομμύρια ευρώ. Εύκολα αντι-
λαμβάνεται κανείς ότι ο γαλλικός
σύλλογος θα χρειαστεί να υπερδι-
πλασιάσει το ποσό αυτό προκειμέ-
νου ο Νεϊμάρ να αφήσει την Ισπανία
μετά από τέσσερις σεζόν και να
βοηθήσει την Παρί να πάρει ξανά
τα σκήπτρα της Ligue 1, τα οποία
έχασε από τη Μονακό.

Σε κάθε περίπτωση τα 222 εκα-
τομμύρια ευρώ μοιάζουν ένα απλη-
σίαστο ποσό ακόμα κι αν συγκρι-
θούν με τις μεταγραφές των Μπέιλ
στην Ρεάλ Μαδρίτης για 100 εκα-
τομμύρια, του Ρονάλντο επίσης
στην βασίλισσα της Ευρώπης για
94 εκατομμύρια, του Ιγκουαϊν στη
«Μεγάλη Κυρία» του ιταλικού πο-
δοσφαίρου για 90 εκατομμύρια
αλλά και του ίδιου του Νεϊμάρ στην
Μπαρτσελόνα με 86 εκατομμύρια.
Μάλιστα κρατώντας το τελευταίο
στοιχείο, ο Βραζιλιάνος, που απο-
τελεί προϊόν των ακαδημιών της
Σάντος, δύναται να εκτοξεύσει τις
μετακινήσεις του σε ευρωπαϊκούς
συλλόγους στο μικτό και αστρονο-
μικό ποσό των 308 εκατομμυρίων
ευρώ!

Στα χνάρια Ροναλντίνιο-Κακά
Ίσως τη δεδομένη στιγμή η σύγ-

κριση του Νεϊμάρ με τα επιθετικά
όπλα που εξήγαγε στην Ευρώπη
κατά καιρούς η χώρα του καφέ να
μην αποτελεί κάτι ορθολογικό,
ωστόσο δεν υπάρχει αμφιβολία ότι
ένας ποδοσφαιριστής που στα 25
του χρόνια έχει στο παλμαρέ του,
μεταξύ άλλων, δύο πρωταθλήματα
και τρία κύπελλα Ισπανίας, καθώς
και ένα Τσάμπιονς Λιγκ, κάθε άλλο
παρά αμελητέα ποσότητα μπορεί

να θεωρείται. Μάλιστα, τη δεδομένη
στιγμή, ο ακραίος επιθετικός της
Μπαρτσελόνα φαντάζει ως το με-
γαλύτερο στήριγμα της Βραζιλίας
ώστε να επανέλθει στις κατακτήσεις
τροπαίων με το παγκόσμιο κύπελλο
του 2018 που θα γίνει στα γήπεδα
της Ρωσίας, να αχνοφαίνεται στον
ορίζοντα.

Η δε βραζιλιάνικη σχολή δεν
έχει καταφέρει τα τελευταία χρόνια
να παράγει επιθετικογενείς ποδο-
σφαιριστές πρώτης διαλογής, με
τους τελευταίους «καριόκας» που
έθελξαν με την παρουσία τους στην
Ευρώπη, να είναι οι Ροναλντίνιο
και Κακά. Μάλιστα, αν η συμφωνία
με τον γαλλικό σύλλογο οριστικο-
ποιηθεί, τότε ο Νεϊμάρ θα προσθέ-
σει άλλο ένα κοινό στην καριέρα
του σε σύγκριση με την αντίστοιχη
του «Ρόνι», καθώς αμφότεροι θα
έχουν αγωνιστεί τόσο στην Παρί
όσο και την Μπαρτσελόνα.

Μια χρονιά, δύο κύπελλα
Οξύμωρο μπορεί να χαρακτηρι-

στεί το γεγονός ότι το ενδιαφέρον
για τον Νεϊμάρ είναι πιο έντονο
από ποτέ, αφού ο Βραζιλιάνος διέ-
νυσε την λιγότερο παραγωγική
χρονιά του με τη φανέλα της Μπαρ-
τσελόνα. Η ομάδα από την Κατα-
λονία δεν κατάφερε να είναι συ-
νεπής με το ραντεβού με τους δύο
σπουδαιότερους τίτλους της χρο-
νιάς, μιας και τόσο το Τσάμπιονς
Λιγκ, όσο και το πρωτάθλημα Ισπα-
νίας, κατέληξαν στη μισητή αντί-
παλο Ρεάλ Μαδρίτης.

Από την πλευρά του ο πρώην
ποδοσφαιριστής της Σάντος, φόρεσε
την περσινή χρονιά 45 φορές τη
φανέλα της Μπαρτσελόνα σε πρω-
τάθλημα και κύπελλο Ισπανίας,
αλλά και στην κορυφαία διασυλλο-
γική διοργάνωση. Η συνεισφορά
του δεν περιορίστηκε σε εκτελε-
στικό ρόλο, αναγκάζοντας τους αν-

τίπαλους τερματοφύλακες να μα-
ζέψουν την μπάλα από τα δίκτυά
τους 20 φορές, μιας και μοίρασε άλ-
λες 19 τελικές πάσες προς τους συμ-
ποδοσφαιριστές του και ως επί το
πλείστον στους Σουάρες και Μέσι.

Αγωνιζόμενος κατά μέσο όρο
75 λεπτά ανά αγώνα, ο Νεϊμάρ απο-
τέλεσε βασική επιλογή του Λουίς
Ενρίκε με κορυφαία του στιγμή το
χατ-τρικ απέναντι στην Λας Πάλμας
στις 14 Μαΐου 2017. Σημαντικό
είναι και το γεγονός ότι διένυσε
μια χρονιά χωρίς τραυματισμούς,
συμμετέχοντας στο 77% των αγώ-
νων της Μπαρτσελόνα σε τέσσερις
διοργανώσεις. Το γεγονός αυτό
προσλαμβάνει μεγαλύτερη αξία αν
αναλογιστεί κανείς το στατιστικό
που θέλει τον Νεϊμάρ να κερδίζει
126 συνολικά φάουλ σε επίπεδο La
Liga, περισσότερα από κάθε άλλο
ποδοσφαιριστή.

Είναι πολλά τα λεφτά...
Το κατά πόσο ένας ποδοσφαι-

ριστής αξίζει 222 εκατομμύρια
ευρώ, αποτελεί ένα μάλλον ρητο-
ρικό ερώτημα. Οι αξίες στο ποδο-
σφαιρικό χρηματιστήριο έχουν ξε-
φύγει κατά πολύ τα τελευταία χρό-
νια και η προοπτική του διπλασια-
σμού της αξίας της ακριβότερης
μεταγραφής στην ιστορία του παγ-
κοσμίου ποδοσφαίρου, αποτελεί
απόδειξη.

Βέβαια όλα αποτελούν την με-
ταμόρφωση του βασιλιά των σπορ
σε ένα τηλεοπτικό προϊόν το οποίο
δεν θυμίζει τις… ρομαντικές εποχές
των περασμένων δεκαετιών. Ση-
μαντικό είναι και το ερώτημα του
κατά πόσο ο ίδιος ο ποδοσφαιριστής
θα επιλέξει να συνεχίσει να αγω-
νίζεται σε υψηλό επίπεδο εντός
και εκτός συνόρων, ή θα δελεαστεί
από τα εκατομμύρια ενός λιγότερο
ανταγωνιστικού πρωταθλήματος,
όπως το γαλλικό.

<<<<<<<

Αν ολοκληρωθεί 
η μετακίνηση από 
την Μπαρτσελόνα 
θα είναι η ακριβότερη 
μεταγραφή στην ιστορία
του ποδοσφαίρου.

Χορός εκατομμυρίων για τον Νεϊμάρ
H Παρί Σεν Ζερμέν είναι έτοιμη να πληρώσει την ρήτρα των 222 εκατ. ευρώ και να κάνει τον Βραζιλιάνο κάτοικο Παρισιού

Ο Nεϊμάρ δύναται να εκτοξεύσει τις μετακινήσεις του σε ευρωπαϊκούς συλλό-
γους στο μικτό ποσό των 308 εκατ. ευρώ!

ΟΛΕΣ ΟΙ ΟΜΑΔΕΣ 
ΠΑΙΖΟΥΝ ΕΔΩ

ΟΛΕΣ ΟΙ ΟΜΑΔΕΣ 
ΠΑΙΖΟΥΝ ΕΔΩ

ΣΤΕΙΛΕ ΜΗΝΥΜΑ ΣΤΟ 2950
ΟΜΑΔΑ, ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ ΚΑΙ ΗΛΙΚΙΑ.

KΕΡΔΙΣΕ ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ ΔΙΑΡΚΕΙΑΣ ΤΗΣ ΑΓΑΠΗΜΕΝΗΣ ΣΟΥ ΟΜΑΔΑ
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Tax Webcast
Cyprus Authorities’ tax Circular for intra-group financing transactions

Webcast on Thursday, 27 July 2017 at 15:00 (Cyprus time)
www.pwc.com.cy/tax-webcast 

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Πρώτη στην πτώση τιμών 
ακινήτων πάλι η Ελλάδα
Τις μεγαλύτερες απώλειες μεταξύ των
χωρών της ΕΕ καταγράφουν οι τιμές των
ακινήτων στην Ελλάδα. Κατά το πρώτο
τρίμηνο του έτους οι τιμές υποχώρησαν
κατά 1,8% σε σχέση με το αντίστοιχο πε-
ρυσινό διάστημα, όταν στην υπόλοιπη
Ευρώπη η μέση αύξηση τιμών φθάνει
στο 4,5%. Σελ.16

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

Χαμηλές τιμές, πολλές
αντιδράσεις για Airbnb
Κερδίζει έδαφος χρόνο με το χρόνο η διά-
θεση κατοικιών και διαμερισμάτων μέσω της
διαδικτυακής υπηρεσίας Airbnb στην Κύπρο.
Σήμερα διατίθενται 300 καταλύματα. Φορείς
του τουρισμού εκφράζουν ανησυχία για το
θέμα και κάνουν λόγο για αθέμιτο ανταγωνι-
σμό, σε βάρος των ξενοδοχείων. Σελ.6

ΕΛΛΑΔΑ

Πολύ ακριβά πλήρωσαν
την κρίση τα νοικοκυριά
Πολύ ισχυρό σοκ υπέστησαν τα νοικοκυριά
στα χρόνια της κρίσης, καθώς είδαν τον κα-
θαρό τους πλούτο να μειώνεται κατά 40%
και το διαθέσιμό τους 26% κατά μέσο όρο,
ενώ οι αγορές τροφίμων μειώθηκαν κατά
29,4%. Τα στοιχεία προκύπτουν από έκθε-
ση της Τράπεζας της Ελλάδος. Σελ.10

ΙΑΠΩΝΙΑ

Εύποροι και με ακριβά 
γούστα οι συνταξιούχοι
Το εφάπαξ ενός ιδιωτικού υπαλλήλου στην
Ιαπωνία φθάνει μέχρι τις 210.000 δολάρια,
επιτρέποντας στους πιο εύπορους συνταξι-
ούχους να τροφοδοτούν με σταθερά έσοδα
την αγορά αγαθών και υπηρεσιών πολυτε-
λείας. Το 2% του πληθυσμού σε μια χώρα
127εκατ. είναι εκατομμυριούχοι. Σελ.13
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Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
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Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

A N Α Λ Υ Σ Η / Tου HOLGER SCHMIEDING*

Η ΕΚΤεπέλεξε να υιοθετήσει αμυντική στάση
αναλογιζόμενη την υπερβολική αντίδραση
των επενδυτών μετά την ομιλία Ντράγκι
στη Σίντρα της Πορτογαλίας στα τέλη Ιουνίου.
Στην ανακοίνωση Τύπου για τη νομισματική
πολιτική, η ΕΚΤ διατήρησε την υπόσχεση
να αυξήσει το ύψος των μηνιαίων αγορών
ομολόγων, αν επιδεινωθούν οι οικονομικές
ή χρηματοπιστωτικές συνθήκες. Η ΕΚΤ «πα-
ραμένει έτοιμη να αυξήσει το μέγεθος ή τη
χρονική διάρκεια του προγράμματος αγοράς
ομολόγων», αναφέρεται στην ανακοίνωση
Τύπου. Πολλοί αναλυτές περίμεναν πως η
ΕΚΤ θα απάλειφε ή θα τροποποιούσε κατά
πολύ αυτή τη δέσμευση. Ο Μάριο Ντράγκι
εμφανίστηκε λίγο πιο αισιόδοξος πως ο δο-
μικός πληθωρισμός όντως θα αυξηθεί στα-
διακά, χάρη στην ανάκαμψη της οικονομίας.
Συνολικά, οι αλλαγές που έκανε το διοικητικό
συμβούλιο της ΕΚΤ ήταν μικρές. Οπως εξή-
γησε ο κ. Ντράγκι, οι κεντρικοί τραπεζίτες
θέλουν να αποτρέψουν μια αδικαιολόγητη
επιδείνωση των χρηματοπιστωτικών συν-

θηκών, κάτι που, κατά την ΕΚΤ, θα εμπόδιζε
την επίτευξη του στόχου για πληθωρισμό
ελάχιστα κάτω από 2%.

Η οικονομία της Ευρωζώνης βρίσκεται
σε καλή κατάσταση και τα πιο πρόσφατα
στοιχεία επιβεβαιώνουν τις οικονομικές
προβλέψεις της ΕΚΤ αλλά και τις δικές μας
προβλέψεις περί συνεχούς ανάπτυξης, αλλά
και περί πολύ αργής ανόδου του δομικού
πληθωρισμού. Αν τα στοιχεία των επόμενων
μηνών επιβεβαιώσουν αυτή την εκτίμηση,
τότε το πιθανότερο είναι πως η ΕΚΤ θα συ-
νεχίσει να βαδίζει, αργά, προς το τέλος της

πολύ χαλαρής νομισματικής πολιτικής. Προ-
βλέπουμε πως η ΕΚΤ θα ανακοινώσει στη
συνεδρίαση του διοικητικού συμβουλίου
της στις 7 Σεπτεμβρίου ότι εξετάζει διάφορες
εναλλακτικές επιλογές για τον τρόπο με τον
οποίο θα περιορίσει την ποσοτική χαλάρωση
(αγορά περιουσιακών στοιχείων) από τον
Ιανουάριο του 2018. Προβλέπουμε πως στις
26 Οκτωβρίου η ΕΚΤ θα αποφασίσει να μει-
ώσει το ύψος των μηνιαίων αγορών περι-
ουσιακών στοιχείων από τα 60 δισ. ευρώ
τον μήνα στα 45 δισ. ευρώ τον μήνα και πως
θα διατηρήσει αυτόν τον ρυθμό για τουλά-
χιστον τρεις μήνες. Περιμένουμε πως στη
συνέχεια η ΕΚΤ θα μειώνει το ύψος των μη-
νιαίων αγορών κατά 15 δισ. ευρώ κάθε τρεις
μήνες μέχρι την ολοκλήρωση του προγράμ-
ματος αγοράς περιουσιακών στοιχείων τον
Σεπτέμβριο του 2018. Στη συνέχεια προ-
βλέπουμε πως η κεντρική τράπεζα θα αυξήσει
το επιτόκιο δανεισμού για τράπεζες από το
-0,4% στο -0,25% στα τέλη του 2018 και πως
θα αυξήσει το βασικό επιτόκιο δανεισμού

από το 0% στο 0,25% τον Σεπτέμβριο του
2019. Φυσικά, αν μεταβληθούν σημαντικά
οι οικονομικές προοπτικές, τότε η ΕΚΤ θα
μπορούσε να κινηθεί είτε πιο γρήγορα είτε
πιο αργά. Αν και υπάρχει μια μικρή πιθανό-
τητα η ΕΚΤ να προσπαθήσει να κατευνάσει
τα μέλη της που τάσσονται υπέρ των υψηλών
επιτοκίων δανεισμού και τους εξωτερικούς
επικριτές της, μειώνοντας λίγο περισσότερο
τα αρνητικά επιτόκια δανεισμού πριν από
το τέλος του 2018, η υπερβολική αντίδραση
των επενδυτών στην ομιλία Ντράγκι στη
Σίντρα μάλλον θα έχει κάνει πιο επιφυλακτική
την ΕΚΤ. Επειδή παραμένει υποτονικός ο
δομικός πληθωρισμός, είναι πιθανότερο η
ΕΚΤ να προτιμήσει να τηρήσει πιο επιφυ-
λακτική στάση απ’ ό,τι θα έπρεπε. Δηλαδή
να αυξήσει τα επιτόκια δανεισμού πιο αργά
απ’ όσο προβλέπουν πολλοί παρατηρητές
παρά πιο γρήγορα.

* Ο αρθρογράφος είναι επικεφαλής οικονομολό-
γος της Berenberg Bank.

Ο σταδιακός περιορισμός του QE από το 2018, το πιθανότερο σενάριο

ΓΑΛΛΙΑ

Περικοπές
13 δισ. ζητεί 
ο Μακρόν από
τις περιφέρειες

Σελ. 12

Οι θεομηνίες κόστισαν 175 δισ. το 2016

Σε μοντέλο που παραπέμπει στη
δημιουργία Τράπεζας Αναδιάρ-
θρωσης Στοιχείων Ενεργητικού
έχουν προχωρήσει πλέον τα με-
γαλύτερα Πιστωτικά Ιδρύματα
της Κύπρου, καθώς προσπαθούν
να διαχειριστούν με όποια όπλα

διαθέτουν τα Μη Εξυπηρετούμενα
Δάνεια που έχουν στα βιβλία τους.
Ενώ έχουν γίνει συνεχείς προσπά-
θειες για μείωση των ΜΕΔ με με-
γάλες αναδιαρθρώσεις και χρησι-
μοποιώντας πόρους από τις τρά-
πεζες κυρίως για τα μικρότερα δά-

νεια, το αποτέλεσμα δεν ήταν το
επιθυμητό και έχουν προχωρήσει
σε δυναμικά μέτρα. Γι’ αυτό Ελ-
ληνική Τράπεζα, Συνεργατική Κυ-
πριακή Τράπεζα και Τράπεζα Κύ-
πρου  δημιούργησαν συγκεκριμένα
τμήματα για τη βέλτιστη αντιμε-

τώπιση των δανείων που δεν εξυ-
πηρετούνται. Πρόκειται για λύσεις
που έχουν άρωμα Bad Bank. Η
διαφορά είναι ότι με τη δημιουργία
μιας κακής τράπεζας θα μπορού-
σαν να ξεφορτωθούν όλα τους τα
προβληματικά δάνεια, εκκαθαρί-

ζοντας και εξυγιαίνοντας τα βιβλία
τους. Ωστόσο, τώρα θα συνεχίσουν
να έχουν στα βιβλία τους τα τοξικά
δάνεια. «Αν μπορούσαν να φύγουν
από τους ισολογισμούς μας, θα
ήταν ευχής έργον», σχολίασε τρα-
πεζική πηγή. Σελ.5

Χρώμα Bad Bank στα κόκκινα δάνεια
Στο μοντέλο αυτό παραπέμπουν οι πλατφόρμες που δημιούργησαν οι Τράπεζες για τα ΜΕΔ

Πολύ χαμηλή
η επενδυτική
προοπτική για
αγορά ακινήτων
Στην 31η θέση η Κύπρος

Οι προοπτικές για επενδύσεις στην αγορά
ακινήτων στην Κύπρο δεν κρίνονται
ελκυστικές για τους ξένους. Σύμφωνα
με την Global Property Guide, η κυ-
πριακή αγορά κατοικίας βρίσκεται στην
31η θέση επί συνόλου 36 χωρών. Σήμερα
το αγοραστικό ενδιαφέρον από το εξω-
τερικό συγκεντρώνουν οι πολυτελείς
κατοικίες, ιδιαίτερα σε Λεμεσό, Πάφο
και Λάρνακα. Σελ.4

Ενδιαφέρον 
μηδέν για το
Τεχνολογικό
Στην περιοχή Πεντακώμου
Δεν έχει επιδειχθεί ενδιαφέρον από
επενδυτές για δημιουργία τεχνολογικού
πάρκου στο Πεντάκωμο. Κύκλοι της
αγοράς επισημαίνουν ότι η τοποθεσία
δεν ενδείκνυται ενώ σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, το Υπουργείο Εμπορίου δεν
αναμένεται να προκηρύξει εκ νέου τον
διαγωνισμό. Σελ.5

Το τεράστιο κόστος των φυσικώνκαταστροφών σε όλο τον κόσμο δεν καλύπτεται μόνο από τις ασφαλιστικές εταιρείες, αλλά και από τα
ίδια τα κράτη και τις περιφερειακές αρχές. Ειδικότερα, πέρυσι οι ζημίες, τις οποίες προξένησαν τα ακραία καιρικά φαινόμενα, ανήλθαν
στα 175δισ. δολάρια, ενώ το 2011 είχαν εκτιναχθεί στα επίπεδα ρεκόρ των 380 δισ. δολαρίων, εξαιτίας τωνσεισμών σε Ιαπωνία και Νέα
Ζηλανδία. Σελ.11

<<<<<<

Εκτιμάμε ότι η ΕΚΤ θα αυξή-
σει σταδιακά το βασικό 
επιτόκιο δανεισμού από 
το 0% στο 0,25% τον 
Σεπτέμβριο του 2019.
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 Η Βρετανία δοκιμάζεται σε διάφορα
μέτωπα, κάτι που επιβαρύνει και
τη διαχείριση των διαπραγματεύ-
σεων για την έξοδο από την Ε.Ε.
Οι πρόσφατες τρομοκρατικές επι-
θέσεις μπορεί να είναι σχετικά
περιορισμένης έκτασης αλλά
έχουν χτυπήσει ευαίσθητους στό-
χους, όπως παιδιά και τουριστικούς
προορισμούς. 

Ως αποτέλεσμα, το αίσθημα
ασφαλείας των πολιτών έχει τρω-
θεί, ενώ σε κάποιες περιπτώσεις
δοκιμάζεται η κοινωνική συνοχή
με κρούσματα βίας εναντίον μου-
σουλμάνων, οι κοινότητες των
οποίων έχουν βρεθεί στο στόχα-
στρο, παρά το γεγονός ότι αποτε-
λούν σημαντική ψηφίδα του πο-
λυπολιτισμικού χαρακτήρα της
χώρας. 

Παράλληλα, αρκετοί ξένοι ερ-
γαζόμενοι αισθάνονται ανεπιθύ-
μητοι, καθώς οι οπαδοί του Brexit
παρουσίασαν τους νεοφερμένους
Ευρωπαίους ως απειλή για τους
Βρετανούς εργαζομένους και για
τα οικονομικά του συστήματος
υγείας. Σε πρόσφατη επίσκεψη
στο Λονδίνο, ένας Βούλγαρος οδη-
γός ήταν ανήσυχος για την εχ-

θρότητα που συναντά ως ξένος
στη Βρετανία. Με το που θα ξε-
χρέωνε το δάνειο του αυτοκινήτου
του, ήθελε να το πουλήσει και να
μεταναστεύσει στον Καναδά.

Αυτά δύσκολα είναι ορατά διά
γυμνού οφθαλμού. Οπως κάθε κα-
λοκαίρι, οι κάτοικοι της πόλης,
άνθρωποι κάθε φυλής και θρη-
σκεύματος, απολαμβάνουν την
ακριβοθώρητη ηλιοφάνεια από
κοινού σε πάρκα και χώρους ανα-
ψυχής. Αλλά πίσω από τη διάσημη
ψυχραιμία των Βρετανών, πλη-
θαίνουν τα ερωτήματα για την
κατεύθυνση της χώρας. Σε προ-
σωπικές συζητήσεις, Λονδρέζοι
φίλοι παραδέχονται τον φόβο τους
τόσο για την τρομοκρατία όσο και
για τις επιπτώσεις του Brexit στις
δουλειές τους. Ελπίζουν ότι θα
αποφύγουν τη λεγόμενη σκληρή
έξοδο, μία έξοδο της χώρας από
την Ε.Ε. χωρίς να έχει υπάρξει
συμφωνία στις διαπραγματεύσεις,
καθώς θέλουν να διατηρήσουν τα
οφέλη της κοινής αγοράς. Οσο συ-
νειδητοποιούν τη δυσκολία των
διαπραγματεύσεων με την Ε.Ε.,
τόσο πιο εμφανές γίνεται το δια-
κύβευμα. Ο πολιτικός σχολιαστής

Πίτερ Κέλνερ σημειώνει σε άρθρο
του για το ινστιτούτο Carnegie
ότι μια σκληρή έξοδος θα έχει
απρόβλεπτα μεγάλο κόστος για
την καθημερινή ζωή, σημειώνον-
τας ότι η Βρετανία θα εκδιωχθεί
από ευρωπαϊκούς θεσμούς όπως
η Euratom, προκαλώντας προβλή-
ματα στην προμήθεια των ραδιε-
νεργών υλικών που χρειάζονται
πολλοί καρκινοπαθείς, ή και τη
συμφωνία των Ανοικτών Αιθέρων,
«προσγειώνοντας» όλα τα αερο-
πλάνα μεταξύ Βρετανίας και ηπει-
ρωτικής Ευρώπης.

Οι οπαδοί του Brexit έπεισαν
την πλειοψηφία των Βρετανών
στο περυσινό δημοψήφισμα ότι
η Ε.Ε. απειλεί την εθνική τους κυ-
ριαρχία, με αιχμή του δόρατος τον
έλεγχο των συνόρων. Αυτός είναι
ο βασικός λόγος που άνθρωποι οι
οποίοι το 1974 είχαν ψηφίσει την
ένταξη στην ΕΟΚ πλέον ζητούν
την έξοδο, εκτιμώντας ότι η φωνή
τους δεν έχει πλέον λόγο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση, την οποία θεω-
ρούν ότι εξελίσσεται σε γερμανική
ή, στην καλύτερη περίπτωση, γαλ-
λογερμανική ένωση. Μάλιστα, η
πρωθυπουργός Τερέζα Μέι ήθελε

μεγαλύτερη αυτοδυναμία στις
εκλογές για να διαπραγματευθεί
σκληρά, υποστηρίζοντας ότι «μία
μη συμφωνία είναι καλύτερη από
μία κακή συμφωνία». 

Τελικά, όμως, βρέθηκε να προ-
σέρχεται στις διαπραγματεύσεις
με την Ε.Ε. πολιτικά αποδυναμω-
μένη. Οπως υποστηρίζει ο κ. Κέλ-
νερ, αυτό μειώνει τις πιθανότητες
να περάσει οποιαδήποτε συμφωνία
επιτύχει με την Ε.Ε. από τους ευ-
ρωσκεπτικιστές στο κόμμα της.
Πιστεύοντας ότι το κόστος μιας
σκληρής εξόδου θα είναι τεράστιο,
ο ίδιος εκτιμά ότι αυξάνονται οι
πιθανότητες οι πολίτες να αλλά-
ξουν γνώμη και η Βρετανία να πα-
ραμείνει τελικά στην Ευρωπαϊκή
Ενωση – κάτι που συζητείτο ιδιω-
τικά αλλά αρχίζει σιγά σιγά να
ακούγεται και δημοσίως. Μόλις
την περασμένη εβδομάδα, ο
πρώην πρωθυπουργός της χώρας
Τόνι Μπλερ εξέφρασε την ελπίδα
ότι το Brexit θα ακυρωθεί, σημει-
ώνοντας το οικονομικό κόστος
που ήδη έχει για τη χώρα. Αν ο
χωρισμός αποδειχθεί πολύ σκλη-
ρός, οι Βρετανοί ίσως να το ξανα-
σκεφτούν.

Προεκλογικά
χουβαρνταλίκια 
Η πρόωρη αποπληρωμή χρέους €288 εκ. προς
το ΔΝΤ από το κράτος από φθηνότερο δανεισμό
που εξασφάλισε πρόσφατα αποτελεί μια πολύ
καλή κίνηση του υπουργείου οικονομικών. Ωστό-
σο, η ξαφνική ανακοίνωση για αποπληρωμή χρε-
ών των δήμων δημιουργεί υποψίες σε πολλούς.
Οικονομολόγοι εκφράζουν φόβους ότι πολλές
εξοικονομήσεις που έγιναν στο παρελθόν θα πά-
νε στον αέρα από τις «καθιερωμένες» αυξήσεις
των δημοσίων δαπανών που αποφασίζουν οι κυ-
βερνώντες μερικούς μήνες πριν τις εκλογές. Χά-
ρη ακούς;

••••
Κουρεμένες ελπίδες
Οι κουρεμένοι της Λαϊκής κάνουν λόγο διά επι-
στολής τους στον ΠτΔ για ρατσιστική μεταχείριση
από μέρους της ΕΕ καθώς στην περίπτωση της
Ιταλίας δύο τράπεζες διασώθηκαν διά του bail-
out δηλαδή με κρατικά κεφάλαια. Η αλήθεια εί-
ναι ότι προεκλογικά αλλά και όταν ανέλαβε η κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη όλοι έψαχναν να βρουν
χρήματα από παντού. Μάλιστα, ο κ. Αναστασιά-
δης σε προεκλογική εκπομπή δήλωσε ότι θα
εξασφάλιζε γεφυρωτικό δάνειο από τρίτη χώρα
για να αποφύγει τα χειρότερα. Όσο και να επικα-
λούνται ορισμένοι την προστασία των φορολο-
γούμενων η αλήθεια είναι πως το κούρεμα ήταν
πολύ μεγάλη αδικία. Τεράστια. 

••••

Aνθισε το Ρόδον
Μετά από ένα βαρύ χειμώνα του 2016 που ανάγ-
κασε το ξενοδοχείο το Ρόδον στον Αγρό να κλεί-
σει, επανέρχεται σύμφωνα με ανακοίνωσή της η
Εταιρεία Αναπτύξεως Αγρού «Η Πρόοδος», το
καλοκαίρι του 2018. Βέβαια, πέρασε βαρυχειμω-

νιά το Ρόδον και επιστρέφει ανανεωμένο, καθώς
θα γίνουν ανακαινίσεις. Φυσικά, για να ανθίσει
χρειάστηκε και λίπασμα, διότι η εταιρεία προέβη
σε αναδιάρθρωση των δανείων της.

••••
Βάζουν στον τοίχο την ΚτΚ
Πυρά προς την Κεντρική Τράπεζα Κύπρου εξα-
πέλυσε το Κίνημα των Οικολόγων, αναφέροντας
ότι η Κεντρική έβαλε στα πίσω ράφια τα στοιχεία
αναφορικά με την μείωση των ΜΕΔ που είναι
υπόχρεη να ενημερώνει τη Βουλή των Αντιπρο-
σώπων. Η ΚτΚ δεν άφησε να πέσει κάτω αυτή η
κατηγορία, και απέρριψε τις θέσεις του Κινήμα-
τος, αναφέροντας ότι δεν έχει σταματήσει, με
την τελευταία ενημέρωση να έχει γίνει πριν  από
10 μόλις μέρες. Τακτική η ΚτΚ.

••••
Με το πιστόλι 
αναμένουν το Brexit

Καθόλου τυχαία δεν είναι η ψήφιση του Υφυ-
πουργείου Ναυτιλίας τη δεδομένη χρονική πε-
ρίοδο, καθώς φήμες λένε ότι έσπρωξαν να
πουν το ναι τώρα, που το Brexit πλησιάζει ολο-
ένα και περισσότερο. Η δημιουργία του Υφυ-
πουργείου Ναυτιλίας θα συμβάλει στην επιτά-
χυνση των διαδικασιών αδειοδότησης αναπτυ-
ξιακών έργων και στη βελτίωση του επιχειρη-
ματικού κλίματος. Μπράβο στο Υπουργικό Συμ-
βούλιο αν έστω και σκέφτηκαν αυτή την παρά-
μετρο του Brexit.

Είναι σκληρός ο χωρισμός

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Συμφωνία σταθμός 
για τον Συνεργατισμό – 
Θα επωφεληθούν και 

οι δανειολήπτες

A Π Ο Ψ Η  Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΩΚΟΥ

Σε συμφωνία που μπορεί να χα-
ρακτηρισθεί σταθμός προχώ-
ρησε ο Συνεργατισμός την
εβδομάδα που μας πέρασε, ανα-
θέτοντας σε ένα από τους με-
γαλύτερους και πλέον αξιόπι-
στους διαχειριστές κόκκινων
δανείων στην Ευρώπη τη δια-
χείριση του δικού του χαρτο-
φυλακίου προβληματικών δα-
νείων. Και αυτό μετά από υπο-
δείξεις των ευρωπαϊκών επο-
πτικών αρχών καθώς έχει κα-
θιερωθεί πλέον η πολιτική αυτή
στην ευρωζώνη. Σύμφωνα με
ανακοίνωση της Συνεργατικής
Κυπριακής Τράπεζας, θα προ-
χωρήσει σε σύμπραξη με την
πλατφόρμα διαχείρισης μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων Αλτα-
μίρα. Η λειτουργία της εταιρείας
Αλταμίρα, που θα διαχειριστεί

το χαρτοφυλάκιο προβληματι-
κών δανείων ύψους €7,2 δισ.
αλλά και ακίνητα ύψους €0,4
δισ. θα ξεκινήσει από την
1.1.2018 μέσω της κοινοπρα-
ξίας, στην οποία ο Συνεργατι-
σμός θα κατέχει το 49% και η
εταιρεία Αλταμίρα το 51%. Πρό-
κειται για ένα πολύ μεγάλο και
εξειδικευμένο οργανισμό στον
τομέα της διαχείρισης προβλη-
ματικών δανείων, ο οποίος συν-
δέεται  και με την μεγαλύτερη
ισπανική τράπεζα Banco San-
tander. Η Αλταμίρα διαχειρί-
ζεται επίσης το χαρτοφυλάκιο
προβληματικών δανείων τόσο
της Ισπανικής Κεντρικής Τρά-
πεζας όσο και της Κεντρικής
Τράπεζας της Πορτογαλίας, γε-
γονός που φανερώνει και την
εμπιστοσύνη τους στον οίκο
αυτό. Ο Συνεργατισμός, αφού
πρώτα διαβουλευτεί για το θέμα
της απόσπασης του αναγκαίου
προσωπικού το οποίο θα επι-
στρέψει πίσω όταν ολοκληρω-
θεί η αποστολή του, θα αναθέ-
σει την διαχείριση του χαρτο-
φυλακίου κόκκινων δανείων
ύψους €7,4 δισ. Πρόκειται για

ένα τεράστιο χαρτοφυλάκιο,
το μέγεθος του οποίου ξεπερνά
το ένα τρίτο του κυπριακού
ΑΕΠ. Σύμφωνα με τεχνοκράτες,
οι τράπεζες δεν μπορούν να
διαχειριστούν από μόνες τους
μεγάλα χαρτοφυλάκια προβλη-
ματικών δανείων γιατί δεν δια-
θέτουν την απαραίτητη τεχνο-
γνωσία αλλά και ευελιξία, αφού
η κύρια δραστηριότητά τους
είναι πολύ διαφορετική. Οι εξει-
δικευμένοι αυτοί οργανισμοί
(Real Estate Specialists) έχουν
ήδη αναλάβει την διαχείριση
των χαρτοφυλακίων προβλη-
ματικών δανείων και των ελ-
ληνικών τραπεζών όπου και
εκεί αποτελεί την μεγαλύτερη
πρόκληση στο τραπεζικό σύ-
στημα. 

Η κυριότητα των δανείων
αλλά και των περιουσιακών
στοιχείων παραμένει στον Συ-
νεργατισμό ενώ η διαχείριση
των προβληματικών δανείων
θα γίνεται κάτω από το ίδιο επο-
πτικό και νομοθετικό πλαίσιο.
Από πλευράς του Συνεργατι-
σμού, υπάρχει αισιοδοξία ότι
οι συνεργάσιμοι δανειολήπτες
θα επωφεληθούν σημαντικά
καθώς ο εξειδικευμένος οίκος
θα είναι σε καλύτερη θέση να
εξεύρει βιώσιμη διευθέτηση
του προβληματικού δανείου
στα πλαίσια των κανονισμών. 

Η αμοιβή του ξένου οίκου
θα σχετίζονται με τη βελτίωση
που θα επιφέρει στο χαρτοφυ-
λάκιο προβληματικών δανείων
πέραν της υφιστάμενης από-
δοσης που έχει μέχρι σήμερα
ο Συνεργατισμός. Ο μεγάλος
όγκος μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων αποτελεί γενικά την με-
γαλύτερη απειλή για τη χρη-
ματοπιστωτική σταθερότητα
του κυπριακού τραπεζικού συ-
στήματος γι’ αυτό και η επίλυσή
του αποτελεί προτεραιότητα
τόσο για την εθνική όσο και
για τις ευρωπαϊκές εποπτικές
αρχές. Ο Συνεργατισμός έχει
επιχειρηματικό σχέδιο 2018-
2022 και εκτιμά ότι εντός της
περιόδου αυτής θα επιλυθεί ο
κύριος όγκος του προβλήματος.
Ανάλογα με τον ρυθμό επίλυσης
του προβλήματος και της βελ-
τίωσης της κατάστασης του
ισολογισμού αλλά και της κερ-
δοφορίας, οι μέτοχοι του Συ-
νεργατισμού θα μπορούν να
προσβλέπουν στο μέλλον σε
αύξηση και της αξίας των με-
τοχών τους. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τραπεζικά τεστ αντοχής
Τα τραπεζικά τεστ αντοχής (stress tests)
αποτελούν ασκήσεις προσομοίωσης στις
οποίες λαμβάνουμε υπόψη πιθανά μελ-

λοντικά οικονομικά φαινό-
μενα και γεγονότα, ανα-
λύοντας μέχρι και το χει-
ρότερο αλλά ρεαλιστικό
οικονομικό σενάριο, έτσι
ώστε να αξιολογήσουμε
την κεφαλαιακή επάρκεια

της τράπεζας προς αντιμετώπιση αρνητι-
κών οικονομικών εξελίξεων και ακραίων
οικονομικών φαινομένων, να εντοπίσουμε
προβλήματα και κινδύνους, καθώς και να
καθορίσουμε πλάνο δράσης και διαχείρι-
σης κινδύνων. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Είμαι ο άνθρωπος των τουριστικών ρεκόρ! Πώς να μη χαμογελάω; 

<<<<<<<

Σύμφωνα με τεχνο-
κράτες, οι τράπεζες
δεν μπορούν να δια-
χειριστούν από μό-
νες τους μεγάλα χαρ-
τοφυλάκια προβλη-
ματικών δανείων.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Στα χαμηλά επίπεδα της ευρωπαϊκής
αγοράς κατοικίας παραμένει η Κύ-
προς, αναφορικά με το πόσο ελκυ-
στικός προορισμός είναι για τους
ξένους αγοραστές κατοικιών που
έχουν επενδυτικό προσανατολισμό.
Σύμφωνα με σχετική λίστα που επι-
μελήθηκε η Global Property Guide,
ο φορέας που έχει συσταθεί για την
παροχή πληροφοριών σε ενδιαφε-
ρόμενους επενδυτές ακινήτων, η
κυπριακήαγορά κατοικίας βρίσκεται
στην 31η θέση επί συνόλου 36 χω-
ρών, καθώς οι προοπτικές της για

έναν επενδυτή κρίνονται μη ελκυ-
στικές. Ως μέρος του δείγματος για
την αγορά κατοικίας, η Global Pro-
perty Guide έχει διαλέξει τη Λεμεσό,
η οποία σύμφωνα και με τα στοιχεία
του Κτηματολογίου και Χωρομετρίας,
είναι η δημοφιλέστερη επιλογή από
επίδοξους αγοραστές. Σύμφωνα με
το Φορέα, με βάση τις επενδυτικές
προοπτικές στην αγορά κατοικίας
για την Κύπρο και συγκεκριμένα
στη Λεμεσό, της δίνουν ετήσια από-
δοση, στο 5,29%. Στην πρώτη θέση
επενδυτικής προοπτικής στην αγορά
κατοικίας βρίσκεται η Ουγγαρία,
στη δεύτερη τα Σκόπια, στην τρίτη
το Μαυροβούνιο, στην τέταρτη η
Ολλανδία, ενώ την πέμπτη θέση κα-
τέχει η Τουρκία (Κωνσταντινούπολη).
Μετά από αρκετά χρόνια πτώσης

των τιμών των κατοικιών, η στεγα-
στική αγορά της Κύπρου δείχνει κά-
ποια βελτίωση, λόγω της ανάκαμψης
της οικονομίας, της εξόδου από το
μνημόνιο και το άνοιγμα των δα-
νείων από τα τραπεζικά ιδρύματα
σε ενδιαφερόμενους αγοραστές. Αν
και οι πτώσεις των τιμών των κα-
τοικιών επιβράδυναν την αγορά, οι
συναλλαγές των ακινήτων αυξάνον-
ται, ενώ αυξάνονται και οι δραστη-
ριότητες κατασκευής κατοικιών.
Αύξηση 4,1% παρουσίασε σε ετήσια
βάση (σε σύγκριση με το αντίστοιχο
τρίμηνο του 2016) ο Δείκτης Τιμών
Κατοικιών, σύμφωνα με τις εκτιμή-
σεις της Στατιστικής Υπηρεσίας,
καθώς ο Δείκτης την περίοδο Ια-
νουαρίου – Μαρτίου διαμορφώθηκε
στις 101,32. Σε τριμηνιαία βάση (σε
σύγκριση με τέταρτο τρίμηνο του
2016), ο δείκτης υποχώρησε κατά
1,4%, ενώ το τέταρτο τρίμηνο του
2016 ο δείκτης είχε διαμορφωθεί
στις 102,72 μονάδες. Σημειώνεται
πως το 2015, ο δείκτης τιμών κατοι-
κιών σε εθνικό επίπεδο είχε μειωθεί
κατά 1,8%, αλλά όταν προσαρμό-
στηκε στον ετήσιο πληθωρισμό, αυ-
ξήθηκε ελαφρά κατά 0,17%, με βάση
τα στοιχεία που είχε εκδώσει η ΚτΚ.
Σε τριμηνιαία βάση, οι τιμές των κα-
τοικιών είχαν παραμείνει αμετά-
βλητες το τέταρτο τρίμηνο του 2015.

Αυτό υποστηρίχθηκε από τα στοι-
χεία που είχε δημοσιεύσει και το
Royal Institute of Chartered Sur-
veyors (RICS), το οποίο είχε δείξει
ότι οι τιμές κατοικιών στην Κύπρο
μειώθηκαν κατά 1.42% το 2015, σε
μέσο όρο κατά 372.714 ευρώ.

Αγοράζουν οι ξένοι
Στην περίπτωση της Κύπρου

όμως, τα κίνητρα των πολιτογρα-
φήσεων φαίνεται ότι έχουν ελκύσει
αρκετούς ξένους αγοραστές και
ωθούν τις όποιες πωλήσεις επιτυγ-
χάνονται. Το αγοραστικό ενδιαφέρον
από το εξωτερικό συγκεντρώνουν
οι πολυτελείς κατοικίες, ιδιαίτερα
όσες βρίσκονται στους δημοφιλέ-

στερους παραθεριστικούς προορι-
σμούς. Πολυτελείς κατοικίες σε Λε-
μεσό, Πάφο και Λάρνακα, παίρνουν
τη μερίδα του λέοντος στον αριθμό
των ακινήτων για τα οποία έχουν
κατατεθεί πωλητήρια έγγραφα με
αγοραστές αλλοδαπούς σύμφωνα
με τα στοιχεία του Κτηματολογίου.
Αυτά τα ακίνητα, σύμφωνα με εκτι-
μητές ακινήτων, μπορούν να εξα-
σφαλίσουν σχεδόν διπλάσιες απο-
δόσεις απ’ ό,τι ένα διαμέρισμα για
παράδειγμα στην πρωτεύουσα, στη
Λευκωσία. Επισημαίνουν δε, ότι
όσοι έχουν ακίνητα προς ενοικίαση,
επιδιώκουν να επωφεληθούν από
τις υψηλές ροές των τουριστών που
η Κύπρος σε αυτό τον τομέα έχει
την τιμητική της και να τα διαθέσουν
προς ενοικίαση.

Η ευρωπαϊκή αγορά πολυτελών
κατοικιών είναι ιδιαίτερα ανταγω-
νιστική, όπως π.χ. η Ιμπιζα και η
Μαγιόρκα στην Ισπανία, ή το Σεν
Τροπέ, η Νίκαια και οι Κάννες στη
Γαλλία. Σε αυτές τις περιοχές, οι
τιμές κτήσης είναι υψηλές, τη στιγμή
που η διαφορά στο κόστος ενοικία-
σης είναι μικρότερη.  Ασφαλώς, αυτή
η εικόνα της αγοράς κατοικίας στην
Κύπρο, δεν συνεπάγεται ότι δεν
μπορεί να εντοπίσει κανείς «θύλα-
κες» υψηλών αποδόσεων. Εκεί πον-
τάρουν και οι επενδυτές και συγκε-
κριμένα στη Λεμεσό. Τα πλείστα
από τα οποία, είναι πολυτελή. Συγ-
κεκριμένα, τον Ιανουάριο του 2017
πωλήθηκαν 35 ακίνητα, το Φεβρουά-
ριο 47, το Μάρτιο 56, τον Απρίλιο
40, τον Μάιο εκτοξεύθηκαν στα 96
και τον Ιούνιο στα 77. Σημειώνεται
ότι  και η Πάφος παρουσιάζει πολύ
καλές πωλήσεις στους ξένους, που
«κονταροχτυπιέται» με τη Λεμεσό.
Τον Ιανουάριο κατατέθηκαν 23 πω-
λητήρια έγγραφα με αγοραστές αλ-
λοδαπούς, τον Φεβρουάριο 40, το
Μάρτιο 80, τον Απρίλιο 43, το Μάιο
95 και τον Ιούνιο 78.

Συνολικά, από την αρχή του έτους
πάντως η κτηματαγορά δείχνει τα
σημάδια ανάκαμψής της. Συνολικά,

τα πωλητήρια έγγραφα που έχουν
κατατεθεί σε όλες τις επαρχίες είναι
3.610, έναντι 3.012 πωλητηρίων που
είχαν κατατεθεί στην ίδια περίοδο
(πρώτο εξάμηνο του έτους) το 2016.
Η αύξηση φτάνει το 20%. Μεγάλη
αύξηση στα πωλητήρια έγγραφα
έχει καταγράψει συγκεκριμένα και
ο Ιούνιος. Τον Ιούνιο, τα πωλητήρια

έγγραφα έφτασαν τα 843, σε σύγ-
κριση με 657 που είχαν κατατεθεί
τον Ιούνιο του 2016, μια αύξηση της
τάξεως του 28%.

Πάντως, στην απότομη αύξηση
στις πωλήσεις ακινήτων συνέβαλε
και το κλίμα φόβου που επικρατεί
αναφορικά με τον ΦΠΑ 19% που
πρόκειται να επιβληθεί στη γη για

εμπορικούς σκοπούς σύμφωνα με
ευρωπαϊκή οδηγία. Ως γεγονός, έχει
συγχύσει την κτηματαγορά, που
δεν είναι ακόμη διαφανείς οι επι-
πτώσεις που θα επέλθουν στις τιμές
των ακινήτων. Το ζήτημα έχει ανα-
βληθεί για συζήτηση εκ νέου το Σε-
πτέμβριο στην Επιτροπή Οικονο-
μικών.

Και όμως υπάρχει δυνατότητα διάσωσης Τραπεζών χωρίς κούρεμα… Ευρώπη ακούς;
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ ΜΟΥΣΚΑΛΛΗ

Διάβασα στις εφημερίδες με προ-
σοχή την ανακοίνωση του Συνδέ-
σμου Καταθετών Λαϊκής (ΣΥΚΑΛΑ),
η οποία αναφέρεται στη δυνατότητα
διάσωσης, ανακεφαλαιοποίησης
των Ευρωπαϊκών Τραπεζών χωρίς
το περίφημο κούρεμα καταθέσεων.
Για να είμαι ειλικρινής όταν διάβασα
για την διάσωση τριών Ιταλικών
Τραπεζών με κρατικά κεφάλαια,
ανέμενα πληθώρα αντιδράσεων
από Κυπριακούς θεσμούς για την
άδικη, αντιοικονομική, εκδικητική
και απαράδεκτη συμπεριφορά της
Ευρώπης, προς την πατρίδα μας. 

Θεωρούσα ότι η μεγάλη αυτή
αδικία που έγινε στην οικονομία
και στον τόπο μας, με τις αποφάσεις
της Ευρώπης, θα θύμωναν και θα
επαναστατούσαν οι Κύπριοι οικο-

νομολόγοι, τραπεζίτες, οι διάφοροι
θεσμοί και οι απλοί πολίτες. Μάταια,
όμως, περίμενα τις αντιδράσεις.
Μόνο ο ΣΥΚΑΛΑ εξέδωσε ανακοί-
νωση. Θα επαναλάβω ακόμα μια
φορά ότι δημιουργήσαμε στον τόπο
μας άκρως επικίνδυνες συμβιβα-
στικές συμπεριφορές και κουλτού-
ρα. Ο ραγιαδισμός, η συμφεροντο-
λογία, ο εγωισμός, το βόλεμα αλ-
λοίωσαν και μεταμορφώνουν τον
χαρακτήρα μας πολύ επικίνδυνα.
Για εξόφθαλμες αδικίες που ζημίω-
σαν την πατρίδα και τον λαό μας,
μένουμε απαθείς και αρνητικοί θε-
ατές. 

Μετά τις συγκεκριμένες αποφά-
σεις της Ευρώπης για το κούρεμα
στην Κύπρο έγινε νομοθεσία, ότι
από την 1ην Ιανουαρίου 2017 δεν

θα επέτρεπε διάσωση, ανακεφα-
λαιοποίηση τράπεζας της Ευρωζώ-
νης με κρατικά κεφάλαια. Η δήλωση
αυτή, η ποντιοπιλατική, ήταν για
να ηρεμήσει τότε την Ευρωπαϊκή
κοινή γνώμη για τις απαράδεκτες
αποφάσεις της. 

Και πριν ο αλέκτορα λαλήσαι
τρεις, η Ευρώπη για τις ίδιες περι-
πτώσεις και δεδομένα, χρησιμοποιεί
διαφορετική συλλογιστική και απο-
φάσεις για τις Τράπεζες της Ιταλίας,
παρά τις αντίθετες νομικές δεσμεύ-
σεις της. Με αυτές τις Ευρωπαϊκές
συμπεριφορές, πώς μπορεί κάποιος
να εμπιστεύεται την Ευρώπη, τις
αρχές και αξίες της τις οποίες κατά
κόρον θεωρητικά επικαλείται. 

Για να είμαι ειλικρινής, ανέμενα
αυτές τις αποφάσεις από τους Ευ-

ρωπαϊκούς θεσμούς. Δεν είχα ψευ-
δαισθήσεις. 

Όταν τον θλιβερό εκείνο Μάρτη
του 2013 έγινε το περιβόητο κού-
ρεμα καταθέσεων στην Κύπρο, πα-
ρακολουθούσα και ανέμενα ενα-
γωνίως ίδιες περιπτώσεις τραπεζι-
κής έλλειψης κεφαλαίων όπως στην
Κύπρο για να αντιληφθώ τις ευρω-
παϊκές Αρχές Δικαίου. Η αλήθεια
να λέγεται, θα ήταν έκπληξη για
μένα, η Ευρώπη να έπαιρνε διαφο-
ρετική απόφαση για τις Ιταλικές
τράπεζες.

Τελειώνω την παρέμβασή μου
αυτή, αναφέροντας ότι πριν το κού-
ρεμα, με όλα τα λάθη και παραλεί-
ψεις του τραπεζικού μας συστήμα-
τος, τα Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια,
ήταν πολύ πιο λίγα σε όλες τις Τρά-

πεζες. Με την χείριστη απόφαση
που λήφθηκε για κούρεμα των κα-
ταθέσεων και την καταστροφή της
οικονομίας, την τεράστια πρωτό-
γνωρη για την πατρίδα μας ανεργία,
με το κλείσιμο χιλιάδων μικρομε-
σαίων επιχειρήσεων και με την τε-
ράστια έλλειψη εμπιστοσύνης προς
το τραπεζικό μας οικοδόμημα, τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια εκτο-
ξεύθηκαν σε πολύ ψηλούς αριθμούς. 

Δεν είναι άμοιροι ευθυνών οι
Ευρωπαίοι για την κατάσταση αυτή. 

Οι Ευρωπαίοι μιλούν πάντοτε
ότι στην Κύπρο, οι τράπεζες παρα-
χωρούσαν δάνεια πολύ εύκολα, χω-
ρίς την απαιτούμενη αξιολόγηση.
Στην Ευρώπη οι τράπεζες που έδι-
ναν δάνεια με εξονυχιστική, ποι-
οτική και επιστημονική αξιολόγηση,

γιατί και αυτές έχουν ψηλά επίπεδα
μη εξυπηρετούμενων δανείων; Να
θυμίσω ότι η Ευρώπη έχει €1 τρισ.
μη εξυπηρετούμενες χορηγήσεις.

Είμαστε σε μια οικογένεια, την
Ευρωπαϊκή. Απαιτούμε να μας συμ-
περιφέρονται δίκαια, με σεβασμό,
ισότιμα με αλληλεγγύη και ευαι-
σθησία. Γνωρίζουμε τα μεγέθη μας.
Ψηλαφούμε τα λάθη, παραλείψεις
και τις υπερβολές μας. Το ανάστημα
όμως, η υπερηφάνεια και η διεκδι-
κητικότητα δεν έχουν καμία σχέση
με το μέγεθος. Έχει σχέση μόνο
με την ευθύνη να υπερασπιζόμαστε
την πατρίδα μας. 

Ο Ανδρέας Μουσκάλλης είναι Πρόεδρος
της Παγκύπριας Συνεργατικής

Συνομοσπονδίας

<<<<<<<

Η ευρωπαϊκή αγορά πο-
λυτελών κατοικιών είναι
ιδιαίτερα ανταγωνιστι-
κή, όπως π.χ. η Ιμπιζα
και η Μαγιόρκα στην
Ισπανία, ή το Σεν Τροπέ,
η Νίκαια και οι Κάννες
στη Γαλλία.

Ειδικότερα, στη σχετική ανάλυση
επισημαίνεται ότι η υψηλή φορολο-
γία των εισοδημάτων από ενοίκια,
όπως επίσης και το υψηλό κόστος
των αγοραπωλησιών (φόρος μετα-
βίβασης, τέλη, έξοδα έκδοσης πι-
στοποιητικών κτλ.) αποτελούν ισχυ-
ρά αντικίνητρα για τους επενδυτές.
Υπενθυμίζεται ότι η Ελλάδα διαθέ-
τει μία από τις υψηλότερες φορολο-
γίες ενοικίων, όντας όγδοη υψηλό-
τερη επί συνόλου 42 χωρών. Ειδικό-
τερα, για τα πρώτα 12.000 ευρώ
ετήσιων εσόδων από ενοίκια, ο σχε-
τικός συντελεστής διαμορφώνεται
σε 15% (από 11% που ίσχυε έως το
2015), ενώ για τα εισοδήματα από
12.000 ευρώ έως 35.000 ευρώ, ο
συντελεστής εκτινάσσεται στο 35%.
Όπως αντιλαμβάνεται κανείς, η
υψηλή φορολόγηση των εισοδημά-
των από ενοίκια, σε συνδυασμό με
τον ήδη υψηλό φόρο κατοχής (ΕΝ-
ΦΙΑ), καθιστούν μη ελκυστική την

τοποθέτηση επενδυτικών κεφαλαί-
ων στην ελληνική αγορά ακινήτων,
ιδίως αν στα παραπάνω συνεκτιμη-
θεί ο παράγοντας του «ρίσκου χώ-
ρας», που συνοδεύει την Ελλάδα
κατά τη διάρκεια των τελευταίων
ετών της οικονομικής κρίσης, με
αποτέλεσμα να επιδιώκονται ακόμα
υψηλότερες αποδόσεις. Ως εκ τού-

του και παρά την πτώση των τιμών
των κατοικιών κατά 45% στην πε-
ριοχή της Αττικής από το τέλος του
2008, μέχρι σήμερα, η Global Pro-
perty Guide καταλήγει στο συμπέ-
ρασμα ότι οι αξίες των ακινήτων πα-
ραμένουν υψηλές σε σχέση με τα
εισοδήματα που μπορεί κανείς να
αποκομίσει από αυτά.

Ακριβότερη των ακριβοτέρων η Ελλάδα

Σε χαμηλά πατώματα
η αγορά ακινήτου από
ξένους στην Κύπρο
Την 31η θέση καταλαμβάνει με βάση τις επενδυτικές
προοπτικές σύμφωνα με το Global Property Guide

Στην απότομη αύξηση στις πωλήσεις ακινήτων συνέβαλε και το κλίμα φό-
βου που επικρατεί αναφορικά με τον ΦΠΑ 19% που πρόκειται να επιβληθεί
στη γη για εμπορικούς σκοπούς σύμφωνα με ευρωπαϊκή οδηγία.

OIK_04 OIKONOMIA_Master_cy  21/07/17  20:43  Page 4



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Τ Ο  Θ Ε Μ ΑKυριακή 23 Ιουλίου 2017

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το ενδιαφέρον για δημιουργία και
εκμετάλλευση του Τεχνολογικού
Πάρκου στο Πεντάκωμο έπεσε πάλι
στο κενό. Στις 3 Ιουνίου ήταν η
καταληκτική ημερομηνία υποβολής
ενδιαφέροντος από επενδυτές εν
μέσω της τέταρτης παράτασης που
είχε λάβει το όλο εγχείρημα, αλλά
και πάλι το ενδιαφέρον ήταν μη-
δενικό. Μόνο στις 20 Ιανουαρίου,
πάνω στην τέταρτη συνεχόμενη

παράταση και με την πάροδο ενός
χρόνου, υπεβλήθη μια προσφορά
από τον Ταϊλανδό Chairman του
ομίλου, Jak Chamikorn, επενδυτή
της εταιρείας Wyncoast, η οποία
και δεν ικανοποίησε εν τέλει το
Υπουργείο Εμπορίου. Η «Κ» είχε
κοινοποιήσει σύμφωνα με πληρο-
φορίες της την δυστοκία που είχε
παρουσιαστεί, βάσει του φακέλου
που είχε παρουσιάσει ο Ταϊλανδός.
Και αυτό, διότι η συγκεκριμένη
εταιρεία δραστηριοποιείται στον
τομέα της ανάπτυξης ακινήτων και
δεν είναι εταιρεία η οποία θα ασχο-
λείτο επισταμένα με την τεχνολο-
γική πτυχή του έργου. Ως Real Esta-
te Agent, έβλεπε την επένδυση
από ένα άλλο πρίσμα, αν και έχει
δραστηριοποίηση και σε άλλα μέρη
σε αυτό τον τομέα παγκοσμίως.
Αυτή τη φορά όμως, ο επενδυτής

δεν ήρθε με ανανεωμένη πρόταση,
δεν κατέθεσε καινούργια, με τις
προοπτικές του από ότι φαίνεται
να έχουν αλλάξει. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, το Υπουργείο Εμπορίου
δεν αναμένεται να προκηρύξει εκ
νέου τον διαγωνισμό, διότι δεν βλέ-
πει επενδυτικό ενδιαφέρον. Όλα
τα παραπάνω συνθέτουν όμως μια
γενικότερη εικόνα, της λανθασμέ-
νης επιλογής τοποθεσίας σύμφωνα
με παράγοντες της αγοράς.

Κύκλοι της αγοράς τονίζουν στην
«Κ» πως ο κυριότερος λόγος για
τον οποίο το Υπουργείο Εμπορίου
επιμένει για τη δημιουργία του
Πάρκου στο Πεντάκωμο εδώ και
αρκετά χρόνια, είναι ότι πολύ απλά
στο συγκεκριμένο σημείο του νη-
σιού διαθέτει ανεκμετάλλευτη κρα-
τική γη. Τονίζουν δε ότι η τοποθε-
σία «πλασάρεται» ως η ιδανική,
διότι βρίσκεται σε σημείο το οποίο
έχει κοντά τρεις επαρχίες του νη-
σιού. Παρόλα αυτά, όπως λένε, το
Πεντάκωμο είναι μια περιοχή η
οποία αν και «πλασάρεται» με όλα
τα θετικά, δεν είναι η ενδεδειγμένη
και οι επενδυτές θέλουν να υπάρ-
χουν κοντά άλλες υπηρεσίες, όπως
πανεπιστήμια και ερευνητικά κέν-
τρα, να είναι κοντά στον πυρήνα
όλων των μεγάλων επιχειρήσεων
που ασχολούνται με τις τεχνολο-
γικές δομές, αλλά να είναι και κοντά
στην πρωτεύουσα. Κάτι που το
Πεντάκωμο ως τοποθεσία δεν έχει
και εκεί αποδίδουν την αποτυχία
του συγκεκριμένου έργου.

Χαμηλό ίντερνετ
Σίγουρα, ένα άλλο πρόβλημα που

εντοπίζουν και εκφράζουν στην
«Κ», είναι η απουσία υψηλών τα-
χυτήτων σύνδεσης στο ίντερνετ,
κάτι που όμως, όπως σημειώνουν,

δεν ευθύνεται το Πεντάκωμο, αλλά
η τεχνολογική προσαρμογή της
Κύπρου. Πρόσθετα, αναφέρουν ότι
η γειτνίαση με τη Λεμεσό, μπορεί
να ωφελέσει τη δημιουργία Real
Estate κατοικιών και ανάπτυξης,
αλλά δεν σημαίνει αυτομάτως ότι
μπορεί να φιλοξενήσει τη δημι-
ουργία ενός τεχνολογικού Πάρκου.
Οι ίδιες φωνές υποστηρίζουν ότι
το Τεχνολογικό Πάρκο θα ταίριαζε
καλύτερα σε ένα χώρο πλησίον της
Λευκωσίας που είναι η πρωτεύουσα,
ως πιο θελκτική τοποθεσία και πλη-
σιέστερα σε τεχνολογικούς κολοσ-
σούς που έχουν την έδρα τους στην
περιοχή. Πρόσθετα, άλλο ένα πλε-
ονέκτημα που παρέχει η επιλογή
«Λευκωσία», είναι ότι στην πρω-
τεύουσα βρίσκεται ο πυρήνας των
πανεπιστημίων, τραπεζών και συ-
νεδριακού κέντρου που φιλοξενεί
διάφορες επιστημονικές και άλλες

κοινωνικές δραστηριότητες. Κα-
ταληκτικά, επέμειναν στην «Κ» ότι
είναι κρίμα να μην καρποφορεί
ένα τόσο μεγαλεπήβολο έργο, το
οποίο μπορεί να υποστηριχθεί στην
Κύπρο λόγω και του φορολογικού
της καθεστώτος, μόνο και μόνο
από μία λανθασμένη επιλογή το-
ποθεσίας και επιμονής της Κυβέρ-
νησης σε μια συγκεκριμένη γεω-
γραφική περιοχή.

Τέλος, αξίζει να σημειωθεί πως
το Υπουργείο Εμπορίου ετοιμάζει
έκθεση στην οποία θα αναγράφον-
ται οι λόγοι που δεν έχει εκδηλωθεί
ακόμα ενδιαφέρον, καθώς και τι
έγινε με την πρόταση του Ταϊλαν-
δού και έπεσε στο κενό.

Τι προνοεί η δημιουργία
Ο διαγωνισμός με τα σημερινά

δεδομένα, αφορά στην ενοικίαση
κρατικής γης, εμβαδού 328.000 τ.μ.

περίπου και για περίοδο 50 χρόνων,
η οποία προορίζεται για την ανά-
πτυξη του Επιστημονικού Τεχνο-
λογικού Πάρκου στην παραθαλάσ-
σια περιοχή Πεντακώμου, της επαρ-
χίας Λεμεσού. 

Σύμφωνα με το Υπουργείο, το
έργο αναμένεται να αποτελέσει
βασική υποδομή για την προαγωγή
της έρευνας, της καινοτομίας και
της υψηλής τεχνολογίας στην Κύ-
προ, αλλά και εργαλείο ανάπτυξης
της επιχειρηματικότητας και της
έξυπνης εξειδίκευσης. Απώτερος
σκοπός όπως σημειώνεται, είναι
η συνεισφορά στη διαφοροποίηση
της οικονομίας της χώρας και η
μετατροπή της Κύπρου σε περιφε-
ρειακό κέντρο εφαρμοσμένης γνώ-
σης.

Ο σχεδιασμός προβλέπει για δια-
χωρισμό της ανάπτυξης σε δύο φά-
σεις. Η μία αφορά την περιοχή
στην οποία θα βρίσκονται οι κεν-
τρικές υπηρεσίες του Πάρκου και
η άλλη στην περιοχή που θα ανα-
πτυχθούν οι τεχνολογικές επιχει-
ρηματικές μονάδες. Στόχος είναι
οι εταιρείες να αναπτυχθούν ομοι-
όμορφα σύμφωνα με το πλάνο και
γύρω από τις κεντρικές υπηρεσίες
που θα παρέχει το κέντρο.

Οι Κεντρικές Υπηρεσίες, όπως
σημειώνεται, θα πρέπει να περι-
λαμβάνουν ένα κτίριο διοίκησης
που θα φιλοξενεί τις υπηρεσίες
ασφάλειας και συντήρησης καθώς
και υπηρεσίες πληροφοριών και
καθοδήγησης, κέντρο συνεδρίων
και Εκθέσεων, επιταχυντές επιχει-
ρήσεων που θα παρέχουν χώρο
και υπηρεσίες. 

Όπως επίσης, γραφεία για επι-
χειρήσεις και οργανισμούς των
οποίων οι δραστηριότητές τους
έχουν άμεση σχέση με τις αδει-

οδοτούμενες χρήσεις στην περιοχή.
Θα περιλαμβάνει, επίσης σύμφωνα
με το πλάνο, περιορισμένο χώρο
για εμπορικές αναπτύξεις που θα
εξυπηρετούν τους χρήστες του Τε-
χνολογικού Πάρκου. 

Τέλος θα υπάρχουν μικρής έκτα-
σης χώροι που θα χρησιμοποιούν-
ται ως εστιατόρια και καφέ καθώς
επίσης και αθλητικές εγκαταστά-
σεις όπως γυμναστήριο, γήπεδα
τένις και άλλα.

Προϊόντα υψηλής τεχνολογίας
Στο Τεχνολογικό Πάρκο αναμέ-

νεται πως θα δημιουργηθούν χώροι
για εγκατάσταση Τεχνολογικών
Επιχειρηματικών Μονάδων, οι οποί-
ες θα φιλοξενήσουν αναπτύξεις
για παραγωγή προϊόντων υψηλής
τεχνολογίας που θα σχετίζονται
με τομείς όπως των τηλεπικοινω-
νιών, της μικροηλεκτρονικής, τε-
χνολογίας και πληροφορικής βιο-
ιατρικής μηχανικής και ρομποτικής,
ανάμεσα σ’ άλλα. Επιπρόσθετα, θα
επιτρέπονται συμπληρωματικές
εγκαταστάσεις στη συγκεκριμένη
περιοχή που θα έχουν σχέση με
ερευνητικά κέντρα, κέντρα εκπαί-
δευσης, πανεπιστημιακές μονάδες
και επαγγελματικά εργαστήρια.
Εντούτοις, στην περιοχή, δεν θα
επιτρέπονται εμπορικής φύσεως
αναπτύξεις.

Τέλος, 25% των χώρων θα κατα-
λαμβάνει το κέντρο παροχής υπη-
ρεσιών, 60% των χώρων θα αφορά
στην ανάπτυξη των τεχνολογικών
επιχειρηματικών μονάδων και το
15% θα είναι χώροι πρασίνου. Στον
κεντρικό χώρο θα επιτρέπεται η
ανάπτυξη τριώροφων κτιρίων και
σε σχέση με τις τεχνολογικές μο-
νάδες οι αναπτύξεις θα είναι το πε-
ρισσότερο δύο όροφοι.

Γράψε λάθος για τεχνολογικό στο Πεντάκωμο
Κύκλοι της αγοράς επισημαίνουν στην «Κ» ότι η συγκεκριμένη τοποθεσία δεν ενδείκνυται για πολλούς λόγους

Πληροφορίες θέλουν το Υπουργείο Εμπορίου να μην προκηρύσσει εκ νέου
τον διαγωνισμό, διότι δεν βλέπει επενδυτικό ενδιαφέρον.

<<<<<<<

Eνα άλλο πρόβλημα 
που εντοπίζεται, είναι 
η απουσία υψηλών 
ταχυτήτων σύνδεσης
στο ίντερνετ.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Λίγο πολύ, σε λύσεις που φλερτάρουν
με τη δημιουργία Τράπεζας Ανα-
διάρθρωσης Στοιχείων Ενεργητικού
έχουν προχωρήσει πλέον τα μεγα-
λύτερα Πιστωτικά Ιδρύματα της Κύ-
πρου, καθώς προσπαθούν να δια-
χειριστούν με όποια όπλα διαθέτουν
τα Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια που
έχουν στα βιβλία τους. Ενώ έχουν
γίνει συνεχείς προσπάθειες για μεί-
ωση των ΜΕΔ με μεγάλες αναδιαρ-
θρώσεις και χρησιμοποιώντας πό-
ρους από τις τράπεζες κυρίως για
ταμικρότερα δάνεια, το αποτέλεσμα
δεν ήταν το επιθυμητό και έχουν
προχωρήσει σε δυναμικά - αν και
καθυστερημένα - μέτρα. Γι΄ αυτό
Ελληνική Τράπεζα, Συνεργατική
Κυπριακή Τράπεζα και Τράπεζα Κύ-
πρου δημιούργησαν συγκεκριμένα
τμήματα για τη βέλτιστη αντιμετώ-
πιση των δανείων που δεν εξυπη-
ρετούνται. Συνεργατισμός, Ελληνική
και Τρ. Κύπρου προχώρησαν σε λύ-
σεις τύπου Bad Bank. Το μοντέλο
μιας «κακής τράπεζας» ήταν δημο-
φιλές ως σκέψη στην περίοδο του
κουρέματος στην Κύπρο, κάτι όμως
που αν και ήταν επιθυμητό από με-
γάλημερίδα του κόσμουπου γνώριζε
την αγορά, δεν υλοποιήθηκε. Αρ-
κετοί τραπεζικοί εν έτει 2017 και 4
χρόνια μετά το κακό του 2013, εκ-
φράζουν την άποψη πως η καλύτερη
λύση για την Κύπρο θα ήταν να είχε
δημιουργήσει μια κακή τράπεζα, η
οποία ενδεχομένως να παρουσίαζε
καλύτερα αποτελέσματα από τα 23
– 24 δισ. μη εξυπηρετούμενα που
καλείται τώρα να αντιμετωπίσει ο
τραπεζικός τομέας. Ακόμα και σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, λόγω του ότι
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια των
ευρωπαϊκών τραπεζών έχουν υπερ-
βεί το 1 τρισ. ευρώ και ο ιταλικός
τραπεζικός τομέας παραπαίει, οι
επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Επο-
πτικής Αρχής Τραπεζών (ΕΒΑ) και
του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στή-
ριξης (ESM) Αντρέα Ενρια και Κλάους
Ρέγκλινγκ, εξέφρασαν προ τριών
μηνών, την αναγκαιότητα μιας «κα-
κής» τράπεζας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Στην Κύπρο, όμως, έχουν

γίνει κινήσεις που έχουν εν μέρει
τη μορφή μιας κακής τράπεζας,
όπως αυτή της APSCyprus Recovery
με την Ελληνική Τράπεζα, την κοι-
νοπραξία  του Συνεργατισμού με
την Altamira (της εταιρείας που θα
δημιουργηθεί), αλλά και η Τρ. Κύ-
πρου με την Υπηρεσία Ανάκτησης
Χρεώνκαι τη Διεύθυνση Διαχείρισης
Ακινήτων (REMU) που ανακτά ακί-
νητα έναντι ανταλλαγής χρέους
από τους συνεργάσιμους δανειολή-
πτες. Το χορό έσυρε πρώτη η Τρά-
πεζα Κύπρου, ακολούθησε η Ελλη-
νική, ενώ ο Συνεργατισμός ενερ-
γοποιήθηκε αρκετά πιο αργά σε
σχέση με τις άλλες δύο.

Τάσσονται υπέρ
Υπενθυμίζουμε δε ότι σε προ-

ηγούμενο ρεπορτάζ της Κυριακά-
τικης «Κ», καταγράφηκαντα εύσημα
που είχαν δοθεί από Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα, Ευρωπαϊκή Αρχή
Τραπεζών, Κομισιόν και Διεθνές
Νομισματικό Ταμείο, για την υλο-
ποίηση τέτοιων μοντέλων από τις
Τράπεζες, καθώς είναι ενδεδειγμένα
από τους θεσμούς για την αντιμε-
τώπιση των ΜΕΔ. Δηλαδή της δη-

μιουργίας τρίτων εταιρειών που θα
απασχολούνται μόνο με τα ΜΕΔ
(APS, Altamira), ή τη δημιουργία
εξειδικευμένωντμημάτων που ενερ-
γούν γι΄ αυτό το σκοπό, όπως της
Τρ. Κύπρου.

Υπάρχει μια διαφοροποίηση
όμως στα μοντέλα της APS και της
Altamira έναντι του καθολικού,
δηλαδή της μεταφοράς των τοξικών
δανείων σε μια Bad Bank. Με τη
δημιουργία μιας κακής τράπεζας
θα μπορούσαν να ξεφορτωθούν
όλα τους τα προβληματικά δάνεια,
εκκαθαρίζοντας και εξυγιαίνοντας
τα βιβλία τους, ενώ Ελληνική - Συ-
νεργατισμός θα συνεχίσουν να
έχουν στα βιβλία τους τα τοξικά
δάνεια. Κάτι που είναι και η βασική

διαφορά με τη μετακίνηση των δα-
νείων αυτών σε μια κακή τράπεζα.
«Αν μπορούσαν να φύγουν από
τους ισολογισμούς μας, θα ήταν
ευχής έργον», σχολίασε χαρακτη-
ριστικά τραπεζική πηγή από μία
εκ των τριών αυτών τραπεζών στην
«Κ». Παράλληλα, όμως, οι τράπεζες
απολαμβάνουν και άλλο θετικό
στοιχείο. Δίνουν ξεκάθαρο μήνυμα
σε δυνητικούς επενδυτές ότι θέλουν
να καθαρίσουν από τα τοξικά δά-
νεια.

Τα μοντέλα
Τα τελευταία δύο χρόνια η Ελ-

ληνική εξετάζει όλες τις πιθανές
επιλογές με στόχο την ταχύτερη
και αποτελεσματικότερη μείωση
των ΜΕΔ. Η σύμπραξη με μια διε-
θνή εταιρεία, όπως η APS που εξει-
δικεύεται στον τομέα για τη δημι-
ουργία μιας νέας εταιρείας διαχεί-
ρισης των μη εξυπηρετούμενων
χορηγήσεων και των ακινήτων,
ήταν η καλύτερη επιλογή ακολου-
θώντας το παράδειγμα άλλων τρα-
πεζών στην Ευρώπη. Τράπεζες σε
Ισπανία, Ιταλία και Ανατολική Ευ-
ρώπη που ακολούθησαν το μοντέλο

είδαν 5-7 φορές βελτίωση στην
απόδοσή τους. Η APS Cyprus κα-
λείται να διαχειριστεί ΜΕΔ ύψους
2,3- 2,4 δισ. ευρώ, ενώ η λειτουργία
της έχει ήδη αρχίσει .

Το σχετικό ψήφισμα της Συνερ-
γατικής Κυπριακής Τράπεζας αφορά
την δημιουργία κοινοπραξίας με-
ταξύ ΣΚΤ (49%) και Altamira (51%)
για τη διαχείριση ΜΕΔ ύψους 7,2
δισ. και ακινήτων ύψους 0,4δισ.
ευρώ. Η συμφωνία θα είναι χρονι-
κής περιόδου 10 ετών και δεν πε-
ριλαμβάνει πώληση ή άλλου είδους
αποξένωση περιουσιακών στοιχεί-
ων από την Τράπεζα. Στόχος, όπως
έχει επισημάνει στην «Κ» ο Διευ-
θυντής Στρατηγικής και Ανασχη-
ματισμού της Συνεργατικής Κυ-
πριακής Τράπεζας Γιάννης Σταυ-
ρινίδης, είναι να εξαλειφθούν τα
ΜΕΔ σε διάστημα 5 χρόνων.  Η
συμφωνία περιλαμβάνει αποκλει-
στικά τη διαχείριση των ακινήτων
και των ΜΕΔ της ΣΚΤ, ενώ σύμ-
φωνα με τη συμφωνία που επε-
τεύχθη, η Τράπεζα θα καλύπτει τα
λειτουργικά έξοδα της πλατφόρμας.
Η λειτουργία της πλατφόρμας θα
αρχίσει αρχές του 2018.

Αρωμα Bad Bank στις κινήσεις τραπεζών
Κάνουν στην άκρη τα Μη Εξυπηρετούμενα Δάνειά τους, τη διαχείριση των οποίων ανέθεσαν σε ειδικές πλατφόρμες

<<<<<<<

Τρίτη αλλά όχι καταϊ-
δρωμένη, η Συνεργατι-
κή Κυπριακή Τράπεζα,
αφού ανακοίνωσε 
την κοινοπραξία με 
την Altamira.

Καθυστερημένη αντίδραση για τις ενέργειες των τραπεζών, σχολιάζουν παράγοντες της αγοράς στην «Κ».

Στο ίδιο μήκος 
κύματος και η REMU
της Τρ. Κύπρου

Η αντιμετώπιση των μη εξυπη-
ρετούμενων δανείων, τα οποία
έχουν τερματιστεί και τα οποία
διαχειρίζεται η REMU, γίνεται με
ανταλλαγή ακινήτων, από μη συ-
νεργάσιμους δανειολήπτες. Εδώ
και δύο χρόνια η Τράπεζα Κύ-
πρου, λοιπόν, επί της ουσίας,
μπορεί να μην έχει ιδρύσει 3η
εταιρεία ή να έχει συνάψει συμ-
φωνία με άλλο Οίκο, αλλά οι ερ-
γασίες της είναι παρόμοιες με
αυτές των εξωτερικών οίκων
διαχείρισης ΜΕΔ.
Σύμφωνα με τα τελευταία στοι-
χεία, η Διεύθυνση Διαχείρισης
Ακινήτων (REMU) ανέλαβε ακί-
νητα ύψους 128 εκατ. ευρώ, το
α’ τρίμηνο 2017 μέσω συμφω-
νιών ανταλλαγής χρέους, σημει-
ώνοντας 33% μείωση σε τριμη-
νιαία βάση. 
Η Τράπεζα ολοκλήρωσε την πώ-
ληση ακινήτων ύψους 110 εκατ.
ευρώ, το α’ τρίμηνο 2017 σε σύγ-
κριση με 56 εκατ. ευρώ το δ’ τρί-
μηνο 2016, (αύξηση 98% σε τρι-
μηνιαία βάση) και 166 εκατ. ευ-
ρώ το 2016. Στο τέλος Μαρτίου,
η Remu διαχειριζόταν ακίνητα
με λογιστική αξία ύψους 1,43
δισ. ευρώ.
Περαιτέρω, σύμφωνα με τα τε-
λευταία οικονομικά αποτελέ-
σματα για την Τράπεζα Κύπρου,
αυτά του πρώτου τριμήνου του
2017, διαθέτει ακίνητα σε Κύ-
προ, Ελλάδα και Ρουμανία. Ανα-
λυτικότερα, διαθέτει 143 εκατ.
ευρώ σε οικιστικά, 335 εκατ. ευ-
ρώ σε γραφεία και άλλα εμπορι-
κά ακίνητα, 138 εκατ. ευρώ σε
βιοτεχνίες και βιομηχανίες, 74
εκατ. ευρώ σε ξενοδοχεία, 1
εκατ. σε ακίνητα υπό κατα-
σκευή, ενώ το μεγάλο κομμάτι
αφορά γη (οικόπεδα και αγροτε-
μάχια), ύψους 745 εκατ. ευρώ.
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ 

Αυξάνονται χρόνο με το χρόνο οι
κατοικίες και τα διαμερίσματα που
διατίθενται μέσω της διαδικτυακής
υπηρεσίας Airbnb σε όλες τις πε-
ριοχές της Κύπρου, με τον αριθμό
να φθάνει μέχρι στιγμής τα 300
καταλύματα. Οι αρμόδιοι φορείς,
πάντως, εξέφρασαν την ανησυχία
τους, κάνοντας λόγο για αθέμιτο
ανταγωνισμό. Τονίζουν, παράλλη-
λα, ότι η συγκεκριμένη πλατφόρμα
επηρεάζει άμεσα τις τουριστικές
ξενοδοχειακές μονάδες αλλά και
τα άλλα τουριστικά καταλύματα
της χώρας, λόγω του ότι λειτουρ-

γούν χωρίς τις οποιεσδήποτε άδειες
και δεν διέπονται από τους κανο-
νισμούς ασφάλειας και υγείας, όπως
όλα τα αδειούχα τουριστικά κατα-
λύματα. Το θέμα συζητήθηκε από
τους αρμόδιους φορείς, οι οποίοι
μάλιστα απευθύνθηκαν στο Υπουρ-
γείο Οικονομικών, ώστε να εξευ-
ρεθεί ένα νομικό πλαίσιο που να
καλύπτει τα συγκεκριμένα κατα-
λύματα. Το ζήτημα, ωστόσο, σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ», δεν
έφτασε ακόμα στην Κοινοβουλευ-
τική Επιτροπή Οικονομικών. 

Η Airbnb είναι μια διαδικτυακή
πλατφόρμα, μέσω της οποίας, οι
ιδιοκτήτες κατοικιών ή διαμερι-
σμάτων έχουν τη δυνατότητα να
ενοικιάζουν βραχυπρόθεσμα τα
καταλύματά τους σε όσους επιθυ-
μούν να τύχουν φιλοξενίας σε προ-
σιτές τιμές. Η εταιρεία ιδρύθηκε
το 2008 στο Σαν Φραντσίσκο της
Καλιφόρνιας των ΗΠΑ και μέχρι
σήμερα υπολογίζεται ότι διαθέτει
πέραν των 3 εκ. καταχωρήσεων σε
65.000 πόλεις, 191 χωρών. Αν και
δεν κατέχει κανένα κατάλυμα μέχρι
τώρα, από την ημέρα που ιδρύθη-
κε,έγινε πολύ δημοφιλής σε όλο
τον κόσμο, καταγράφοντας εντυ-
πωσιακά νούμερα ανάπτυξης. Χα-
ρακτηρίζεται δε ως ένας μεσίτης
που λαμβάνει ποσοστά προμήθειας
από τους επισκέπτες και τους οι-
κοδεσπότες σε συνδυασμό με την
κάθε κράτηση, με το κόστος της
διαμονής να καθορίζεται μόνο από
τον οικοδεσπότη.

Τα τελευταία τρία χρόνια πάντως
έγινε ευρέως γνωστή και στην Κύ-
προ και αρκετοί ήταν αυτοί που

έσπευσαν να εκμεταλλευτούν τις
υπηρεσίες που προσφέρει, ενοι-
κιάζοντας είτε την οικία είτε το
διαμέρισμά τους σε ξένους τουρί-
στες που θέλουν να επισκεφτούν
τη χώρα μας. Η διεθνής ηλεκτρο-
νική πλατφόρμα φέρνει σε άμεση
επικοινωνία τον πελάτη με τον οι-
κοδεσπότη, ενώ παράλληλα είναι
υπεύθυνη για την διαδικασία της
κράτησης. Επίσης, όσον αφορά τη
συναλλαγή, ο ιδιοκτήτης του κα-
ταλύματος παραλαμβάνει το ποσό
μια ημέρα μετά την άφιξη του πε-
λάτη, ώστε να διασφαλιστεί ότι ο
φιλοξενούμενος παρέλαβε τον χώρο
που ενοικίασε, με την πληρωμή να
γίνεται μέσω της πλατφόρμας. 

Οι τιμές στις πόλεις
Σύμφωνα με έρευνα της «Κ»,

στην ιστοσελίδα της Airbnb οι κα-
τοικίες και τα διαμερίσματα που
είναι διαθέσιμα ανά το παγκύπριο
για το επόμενο διάστημα είναι αρ-
κετά, με την Λάρνακα να αποτελεί
την πιο φθηνή επιλογή, φθάνοντας
τα 10 ευρώ ημερησίως, ενώ για την
Πάφο και την Αγία Νάπα, οι τιμές
κυμαίνονται από 18 ευρώ μέχρι 87
ευρώ ημερησίως. Την ίδια ώρα, η

πόλη της Λεμεσού προσφέρεται
από 25ευρώ έως  137 ευρώ ημερη-
σίως, ενώ η πρωτεύουσα προσφέ-
ρεται σε αρκετά ελκυστικές τιμές.
Συγκεκριμένα, η φθηνότερη επι-
λογή, φθάνει τα 18 ευρώ ημερησίως,
ενώ η ακριβότερη φθάνει μέχρι τα
55 ευρώ. 

Πώς λειτουργεί 
Στην διαδικτυακή πλατφόρμα,

ο χρήστης μπορεί να αναζητήσει
καταλύματα χρησιμοποιώντας μια
ποικιλία φίλτρων, όπως τύπος δια-
μονής, ημερομηνίες, τοποθεσία
και τιμή. Επίσης, μπορεί να καθο-
ρίσει τα χρήματα που μπορεί να
διαθέσει, τον αριθμό των ατόμων
αλλά και τις διάφορες απαιτήσεις
που έχει, όπως για παράδειγμα εάν
θέλει να του παραχωρηθεί η τηλε-
όραση, κλιματιστικό κ.α. Πριν από
την κράτηση, οι χρήστες πρέπει
να δώσουν ένα έγκυρο όνομα, δι-
εύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδρο-
μείου, αριθμό τηλεφώνου, φωτο-
γραφία, πληροφορίες πληρωμής
και, αν το ζητήσει ο οικοδεσπότης,
μια σάρωση ενός αναγνωρισμένου
από την κυβέρνηση δελτίου ταυ-
τότητας. Οι επισκέπτες είναι επίσης

υποχρεωμένοι να συμφωνήσουν
σε οποιουσδήποτε οικιακούς κα-
νόνες του οικοδεσπότη. Σε κάθε
κράτηση, η εταιρεία χρεώνει τους
επισκέπτες με χρέωση φιλοξενίας
6% -12% για υπηρεσίες επισκεπτών
και χρεώνει τους οικοδεσπότες για
υπηρεσίες φιλοξενίας 3% -5%. Οι
οικοδεσπότες μπορούν επίσης να
προσφέρουν στους επισκέπτες
τους «εμπειρίες», όπως εκδρομές,
με επιπλέον χρέωση, εκ των οποίων
η Airbnb λαμβάνει 20% ως προμή-
θεια. 

Αθέμιτος ανταγωνισμός 
Σε δηλώσεις στην «Κ», ο πρό-

εδρος του διοικητικού συμβουλίου
του Κυπριακού Οργανισμού Του-
ρισμού (ΚΟΤ) Άγγελος Λοΐζου, ερω-
τηθείς εάν υπάρχει κάποιο νομο-
θετικό πλαίσιο, στο οποίο εμπί-
πτουν οι ιστοσελίδες καταχώρησης,
εύρεσης και ενοικίασης καταλυ-
μάτων, σημείωσε πως εδώ και τρία
χρόνια, ο οργανισμός απευθύνθηκε
στο Υπουργείο Οικονομικών για
το συγκεκριμένο ζήτημα, ώστε να
εγγραφούν οι ιδιοκτήτες των κα-
ταλυμάτων στα μητρώα του φόρου
εισοδήματος και στο ΦΠΑ. Οι συγ-

κεκριμένες ιστοσελίδες , τύπου
Airbnb προκαλούν αθέμιτο αντα-
γωνισμό, ανέφερε, υπογραμμίζον-
τας πως δεν μπορεί ένας ιδιοκτήτης
τουριστικού καταλύματος, ο οποίος
έχει άδεια, να φορολογείται και οι
ιδιοκτήτες που προσφέρουν, μέσω
αυτής της πλατφόρμας, το σπίτι
τους έναντι αμοιβής να μην φορο-
λογούνται. «Όλοι πρέπει να αντι-
μετωπίζονται πάνω σε μια ίση βάση.
Επομένως, όλοι πρέπει να είναι εγ-
γεγραμμένοι στις φορολογικές αρ-
χές και να υπάρχει συνεννόηση
μεταξύ της εταιρείας και του κρά-
τους, ώστε να υπάρχει ο απαραί-
τητος έλεγχος. Κάποτε εκείνο που
παρεξηγείται από διάφορους είναι
για το ποιος θα ελέγχει αυτά τα κα-
ταλύματα. Από την άλλη δεν είναι
κάτι που μπορεί να απαγορευθεί
από τη στιγμή που ο ιδιοκτήτης
είναι νόμιμος και γραμμένος στις
αρχές, φτάνει όταν διαφημίζονται
να αναγράφουν στην ιστοσελίδα
ότι αυτά τα καταλύματα δεν διέ-
πονται από κανένα έλεγχο. Επο-
μένως η συμφωνία που θα συνάψει
ο τουρίστας με τον ιδιοκτήτη του
συγκεκριμένου καταλύματος να
είναι με δικό του ρίσκο», ανέφερε. 

Κληθείς να σκιαγραφήσει το προ-
φίλ των τουριστών που επιλέγουν
να ενοικιάζουν καταλύματα μέσω
της συγκεκριμένης διεθνούς δια-
δικτυακής πλατφόρμας, ο κ. Λοΐζου
σημείωσε πως οι πλείστοι δεν εν-
διαφέρονται για το σέρβις που προ-
σφέρουν τα περισσότερα τουρι-
στικά καταλύματα και απευθύνον-
ται σε πιο φτηνά καταλύματα. Πα-
ράλληλα, αρκετοί επιχειρηματίες
που ταξιδεύουν συχνά και μένουν
περισσότερο διάστημα σε μια χώρα
προτιμούν την εν λόγω πλατφόρμα
ενοικίασης, παρά να μένουν στα
ξενοδοχεία, λόγω του ότι προσφέ-
ρονται με μικρότερο κόστος. 

Οικονομικά προβλήματα
Από την πλευρά του ο Γενικός

Διευθυντής του Παγκύπριου Συν-
δέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ), Ζα-
χαρίας Ιωαννίδης, εξέφρασε στην
«Κ» την έντονη δυσαρέσκειά του
για τα διάφορα προβλήματα που
δημιουργεί στο κράτος η συνεχι-
ζόμενη ανάπτυξη του Airbnb στην
Κύπρο. Υποστήριξε μάλιστα ότι
επηρεάζει τους ιδιοκτήτες της του-
ριστικής βιομηχανίας, προκαλώντας
οικονομικά προβλήματα, λόγω του
ότι τα συγκεκριμένα καταλύματα
λειτουργούν χωρίς τις οποιεσδή-
ποτε άδειες και δεν διέπονται από
τους κανονισμούς υγείας και ασφά-
λειας, ενώ ταυτόχρονα χάνονται
και χρήματα από το κράτος. Πα-
ράλληλα έκανε λόγο για ένα παγ-
κόσμιο φαινόμενο, το οποίο επη-
ρεάζει αρκετές χώρες. «Βλέπουμε
αρκετές μεγαλουπόλεις στο εξω-
τερικό να έχουν προβεί σε συγκε-
κριμένες νομοθεσίες και κανονι-
σμούς, με τους οποίους οι ιδιοκτή-
τες αυτών των διαμερισμάτων και
οικιών που προωθούνται μέσω της
Airbnb ή και άλλων παρόμοιων
ιστοσελίδων να υποχρεώνονται να
εγγράφονται στο κράτος και να κα-
ταβάλλουν τα νενομισμένα τέλη
προς τις αρμόδιες αρχές», είπε. 

Ερωτηθείς, ωστόσο, τι πρέπει
να κάνουμε ως χώρα για να ισορ-
ροπήσουμε την κατάσταση, ο κ.
Ιωαννίδης επανέλαβε πως τα συγ-
κεκριμένα καταλύματα θα πρέπει
να ελέγχονται και να επιθεωρούνται
από τις αρμόδιες υπηρεσίες, αλλά
και να παρακολουθούνται επί συ-
στηματικής βάσεως, όπως συμβαί-
νει και με τα άλλα αδειούχα του-
ριστικά καταλύματα που υποδέ-
χονται ξένους επισκέπτες, ακριβώς
για να διασφαλιστεί η καταλληλό-
τητα και η ασφάλεια. «Η θέση του
ΠΑΣΥΞΕ εκφράστηκε και ενώπιον
του Κυπριακού Οργανισμού Του-
ρισμού, οι οποίοι με τη σειρά τους
εξετάζουν το θέμα και μελετούν
πως θα προβούν σε συγκεκριμένους
κανονισμούς για να πατάξουν αυτό
το φαινόμενο», ανέφερε, τονίζοντας
παράλληλα πως σε αρκετές χώρες
του εξωτερικού έχουν ληφθεί τα
απαραίτητα μέτρα για να αντιμε-
τωπιστεί το συγκεκριμένο ζήτημα. 

Η Airbnb, οι τιμές και οι αντιδράσεις
Η διαδικτυακή πλατφόρμα κερδίζει συνεχώς έδαφος - Για αθέμιτο ανταγωνισμό κάνουν λόγο οι ξενοδόχοι 

<<<<<<<

Η συγκεκριμένη πλατ-
φόρμα επηρεάζει άμε-
σα τις τουριστικές ξενο-
δοχειακές μονάδες, λό-
γω του ότι λειτουργούν
χωρίς τις οποιεσδήποτε
άδειες και δεν διέπονται
από τους κανονισμούς
ασφάλειας και υγείας.

Μέσω της Airbnb, οι ιδιοκτήτες κατοικιών ή διαμερισμάτων έχουν τη δυνατότητα να ενοικιάζουν βραχυπρόθεσμα τα καταλύματά τους σε όσους επιθυμούν να
τύχουν φιλοξενίας σε προσιτές τιμές.

Ολο και περισσότερο αυξάνονται
οι Κινέζοι τουρίστες ειδικά από
Πεκίνο και Σαγκάη που αποφασί-
ζουν να επισκεφτούν την Ελλάδα.
Υπολογίζεται ότι φέτος θα ταξιδέ-
ψουν στη χώρα 170.000 Κινέζοι,
ποσοστό 10 - 15% υψηλότερο από
πέρυσι. 

Τουριστικά γραφεία και πράκτο-
ρες αναφέρουν ότι υπάρχει αυξη-
μένο ενδιαφέρον για τη Σαντορίνη,
τη Μύκονο, την Αθήνα και τα Χα-
νιά, σύμφωνα με στοιχεία του Ελ-
ληνοκινεζικού Οικονομικού Συμ-
βουλίου. Κινέζοι αξιωματούχοι και
επικεφαλής τουριστικών επιχει-
ρήσεων αναφέρουν ότι υπάρχουν
ή έστω δημιουργούνται σταδιακά
οι συνθήκες για τον δεκαπλασιασμό
του αριθμού των Κινέζων ταξιδιω-
τών στην Ελλάδα, που μπορεί να
φτάσουν το 1 - 1,5 εκατ. μέσα σε
μία μόλις τριετία ή πενταετία. Φυ-
σικά, για να ευοδωθούν αυτές οι
προβλέψεις μεγάλο ρόλο παίζουν
οι «διευκολύνσεις» για τους ταξι-
διώτες από την Κίνα όπως οι απευ-

θείας πτήσεις ή οι πτήσεις τσάρ-
τερ.

Συνολικά στην Ευρώπη αναμέ-
νεται φέτος να ταξιδέψουν 15 εκα-
τομμύρια Κινέζοι, ενώ εκείνοι που
από την Κίνα φτάνουν στις χώρες
εντός Σένγκεν παρουσιάζουν στα-
θερή και σημαντική αύξηση τα τε-
λευταία έξι χρόνια. 

Το 2011 οι Κινέζοι που επισκέ-
φτηκαν την Ευρώπη ήταν 11 εκα-
τομμύρια. Ο αριθμός των θεωρή-

σεων Visa που εκδίδουν οι ελληνικές
προξενικές αρχές δύσκολα μπορεί
να ανταποκριθεί στα διαρκώς αυ-
ξανόμενα αιτήματα των Κινέζων
που επιθυμούν να ταξιδέψουν στην
Ελλάδα, αναφέρει το Ελληνοκινεζικό
Οικονομικό Συμβούλιο καθώς ο
αριθμός των θεωρήσεων από Πε-
κίνο, Σαγκάη και Γκουαντζού έχει
σχεδόν εξαπλασιαστεί. Ομως οι πε-
ρισσότεροι Κινέζοι που έρχονται
στην Ελλάδα ταξιδεύουν με Visa
που έχει εκδοθεί για άλλη χώρα
Σένγκεν, στο πλαίσιο ενός τουρι-
στικού πακέτου το οποίο έχουν αγο-
ράσει και περιλαμβάνει περισσό-
τερες της μιας ευρωπαϊκές χώρες.

Ο μεγαλύτερος τουριστικός ορ-
γανισμός της Κίνας αναφέρει ότι
οι Κινέζοι ξόδεψαν πέρυσι 87 δι-
σεκατομμύρια δολάρια για την αγο-
ρά ταξιδιωτικών πακέτων μέσω
ηλεκτρονικών πλατφορμών. Μά-
λιστα οι περισσότερες παραγγελίες
τουριστικών προϊόντων πραγμα-
τοποιήθηκαν μέσω κινητών τηλε-
φώνων ή tablet και όχι από στα-

θερούς υπολογιστές.
Το μεγαλύτερο ποσοστό των Κι-

νέζων που έρχονται στην Ελλάδα
την προτιμά ως χώρο διακοπών,
αλλά αρκετοί έρχονται και για δου-
λειές ενώ κάποιοι πραγματοποιούν
το ταξίδι για πολιτιστικούς λόγους.

Ενδιαφέρον έχουν δείξει οι Κι-
νέζοι και για την απόκτηση άδειας

παραμονής, μέσω επένδυσης σε
ακίνητα στην Ελλάδα αξίας άνω
των 250.000 ευρώ. Στο πρόγραμμα,
που είναι γνωστό ως Golden Visa
και το οποίο έχει αποδώσει συνο-
λικά μέχρι σήμερα περίπου 1 δισ.
ευρώ (έχουν χορηγηθεί συνολικά
1.684 άδειες), την πρώτη θέση κα-
τέχουν οι Κινέζοι, στους οποίους

έχουν χορηγηθεί 701 άδειες. Οι
υπόλοιπες άδειες κατανέμονται
ως εξής: 357 σε Ρώσους, 84 σε Αι-
γυπτίους, 81 σε Τούρκους, 79 σε
Ουκρανούς, 78 σε Λιβανέζους, 53
σε Ιρακινούς, 45 σε Σύρους, 37 σε
Ιορδανούς και 16 άδειες σε Σαου-
δάραβες.

ΤΑΝΙΑ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Κινεζικό τουριστικό «τσουνάμι»
Εκτιμάται ότι φέτος θα ταξιδέψουν στην Ελλάδα 170.000

<<<<<<

Αυξάνονται συνεχώς 
οι Κινέζοι που ταξι-
δεύουν στην Ελλάδα –
Δημιουργούνται στα-
διακά οι συνθήκες για
δεκαπλασιασμό του
αριθμού τους 
την προσεχή τριετία.
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ΑΝΘΡΩΠΙΝΟ
ΔΥΝΑΜΙΚΟ

 ΤΑΣΕΙΣ, ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗ 
ΕΙΔΙΚΟ ΕΝΘΕΤΟ
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Αντιμέτωπες με την προοπτική να
προχωρήσουν σε αυξημένες προβλέ-
ψεις για το χαρτοφυλάκιο των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων είναι οι ελ-
ληνικές τράπεζες ενόψει των κρίσιμων
αποφάσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο
για την αποτελεσματικότερη διαχεί-
ριση των «κόκκινων» δανείων. Το
πόσο παλιά είναι η καθυστέρηση θα
αποτελέσει ένα επιπλέον βασικό κρι-
τήριο στον καθορισμό των προβλέ-
ψεων, κάτι που αναμένεται να δημι-
ουργήσει πρόσθετες ανάγκες για τις
ελληνικές τράπεζες, τα «κόκκινα» δά-
νεια των οποίων είναι κατά βάση πα-
λαιά. Η παλαιότητα ως κριτήριο θα
εφαρμόζεται ακόμη και αν το δάνειο
φέρει εξασφάλιση, όπως είναι τα στε-
γαστικά ή ορισμένα επιχειρηματικά
και μπορεί να οδηγήσει σε αύξηση
της πρόβλεψης για το σύνολο, δηλαδή
το 100% του δανείου που είναι σε
«βαθιά» καθυστέρηση.

Οι σχετικές αποφάσεις δρομολο-
γούνται στο πλαίσιο του πρόσφατου
συμβουλίου των υπουργών Οικονο-
μικών της Ε.Ε. (Ecofin) σε συνεργασία
με τις εποπτικές αρχές που αναλαμ-
βάνουν ενεργότερο ρόλο στη θεσμο-
θέτηση για τον καθορισμό των προ-
βλέψεων. Οι επόπτες των τραπεζών
αποκτούν τη δυνατότητα να ζητούν
περισσότερες προβλέψεις όταν, με
βάση τα δικά τους κριτήρια, τις κρί-
νουν ανεπαρκείς.

Ενδεικτικό της ποιότητας του χαρ-
τοφυλακίου των ελληνικών τραπεζών
και της επίπτωσης που μπορεί να
έχουν τα μέτρα αυτά στους ισολογι-
σμούς τους, είναι ότι σύμφωνα με
στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος,
τα καταγγελμένα δάνεια που έχουν
στο χαρτοφυλάκιό τους και τα οποία

είναι σε καθεστώς καθυστέρησης για
τουλάχιστον τρία χρόνια, ανέρχονται
σε 48 δισ. ευρώ και αντιπροσωπεύουν
το 45% του χαρτοφυλακίου των μη
εξυπηρετούμενων ανοιγμάτων. Αλλα
28,6 δισ. ευρώ είναι σε καθυστέρηση
πάνω από τρεις μήνες, πολλά από τα
οποία αν και είναι επίσης παλαιά, δεν
έχουν καταγγελθεί από τις τράπεζες.
Οπως παρατηρεί η Τράπεζα της Ελ-
λάδος στην πρόσφατη επισκόπηση
του χρηματοπιστωτικού συστήματος,
το 73,7% του συνόλου των μη εξυ-
πηρετούμενων ανοιγμάτων που εμ-
πίπτουν στην κατηγορία καθυστέ-
ρησης μεγαλύτερης των 90 ημερών
(χωρίς να συμπεριλαμβάνονται οι κα-
ταγγελμένες απαιτήσεις) έχουν κα-
θυστέρηση μεγαλύτερη του ενός
έτους. Το αντίστοιχο ποσοστό για τα
στεγαστικά διαμορφώνεται στο 77,9%,
για τα επιχειρηματικά στο 73,4%, ενώ
για τα καταναλωτικά, τα οποία πα-
ρουσιάζουν καθυστέρηση μεγαλύτερη
του εξαμήνου, στο 83%. Αντιστοίχως,
προβληματισμό δημιουργεί το γεγονός
ότι το 52,3% των μη εξυπηρετούμενων
ανοιγμάτων που εμπίπτουν στην κα-
τηγορία καθυστέρησης μεγαλύτερης
των 90 ημερών (χωρίς να συμπερι-
λαμβάνονται οι καταγγελμένες απαι-
τήσεις) έχουν καθυστέρηση μεγαλύ-
τερη των 720 ημερών, όταν το αντί-
στοιχο ποσοστό στο τέλος του 2015
ανερχόταν σε 28,7%. Αυτό σημαίνει
ότι ένα σημαντικό μέρος των «κόκ-
κινων» δανείων μπήκε σε οριστική
καθυστέρηση σε πολύ σύντομο χρο-
νικό διάστημα, δηλαδή μέσα σε ένα
περίπου χρόνο. Με δεδομένο ότι οι
προβλέψεις των ελληνικών τραπεζών
κυμαίνονται στο 49%-50% του χαρ-
τοφυλακίου των μη εξυπηρετούμενων
ανοιγμάτων, γίνεται σαφές ότι μόνο
τα καταγγελμένα δάνεια ουσιαστικά

εξανεμίζουν το σύνολο των προβλέ-
ψεων που έχουν πάρει οι ελληνικές
τράπεζες. Η προοπτική να υποχρε-
ωθούν σε προβλέψεις έως και 100%
για το παλιό χαρτοφυλάκιο, ακόμη
και αν αυτό έχει εξασφαλίσεις, ανα-
μένεται να επηρεάσει τους ισολογι-
σμούς των ελληνικών τραπεζών, εάν
δεν πάρουν δραστικά μέτρα μείωσης
των «κόκκινων» δανείων, κυρίως
μέσα από τη μεταβίβαση χαρτοφυ-
λακίων.

Οπως προκύπτει από το κείμενο

των αποφάσεων του Ecofin, η Ε.Ε.
δρομολογεί τη δημιουργία ενιαίας
αγοράς για τη διαχείριση των «κόκ-
κινων» δανείων με την άρση των εμ-
ποδίων για τη μεταβίβαση χαρτοφυ-
λακίων σε funds, ενώ το συμβούλιο
των υπουργών Οικονομικών καλεί
την Επιτροπή να σχεδιάσει εθνικές
εταιρείες διαχείρισης περιουσιακών
στοιχείων, δηλαδή κακές τράπεζες.
Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια των
ευρωπαϊκών τραπεζών φθάνουν σή-
μερα σχεδόν το 1 τρισ. ευρώ, εξαιτίας
της χρηματοπιστωτικής κρίσης της
περιόδου 2007-2009 και της συνακό-
λουθης κρίσης χρέους στην Ευρωζώνη,
δυσχεραίνοντας τη δανειοδοτική ικα-
νότητά τους και επιβραδύνοντας την
ανάκαμψη των οικονομιών. Πέρυσι
πουλήθηκαν «κόκκινα» δάνεια μόνον
80 δισ. ευρώ.

Με αυξημένες 
προβλέψεις 
απειλούνται
οι τράπεζες
Βασικό κριτήριο, το διάστημα κατά το οποίο
δεν εξυπηρετούνται τα «κόκκινα» δάνεια

<<<<<<

Οι αποφάσεις δρομολο-
γούνται στο πλαίσιο του
Ecofin σε συνεργασία
με τις εποπτικές αρχές.

Των ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ 
και ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Συνεχίζεται η αξιολόγηση των
επενδυτικών εταιρειών που
διεκδικούν μια θέση στις χρη-
ματοδοτήσεις του EquiFund.
Μέχρι τώρα φαίνεται να έχουν
εξασφαλίσει το εισιτήριο οκτώ
σχήματα, ενώ αναμένεται να
προστεθούν άλλα τέσσερα.

Σύμφωνα με πληροφορίες,
έκλεισε το ταμείο των ιδιωτικών
επενδυτικών κεφαλαίων. Στο
ταμείο αυτό που το EquiFund
θα ενισχύσει επενδυτικά κεφά-
λαια ιδιωτικών συμμετοχών (Pri-
vate Equity Funds), το εισιτήριο
εκτιμάται ότι έλαβαν η Global
Finance του Αγγ. Πλακόπητα
και η First Athens των Π. Πα-
παγεωργίου και Π. Σολωμού.
Επίσης, εισιτήριο έλαβε το fund
που δημιούργησαν οι Απόστο-
λος Ταμβακάκης και Λουκάς
Πηλίτσης. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες, στο σχήμα θα συμμε-
τάσχει και ο Φίλιππος Κωστε-
λέτος της Colony Capital. Ο τε-
λευταίος είναι γνωστός στη χώ-
ρα μας από την ενεργό συμμε-
τοχή του στην απόκτηση της
Wind Hellas το 2005 από τις
επενδυτικές εταιρείες TPG και
Apax. Τέλος, αναμένεται να χρη-
ματοδοτηθεί και το fund που
δημιούργησαν πρώην στελέχη
της IBG Management που ανήκε
στη Marfin Financial Group.

Στο δεύτερο ταμείο, στόχος
είναι η ενίσχυση επενδυτικών
κεφαλαίων υψηλού ρίσκου (ven-
ture capital funds). Το ταμείο
ονομάζεται Early Stage, αφού
χρηματοδοτεί πρώιμα επιχει-
ρηματικά σχέδια και το εισιτή-
ριο εδώ έχει λάβει η εταιρεία
Marathon VC που δημιούργη-
σαν οι Γ. Τζιραλής και Π. Πα-
παδόπουλος. Οι τελευταίοι ανα-
φέρουν ότι έχουν εξασφαλίσει
ήδη χρηματοδότηση ύψους 8
εκατ. ευρώ από τρίτους επεν-
δυτές. Επίσης, στην ίδια κατη-
γορία, συμμετοχή φέρεται ότι
έχει εξασφαλίσει το επενδυτικό
κεφάλαιο Venture Friends (VF)
που έχoυν δημιουργήσει ο Α.

Αποστολάκης και Γ. Δημόπου-
λος. Τέλος, στο τρίτο ταμείο (Ιn-
novation & Technology Τran-
sfer) που αφορά την ενίσχυση
πρωτόλειων ερευνητικών σχε-
δίων, συμμετοχή φέρονται να
έχουν εξασφαλίσει η εταιρεία
Μettavalon και το fund που δη-
μιούργησαν τα ΑΕΙ της χώρας
(ΕΜΠ και ΟΠΑ), με τη συνερ-
γασία της εταιρείας Viva.

Η αξιολόγηση των επενδυτι-
κών κεφαλαίων που θα συμμε-
τάσχουν στο EquiFund συνε-
χίζεται. Η αξιολόγηση γίνεται
από το Ευρωπαϊκό Επενδυτικό
Ταμείο (EIF) και θεωρείται εξο-
νυχιστική. Oλα δείχνουν ότι άλ-
λα τέσσερα ενδιαφερόμενα σχή-
ματα, θα περάσουν τον πήχυ,

με στόχο να συμμετάσχουν 12
επενδυτικά κεφάλαια, δηλαδή
τέσσερα σε κάθε επενδυτικό
παράθυρο που θέλει να στηρίξει
το EquiFund. Πολύ πιθανό να
λάβει το εισιτήριο η επενδυτική
εταιρεία iQubility που δημιούρ-
γησαν οι επιχειρηματίες Θ. Φέσ-
σας και Π. Τζωρτζάκης (Inno-
vation Window) και η Odyssey
(Early Stage Window)

Τα κεφάλαια
Το EquiFund είναι το ταμείο

των ταμείων (fund-of-funds) ή
υπερταμείο που θα δημιουργη-
θεί στη χώρα μας με στόχο τη
στήριξη της επιχειρηματικότη-
τας, της ανάπτυξης, της καινο-
τομίας και της νέας τεχνολογίας.
Το επενδυτικό αυτό κεφάλαιο
θα χρηματοδοτηθεί με 320 εκατ.
ευρώ από το ΕΣΠΑ (200 εκατ.
ευρώ), την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων (60 εκατ. ευρώ)
και το Ευρωπαϊκό Επενδυτικό
Ταμείο (60 εκατ. ευρώ).

Στο υπερταμείο 
EquiFund δώδεκα
επενδυτικές εταιρείες

Την 1η Αυγούστου αναμένεται να
προκηρύξει η Εθνική Επιτροπή Τη-
λεπικοινωνιών & Ταχυδρομείων
(ΕΕΤΤ) τον διαγωνισμό για την ανα-
νέωση των συχνοτήτων κινητής
τηλεφωνίας στη ζώνη των 1.800
MHz. Η ΕΕΤΤ στοχεύει σε έσοδα
τουλάχιστον 200 εκατ. ευρώ που
θα καταβάλλουν οι τρεις εταιρείες
κινητής τηλεφωνίας, Cosmote, Vo-
dafone και Wind Hellas. Τα έσοδα
αυτά, όπως και στις προηγούμενες
δημοπρασίες συχνοτήτων, θα δια-
τεθούν στο ΤΑΙΠΕΔ, ενισχύοντας
τον φετινό στόχο εσόδων του Τα-
μείου. Η εκχώρηση των συχνοτή-
των θα γίνει μέσω δημοπρασίας.
Συγκεκριμένα, η ΕΕΤΤ θα θέσει σε
πλειστηριασμό έξι μπλοκ συχνο-
τήτων (Α1-Α6), με τιμή εκκίνησης
τα 19,7 εκατ. ευρώ το καθένα, ενώ
άλλα πέντε μπλοκ (Β1-Β5) θα δη-
μοπρατηθούν με τιμή εκκίνησης
τα 16,5 εκατ. ευρώ το καθένα. Τα
έξι πρώτα τμήματα αναμένεται να
αποφέρουν συνολικά 118,2 εκατ.

ευρώ, ενώ τα υπόλοιπα πέντε να
αποφέρουν 82,5 εκατ. ευρώ. Κάθε
μπλοκ αντιστοιχεί σε (2Χ5MHz=)
10 MHz συχνοτήτων και βρίσκεται
στη ζώνη των 1.800 MHz, γνωστή
και ως ζώνη DCS 1.800.

Τα μπλοκ
Τα πρώτα έξι μπλοκ ανήκουν εξ

ημισείας στις εταιρείες Vodafone
και Wind Hellas, ενώ τα υπόλοιπα
πέντε μπλοκ στην Cosmote. Η δια-
φορά στην τιμή εκκίνησης οφείλεται
στο γεγονός ότι τα δικαιώματα εκ-
μετάλλευσης της Cosmote επί των
συγκεκριμένων συχνοτήτων λήγουν
σχεδόν τρία χρόνια αργότερα
(4/12/2020) μετά τη λήξη των δι-

καιωμάτων των Vodafone και Wind
(6/2/2018). Το τελικό τίμημα εκχώ-
ρησης των συχνοτήτων δεν ανα-
μένεται να ανέλθει από την τιμή
εκκίνησης, με δεδομένο ότι δεν
υπάρχει τέταρτος ενδιαφερόμενος.
Ως συνέπεια και αυτή η δημοπρασία
συχνοτήτων αναμένεται να λήξει
σχεδόν αμέσως μετά την εκκίνησή
της, αφού και οι τρεις εταιρείες σκο-
πεύουν να ανανεώσουν τα δικαιώ-
ματα χρήσης στη ζώνη των 1.800
MHz που πλέον θα λήγουν τον Δε-
κέμβριο του 2035.

Η καταβολή του τιμήματος θα
γίνει αμέσως μετά τη δημοπρασία.
Η ΕΕΤΤ και το ΤΑΙΠΕΔ θέλουν του-
λάχιστον το 70% του εκπλειστη-
ριάσματος να καταβληθεί πριν από
το τέλος του έτους. Συγκεκριμένα,
σύμφωνα με το σχέδιο προκήρυξης
που δημοσιοποίησε η ΕΕΤΤ, το εκ-
πλειστηρίασμα καταβάλλεται είτε
στο 100% τοις μετρητοίς εντός δέκα
ημερών από την ανακήρυξη των
υπερθεματιστών είτε στο 70% με

υπολειπόμενο 30% σε τρεις ετήσιες
δόσεις, προσαυξημένες με το επι-
τόκιο των εντόκων γραμματίων του
ελληνικού Δημοσίου δωδεκάμηνης
διάρκειας προσαυξημένο κατά 0,25
ποσοστιαίες μονάδες, με ημερομη-
νία πρώτης καταβολής την 28η Νο-
εμβρίου 2021.

Η τρίτη δημοπρασία
Η δημοπρασία αυτή, εφόσον στε-

φθεί με επιτυχία, θα είναι η τρίτη
κατά σειρά που ολοκληρώνει η ΕΕΤΤ
για λογαριασμό του ΤΑΙΠΕΔ μέσα
στην τελευταία εξαετία. Με την
ολοκλήρωσή της, οι εταιρείες κι-
νητής τηλεφωνίας θα έχουν κατα-
βάλει στο ΤΑΙΠΕΔ και στη μείωση
του ελληνικού χρέους περί τα 900
εκατ. ευρώ. Υπενθυμίζεται ότι η
ανανέωση των συχνοτήτων κινητής
το 2011 απέφερε περισσότερο από
350 εκατ. ευρώ, ενώ η διάθεση του
Ψηφιακού Μερίσματος Ι πάνω από
300 εκατ. ευρώ το 2014.

ΒΑΓΓΕΛΗΣ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗΣ

Προσδοκίες για έσοδα τουλάχιστον 200 εκατ. από την ανανέωση των αδειών κινητής

Το EquiFund είναι το ταμείο των ταμείων (fund-of-funds) ή υπερταμείο
που θα δημιουργηθεί στη χώρα μας με στόχο τη στήριξη της επιχειρη-
ματικότητας, της ανάπτυξης, της καινοτομίας και της νέας τεχνολογίας.

<<<<<<

Η εκχώρηση 
των συχνοτήτων 
θα γίνει μέσω
δημοπρασίας.

<<<<<<

Η αξιολόγηση των
επενδυτικών κεφα-
λαίων που θα συμμε-
τάσχουν στο EquiFund
συνεχίζεται.

Αντιδράσεις για τον φόρο στα κινητά και τους υπολογιστές
Κατά της εφαρμογής του φόρου 2%
στους ηλεκτρονικούς υπολογιστές και
τις κινητές συσκευές τάσσεται ο Σύν-
δεσμος Εταιρειών Κινητών Εφαρμογών
Ελλάδος (ΣΕΚΕΕ). Ο σύνδεσμος, που
εκπροσωπεί κυρίως των κατασκευα-
στές εφαρμογών κινητών τηλεφώνων
(apps), θεωρεί ότι η επιβολή του τέλους
2% σε ηλεκτρονικούς υπολογιστές και
κινητές συσκευές, όπως προβλέπεται
από τον νέο νόμο που ρυθμίζει θέματα
πνευματικής ιδιοκτησίας, συνιστά
άλλη μία επιβάρυνση η οποία «έρχεται
να προστεθεί σε σειρά μέτρων υπερ-
φορολόγησης που έχουν σαφώς αν-
τιαναπτυξιακό χαρακτήρα και πλήτ-

τουν ιδιαίτερα τους κλάδους που πα-
ράγουν πνευματικό περιεχόμενο».

Μάλιστα, ο σύνδεσμος στηλιτεύει
το γεγονός ότι η επιβάρυνση αυτή έρ-
χεται χωρίς να έχει προηγηθεί η ανα-
γκαία διαβούλευση με τους αρμόδιους

φορείς και χωρίς να προβλέπεται η
διαδικασία ανταπόδοσης. Ο ΣΕΚΕΕ
αναφέρει ακόμη ότι στη σύγχρονη
εποχή οι πολιτικές αυτές συνιστούν
μεθόδους του προηγούμενου αιώνα,
αναφέροντας ότι πνευματικά έργα
δεν θεωρούνται μόνον αυτά της μου-
σικής, της λογοτεχνίας, του κινημα-
τογράφου και των άλλων τεχνών, αλλά
και το λογισμικό, το πολυμεσικό ψη-
φιακό περιεχόμενο και πολλά άλλα
δημιουργήματα των σύγχρονων τε-
χνουργών. 

Ο ΣΕΚΕΕ σημειώνει ακόμη ότι οι
πολιτικές της χώρας πρέπει να βα-
σιστούν στις κατευθύνσεις των Ευ-

ρωπαϊκών Οδηγιών. «Εκπροσωπών-
τας εταιρείες που ασχολούνται με
την παραγωγή ψηφιακού πνευμα-
τικού κεφαλαίου και οι οποίες βρί-
σκονται σε στενή σχέση με τους άλ-
λους κλάδους των δημιουργικών βιο-
μηχανιών, (ο ΣΕΚΕΕ) αναγνωρίζει
προφανώς την αναγκαιότητα προ-
στασίας της σχετικής ιδιοκτησίας,
αλλά ζητεί κάτι τέτοιο να γίνει αξιο-
ποιώντας τα σύγχρονα δεδομένα και
τις κατευθύνσεις των σχετικών ευ-
ρωπαϊκών οδηγιών, στην προοπτική
της ουσιαστικής στήριξης των πα-
ραγωγών με διαφάνεια και με ανα-
πτυξιακό χαρακτήρα».

<<<<<<

Η υπερφορολόγηση
πλήττει τον κλάδο, 
τονίζει ο Σύνδεσμος
Εταιρειών Κινητών
Εφαρμογών.
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Μέχρι και 30% ή κατά 16 δισ. ευρώ
μπορούν να αυξηθούν οι ελληνικές
εξαγωγές, υπό την προϋπόθεση
των απαραίτητων μεταρρυθμίσε-
ων, σύμφωνα με έρευνες διεθνών
οργανισμών.

Αντίστοιχα, αν η Ελλάδα κατα-
φέρει να πιάσει τους μέσους όρους
εξωστρέφειας της Ε.Ε., μπορεί να
εισρεύσουν στα δημόσια ταμεία
περίπου 20 δισ. ευρώ παραπάνω
έσοδα σε ετήσια βάση.

Τα αισιόδοξα αυτά στοιχεία ανέ-
δειξε με την ομιλία της η πρόεδρος
του Πανελληνίου Συνδέσμου Εξα-
γωγέων κ. Χριστίνα Σακελλαρίδη
στο συνέδριο που πραγματοποίησε
ο Σύνδεσμος με τίτλο «Οι δρόμοι
της εξόδου από την κρίση: Εμπι-
στοσύνη, Επενδύσεις, Εξαγωγές»
στις 21 Ιουνίου. Με αφορμή την
έκδοση των συμπερασμάτων του
συνεδρίου, η κ. Σακκελαρίδη επι-
σήμανε την ανάγκη χάραξης εθνι-
κής στρατηγικής με επίκεντρο
την εξωστρέφεια. Σύμφωνα με τα
συμπεράσματα του συνεδρίου έξι
είναι οι βασικές προϋποθέσεις για
να εκμεταλλευτούν οι εξαγωγείς
τις τεράστιες δυνατότητες που
έχουν προς όφελος της ελληνικής
οικονομίας:

1. Ανάκτηση της Εμπιστοσύνης:
Θεωρείται το κλειδί για την επά-
νοδο στην κανονικότητα και την
προσέλκυση των νέων επενδύ-
σεων.

2. Οριστική άρση των capital
controls: Θα λειτουργήσει κατα-
λυτικά στην αναθέρμανση της
αγοράς και στην αποκατάσταση
της κανονικότητας στις εμπορικές
συναλλαγές εντός και εκτός συ-
νόρων.

3. Αποκατάσταση της ρευστό-
τητας: Θα συμβάλει στην υλοποί-
ηση των επενδυτικών σχεδίων
ανάπτυξης και επέκτασης στις
διεθνείς αγορές

4. Ταχύτερη επιστροφή του
ΦΠΑ: Θα ενισχύσει τα ταμειακά
διαθέσιμα και θα δώσει βαθιά ανά-
σα στις επιχειρήσεις

5. Απάλειψη γραφειοκρατίας:
Θα επιταχύνει τους χρόνους εξα-
γωγής ενός προϊόντος, απαλλάσ-
σοντας τους εξαγωγείς από ένα
μεγάλο βραχνά.

6. Υλοποίηση μεταρρυθμίσεων:
Θα απελευθερώσει τη δυναμική
που έχει συσσωρευθεί στη διάρ-
κεια της κρίσης και θα κινητοποι-
ήσει ακόμη περισσότερο τις υγιείς
δυνάμεις του τόπου.

Ομιλητές και σύνεδροι συμφώ-
νησαν πως δεν υπάρχει άλλος χρό-
νος για χάσιμο και πρέπει να αφή-
σουν στην άκρη τις διαφορές και
να καθορίσουν το εθνικό μας στίγ-
μα, καθώς το υφιστάμενο μοντέλο,
όπως είπαν είναι στρεβλό και αν-
τιπαραγωγικό και πρέπει να αλ-
λάξει, «εάν θέλουμε να φύγει η
χώρα μπροστά».

Η συγκυρία, όπως τόνισαν, είναι
ιδιαίτερα ευνοϊκή και δεν πρέπει
να χαθεί. Το παγκόσμιο ενδιαφέ-
ρον για τα ελληνικά προϊόντα με-
γαλώνει διαρκώς ενώ πληθαίνουν
οι ξένες εταιρείες που θέλουν να
συνεργαστούν με ελληνικές επι-
χειρήσεις. Μάλιστα, στον απόηχο
του συνεδρίου, τα γραφεία του
ΠΣΕ επισκέφθηκε η εμπορική
σύμβουλος της πρεσβείας της
Λαϊκής Δημοκρατίας της Κίνας
στην Ελλάδα, Zhou Ruojun, προ-
αναγγέλλοντας την επίσκεψη αν-
τιπροσωπείας 16 επιμελητηρίων
του Πεκίνου, που ενδιαφέρονται
να συνεργαστούν με Ελληνες πα-
ραγωγούς.

Ανάλογη επίσκεψη πραγματο-
ποίησε και ο Βραζιλιάνος πρέσβης
στην Αθήνα, ο οποίος έκανε γνω-
στό πως ετοιμάζει επιχειρηματική
αποστολή στην Ελλάδα το επόμενο
διάστημα.

Οι εξαγωγές μπορούν
να αυξηθούν κατά 16 δισ.
εάν γίνουν μεταρρυθμίσεις

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Στεγνή από χρηματοδότηση αφή-
νει την αγορά η αδυναμία των
τραπεζών να μειώσουν τα «κόκ-
κινα» δάνεια που φθάνουν τα 105
δισ. ευρώ, στερώντας κάθε ικμάδα
ρευστότητας της οικονομίας.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της
ΤτΕ, οι χορηγήσεις τους πρώτους
μήνες του έτους υποχώρησαν στα
χαμηλότερα επίπεδα των τελευ-
ταίων ετών. Τον Μάιο (με βάση
τα τελευταία διαθέσιμα στοιχεία)
περιορίστηκαν στα 8,5 δισ. ευρώ
έναντι 9,6 δισ. ευρώ τον αντίστοι-
χο περυσινό μήνα και 11 δισ. ευρώ
τον Μάιο του 2015.

Οπως παρατηρεί η ΤτΕ, το υψη-
λό απόθεμα μη εξυπηρετούμενων
δανείων περιορίζει την παροχή
πιστώσεων, καθυστερεί την ανα-
διάρθρωση των επιχειρήσεων και
υπονομεύει την ικανότητα των
βιώσιμων επιχειρήσεων να χρη-
ματοδοτούν νέα επενδυτικά σχέ-
δια. 

Σύμφωνα με τις σχετικές με-
τρήσεις, μόνο από μια στοχευμένη
πολιτική μείωσης των «κόκκινων»
δανείων, η πιστωτική επέκταση
θα μπορούσε να ενισχυθεί πάνω
από 11% την προσεχή τριετία,
ακόμη και αν όλες οι άλλες πα-
ράμετροι παρέμεναν σταθερές.

Η αρνητική επίπτωση που έχει
η αδυναμία μείωσης των «κόκκι-
νων» δανείων αποτυπώνεται στη
συνεχιζόμενη πιστωτική συρρί-
κνωση για όγδοη συνεχή χρονιά
–από το 2010 μέχρι και σήμερα–
και επιβεβαιώνεται και στις προ-
οπτικές το επόμενο τρίμηνο με
βάση την έρευνα τραπεζικών χο-
ρηγήσεων που διενεργεί κάθε τρί-
μηνο η Τράπεζα της Ελλάδος.

Με βάση τα αποτελέσματα της
έρευνας, η ζήτηση για νέα δάνεια
το δεύτερο τρίμηνο του έτους πα-
ρέμεινε οριακά κοντά στο 3% ή
κάτω από το 3%, δηλαδή αρνητική,
τόσο από επιχειρήσεις όσο και
νοικοκυριά, ενώ αμετάβλητη ανα-
μένεται ότι θα είναι και το τρίτο
τρίμηνο. Να διευκρινιστεί ότι ο
μέσος όρος κάτω από το 3 (γρά-
φημα) υποδηλώνει αυστηρότερα
κριτήρια ή όρους χορήγησης δα-
νείων και μειωμένη ζήτηση για το
σύνολο του δείγματος, ενώ ένας
μέσος όρος πάνω από 3 υποδηλώ-

νει χαλαρότερα κριτήρια ή όρους
χορήγησης δανείων και αυξημένη
ζήτηση. 

Η έρευνα πραγματοποιείται από
τις εθνικές κεντρικές τράπεζες σε
συνεργασία με την ΕΚΤ σε όλες
τις χώρες της Ζώνης του Ευρώ και
τα αποτελέσματα των αντίστοιχων
ερευνών δείχνουν ότι η ζήτηση
για χρηματοδοτήσεις στις υπόλοι-
πες χώρες της Ευρωζώνης είναι
ανοδική, υποβοηθούμενη από τη
χαλαρή νομισματική πολιτική που
εφαρμόζει η ΕΚΤ. Το πρόγραμμα
δανεισμού και αναχρηματοδότη-
σης των ευρωπαϊκών τραπεζών
(TLTRO), μέσω του οποίου η Κεν-
τρική Τράπεζα χορηγεί πρόσθετη
ρευστότητα ίση με το 30% του
υπολοίπου των δανείων, έχει συμ-
βάλλει στη χαλάρωση των πιστο-
δοτικών κριτηρίων που εφαρμό-
ζουν οι ευρωπαϊκές τράπεζες, για
τη χορήγηση δανείων τόσο προς
τις επιχειρήσεις όσο και τα νοι-
κοκυριά, ενισχύοντας τις συνθήκες

ρευστότητας στην ευρωπαϊκή οι-
κονομία.

Εξαίρεση αποτελεί η χώρα μας,
όπου σύμφωνα με τα στοιχεία της
ΤτΕ, τα πιστοδοτικά κριτήρια πα-
ρέμειναν το δεύτερο τρίμηνο του
έτους αυστηρά, ενώ αμετάβλητη
σε σχέση με το πρώτο τρίμηνο
του έτους ήταν και η αναλογία
αιτήσεων για επιχειρηματικά δά-
νεια που απορρίφθηκαν. 

Αμετάβλητη παρέμεινε επίσης
σε σχέση με το πρώτο τρίμηνο
του έτους και η αναλογία των αι-
τήσεων για δάνεια προς νοικο-
κυριά που απορρίφθηκαν. Τα spre-
ads για νέα επιχειρηματικά δάνεια
παραμένουν υψηλά και το μέσο
κόστος δανεισμού διαμορφώνεται
μεταξύ 4%-5% για τις μεγάλες επι-
χειρήσεις, το οποίο αυξάνεται
στο 8%-10% για τις μικρομεσαίες
επιχειρήσεις, επίπεδα που είναι
διπλάσια σε σχέση με αυτά της
Ευρωζώνης.

Οι όποιες χορηγήσεις απαιτούν
εκτός από την ύπαρξη ενός αξιό-
πιστου επιχειρηματικού σχεδίου,
που θα πρέπει να εξασφαλίζει ότι
οι ροές της επιχείρησης είναι ικα-
νές για την αποπληρωμή του δα-
νείου και την ύπαρξη πρόσθετων
εξασφαλίσεων ανάλογα με το ρί-
σκο της κάθε επιχείρησης. Εκτός
από την προσημείωση ακίνητης
περιουσίας, η χορήγηση δανείων
προϋποθέτει εγγυήσεις τιμολο-
γίων, συμβάσεων, αποθεμάτων
είτε ακόμη και προσωπικές εγ-
γυήσεις που θα πρέπει να ανα-
λάβει ο επιχειρηματίας, προκει-
μένου να χρηματοδοτηθεί είτε
για κεφάλαιο κίνησης είτε για την
πραγματοποίηση επένδυσης.

etzortzi@kathimerini.gr

Με το σταγονόμετρο και με υψηλά
επιτόκια τα νέα τραπεζικά δάνεια
Στο 4%-5% το κόστος δανεισμού για μεγάλες επιχειρήσεις και στο 8%-10% για ΜμΕ

<<<<<<

Στον αντίποδα, ανοδι-
κή είναι η ζήτηση 
για χρηματοδοτήσεις
στις υπόλοιπες χώρες
της Ευρωζώνης.
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Το 68% των επιχειρήσεων κατά
την περίοδο της κρίσης, και συγ-
κεκριμένα την περίοδο 2010-
2013, μείωσε το μισθολογικό κό-
στος. Αυτό προκύπτει από την
έρευνα «Προσαρμογή της αγοράς
εργασίας και διαρθρωτικές με-
ταρρυθμίσεις στην αγορά εργα-
σίας στην Ελλάδα κατά τη διάρ-
κεια της κρίσης» που έκαναν οι
Θεοδώρα Κοσμά, Ευαγγελία Πα-
παπέτρου, Γεωργία Παύλου, Χρι-
στίνα Τσόχατζη και Πηνελόπη
Ζιούτου για λογαριασμό της ΤτΕ.

Τα αποτελέσματα της έρευνας
καταδεικνύουν ότι η μείωση της
οικονομικής δραστηριότητας κα-
τά την περίοδο 2010-2013 είχε
σημαντικό αρνητικό αντίκτυπο
στην επιχειρηματική δραστηριό-
τητα αλλά και στους εργαζομέ-
νους, καθώς –όπως προκύπτει
από τις απαντήσεις των επιχει-
ρήσεων– το θεσμικό πλαίσιο τους
βοήθησε να προχωρήσουν σε μει-
ώσεις μισθών ή να προσαρμόσουν
την απασχόληση.

Συγκεκριμένα, οι επιχειρήσεις
αντέδρασαν στις εξωγενείς πιέσεις
που υπέστησαν προσαρμόζοντας
τόσο την απασχόληση όσο και
το μισθολογικό τους κόστος. Είναι
ενδιαφέρον δε ότι το ποσοστό
των επιχειρήσεων που μείωσαν
τους μισθούς στην Ελλάδα είναι
το υψηλότερο μεταξύ των χωρών
που συμμετείχαν στην έρευνα.
Στις χώρες του ευρωπαϊκού Νότου,
που επίσης επηρεάστηκαν από
την κρίση και προχώρησαν σε
θεσμικές αλλαγές στην αγορά ερ-
γασίας, το ποσοστό των επιχει-
ρήσεων που μείωσαν το κόστος
εργασίας είναι συγκριτικά χαμη-
λότερο, 29% στην Ισπανία και
23% στην Ιταλία. Εκτός από τη
μείωση του μισθολογικού κό-
στους, οι ελληνικές επιχειρήσεις

προχώρησαν στη μείωση του κό-
στους προμηθειών κατά 32%, εξέ-
λιξη που συνδέεται με την υπο-
χώρηση των τιμών των προϊόντων
τους καθώς και με τη μείωση της
ζήτησης. Τα μέτρα των επιχειρή-
σεων που χρησιμοποιήθηκαν για
τη μείωση του κόστους ήταν:
• Μείωση των ωρών εργασίας
ανά απασχολούμενο.
• Ατομικές απολύσεις.

• Μείωση εξωτερικών συνεργα-
τών ή εργαζομένων από ιδιωτικά
γραφεία συμβούλων εργασίας.
• Μη ανανέωση συμβάσεων ορι-
σμένου χρόνου.

«Πάγωμα» αμοιβών
Αντιθέτως, οι ομαδικές απολύ-

σεις και οι πρόωρες συνταξιοδο-
τήσεις δεν χρησιμοποιήθηκαν
σε μεγάλο βαθμό από τις επιχει-
ρήσεις. Αντίθετα, χρησιμοποί-
ησαν ακόμα ένα μέτρο, αυτό του
«παγώματος» ή και τη μείωσης
των μισθών. Το 63% των επιχει-
ρήσεων «πάγωσε» τουλάχιστον
μία φορά του μισθούς την περίοδο
2010-2013, ενώ το 55% των επι-
χειρήσεων ανέφερε ότι προχώ-
ρησε και σε περικοπές μισθών
τουλάχιστον μία φορά στην εξε-
ταζόμενη περίοδο. 

Το ποσοστό των επιχειρήσεων
που περιέκοψαν μισθούς ήταν
χαμηλό στην αρχική φάση της
κρίσης, 8% το 2010, και σταδιακά
αυξήθηκε σε 18% το 2011 και
35% το 2012, ενώ μειώθηκε σε
28% το 2013.

Το θεσμικό πλαίσιο, όπως ανα-
φέρουν στις απαντήσεις τους οι
επιχειρήσεις, βοήθησε στην προ-
σαρμογή της απασχόλησης και
των μισθών. Συγκεκριμένα, το
63% των επιχειρήσεων αναφέρει
ότι κατέστη ευκολότερη η μείωση
των μισθών των ήδη απασχολου-
μένων και το 80% των επιχειρή-
σεων αναφέρει ότι κατέστη ευ-
κολότερη η προσφορά χαμηλό-
τερων μισθών στους νεοπροσ-
λαμβανομένους. Ως προς την προ-
σαρμογή της απασχόλησης, οι
μισές επιχειρήσεις δήλωσαν ότι
κατέστησαν ευκολότερες οι ατο-
μικές απολύσεις και η διευθέτηση
των ωρών εργασίας.

ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Το διαθέσιμο εισόδημα μειώθηκε,
η κατανάλωση τροφίμων επίσης,
ενώ οι καταθέσεις βυθίστηκαν την
περίοδο 2009 - 2014. Οπως προ-
κύπτει από τη μελέτη του κ. Ευάγ-
γελου Χαραλαμπάκη, που δημο-
σιεύεται στο 45ο τεύχος του Οι-
κονομικού Δελτίου της Τραπέζης
της Ελλάδος, η κρίση είχε έντονη
αρνητική επίδραση στον καθαρό
πλούτο, στα περιουσιακά στοιχεία,
στο εισόδημα και στην κατανά-
λωση των νοικοκυριών. Ο καθαρός
πλούτος των νοικοκυριών κατά
τη διάρκεια της κρίσης μειώθηκε
κατά 40%, εξέλιξη που καταγρά-
φεται ως ιδιαίτερα σημαντική από
τους μελετητές. Την ίδια στιγμή
το διαθέσιμο εισόδημα μειώθηκε
κατά 26%, οι καταθέσεις κατά
48,5%, ενώ η κατανάλωση τροφί-
μων (εντός σπιτιού) κατά 29,4%.

Ειδικότερα:
1. Πλούτος νοικοκυριών. Ο καθα-

ρός πλούτος των νοικοκυριών (με-
τά την αφαίρεση των δανειακών
υποχρεώσεων) μειώθηκε κατά 40%
κατά μέσον όρο και συγκεκριμένα
από 108,649 ευρώ, που ήταν το
2009, σε 65.030 ευρώ το 2014. Στα
φτωχότερα νοικοκυριά ο καθαρός
πλούτος μειώθηκε από 2.011 ευρώ
σε 588 ευρώ, δηλαδή κατά 1.423
ευρώ, ή διαφορετικά κατά 70,8%.
Στα πλουσιότερα νοικοκυριά ο
πλούτος από 353.573 ευρώ μει-
ώθηκε κατά 114.673 ευρώ, δηλαδή
κατά 32%.

2. Ακίνητη περιουσία. Η αξία της
πρώτης κατοικίας μειώθηκε στη
διάρκεια της κρίσης κατά 34%,
από 106.340 ευρώ το 2009 σε
69.834 ευρώ το 2014.

H αξία των υπόλοιπων ακινήτων
(δευτερεύουσας και εξοχικών) μει-
ώθηκε κατά 25%. Η συρρίκνωση
της αξίας της ακίνητης περιουσίας
την περίοδο της κρίσης οφείλεται
κυρίως στην υφεσιακή κατάσταση
της οικονομίας, λόγω της δημο-
σιονομικής προσαρμογής, και στην
αυξημένη φορολογία της ακίνητης
περιουσίας. Η μείωση της αξίας
της ακίνητης περιουσίας αποτυ-
πώνεται στην πτώση του δείκτη

των τιμών των ακινήτων που κα-
ταρτίζει η Τράπεζα της Ελλάδος,
από 97,9 το 2009 σε 64,3 το 2014.

3. Χρηματοοικονομικά περιουσιακά
στοιχεία. Οι καταθέσεις που απο-
τελούν το μεγαλύτερο μέρος των
χρηματοοικονομικών περιουσια-
κών στοιχείων μειώθηκε την πε-
ρίοδο 2009 - 2014 κατά 48,5%. Συγ-
κεκριμένα ο μέσος όρος των κα-
ταθέσεων το 2009 ήταν 3.856 ευρώ,
ενώ το 2014 ήταν 1.987 ευρώ.

Σύμφωνα με τους μελετητές, η
μείωση αυτή οφείλεται κυρίως στη
μείωση των εισοδημάτων, στην

αύξηση των φόρων και των ασφα-
λιστικών εισφορών, καθώς και
στην αύξηση της ανεργίας κατά
την περίοδο της κρίσης.

4. Εισόδημα. Η μείωση του μει-
κτού εισοδήματος των νοικοκυ-
ριών οφείλεται πιθανότατα στη
μείωση των εισοδημάτων από την
εργασία και κυρίως από τη μισθωτή
απασχόληση, σε συνδυασμό με
την περιστολή των επιδομάτων,
ως απόρροια της δημοσιονομικής
προσαρμογής της χώρας την πε-
ρίοδο της κρίσης. Το ύψος του ει-
σοδήματος των νοικοκυριών μει-
ώθηκε κατά μέσον όρο 26% την
περίοδο της κρίσης. Αναλυτικό-
τερα, στο πρώτο κύμα της έρευνας
(2009) το εισόδημα ανερχόταν σε
23.492 ευρώ, ενώ στο δεύτερο
κύμα (2014) ήταν 17.465 ευρώ.
Στις χαμηλές εισοδηματικές τάξεις
το εισόδημα μειώθηκε το 2014 κα-
τά 15% σε σχέση με το 2009, ενώ
στις υψηλότερες κατά 30,1%.

5. Κατανάλωση τροφίμων. Η ετή-

σια κατανάλωση τροφίμων εντός
σπιτιού μειώθηκε κατά μέσον όρο
29,4%. Στα φτωχότερα νοικοκυριά
η μείωση είναι της τάξης του
30,8%, ενώ στα υψηλότερα κλι-
μάκια κατά 32,3%.

Δεν αποταμιεύουν
Με βάση τα ανωτέρω, είναι λο-

γικό και επόμενο να περιοριστεί
η αποταμίευση. Σύμφωνα με την
έρευνα, το ποσοστό των νοικοκυ-
ριών που δήλωσαν ότι τα έξοδα
τους είναι χαμηλότερα από το ει-
σόδημα μειώθηκε από 21,9% το
2009 σε 13,5% το 2014. Σημειώνε-
ται ότι το τρίτο κύμα της έρευνας
για τα ελληνικά νοικοκυριά θα διε-
ξαχθεί εντός του έτους και θα εν-
σωματώνει ερωτήσεις για το πα-
θητικό των νοικοκυριών. Δηλαδή,
θα συγκεντρωθούν στοιχεία για
τις οφειλές των νοικοκυριών σε
τράπεζες, εφορία και ασφαλιστικά
ταμεία, καθώς και στις επιχειρήσεις
κοινής ωφελείας.

Μειώθηκε 40% ο πλούτος και 26%
το εισόδημα των νοικοκυριών
Ραγδαία πτώση των αξιών ακινήτων και των καταθέσεων στα χρόνια της κρίσης

<<<<<<

Η αξία της πρώτης 
κατοικίας μειώθηκε
κατά 34%, 
από 106.340 ευρώ 
το 2009 σε 69.834 
ευρώ το 2014.

Επτά στις δέκα επιχειρήσεις έκαναν περικοπές μισθών

Το 63% των επιχειρήσεων αναφέρει ότι κατέστη ευκολότερη η μείωση
των μισθών των ήδη απασχολουμένων και το 80% ότι κατέστη ευκολό-
τερη η προσφορά χαμηλότερων μισθών στους νεοπροσλαμβανομένους.

<<<<<<

Το ποσοστό των επιχει-
ρήσεων που μείωσαν
το κόστος εργασίας εί-
ναι χαμηλότερο στην
Ισπανία (29%) και στην
Ιταλία (23%).

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Tεράστια αναστάτωση έχει προκα-
λέσει στην ελληνική αγορά ηλεκτρο-
νικών η ψήφιση του νόμου περί δι-
καιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας
από το υπουργείο Πολιτισμού. Ο νό-
μος που ψηφίστηκε την περασμένη
Πέμπτη επιβάλλει φόρο σε υπολο-
γιστές, εκτυπωτές, τάμπλετ, φωτο-
γραφικές μηχανές, scanners κ.λπ.
σε ποσοστό 2% έως 6% επί της αξίας
του προϊόντος.

Τα δικαιώματα αυτά –που εκτι-
μάται ότι θα ξεπεράσουν τα 100
εκατ. ευρώ– θα συλλέγονται και απο-
δίδονται στους πνευματικούς δημι-
ουργούς της χώρας. Μάλιστα, εφό-
σον ο υπόχρεος καταβολής του φό-
ρου δεν δηλώσει εγγράφως στον
Οργανισμό Πνευματικής Ιδιοκτησίας
(ΟΠΙ) εντός 30 ημερών τα προϊόντα
που εισήγαγε ή διέθεσε στην ελλη-
νική αγορά, τότε το «χαράτσι στα
τάμπλετ», όπως ονομάστηκε ο σχε-
τικός φόρος, θα διπλασιάζεται.

Το θέμα αποκτά νέα διάσταση,
τόσο με τη χθεσινή παρέμβαση της
Κομισιόν όσο και από το γεγονός
ότι παρά τα περί αντιθέτου λεγόμενα,
δεν εξαιρούνται τα «έξυπνα» κινητά
(smartphones) από τον φόρο του
2%.

Σε ό,τι αφορά το τελευταίο, η
υπουργός Πολιτισμού Λυδία Κονιόρ-
δου, παρόλο που υποσχέθηκε την
άρση της επιβολής φόρου στα κι-
νητά, αυτό τελικά δεν θεωρείται
οριστικό. Η αναφορά τους μέσα στον
νόμο, ως τεχνικά μέσα αναπαραγω-
γής ήχου και εικόνας παραμένει και,
σύμφωνα με νομικούς παράγοντες
της αγοράς, η υπουργός στην ουσία
δεν αφαίρεσε τα «έξυπνα» κινητά
τηλέφωνα από την επιβολή φόρου,
αλλά απλά, απέφυγε να ορίσει το
ύψος του.

Αυτό, σύμφωνα με ίδιους νομικούς
παράγοντες, έγινε για να διευκολύνει
φορείς συλλογικής διαχείρισης που
βρίσκονται σε δικαστική διένεξη με
εταιρείες κινητών τηλεφώνων (Vo-
dafone και Huawei). Οι φορείς ζητούν
από τις δύο εταιρείες, να τους κα-
ταβάλουν δικαιώματα που αντιστοι-
χούν στο 6% της αξίας των συσκευών
κινητών τηλεφώνων που διαθέτουν
στην αγορά κι εφόσον κάτι τέτοιο
ευδοκιμήσει, τότε οι επιχειρήσεις
κινητών θα κληθούν να καταβάλουν
αναδρομικά δεκάδες εκατ. ευρώ.
Στην πράξη, η υπουργός Πολιτισμού
έκανε «πλάτες» στους οργανισμούς
συλλογικής διαχείρισης δικαιωμάτων
και όχι στις εταιρείας κινητών τη-
λεφώνων, για τις οποίες το καθεστώς
παραμένει ασαφές και θα κριθεί στα
δικαστήρια.

Στο θέμα των δικαιωμάτων πα-
ρενέβη χθες και η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Ο εκπρόσωπός της, Μαργα-
ρίτης Σχοινάς, κληθείς να σχολιάσει
τις διατάξεις αυτές, είπε ότι εξετά-
ζονται από τις Αρχές της Κομισιόν,

προκειμένου να φανεί αν η φορο-
λογία αυτή υπέρ τρίτων συνάδει με
τους στόχους του μνημονίου. Μά-
λιστα, η αξιολόγηση αυτή φαίνεται
να έχει επείγοντα χαρακτήρα και
ότι στόχος είναι το σκηνικό να ξε-
καθαρίσει πριν από την επίσκεψη
του επιτρόπου Πιερ Μοσκοβισί στην
Αθήνα, την ερχόμενη Τρίτη.

Το νέο «χαράτσι στα τάμπλετ»
όπως ονομάζεται ο νέος φόρος, ψη-
φίστηκε από το υπουργείο Πολιτι-
σμού. Η σχετική διάταξη προβλέπει
σε κάθε υπολογιστική διάταξη, με
μνήμη RAM άνω των 4 GB, την επι-
βολή φόρου 2%. Η υπουργός Πολι-
τισμού Λυδία Κονιόρδου, με αλλαγή
στο παρά ένα της ψήφισης του νό-
μου, διπλασίασε τη φορολογία, κα-
θώς η αρχική πρόταση προέβλεπε
το δικαίωμα αυτό στο 1%. Σύμφωνα
με τις διατάξεις του νέου νόμου, επι-
βαρύνονται επιπλέον με 6% οι ηλε-
κτρονικές συσκευές εγγραφής ει-
κόνας και ήχου και οι ηλεκτρονικοί
αποθηκευτικοί δίσκοι πάνω από 1
TB (Terabytes) και με 4% οι φωτο-
τυπικές συσκευές, σαρωτές, εκτυ-
πωτές, χαρτί φωτοτυπίας καθώς και
οι ηλεκτρονικοί αποθηκευτικοί δί-
σκοι μέχρι 1 TB.

Παράγοντες του Συνδέσμου Επι-
χειρήσεων Πληροφορικής & Επικοι-
νωνιών Ελλάδος (ΣΕΠΕ) ανέφεραν
ότι οι κινήσεις της Κονιόρδου δεν
είχαν την κάλυψη του Μεγάρου Μα-
ξίμου. Ο νόμος ψηφίστηκε σχεδόν
εν κρυπτώ, αφού το σχέδιό του κα-
τατέθηκε μόλις στις 6 Ιουλίου 2017
και ψηφίστηκε μία εβδομάδα αργό-
τερα, στις 13 Ιουλίου. Η ψήφισή του
μάλιστα έγινε χωρίς διαβούλευση με
τους ενδιαφερόμενους φορείς.

Φόρος υπέρ τρίτων 
στα «έξυπνα» κινητά

<<<<<<

Η Κομισιόν θα εξετάσει
εάν η φορολογία συνά-
δει με τους στόχους
του μνημονίου.

Την περασμένη Πέμπτη ψηφίστηκε
νόμος που επιβάλλει φόρο σε υπο-
λογιστές, εκτυπωτές, τάμπλετ, φω-
τογραφικές μηχανές, scanners κ.λπ.
σε ποσοστό 2% έως 6% επί της
αξίας του προϊόντος. Από τη φορο-
λογία δεν αποκλείονται τελικά ούτε
τα «έξυπνα» κινητά.

Καθήλωση των επενδύσεων στον
τουριστικό τομέα διαπιστώνει ο
Σύνδεσμος Επιχειρήσεων και Βιο-
μηχανιών στο εβδομαδιαίο δελτίο
που δημοσιοποίησε για την ελλη-
νική οικονομία. Σύμφωνα με τα
στοιχεία του ΣΕΒ, οι ακαθάριστες
επενδύσεις στον τουρισμό ανήλθαν
το 2015 σε 415,1 εκατ. ευρώ, πα-
ρουσιάζοντας μείωση της τάξεως
του 75% σε σχέση με το 2008 οπότε
είχαν φθάσει σε 1,63 δισ. ευρώ.

Η πτώση είναι μεγαλύτερη συγ-
κριτικά με τις επενδύσεις ως σύνολο
στην οικονομία την παραπάνω πε-
ρίοδο, η οποία έφθασε σε ποσοστό
65%. Επειτα από αποσβέσεις, οι κα-
θαρές επενδύσεις στον τουρισμό
το 2015 διαμορφώθηκαν σε -418,7
εκατ. ευρώ, καθώς οι επενδύσεις
των 415,1 εκατ. ευρώ υπολείπονται
κατά πολύ των αποσβέσεων (833,8
εκατ. ευρώ). Δηλαδή, οι επενδύσεις
στον τουρισμό δεν αρκούν καν για
να συντηρήσουν τον κεφαλαιουχικό
εξοπλισμό των ξενοδοχείων και
εστιατορίων. Το ίδιο συμβαίνει και
στο σύνολο της οικονομίας, που σε
ακαθάριστες επενδύσεις (χωρίς ακί-
νητα) ύψους 16,2 δισ. ευρώ αντι-
στοιχούν αποσβέσεις 24,1 δισ. ευρώ
με τις καθαρές επενδύσεις να αν-

τιστοιχούν στο -49% των ακαθάρι-
στων επενδύσεων. Στον τουρισμό
το αντίστοιχο ποσοστό είναι -101%.

Βεβαίως, η αύξηση του εισερχό-
μενου τουρισμού τα τελευταία χρό-
νια έχει δημιουργήσει επενδυτικές
ευκαιρίες στον κλάδο των μεταφο-
ρών και αποθήκευσης, καθώς έχουν
αυξηθεί οι επενδύσεις σε μεταφο-
ρικά μέσα, ένα μέρος των οποίων
οφείλεται στην αύξηση των τουρι-
στικών ροών (αεροπλάνα,
πλοία/πλοιάρια, αυτοκίνητα προς
ενοικίαση, τουριστικά λεωφορεία,
μηχανάκια, ποδήλατα κ.λπ.). Αξίζει
να σημειωθεί ότι οι επενδύσεις στον
κλάδο των μεταφορών και αποθή-
κευσης ανήλθαν το 2015 σε 2,7 δισ.
ευρώ, εκ των οποίων 2,3 δισ. ανα-
φέρονται σε μεταφορικά μέσα. Πρό-
κειται για τον κλάδο με τις περισ-
σότερες επενδύσεις στην οικονομία
της χώρας πέραν των ακινήτων.

Ο ΣΕΒ επισημαίνει ότι η επεν-
δυτική ένδεια στον κλάδο του του-
ρισμού, ίσως να μην είναι άσχετη
με την καθήλωση των ταξιδιωτικών
εισπράξεων ανά διανυκτέρευση
που επηρεάζονται και από την αδυ-
ναμία καθορισμού υψηλότερων τι-
μών λόγω χαμηλής εξειδίκευσης
του τουριστικού προϊόντος. 

Καθίζηση επενδύσεων
στον τουρισμό βλέπει ο ΣΕΒ
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Το τεράστιο κόστος των φυσικών
καταστροφών σε όλο τον κόσμο
δεν καλύπτεται μόνον από τις ασφα-
λιστικές εταιρείες, αλλά και από τα
ίδια τα κράτη και τις περιφερειακές
αρχές.

Ειδικότερα, πέρυσι οι ζημίες τις
οποίες προξένησαν τα ακραία και-
ρικά φαινόμενα ανήλθαν στα 175
δισ. δολάρια, ενώ το 2011 είχαν
εκτιναχθεί στα επίπεδα ρεκόρ των
380 δισ. δολαρίων, εξαιτίας των
σεισμών σε Ιαπωνία και Νέα Ζη-
λανδία. Τα 175 δισ. δολάρια υπε-
ρεπαρκούν για να ανακατασκευα-
στεί το Παγκόσμιο Κέντρο Εμπορίου
στη Νέα Υόρκη, όχι μία αλλά 44
φορές, όπως επισημαίνει σε σχετικό
δημοσίευμά του το ειδησεογραφικό
πρακτορείο Reuters. Σχεδόν 8.700
άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους ή
αγνοούνται λόγω των σεισμών της
Ιαπωνίας, της Νέας Ζηλανδίας και
του Εκουαδόρ, των πλημμυρών της
Κίνας και των ΗΠΑ και του τυφώνα
«Μάθιου» της Καραϊβικής.

Πιθανώς το πιο αυτονόητο που
θα σκεφτόταν κανείς να ήταν ότι
και στις δύο καταστροφικές χρονιές,
το 2011 και το 2016, το μεγαλύτερο
μέρος των ζημιών το επωμίζονται
οι ασφαλιστικές. Η αλήθεια είναι
ότι οι εταιρείες αυτές καταβάλλουν
μόνον το ένα τρίτο.

Ποιoς καλύπτει, λοιπόν, το υπό-
λοιπο; Η απάντηση είναι ότι οι κυ-
βερνήσεις καλύπτουν μέρος του
κόστους. Στις ΗΠΑ, λόγου χάριν,
υπάρχουν τα τελευταία 25 χρόνια
τα λεγόμενα «ομόλογα της κατα-
στροφής» που προσφέρουν μεγα-
λύτερη απόδοση όταν είναι ήσυχη
η μητέρα φύση – επιπλέον, σήμερα
και άλλες χώρες εξετάζουν έκδοση
ανάλογων αξιογράφων. Ωστόσο αυ-
τά δεν έχουν δοκιμαστεί ακόμα σε
συνθήκες ακραίας καταστροφής,
με τους επενδυτές να χάνουν τα
χρήματά τους. Αυτοί οι «τίτλοι κα-
ταστροφής» διατίθενται από ασφα-
λιστικές εταιρείες, αντασφαλιστικές
ή κρατικά ταμεία ασφάλισης έναντι
φυσικών καταστροφών.

Συγκεκριμένα, συστήνονται κρα-
τικοί οργανισμοί, όπως η Αρχή Κά-
λυψης Σεισμών στην Καλιφόρνια
και η Ενωση Ασφάλισης Θυέλλης
στο Τέξας. Αμφότεροι παρέχουν
στους πoλίτες την κάλυψη που δεν
προσφέρουν οι ασφαλιστικές εται-
ρείες και παίζουν τον ρόλο του τε-
λευταίου καταφυγίου. Η Τουρκία,
μέσω του Οργανισμού Ασφάλισης
Καταστροφών, προσφέρει κάλυψη
έναντι σεισμού για αστικά κτίρια
κατοικιών σε συνεργασία με την
Παγκόσμια Τράπεζα.

Στην περίπτωση των χωρών της
Καραϊβικής, αυτές έχουν συστήσει

ένα ταμείο ασφάλισης έναντι φυ-
σικών καταστροφών, το οποίο κα-
τέβαλε στην Αϊτή μετά τον φοβερό
τυφώνα «Μάθιου» το ποσόν των
23 εκατομμυρίων δολαρίων. Ανά-
λογο ταμείο θέλουν να φτιάξουν
και η Χιλή, η Κολομβία, το Μεξικό
και το Περού. Ενα από τα χρημα-

τοδοτικά εργαλεία που χρησιμο-
ποιούν τα ταμεία αυτά είναι τα προ-
αναφερθέντα «ομόλογα καταστρο-
φής».

Πάντως δεν είναι σαφές αν αυ-
ξάνεται η συχνότητα των φυσικών
καταστροφών. Σίγουρα ανεβαίνει
το κόστος τους, εξαιτίας της αύξησης
του πληθυσμού και του γεγονότος
πως 3 δισ. άνθρωποι σε όλο τον
πλανήτη ζουν σε παράκτιες περιοχές
που απέχουν 200 χιλιόμετρα από
τη θάλασσα. Επίσης, χτίζουν πιο
ακριβά σπίτια και καταστήματα απ’
ό,τι στο παρελθόν. Η πιο ακριβή
φυσική καταστροφή όλων των επο-
χών ήταν ο σεισμός και το τσουνάμι
στην Ιαπωνία, με ζημίες 210 δισ.
δολαρίων, ενώ ακολουθεί ο τυφώνας
«Κατρίνα» με απώλειες 125 δισ. δο-
λαρίων.

H αντασφαλιστική Munich Re,
η οποία είναι και η μεγαλύτερη του
κλάδου σε διεθνή κλίμακα, την προ-
ηγούμενη χρονιά καταμέτρησε 772
φυσικές καταστροφές έναντι των
248 το 1980. Οπως παρατηρεί εύ-
στοχα το Bloomberg, σήμερα κα-
ταγράφονται συμβάντα τα οποία
πριν από μερικές δεκαετίες θα περ-
νούσαν απαρατήρητα. Αν, πάντως,
ληφθούν υπ’ όψιν οι εκτιμήσεις του
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας,
που θεωρείται πιο αντικειμενικός
από τις ιδιωτικές αντασφαλιστικές
εταιρείες, την τελευταία δεκαπεν-
ταετία ο αριθμός των φυσικών κα-
ταστροφών μειώνεται. Αντιθέτως,
ο ΟΗΕ αναφέρει ότι τα συμβάντα
αυτά από 205 το 1983 αυξήθηκαν
σε 346 το 2015.

BLOOMBERG

175 δισ. δολάρια το κόστος
των θεομηνιών για το 2016
Οι ασφαλιστικές εταιρείες κάλυψαν το 1/3 και το υπόλοιπο τα κράτη

<<<<<<

Στις ΗΠΑ υπάρχουν 
τα «ομόλογα 
καταστροφής», 
που προσφέρουν 
μεγαλύτερη απόδοση
όταν δεν υπάρχουν
ακραία φαινόμενα.

Ελλειψη εξειδικευμένου
προσωπικού στις ΗΠΑ
Ολοένα και μεγαλύτερος αριθμός
αμερικανικών εταιρειών δυσκολεύε-
ται να προσλάβει ειδικευμένους ερ-
γαζομένους, γεγονός που θα μπο-
ρούσε να απειλήσει τόσο την κερ-
δοφορία τους όσο και τον ρυθμό
ανάπτυξης της αμερικανικής οικο-
νομίας, σύμφωνα με τριμηνιαία
έρευνα που διενεργεί ο Εθνικός Σύν-
δεσμος για τα Οικονομικά των Επι-
χειρήσεων (NABE). Τα αποτελέσματα
της έρευνας ενισχύουν την εικόνα
που σχηματίζεται από την αρχή του

έτους, δηλαδή μιας οικονομίας όπου
η ανεργία έχει υποχωρήσει σε χα-
μηλό επίπεδο, τη στιγμή που τα επι-
τόκια δανεισμού παραμένουν επίσης
χαμηλά και ενώ συνεχίζεται η επέ-
κταση της οικονομίας. Πολλοί οι-
κονομολόγοι προβλέπουν ότι η χα-
μηλή ανεργία θα οδηγήσει σε αύ-
ξηση των μισθών και σε άνοδο του
πληθωρισμού, κάτι που προς το πα-
ρόν δεν έχει συμβεί. Σύμφωνα με
την έρευνα του ΝΑΒΕ για την κα-
τάσταση που επικρατεί στις αμερι-
κανικές επιχειρήσεις, το 34% των

συμμετεχόντων απάντησε ότι δυ-
σκολεύτηκε να προσλάβει υπαλλή-
λους το τελευταίο τρίμηνο. Στην
έρευνα του περασμένου Ιανουαρίου,
το αντίστοιχο ποσοστό είχε διαμορ-
φωθεί στο 27%. Σύμφωνα με τον
αναλυτή του NABE, Πάτρικ Γιαν-
κόβσκι, οι επιχειρήσεις στην περιοχή
του Χιούστον, στο Τέξας, δυσκο-
λεύονται να προσλάβουν εργαζο-
μένους μέσης εξειδίκευσης, που να
είναι δηλαδή απόφοιτοι λυκείου
αλλά όχι πανεπιστημίου, ώστε να
καλύψουν κενές θέσεις εργασίας
στη βιομηχανία του πετρελαίου και
στις κατασκευές. «Αν δεν καταφέρεις
να προσλάβεις το εργατικό δυναμικό
που χρειάζεσαι, τότε θα επηρεα-
στούν οι πωλήσεις σου και η κερ-
δοφορία σου», λέει ο κ. Γιανκόβσκι.
Προσπαθώντας να λύσουν το πρό-
βλημα, πολλές αμερικανικές εται-
ρείες προσλαμβάνουν ξένους εργα-
ζομένους και αυτοαπασχολουμένους.
Παράλληλα ενισχύουν την αυτομα-
τοποίηση, εκπονούν προγράμματα
μετεκπαίδευσης και σε ορισμένες
περιπτώσεις αυξάνουν τους μισθούς,
συνεχίζει ο κ. Γιανκόβσκι. Και παρ’
όλο που περισσότερο από το ένα
τρίτο των συμμετεχόντων ανέφερε
ότι το εργασιακό κόστος έχει τη με-
γαλύτερη αρνητική επίπτωση στην
κερδοφορία τους, ολοένα και πε-
ρισσότερες εταιρείες αναφέρουν
αύξηση πωλήσεων, αύξηση του πε-
ριθωρίου κέρδους και ενίσχυση των
επενδύσεων.

BLOOMBERG

Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
σκέφτεται να ερευνήσει τους δύο
μεγαλύτερους μετόχους της De-
utsche Bank, σύμφωνα με πηγές
από την ΕΚΤ, που επικαλούνται
η γερμανική εφημερίδα Suedde-
utsche Zeitung και το πρακτορείο
Reuters.

Η ΕΚΤ εξετάζει κατά πόσον θα
έπρεπε να αρχίσει τη λεγόμενη
«διαδικασία ελέγχου ιδιοκτησιακού
καθεστώτος», ώστε να ελέγξει την
οικονομική αξιοπιστία των δύο
μεγαλύτερων μετόχων της DB, δη-
λαδή τη βασιλική οικογένεια του
Κατάρ και τον κινεζικό όμιλο επι-
χειρήσεων HNA, καθένας εκ των
οποίων κατέχει λίγο λιγότερο από
το 10% των μετοχών της μεγαλύ-
τερης γερμανικής τράπεζας. Στό-
χος αυτού του είδους της έρευνας
είναι να διαπιστωθεί κατά πόσον
είναι αξιόπιστος ένας επενδυτής,
κατά πόσον είναι σε καλή κατά-
σταση τα οικονομικά του, από πού
προήλθαν τα χρήματα που επέν-
δυσε και κατά πόσον εμπλέκεται
σε εγκληματικές δραστηριότητες,

όπως το ξέπλυμα «μαύρου» χρή-
ματος και η χρηματοδότηση της
τρομοκρατίας. Οπως αναφέρεται
στην ιστοσελίδα της ΕΚΤ, η δια-
δικασία έχει στόχο «να διασφαλι-
στεί ότι μόνον οι κατάλληλοι επεν-
δυτές θα εισέλθουν στο τραπεζικό
σύστημα, ώστε να αποτραπεί οποι-
αδήποτε αναταραχή όσον αφορά
την ομαλή λειτουργία του». «Πράγ-
ματι, είναι ακριβές ότι η ΕΚΤ ερευ-
νά ή σκέφτεται να ερευνήσει τους
μετόχους», δήλωσε χθες στο Re-
uters πηγή της ΕΚΤ. Η κεντρική
τράπεζα, η D.B. και η HNA αρνή-
θηκαν να σχολιάσουν την είδηση.
Κανονικά, τέτοιου είδους έρευνα
διεξάγεται μόνον όταν ένας μέτο-
χος συγκεντρώσει το 10% των με-
τοχών ή το 10% των δικαιωμάτων
ψήφου. Ο κινεζικός όμιλος ΗΝΑ
κατέχει το 9,92% της D.B. και η
βασιλική οικογένεια του Κατάρ (ο
πρώην πρωθυπουργός και ο πρώην
εμίρης της χώρας) κατέχουν συν-
δυαστικά σχεδόν το 10% των με-
τοχών της D.B.

REUTERS, BLOOMBERG

EKT: σχεδιάζει έλεγχο για δύο
μετόχους της Deutsche Bank

Η μεγαλύτερη ξηρασία των τελευταίων ετών μείωσε τη σοδειά σε Ιταλία, Ισπανία
Δραματικές συνέπειες έχει η ξηρασία
στη Νότια Ευρώπη. Θεωρείται, μά-
λιστα, η χειρότερη των τελευταίων
δεκαετιών. Στην Ισπανία και στην
Ιταλία έχουν υποστεί σοβαρές ζη-
μιές οι καλλιέργειες της ελιάς, του
σιταριού και του αμυγδάλου. Οι
αγρότες ανησυχούν πάρα πολύ για
το μέλλον τους.

Πλέον, οι αλλαγές στις κλιματικές
συνθήκες είναι ραγδαίες. «Δεν μι-
λάμε απλά για κακή χρονιά, αλλά
για ολοσχερή καταστροφή», λέει
ο Χοακίν Αντόνιο Πίνο, ο οποίος
καλλιεργεί σιτηρά στην περιοχή
Σινλαμπάχος της Αβιλα στην Ισπα-
νία. «Από το 1992, που ήμουν μικρό

παιδί μέχρι σήμερα, δεν θυμάμαι
άλλη τέτοια χρονιά. Σε πολλά από
τα χωράφια μου δεν τόλμησα να
μπω για να θερίσω, επειδή τα έσοδα
από την πώληση των σιτηρών δεν
θα κάλυπταν τα ημερομίσθια των
εργατών».

Η μακρά περίοδος ανομβρίας εν-
δεχομένως να περιορίσει την πα-
ραγωγή σιτηρών στην Ιταλία και
σε ορισμένες περιοχές της Ισπανίας
στα χαμηλότερα επίπεδα τουλά-
χιστον των τελευταίων ετών. Ειδικά
στην περιοχή Καστίγια ι Λεόν, που
είναι η πλουσιότερη σε σιτηρά σε
ολόκληρη την Ισπανία, οι απώλειες
στη σοδειά εκτιμώνται στο 60%-

70%. Η Ευρωπαϊκή Ενωση αποτελεί
μεγάλη εξαγωγέα σιταριού παγ-
κοσμίως. Ωστόσο, ειδικά η Ισπανία
και η Ιταλία βασίζονται σε εισα-
γωγές από χώρες όπως η Γαλλία,
η Βρετανία και η Ουκρανία. Οι ει-
σαγωγές μαλακού σίτου στην Ισπα-
νία προβλέπεται να αυξηθούν άνω
του 40% στους 5,6 εκατ. μετρικούς
τόνους το 2017-2018, σύμφωνα με
την ιστοσελίδα Agroinfomarket.
Παράλληλα, η ανομβρία ευνόησε
την αγορά προθεσμιακών συμβο-
λαίων σίτου, με τις τιμές να έχουν
αυξηθεί σχεδόν 6% από τις αρχές
Ιουνίου.

Βλαπτικές συνέπειες έχει η ξη-

ρασία και στην ελαιοπαραγωγή,
ενώ επιστήμονες προβλέπουν πολύ
συχνότερα φαινόμενα καύσωνα τα
επόμενα χρόνια – ένας τέτοιος καύ-
σωνας προκάλεσε τις μεγάλες πυρ-
καγιές της Πορτογαλίας. Σε Ιταλία,
Ισπανία και Ελλάδα η παραγωγή
ελαιολάδου αναμένεται πολύ μι-
κρότερη φέτος.

Το Διεθνές Συμβούλιο Ελαιολά-
δου προβλέπει μείωση στην ιταλική
παραγωγή έως και κατά 60%, η
οποία ενδεχομένως να οδηγήσει
σε αύξηση της τιμής του στην ευ-
ρωπαϊκή αγορά. «Περιμέναμε καλή
σοδειά φέτος, αλλά διαψευστήκα-
με», επισημαίνει ο Φραντσέσκο

Σουατόνι, ο οποίος έχει 4.000 ελαι-
όδεντρα στην Ούμπρια της Κεν-
τρικής Ιταλίας. Και προσθέτει ο
Χοσέ Ουγκάριο, αναλυτής σε ένω-
ση νέων αγροτών της Ισπανίας:
«Η ξηρασία πλήττει, αν και σε δια-
φορετικό βαθμό, όλες τις καλλιέρ-
γειες στη χώρα, ακόμα και δέντρα
που αναπτύσσονται σε συνθήκες
θερμοκηπίου, αφού το διαθέσιμο
νερό είναι πολύ λίγο». Γι’ αυτό και
αναμένεται μείωση παραγωγής
και στα φιστίκια και στα αμύγδαλα
έως και 23% φέτος, εν συγκρίσει
με το 2016, όπως τονίζει ο κ. Ούγ-
καρο.

REUTERS, A.P.

Στην περιοχή Καστίγια ι Λεόν, που εί-
ναι η πλουσιότερη σε σιτηρά σε ολό-
κληρη την Ισπανία, οι απώλειες στη
σοδειά εκτιμώνται στο 60%-70%.

<<<<<<<

Οι επιχειρήσεις στην
περιοχή του Χιούστον,
στο Τέξας, δυσκο-
λεύονται να προσλά-
βουν εργαζομένους
μέσης εξειδίκευσης.
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Ανάπτυξη 2,5% «βλέπει» το ΔΝΤ στην Ισπανία
Προς τα πάνω αναθεώρησε το Διε-
θνές Νομισματικό Ταμείο (ΔΝΤ)
τις εκτιμήσεις του για την ανά-
πτυξη στην Ισπανία σε ό,τι αφορά
το 2018 και τόνισε ότι η χώρα δια-
νύει το τέταρτο έτος με εντυπω-
σιακές επιδόσεις στην οικονομία.
Η ανάπτυξη στην Ισπανία έχει
ξεπεράσει τα προ κρίσης επίπεδα,
με τους ρυθμούς της να είναι υψη-
λότεροι από τον μέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης. Συγκεκριμένα, ο ρυθμός
ανάπτυξης στην υπ’ αριθμόν 4
ισχυρότερη οικονομία της Ευρω-
ζώνης αναμένεται να φθάσει το
2,5% το 2018 αντί προηγούμενης
πρόβλεψης για 2,1%. Φέτος, ο
ρυθμός ανάπτυξης θα φθάσει το
3,1%, προβλέπει το ΔΝΤ. Καρπούς
αρχίζουν να αποδίδουν οι μεταρ-
ρυθμίσεις που εφαρμόστηκαν, με
την οικονομία να γίνεται πιο αν-
ταγωνιστική, ευέλικτη και σθε-
ναρή, τονίζει το ΔΝΤ στην έκθεση
που ανάρτησε χθες στην ιστοσε-
λίδα του, ύστερα από την ολο-
κλήρωση της αξιολόγησής του.

Η «ανταγωνιστικότητα στο κό-
στος εργασίας» έχει συνεισφέρει

στη δημιουργία νέων θέσεων, ση-
μειώνει το ΔΝΤ. Το ποσοστό των
ανέργων υποχώρησε στο 18,8%
το α΄ τρίμηνο του 2017, δηλαδή

κυμαινόταν σε χαμηλότερα επί-
πεδα από το 2010. Επίσης, οι θε-
τικές εξελίξεις στην οικονομία
κατά τη διάρκεια της τελευταίας
τετραετίας έχουν αντιστρέψει κά-
ποιες από τις απώλειες στο μέσο
εισόδημα που υπέστη η νεότερη
γενιά εν μέσω της ύφεσης στην
οικονομία. Το Ταμείο τάσσεται
υπέρ της δημιουργίας «ευέλικτων
εργασιακών συνθηκών για κάθε
κλάδο της οικονομίας». Σημειώνει,
όμως, ότι τα ποσοστά ανεργίας
των νέων και των μακροχρόνια
ανέργων παραμένουν στα υψη-
λότερα της Ευρώπης, ενώ οι προ-
σωρινές θέσεις εργασίας εξακο-
λουθούν να υπερβαίνουν τις μό-
νιμες. Σύμφωνα με το Ταμείο, η
δυναμική ανάπτυξη του κλάδου
παροχής υπηρεσιών ξεπερνάει
τον κατασκευαστικό κλάδο, ο
οποίος είχε διαδραματίσει αρνη-
τικό ρόλο στη χρηματοπιστωτική
κρίση του 2007-2009 και μετέπειτα
στην κρίση χρέους της χώρας. To
σκάσιμο της «φούσκας» στην αγο-
ρά των ακινήτων το 2008, ύστερα
από την άνοδο των τιμών στις

κατοικίες κατά 200% από το 1996
έως το 2007, προκάλεσε αλυσι-
δωτές αντιδράσεις στην ισπανική
οικονομία, με αποκορύφωμα την
τραπεζική κρίση. Σε αυτό συνέ-
βαλε η κατασκευαστική υπερδρα-
στηριότητα που πυροδότησε την
προαναφερόμενη «φούσκα» στην
αγορά ακινήτων, αλλά και τον
υπερδανεισμό νοικοκυριών και
εταιρειών.

Το Ταμείο τονίζει ότι τα σημάδια
της μακροχρόνιας ύφεσης στις
ισπανικές τράπεζες δεν έχουν
ακόμη εξαλειφθεί, παρότι έχει
υπάρξει σημαντική βελτίωση στη
φερεγγυότητα του χρηματοπι-
στωτικού συστήματος. Τα μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια και λοιπά
προβληματικά περιουσιακά στοι-
χεία έχουν περιοριστεί, αλλά εξα-
κολουθούν να επιβαρύνουν αι-
σθητά την κερδοφορία ορισμένων
τραπεζών. Υπάρχει ακόμη ένας
παράγων αβεβαιότητας, που συ-
σχετίζεται με την αναμενόμενη
μείωση των μέτρων ποσοτικής
χαλάρωσης από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα.

Εναν χρόνο μετά το δημοψήφισμα
για το Brexit, η Citigroup είναι
μία ακόμη τράπεζα που στρέφει
το βλέμμα της στη Φρανκφούρτη.
Εντούτοις, το προσωπικό στη
Φρανκφούρτη θα απασχολείται
με συγκεκριμένες μονάδες δια-
πραγμάτευσης, καθώς το κεντρικά
γραφεία της Citigroup για την
Ευρώπη, τη Μέση Ανατολή και
την Αφρική θα παραμείνουν στο
Λονδίνο.

Το διοικητικό συμβούλιο της
Citigroup πρόκειται να αποφασίσει
επί του θέματος σε συνεδρίαση
που θα λάβει χώρα εντός της εβδο-
μάδας, σύμφωνα με ανώνυμη πηγή
που μίλησε στο πρακτορείο Blo-
omberg. Πρόκειται σε πρώτη φάση
να δημιουργηθούν 150 με 250 νέες
θέσεις εργασίας στη Φρανκφούρ-
τη, αλλά δεν έχει αποφασιστεί
ακόμη αν θα μετακινηθούν στε-
λέχη που βρίσκονται στο Λονδίνο
ή θα γίνουν νέες προσλήψεις στη
Γερμανία. 

Προς το παρόν, η Citigroup

απασχολεί 350 άτομα στη Φρανκ-
φούρτη.

Μέχρι σήμερα έχει γνωστοποι-
ηθεί η μεταφορά 2.850 θέσεων
εργασίας από το Σίτι του Λονδίνου
στη Φρανκφούρτη, λόγω Brexit,
με τις Standard Chartered, Nomura
Holdings, Sumitomo Mitsui Fi-
nancial Group και Daiwa Securities
Group να έχουν ήδη προχωρήσει
σε σχετικές ανακοινώσεις. 

Η Deutsche Bank προετοιμάζε-
ται να μεταφέρει σημαντικό κομ-
μάτι των δραστηριοτήτων της από
τη διαπραγμάτευση και την επεν-
δυτική τραπεζική, μαρτυρούν στε-
λέχη του γερμανικού τραπεζικού
κολοσσού.

Στην περίπτωση της Citigroup,
η επιλογή της Φρανκφούρτης δεν
ήταν ξεκάθαρη. Επί μήνες εξέταζε
την εγκατάσταση μονάδων στην
Ιρλανδία, την Ισπανία, τη Γερμα-
νία, τη Γαλλία και την Ολλανδία,
δηλώνει ο Τζιμ Κόουλς, επικεφαλής
της αμερικανικής τράπεζας στην
Ευρώπη.

Στη Φρανκφούρτη στρέφει
το βλέμμα της η Citigroup

Το Ταμείο τάσσεται υπέρ της δη-
μιουργίας «ευέλικτων εργασιακών
συνθηκών για κάθε κλάδο της οι-
κονομίας».

Μαγειρέματα με τους οικονομικούς δείκτες πίσω από το ιρλανδικό θαύμα
Το μέγεθος της ιρλανδικής οικονομίας
το 2016 δεν ήταν 275 δισ. ευρώ,
αλλά 189,2 δισ. ευρώ. Το δημόσιο
χρέος της χώρας ως προς το ετήσιο
εισόδημά της δεν ήταν 73%, αλλά
106%. Το πλεόνασμα στο ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών ήταν στην
πραγματικότητα έλλειμμα. Αυτές εί-
ναι μερικές από τις διαφορές που
προκύπτουν αν υπολογίσει κανείς
την οικονομική δραστηριότητα στην
Ιρλανδία, με βάση το «τροποποιημέ-
νο ακαθάριστο εγχώριο εισόδημα»,
όπως έκανε για πρώτη φορά η Στα-
τιστική Υπηρεσία της Ιρλανδίας για
το ΑΕΠ της χώρας το πρώτο τρίμηνο
του 2017. Η παράλληλη χρήση του
τροποποιημένου Ακαθάριστου Εθνι-
κού Εισοδήματος (GNI, ΑΕΕΙ) και
του παραδοσιακού Ακαθάριστου Εγ-
χώριου Προϊόντος (GDP, ΑΕΠ) γίνεται
ώστε να προκύπτει σαφέστερη ει-
κόνα για την πραγματική οικονομική
δραστηριότητα εντός της Ιρλανδίας,
χωρίς τα στοιχεία να διαταράσσονται

από τις προσπάθειες μεγάλων αμε-
ρικανικών και άλλων πολυεθνικών
να μειώσουν το ύψος του φόρου που
πληρώνουν, μεταφέροντας άυλα πε-
ριουσιακά στοιχεία, όπως πνευματικά
δικαιώματα, στην Ιρλανδία. Οι ιρ-
λανδικές αρχές πήραν την απόφαση
να χρησιμοποιούν και το εναλλακτικό
μέτρο ΑΕΕΙ, όταν πέρυσι ο νομπε-
λίστας οικονομολόγος Πολ Κρούγκ-
μαν είχε κάνει λόγο για «οικονομικά
των καλικάντζαρων», όταν το Δου-
βλίνο είχε ανακοινώσει πως το ΑΕΠ

της χώρας είχε αυξηθεί κατά... 26%!
«Λίγες εταιρείες του τεχνολογικού
κλάδου μετέφεραν στην Ιρλανδία
πάγια στοιχεία πνευματικής ιδιο-
κτησίας ή πατέντες, εν μέσω της
παγκόσμιας προσπάθειας καταπο-
λέμησης της φοροαποφυγής», είχε
σχολιάσει πέρυσι ο κ. Κρούγκμαν,
προκαλώντας έντονη ενόχληση στο
Δουβλίνο. Αυτό που είχε γίνει είναι
ότι οι μεγάλες αμερικανικές πολυε-
θνικές εταιρείες αλλά και η βιομη-
χανία λίζινγκ αεροσκαφών είχαν με-
ταφέρει πάγια περιουσιακά στοιχεία
αξίας 300 δισ. ευρώ, κυρίως με τη
μορφή πνευματικής ιδιοκτησίας. Η
μεταφορά οδήγησε στην αύξηση
του ιρλανδικού ΑΕΠ κατά 26% και
στη μείωση της αναλογίας δημόσιου
χρέους προς το ΑΕΠ από το 93,8%
στο 79% (το 2015). Υπέροχη εξέλιξη,
αλλά κατά πόσον αντανακλά τις
πραγματικές επιδόσεις της ιρλαν-
δικής οικονομίας; Ελάχιστα. «Αυτό
που προσπαθούμε να κάνουμε είναι

να υπολογίσουμε το πραγματικό ει-
σόδημα και την παραγωγή των αν-
θρώπων που ζουν στην Ιρλανδία»,
εξηγεί στους Financial Times, ο κα-
θηγητής Τζον Φιτζέραλντ του Πα-
νεπιστημίου Trinity College στο
Δουβλίνο. Χρησιμοποιώντας το εναλ-
λακτικό μέτρο του GNI, θέλουμε να
«αφαιρέσουμε την επίδραση της
παγκοσμιοποίησης» από τα οικονο-
μικά στοιχεία, είπε στους F.T. η κ.
Τζένιφερ Μπάνιμ, βοηθός γενική
διευθύντρια της ιρλανδικής Στατι-
στικής Υπηρεσίας. Το πρόβλημα,
δηλαδή η μεγάλη διαφορά μεταξύ
του ιρλανδικού ΑΕΠ και του ΑΕΕΙ,
είναι γνωστό εδώ και χρόνια, ωστόσο
εξακολουθεί να είναι πρόβλημα τόσο
για την Ευρωπαϊκή Ενωση, η οποία
δυσκολεύεται να υπολογίσει διάφορα
οικονομικά μεγέθη από το διαρθρω-
τικό έλλειμμα μέχρι το παραγωγικό
κενό. Για τους επενδυτές, το πρό-
βλημα αφορά την αναλογία χρέους
προς ΑΕΠ.

<<<<<<

Οταν το Δουβλίνο δήλω-
σε πέρυσι ότι το ΑΕΠ
αυξήθηκε κατά 26%, 
ο Κρούγκμαν έκανε 
λόγο για «οικονομικά
των καλικαντζάρων»...

Το αίτημα εξοικονόμησης δαπανών
13 δισ. ευρώ από τις τοπικές πε-
ριφέρειες της Γαλλίας έως το τέλος
της πενταετούς θητείας του δια-
τύπωσε χθες ο νεοεκλεγείς πρό-
εδρος Εμανουέλ Μακρόν, κατά
τη διάρκεια της ομιλίας του στη
Γερουσία, στο πλαίσιο της εθνικής
διάσκεψης των γαλλικών περι-
φερειών. Σύμφωνα με τον κ. Μα-
κρόν, το τελικό ποσό «αποτελεί
μεγαλύτερη συγκράτηση δαπα-
νών απ’ αυτήν που είχαμε προ-
γραμματίσει». Εντούτοις, ο κ. Μα-
κρόν αναγνώρισε ότι είχε εξαγ-
γείλει περικοπές 10 δισ. ευρώ έως
το 2022. Ωστόσο, σύμφωνα με
τον ίδιο, το τελικό ποσό «αντα-
νακλά το μερίδιο των τοπικών
κυβερνήσεων στις κρατικές δα-
πάνες». Ο ίδιος, μάλιστα, τόνισε
ότι «στη Γαλλία οι κρατικές δα-
πάνες είναι μεγάλες, γι’ αυτόν
τον λόγο οι φόροι είναι πολύ υψη-
λοί». Η απόφαση του κ. Μακρόν
περιλαμβάνει μέτρα για την απλο-
ποίηση του τρόπου λειτουργίας
της δημόσιας διοίκησης, την πε-
ρικοπή δημοσίων υπαλλήλων και
την αναμόρφωση του συστήμα-
τος της φορολογίας σε επίπεδο
περιφέρειας. Ουσιαστικά, ο κ.
Μακρόν ζητεί από τις 18 περιφέ-
ρειες, τα 102 περιφερειακά τμή-
ματα και τις εκατοντάδες τοπικές
κοινότητες να στηρίξουν την προ-
σπάθειά του για μείωση του δη-
μοσιονομικού ελλείμματος κάτω
από το 3% το 2017. Υπενθυμίζεται
ότι στα τέλη Ιουνίου το γαλλικό
Ελεγκτικό Συνέδριο ανακοίνωσε
ότι το έλλειμμα θα ανέλθει φέτος
στο 3,2% του ΑΕΠ, γεγονός που
υποχρεώνει τη νέα κυβέρνηση

να περιορίσει το ύψος των κρα-
τικών δαπανών, για να τηρήσει
τον ευρωπαϊκό στόχο για έλλειμμα
στο 3%. Αυτό, αυτομάτως, ση-
μαίνει ότι η κυβέρνηση του κ.
Μακρόν πρέπει να εξοικονομήσει
4-5 δισ. ευρώ ή ακόμη και 8 δισ.
ευρώ, σε περίπτωση που επιθυμεί
να επιτύχει μείωση του ελλείμ-
ματος στο 2,8%.

Οταν ο πρωθυπουργός Εντουάρ
Φιλίπ πήρε τον λόγο, δεν παρέ-

λειψε να υπενθυμίσει την ανάγκη
συρρίκνωσης των δαπανών. Ο
ίδιος δήλωσε ότι «γνωρίζετε πολύ
καλά την κατάσταση των δημο-
σιονομικών του κράτους [...] πρέ-
πει να μειώσουμε το ύψος των
κρατικών δαπανών μας. Οι τοπικές
περιφέρειες πρέπει να λάβουν μέ-
ρος σε αυτήν την προσπάθεια και
αυτή η προσπάθεια είναι σημαν-
τική παγκοσμίως». Ωστόσο, ο κ.
Φιλίπ, επιθυμώντας να μην υπάρ-

ξει καμία σύγκριση και ομοιότητα
με την πολιτική της κυβέρνησης
Ολάντ, έσπευσε να επισημάνει
ότι η κυβέρνηση δεν θα προβεί
σε νέα οριζόντια μείωση των χο-
ρηγήσεων που λαμβάνουν οι το-
πικές περιφέρειες. Συγκεκριμένα,
δεσμεύεται ότι η κυβέρνηση οφεί-
λει να προσπαθήσει να βρει κά-
ποιον μηχανισμό που να διασφα-
λίζει τη μείωση των δημοσίων δα-
πανών, τη μείωση του δημοσίου
χρέους με τρόπο πιο έξυπνο από
την οριζόντια μείωση των πόρων
των περιφερειών. Προς επίρρωση
των απόψεων του κ. Φιλίπ, ο Εμα-
νουέλ Μακρόν επισήμανε ότι «δεν
θα υπάρξει οριζόντια μείωση των
χορηγήσεων, αλλά οι τοπικές πε-
ριφέρειες οφείλουν να μειώσουν
τις δαπάνες λειτουργίας τους».
Οι μειώσεις σε επίπεδο περιφέ-
ρειας ανέκαθεν ήταν στην ατζέντα
των πολιτικών αρχηγών (οι δα-
πάνες για τη λειτουργία των πε-
ριφερειών έχουν περιοριστεί κατά
11 δισ. ευρώ σε διάστημα πέντε
ετών). Παρότι οι τοπικές περιφέ-
ρειες πρέπει να εξοικονομήσουν
το δυσθεώρητο ποσό των 13 δισ.
ευρώ σε πέντε χρόνια, ο κ. Μα-
κρόν καλεί τις τοπικές περιφέρειες
να καινοτομήσουν, δημιουργών-
τας «νέες κοινότητες» που θα επι-
τρέπουν την καλύτερη διαχείριση
των δαπανών και του εξοπλισμού
τους. Σε έκθεση που δημοσιοποί-
ησε προχθές το ΔΝΤ για τις με-
ταρρυθμίσεις της κυβέρνησης
του κ. Μακρόν, επισημαίνεται η
ανάγκη να ενισχυθούν οι προ-
σπάθειες για ενοποίηση του με-
γάλου αριθμού των μικρών τοπι-
κών κοινοτήτων.

Περικοπές 13 δισ. ώς το 2022 ζητεί 
από τις περιφέρειες ο Μακρόν
Ο περιορισμός δαπανών θα φέρει μείωση φορολογίας, τόνισε ο Γάλλος πρόεδρος Στο στόχαστρο του προέδρου των

ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ βρίσκεται
για άλλη μία φορά η Συμφωνία
Ελεύθερου Εμπορίου για τη Βόρεια
Αμερική (NAFTA), καθώς ο κ. Τραμπ
γνωστοποίησε, μέσω εγγράφου
που εστάλη στο Κογκρέσο, ότι άμε-
ση προτεραιότητά του είναι η μεί-
ωση του εμπορικού ελλείμματος
με τον Καναδά και το Μεξικό, εγ-
καινιάζοντας με αυτόν τον τρόπο
μια νέα εποχή στο πεδίο του οικο-
νομικού προστατευτισμού. Στο
πλαίσιο εορτασμού της εβδομάδας
«Made in America», o κ. Τραμπ δή-
λωσε από τον Λευκό Οίκο «για την
ιστορία του έθνους μας... οι πρό-
εδροι της Αμερικής συνειδητοποί-
ησαν ότι, για να προστατεύσουν
την οικονομία και την ασφάλειά
μας, πρέπει να προστατεύσουν τη
βιομηχανία μας. Και ένα μεγάλο
μέρος από αυτήν προέρχεται από
τα σύνορά μας».

Σε έγγραφο που απέστειλε στο
Κογκρέσο, ο Αμερικανός εκπρό-
σωπος εμπορίου Ρομπέρ Λίτισερ
τόνισε ότι θα προσπαθήσει να βρει
τρόπους να μειώσει την εμπορική
ανισότητα μέσω κυρίως της βελ-
τίωσης της εισόδου των αμερικα-
νικών προϊόντων που εξάγονται
στις δύο χώρες. Για πρώτη φορά,
μάλιστα, σε μια εμπορική συμφωνία
στην οποία συμμετέχουν και οι
ΗΠΑ, η διοίκηση δηλώνει ότι θα
προβεί στην υιοθέτηση συγκεκρι-
μένης πρόβλεψης, σύμφωνα με την
οποία θα απαγορεύει τη χειραγώ-
γηση νομισμάτων των εμπορικών
εταίρων τους.

Η συγκεκριμένη κίνηση αποτελεί
έμμεση προειδοποίηση για τους
επικείμενους εμπορικούς εταίρους
των ΗΠΑ που ενδέχεται να επισυ-
νάψουν εμπορική συμφωνία με τη
χώρα. Συνεπώς, δεν απευθύνεται

σε χώρες όπως ο Καναδάς και το
Μεξικό, καθώς μέχρι πρότινος δεν
έχουν κατηγορηθεί για χειραγώ-
γηση του νομίσματός τους. Στο κεί-
μενο, που αποτελείται από δεκαε-
πτά σελίδες, αναφέρεται ότι καμία
χώρα δεν πρέπει να χειραγωγεί τη
συναλλαγματική της ισοτιμία για
να αποκτήσει άδικο ανταγωνιστικό

πλεονέκτημα. Πρόκειται για συνήθη
κατηγορία που η διοίκηση Τραμπ
χρησιμοποιεί εναντίον της Κίνας.
Εν τω μεταξύ, πηγή της κυβέρνησης
του Καναδά ανέφερε στο πρακτο-
ρείο Reuters ότι οι επισημάνσεις
των ΗΠΑ ήταν αναμενόμενες.

Προτεραιότητα για Τραμπ
το εμπορικό έλλειμμα
με Καναδά και Μεξικό

<<<<<<

Για πρώτη φορά, 
οι ΗΠΑ διεκδικούν ρύθ-
μιση που να τις προστα-
τεύει από τη χειραγώ-
γηση του νομίσματος.

Ο Γάλλος πρόεδρος ζητεί από τις 18 περιφέρειες, τα 102 περιφερει-
ακά τμήματα και τις εκατοντάδες τοπικές κοινότητες να στηρίξουν την
προσπάθειά του για μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος κάτω
από το 3% το 2017.

Ο Τραμπ εγκαινίασε μια νέα εποχή
στη διεύρυνση του οικονομικού προ-
στατευτισμού.
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Το εφάπαξ ενός ιδιωτικού υπαλ-
λήλου στην Ιαπωνία μπορεί να
φθάσει μέχρι τις 210.000 δολάρια,
επιτρέποντας στους πιο εύπορους
συνταξιούχους να τροφοδοτούν
με σταθερά έσοδα την εγχώρια
αγορά αγαθών και υπηρεσιών πο-
λυτελείας. Οι εκατομμυριούχοι
στην Ιαπωνία ξεπερνούν αυτούς
στην Κίνα και στη Γερμανία μαζί,
γεγονός που τείνει να ξεχαστεί
σε μια χώρα με επτά υφέσεις την
τελευταία 20ετία. Περίπου το 2%
του πληθυσμού σε μια χώρα 127
εκατ. είναι εκατομμυριούχοι.

Σύμφωνα με στοιχεία της Bain
& Company, η Ιαπωνία έχει πε-
ρισσότερους εκατομμυριούχους
συγκριτικά με κάθε άλλη χώρα
του κόσμου, εξαιρουμένων των
ΗΠΑ. Και ένα μεγάλο κομμάτι των
εκατομμυριούχων είναι συνταξι-
ούχοι που επιλέγουν να ξοδεύουν
τα χρήματά τους σε διάφορες απο-
λαύσεις, από ακριβά αξεσουάρ
μέχρι πολυτελή ταξίδια. Σε αυτό
το καταναλωτικό κοινό αποβλέ-
πουν εταιρείες όπως το διεθνές
ηλεκτρονικό πρακτορείο ταξιδίων
Expedia ή η εταιρεία σιδηροδρό-
μων East Japan Railway.

Οπως επισημαίνεται σε εκτενές
δημοσίευμα του αμερικανικού
πρακτορείου Bloomberg, η ια-
πωνική αγορά αγαθών και υπη-
ρεσιών πολυτελείας ήταν η μο-
ναδική στον κόσμο που αναπτύχ-
θηκε το 2016. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα είναι η East Japan
Railway. Τον Μάιο εγκαινίασε
πολυτελή αμαξοστοιχία 10 βαγο-
νιών για 34 επιβάτες, όπου πα-
ρέχονται υπηρεσίες υψηλών προ-
διαγραφών, συμπεριλαμβανομέ-
νου ενός μενού από βραβευμέ-
νους σεφ με αστέρια Michelin.
Αν και το κόστος ενός τριήμερου
ταξιδιού φθάνει τις 8.400 δολάρια,
δεν υπάρχει διαθεσιμότητα μέχρι
τον επόμενο Μάρτιο.

«Η Ιαπωνία είναι μια τεράστια

αγορά πολυτελείας», δηλώνει ο
Γκρεγκ Σουλτς, διευθυντικό στέ-
λεχος της Expedia. «Και η αγορά
ταξιδίων αρχίζει να αντιλαμβά-
νεται τις προοπτικές της», προ-
σθέτει ο ίδιος.

Παραδόξως, η ιαπωνική οικο-
νομία δεν έχει μεγάλο αριθμό δι-

σεκατομμυριούχων, αλλά διαθέτει
εκατομμύρια εκατομμυριούχων
που έχουν εκπληρώσει όλες τις
οικονομικές υποχρεώσεις τους
ύστερα από μακροχρόνια καριέρα.
Σήμερα, αυτά τα εκατομμύρια
εκατομμυριούχοι έχουν πολλά
χρήματα να ξοδέψουν.

Μόνον 6 Ιάπωνες περιλαμβά-
νονται στη λίστα των πλουσιό-
τερων ανθρώπων του κόσμου,
συγκριτικά με 164 Αμερικανούς.
Στα 2,7 εκατομμύρια υπολογί-
ζονται οι Ιάπωνες με περιουσιακά
στοιχεία άνω του ενός εκατ. δο-
λαρίων, που ρευστοποιούνται
άμεσα, σύμφωνα με στοιχεία
της συμβουλευτικής εταιρείας
Capgemini.

Σε μια χώρα που συρρικνώνεται
ο πληθυσμός, οι ηλικιωμένοι και
οι πλούσιοι είναι δύο κατηγορίες
που υπερκαλύπτονται και αυξά-
νονται σε αριθμό. Θετικό ρόλο
στην περιουσιακή κατάσταση των
εύπορων συνταξιούχων διαδρα-
μάτισε η άνοδος του χρηματιστη-
ρίου στην Ιαπωνία κατά 11% το
2015. Παρ’ όλα αυτά, οικονομικοί
παρατηρητές εφιστούν την προ-
σοχή στη διεύρυνση της εισοδη-
ματικής ανισότητας, με τους μι-
σθούς και τα επιδόματα να έχουν
υποχωρήσει κατά 10% από τα
ιστορικά υψηλά επίπεδα του 1997,
σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία
των φορολογικών αρχών.

ΒLOOMBERG

Η δημοφιλήςδιαδικτυακή πλατφόρμα
ψυχαγωγίας Netflix δεν έχει κατα-
κτήσει μόνο την αμερικανική αγορά,
αλλά φαίνεται ότι εδραιώνει τη θέση
της παγκοσμίως. Συγκεκριμένα, η
εταιρεία, ξεπερνώντας τις προβλέψεις
της Wall Street, προσέθεσε το β΄
τρίμηνο του τρέχοντος έτους 5,2
εκατ. νέους συνδρομητές, οι περισ-
σότεροι εκ των οποίων προέρχονται
από άλλες χώρες, εκτός των ΗΠΑ.
Αυτό είχε ως αποτέλεσμα να ανέβει
τη Δευτέρα η μετοχή της εταιρείας
κατά 10,4%. Οι μετοχές της υπηρε-
σίας streaming παρουσίασαν άνοδο
από 16,82 δολ. έως 178,55 δολ. κατά
τη διάρκεια των συναλλαγών, ξε-
περνώντας το ύψος των 166,87 δολ.
που σημειώθηκε στις 8 Ιουνίου. Στα
τέλη Ιουνίου, η εταιρεία για πρώτη
φορά κατέγραψε περισσότερους

συνδρομητές στο εξωτερικό, με τον
αριθμό τους να ανέρχεται στα 52,03
εκατ. έναντι 51,92 εκατ. χρηστών
στις ΗΠΑ. Η εταιρεία προσέθετε μη-
νιαίως περίπου 4,14 εκατ. συνδρο-
μητές σε αγορές του εξωτερικού, ξε-
περνώντας κατά πολύ τις προβλέψεις
των αναλυτών για μηνιαία αύξηση
που ανέρχεται στα 2,59 εκατ. Επίσης,
στις ΗΠΑ κατεγράφησαν μηνιαίως
1,07 χρήστες. ξεπερνώντας και πάλι
τις προβλέψεις των αναλυτών για
την προσθήκη 631.000 χρηστών.
Επίσης, το β΄ τρίμηνο του 2017 τα
έσοδα της εταιρείας αυξήθηκαν κατά
32,3%, στα 2,79 δισ. δολάρια. Ση-
μειώνεται ότι η εταιρεία δαπανά πε-
ρίπου 6 δισ. δολ. τον χρόνο για να
προσφέρει υπηρεσίες ψυχαγωγίας,
ικανές να διατηρήσουν αμείωτο το
ενδιαφέρον των χρηστών.

Εύποροι Ιάπωνες συνταξιούχοι
με ακριβά γούστα και συνήθειες
Παρά την πολυετή ύφεση, η Ιαπωνία είναι μια τεράστια αγορά πολυτελείας

<<<<<<

Οι Ιάπωνες
συνταξιούχοι
κέρδισαν λεφτά 
από την άνοδο 
του χρηματιστηρίου
κατά 11% το 2015.

Ο νέος «Δρόμος του Μεταξιού»
στοχεύει να διασυνδέσει εμπο-
ρικά την Κίνα με την Ευρώπη,
την Αφρική και την Εγγύς Ανα-
τολή, καθώς και τη Νοτιοανατο-
λική Ασία, και αποκτά ολοένα
και μεγαλύτερο ενδιαφέρον για
τους Ευρωπαίους εξαγωγείς.

Ταυτόχρονα γεννά και πολλά
ερωτήματα που πρέπει να απαν-
τηθούν, σύμφωνα με δημοσίευμα
της Deutsche Welle. Ο όρος επι-
νοήθηκε τον 19ο αιώνα από τον
Γερμανό γεωγράφο Φερδινάνδο
φον Ριχτχόφεν. 

Ο «Δρόμος του Μεταξιού» αφο-
ρά το παμπάλαιο δίκτυο εμπορι-
κών δρόμων μεταξύ Κίνας, Αφρι-
κής και Ευρώπης, που λειτουρ-
γούσε έως και την πτώση της
Κωνσταντινούπολης. Το κύριο
προϊόν που μετέφεραν τα καρα-
βάνια ήταν το μετάξι, αλλά και
πολλά άλλα αγαθά, όπως γυαλί,
μπαχαρικά, πορσελάνες και πο-
λύτιμους λίθους.

Ο νέος «Δρόμος του Μεταξιού»

είναι ένα μεγαλεπήβολο σχέδιο
του Κινέζου προέδρου Σι Τζιν-
πίνγκ, το οποίο δημοσιοποίησε
το 2013. Το έχει ονομάσει «Μία
ζώνη, ένας δρόμος», αν και δεν
είναι ακόμα ξεκάθαρο τι ακριβώς
θα περιλαμβάνει. 

Σύμφωνα με άρθρο στους Fi-
nancial Times, το Πεκίνο υπο-
στηρίζει ότι θα αφορά μεγάλες
επενδύσεις σε Ασία και άλλες
περιοχές, επεκτείνοντας τις εμ-
πορικές συναλλαγές και τις επεν-
δύσεις μέσω νέας χερσαίας δια-
δρομής έως την Ευρώπη και μιας
νέας θαλάσσιας έως τη Μεσό-
γειο.

Αρχικά, η επιχειρηματική κοι-
νότητα αισθάνθηκε αμηχανία.
Ο Ντάνιελ Μίλερ, επικεφαλής
της Επιχειρηματικής Ενωσης
Νοτιοανατολικής Ασίας, που εκ-
προσωπεί 500 γερμανικές εται-
ρείες με παρουσία σε αυτήν την
περιφέρεια, τόνισε ότι «το εγ-
χείρημα προφανώς συνδέεται
με την ίδρυση της Ασιατικής

Επενδυτικής Τράπεζας Υποδο-
μών, είναι σημαντικό να συμμε-
τάσχει κανείς, αλλά δεν είναι σα-
φές αν πρόκειται για κάτι συν-
τονισμένο κεντρικά ή για μεμο-
νωμένα σχέδια υπό την ίδια “ετι-
κέτα”. 

Πάντως, όπως παρατηρεί η
DW, για τη γερμανική πλευρά
είναι σημαντικές η τήρηση των
διεθνών προδιαγραφών και η
ύπαρξη διαφάνειας στις συναλ-
λαγές και τις επενδύσεις».

Κατά τους FT, μέχρι στιγμής
η πρωτοβουλία του Σι Τζινπίνγκ
για «Μία ζώνη, έναν δρόμο» απο-
δεικνύεται ότι είναι κυρίως πο-
λιτικό όραμα παρά επενδυτικό
σχέδιο. Βέβαια, στο πλαίσιο του
«Δρόμου του Μεταξιού», έχουν
χρηματοδοτηθεί σημαντικά έργα
υποδομής, όπως λιμάνια στο Πα-
κιστάν και σιδηροδρομικοί σταθ-
μοί στην Κεντρική Ασία, αλλά
και άλλες επενδύσεις, όπως η
απόκτηση ευρωπαϊκών ποδο-
σφαιρικών ομάδων.

Καχύποπτοι οι Γερμανοί για τον «Δρόμο του Μεταξιού»

5,2 εκατ. νέοι συνδρομητές
για Netflix το β΄ τρίμηνο 2017

Στο 2,6% υποχώρησε ο πληθωρισμός στη Βρετανία
Απροσδόκητη επιβράδυνση εμφά-
νισε τον Ιούνιο ο πληθωρισμός
στη Βρετανία στο 2,6%, πρώτη
φορά μετά τον Οκτώβριο του 2016,
σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία
της στατιστικής υπηρεσίας της
χώρας. Αναλυτές και οικονομο-
λόγοι είχαν προβλέψει ότι τον
προηγούμενο μήνα δεν θα μετα-
βληθεί ο δείκτης. Υπό το πρίσμα
αυτό, εκτιμούν πως αυξάνονται
και οι πιθανότητες να διατηρήσει
τα επιτόκια της στερλίνας ως
έχουν η Τράπεζα της Αγγλίας,
όταν συνεδριάσει τον Αύγουστο.

Ειδικότερα, οι τιμές του κατα-
ναλωτή τον Ιούνιο ενισχύθηκαν
σε ποσοστό 2,6% σε σύγκριση με
τον ίδιο μήνα του 2016. Φέτος
τον Μάιο είχαν σημειώσει ρεκόρ

τεσσάρων ετών στο 2,9%. Η επι-
βράδυνση στο 2,6% ήταν και η
μεγαλύτερη σε μηνιαία βάση από
τον Φεβρουάριο του 2015 και απο-
τυπώνει σε μεγάλο βαθμό την
εξασθένηση στις τιμές του πε-
τρελαίου στην παγκόσμια αγορά.
Παρ’ όλα αυτά, είναι πολλοί οι οι-
κονομολόγοι και οι αναλυτές που
κάνουν λόγο για προσωρινή οπι-

σθοδρόμηση του πληθωρισμού
στη Βρετανία και περιμένουν πως
θα αναθερμανθεί σύντομα – κι
αν συμβεί κάτι τέτοιο, θα εντείνει
και τις πιέσεις στα εισοδήματα
των νοικοκυριών, που βλέπουν
τις αυξήσεις των μισθών να υπο-
λείπονται της ανόδου του πλη-
θωρισμού. «Με τα δεδομένα των
τελευταίων εβδομάδων, οι παρεμ-
βάσεις της Τράπεζας της Αγγλίας
αποκαλύπτουν ότι η τάση είναι
προς σκλήρυνση της νομισματι-
κής πολιτικής», επισημαίνει ο
Μπεν Μπρέτελ, ανώτατος οικο-
νομολόγος της Harsgreaves Lans-
down. «Εντούτοις, αν η κάμψη
του Ιουνίου στον δείκτη του πλη-
θωρισμού σηματοδοτεί την απαρ-
χή μιας πορείας αποκλιμάκωσης,

τότε και οι πιέσεις προς την Τρά-
πεζα της Αγγλίας για τα επιτόκια
θα εξασθενήσουν».

Υψηλόβαθμα στελέχη του πι-
στωτικού ιδρύματος δεν έκρυβαν
την ανησυχία τους τον τελευταίο
καιρό, εκτιμώντας πως ενδεχο-
μένως να ετίθετο εκτός ελέγχου
ο πληθωρισμός και να απέβαινε
δύσκολη η χαλιναγώγησή του.
Τα τελευταία δεδομένα αφήνουν
κάποια περιθώρια αισιοδοξίας.
Στην προηγούμενη συνεδρίαση,
πάντως, της Τράπεζας της Αγ-
γλίας, οι αξιωματούχοι είχαν ταχ-
θεί με αναλογία 5 προς 3 υπέρ
του να παραμείνουν ως έχουν τα
επιτόκια της στερλίνας στα τρέ-
χοντα επίπεδα.

BLOOMBERG, REUTERS

Οι Γερμανοί ζητούν τήρηση των διε-
θνών προδιαγραφών και διαφάνεια
στις συναλλαγές και τις επενδύσεις.

<<<<<<

Η επιβράδυνση 
ήταν η μεγαλύτερη 
σε μηνιαία βάση 
από τον Φεβρουάριο
του 2015.

Στη φωτογραφία βλέπουμε το εσωτερικό του πολυτελούς εστιατορίου ενός τρένου από αυτά με τα οποία
ταξιδεύουν οι πλούσιοι Ιάπωνες συνταξιούχοι για να απολαύσουν το υπόλοιπο της ζωής τους.

Βλέψεις προς τη Βρετανία, και συγ-
κεκριμένα προς το εργοστάσιό της
στην Οξφόρδη, έχει η BMW για να
κατασκευάσει το νέο ηλεκτροκί-
νητο μοντέλο Mini Cooper. Η γερ-
μανική εταιρεία εξετάζει το ενδε-
χόμενο να αξιοποιήσει για άλλη
μία φορά το εργοστάσιό της στην
Οξφόρδη, παραβλέποντας τις επι-
πτώσεις που μπορεί να επιφέρει
για τις επιχειρήσεις η επικείμενη
απόσχιση της Βρετανίας από την
Ε.Ε. Η συναίνεση του γερμανικού
κολοσσού για την κατασκευή του
ηλεκτροκίνητου μοντέλου στη Βρε-
τανία θα αποτελέσει καλό νέο για
την κυβέρνηση, η οποία αντιμε-
τωπίζει τη δυσαρέσκεια πολλών
επιχειρήσεων μετά την απόφαση
εξόδου από την Ε.Ε. Σημειώνεται
ότι τo 60% των 360.000 αυτοκινή-
των Mini Cooper κατασκευάζεται
στην Οξφόρδη, ωστόσο η γερμα-
νική εταιρεία έχει κατασκευάσει
και δεύτερη μονάδα στη Ολλανδία,
καθώς εντάθηκαν τον τελευταίο
καιρό οι ανησυχίες της εταιρείας
για την εξαγωγική δύναμη της Βρε-
τανίας μετά το Brexit. Μιλώντας
στο πρακτορείο Reuters για το εν-
δεχόμενο κατασκευής του νέου
μοντέλου στην Οξφόρδη, εκπρό-
σωπος της εταιρείας επισήμανε
ότι «δεν έχει ακόμη ληφθεί η τελική
απόφαση». Στο εργοστάσιο της
BMW στην Οξφόρδη απασχολούν-
ται περίπου 4.600 υπάλληλοι έναντι

4.500 υπαλλήλων που εργάζονται
σε άλλη μονάδα στην Ολλανδία,
την οποία διαχειρίζεται η εταιρεία
VDL Nedcar. Οι μεγάλες αυτοκι-
νητοβιομηχανίες είχαν εκφράσει
έντονους φόβους για την έξοδο
της Βρετανίας από την Ε.Ε., καθώς
εκτιμούν ότι οι μονάδες τους παγ-
κοσμίως θα πληγούν από το ενδε-
χόμενο επιβολής δασμών σε περί-
πτωση που η χώρα ακολουθήσει
ένα «σκληρό» Brexit. Ωστόσο, η
ιαπωνική Nissan δήλωσε τον Οκτώ-
βριο ότι θα προχωρήσει στην κα-
τασκευή δύο νέων μοντέλων στη
Βρετανία. Προέβη, μάλιστα, σε αυ-
τήν τη δήλωση αφότου η βρετανική
κυβέρνηση δεσμεύθηκε ότι θα προ-
σπαθήσει να αποτρέψει τις αρνη-
τικές επιπτώσεις του Brexit. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες του Reuters,
το νέο ηλεκτροκίνητο μοντέλο Mini
Cooper θα διαθέτει εξαρτήματα,
μηχανή και μπαταρία τα οποία θα
κατασκευάζουν οι μονάδες της
εταιρείας που εδράζονται στη Βαυα-
ρία. Ανώνυμη πηγή που μίλησε
στο Reuters δήλωσε ότι οι τελικές
αποφάσεις ενδέχεται να ληφθούν
τον Σεπτέμβριο. 

Είναι γεγονός ότι η βρετανική
βάση της εταιρείας έχει βαρύνουσα
σημασία, με τα πρώτα μοντέλα
Mini Cooper να κατασκευάζονται
από τη μεγάλη βρετανική αυτοκι-
νητοβιομηχανία British Motor Cor-
poration.

Η BMW θέλει να φτιάξει
το ηλεκτροκίνητο Mini  
στη Μεγάλη Βρετανία

Πρωτιά Morgan Stanley 
σε χρηματοοικονομικές
συναλλαγές παγκοσμίως
Σημαντική νίκη πέτυχε η Morgan Stan-
ley επί της Goldman Sachs, εμφανί-
ζοντας υψηλότερα έσοδα από τις συ-
ναλλαγές της στις διεθνείς κεφαλαι-
αγορές για δεύτερο κατά σειρά τρί-
μηνο – η Morgan Stanley είχε 3,2 δισ.
δολάρια και η Goldman 3,1 δισ. δο-
λάρια. Oπως επισημαίνει σε ρεπορτάζ
του το Reuters, πρόκειται για κάτι
που συμβαίνει σπάνια. Συγκεκριμένα,
το δεύτερο τρίμηνο του 2017 (Απρί-
λιος-Ιούνιος) η έκτη μεγαλύτερη τρά-
πεζα στις Ηνωμένες Πολιτείες, με
κριτήριο τα περιουσιακά της στοιχεία,
ανακοίνωσε αύξηση κατά 11% στα
κέρδη της. Η θετική εξέλιξη αυτή
αποδίδεται στην τόνωση των εσόδων
της από τη συμβουλευτική σε επιχει-
ρήσεις, τη διαχείριση κεφαλαίων των
πελατών της, τις συναλλαγές σε με-
τοχές και την ανάληψη έκδοσης ομο-
λόγων.

Σε όλα αυτά, όμως, υπάρχει και ένα
σκοτεινό σημείο. Οι συναλλαγές της
Μorgan Stanley σε ομόλογα απέφεραν
μειωμένα κέρδη κατά 4%. Ωστόσο,
αυτή η πτώση ήταν πολύ μικρότερη
από την αντίστοιχη των ανταγωνι-
στριών της. Η Goldman εμφάνισε
μείωση της τάξεως του 40% και από
6%-19% οι Citigroup, Bank of America
και JPMorgan Chase. Συγκεκριμένα,
η Morgan Stanley παρουσίασε τρι-
μηνιαία έσοδα 1,3 δισ. δολάρια από
τις πράξεις σε ομόλογα, ξεπερνώντας

τον στόχο του 1 δισ. δολαρίων που
είχε θέσει ο διευθύνων σύμβουλός
της Τζέιμς Γκόρμαν και τα αντίστοιχα
έσοδα των 1,2 δισ. δολαρίων της Gold-
man. «Πιστεύω ότι πήραμε τις σωστές
αποφάσεις και τη σωστή στιγμή»,
παρατηρεί ο γενικός οικονομικός δι-
ευθυντής της Morgan Stanley Τζό-
ναθαν Προύζαν. «Τα οικονομικά μας
αποτελέσματα τα τελευταία πέντε
τρίμηνα κατά σειρά το αποτυπώνουν
αυτό και, επίσης, αποδεικνύουν την
αξιοπιστία μας μεταξύ των επενδυτών,
των πελατών και της αγοράς εν γένει».
Αξίζει να σημειωθεί ότι επί σειρά
ετών η Morgan Stanley αγωνιζόταν
να πείσει αναλυτές και επενδυτές
πως ήταν επιτυχημένο το σχέδιό της
να διατηρήσει ρόλο μεγάλου παίκτη
στις διεθνείς κεφαλαιαγορές, ενώ,
παράλληλα, να ενισχύει την παρουσία
της στη διαχείριση πλούτου από με-
γάλους πελάτες. Αυτό που συνέβη
στην πραγματικότητα ήταν ότι η επί-
δοσή της μετά τη διεθνή χρηματο-
πιστωτική κρίση ήταν ασταθής. 

Σε αυτές τις συνθήκες, το διττό
σχέδιο του Τζέιμς Γκόρμαν χρειάστηκε
χρόνια να αποφέρει καρπούς. Τελικά,
όμως, αυτοί οι καρποί γίνονται ορατοί.
Ερωτηθείς από αναλυτές ο κ. Γκόρμαν
αν θα βελτιώσει τον στόχο των εσόδων
της Morgan Stanley, απάντησε αρ-
νητικά.

REUTERS, A.P.
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Οταν η Hainan Airlines στόχευε
τη δεκαετία του 1990 στην επέ-
κταση των δραστηριοτήτων της,
τα υψηλόβαθμα στελέχη της στρά-
φηκαν σε έναν ελάχιστα γνωστό
τριαντάχρονο επιχειρηματία. Aυ-
τός βοήθησε την εταιρεία να φτιά-
ξει γήπεδα γκολφ, θέρετρα και
παραθαλάσσιες βίλες. Ηταν η αρχή
μιας κερδοφόρας συνεργασίας για
τον επιχειρηματία Γουάνγκ Γουέι,
η οποία του άνοιξε τον δρόμο για
να γίνει δισεκατομμυριούχος. Στις
επόμενες δύο δεκαετίες, ο κ.
Γουάνγκ διαχειριζόταν εταιρείες
για ακίνητα, υπολογιστές, υπηρε-
σίες πληροφορικής, αλλά και για
θαλασσινά και κουβανέζικα πούρα,
για λογαριασμό της Hainan Air-
lines και της μητρικής της εται-
ρείας, HNA Group.

Μια λεπτομέρεια αυτής της
ιστορίας που δεν προβάλλεται
επαρκώς είναι ότι ο κ. Γουάνγκ
είναι νεότερος αδελφός του συ-
νιδρυτή του ομίλου, Γουάνγκ
Τζιάνγκ. Κατά την τελευταία
25ετία, η ΗΝΑ προωθεί τακτικά
δραστηριότητες μέσα από μια μι-
κρή ομάδα συγγενών και συνερ-
γατών τών υψηλόβαθμων στελε-
χών της ΗΝΑ. Οι συναλλαγές του
ομίλου πραγματοποιούνταν με
ελάχιστη ενημέρωση στους επεν-
δυτές των εισηγμένων εταιρειών
του ή στις επιχειρηματικές δια-
συνδέσεις που διατηρούσε στο
εξωτερικό, σύμφωνα με την αξιο-
λόγηση χιλιάδων επίσημων εγ-
γράφων που μελέτησαν οι New
York Times.

Η ΗΝΑ έχει εξελιχθεί από μια
μικρή αεροπορική εταιρεία σε
έναν από τους λίγους κινεζικούς
κολοσσούς με παρουσία στο εξω-
τερικό. Ο όμιλος με ετήσια έσοδα
100 δισ. δολαρίων έχει συνάψει
συμφωνίες δισεκατομμυρίων στις
ΗΠΑ, στην Ευρώπη και στην υπό-
λοιπη Ασία, εξαγοράζοντας ση-
μαντικά μερίδια σε πολυεθνικές,
όπως η Deutsche Bank και η Hilton
Hotels. Η ΗΝΑ είναι αντιπροσω-
πευτικό δείγμα της νέας γενιάς
Κινέζων επιχειρηματιών που
έχουν αναδυθεί σχεδόν από το
πουθενά στα ανώτατα στρώματα
της παγκόσμιας επιχειρηματικής
ελίτ. Για να ικανοποιήσουν τις φι-
λοδοξίες τους, αυτοί οι επιχειρη-
ματικοί κολοσσοί έχουν δημιουρ-
γήσει χρέη και αδιαφανείς δομές
στις επιχειρήσεις τους, προκα-
λώντας σύγχυση για το καθεστώς
εταιρικής διακυβέρνησης, τα επι-
χειρηματικά κίνητρά τους και την
οικονομική φερεγγυότητα των

δραστηριοτήτων του ομίλου.
Οι κυβερνήσεις διαφόρων χω-

ρών και πολλές μεγάλες επιχειρή-
σεις προβληματίζονται έντονα
εξαιτίας αυτής της επεκτατικής
στρατηγικής. Εταιρείες και ρυθ-
μιστικές αρχές μπορεί να έχουν
λάβει κρίσιμες αποφάσεις χωρίς
να έχουν πλήρη εικόνα των δρα-

στηριοτήτων του ομίλου. Παρο-
μοίως, οι επενδυτές μπορεί να μην
έχουν λάβει πλήρη γνώση των
επενδύσεών τους στις εισηγμένες
εταιρείες του ομίλου. Την τελευ-
ταία επταετία, δύο εταιρείες υπό
την ομπρέλα της ΗΝΑ συμμετεί-
χαν σε πάνω από 30 εξαγορές, συ-
νολικής αξίας 20 δισ. δολαρίων,
σύμφωνα με την Dealogic.

Σήμερα, η ΗΝΑ και άλλες με-
γάλες κινεζικές εταιρείες, όπως
η Anbang Insurance Group και η
Dalian Wanda Group, δέχονται
πιέσεις στη χώρα και στο εξωτε-
ρικό, επειδή οι αρμόδιες αρχές
και οι επενδυτές ανησυχούν για
τον υπερβολικό δανεισμό τους.
Η ΗΝΑ έχει λάβει δάνεια 100 δισ.
δολαρίων από κρατικές τράπεζες
της Κίνας. Ο Γουάνγκ Γουέι είναι
συνδεδεμένος με πάνω από δέκα

εταιρείες που συνεργάζονται με
την ΗΝΑ. Αλλοι συγγενείς και συ-
νεργάτες των υψηλόβαθμων στε-
λεχών του ομίλου διατηρούν αν-
τίστοιχες επιχειρηματικές σχέσεις.
Στο Πεκίνο επικρατεί μεγάλη ανη-
συχία για κολοσσούς όπως η ΗΝΑ,
που χρωστούν τεράστια ποσά σε
κρατικές τράπεζες. Αυτή η εξάρ-
τηση της επιχειρηματικότητας
από τα χρέη απειλεί την οικονομία
της Κίνας. Οι Αρχές της Κίνας κά-
νουν έρευνες σε κολοσσούς που
έχουν συνάψει σειρά συμφωνιών,
όπως είναι η Anbang, η οποία,
μεταξύ άλλων, έχει εξαγοράσει
το ξενοδοχείο Waldorf Astoria
New York και τη βελγική ασφα-
λιστική Vivat. Μάλιστα, ο πρό-
εδρος της Anbang κρατείται από
τις κινεζικές αρχές για άγνωστους
ακόμη λόγους.

Δίκτυο συγγενών και ημετέρων
πίσω από έναν κινεζικό κολοσσό
Η HNA Group παρείχε ελάχιστη ενημέρωση στους επενδυτές για τη δράση της

<<<<<<

Ο όμιλος, με ετήσια
έσοδα 100 δισ.
δολαρίων, έχει
συνάψει συμφωνίες
δισ. στις ΗΠΑ, 
στην Ευρώπη και 
στην υπόλοιπη Ασία.

Η Hainan Airlines, θυγατρική της HNA Group, έχει εξελιχθεί από μικρή αεροπορική εταιρεία σε έναν από
τους λίγους κινεζικούς κολοσσούς με παρουσία στο εξωτερικό. Στη φωτογραφία, διακρίνουμε το πολυτελές
εσωτερικό ενός εκ των αεροσκαφών της.

Νέα οδηγία, που προωθούν οι αρ-
μόδιες ρυθμιστικές αρχές της Ε.Ε.,
απαγορεύει στους εργοδότες να
αναζητούν πληροφορίες για τους
υποψήφιους εργαζομένους, μέσω
των προσωπικών λογαριασμών
των τελευταίων στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης. Συγκεκριμένα,
σύμφωνα με τους Financial Times,
οι εργοδότες που ελέγχουν το προ-
φίλ ενός υποψήφιου εργαζομένου
στο Facebook ή στο Twitter, πριν
λάβουν κάποια τελική απόφαση
για την πρόσληψή του, ενδέχεται
να παραβιάζουν την ευρωπαϊκή
νομοθεσία, σύμφωνα με τις αρμό-
διες ρυθμιστικές αρχές.

Για να περιοριστεί αυτός ο τρό-
πος επιλογής υποψήφιων εργαζο-
μένων, η Ε.Ε. αποφάσισε να προ-
χωρήσει στην ενίσχυση του πλαι-
σίου προστασίας δεδομένων.

Σύμφωνα με σχετική οδηγία που
εκδόθηκε από τις ευρωπαϊκές ρυθ-
μιστικές αρχές προστασίας προ-
σωπικών δεδομένων, οι εργοδότες
εφ’ εξής πρέπει να έχουν αυστηρά

έννομο συμφέρον προτού ελέγξουν
τον προσωπικό λογαριασμό που
διαθέτουν οι εργαζόμενοι στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης. Επίσης, οι
αρμόδιες Αρχές επισήμαναν ότι
τα δεδομένα που προκύπτουν από
μια έρευνα θα πρέπει να έχουν
σχέση αποκλειστικά και μόνο με
τη συμπεριφορά του υποψηφίου
στην εργασία του. Σύμφωνα με
έρευνα που διεξήγαγε η διαδικτυα-
κή εταιρεία εύρεσης εργασίας και
προσλήψεων CarrerBuilder, στην
οποία συμμετείχαν 2.000 εργοδό-

τες, περίπου το 60% εξ αυτών εξε-
τάζει εξονυχιστικά τους προσωπι-
κούς λογαριασμούς των υποψήφιων
εργαζόμενων για την εξεύρεση
πληροφοριών, πριν προχωρήσει
σε προσλήψεις.

Παρότι η οδηγία της ομάδας ερ-
γασίας δεν είναι στην παρούσα
φάση δεσμευτική, τα μέλη της
φροντίζουν να ελέγχουν την εφαρ-
μογή των κανονισμών που ισχύουν
στα κράτη-μέλη της Ε.Ε. Σύμφωνα
με τον Φιλ Λι, υπεύθυνο για την
προστασία των προσωπικών δε-
δομένων στην εταιρεία Fieldfisher,
η άποψη της ομάδας εργασίας δεν
είναι δεσμευτική αλλά πολύ πει-
στική λόγω του ρόλου που αυτή
έχει αναλάβει. O κ. Λι ξεκαθαρίζει
ότι η ομάδα εργασίας, γνωστή και
ως «Αρθρο 29 ομάδας εργασίας»,
θα ασκήσει έλεγχο στον τρόπο που
οι εθνικές αρχές προστασίας των
δεδομένων εφαρμόζουν τους ευ-
ρωπαϊκούς κανόνες. Σε αυτήν την
περίπτωση προσθέτει ο κ. Λι ότι
οι ευρωπαϊκές αρχές έχουν επιση-

μάνει ότι θα πρέπει να υπάρχει
ένας αποχρών λόγος για έναν ερ-
γοδότη, ώστε να ελέγξει τον προ-
σωπικό λογαριασμό κάποιου στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Η ευρωπαϊκή οδηγία που εξέ-
δωσαν οι εν λόγω Αρχές επισημαί-
νει ότι πριν υποβάλουν αίτηση για
εύρεση εργασίας σε κάποια εται-
ρεία, οι υποψήφιοι εργαζόμενοι
θα πρέπει πρώτα να ενημερωθούν
ότι η εταιρεία προτίθεται να διε-
ρευνήσει το προφίλ τους στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης. Επίσης, οι
εργοδότες δεν μπορούν να υπο-
χρεώσουν τους εργαζόμενους να
αποδεχθούν τα αιτήματα φιλίας
τους. 

Η ομάδα εργασίας που επιμελή-
θηκε τη συγγραφή της εν λόγω
οδηγίας ενδέχεται να πάρει μέρος
στη δημιουργία ενός νέου και αυ-
στηρότερου ευρωπαϊκού νόμου,
γνωστού ως Ρύθμιση Προστασίας
Γενικών Δεδομένων (GDPR), που
αναμένεται να τεθεί σε ισχύ τον
Μάιο του 2018.

Η νέα νομοθεσία θα απαιτεί από
τις εταιρείες να ορίζουν ένα πρό-
σωπο υπεύθυνο για την προστασία
των προσωπικών δεδομένων. Αυτός
θα ελέγχει αν η εταιρεία συμμορ-
φώνεται με τον νόμο, επιβάλλοντας
ακόμα και πρόστιμα που αντιπρο-
σωπεύουν το 4% του παγκόσμιου
τζίρου της ή 20 εκατ. ευρώ. Σύμ-
φωνα με δημοσίευμα των Financial
Times, η συγκεκριμένη οδηγία αφο-
ρά «όλες τις περιπτώσεις όπου υπάρ-
χει σχέση εργασίας», κάτι που ση-
μαίνει ότι η συγκεκριμένη ευρω-
παϊκή οδηγία προστατεύει ακόμη
και εργαζόμενους που δεν έχουν

επίσημη σύμβαση εργασίας, δηλαδή
δεν έχουν προσληφθεί σε μόνιμη
βάση. Επιπλέον, η ευρωπαϊκή οδη-
γία επεκτείνει το πλαίσιο των προ-
σωπικών δεδομένων και σε άλλους
τομείς απασχόλησης. Η ομάδα ερ-
γασίας στοχοποίησε και τα λογι-
σμικά που χρησιμοποιούν εταιρείες
για να ελέγχουν τις κινήσεις των
υπαλλήλων ή τις διαδικτυακές τους
δραστηριότητες όταν εργάζονται
στο σπίτι. Επίσης, οι κανονισμοί
απαγορεύουν στους εργοδότες να
μοιράζονται με πελάτες πληροφο-
ρίες ήσσονος σημασίας που αφο-
ρούν τους υπαλλήλους τους.

Βασικό μισθό και υπερωρίες θα
μπορούν να απαιτήσουν οι οδηγοί
της ψηφιακής πλατφόρμας Uber,
αρκεί να πείσουν και άλλους να
συμμετάσχουν σε μαζική αγωγή
για τη «λανθασμένη κατηγοριο-
ποίησή» τους, αποφάσισε ομο-
σπονδιακό δικαστήριο στη Νότια
Καρολίνα. Οι οδηγοί της Uber δεν
θεωρούνται υπάλληλοι μιας εται-
ρείας, αλλά αυτοαπασχολούμενοι
και άρα στερούνται βασικών ερ-
γασιακών δικαιωμάτων.

Η δικαστική απόφαση, ενδεχο-
μένως, να δυσχεράνει ακόμη πε-
ρισσότερο τη θέση της Uber, η
οποία αντιμετωπίζει διάφορα προ-
βλήματα στο διάστημα των τελευ-
ταίων μηνών. Πάνω από 600.000
οδηγοί συνεργάζονται σήμερα με
την Uber στις ΗΠΑ. Περίπου 18.000
οδηγοί απέκλεισαν από τα συμβό-
λαια με την Uber τη ρήτρα του
εξωδικαστικού συμβιβασμού, που
σημαίνει πως μπορούν να προσφύ-
γουν στα δικαστήρια.

Ο αγώνας των εναγόντων, όμως,
δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί, καθώς
θα πρέπει να ενώσουν τις δυνάμεις
τους με άλλους για να συμμετά-
σχουν σε μια μαζική αγωγή κατά
της Uber. Τότε το ομοσπονδιακό
δικαστήριο θα εξετάσει εκ νέου
το αίτημά τους, δηλαδή εάν είναι
αρκετοί οι ενάγοντες για να στοι-
χειοθετηθεί μια κατηγορία για τη
λανθασμένη κατηγοριοποίησή
τους. 

«Αυτή η δικαστική απόφαση δί-
νει το πράσινο φως σε όλους τους
οδηγούς των ΗΠΑ να ενώσουν τις
δυνάμεις τους και να αντιδράσουν
στη λανθασμένη κατηγοριοποίησή
τους», σχολίασε ο Πολ Μάσλο, συ-
νήγορος των εναγόντων, στην αμε-
ρικανική εφημερίδα The New York
Times. «Υπάρχουν υπάλληλοι που
δικαιούνται τον κατώτατο μισθό
και την καταβολή υπερωριών»,
πρόσθεσε στη συνέχεια. Ο κ. Μάσ-
λο παρατήρησε πως η απόφαση

του δικαστηρίου της Βόρειας Κα-
ρολίνας θα μπορούσε να είναι πιο
περιοριστική, επιτρέποντας την
άσκηση μαζικής αγωγής μόνον
από οδηγούς στην πολιτεία και όχι
από όλη τη χώρα.

Από την πλευρά της, η εταιρεία
εξέφρασε με επίσημη ανακοίνωση
ότι «απογοητεύτηκε από την από-
φαση, ιδιαίτερα όταν άλλο ομο-
σπονδιακό δικαστήριο απέρριψε
ανάλογο αίτημα». Η Uber αναφέ-
ρεται σε μαζική αγωγή που απορ-
ρίφθηκε από εφετείο της Καλι-
φόρνιας, διότι –όπως αναφερόταν
στην απόφαση– οι περισσότεροι
οδηγοί της Uber πρέπει να απαι-
τήσουν το δικαίωμα καταβολής
βασικού μισθού και υπερωριών
με εξωδικαστική διαδικασία και
όχι δικαστικά. Σήμερα, η επίτευξη
μιας εξωδικαστικής λύσης φαίνεται
απίθανη, αναφέρει ο Nτέιβιντ
Στρέιφελντ, αρθρογράφος της
New York Times.

Τον περασμένο μήνα, ο Τράβις
Καλάνικ παραιτήθηκε από τη θέση
του διευθύνοντος συμβούλου ύστε-
ρα από πιέσεις που δέχτηκε εκ μέ-
ρους των επενδυτών και έρευνες
για περιστατικά σεξουαλικής πα-
ρενόχλησης στην εταιρεία έπειτα
από καταγγελίες υπαλλήλου.

Μέσα Ιουνίου παραιτήθηκε, επί-
σης, ο διευθυντής της Uber, Ντέι-
βιντ Μπόνερμαν έπειτα από κα-
τηγορίες για σεξιστικά σχόλια. Λό-
γω δριμείας κριτικής σ’ ό,τι αφορά
τη μεταχείριση γυναικών, η εται-
ρεία έχει αναγκαστεί να προχω-
ρήσει στην απόλυση 20 υψηλό-
βαθμων στελεχών.

Στη Βρετανία διατυπώθηκαν
προτάσεις από την κυβέρνηση για
την προστασία των απασχολου-
μένων σε εταιρείες όπως η Uber.
Οπως αναφέρεται, θα ήταν φρόνιμο
να χαρακτηριστούν «εξαρτημένοι
εργολάβοι», ένας όρος που θα τους
προσφέρει περισσότερα εργασιακά
δικαιώματα.

«Παράθυρο» για 
βασικό μισθό στους
οδηγούς της Uber

Μπλόκο Ε.Ε. σε εργοδότες που ελέγχουν 
το προφίλ εργαζομένων στο Facebook
Ευρωπαϊκή οδηγία απαγορεύει να ψάχνουν στοιχεία στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης

Πάνω από 600.000 οδηγοί συνεργάζονται σήμερα με την Uber στις ΗΠΑ. Οι
οδηγοί δεν θεωρούνται υπάλληλοι της εταιρείας, αλλά αυτοαπασχολούμενοι.

Σύμφωνα με ευρωπαϊκή έρευνα μεταξύ 2.000 εργοδοτών, περίπου το 60%
εξετάζει εξονυχιστικά τους προσωπικούς λογαριασμούς των υποψήφιων ερ-
γαζομένων για την εξεύρεση πληροφοριών, πριν προχωρήσει σε προσλή-
ψεις.

<<<<<<

Η νέα νομοθεσία 
που προωθεί η Ε.Ε. 
θα απαιτεί από τις εται-
ρείες να ορίζουν έναν
υπεύθυνο για την προ-
στασία των προσωπι-
κών δεδομένων.
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Για πρώτη φορά, η Βρετανία παρα-
δέχεται εγγράφως ότι θα πρέπει να
αναλάβει και να τακτοποιήσει τις
υποχρεώσεις της απέναντι στην
Ευρωπαϊκή Ενωση. Κίνηση που
μαρτυρά συμφιλιωτική διάθεση εκ
μέρους του Λονδίνου, έπειτα από
τους υψηλούς τόνους των προηγού-
μενων μηνών ή και ημερών. Οι δια-
πραγματεύσεις για το περιβόητο
διαζύγιο της Βρετανίας με την Ε.Ε.
θα συνεχιστούν τη Δευτέρα και
φαίνεται ότι υπερισχύει η άποψη
να λειτουργεί με πιο διαλλακτικό
τρόπο η κυβέρνηση Μέι μετά το
όχι και τόσο θετικό αποτέλεσμα γι’
αυτήν στις εκλογές του Ιουνίου.

«Η κυβέρνηση καθιστά σαφές
ότι θα συνεργαστεί με την Ε.Ε. για
να υπάρξει ένας δίκαιος διακανο-
νισμός σε ό,τι αφορά τα δικαιώματα
και τις υποχρεώσεις που έχει κρά-
τος-μέλος το οποίο αποχωρεί», είπε
ο υπουργός για το Βrexit Ντέιβιντ
Ντέιβις, απευθυνόμενος στα μέλη
του Κοινοβούλιο. «Η κυβέρνηση
αναγνωρίζει ότι η Βρετανία έχει
υποχρεώσεις στην Ε.Ε. και ότι η
Ε.Ε. έχει υποχρεώσεις απέναντι
στη Βρετανία, οι οποίες θα παρα-
μείνουν ισχυρές και μετά την απο-
χώρηση της Βρετανίας, και ασφα-
λώς θα πρέπει να εξυπηρετηθούν».

Ο «λογαριασμός» του διαζυγίου
της Βρετανίας με την Ε.Ε., που εκτι-
μάται από διάφορους ειδικούς ότι
μπορεί να φθάσει ακόμη και τα 100
δισ. ευρώ, είναι ένα ακανθώδες ζή-

τημα που θα πρέπει να διευθετηθεί
πριν συζητηθεί το σενάριο κάποιας
εναλλακτικής σχέσης μεταξύ τους,
όπως έχουν απαιτήσει οι Βρυξέλλες.
Η πρωθυπουργός Τερέζα Μέι πρέπει
να συμφωνήσει με τους εταίρους
της για το ζήτημα των υποχρεώ-
σεων της Βρετανίας απέναντι στην
Ε.Ε., αλλά και για τα δικαιώματα
παραμονής των πολιτών της Ε.Ε.
στη χώρα της και την τελωνειακή
σχέση Βόρειας Ιρλανδίας και Δη-
μοκρατίας της Ιρλανδίας. Μόνον

αν υπάρξει σημαντική πρόοδος σε
αυτά τα τρία ζητήματα, θα συζη-
τηθεί η όποια μελλοντική σχέση
της Βρετανίας με την Ε.Ε.

Σε συνέντευξη που έδωσε προχ-
θές στο BBC, ο κ. Ντέιβις δήλωσε
ότι η Βρετανία ενδεχομένως να
επιλέξει μια ειδική σχέση με την
Eυρωπαϊκή Κοινότητα Ατομικής
Ενέργειας, λόγω του τεταμένου κλί-
ματος μεταξύ μελών του κόμματος.
Παράλληλα, όμως, η κυβέρνηση
δεν θα επιλέξει να παραμείνει στη

δικαιοδοσία του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου, δήλωσε ο κ. Ντέιβις.
Τόνισε πως δεν έχει βρεθεί κοινή
γλώσσα με την Ε.Ε. σε ό,τι αφορά
τα δικαιώματα διαμονής των πο-
λιτών της Ε.Ε. στη Βρετανία. Στις
αρχές της εβδομάδας, το κλίμα ήταν
ιδιαίτερα τεταμένο, με τον υπουργό
Εξωτερικών Μπόρις Τζόνσον να
δηλώνει ότι η E.E. μπορεί να «πάει
στην ευχή» αν είναι να ζητεί υπέ-
ρογκα ποσά από τη Βρετανία. Απαν-
τώντας σε αυτό το σχόλιο, ο Μισέλ
Μπαρνιέ, εκπρόσωπος της Ε.Ε. για
τις διαπραγματεύσεις σχετικά με
το Brexit, υπενθύμισε ότι «ο χρόνος
τρέχει» για τη Βρετανία.

Στις 29 Απριλίου, ο πρωθυπουρ-
γός του Λουξεμβούργου Χαβιέ Μπε-
τέλ προσδιόρισε στα 40 με 60 δισ.
ευρώ τις υποχρεώσεις του Λονδίνου
στις Βρυξέλλες, στο πλαίσιο του
Brexit, δηλαδή της αποχώρησης
της Βρετανίας από την Ε.Ε. Ο κ.
Μπαρνιέ δεν έχει αναφέρει επισή-
μως κάποιο ποσό, αλλά έχει πει μό-
νον ότι η Βρετανία θα πρέπει να
είναι συνεπής σε αυτό το θέμα και
να καλύψει δαπάνες που της ανα-
λογούν ακόμη και μετά τον Μάρτιο
2019. Τότε έχει δρομολογηθεί η
αποχώρηση της Βρετανίας από την
Ε.Ε. Στη Βρετανία, πάντως, το Γρα-
φείο Προϋπολογισμού ανακοίνωσε
ότι οι δαπάνες εξόδου από την Ε.Ε.
δεν παρουσιάζουν μεγάλη απειλή
για την εγχώρια οικονομία.

BLOOMBERG

<<<<<<

Οι διαπραγματεύσεις
για το περιβόητο πλέον
διαζύγιο της Βρετανίας
με την Ε.Ε. 
θα συνεχιστούν 
τη Δευτέρα.

Η Βρετανία αναγνωρίζει
ότι πρέπει να πληρώσει
για να φύγει από την Ε.Ε.
Ειδικοί εκτιμούν ότι ο λογαριασμός του διαζυγίου 
για το Λονδίνο μπορεί να φθάσει ακόμη και τα 100 δισ. ευρώ

Τριπλασιάστηκε ο αριθμός των φτωχών Ιταλών σε 10 χρόνια, λόγω οικονομικής κρίσης
O αριθμός των Ιταλών που ζουν σε
συνθήκες απόλυτης φτώχειας τρι-
πλασιάστηκε την τελευταία δεκαε-
τία, καθώς η χώρα βρισκόταν από
το 2008 έως το 2013 στη δίνη της
μεγαλύτερης οικονομικής κρίσης
της μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.
Τα στοιχεία της ιταλικής στατιστι-
κής υπηρεσίας για το διάστημα
2006-2016 προκαλούν δέος: συνο-
λικά, το 2016, 4,7 εκατ. άνθρωποι
στην Ιταλία ζουν σε συνθήκες από-
λυτης φτώχειας έναντι 1,6 εκατ.
το 2006. Αυτή η πολύ μεγάλη αύ-
ξηση του επιπέδου της απόλυτης
φτώχειας αντιστοιχεί στο 7,9% του
πληθυσμού (οι περισσότεροι φτωχοί
εντοπίζονται σε διάφορες περιοχές
της νότιας Ιταλίας). Σύμφωνα με
την έρευνα, απολύτως φτωχοί είναι
όσοι δεν διαθέτουν την οικονομική
δυνατότητα να αγοράσουν εκείνα
τα αγαθά που θα τους επιτρέψουν
να ζήσουν λιτά αλλά με αξιοπρέπεια.

Το ποσοστό των νοικοκυριών που
ζουν σε συνθήκες απόλυτης φτώ-
χειας παρέμεινε το 2016 σχετικά
στα ίδια επίπεδα με το 2015, παρότι
καταγράφηκε αύξηση σε νοικοκυ-
ριά με τρία ή και περισσότερα παι-
διά στις περιοχές της βόρειας Ιτα-
λίας (από 18,3% στο 26,8%).

Το 2016, περίπου 2 εκατ. άνθρω-
ποι σε περιοχές της νότιας Ιταλίας
ζούσαν σε συνθήκες απόλυτης φτώ-
χειας. Στον απόηχο της οικονομικής
κρίσης που ξέσπασε στην Ευρω-
ζώνη και επηρέασε και την Ιταλία,
η βιομηχανική παραγωγή της χώρας
μειώθηκε κατά 25%, ενώ το ποσο-
στό της ανεργίας αυξήθηκε από το
5,7% το 2007 στο 13% το 2014.
Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια η Ιτα-
λία έχει προσπαθήσει να βγει από
την ύφεση, παρότι ο ρυθμός ανά-
πτυξης του ΑΕΠ παραμένει αναι-
μικός σε σχέση με άλλες χώρες της
Ευρωζώνης. Επίσης, σημειώνεται

ότι τα τελευταία χρόνια η χώρα
έχει, κυριολεκτικά, λυγίσει υπό το
βάρος των «κόκκινων» δανείων,
γεγονός που έχει καταστήσει τα
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα ιδι-
αίτερα ευάλωτα – πολλά από αυτά
βρίσκονται σε φάση εκκαθάρισης.

Η Ιταλία παρουσιάζει τις τελευ-
ταίες δεκαετίες χαμηλό ποσοστό
γονιμότητας, καθώς αντιστοιχούν
1,35 παιδιά ανά γυναίκα, όταν ο
μέσος όρος στην Ευρωζώνη είναι
1,58, σύμφωνα με στοιχεία που δη-
μοσιεύθηκαν το 2015. Η στατιστική
υπηρεσία της Ιταλίας επισημαίνει
ότι «η έκθεση για τη φτώχεια στην
Ιταλία αποδεικνύει πόσο άσκοπο
είναι να αναρωτιόμαστε γιατί υπάρ-
χουν λιγότερες γεννήσεις στη χώρα.
Το να κάνεις παιδί σημαίνει ότι γί-
νεσαι φτωχός. Φαίνεται ότι το να
έχει κανείς παιδί στην Ιταλία δεν
είναι κάτι καλό».

Οσον αφορά τα χαρακτηριστικά

εκείνων που επιβιώνουν υπό συν-
θήκες απόλυτης φτώχειας, η έκθεση
επισημαίνει ότι το 2016 ο αριθμός
αυξήθηκε κυρίως στις νεαρές ηλι-
κίες. Για άτομα ηλικίας 18-34 ετών
το ποσοστό φτώχειας ανέρχεται
στο 10%, ενώ μειώθηκε στο 3,8%
από 4% το 2015 για άτομα ηλικίας
άνω των 65 ετών. Λαμβάνοντας υπ’
όψιν τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
των ατόμων, το 2016, το 23,2% όσων
δεν εργάζονται αλλά αναζητούν ερ-
γασία ζει σε συνθήκες απόλυτης
φτώχειας. Πριν από λίγο καιρό, το
ιταλικό Κοινοβούλιο ενέκρινε σειρά
μέτρων για την αντιμετώπιση της
φτώχειας, από τα οποία θα επωφε-
ληθούν 400.000 νοικοκυριά σε σύ-
νολο 1,7 εκατ. ανθρώπων. Το πρό-
γραμμα θα υποστηριχθεί μέσω κρα-
τικής χρηματοδότησης, η οποία
υπολογίζεται φέτος περίπου στα 2
δισ. ευρώ και πρόκειται να αυξηθεί
στα 2,2 δισ. ευρώ το 2018.

Η Βρετανή πρωθυπουργός πρέπει να συμφωνήσει με τους εταίρους της για το ζήτημα των υποχρεώσεων της Βρε-
τανίας απέναντι στην Ε.Ε., αλλά και για τα δικαιώματα παραμονής των πολιτών της Ε.Ε. στη χώρα της.

H easyJet πάει Αυστρία λόγω Brexit
Στην Αυστρία θα δημιουργήσει νέα
εταιρεία η easyJet, για να προστα-
τεύσει τα πτητικά της δικαιώματα
στην Ευρωπαϊκή Ενωση, μετά το
Brexit. Πολύ σύντομα, η easyJet
Europe θα αποκτήσει γραφεία στη
Βιέννη. Μάλιστα, η διαδικασία για
την απόκτηση πιστοποιητικού αε-
ρομεταφορέα βρίσκεται σε προχω-
ρημένο στάδιο. Δεν θα υπάρξει,
όμως, καμία αλλαγή στα κεντρικά
γραφεία της αεροπορικής εταιρείας
χαμηλού κόστους στο αεροδρόμιο
του Λούτον, το οποίο βρίσκεται πε-
ρίπου 48 χιλιόμετρα από το κεν-
τρικό Λονδίνο, τόνισε η διοίκηση

της εταιρείας. Προσέθεσε ότι δεν
απειλούνται ούτε οι θέσεις εργασίας
στη Βρετανία. Η easyJet θα πρέπει
να δηλώσει 110 αεροπλάνα στην
Αυστρία, τα οποία θα πετούν με
νέο πιστοποιητικό. 

Στόχος της εταιρείας είναι να
έχει ολοκληρώσει αυτό το έργο
πριν από την αποχώρηση της Βρε-
τανίας από την Ε.Ε.

Ανάλογες ενέργειες έχει κάνει η
γερμανική αεροπορική εταιρεία
Lufthansa για τη θυγατρική της
χαμηλού κόστους Eurowings. Η
Lufthansa, επίσης, επέλεξε την Αυ-
στρία να αποκτήσει η Eurowings

νέο πιστοποιητικό αερομεταφορέα
εντός Ε.Ε., μια κίνηση που επικρί-
θηκε έντονα από τις συνδικαλιστι-
κές ενώσεις της Γερμανίας. Τα συν-
δικάτα ισχυρίστηκαν ότι το κίνητρο
της Lufthansa για την επιλογή της
Αυστρίας ήταν να αποφύγει το υψη-
λό εργασιακό κόστος στη Γερμανία.
Η αυστριακή κυβέρνηση απάντησε
ότι οι προαναφερόμενες αεροπο-
ρικές εταιρείες χαμηλού κόστους
επέλεξαν την Αυστρία επειδή το
νομικό καθεστώς της για την ανά-
πτυξη τέτοιων δραστηριοτήτων εί-
ναι ιδιαιτέρως φιλικό.

REUTERS

Πιο συγκρατημένη η Fed από
τον Τραμπ για την ανάπτυξη
Η πρόεδρος της αμερικανικής Ομο-
σπονδιακής Τράπεζας (Fed) Τζάνετ
Γέλεν αμφισβήτησε, καταθέτοντας
στο Κογκρέσο, τον στόχο του προ-
έδρου Τραμπ να πετύχει οικονομική
ανάπτυξη 3% τα επόμενα χρόνια,
χαρακτηρίζοντας τον στόχο «πολύ
μεγάλη πρόκληση». Ο κ. Τραμπ έχει
υποσχεθεί να πετύχει οικονομική
ανάπτυξη 3% –που ήταν ο μέσος
όρος ανάπτυξης της αμερικανικής
οικονομίας τα προηγούμενα 70 έτη–
και υποστηρίζει ρητά και κατηγο-
ρηματικά το σχέδιο φορολογικής με-
ταρρύθμισης που, όπως ισχυρίζεται,
θα του επιτρέψει να πετύχει τον στό-
χο. 

Ωστόσο, τόσο η Fed όσο και το
Γραφείο Προϋπολογισμού του Κογ-
κρέσου αλλά και άλλοι οικονομικοί
αναλυτές υποστηρίζουν ότι η γή-
ρανση του πληθυσμού και η μείωση
της παραγωγικότητας έχουν πε-
ριορίσει τη δυνητική ανάπτυξη της
αμερικανικής οικονομίας στο 2%
ή και λιγότερο, γεγονός που θα
επηρεάσει πολύ έντονα το επίπεδο
δημιουργίας πλούτου. «Νομίζω ότι

θα ήταν υπέροχο αν μπορούσε κα-
νείς να το καταφέρει», είπε η κ. Γέ-
λεν, κατά τη διάρκεια της κατάθε-
σής της στη Γερουσία. «Νομίζω ότι
θα είναι αρκετά μεγάλη πρόκληση»
και για να επιτευχθεί ο στόχος είναι
αναγκαία η υιοθέτηση αλλαγών,
από τη μεταρρύθμιση του φορο-
λογικού συστήματος μέχρι τη βελ-
τίωση του εκπαιδευτικού συστή-
ματος ώστε να αυξηθεί η παραγω-
γικότητα, είπε η πρόεδρος της Fed.
Η επιτροπή της Γερουσίας πίεσε
την κ. Γέλεν να πει με ποιον τρόπο
θα μπορούσε να ενισχυθεί η οικο-
νομική ανάπτυξη, κατά πόσο είναι
επιτεύξιμος ο στόχος του κ. Τραμπ
για την ανάπτυξη και κατά πόσο
θα μπορούσε να συμβάλει η φορο-
λογική μεταρρύθμιση στην επίτευ-
ξη του στόχου. Η κ. Γέλεν απάντησε
ότι πολύ σημαντικοί παράγοντες
είναι η παραγωγικότητα και η απα-
σχόληση και ότι και στις δύο πε-
ριπτώσεις ο ρυθμός αύξησης αυτών
των θεμελιωδών μεγεθών είναι χα-
μηλός.

REUTERS
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Ανοίγει ο δρόμος για την κρατική
διάσωση της προβληματικής
Monte dei Paschi και έτσι απο-
μακρύνεται ο κίνδυνος που απει-
λούσε τη χρηματοπιστωτική στα-
θερότητα της Ιταλίας τούς τελευ-
ταίους μήνες.

Στο πλαίσιο του σχεδίου ανα-
διάρθρωσης που έχει εγκριθεί από
τις αρμόδιες ευρωπαϊκές αρχές,
η παλαιότερη τράπεζα του κόσμου
και μία από τις ισχυρότερες στην
Ιταλία αναμένεται να παρουσιάσει
κέρδη 1,2 δισ. ευρώ το 2021, συγ-
κριτικά με ζημίες 3,2 δισ. ευρώ
κατά τη διάρκεια του περυσινού
έτους.

Θα διοχετευθεί κρατική βοήθεια
5,4 δισ. ευρώ, αφού μέτοχοι και
ομολογιούχοι χαμηλής εξασφάλι-
σης συνεισφέρουν στη στήριξη
της τράπεζας με 4,3 δισ. ευρώ. Το
υπουργείο Οικονομικών της Ιτα-
λίας αποκτά τον έλεγχο του 70%
των μετοχών της Monte dei Paschi
και αναλαμβάνει την ευθύνη εκτέ-
λεσης ενός πενταετούς σχεδίου
αναδιάρθρωσης, συμπεριλαμβα-
νομένης της περικοπής χιλιάδων
θέσεων εργασίας και της πώλησης

δραστηριοτήτων της. Η Monte
dei Paschi θα έχει λάβει καθαρά
κεφάλαια 8,12 δισ. ευρώ για τη
στήριξή της, μετά τη συμφωνία
για την αποζημίωση των λιανικών

επενδυτών λόγω παραπειστικής
πώλησης ομολόγων. Το ιταλικό
Δημόσιο έχει δεσμεύσει 20 δισ.
ευρώ μέσα σε μία εβδομάδα για
τη διάσωση τριών τραπεζών, συ-
νολικά. Το πακέτο διάσωσης των
Veneto Banca και Banca Popolare
di Vicenza ανέρχεται σε 17 δισ.
ευρώ σε ρευστό και κρατικές εγ-
γυήσεις για την εκκαθάριση των
δύο προβληματικών τραπεζών της
περιφέρειας Βένετο, με την Intesa
Sanpaolo να αναλαμβάνει τον
έλεγχο των φερέγγυων δραστη-
ριοτήτων τους. «Είναι ένα συντη-
ρητικό σχέδιο. Δεν θέτουμε εξω-
πραγματικούς στόχους», δήλωσε
ο διευθύνων σύμβουλος της Monte
dei Paschi Μάρκο Μορέλι σε χθε-
σινή τηλεδιάσκεψη. Πρόσθεσε
ότι, προς το παρόν, δεν υπάρχει
σχέδιο Β, εννοώντας ότι δεν συ-
ζητείται καμία συγχώνευση, αλλά
μόνον η λύση της «προληπτικής
ανακεφαλαιοποίησης», όπως την
ονομάζουν στις Βρυξέλλες.

Ευρωπαίοι αξιωματούχοι διευ-
κρίνισαν στο Reuters ότι το ιταλικό
κράτος θα πρέπει να πουλήσει
όλο το ποσοστό στο μετοχικό κε-

φάλαιο της Monte dei Parchi εντός
πέντε ετών.

Αναλυτικότερα, έχουν δρομο-
λογηθεί 5.500 απολύσεις, δηλαδή
το ένα πέμπτο του προσωπικού,
και θα μπει «λουκέτο» σε 1.400
υποκαταστήματα από 2.000 συ-
νολικά. Οι απολύσεις είναι περισ-
σότερες κατά 2.000 από το προ-
ηγούμενο σχέδιο διάσωσης, επι-
σημαίνει ο Νιλ Ανμακ, αναλυτής
του Reuters.

Εως το 2021 πρόκειται να δια-
τεθούν σε πώληση προβληματικά
δάνεια 28,6 δισ. ευρώ, γεγονός
που θα επιτρέψει την εκπλήρωση
του στόχου για καθαρά κέρδη 1,2
δισ. ευρώ έως το 2021.

Ετσι, δίνεται λύση σε ένα από
τα πιο κρίσιμα προβλήματα του
χρηματοπιστωτικού κλάδου της
Ιταλίας και κατ’ επέκταση της
εγχώριας οικονομίας, σχολίασαν
αναλυτές της Mediobanca. Υπεν-
θυμίζουμε ότι η Monte dei Paschi
αναζήτησε κρατική βοήθεια,
αφού είχε αποτύχει η απόπειρα
άντλησης κεφαλαίων από τις αγο-
ρές για την κεφαλαιακή της ενί-
σχυση.

Οροι και προϋποθέσεις για τη διάσωση της Monte dei Paschi

<<<<<<

Απολύσεις χιλιάδων
υπαλλήλων και πώλη-
ση περιουσιακών στοι-
χείων κρίνονται απα-
ραίτητες για την εξυ-
γίανσή της.
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Τελικά ανακάμψαμε ή όχι;
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Πολλά ρεπορτάζ γίνονται, αλλά και
πολλές συζητήσεις σε σχέση με το
αν έχει ανακάμψει η αγορά των ακι-
νήτων.

Η αγορά έχει ανακάμψει.  Αυτό
φαίνεται και από τους αριθμούς πω-
λήσεων που σημειώνονται κάθε μήνα,
αλλά και από άλλες παραμέτρους.
Για παράδειγμα, το γεγονός ότι εδώ
και λίγο καιρό άρχισαν να «κελαη-
δούν» όλο και περισσότεροι κτημα-
τομεσίτες, οι οποίοι ήταν στην αφά-
νεια για κάποια χρόνια τώρα, είναι
και αυτό μια ένδειξη πως η αγορά
βρίσκεται σε ανάκαμψη.

Πολλοί περιορίζουν ή συνδέουν
τον όρο «ανάκαμψη» με τα επίπεδα
τιμών.  Σίγουρα οι τιμές είναι ενδει-
κτικές μιας κατάστασης ανάκαμψης.
Αλλά δεν πρέπει να περιορίζεται εκεί.
Ας μην ξεχνάμε πως για μια παρα-
τεταμένη χρονική περίοδο σημει-
ώνονταν αμελητέες σε αριθμό συ-
ναλλαγές, οι τιμές ήταν το μεγαλύτερο
από αυτό το διάστημα θεωρητικές
παρά πραγματικές, η κατασκευαστική
δραστηριότητα ήταν στο ναδίρ, η
οικονομία σε πλήρη ύφεση και όλοι
παλεύαμε να σταθεροποιήσουμε τον
τραπεζικό τομέα …. θεωρώντας το

σαν το αναγκαίο κακό …
«Ανάκαμψη» λοιπόν προκύπτει

και όταν οι συναλλαγές αυξάνονται
εκεί που δεν υπήρχαν.  Κι εδώ είναι
το ουσιώδες  όταν υπάρχουν συ-
ναλλαγές, τότε οι δυνάμεις της προ-
σφοράς και της ζήτησης δημιουργούν
τα νέα επίπεδα πραγματικών τιμών.
Ποια είναι αυτά τα νέα επίπεδα;  Αν
είναι πτωτικά, τότε σημαίνει ότι εί-
μαστε σε παζάρι αγοραστών – όπου
αυτοί έχουν το πάνω χέρι επειδή
προϊόν υπάρχει σε αφθονία.  Αν είναι
ανοδικά, τότε είμαστε σε παζάρι πω-
λητών – όπου η σχετική έλλειψη προ-
ϊόντος δίνει τη δύναμη στους πωλητές
παρά στους αγοραστές. Οι αξίες των
ακινήτων δεν παρελαύνουν σε μια
οθόνη όπως - ας πούμε οι τιμές των
μετοχών που διαπραγματεύονται
στο χρηματιστήριο, οπότε και δεν
έχουμε την πορεία ενός δείκτη όπως
αυτόν του χρηματιστηρίου για να
βλέπουμε πώς διαχρονικά κινείται ο
τομέας των χρηματιστηριακών αξιών.  

Η κατασκευή ενός δείκτη που να
περιγράφει την πορεία των αξιών
του τομέα των ακινήτων είναι μεγάλη
υπόθεση.  Την είδαμε σε μεγαλύτερη
λεπτομέρεια στο παρελθόν σε άλλες

δημοσιεύσεις. Παράγοντες, όπως η
μεγάλη ανομοιογένεια στα ακίνητα,
η διαφορετικότητα που προκύπτει
λόγω διαφορετικών πολεοδομικών
χρήσεων αλλά και άλλων περιορι-
σμών, το διαφορετικό βάθος αγοράς
σε διαφορετικές κατηγορίες ακινήτων,
η ασύμμετρη πληροφόρηση, καθώς
και ένα σωρό από άλλα δεδομένα,
δυσχεραίνουν τη δημιουργία ενός
δείκτη ή μιας ομάδας δεικτών που
«αξιόπιστα» να δίνουν τις μεταβολές
των αξιών του τομέα. Γι’ αυτό βλέ-
πουμε διάφορους δείκτες.  Και στην
Κύπρο κάτι ανάλογο συμβαίνει.  Υπάρ-
χουν διαφορετικοί δείκτες οι οποίοι
σχεδόν πάντα δίνουν διαφορετικά
αποτελέσματα κατά την ίδια περίοδο
που εξετάζουν και δημιουργούν σύγ-
χυση στο κοινό που παρακολουθεί.

Κατ’ αρχήν να πούμε πως κακώς
αναμένουν κάποιοι πως οι όποιοι δεί-
κτες θα πρέπει να δίνουν τα ίδια ή
παρόμοια αποτελέσματα.  Ο κάθε
δείκτης έχει την ιδιαιτερότητά του,
το επιστημονικό του υπόβαθρο, την
φιλοσοφία του, τη μεθοδολογία του,
τη βάση δεδομένων του κ.λπ.  Άρα
είναι απίθανο όλα αυτά να είναι τα
ίδια σε όλες τις περιπτώσεις για να

αναμένεται να εξαχθούν τα ίδια ή
παρόμοια αποτελέσματα.

Κατά δεύτερον, οι δείκτες που
υπάρχουν όντως μετράνε διαφορετικά
πράγματα και όχι το ίδιο!

Ο δείκτης της Κεντρικής Τράπεζας
βασίζεται στα δεδομένα όλων των
εκτιμήσεων που διενεργούν όλα τα
τραπεζικά ιδρύματα μέσω των εκτι-
μητών τους. Το RICS βασίζει τον δεί-
κτη του σε περιοδικές επανεκτιμήσεις
μιας ομάδας «θεωρητικών» ακινήτων.
Τα ακίνητα αυτά δεν υπάρχουν στην
πραγματικότητα, αλλά επινοήθηκαν
έτσι ώστε να περιγράφουν το μέσο
είδος ακινήτου στην κατηγορία
του.  Και μια ομάδα εκτιμητών κα-
λείται όπως προβαίνει σε επανεκτί-
μηση αυτών των θεωρητικών ακι-
νήτων σε τακτές περιόδους, έτσι
ώστε να καταγράφεται η οποιαδήποτε
μεταβολή.  Είναι αντιληπτό πως αυτός
ο δείκτης του RICS δεν έχει να κάνει
τίποτα με τον δείκτη της ΚΤ.

Η Στατιστική Υπηρεσία δημιούρ-
γησε το δικό της δείκτη.  Αυτός βα-
σίζεται στις πωλήσεις που δηλώνονται
στο Κτηματολόγιο.  Συνεπώς είναι
επίσης αντιληπτό πως και αυτός ο
δείκτης βασίζεται σε άλλα δεδομένα

σε σχέση με τους άλλους δύο.  Εδώ
λαμβάνονται υπόψη οι πωλήσεις οι
οποίες τυγχάνουν επεξεργασίας.  Η
Eurostatαπλά βασίζεται στις εθνικές
στατιστικές υπηρεσίες όλων των χω-
ρών μελών της ΕΕ για να βγάλει τα
γενικά στοιχεία της ΕΕ.

Ο δείκτης που υπολογίζουμε εμείς
στην APS, είναι ένας συγκερασμός
της φιλοσοφίας αυτού της Στατιστικής
Υπηρεσίας και της Κεντρικής Τρά-
πεζας.

Η κάθε προσέγγιση έχει τα πλεο-
νεκτήματα αλλά και τα μειονεκτήματά
της.  Η ουσία είναι να επιτευχθεί η
χρυσή τομή μεταξύ (α) της ποιότητας
των δεδομένων, (β) του σωστού οι-
κονομικού υπόβαθρου του δείκτη
και (γ) του σωστού στατιστικού μον-
τέλου και μεθοδολογίας.

Σήμερα δεν είμαστε σε παζάρι αγο-
ραστών.  Οι αγοραστές/ γεράκια έκα-
ναν την εμφάνισή τους το 2013- 2014,
είδαν και σχεδόν απήλθαν απογοη-
τευμένοι που δεν βρήκαν ακίνητα
που να αποδίδουν πέραν του 12%
ετησίως… Υπήρχαν και οι τρελλού-
τσικοι που περίμεναν ότι θα έβρισκαν
ακίνητα που θα απέδιδαν 20% ετη-
σίως ή πως θα αγόραζαν οροφοδια-

μερίσματα μέσα στη Λευκωσία προς
€100.000….  Αγχωμένοι και οι εκτι-
μητάδες τότε κούρεψαν το σύμπαν
κατά 50%- 60% για να είναι πάντα
μέσα, ώσπου να φανεί φως…

Είναι επίσης γεγονός πως ακόμη
δεν είμαστε σε παζάρι πωλητών.  Ναι
οι τράπεζες κάνουν τις ανταλλαγές
τους με ακίνητα έναντι χρεών – και
καλά κάνουν εφόσον δεν μπορούσαν
να αναχρηματοδοτήσουν σε πιο σω-
στή βάση ή/ και οι δανειζόμενοι δεν
μπορούσαν με τίποτε να βγουν από
πάνω.  Νοικοκυριά και επιχειρήσεις
με αυτό τον τρόπο παίρνουν ανάσες
και δεύτερες ευκαιρίες στη ζωή τους.  

Άρχισαν ιδιώτες να προβαίνουν
σε επενδύσεις… είτε να ανεγείρουν
το σπίτι τους, ή να αγοράζουν ένα
οικόπεδο ή ένα διαμέρισμα κ.λπ.
Αυτά είναι τα υγιή φαινόμενα που
θα πάρουν την οικονομία μας μπρο-
στά.  Τα φαινόμενα που θα πρέπει
να μας κάνουν πιο επιφυλακτικούς
είναι αυτά που έχουν να κάνουν με
την άτακτη ανάπτυξη ψηλών κτη-
ρίων.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι CEO
της APS Andreou Property Strategy - Char-

tered Surveyors.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στην «οπισθοφυλακή» της αγοράς
κατοικίας της Ευρωπαϊκής Ενωσης
βρίσκεται η Ελλάδα, καθώς, όπως
προκύπτει από την ανάλυση των
στοιχείων που δημοσίευσε χθες η
Eurostat για το φετινό πρώτο τρί-
μηνο, η ελληνική κτηματαγορά κα-
ταγράφει τις μεγαλύτερες απώλειες.
Ειδικότερα, η πτώση των τιμών
στην Ελλάδα ήταν της τάξεως του
1,8% σε σχέση με το αντίστοιχο
διάστημα του προηγούμενου έτους,
ούσα τέσσερις φορές μεγαλύτερη
από εκείνη στην αμέσως επόμενη
χώρα, την Κροατία, όπου οι τιμές
μειώθηκαν κατά μόλις 0,4%. Οριακή
ήταν και η υποχώρηση των τιμών
στην ιταλική αγορά κατοικίας με
μόλις 0,1%. Αυτές ήταν και οι μόνες
τρεις ευρωπαϊκές χώρες όπου ση-
μειώθηκε μείωση των αξιών των
κατοικιών.

Υψηλή προσφορά
Οπως τόνισε πρόσφατα η Τράπεζα

της Ελλάδος (ΤτΕ) στην ενδιάμεση
έκθεσή της για τη νομισματική πο-
λιτική, «βασικά χαρακτηριστικά της
αγοράς παραμένουν η περιορισμένη
ζήτηση και η υπερβάλλουσα προ-
σφορά, που μπορούν να αποδοθούν
κυρίως στο δυσμενές οικονομικό
περιβάλλον και τη φορολογική επι-
βάρυνση της ακίνητης περιουσίας».
Αξίζει να σημειωθεί ότι η συνολική
μέση πτώση των τιμών από το τέλος
του 2008 μέχρι και το πρώτο τρίμηνο
του 2017 αγγίζει το 42%, ενώ στα
δύο μεγαλύτερα αστικά κέντρα είναι
ακόμα μεγαλύτερη. Συγκεκριμένα,
στην Αθήνα αγγίζει το 44,1% και
στη Θεσσαλονίκη το 46,3%. Στην
υπόλοιπη Ευρώπη, τη μεγαλύτερη
άνοδο τιμών καταγράφει η αγορά
κατοικίας της Τσεχίας, με ετήσια

αύξηση της τάξεως του 12,8%, ενώ
έπονται δύο χώρες της Βαλτικής, η
Λιθουανία με ετήσια αύξηση κατά
10,2% και η Λετονία με 10,1%. Συ-
νολικά, σε επίπεδο Ευρωζώνης, η
αύξηση κατά το πρώτο τρίμηνο ήταν
της τάξεως του 4%, ενώ σε σχέση
με το τέταρτο τρίμηνο του προηγού-
μενου έτους η αύξηση διαμορφώ-
θηκε σε 0,4%. Αντίστοιχα, η αύξηση
στο σύνολο της Ε.Ε. των 28 χωρών-
μελών διαμορφώθηκε σε 4,5%.

Μη ελκυστική αγορά
Υπενθυμίζεται ότι σε πρόσφατη

ανάλυσή της, η Global Property
Guide είχε τοποθετήσει την ελλη-

νική αγορά κατοικίας ως μία από
τις λιγότερο ελκυστικές αναφορικά
με την πραγματοποίηση επενδύ-
σεων από ξένους αγοραστές. Εξε-
τάζοντας τις προοπτικές της από-
κτησης ενός διαμερίσματος με απο-
κλειστικό στόχο την εκμετάλλευ-
ση/ενοικίασή του, η Global Property
Guide κατέληξε στο συμπέρασμα
ότι η ελληνική κτηματαγορά μόνο
ελκυστική δεν είναι, με αποτέλεσμα
να βρίσκεται στην 32η θέση επί
συνόλου 36 χωρών. 

Η υψηλή φορολόγηση των εισο-
δημάτων από ενοίκια, σε συνδυα-
σμό με τον ήδη υψηλό φόρο κατο-
χής (ΕΝΦΙΑ), καθιστά μη ελκυστική

την τοποθέτηση επενδυτικών κε-
φαλαίων στην ελληνική αγορά ακι-
νήτων, ιδίως αν στα παραπάνω συ-
νεκτιμηθεί ο παράγοντας του επεν-
δυτικού ρίσκου, που συνοδεύει την
Ελλάδα κατά τη διάρκεια των τε-
λευταίων ετών της οικονομικής
κρίσης. Ως εκ τούτου και παρά την
πτώση των τιμών των κατοικιών
κατά 45% στην περιοχή της Αττικής
από το τέλος του 2008, μέχρι σή-
μερα, η Global Property Guide κα-
ταλήγει στο συμπέρασμα ότι οι
αξίες των ακινήτων παραμένουν
υψηλές, σε σχέση με τα εισοδήματα
που μπορεί κανείς να αποκομίσει
από αυτά.

Η ελληνική αγορά κατοικίας
πρώτη σε πτώση τιμών στην Ε.Ε.
Tο α΄ τρίμηνο υποχώρησαν 1,8%, όταν στην Ευρώπη αυξήθηκαν κατά 4,5%

Ανοδο της τάξεως του 22,2%
σημείωσε ο όγκος της οικοδο-
μικής δραστηριότητας κατά τη
διάρκεια του φετινού Απριλίου,
παρά το γεγονός ότι ο αριθμός
των αδειών που εκδόθηκαν
υποχώρησε. 

Ειδικότερα, όπως προκύπτει
από τα στοιχεία που ανακοί-
νωσε η Ελληνική Στατιστική
Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), η συνολική οι-
κοδομική δραστηριότητα τον
φετινό Απρίλιο ανήλθε σε 1.022
οικοδομικές άδειες, που αντι-

στοιχούν σε 198,6 χιλιάδες τ.μ.
επιφάνειας και 855,4 χιλιάδες
κυβικά μέτρα όγκου, παρου-
σιάζοντας μείωση κατά 0,9%
στον αριθμό των αδειών, αλλά
αύξηση κατά 7,4% στην επιφά-
νεια και 22,2% στον όγκο, σε
σχέση με τον αντίστοιχο μήνα
του προηγούμενου έτους. Ανά-
λογη εικόνα προκύπτει και σε
ό,τι αφορά την ιδιωτική οικο-
δομική δραστηριότητα, η οποία
διαμορφώθηκε σε 1.017 οικο-
δομικές άδειες που αντιστοι-
χούν σε 193,8 χιλιάδες τ.μ. επι-
φάνειας και 835,4 χιλιάδες κυ-
βικά μέτρα όγκου, εμφανίζοντας
πτώση κατά 0,7% σε ό,τι αφορά
τον αριθμό των αδειών και αύ-
ξηση κατά 6,7% στην επιφάνεια
και 22,1% στον όγκο. 

Πρόκειται για εμφανή βελ-
τίωση των συνθηκών στην
αγορά ακινήτων, η οποία οφεί-
λεται κυρίως στη σημαντική

κινητικότητα που καταγρά-
φουν οι ανακαινίσεις και ανα-
βαθμίσεις υφιστάμενων ξενο-
δοχειακών μονάδων, γεγονός
που εξηγεί και τη μεγαλύτερη
αύξηση που προκύπτει στον
όγκο των νέων οικοδομών σε
σχέση με τον προηγούμενο
χρόνο. Το τετράμηνο Ιανουα-
ρίου - Απριλίου 2017, η συνο-
λική οικοδομική δραστηριό-
τητα εμφανίζει αύξηση κατά
7,8% στον αριθμό των οικοδο-
μικών αδειών, κατά 17,6% στην
επιφάνεια και κατά 15,7% στον
όγκο, σε σχέση με το αντίστοι-
χο περυσινό τετράμηνο. Αντί-
στοιχα, η ιδιωτική οικοδομική
δραστηριότητα καταγράφει
αύξηση κατά 8,2% στον αριθμό
των οικοδομικών αδειών, κατά
19,9% στην επιφάνεια και κατά
17,9% στον όγκο, σε σχέση με
την αντίστοιχη περίοδο Ια-
νουαρίου - Απριλίου 2016.

Κατά την περίοδο των τελευ-
ταίων δώδεκα μηνών, δηλαδή
από τον Μάιο 2016 έως τον
Απρίλιο 2017, η συνολική οι-
κοδομική δραστηριότητα ανήλ-
θε σε 12.820 οικοδομικές άδειες,
που αντιστοιχούν σε 2.542,3
χιλιάδες τ.μ. επιφάνειας και
11.063,7 χιλιάδες κυβικά μέτρα
όγκου. 

Σε σχέση με την αντίστοιχη
περίοδο Μαΐου 2015 - Απριλίου
2016 παρατηρήθηκε αύξηση
κατά 0,4% στον αριθμό των οι-
κοδομικών αδειών, μείωση κατά
2,8 % στην επιφάνεια και κατά
22,4% στον όγκο. Κατά το ίδιο
διάστημα, η ιδιωτική οικοδο-
μική δραστηριότητα εμφανίζει
αύξηση κατά 0,5% στον αριθμό
των οικοδομικών αδειών, κατά
6,8% στην επιφάνεια και κατά
3,5% στον όγκο, σε σύγκριση
με την αντίστοιχη περίοδο Μαΐ-
ου 2015 - Απριλίου 2016.

Αυξήθηκε κατά 22,2% 
o όγκος οικοδομικής
δραστηριότητας τον Απρίλιο

<<<<<<

Οφείλεται κυρίως
στις ανακαινίσεις 
και αναβαθμίσεις
υφιστάμενων ξενο-
δοχειακών μονάδων.

Το «πράσινο φως» έδωσαν οι αρ-
μόδιες αρχές για τη δημιουργία
νέων ξενοδοχειακών συγκροτη-
μάτων υψηλών κατηγοριών στη
Σκιάθο, στην Κω και στη Μονεμ-
βασιά. Ειδικότερα, η υπουργός Πο-
λιτισμού Λυδία Κονιόρδου ενέκρινε
την οριστική μελέτη του Ειδικού
Σχεδίου Χωρικής Ανάπτυξης Δημο-
σίου Ακινήτου πλησίον του μνη-
μείου «Ξενία Σκιάθου» στην περιοχή
Κουκουναριές, ιδιοκτησίας της εται-

ρείας ΤΕΝΑΜΑΡ Α.Ε. Μεταξύ άλλων,
ετέθησαν ως προϋποθέσεις να μην
κατασκευαστούν υπόσκαφα στους
χώρους αναψυχής και να μειωθεί
το ύψος σε ορισμένα κτίσματα έτσι
ώστε να μην ξεπερνά την τελική
στάθμη του υπάρχοντος «Ξενία»,
καθώς, όπως αναφέρεται, θα προ-
κληθεί σοβαρή αλλοίωση του περι-
βάλλοντος του μνημείου. Σημειώνε-
ται ότι η ΤΕΝΑΜΑΡ Α.Ε. προγραμ-
ματίζει την κατασκευή και λειτουρ-

γία παραθεριστικού-τουριστικού
χωριού. Επιπλέον, η Εφορεία Αρ-
χαιοτήτων Λακωνίας χορήγησε με
όρους έγκριση εκσκαφής θεμελίων
για την ανέγερση ξενοδοχείου επι-
πλωμένων διαμερισμάτων με οινο-
ποιείο, εστιατόριο και πισίνα σε
έκταση της εταιρείας «Νίκος και
Σαμάνθα Καρράς Ο.Ε.» που βρίσκε-
ται επί της Εθνικής Οδού Ελαίας -
Δαιμονιάς στη θέση Χασανέοι στον
Δήμο Μονεμβασιάς. Σύμφωνα με

τη σχετική απόφαση, οι εκσκαφικές
εργασίες θα γίνουν με την παρα-
κολούθηση αρμοδίου υπαλλήλου
της υπηρεσίας της εφορείας. Σε πε-
ρίπτωση που αποκαλυφθούν αρ-
χαιότητες, οι εργασίες θα διακοπούν
και θα ακολουθήσει ανασκαφική
έρευνα, από τα αποτελέσματα της
οποίας θα εξαρτηθούν η συνέχιση
ή μη των εργασιών και η τελική έγ-
κριση της υπηρεσίας.

ΣΤΑΘΗΣ ΚΟΥΣΟΥΝΗΣ

Νέα ξενοδοχεία σε Κω, Σκιάθο, Μονεμβασιά

Aπό τον Μάιο 2016 έως τον Απρίλιο 2017, η συνολική οικοδομική
δραστηριότητα ανήλθε σε 12.820 οικοδομικές άδειες.
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ΒΙΒΛΙΟ
Πώς ο Ερντογάν φυλακίζει
και φιμώνει τη δημοσιογραφία 
Η μαρτυρία του αρχισυντάκτη της «Τζουμχου-
ριέτ» Καν Ντουντάρ για όσα έζησε στις φυλακές
της Σηλυβρίας, ένα στρατόπεδο αντιφρονούντων,
μαζί με τον συνάδελφο του Εντέμ Γκιουλ και για
όσα ακολούθησαν. Σελ. 5

ΝΤΕΜΠΟΡΑ ΣΠΑΡ
Η επικεφαλής του Lincoln
Center της Νέας Υόρκης
Στον ισχυρότερο πολιτιστικό οργανισμό
στην Αμερική τον πρώτο λόγο έχει μία γυ-
ναίκα, η Ντέμπορα Σπαρ. Διετέλεσε καθη-
γήτρια στο Harvard Business School και
ανέλαβε τα ηνία στο Barnard College. Σελ. 3

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Γ. Ξυλούρης
από το Χylouris-
White στην «Κ»

Σελ. 4

ΘΕΑΤΡΟ

«Ιφιγένεια
εν Αυλίδι» από

τη Μ. Ζήρα
Σελ. 8

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το συγκρότημα «Τρίο Τεκκέ» επιστρέφει
στα δισκογραφικά πράγματα με την
κυκλοφορία της νέας τους δουλειάς με
τον τίτλο «Zivo». Οι «Τρίο Τεκκέ» αυτή
τη φορά συνεργάζονται με τον Αγγλο-
Ιταλό ντράμερ Dave De Rose και κυ-
κλοφορούν έναν δίσκο που αποτελείται
αποκλειστικά από αυθεντικές συνθέσεις.
Συναντήσαμε το γκρουπ λίγο πριν από
τις εμφανίσεις που προγραμματίζουν
αυτή την περίοδο με αφορμή την κυ-
κλοφορία του δίσκου τους και μας μί-
λησαν για τη δουλειά τους, το πώς αν-
τιλαμβάνονται τη μουσική και τις δυ-
σκολίες του εγχειρήματος που ονομά-
ζεται «Τρίο Τεκκέ». Το 2005 στο Λονδίνο
δύο φίλοι και φοιτητές στην Αγγλία, ο
Λευτέρης Μουμτζής και ο Αντώνης Αν-
τωνίου, πειραματίζονταν με τις μουσικές
και κάπου εκεί μπήκε στην παρέα και
ο Colin Somervell, ο οποίος μυήθηκε
στα μουσικά μονοπάτια που ακολου-
θούσαν οι άλλοι δύο. Ο Colin, ακούγον-
τας τον Λευτέρη να ασχολείται με αυτή

τη μουσική, σκέφτηκε ότι ήταν μία πρό-
κληση να εμβαθύνει περισσότερο σε
αυτού του είδους τους ήχους, που γι’
αυτόν ήταν άγνωστοι. Στην αρχή μπορεί
να δυσκολεύτηκε να προσαρμοστεί σε
αυτόν τον πρωτόγνωρο ήχο, όμως όταν
πρωτοάκουσε στην Κύπρο τον ήχο που
έβγαζε το ούτι, ακόμα και τη φωνή του
μουεζίνη, επισκεπτόμενος τον Λευτέρη,
θέλησε να μπει πιο δυναμικά στην πρό-
κληση, έκτοτε οι τρεις τους δημιούρ-
γησαν μία επιτυχημένη μπάντα, έχοντας
ως βάση τη φιλία τους, άλλωστε και οι
τρεις κάνουν παράλληλα και άλλα πολλά
ενδιαφέροντα πράγματα. 

Ο νέος δίσκος «Zivo»
Στο νέο τους άλμπουμ οι τρεις συν-

τελεστές αποφάσισαν να ακολουθήσουν
νέους δρόμους, και να πειραματιστούν
με διάφορα είδη. Μπορεί μερικά από
τα κομμάτια του νέου δίσκου να ακο-
λουθούν τον ρεμπέτικο ήχο, όμως αυτή
τη φορά ένιωσαν ότι πρέπει να προχω-

ρήσουν παρακάτω. Τα τραγούδια ενι-
σχύονται από τους ήχους της ηλεκτρικής
κιθάρας, του ηλεκτρικού μπάσου, του
πειραγμένου τζουρά, των τυμπάνων,
των κρουστών, αλλά και κάποιων ηλε-
κτρονικών, δημιουργώντας ένα μουσικό
κοκτέιλ ρεμπέτικου μπολιασμένου με
Afrobeat, Cumbia, Acid Rock, Psyche-
delia και Jazz.

Μία ενδιαφέρουσα πρόταση από τους
«Τρίο Τεκκέ» που δείχνει πως αρκούνται
στην πεπατημένη, και μάλιστα τονίζουν
αρκετές φορές. Στον δίσκο ο Colin που
είναι μισός Χιλιανός, ο Λευτέρης και ο
Αντώνης που είναι Κύπριοι, αλλά και
ο Dave De Rose που είναι μισός Άγγλος
και μισός Ιταλός έχουν διαφορετικές
μουσικές αφετηρίες, μέσα από αυτόν
τον δίσκο προσπαθούν να βρουν πού
ακριβώς διασταυρώνονται οι νότες τους
και οι εμπειρίες τους. Ο Λευτέρης τονίζει
ότι ο δίσκος έχει πολλές επιρροές «έφερε
ο Αντώνης ένα κομμάτι στην μπάντα
με ένα σκεπτικό, έπειτα όμως ο καθένας
πρόσθεσε κάτι από τη δική του αντί-
ληψη, ίσως και κάτι διαφορετικό απ’
ό,τι σκεφτόταν ο Αντώνης και στο τέλος
βγήκε κάτι ομαδικό». Ο Αντώνης μου
λέει ότι σε αυτόν τον δίσκο αυτό που
ξεχωρίζει είναι η ποικιλία του «κανένα
τραγούδι δεν μοιάζει με άλλο στον
δίσκο, είναι όλα γραμμένα με διαφορε-
τικό τρόπο» και ο Λευτέρης προσθέτει
«και οι επιρροές των κομματιών τα κά-
νουν να ξεχωρίζουν». Το κοινό όμως
πώς θα αντιδράσει ακούγοντας έναν
νέο ήχο ο Αντώνης λέει «παίξαμε μερικά
κομμάτια στην Κύπρο, αλλά και στο
Λονδίνο και είδαμε ότι ο κόσμος τα
υποδέχθηκε θετικά» και ο Colin πρό-

σθεσε «ο κόσμος άκουσε τα κομμάτια
και ανταποκρίθηκε, ένιωσε ότι του ται-
ριάζουν. Πάντοτε χόρευαν, αλλά αυτή
τη φορά ίσως ήρθε πιο φυσικά» με τον
Λευτέρη να επισημαίνει «ο ήχος αυτού
του δίσκου είναι πιο δυνατός, με πολλά
ντραμς, πιο ηλεκτρικός, ένας τελείως
διαφορετικός ήχος».

Πώς άραγε ένας ξένος παίζει ρεμπέ-
τικο ή έστω νέο-ρεμπέτικο χωρίς να
γνωρίζει τη γλώσσα τόσο βαθιά; «Είναι
σημαντικό να γνωρίζει ο Colins τους
στίχους γι’ αυτό και κάθε φορά τους
μεταφράζουμε», λένε οι Λευτέρης και
Αντώνης, ο Colin προσθέτει «πολλές
φορές δεν έχει σημασία αν καταλαβαίνει
κανείς τα λόγια, έχουμε παίξει σε αρκετά
μέρη στην Ευρώπη, και ο κόσμος, αν
και δεν ξέρει ελληνικά, κατά κάποιο
τρόπο παρασύρεται από τη μουσική,
από τον τρόπο που εμείς κινούμαστε
μουσικά». 

Η συνεργασία της μπάντας με τον
ντράμερ Dave De Rose, λέει ο Λευτέρης,
είναι σαν να έβγαλε την μπάντα από
ένα είδος χειμερίας νάρκης, στην οποία
είχε πέσει. «Μία τυχαία μουσική συνύ-
παρξη στη Λεμεσό των τεσσάρων μας,
με μόνο ‘όπλο’ τον τζουρά του Αντώνη
και τραγούδια από προηγούμενες δου-
λειές του Τρίο Τεκκέ αρχίσαμε να παί-
ζουμε σχεδόν αυτοσχεδιαστικά, και
αυτό ήταν… καταλάβαμε ότι αυτό είναι
το επόμενο βήμα της μπάντας, αφού
βέβαια είδαμε ότι οι τέσσερεις μας έχου-
με κάτι να πούμε». 

Και μαζί και χώρια
Η τριάδα της μπάντας κάθε φορά που

χρειάζεται να βρεθεί είτε για να παίξει

σε κάποιο φεστιβάλ ή άλλη διοργάνωση,
είτε για πρόβες ή για οτιδήποτε άλλο,
αντιμετωπίζει δυσκολίες, οικονομικές
αλλά και θέματα οργάνωσης, και οι
τρεις τους κάνουν διάφορα πράγματα.
Αυτό που μου λένε όμως και οι τρεις
είναι ότι κάνουν κάτι που αγαπάνε πάρα
πολύ, είναι κάτι περισσότερο από μία
μπάντα, «ξεκινήσαμε το 2005 και σήμερα
έχουμε 2017 και είμαστε μαζί και δη-
μιουργούμε.

Δεν υπάρχουν και πολλά συγκροτή-
ματα με αυτή τη διάρκεια ζωής» τονίζει
ο Colins και συνεχίζει «το ότι δεν είμαστε
όποτε το θελήσουμε κοντά έχει και τη
θετική του πλευρά, αφού όταν βρεθούμε
για να τρέξουμε ένα πρότζεκτ τότε το
κάνουμε με απόλυτη αφοσίωση και δι-
νόμαστε πλήρως, αν είμαστε μαζί συ-
νεχώς ίσως τα πράγματα να έπαιρναν
περισσότερο χρόνο» και ο Λευτέρης
συνεχίζει «αν μετά από τόσα χρόνια
έχουμε καταφέρει να δημιουργούμε αν
και σε απόσταση, τότε αυτό είναι η επι-
τυχία μας, η φιλία μας είναι τα θεμέλια
μας σε ό,τι κάνουμε». 

Το Τρίο Τεκκέ δημιουργήθηκε το
2005 στο Λονδίνο και έχει ήδη στο ενερ-
γητικό του δύο διεθνώς επιτυχημένους
δίσκους, «Τα ρεγγέτικα» (2009) και «Sa-
mas» (2011). Έχει εμφανιστεί σε πολλές
ευρωπαϊκές χώρες και σημαντικά φε-
στιβάλ όπως το Jazz A Vienne (Γαλλία)
και το Latitude Festival (Αγγλία), ενώ
έχει παίξει ζωντανά στο BBC 3. Ο Αν-
τώνης Αντωνίου παίζει τζουρά και τρα-
γουδάει, ο Λευτέρης Μουμτζής στην
κιθάρα και στο τραγούδι και ο Colin
Somervell παίζει κοντραμπάσο και ηλε-
κτρικό μπάσο.

Η φιλία είναι τα θεμέλια
της μπάντας μας

Ο νέος δίσκος με τίτλο «Zivo» από το νεο-ρεμπέτικο συγκρότημα «Τρίο Τεκκέ»

προτείνει διαφορετικούς μουσικούς δρόμους

“Η συνεργασία μας με τον Dave
μάς έβγαλε από μία χειμερία
νάρκη. Όταν συναντηθήκαμε
οι τέσσερις καταλάβαμε
ότι αυτός ο δίσκος θα πρέπει
να είναι το επόμενό μας βήμα. 

Οι μουσικοί του συγκροτήματος «Τρίο Τεκκέ» κυκλοφόρησαν τον τρίτο τους δίσκο με τίτλο «Zivo». Ένας δίσκος με πολλές επιρροές και με τη συνεργασία του ντράμερ Dave Della Rose. 

info

Trio Tekke & Dave De Rose, Δευτέρα, 24
Ιουλίου, ώρα 8:30 μ.μ., πλατεία Ηρώων
στο πλαίσιο του 12oυ Cyprus Rialto World
Music Festival. Είσοδος ελεύθερη.
Πληροφορίες 77777745,
www.cyprusrialtoworldmusic.com.

Τρίτη 25 Ιουλίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πολιτιστι-
κό Κέντρο Πανεπιστημίου Κύπρου Αρχον-
τικό Οδού Αξιοθέας, στο πλαίσιο του Πολι-
τιστικού Φεστιβάλ του Παν. Κύπρου.
Πληροφορίες 22894531-2,
email: culture@ucy.ac.cy. 
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Aτζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

23.7.17-29.7.17

«Χαμήλωσε την τηλεόραση», «πες στα
μωρά να μη φωνάζουν», «σου έχω πει,
μη μου φωνάζεις από την άλλη άκρη, να
έρχεσαι κοντά να μου λες τι θες», «πρέπει
δηλαδή να ακούμε στη διαπασών τις μου-
σικές σου;», εδώ και πολλά χρόνια αυτές
ήταν οι παραξενιές του, μα να ήταν μόνο
αυτά, καλά, μισούσε αφόρητα τις ουρές,
μα σε γάμους, μα σε τράπεζες, μα σε δη-
μόσιες υπηρεσίες, οπουδήποτε, «θα πε-
ριμένω και όταν τελειώσουν οι άλλοι, θα
πάω κι εγώ» έλεγε σε όποιον τον έβλεπε
να κάθεται παράμερα. Παράξενο τον ανέ-
βαζαν, γέρο τον κατέβαζαν, μα εκείνον
δεν τον ένοιαζε, ας έλεγαν ό,τι ήθελαν,
δεν τον ενδιέφερε ποσώς.

Η γυναίκα του, μη νομίζετε, το ίδιο πα-
ράξενη, αφόρητα ιδιότροπη κι εκείνη.
Δεν μπορούσε τον πολύ κόσμο, δεν άντεχε
τον συνωστισμό, τα βραστά φαγητά και
τη σκόνη. Να μπει κάποιος στο σπίτι με
χώματα ή λάσπες, ούτε για πλάκα. Βάσανο
να πρέπει να πάνε οπουδήποτε υπήρχαν
πάνω από δέκα άνθρωποι, να τους καλέ-
σουν σε γάμο, να παραστούν σε κηδεία,
πραγματικό βάσανο. Οπωσδήποτε να
τους παρατηρεί κάποιος είχε ενδιαφέρον,
ο ένας να περιμένει στη δύση, και ο άλλος
να κρύβεται στην ανατολή. Στους γάμους,

στις χαιρετούρες που λένε, ήταν σαν να
τους έχουν κουρδίσει, από τους τελευ-
ταίους πάντα, ένα σιγανό «να ζήσετε»,
και σε δέκα λεπτά στο αυτοκίνητό τους.
Την επομένη έπαιρναν τηλέφωνο το ζευ-
γάρι και έδιναν τις ευχές τους πασίχαροι.
Το ίδιο στις κηδείες, στο τέλος της τελετής,
χαμηλό βλέμμα (εδώ τους βόλευε και λίγο
η ατμόσφαιρα), ένα «ζωή σ’ εσάς» και σε
χρόνο αστραπή στο αυτοκίνητο και την
επομένη θα πήγαιναν να συλλυπηθούν,
ιδιωτικά.

Στη μοναχοκόρη τους, βέβαια, δεν χα-
λούσαν χατίρι, δεν της στέρησαν ούτε
το λούνα παρκ, ούτε την παρουσία τους

στις σχολικές εορτές –σφίγγονταν αρκετά
βέβαια–, στο σπίτι φυσικά δεν υπήρχαν
εντάσεις και φωνές. Μα κι εκείνη είχε
συνηθίσει, φρόντιζε να μη φέρνει σκόνη
και λάσπες μέσα στο σπίτι, να μη φωνάζει,
και να κλείνει τα αφτιά της στα λόγια του
κόσμου, όταν άκουγε: «έχουν και παιδί,
έτσι μονόχνοτοι που είναι, θα το τρελά-
νουνε, το καημένο». Όχι, ως γονείς ήταν
άψογοι. 

Όποιος δεν τους ήξερε ήταν επόμενο
να τους χαρακτηρίζει ακοινώνητους, μι-
σάνθρωπους και μίζερους. Και όμως, δεν
ήταν τίποτα απ’ όλα αυτά. Απλώς ήθελαν
να μένουν στο σπίτι τους όσο περισσότερο
γίνεται, να μην ανακατεύονται με τον
πολύ κόσμο, να μη λείπουν πολύ ώρα… 

Και όσοι τους ήξεραν έλεγαν, «μα είναι
δυνατόν; Αυτοί οι δυο παλιότερα ήταν
σαν το Ρέουτερ, ο ένας στην πλατεία, η
άλλη στις αυλάες, τώρα πώς έγιναν έτσι,
και έφυγαν από τον κόσμο;». Αυτοί δε
που δεν τους ήξεραν από παλιά, «άντε
μωρέ, κακοί άνθρωποι», κάποιοι, άλλοι
απλώς έλεγαν: «περίεργοι άνθρωποι, τόσα
χρόνια, μια αυλή που λέει ο λόγος και
έναν καφέ δεν τον ήπιαμε». 

Ο άντρας ήταν από τους καλύτερους
τσαγκάρηδες την εποχή του, στο μαγαζί

του κόσμος πολύς, τα παλιά χρόνια στα
τσαγκαράδικα, και σε κάθε λογής μικρο-
μάγαζο ο κόσμος πηγαινοερχόταν για
«κουνουσμά», η γυναίκα του νοικοκυρά,
με την απαραίτητη επίσκεψη στην αυλή
της γειτόνισσας, απαραίτητη η παρουσία
της στον εσπερινό. 

Μα όσοι ήξεραν πράγματα και ονόματα,
καταλάβαιναν. Οι ουρές στα συσσίτια, ο
συνωστισμός και τα σκουντήματα στο
Λήδρα Πάλλας, οι φωνές στην αιχμαλωσία
και οι κραυγές στα ελεύθερα, η σκόνη
στα αντίσκηνα του Ερυθρού Σταυρού
και στα χωράφια της Μεσαορίας είχαν
χαραχτεί ανεξίτηλα στις ψυχές τους, δεν
τους ενδιέφερε ο κόσμος πια, στο σπίτι
τους είχαν ταχθεί να περιμένουν. 

Η μοναδική φορά που άφησαν στην
άκρη τις παραξενιές τους ήταν στον γάμο
της μοναχοκόρης τους, και τον κόσμο
θα υποδεχόντουσαν, και θα χόρευαν και
τη δυνατή μουσική θα άντεχαν, αλλά μ’
έναν όρο, στο τραπέζι του ζευγαριού θα
έβαζαν δίπλα στην καρέκλα του πατέρα
ακόμη μία, θα έβαζαν ακόμα ένα σερβί-
τσιο. «Δεν ξέρεις ποτέ», της έλεγαν, «μπο-
ρεί να το μάθει και να έρθει και ο αρφός
σου. Τα καλά νέα μαθαίνονται γρήγορα,
δεν ξέρεις ποτέ». 

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τα καλά νέα μαθαίνονται γρήγορα

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Andros Efstathiou and Friends
H Isnotgallery καλωσόρισε το καλοκαίρι με το πρότζεκτ «andros ef-
stathiou and friends». Πρόκειται για μια νέα προσέγγιση στο πώς
μπορούμε να «μπλέξουμε» διαφορετικά είδη τέχνης χωρίς το ένα

να παρεμβαίνει αρνητικά στον χώρο του άλλου
αλλά αντίθετα να τον αναδεικνύει και τον εμ-
πλουτίζει. Ο Αντρος Ευσταθίου παρουσιάζει μια
νέα σειρά φωτογραφιών κολάζ με σαφή και κύ-
ρια αναφορά το ελληνικό καλοκαίρι. Τα νέα κο-
λάζ του Ευστάθιου είναι μικρής κλίμακας με
κεντρικό θέμα το καλοκαίρι, ενώ ο εξαιρετικός
chef Petros Andrianou θα δημιουργήσει με βά-
ση τα έργα του Ευστάθιου, η Life Is A Beach θα

εκθέσει τις υπέροχες χειροποίητες πετσέτες θαλάσσης της. Isnot-
gallery, Οδυσσέως 11, Λευκωσία. Ώρες Λειτουργίας Isnotgallery:
Καθημερινά 15:00 - 18:00 και το Σάββατο: 10:00 - 14:00. Τηλέφω-
νο 22343670, art@isnotgallery.com, www.isnotgallery.com.

Ο βραβευμένος ισραηλινός
σκηνοθέτης Γαΐρ Σιέρμαν πα-
ρουσιάζει τις Βάκχες του Ευρι-
πίδη, σε μια σύγχρονη ανάγνω-
ση του έργου, μια συναρπαστι-
κή σκηνοθετική προσέγγιση κι
ένα υψηλής αισθητικής καλλι-
τεχνικό αποτέλεσμα, την παρα-
γωγή που του χάρισε το βρα-
βείο «Golden Porcupine – Σκη-
νοθέτης της χρονιάς» για το
2016. Στις Βάκχες, ένα από τα
πλέον ολοκληρωμένα και αινιγ-
ματικά έργα της παγκόσμιας
δραματουργίας, ο Διόνυσος
πρωταγωνιστεί ως ανθρωποποι-
ημένος θεός, εισχωρώντας ως
μια νέα δύναμη για να επιβάλει
τη δική του λατρεία. Σε ένα παι-
χνίδι συζεύξεων και μεταμορ-
φώσεων, ο μύθος και η ιστορία
συναντώνται με υπόβαθρο την

ποιητική αναγωγή, ενώ με τρό-
πο απρόσμενο συνυπάρχουν το
τραγικό, το δραματικό και το θε-
ατρικό στοιχείο. Ο θεός Διόνυ-
σος καταργεί τα σύνορα που
υπάρχουν μεταξύ των ανθρώ-
πων, της κοινωνικής τάξης, του
φύλου, της ηλικίας, ακόμα και
τη διαφορά ανάμεσα στην αν-
θρώπινη και θεία ιδιότητα. Η πό-
λη που αρνείται την ύπαρξή του
θα γνωρίσει τη δύναμη και την
κυριαρχία του θεού, μέσα από
έναν μυστηριακό, σκοτεινό και
αιματηρό εφιάλτη. Τετάρτη, 26
Ιουλίου, Αρχαίο Ωδείο Πάφου.
Παρασκευή 28 Ιουλίου, Σκαλί
Αγλαντζιάς. Έναρξη παράστα-
σης 9:00 μ.μ.
Πληροφορίες τηλέφωνο
70002414,
www.greekdramafest.com.

ΓΛΩΣΣΟ-ΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Γιατί τονίζονται
οι λέξεις;

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ
Στην καρδιά ενός χαμάμ, μακριά από
το επικριτικό βλέμμα των αντρών, των
μητέρων, των εραστών, των παρθέ-
νων και των φανατικών ισλαμιστών,
συνυπάρχουν, αναμειγνύονται και
συγκρούονται μπούρκες και πισινοί,
γέλια και δάκρυα, ξεσπάσματα θυμού,
η Βίβλος και το Κοράνι... Πρωταγωνι-
στούν Hiam Abbass, Fadila Belkebla,
Nadia Kac. Σκηνοθεσία Rayhana
Obermeyer. Η προβολή είναι μέρος
του Μαραθώνιου Θερινών Προβολών.
Τετάρτη, 26 Ιουλίου, ώρα 9:00 μ.μ.
Θερινός Κινηματογράφος Κωνστάν-
τια, Σόλωνος Μιχαηλίδη 15, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22439838. 

Το Φανταστικό Θέατρο παρουσιάζει σε και-
νούργια μετάφραση και διασκευή την τραγω-
δία του Ευριπίδη «Ιφιγένεια εν Αυλίδι». Η
Αυλίδα: ένα οριακό σημείο,
ένα μεταίχμιο, ένας τόπος
όπου ο χρόνος σταματά, όπου
η αναμονή μοιάζει ατέλειωτη,
όπου η μνήμη χτίζεται και ξα-
ναχτίζεται από την αρχή, μέχρι
που μνήμη και μύθος δεν ξε-
χωρίζουν πια. Ο στόλος είναι
παγιδευμένος σε ένα λιμάνι.
Δεν φυσούν ούριοι άνεμοι.
Μετάφραση/Επιμέλεια μετά-
φρασης: Μαγδαλένα Ζήρα σε συνεργασία με
τις Μαρία Γερολέμου, Χρυσάνθη Δημητρίου,
Μαρία Παύλου. Διασκευή/Σκηνοθεσία: Μα-

γδαλένα Ζήρα. Επί σκηνής: Ειρήνη Ανδρέου,
Φώτης Αποστολίδης, Νίκη Δραγούμη, Στέ-
λιος Καλλιστράτης, Βαλεντίνος Κόκκινος, Αν-

δρέας Παπαμιχαλόπουλος, Πα-
ναγιώτα Παπαγεωργίου, Αν-
δρέας Τσέλεπος. Συμμετέχουν
στο χορό: Βάρσια Αδάμου,
Αλεξία Αλέξη, Μαρία Ιακωβί-
δου, Χρύσα Νικολάου, Ανδρέ-
ας Λουκά, Τάριελ Μπερίτζε.
Κυριακή, 23 Ιουλίου έως Πα-
ρασκευή, 28 Ιουλίου, ώρα
9:00 μ.μ. Σωματείο Ελεύθερη
Ενιαία Καρπασία, Μάρκου Δρά-

κου 15, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο: 97626798,
fantastico_theatro@yahoo.com.

Μετά από ένα μακρύ διάλειμμα, το γκρουπ
Τρίο Τεκκέ επιστρέφει με την κυκλοφορία
ενός καινούριου δίσκου, μια συνεργασία με
τον Αγγλο-Ιταλό ντράμερ Dave De Rose (Molo-
ko, Rokia Traore, Mulatu Astatke, Electric Jala-
ba), που φέρει τον τίτλο Zivo. ΤοΤρίο Τεκκέ με
τον Dave De Rose προγραμματίζει περιοδείες
στην Κύπρο και στο εξωτερικό παρουσιάζον-
τας το νέο υλικό καθώς και κομμάτια από τους
δύο προηγούμενους δίσκους που τους καθιέ-
ρωσαν. Ο δίσκος αποτελείται αποκλειστικά
από πρωτότυπες συνθέσεις και προτείνει ένα
ολόφρεσκο, πιο ηλεκτρικό ήχο, σέρνοντας το
ρεμπέτικο σε καινούρια μονοπάτια, μπολιά-
ζοντάς το με μουσικά στοιχεία από Λατινική
Αμερική, Αφρική, ψυχεδέλεια, ροκ και άλλα.
Ο δίσκος έχει βραβευτεί στο γνωστό βρετανι-
κό περιοδικό Songlines ως «Top of the World
album» και έχει σκαρφαλώσει στο Νο.5 στο
World Music Europe Charts για τον μήνα Ιού-
λιο. Παραστάσεις Δευτέρα 24 Ιουλίου – Ριάλτο
Έθνικ Φεστιβάλ. Τρίτη 25 Ιουλίου – Αρχοντικό
Αξιοθέας. Πληροφορίες για Λευκωσία στο
22894531-2 και για Λεμεσό στο 77777745. Όλες
οι παραστάσεις ξεκινούν στις 8:30 μ.μ.

ΜΟΥΣΙΚΗ

To γκρουπ «Τρίο Τεκκέ» επιστρέφει

ΘΕΑΤΡΟ

«Βάκχες», μία σύγχρονη ανάγνωση

ΟΓιώργοςΓεωργίουείναιΥποψήφιος, Διδάκτορας
Τμήματος Επιστημών Αγωγής (ειδ. Εκπαίδευση/Γλωσ-
σολογία), Πανεπιστήμιο Κύπρου.
georgiou.georgos@ucy.ac.cy
Facebook: Γλωσσο-Συναντήσεις

<<<<<<<

«Μακάρι που είναι
το παιδί μου εντάξει 

και δεν πειράζει.
Ο θεός ας σκέπει 

τους δυο σωτήρες του.
Και σας ευχαριστώ.
Κ. Χαραλαμπίδης, «Παλαικυθρίτισσα Α΄» 

ΘΕΑΤΡΟ
«Ιφιγένεια εν Αυλίδι» στη Νεκρή Ζώνη

Το σημάδι του τόνου στη γραπτή γλώσσα
περιέχει φωνητικές πληροφορίες σχετικά
με την ορθή προφορά ενός αλφαβητικού
συμβόλου. Υπάρχουν δύο ειδών τόνοι: ο
μουσικός τόνος, ο οποίος υποδηλώνει τη
διαφορά μιας τονισμένης από μία άτονη
συλλαβή ως προς το ύψος της φωνής (ψη-
λό/χαμηλό) και ο δυναμικός που υποδη-
λώνει αν μία τονισμένη συλλαβή θα προ-
φερθεί με υψηλότερη ένταση σε σχέση
με μία άτονη. 

Σε μερικές γλώσσες, όπως η καντονέζικη
κινεζική και κάποιες αφρικανικές γλώσσες,
χρησιμοποιείται ο μουσικός τόνος. Επίσης,
ο συγκεκριμένος τόνος υπήρξε χαρακτη-
ριστικό της αρχαίας ελληνικής γλώσσας,
με την υποχώρηση της διάκρισης μακρών-
βραχέων φωνηέντων ήδη από τον 3ο αι.
π.Χ., να σημαίνει το τέλος του μουσικού
τόνου και την υιοθέτηση του δυναμικού.
Αξίζει να σημειωθεί ότι υπάρχουν γλώσσες
που χρησιμοποιούν αμφότερους τον μου-
σικό και τον δυναμικό τόνο π.χ. σουηδικά,
σλοβενικά, εσθονικά κ.ά.

Η νέα ελληνική χαρακτηρίζεται απο-
κλειστικά από δυναμικό τονισμό, αφού οι
ομιλητές δυναμώνουν την ένταση της φω-
νής τους για να προφέρουν μία συλλαβή,
η οποία προφέρεται εντονότερα σε σχέση
με τις υπόλοιπες. Κατά τη γραφή, ο τόνος
σημειώνεται στα φωνήεντα ενώ ελλείπει
από τις μονοσύλλαβες λέξεις (εφόσον
ούτως ή άλλως είναι τονισμένες) με ορι-
σμένες εξαιρέσεις π.χ. τα ερωτηματικά
επιρρήματα (πώς, πού), το διαζευκτικό
«ή» κ.ά. Επιπρόσθετα, στις πλείστες πε-
ριπτώσεις σημειώνεται ένας τόνος σε κάθε
συλλαβή, ενώ σε πιο σπάνιες σημειώνεται
και δεύτερος τόνος, διαμορφώνοντας ακό-

μα και την προφορά μιας λέξης η οποία
παράγεται με διπλό δυναμικό τονισμό. Ο
διπλός τόνος σημειώνεται στη λήγουσα
όταν η κύρια λέξη τονίζεται στην προπα-
ραλήγουσα και ακολουθεί λέξη εγκλιτική
(π.χ. μου, σου, του) π.χ. το αυτοκίνητό
μου. Συχνά, υπάρχει η παρανόηση ότι δυ-
ναμικός τονισμός υπάρχει μόνο στη νέα
ελληνική ενώ σε άλλες γλώσσες όπως η
αγγλική ή η ιταλική, δεν υφίσταται. Στην
πραγματικότητα, υπάρχει και σε άλλες
γλώσσες, διότι είναι σχεδόν αδύνατο κά-
ποιος να προφέρει με ισότιμη ένταση όλες
τις συλλαβές μιας λέξης. Αυτό που προκαλεί
παρανοήσεις είναι το γεγονός ότι στη νέα
Ελληνική το τονικό σημάδι σημειώνεται
σχεδόν πάντα σε κάθε λέξη, σε αντίθεση
για παράδειγμα με την Αγγλική, στην
οποία δεν υπάρχει κανένα τονικό σύμβολο
στις λέξεις που να υποδηλώνει την ένταση
της φωνής.

Η πρακτική αναγκαιότητα του δυναμικού
τονικού συμβόλου στα νέα ελληνικά είναι
κυρίως η σημασιολογική διάκριση, κατά
τον γραπτό λόγο, λέξεων που είναι ορθο-
γραφικά όμοιες, αλλά το σημασιολογικό
τους πλαίσιο διαφοροποιείται αναλόγως
του τονισμού π.χ. νόμος-νομός, άλλα-αλλά,
πότε-ποτέ, πίστα-πιστά, μίσος-μισός, γέ-
ρος-γερός. Αυτό θα συνιστούσε το βασι-
κότερο επιχείρημα για σημείωση του τόνου
στον γραπτό λόγο, ούτως ώστε να απο-
φευχθούν πιθανές παρανοήσεις μεταξύ
των συνομιλητών. Παραδείγματος χάρη,
αν ένας πομπός ήθελε να ευχηθεί καλή
ανάρρωση σε έναν γνωστό του, γράφοντάς
του «σου ευχομαι να εισαι γερος», ενδε-
χομένως η λέξη «γερός», που εννοούσε ο
πομπός, να εκλαμβανόταν ως «γέρος» από
τον δέκτη, δημιουργώντας, έτσι, παρεξη-
γήσεις ανάμεσα στους δύο συνομιλητές.
Τέλος, θα πρέπει να τονιστεί ότι το γεγονός
ότι η σημείωση του δυναμικού τόνου, ιδι-
αίτερα κατά την ανταλλαγή μηνυμάτων
μέσω των μέσων κοινωνικής δικτύωσης,
συνιστά «πονοκέφαλο» για τους χρήστες
της γλώσσας, αποτελεί ερέθισμα, ανάμεσα
σε άλλα, προς χρήση των Greeklish, που
προσφέρουν «απαλλαγή» από τη σημείωση
του τονικού σημαδιού.

ΜΟΥΣΙΚΗ
Amalgamation Project
Στο πλαίσιο του 12ου Cyprus Rialto
World Music Festival το Amalgamation
Project προτείνει ένα ταξίδι που ισορ-
ροπεί μεταξύ του δροσερού μεσογει-
ακού ήχου, της ηχούς των βουνών των
Βαλκανίων και των πλούσιων ηχοχρωμά-
των της πολυφωνίας. Θα παρουσια-
στούν διασκευασμένα παραδοσιακά
τραγούδια, ένα αμάλγαμα δύσης και
ανατολής, όπως και δικές τους συνθέ-
σεις, με εμβόλιμες μικρές αφηγηματι-
κές ιστορίες/ποιήματα. Η φετινή τους
συμμετοχή στο Φεστιβάλ θα περιλαμβά-
νει την παρουσίαση του πρώτου ολο-
κληρωμένου τους άλμπουμ με τίτλο
«Vasiliki Anastasiou - the Amalgamation
project». Ερμής Μιχαήλ: Κιθάρα, ενορ-
χηστρώσεις. Άλκης Αγαθοκλέους: Νέυ,
Ρόδος Παναγιώτο: Κρούστα, Παύλος
Carvalho: Βιολοντσέλο, Αργυρώ Χριστο-
δούλου και Ευγενία-Ευαγγελία Χατζάκη
Φωνητικά. Τετάρτη, 26 Ιουλίου, ώρα
8:30 μ.μ. Πλατεία Ηρώων, Λεμεσός.
Πληροφορίες τηλέφωνο 77777745.
Είσοδος ελεύθερη.

Υπάρχουν δύο ειδών τόνοι: ο μουσικός τόνος
και ο δυναμικός.
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Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

Πάντα ήμουν αυτό που λέμε outsider
Η 54χρονη Αμερικανίδα επικεφαλής του περίφημου Lincoln Center της Νέας Υόρκης ήρθε στην Αθήνα και αποκαλύπτεται

Tης ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Οταν τον περασμένο Νοέμβριο ανα-
κοινώθηκε ο νέος επικεφαλής του
περίφημου Lincoln Center της Νέας
Υόρκης, η έκπληξη είχε δύο σκέλη:
όχι μόνον προερχόταν από το ακα-
δημαϊκό πεδίο, αλλά ήταν και γυ-
ναίκα. Υπόψη, το Lincoln Center
θεωρείται ο ισχυρότερος πολιτιστι-
κός οργανισμός στην Αμερική, με
«θυγατρικές» όπως η Φιλαρμονική
της Νέας Υόρκης, η Μητροπολιτική
Οπερα, το Μπαλέτο της Νέας Υόρ-
κης, το Jazz at the Lincoln Center.
Η Ντέμπορα Σπαρ, όμως, είναι μια
εντελώς ξεχωριστή περίπτωση. Είχε
διδάξει για πολλά χρόνια στο Har-
vard Business School και αργότερα
ανέλαβε τα ηνία του Barnard Col-
lege, του εμβληματικότερου ίσως
κολεγίου θηλέων των ΗΠΑ. Συγ-
γραφέας πολλών βιβλίων (από την
επίδραση των νέων τεχνολογιών
στους ανθρώπους μέχρι τον ρόλο
της γυναίκας στις ημέρες μας), η
Σπαρ ποτέ δεν επαναπαύθηκε στις
δάφνες της, αλλά σε κάθε βήμα της
πορείας της διάλεγε μια ισχυρότερη
πρόκληση. Τη συναντήσαμε στην
Αθήνα, στο πλαίσιο του πρόσφατου
συνεδρίου του Ιδρύματος Νιάρχος,
όπου έκανε μία από τις πιο ενδια-
φέρουσες τοποθετήσεις για τη σχέ-
ση του πολιτισμού και του δημοσίου
χώρου στην εποχή μας. 

Μόνον εφόδια
«Ομολογουμένως, είχα μια περίερ-

γη καριέρα. Πάντα αναλάμβανα θέ-
σεις στις οποίες δεν είχα πρότερη
σχετική εμπειρία παρά μόνον εφόδια
από άλλους τομείς», είναι οι πρώτες
της κουβέντες. «Ημουν αυτό που
λέμε outsider. Το θεώρησα ίσως
ωφέλιμο, διότι δεν έπαιρνα τίποτα
δεδομένο και ξεκινούσα πάντα από
τις πιο απλές ερωτήσεις για να μπο-

ρέσω να φτάσω στην γνώση ενός
θέματος. Οταν είσαι πολύ καιρό στον
ίδιο επαγγελματικό χώρο, αναπτύσ-
σεις μονόπλευρα την οπτική. Οταν
αλλάζεις, έχεις μια πολυπρισματική
θεώρηση».

Η 54χρονη Αμερικανίδα συμπλη-
ρώνει πως η ακαδημαϊκή της σκευή
ταιριάζει γάντι στην καινούργια της
θέση: «Ιδιαίτερα στη θητεία μου στο
Harvard Business School, όπου οι
μέθοδοι διδασκαλίας είναι πολύ δια-
φορετικές σε σχέση με τις συμβα-
τικές, αυτό που με διαμόρφωσε είναι
ότι μαθαίνεις πολύ πιο εύκολα και
αποδοτικά αν ρωτάς τη γνώμη των
άλλων. Σε αυτήν τη συγκεκριμένη
σχολή, ο καθηγητής δεν κάνει ποτέ
διάλεξη αλλά οργανώνει μια συζή-
τηση ανάμεσα σε αυτόν και την ομά-

δα των φοιτητών. Εφαρμόζει τη σω-
κρατική μέθοδο, φτάνει στην ουσία
διατυπώνοντας πολλές διαδοχικές
ερωτήσεις. Από τότε υιοθέτησα αυ-
τήν τη στάση και στις υπόλοιπες
θέσεις όπου βρέθηκα επικεφαλής.
Τώρα λ.χ. στο Lincoln Center εφαρ-
μόζουμε το ίδιο στις συσκέψεις μας
για σοβαρά θέματα, όπου καλούμε
τους προϊσταμένους αλλά και τους
υφισταμένους να πουν την άποψή
τους. Η αλήθεια είναι ότι πρέπει να
υπάρχει μια σωστή χορογραφία σε
αυτές τις συναντήσεις αλλιώς δεν
θα βγει νόημα».

Στο δε Barnard έμαθε «ότι ο σω-
στός ηγέτης πρέπει να κυβερνά με
συναίνεση και με σεβασμό στους
άλλους. Ο αυταρχισμός δεν μπορεί
να σε πάει μακριά. Το καλό με το

Lincoln Center είναι ότι δομείται
όπως ένα πανεπιστήμιο. Κάτω από
την ομπρέλα του είναι πολλοί δια-
φορετικοί οργανισμοί, όπως ένα πα-
νεπιστημιακό ίδρυμα μπορεί να έχει
πολλές διαφορετικές σχολές. Συνε-
πώς αυτό που πρέπει να κάνω καλά
είναι να συντονίζω έχοντας όμως
στο μυαλό ότι το σύνολο πρέπει πάν-
τα να έχει περισσότερη αξία από τις
ανεξάρτητες μονάδες του. Θα σας
δώσω ένα παράδειγμα: Aν το Jazz
at the Lincoln Center αναπτύξει λ.χ.
μια πρωτοποριακή τεχνολογία για
τα κινητά τηλέφωνα, είναι καλό να
μοιραστεί την τεχνογνωσία και με
τους άλλους οργανισμούς».

Κατά την Σπαρ, το άγιο δισκοπό-
τηρο είναι το κοινό: όλοι οι πολιτι-
στικοί οργανισμοί το διεκδικούν για

λόγους γοήτρου, εσόδων αλλά και
συνολικής προβολής. «Στο Lincoln
είτε θα δουλέψουμε όλοι μαζί προς
μια κατεύθυνση ή πρέπει να το κάνει
ο κάθε οργανισμός μόνος του και
να βγει χαμένος. Πρέπει να μοιρα-
στούμε τις επιμέρους γνώσεις μας
για να εξοικονομήσουμε ενέργεια.
Ο ιδρυτικός σκοπός μας στο Lincoln
είναι να παρουσιάσουμε υψηλότατου
επιπέδου καλλιτεχνικές εκδηλώσεις
σε όσο το δυνατόν περισσότερους
θεατές. Για να μπορέσουμε να επι-
τύχουμε τον στόχο μας, ξέρουμε ότι
πρέπει να βγούμε από τη βολική μας
επικράτεια, δηλαδή τις αίθουσές
μας στο Upper West Side του Μαν-
χάταν».

Αυτή την εποχή, η Σπαρ γράφει
άλλο ένα βιβλίο για το «πώς η τε-

χνολογία επηρεάζει τις πιο προσω-
πικές και μύχιες πλευρές της ζωής
μας. Οι επιστήμονες, για παράδειγμα,
έχουν διαπιστώσει ότι η μονογαμία
έγινε κανόνας όταν οι άνθρωποι εγ-
καταστάθηκαν σε διάφορα σημεία
και άρχισαν να καλλιεργούν τη γη
φτιάχνοντας αγροτικές κοινωνίες.
Ηταν ένας τρόπος για να προστα-
τεύσει κανείς τη γη του. Τι συμβαίνει,
όμως, όταν είμαστε σε μια κοινωνία
όπου οι άνθρωποι υιοθετούν έναν
πιο νομαδικό τρόπο ζωής; Να ένα
ωραίο ερώτημα.

Κάτι ακόμη: Τα social media σή-
μερα μας κάνουν να πιστεύουμε ότι
επικοινωνούμε αλλά τελικά μπορεί
να περιορίζουμε την ουσιαστική
επικοινωνία μας σε έναν πολύ στενό
κύκλο ανθρώπων. Μεγάλοι πολιτι-
στικοί οργανισμοί, όπως το Lincoln,
μπορούν να βοηθήσουν στην ενδυ-
νάμωση της επικοινωνίας αυτής με
διάφορους τρόπους. Εχουμε αρχίσει
λ.χ. να συνεργαζόμαστε με διάφορες
χορωδίες από κοινότητες στην Νέα
Υόρκη. Μπορεί μια κοινότητα να
έχει κακές σχέσεις με μια άλλη. Εν-
δεχομένως όμως τα μέλη των χορω-
διών τους να μπορούν να τραγου-
δήσουν μαζί. Αν παίξεις μαζί μουσική
ή τραγουδήσεις μαζί, και πάλι μπορεί
αυτό να είναι λυτρωτικό». 

Αλλο ένα σημαντικό συγγραφικό
πόνημα της Σπαρ αφορά τις super-
women της εποχής μας. Τη ρωτώ
αν είναι μία από αυτές; «Δεν ξέρω.
Μπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι είναι
δυνατόν μια γυναίκα σήμερα να έχει
ένα γερό γάμο, παιδιά και μια σούπερ
δουλειά υπό μία προϋπόθεση: δεν
μπορεί να είναι τέλεια σε όλα». Η
ίδια έχει μια πολύ ευτυχισμένη οι-
κογένεια με Ελληνοαμερικανό. Τη
ρωτώ ποια είναι η αγαπημένη της
ελληνική λέξη. Με ξαφνιάζει: «“Που-
λάκι μου!” Ετσι με φωνάζει ο πεθερός
μου. Δεν είναι πολύ τρυφερό;».

Lincoln Center: O ισχυρότερος πο-
λιτιστικός οργανισμός στην Αμερική,
με «θυγατρικές» όπως η Φιλαρμονι-
κή της Νέας Υόρκης (δεξιά), το Θέα-
τρο της Πολιτείας της Νέας Υόρκης
(αριστερά) και η Μητροπολιτική Οπε-
ρα (κέντρο). Πάνω δεξιά, η Ντέμπο-
ρα Σπαρ, η νέα επικεφαλής του Lin-
coln Center (φωτ. Νίκος Κοκκαλιάς).
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τι και αν με τον Γιώργη Ξυλούρη μιλήσαμε
τηλεφωνικά, η κουβέντα που κάναμε
ήταν σαν να είχαμε βρεθεί σε κάποιο
καφενείο και να κουβεντιάζουμε κάτω
από τη δροσιά μιας κληματαριάς. Ο Γιώρ-
γης Ξυλούρης, με το λαούτο του και ο
Αυστραλός ντράμερ Jim White έρχονται
στον Φέγγαρο 2017 στον Κάτω Δρυ και
φέρνουν μαζί τους μουσικά καλούδια,
που έχουν συγκεντρώσει ο καθένας από
τη δική του διαδρομή. Οι Xylouris-White
έχουν κυκλοφορήσει έως σήμερα τα
άλμπουμ «Goats» (2014), «Black Peak»
(2016). Η μουσική παρέα που έφτιαξαν
δημιουργήθηκε μετά από πολλά χρόνια
φιλίας. Ο Γιώργος Ξυλούρης και ο Jim
White έχουν εμφανιστεί στα μεγαλύτερα
μουσικά φεστιβάλ και από κάθε τους
εμφάνιση μαθαίνουν. Στην «Κ» ο Γιώργης
Ξυλούρης λέει ότι τη μουσική τη φτιάχνει
η παρέα, και με τον Jim White τα λένε
με τα όργανά τους, χωρίς λόγια. «Η μου-
σική ενώνει τους ανθρώπους», επιση-
μαίνει μεταξύ άλλων ο Γιώργης και τονίζει
ότι με τα παραδοσιακά όργανα μπορεί
ο μουσικός να κάνει πολλά καινούργια
πράγματα. Χαιρετά και κλείνει τη συ-
νέντευξή του με μια μαντινάδα, που
μιλά για την αγάπη, κάθε λογής αγάπη.

–Γιώργη, πώς ήρθε η συνεργασία με
τον Jim White;

–Με τον Jim γνωριστήκαμε στα τέλη
της δεκαετίας του ’80, όταν είχα πάει
για συναυλίες με τον πατέρα μου (σ.σ.
τον Ψαραντώνη) στην Αυστραλία, και
ήρθε να μας ακούσει. Εγώ πηγαινοερ-
χόμουνα στην Αυστραλία και κάποια
στιγμή έμεινα για οκτώ χρόνια. Εκεί
έφτιαξα το συγκρότημα «Xylouris en-
semble» και πάλι ερχόταν να μας ακού-
σει. Κάναμε μια καλή φιλία, ώσπου κά-
ποια στιγμή αρχίζαμε να παίζουμε μαζί,
ως guest εγώ. Με αυτόν τον τρόπο και
σιγά-σιγά κάναμε κουβέντα με τα όργανα
και τη μουσική μας. Αυτό που κάναμε
μας άρεσε, παίζαμε με μία επικοινωνία
απίστευτη, χωρίς να έχουμε συνεννοηθεί
πάνω στο παίξιμο φαινόταν αυτή η επι-
κοινωνία. Αυτό συνέβαινε για πάρα πολ-
λά χρόνια, ώσπου είπαμε ότι πρέπει να
κάνουμε κάτι μαζί, και βγάλαμε τον πρώ-
το μας δίσκο, το «Goats» το 2014 και
συνεχίσαμε με το «Black Roots» το 2016.
–Η μουσική των Ξυλούρη-White πώς
προσδιορίζεται, είναι παραδοσιακή
με σύγχρονο ήχο, είναι κάτι άλλο, δυ-
σκολεύομαι να της δώσω έναν προσ-
διορισμό;

–Βλέπεις, δυσκολεύεσαι να την προσ-
διορίσεις, εμείς την έχουμε ονομάσει
γίτσικη, (σ.σ. στα κρητικά ο γίδινος),
έτσι προτιμώ εγώ να τη λέω! Αυτός ο
προσδιορισμός άλλωστε υπάρχει ήδη
στην κρητική μουσική, στον τοπικό
χορό «ρουματιανή σούστα», όπως με το

πόδι της χτυπάει η κατσίκα τη γη, έτσι
και η μουσική μας. Πολλές φορές μας
ρωτάνε, επειδή και εκείνοι δεν μπορούν
να την κατατάξουν, τότε τους λέμε ότι
είναι «γίτσικη» ή αν είναι ξένοι «Goatish»
και αμέσως παίρνει άλλη έκφραση το
πρόσωπό τους, άρα κάτι καταλαβαίνουν
νομίζω. 
–Πού συναντιέστε και πού απομακρύ-
νεστε μουσικά με τον Jim White;

–Με τον Jim παίζουμε μαζί, τα λέμε
δηλαδή, αλλά μετά ο καθένας παίρνει
τον δρόμο του. Όταν ξαναβρεθούμε
όμως αδειάζουμε τα κιβούρια μας και
διαλέγουμε και παίζουμε ξανά κάτι δια-
φορετικό. Πάντως, αυτό που πιστεύω
είναι ότι δεν έχει σημασία αν εγώ παίζω
λαούτο ή ο Jim ντραμς, θα μπορούσε
να παίζει ο καθένας μας άλλο όργανο,
σημασία έχει να βάλει κανείς τις μουσικές
του εμπειρίες και να τις συνταιριάξει,
αλλά να έχει ταιριάξει και με τον άνθρωπο
που έχει απέναντί του. Βέβαια, μετά
από τόσα χρόνια με τον Jim κάπως σαν
να έχουμε δημιουργήσει έναν δικό μας
κόσμο, μέσα από τις μουσικές που έχουμε
ανταλλάξει, όλα αυτά τα χρόνια. 
–Πώς προσλαμβάνει το κοινό τη μου-
σική σας, ή καλύτερα ποιο είναι το
κοινό σας;

–Εμείς όπου παίζουμε, και εμφανιζό-
μαστε σε πολλά και διαφορετικά μέρη,
λαμβάνουμε μία θερμή ανταπόκριση.
Όταν επιστρέφουμε σε κάποιο φεστιβάλ
βλέπουμε ότι και το κοινό μας επιστρέφει.
Να σου πω και ότι ο κόσμος που μας
ακούει προέρχεται από πολλές μουσικές
κατευθύνσεις, είναι ροκάδες, είναι φίλοι
της τζαζ, είναι από παντού. Αυτό που
κάνουμε με τον Jim έρχεται από κάπου
αλλού, προέρχεται από τη φιλία μας.
Κάθε φορά που συναντιόμαστε ο καθένας
ξεφορτώνει, όπως είπα και πριν, την
πραμάτεια του και διαλέγουμε τι θα συν-
ταιριάξουμε. 

Οξυγόνο στην παράδοση
–Τι είναι παράδοση στη μουσική για
τον Γιώργο Ξυλούρη;

–Να βάλεις αυτό που ζεις μέσα σε
αυτό που έχουν ζήσει κάποιοι άλλοι
πριν από σένα. Δηλαδή πήρα αυτό και
βάζω αυτό, έτσι μένει ζωντανό το παλιό,
του δίνεις οξυγόνο. Φυσικά, το καθετί
θα το κατοχυρώσει ο χρόνος, αν είναι
κάτι που θα μείνει θα το δείξει η πο-
ρεία.
–Σήμερα παρατηρώ μία επιστροφή σε
παραδοσιακούς ήχους και όργανα, πι-
στεύεις ότι φτάνουμε σε κορεσμό και
ότι ίσως να υπερβάλλουμε;

–Δεν θα έλεγα ότι υπερβάλλουμε. Η
κρητική μουσική για παράδειγμα είναι
εύκολο να την προσεγγίσεις, είναι γοη-
τευτική, μπορεί με μια απλή μελωδία
μια παρέα να διασκεδάζει ένα ολόκληρο
βράδυ. Τα νέα παιδιά αναπιάνονται από
έναν ήχο, από ένα μαντολίνο, μια λύρα,
και βλέπει ο ένας τον άλλο και το πράγμα

φουντώνει. Τα παραδοσιακά όργανα
έχουν μεγάλο εύρος, χωράνε παντού.
Με ένα παλιό όργανο μπορείς να κάνεις
πολλά σύγχρονα πράγματα. Κάθε μπάντα
στην Ελλάδα, αλλά και στο εξωτερικό
έχει μέσα κάποιο παραδοσιακό όργανο,
ένα λαούτο, μια λύρα, πολλοί κιθαρίστες,
εδώ και χρόνια παίζουνε και λαούτο.
Βρίσκουνε έναν άλλο ορίζοντα, γοη-
τεύονται. Οι σύγχρονες μουσικές έχουν
ανάγκη πια τον παραδοσιακό ήχο. Θα
έλεγα από την άλλη ότι υπάρχει κορεσμός
από τον σύγχρονο ήχο, ακούς παντού
λούπες π.χ., δεν λέω ότι είναι κακό,
απλώς εκεί βλέπω τον κορεσμό.
–Γιατί;

–Ίσως γιατί είναι κάτι που ανακαλύ-
πτουν και έχει μια άλλη αίσθηση, δεν
είναι εύκολο να αντιγράψεις σε ηλε-
κτρονικό ήχο μια λύρα ή ένα λαούτο,
στέκει από μόνο του και αυτό είναι ζων-
τάνια. Έχουμε ανάγκη από αυτούς τους
ήχους, να πάρουμε οξυγόνο, και να φτιά-
ξουμε νέα πράγματα.
–Γιατί νομίζεις ότι η κρητική μουσική
έχει μια δυναμική και εκτός Κρήτης;

–Αυτό που την κάνει ιδιαίτερη είναι
ότι παραμένει ζωντανή στον κόσμο. Οι
νέοι έχουν τη δυνατότητα να ζήσουν
την κρητική μουσική στην καθημερι-
νότητά τους, βλέπουν τα όργανα ζωντανά
στα χέρια καλλιτεχνών και τους γεννι-
ούνται ιδέες, θέλουν μερικοί να πάνε
παρακάτω. Αν και απλή η μελωδία της,
έχει πολλές εκφάνσεις από τη μια πλευρά
της Κρήτης στην άλλη που μαγεύει και
γοητεύει τον κόσμο. Η ποικιλία της λοι-
πόν και το ιδιαίτερο ύφος, αλλά κυρίως
ότι παραμένει ζωντανή στον κόσμο την
κάνει να έχει αυτή τη δυναμική.
–Τι θα ήθελες να πάρει ο ακροατής
όταν θα φύγει από τη συναυλία;

–Καλή ερώτηση… θα ήθελα να φύγει
με χαμόγελο και προβληματισμό. Να
δει ότι υπάρχει και ένας άλλος τρόπος,
να αισθανθεί, να φύγει με την ικανο-
ποίηση ότι συμβαίνουν πράγματα, να
δει πώς λειτουργούν δύο διαφορετικά
πράγματα μαζί, να διαισθανθεί ότι αυτό
που άκουσε προέρχεται από κάπου. Να
μη φύγει από τη συναυλία έχοντας μόνο

διασκεδάσει αλλά και με την ικανοποί-
ηση ότι συμβαίνουν πράγματα καινούρ-
για από δύο διαφορετικούς κόσμους,
από δύο διαφορετικούς ανθρώπους και
κουλτούρες, αλλά με άξονα τη μουσική.
Να σκεφτεί από αυτό που άκουσε και
που είδε ότι η μουσική μάς ενώνει.
–Το Xyloyris-White ένα παράδειγμα
του «η μουσική ενώνει τους ανθρώ-
πους», αλλά μήπως οι άνθρωποι ενώ-
νουν τις μουσικές τους;

–Θα έλεγα ότι η μουσική ενώνει τους
ανθρώπους. Η μουσική αγνοεί τα σύνορα.
Οι άνθρωποι ανεξαρτήτως θρησκείας,
γλώσσας, εθνικότητας μπορεί να έχουν
κοινή παράδοση. 

«Έμαθα να ακούω»
–Φαντάζομαι ότι είναι βαριά η κληρο-
νομιά των Ξυλούρηδων, σε περιορίζει
στο να κάνεις πράγματα;

–Αυτό που έχω πάρει απ’ όλους αυτούς
το έναυσμα να πάω παρακάτω. Αυτό
που διδάχθηκα από αυτούς είναι ν’
ακούω τους παλιούς. Μου έλεγε ο πα-
τέρας μου «άκου τον τάδε, άκου εκείνον,
άκου τα παλιά» και μετά το βράδυ, όταν
παίζαμε μαζί, εκείνος έκανε κάτι άλλο,
έδινε κάτι καινούργιο. Αυτά μου έγιναν
βίωμα, και περνούσαν από το δικό μου
φίλτρο. Έτσι έμαθα να μαθαίνω, παλιά
και νέα, και να θέλω να δίνω κάτι και-
νούργιο. 
–Η μουσική είναι επάγγελμα ή μερά-
κι;

–Η μουσική-μουσική είναι πρώτα με-
ράκι, τώρα αν καταφέρεις να ζήσεις από
το μεράκι σου ακόμα καλύτερα. Φυσικά,
υπάρχουν και οι μουσικοί που δεν μπο-
ρούν να ζήσουν από το μεράκι τους και
κάνουν και άλλα πράγματα. Εγώ αισθά-
νομαι τυχερός.
–Γιώργη, θα ήθελες να αφιερώσεις
κάτι στο κοινό σου της Κύπρου;

–Φύσα βοριά, φύσα γαρμπή, όλοι και-
ροί φυσάτε, μα στην καρδιά μου το
δεντρί τσ’ αγάπης δεν το σπάτε!

• Οι Xylouris-White θα εμφανιστούν στο
Φεστιβάλ Φέγγαρος2017 στον Κάτω Δρυ την
Παρασκευή 4 Αυγούστου, στο Field Stage. 

Απ’ τα κρικέλια
της παράδοσης
στο σήμερα
Ο Γιώργης Ξυλούρης και ο Jim White
έχουν βάλει γκέμια στις νότες τους,
μα τις αφήνουν και στα χαράκια

Ναι, το γνωρίζω. Το φαγητό, εκτός
από ανάγκη, είναι μέσο κοινωνικής
συναναστροφής. Μια θαυμάσια ευ-
καιρία για ανταλλαγή απόψεων, για
μοίρασμα συναισθημάτων, για κα-
λοπέραση και γέλιο και για πολλά
άλλα πολύ ευχάριστα, που ενίοτε,
βέβαια, όταν το αλκοόλ τρέξει ανε-
ξέλεγκτο, μπορεί να γίνουν και δυ-
σάρεστα. Ειδικά για οικογένειες με
«σκελετούς» κρυμμένους σε ντου-
λάπες. Ελα, όμως, που μερικές φορές
μου αρέσει να τρώω μόνη. Οχι στην
κουζίνα του σπιτιού μου, ούτε στο...
πόδι σε ένα κατάστημα με γρήγορα
–και άθλια ως επί το πλείστον– γεύ-
ματα. Αλλά σε ένα καλό εστιατόριο,
απολαμβάνοντας εν συνόλω όλη
την εμπειρία της υπέροχης αυτής
ιεροτελεστίας. Το επιδιώκω, συχνά.

Ξεκινάω φυσικά από την προ-
σεκτική ανάγνωση του μενού. Η
απόφαση δεν είναι εύκολη. Απαιτεί
περισσότερη σκέψη, καθώς η απου-
σία συνδαιτυμόνα σού στερεί τη
δυνατότητα να μοιραστείς κάποιο
επιπλέον πιάτο, δοκιμάζοντας έτσι
περισσότερες γεύσεις.

Σειρά έχει ο κατάλογος με τα
κρασιά. Εκεί, τα πράγματα είναι
πιο δύσκολα. Συνήθως οι επιλογές
σε ποτήρι είναι περιορισμένες –
αν και έχουν γίνει βήματα από αρ-
κετούς επιχειρηματίες της εστία-
σης–, και το να πιω ένα μπουκάλι
κρασί, αδύνατο. Μου έχει συμβεί,
αν και σπανίως, να λειτουργήσει
υπέρ μου η εικόνα της γυναίκας
που βρίσκεται μόνη της σε ένα τρα-
πέζι, με τον σερβιτόρο να γίνεται

εξαιρετικά εξυπηρετικός και πρό-
θυμος, σερβίροντάς μου σε ποτήρι
όποιο κρασί ήθελα.

Βέβαια, έχει συμβεί και το αντί-
θετο, σε ταβέρνα νησιού. Να με
αγνοούν επί 35 λεπτά. Αισθάνθηκα
αόρατη. Την τρίτη φορά που ζήτησα
να εξυπηρετηθώ μου απάντησαν
«δεν περιμένετε παρέα;», ενώ ήδη
από την αρχή είχα δηλώσει ότι δεν
περιμένω κανέναν.

Πάντως, θυμάμαι καθαρά τις
πρώτες φορές που βρέθηκα μόνη
μου για φαγητό σε ένα εστιατόριο.
Απέφευγα το βλέμμα μου να συ-
ναντηθεί με κάποιο άλλο. Είχα την
αίσθηση ότι υπήρχε πάνω από τα
κεφάλια κάποιων στην αίθουσα
ένα συννεφάκι και διάβαζα τις σκέ-
ψεις τους: «Μα γιατί μια γυναίκα

να πάει μόνη της για φαγητό; Εν-
τάξει να μην έχει σύντροφο. Αλλά,
έναν φίλο, μια φίλη;».

Με τον καιρό έπαψε να με νοιάζει
και ξεθάρρεψα. Παρατηρούσα εγώ
τους άλλους, περισσότερο τα ζευ-
γάρια που έτρωγαν βουβά. Κάποιες
φορές χρονομετρούσα το διάστημα
που έκαναν να ανταλλάξουν μια
κουβέντα μεταξύ τους.

Γυναίκα μόνη, τρώει. Νομίζω ότι
στον ευρωπαϊκό Βορρά αυτή η ει-
κόνα δεν προκαλεί καμία εντύπωση.
Στον φλογερό Νότο των φασαριό-
ζικων οικογενειακών και φιλικών
τραπεζιών, μάλλον παραμένει σε
μεγάλο βαθμό ανοίκεια.

Είναι απλώς μια εικόνα. Δεν προ-
σφέρεται για επιβράβευση, ούτε
για συμπόνια.

MISE EN PLACE / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Νέα γυναίκα μόνη... τρώει

Εντουαρντ Χόπερ, «Sunlights In Cafeteria».
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Ο Γιώργης Ξυλούρης με τον Jim White έχουν δώσει έως τώρα δύο δισκογραφικές δουλειές που δείχνουν ότι ο παραδοσιακός μπορεί να
συνυπάρξει με τον σύγχρονο. 

“Πολλές φορές μας ρωτάνε
για το είδος της μουσικής
μας, επειδή και εκείνοι δεν
μπορούν να την κατατάξουν,
τότε τους λέμε ότι είναι «γί-
τσικη» ή αν είναι ξένοι «Goa-
tish» και αμέσως παίρνει
άλλη έκφραση το πρόσωπό
τους, άρα κάτι καταλαβαί-
νουν νομίζω.
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H Ελένη Ξένου               και ο Χριστόφορος Ροδίτης
 

           ταξιδεύουν στην Κύπρο που αγαπάμε.

Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

CAN DÜNDAR
Μας συνέλαβαν!
Μια μαρτυρία από τη φυλακή
μτφρ.: Μιχάλης Μακρόπουλος
εκδ. Κριτική, σελ. 320

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

«Ο Can Dündar και ο Erdem Gül
πρέπει να τιμωρηθούν, έτσι που
να πονέσει […] Αυτοί που έγραψαν
και δημοσίευσαν αυτό το άρθρο
θα πληρώσουν ακριβά. Δεν θα τους
αφήσω να γλιτώσουν έτσι», δήλωνε
ο Ερντογάν σε τηλεοπτική συνέν-
τευξη την άνοιξη του 2015. Εκείνο
τον Μάιο η τουρκική εφημερίδα
«Τζουμχουριέτ» είχε κυκλοφορήσει
με τον πρωτοσέλιδο τίτλο «Αυτά
είναι τα όπλα που ο Ερντογάν λέει
πως δεν υπάρχουν», φιλοξενώντας
στις εσωτερικές σελίδες φωτογρα-
φικό υλικό και βιντεοσκοπημένο
στην ιστοσελίδα της: Στις 19 Ια-
νουαρίου 2014 φορτηγά των μυ-
στικών υπηρεσιών της Τουρκίας
(ΜΙΤ) μετέφεραν όπλα προς τους
ισλαμιστές της Συρίας.

Ο αρχισυντάκτης Dündar και ο
υπεύθυνος του γραφείου της
«Τζουμχουριέτ» στην Αγκυρα Er-

dem Gül, συλλαμβάνονται τελικά
στις 15 Νοεμβρίου 2015, παραμέ-
νουν προφυλακισμένοι επί τρεις
μήνες στη φυλακή της Σηλυβρίας,
ένα στρατόπεδο αντιφρονούντων
όπου «φιλοξενούνται» οι περισ-
σότεροι από τους συλληφθέντες
δημοσιογράφους και συγγραφείς
της τελευταίας «σουλτανικής» πε-
ριόδου του Ερντογάν. Τους απαγ-
γέλλονται κατηγορίες για αποκά-
λυψη κρατικών μυστικών, κατα-
σκοπεία και συμμετοχή σε τρομο-
κρατική οργάνωση. Ολες φαίνονται
παράλογες αλλά η τελευταία, που
τους θεωρεί γκιουλενιστές, ξεφεύ-
γει από κάθε όριο: Η «Τζουμχου-
ριέτ» ήταν η εφημερίδα που για
χρόνια κατηγορούσε το σύστημα
των γκιουλενιστών και τη συνερ-
γασία του Ερντογάν μαζί τους! Συ-
νεργασία με στόχο την άλωση του
κοσμικού κράτους.

Παγκόσμια προσοχή
Περίπου 350 συνάδελφοι δημο-

σιογράφοι, πολιτικοί, ακτιβιστές
υπέρ των ανθρωπίνων δικαιωμά-
των επισκέπτονται τον Dündar
στη διάρκεια αυτής της τρίμηνης
φυλάκισης. Γράφει και δημοσιεύει

στο Der Spiegel στη Γερμανία, στον
Guardian στην Αγγλία, στη Le Mon-
de στη Γαλλία, στη Washington
Post στην Αμερική. Με τις διαδι-
κασίες που ακολούθησε ο Ερντογάν
φαίνεται πως η υπόθεση των όπλων
και αυτή καθαυτή του Dündar προ-
κάλεσε ιδιαίτερα μεγαλύτερη προ-
σοχή απ’ όση θα είχε εάν τα δύο
στελέχη της εφημερίδας δεν είχαν

φυλακιστεί. Ο Dündar γράφει το
βιβλίο-ημερολόγιο φυλακής σε μι-
κρά σημειωματάρια με μολύβι,
αφού υπολογιστές και γραφομη-
χανές απαγορεύονται.

Αποφυλακίζονται στις 26 Φε-
βρουαρίου 2016, οπότε και ο Ερν-
τογάν δεν είχε ακόμη τον απόλυτο
έλεγχο της Δικαιοσύνης, τον οποίο
κατάφερε να επιβάλει μετά το απο-
τυχημένο πραξικόπημα της 15ης
Ιουλίου της ίδιας χρονιάς, απο-
λύοντας δικαστικούς λειτουργούς
και δημοσίους υπαλλήλους με την
κατηγορία ότι υπηρετούσαν τα
συμφέροντα της «τρομοκρατικής
οργάνωσης Γκιουλέν». Ο συγγρα-
φέας αποφασίζει την αυτοεξορία
του στη Γερμανία, ενώ ο συνάδελ-
φός του παραμένει στην Τουρκία.

Αν και το βιβλίο έχει ενδιαφέρον
από κάθε πλευρά, η άποψη του

συγγραφέα για τη στάση της Ευ-
ρώπης είναι ιδιαίτερα σημαντική,
κυρίως για όποιον θέλει να κατα-
λάβει τι σημαίνει σε προσωπικό
και συλλογικό επίπεδο η υπερά-
σπιση του κοσμικού χαρακτήρα
του κράτους – και όχι μόνο στη
γείτονα: «Η Ευρώπη μας εγκατέ-
λειψε», δηλώνει με πικρία σε συ-
νέντευξη που παραχώρησε στη
συνάδελφο Τέτα Παπαδοπούλου
και η οποία αναδημοσιεύεται στο
τέλος του βιβλίου.

«Ολοι φοβούνται»
«Δεν κάνουν τίποτα. Σχεδόν ούτε

καν κριτική σε όσα συμβαίνουν
στην Τουρκία μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα πέρυσι. Ο Ερντογάν
με πρόσχημα το πραξικόπημα σα-
ρώνει τα πάντα. Εκκαθαρίσεις. Διώ-
ξεις. Συλλήψεις. Δεκάδες χιλιάδες

απολύσεις – δικαστικοί, πανεπιστη-
μιακοί, δημόσιοι υπάλληλοι, αστυ-
νομικοί, στρατιωτικοί, δημοσιογρά-
φοι. Κλίμα τρόμου. Ολοι φοβούνται
[...] Εχω ζήσει ο ίδιος κάποια από
τα πραξικοπήματα στην Τουρκία.
Ομως αυτό που ακολούθησε τη 15η
Ιουλίου 2016 είναι πρωτοφανές. Η
αγριότητα της καταστολής δεν έχει
το όμοιό της. Πρόκειται για το με-
γαλύτερο κυνήγι μαγισσών στην
Ιστορία της σύγχρονης Τουρκίας.
Ο Ερντογάν εκβίασε την Ευρώπη
απειλώντας την με τους πρόσφυγες.
Ο εκβιασμός του ήταν πολύ αποτε-
λεσματικός. Ετσι, εξαγόρασε τη σιω-
πή της [...] Η συμφωνία είναι: ο Ερν-
τογάν να κρατήσει τους πρόσφυγες
στο εσωτερικό της χώρας. Μεγάλη
απογοήτευση για μας να βλέπουμε
ότι στον αγώνα μας –αγώνα για δη-
μοκρατία– η Ευρώπη δεν στάθηκε
στο πλευρό μας».

Εκατόν πενήντα (150) δημοσιο-
γράφοι βρίσκονται αυτή τη στιγμή
στις φυλακές της Τουρκίας. Ο Can
Dündar έχει βρει καταφύγιο στη
Γερμανία, ενώ η γυναίκα του παρα-
μένει εγκλωβισμένη, αφού το δια-
βατήριό της βρίσκεται σε κάποιο
συρτάρι των τουρκικών αρχών.

Ημερολόγιο
φυλακής
στην Τουρκία
του Ερντογάν
Η μαρτυρία του αρχισυντάκτη
της «Τζουμχουριέτ», Καν Ντουντάρ

Ο Can Dündar και ο Erdem Gül την ημέρα της αποφυλάκισής τους, στις 26 Φεβρουαρίου του 2016.

“«Αυτό που ακολούθησε
τη 15η Ιουλίου 2016 είναι
πρωτοφανές. Η αγριό-
τητα της καταστολής 
δεν έχει το όμοιό της».
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ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ
ΒΙΒΛΙΟΦΙΛΙΑ/ΦΙΛΟΤΕΧΝΙΑ
Περίοδος 2η, τχ. 1/41, Ιανουάριος-Ιούνιος 2017,
σελ. 128

Κυκλοφόρησε ανανεωμέ-
νο το τεύχος 41 της «Βιβλιο-
φιλίας» σε νέο σχήμα και
μέγεθος, αλλά και με ανα-
βαθμισμένη αισθητική, δια-
τηρώντας ωστόσο τον πήχη
ψηλά, παρουσιάζοντας ερ-
γασίες καταξιωμένων πνευ-

ματικών ανθρώπων του τόπου και όχι μόνο. Στη
νέα περίοδο η «Βιβλιοφιλία» θα κυκλοφορεί
δύο φορές τον χρόνο ως εξαμηνιαία έκδοση
λόγου και τέχνης, γι’ αυτό και η ονομασία του
θα είναι «Βιβλιοφιλία – Φιλοτεχνία». Στο νέο
τεύχος περιλαμβάνονται κείμενα για τον Βασί-
λη Μιχαηλίδη, ενδιαφέρουσες εργασίες σχετι-
κά με την ποιητική και εν γένει λογοτεχνική πα-
ραγωγή στην Κύπρο, κριτικά κείμενα, καθώς
και μία αξιόλογη παρουσίαση του Νίκου Νικο-
λάου – Χατζημιχαήλ χαρακτικών και σχεδίων
του Τηλέμαχου Κάνθου. 

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΠΠΟΥΡΑΣ
Οι ποιητάρικες φυλλάδες.
122 φυλλάδες, δημοσιευμένες και ανέκδοτες
επιμ. Κώστας Κατσώνης
εκδ. Ίδρυμα Ανδρέα Μάππουρα, σελ. 976

Ο Ανδρέας Μάππουρας
γεννήθηκε στην Αραδίππου
το 1918 και πέθανε το 1997
και από πολύ μικρός άρχισε
να δουλεύει σε διάφορες
εργασίες. Γνώρισε τους ποι-
ητάρηδες Αναστάση και Χα-
ράλαμπο Άζινο, οι οποίοι

τον επηρέασαν. Ξεκίνησε από το 1948 να γρά-
φει δικά του λαϊκά ποιήματα που τα τύπωνε σε
φυλλάδες και τα πουλούσε σε περιοδείες του
σε ολόκληρη τη Κύπρο για να εξασφαλίσει τα
προς το ζην για την πολυμελή οικογένειά του.
Στον ογκώδη τόμο που εξέδωσε το Ίδρυμα Αν-
δρέας Μάππουρας περιλαμβάνονται 122 φυλ-
λάδες του Ανδρέα Μαππούρα, που αποτελούν
την ποιητική καταγραφή της κοινωνικής ζωής
και της ιστορίας της Κύπρου στον 20ό αιώνα. 

ΜΕΛΕΤΗ
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΥΛΑΡΙΝΟΣ
Η αλληλογραφία της Ρήνας Κατσελλή με τον
Αντώνη Μυστακίδη (Μεσεβρινό)
εκδ. Κέντρο Μελετών Ιεράς Μονής Κύκκου,
σελ. 84

O Θεοδόσης Πυλαρινός
καταπιάνεται ακόμη μία φο-
ρά με την αλληλογραφία
πνευματικών ανθρώπων
της Κύπρου με τον λόγιο
της διασποράς Αντώνη Μυ-
στακίδη Μεσεβρινό. Αυτή
τη φορά δημοσιεύονται 49

επιστολές από την αλληλογραφία του με τη Ρή-
να Κατσελλή, από τον Απρίλιο του 1974 έως τον
Φεβρουάριο του 1985. Όπως σημειώνει στον
πρόλογό του ο καθηγητής Θεοδόσης Πυλαρινός
«Η αλληλογραφία Μυστακίδη – Κατσελλή έχει
πολλαπλή αξία. Δεν είναι απλώς το εκδοτικό
ιστορικό ενός βιβλίου ούτε μόνο η πνευματική
επικοινωνία δύο προσωπικοτήτων είναι κατ’ αρ-
χάς η δραματική μεταφορά στις μέρες της με-
γάλης κρίσεως, στις μέρες της εισβολής». 

ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ
ΔΙΟΡΑΜΑ
τχ. 12, Μάιος-Ιούνιος 2017
σελ. 52

Κυκλοφόρησε το νέο τεύ-
χος του περιοδικού «Διόρα-
μα» το οποίο με το τεύχος
12 κλείνει δύο χρόνια επιτυ-
χούς παρουσίας στα εκδοτι-
κά πράγματα της Κύπρου.
Στο τεύχος Μάιος – Ιούνιος
2017 παρουσιάζεται έρευ-

να που πραγματοποιήθηκε σε πανελλήνια εμ-
βέλεια με θέμα «Μελοποιείται η ποίηση;»,
έρευνα που καταγράφει ουσιαστικούς στοχα-
σμούς για τη σχέση της ποίησης με τη μουσική.
Επίσης, περιλαμβάνεται κείμενο του σκηνοθέ-
τη Χάιντς-Ούβε Χάους, εργασία για τη γερμανι-
κή λογοτεχνία από τον Χρίστο Πουμπουρή. Ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον έχει και η εργασία του Θεο-
δόση Πυλαρινού στην οποία παρουσιάζονται
αθησαύριστα ποιήματα του Γλαύκου Αλιθέρση.
Για την ελληνικότητα της ποίησης του Οδυσσέα
Ελύτη γράφει η Νάντια Στυλιανού. 

ΠΟΙΗΣΗ
ΚΩΣΤΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ – ΚΑΙΤΗ ΧΡΙΣΤΗ
Αλταμίρα και άλλα πονήματα συλλειτουργήματα
εκδ. Χρυσοπολίτισσα, σελ. 100

Ο ποιητής και φιλόλογος
Κώστας Βασιλείου συλλει-
τουργεί με την Καίτη Χρί-
στου, μία δημιουργό που για
πρώτη φορά βγαίνει στο
προσκήνιο. Στα «Prefatia»
του Κώστα Βασιλείου εν εί-
δει συμβολαίου τίθενται οι

κανόνες του συλλείτουργου, αλλά και το πνεύμα
του πονήματος, «Η σύνθεση ενός συλλείτουργου
ποιήματος /γίνεται με βάση την αρχή της αμοι-
βαιότητας / με δικαίωμα veto / αλλιώς / στο ποί-
ημα μπαίννει λουκέττο». Η «Αλταμίρα» έχει σχε-
δόν δομή ακολουθίας και οι δύο δημιουργοί φο-
ρούν διαφορετικά άμφια. Τυποτεχνικά ευρημα-
τική η διαφορετική γραμματοσειρά για κάθε
συγγραφέα. Πονήματα και γεννήματα του Κώ-
στα Βασιλείου και της Καίτης Χρίστη που εκπηγά-
ζουν από διαφορετική πηγή και προσφέρονται
ως νάμα στον αναγνώστη.

ΕΚΔΟΣΕΙΣ

ΤΑΚΗΣ ΚΑΤΣΑΜΠΑΝΗΣ
Walkabout. Προσδοκία ενός ξεκινήματος
εκδ. Εξάρχεια, σελ. 142

Το βιβλίο του Τάκη Κατσαμπάνη κινείται
στο μεταίχμιο λογοτεχνίας και ημερο-
λογίου, μνήμης και μυθοπλασίας, φιλο-
σοφίας και υπαρξιακής περιπλάνησης.
Ο συγγραφέας ανατρέχει στην τετραετία
όπου έζησε στην Αυστραλία, ενθέτοντας
στην αφήγηση σπαράγματα ημερολο-
γιακών καταγραφών, λεπτουργήματα
ενός ερμητικού λυρισμού. Στις σελίδες
η σύγχυση του εξόριστου βλέμματος συ-
νυφαίνεται με την εξουθενωτική προ-
σπάθεια του αφηγητή να αναγνωρίσει
τα ζωτικά στοιχεία της αποσυντεθειμένης
ταυτότητάς του. Η άλλη χώρα απλώνεται
μες στην εύτακτη απεραντοσύνη της
σαν υπόσχεση ευτυχίας, αλλά εκείνον
τον δελέαζε η τραγικότητα του χάους.
Το πρόβλημα, φυσικά, δεν ήταν η γεω-
γραφία. Ωστόσο, προτιμούσε τις όχθες
από τις περιδινήσεις των ωκεάνιων κυ-
μάτων. Ηθελε όχθες να περιφράσσουν
το «ξεχείλισμά» του.

Η παρατήρηση του ξένου τόπου μετε-
ξελίσσεται δεξιοτεχνικά σε εταστική αυ-
τοπαρατήρηση. Ο αφηγητής αισθάνεται
το πρωτόφαντο μέρος, τελείως αποκα-
θαρμένο από δράματα και συγκρούσεις,
σαν «δοκιμασία για την ψυχή». Η περιρ-

ρέουσα ευζωία αναρρίπιζε ενδότατες εκ-
κρεμότητες. Η προσδοκία της αρχής, του
μηδενός, κατίσχυε του νόστου. Το ταξίδι
στην άλλη άκρη της γης ήταν για τον συγ-
γραφέα μια περιπέτεια μεταμόρφωσης,
μια μανιώδης αναμέτρηση με τις πολλα-
πλές, λανθάνουσες ταυτότητές του. Οπως
ο ίδιος λέει: «Ντρεπό-
μουν που δεν ήμουν αυ-
τό που υπήρχε διπλωμέ-
νο μέσα μου».

Ο Κατσαμπάνης απο-
τυπώνει με τρομερή έν-
ταση το άγχος μιας συ-
νείδησης εκτεθειμένης
στον φόβο, την αμφιση-
μία, την αλεξία. Οι στιγ-
μές που ο συγγραφέας
αναλογίζεται την απο-
τυχία της ξένης γλώσσας
να μεταφράσει τους σπα-
σμούς της μητρικής είναι
εκπληκτικές. Κάθε ταυ-
τότητα προϋποθέτει μια
πραγματικότητα και η πραγματικότητα
νοείται μόνον μέσω του λόγου. Ενας λόγος
σπασμένος, διάτρητος, χασματικός, όπως
είναι ένας δάνειος λόγος, αδυνατεί να με-
ταπλάσει ό,τι ονομάζει σε πραγματικό,
σε βέβαιο. Η αποσύνδεση μεταξύ λέξης
και πράγματος «στύβει τον κόσμο από
κάθε σημασία, από κάθε απόχρωση, κάθε

ρίγος ή υπαινιγμό». Μιλώντας την ξένη
γλώσσα, ο αφηγητής ένιωθε να ψελλίζει
«ένα αλφάβητο μοναξιάς». Ο,τι μύχιο τον
συντάραζε παρέμενε άλεκτο. Ματαίως
πάσχιζε να εγκεντρίσει στη δανεική γλώσ-
σα τα άγνωστα και αδήριτα που μαίνονταν
μέσα του. «Οσο περισσότερες λέξεις, τόσο

περισσότερα θραύσμα-
τα».

Μολονότι η αφήγηση
του Κατσαμπάνη είναι
εντόνως ενδοστρεφής,
οι λέξεις του αποζητούν
την εξωστρέφεια, αδη-
μονούν να απελευθερω-
θούν από την αυτοανα-
φορικότητα για να διε-
ρευνήσουν ανύποπτους
δεσμούς με τον κόσμο.
Η δραματικότητα του
λόγου του έγκειται στην
επιθυμία του να εποικί-
σει τον λόγο τού άλλου.
«Η μητρική γλώσσα

ήταν πια μια γλώσσα για μονόλογο». Η
ξένη γλώσσα, πάλι, έσφυζε από σιωπές,
ανείπωτο θυμό και άλαλα ξεσπάσματα.
Μπορεί μιλώντας την ο αφηγητής να απαλ-
λασσόταν από το βάρος του αυτοειδώλου,
αρθρώνοντας μια αλλότρια φωνή, αλλά
νοσταλγούσε το εγκαταλελειμμένο του
ιδιόλεκτο, τη δυνατότητα της μητρικής

γλώσσας «να πλημμυρίζει». «Η γλώσσα
μου, αυτό το μητρικό σώμα, κούρνιαζε
μέσα μου σαν κουβάρι. Εχανα σιγά σιγά
κάθε βεβαιότητα».

Η απώλεια της μητρικής γλώσσας φέρνει
στην επιφάνεια της συνείδησης μια άλλη,
οδυνηρή, απώλεια, εκείνη του πατέρα. Η
εσωτερική περιπέτεια του αφηγητή εκκινεί
από την προσδοκία μιας νέας αρχής, όπου
υποβόσκει η απαντοχή μιας πατρογονικής
αρχής. Επιζητεί τον νόμο του πατέρα και
αυτή η διακαής ανάγκη υπονοείται στην
τεταμένη σχέση του με έναν πανεπιστη-
μιακό. Εναν αλαζονικό, αδιάφορο, απα-
ραίτητο, ωστόσο, πατέρα, που αποκαθι-
στούσε την, πλασματική έστω, αρτιμέλεια
του οιονεί γιου. «Το άπειρο ως μεταμόρ-
φωση του νεκρού πατέρα δεν αντεχόταν»,
συλλογίζεται ο συγγραφέας.

Ο Τάκης Κατσαμπάνης στο πρώτο του
βιβλίο μάς υπενθυμίζει με τη στοχαστική
γραφή του πως η γλώσσα δικαιώνεται
όταν αποτολμά να καταβυθιστεί στην
πρωτογενή πηγή της, το συναίσθημα. Οι
λέξεις του διατρέχουν αλγεινές ιστορίες
μετανάστευσης μέσα από τις οποίες επι-
χειρούν να αποτιμήσουν τη δική τους
εξορία, τον μετεωρισμό τους ανάμεσα
στο ρητό και το άφατο. Ο αναστοχασμός
της θλίψης και της αγωνίας των λέξεων
συνιστά αναμφίλεκτα μια αξιοπρόσεκτη
λογοτεχνική επίτευξη.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤHΝ TZOYΛΙΑ ΓΚΑΝΑΣΟΥ

Αποχαιρετισμός στον Κώστα Μουρσελά
Τον γνώρισα μαζί με τον Λούη του, τον
αλησμόνητο ήρωα από τα «Βαμμένα κόκ-
κινα μαλλιά». Τα είδα να ζωντανεύουν
εκ των υστέρων, όπως συμβαίνει πάντοτε
με όλα τα μεγάλα έργα. Ομως τον Κώστα
τον είδα παντού: στο θέατρο, στις «ασκή-
σεις επί χάρτου», στο πώς εμπεριείχε
τους ήρωες. Ηταν απίστευτα γενναιόδω-
ρος, στις αποκαλύψεις και στις αναγνώ-
σεις του, ένα διαρκές εργαστήρι βιβλίου,
στην άνοδο, στις μελαγχολίες του και
στο χειρουργείο του. Αξιώθηκα να πε-
ράσω μαζί του έναν δύσκολο, καλή ώρα,
Ιούλιο. Υστερα από μια μάταιη επέμβαση
(από ιατρικό υπερβάλλοντα ζήλο, όπως
συνήθως συμβαίνει), η υπέροχη Κική
του (μεγάλος και μυθιστορηματικός έρω-

τας, απολάμβανα να τον ακούω να μου
τον διηγείται πάλι και πάλι: γνωρίστηκαν
στην Πάρο, σε ένα… τρακάρισμα όπου
προσφέρθηκε να πάει ως μάρτυρας!), κα-
νόνισε να χρησιμεύσω ως δούρειος ίππος
αφού η διάθεσή του ήταν «κλειστή, λόγω
μελαγχολίας» (άλλο σημαντικό του μυ-
θιστόρημα και αυτό). Στην Πάρο δεν είχα
ξαναπάει, κι αυτό ήταν το πρόσχημα. Ο
στόχος ήταν να βρεθεί στο νησί ο Κώστας
μέχρι να μπορέσει να έρθει η Κική, κι
έτσι κι έγινε.

Μας φρόντισαν στο φιλόξενο σπίτι
τους οι Δαχτυλίδηδες. Ο Χρήστος ήταν
κάτι σαν ο ιδανικός αναγνώστης και
φίλος, εκείνος στον οποίο οφείλουμε και
τα «Βαμμένα κόκκινα μαλλιά» ως μυθι-

στόρημα. Διότι το πρώτο κεφάλαιο για
το ποιος ήταν ο Λούης ήταν προσχέδιο
για θεατρικό ήρωα, «Κώστα, το ξέρεις;
Ξεκίνησες ήδη ένα μυθιστόρημα!», του
είπε, κι έτσι ξεκίνησαν όλα.

Ζήσαμε σαν σκανταλιάρικα παιδιά μια
παρένθεση: με πατατούλες τηγανητές
κι άλλα βλαβερά στις ταβέρνες τα βράδια,
με κουβεντολόι απίστευτο ώς την αυγή,

δίχως τα ωφέλιμα μπάνια. «Κολυμπάτε;»,
ρωτούσε η Κική του, «τρώτε σωστά;».

Αλλωστε όλοι μας ξαναγυρίσαμε στη
ζωές μας. Στο μεταξύ μάθαμε πως από
τον ήρωα ξεκινά κάθε μυθιστορηματικό
σύμπαν. Δίχως την Μποβαρί δεν έχει μυ-
θιστόρημα. Ετσι και βρεις τον ήρωά σου,
το μόνο που χρειάζεται είναι να ακολουθείς
τίμια και πιστά τα δικά του βήματα. Κα-

θόλου τυχαίο, ο Σόλων και ο Λουκάς, οι
άλλοι παλαιοί του ήρωες απ’ το «Εκείνος
κι εκείνος», που ποτέ δεν ξεχάσαμε. Ο
Λούης κι ο Κωνσταντής που είναι το
αιώνιο ρίσκο και η ζωή που δεν ζήσαμε.
Το είπα και πριν, θα το ξαναπώ: ο Μουρ-
σελάς υπήρξε απίστευτα γενναιόδωρος.
Με παριανή ρεβιθάδα σε ξεναγούσε στον
Πειραιά που μόνο εκείνος ήξερε, στα μυ-
στικά του πατρός του, αφηγητής ταυτο-
χρόνως και ήρωας, σε εκείνο το μπορχε-
σιανό ξενοδοχειακό λαβύρινθο που είχε
χτίσει στο νησί η πρώτη γυναίκα του,
στην απόγνωση επάνω. Οταν βρεθήκανε
δίχως δουλειά ντάλα χούντα και οι δύο.

Πάντοτε γλυκός, τρυφερός, προσηνής,
πρόθυμος, σε ό,τι τρελό του ζητούσες,
φτάνει να είχε λογοτεχνία και νέους.
Πρώτος τούς διάβαζε και γενναιόδωρα
τους το έλεγε. Μιλούσε συχνά για τον
Χρήστο Οικονόμου σήμερα και για την
Μήτσορα της «Περίληψης του κόσμου».

Στον μεγάλο διαδικτυακό διαγωνισμό
του Artmagazine υπήρξε ο επικεφαλής
κριτής, 1.200 διηγήματα πέρασαν απ’ τα
χέρια του. Χέρι με χέρι μάλιστα, διότι ο
Κώστας δεν έμαθε ποτέ του να στέλνει
ούτε mail. Ο,τι δικό του, το έχω με εκείνα
τα δυσανάγνωστα σαν προφητεία γοη-
τευτικά του γράμματα. Με fax έστελνε
ο γιος του «εκείνα που ήταν ανάγκη».

Μέσα Ιουλίου, παραμονή της Αγίας
Μαρίνας, όπως τότε, την ίδια ώρα σχεδόν
που ξεκινούσαμε για να βγούμε απ’ τη
μελαγχολία, είδα στο κινητό το δικό του
τηλέφωνο. «Κώστα;», λαχτάρισα. Ηταν
η Κική του κλαμένη. «Ο Κώστας έφυγε»,
μου είπε, αλλά πώς γίνεται όταν έχεις
αφήσει έναν Σόλωνα κι έναν Λουκά πίσω
σου να φτάνουν μέχρι το κόκαλο το κο-
φτερό σου μαχαίρι; Ο Μουρσελάς, με τη
στόφα του κλασικού, διέσωσε έναν ολό-
κληρο κόσμο, τον ανθρώπινο κόσμο μας.
Αύριο θα είναι αλλιώς, αλλά εκείνος μας
χάρισε ήδη ένα μυθιστορηματικό σύμπαν
για πάντα.

Η κ. Ελένη Γκίκα είναι συγγραφέας.

Η Τζούλια Γκανάσου σπούδασε Πληροφορική
στην Αθήνα και στο Λονδίνο, Λογοτεχνία (ως
υπότροφος) στη Σορβώννη και στο Εδιμβούργο
και Ευρωπαϊκό Πολιτισμό στο ΕΑΠ. Εχει εκ-
δώσει τα βιβλία: «Σε μαύρα πλήκτρα» (μυθι-
στόρημα, Γκοβόστης, 2006 - συλλογική έκδοση
του Παν/μίου του Εδιμβούργου «Παγκοσμι-
ουπόλεις»), «Ομφάλιος λώρος» (μυθιστόρημα,
Γκοβόστης, 2011 - συμμετοχή σε φεστιβάλ:
Αθήνα, Παρίσι, Γλασκώβη), «Ως το τέλος»
(νουβέλα, Γκοβόστης, 2013 - υποψήφιο για
τα: Βραβείο Νέου Λογοτέχνη 2013 Λογοτεχνικό
Περιοδικό «Κλεψύδρα», Κρατικό Βραβείο Λο-
γοτεχνίας 2014), «Γονυπετείς» (νουβέλα, Γκο-
βόστης, 2017 - διάκριση σε διαγωνισμό νου-
βέλας του Πανεπιστημίου του Εξιτερ).

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
«Το σπίτι των κοιμισμένων κοριτσιών» του Για-
σουνάρι Καουαμπάτα, «Διαθήκη» του Βίντο-
σαβ Στεβάνοβιτς, «Το παρελθόν» του Αλαν
Πάουλς.
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα θέλατε
να είστε και γιατί;
Ο Φιλέας Φογκ στον «Γύρο του κόσμου σε
ογδόντα ημέρες» του Ιούλιου Βερν. Για το τα-
ξίδι τότε που όλα ήταν άγνωστα...
Με ποιον συγγραφέα θα θέλατε να δειπνή-
σετε;
Με τον Φερνάντο Πεσσόα για τις ανησυχίες
στο «Βιβλίο της Ανησυχίας».
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
«Το πέμπτο παιδί» της Ντόρις Λέσινγκ. Θύμω-
σα από ενοχή…
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
Ξανά, «Η μεγάλη χίμαιρα» του Καραγάτση.
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Το «Μακμπέθ» του Σαίξπηρ.
Το νέο σας βιβλίο έχει ως φόντο τους γονυ-
πετείς πιστούς της Τήνου. Πώς προέκυψε η
ιδέα;
Παρακολούθησα μια γυναίκα στα τέσσερα η
οποία πορευόταν προς την εκκλησία της Πα-
ναγίας με τέτοια προσήλωση που με συγκίνη-
σε, ενώ ταυτόχρονα με προκάλεσε και με
προβλημάτισε ποικιλοτρόπως. Η γυναίκα στα
τέσσερα έγινε η αφηγήτρια της ιστορίας μου.
Οδυνηρό αυτομαστίγωμα η πίστη ή λυτρωτική
κάθαρση;
Η πορεία στα τέσσερα είναι μια πορεία στην
πίστη ως δύναμη που μπορεί να μετακινήσει
βουνά – όχι μόνο στην πίστη στο θείο αλλά
στην πίστη σε οτιδήποτε: στην έρευνα, στο
πείραμα, στον έρωτα, στην ίδια τη ζωή. Η πο-
ρεία στα τέσσερα είναι μια πορεία στο σώμα.
Το σώμα πιστεύει γιατί χωρίς το σώμα δεν υφί-
σταται πίστη, ούτε χρόνος ή φθορά. Το σώμα
ενστερνίζεται ιδανικά γιατί το σώμα ματώνει.
Το σώμα γίνεται παράκλητο επειδή αγάπησε,
νοστάλγησε, επιθύμησε, υπήρξε. Η πορεία
στα τέσσερα είναι ένας ύμνος στον αγώνα του
ανθρώπου από το ένα βήμα στο επόμενο. Οι
«Γονυπετείς» στρέφονται στη δοκιμή, στο θαύ-
μα, στην ελπίδα πιστεύοντας πως το ανέφικτο
είναι, υπό συνθήκες, εφικτό.
Εχετε Facebook, Twitter κ.λπ.; Εάν ναι, εμ-
ποδίζουν ή εμπλουτίζουν το γράψιμο και το
διάβασμα;
Εχω λογαριασμό στο Facebook τον οποίο χρη-
σιμοποιώ με μέτρο.

Εξόριστες λέξεις

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ Γ. ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΓΚΙΚΑ

KΡITIKH / Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

“Πάντοτε γλυκός, τρυφερός,
προσηνής, πρόθυμος, σε ό,τι
τρελό του ζητούσες, φτάνει να
είχε λογοτεχνία και νέους.

Ο Κώστας Μουρσελάς, με τη στόφα του κλασικού, διέσωσε έναν ολόκληρο κόσμο,
τον ανθρώπινο κόσμο μας.
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ΜΑΔΡΙΤΗ
Αυτή η δραματική λήψη ενός γλυπτού
που δείχνει τη μάχη ανάμεσα στους Ελ-
ληνες και στις Αμαζόνες συνοψίζει την
ποικιλία και το εύρος των εκθεμάτων
στη νέα μεγάλη έκθεση στο κέντρο Cai-
xaForum της Μαδρίτης σε συνδιοργά-

νωση με το Βρετανικό Μουσείο του
Λονδίνου. Το γλυπτό είναι θραύσμα από
μία ζωφόρο του Μαυσωλείου της Αλι-
καρνασσού, ενός από τα επτά θαύματα
του κόσμου, και ταξιδεύει για πρώτη
φορά εκτός Ηνωμένου Βασιλείου. Είναι
η έκθεση «Αγών! το διαγωνίζεσθαι στην

Αρχαία Ελλάδα» με περίπου 170 εκθέ-
ματα. Εγκαινιάστηκε στις 14 Ιουλίου και
θα διαρκέσει ώς τις 15 Οκτωβρίου. Είναι
μια θεαματική παρουσία της ελληνικής
τέχνης στην πρωτεύουσα της Ισπανίας
με έργα υψηλής αξίας, τα περισσότερα
από τα οποία όχι μόνο παρουσιάζονται

για πρώτη φορά στη Μαδρίτη αλλά και
για πρώτη φορά βγαίνουν εκτός Βρετα-
νικού Μουσείου. Πολλά από τα εκθέμα-
τα συντηρήθηκαν ειδικά γι’ αυτή την έκ-
θεση που έχει υψηλό συμβολισμό, κα-
θώς συμπυκνώνει το ήθος του ευ αγω-
νίζεσθαι σύμφωνα με τους Ελληνες.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΓΕΡΜΑΝΙΑ
Η αρχαιότερη φιγούρα
Η Αφροδίτη από το Hohle Fels, έκθεμα
στο Μουσείο του Blaubeuren στη Γερ-
μανία, δημιουργήθηκε πριν από
40.000 χρόνια και εντοπίστηκε σε σπή-
λαιο της Εποχής των Παγετώνων. Σμι-
λεύτηκε από χαυλιόδοντα ελέφαντα και
θεωρείται η αρχαιότερη ανθρώπινη φι-
γούρα που δημιουργήθηκε από χέρι αν-
θρώπου. Τα σπήλαια της Εποχής των
Παγετώνων όπως και η τέχνη που βρέ-
θηκε σε αυτά στη Βάδη - Βυρτεμβέργη
προστέθηκαν πρόσφατα στη λίστα Παγ-
κόσμιας Κληρονομιάς της Unesco, μαζί
με πολλά ακόμη μνημεία και τόπους,
στην ετήσια συνάντηση που έγινε φέ-
τος στην Κρακοβία.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Από τον Λεονάρντο στον Ρέμπραντ
Η νέα έκθεση στη National Portrait Galle-
ry στο Λονδίνο (έως 22/10) παρουσιάζει
σχέδια εξερευνώντας τη σχέση ανάμεσα
στον ζωγράφο και στο μοντέλο. Η έκθεση
υμνεί τη ζωγραφική ως προϊόν παρατή-
ρησης και παρουσιάζει έργα από τους με-
γάλους δασκάλους της Αναγέννησης και
του Μπαρόκ, περιλαμβάνοντας τα μεγα-
λύτερα ονόματα όπως τον Λεονάρντο ντα
Βίντσι, τον Χολμπάιν και τον Ρέμπραντ.

ΜΠΙΛΜΠΑΟ
Mπάζελιτς στο Γκούγκενχαϊμ
Η έκθεση «Hero» του Γερμανού καλλιτέ-
χνη Γκέοργκ Μπάζελιτς είναι το θερινό δέ-
λεαρ στο Γκούγκενχαϊμ του Μπιλμπάο. Πα-
ρουσιάζονται 60 έργα ζωγραφικής καθώς
και 130 σχέδια σε δύο ενότητες: «Heroes»
και «New Types» (1965 - 66). Είναι μία έκ-
θεση που ξεκίνησε από τη Φρανκφούρτη
(Staedel Museum) και συνεχίστηκε στη
Στοκχόλμη (Moderna Museet) και στη Ρώ-
μη (Palazzo delle Esposiozioni).

ΒΕΡΣΑΛΛΙΕΣ
Η συγγραφέας της «Αγγελικής»
Η Γαλλίδα συγγραφέας Αν Γκολόν (γνω-
στή ως Σερζάν Γκολόν, καθώς έγραφε μα-
ζί με τον σύζυγό της Σερζ) πέθανε σε ηλι-
κία 95 ετών. Η Γκολόν έγινε παγκοσμίως
διάσημη για τη σειρά 16 ιστορικών βι-
βλίων με ηρωίδα την «Αγγελική» στο φόν-
το της Γαλλίας του 17ου αιώνα. Η σειρά
γνώρισε διεθνή επιτυχία από το 1956 ώς
τη δεκαετία του ’70. Στην Ελλάδα είχε κυ-
κλοφορήσει από τις εκδόσεις «Γαλαξίας».

  νας οφθαλμίατρος που ονειρεύεται τα μάτια
του Θεού. Πόσο αδιανόητα μπορεί άραγε
να είναι τα μάτια του Θεού; Ο κύριος Γκρι

θυμάται αυτή τη διερώτηση που θέτει στον εαυτό
του ένας άθεος επιστήμονας τον οποίο υποδύεται
αυτός ο εξαιρετικός ηθοποιός, ο Μάρτιν Λαντάου.
Τον θυμηθήκαμε επειδή μας άφησε χρόνους. Πα-
λιός φίλος του Τζέιμς Ντιν, πρωταγωνιστής στην
τηλεοπτική σειρά «Διάστημα 1999», βραβευμένος
με Οσκαρ παίζοντας τον Μπέλα Λουγκόσι στον
ασπρόμαυρο «Εντ Γουντ» του Τιμ Μπάρτον αλλά
ο κύριος Γκρι τον θυμάται για τα «Εγκλήματα και
απιστίες», που ο Γούντι Αλεν γύρισε το 1989.

Από εκεί προέρχεται και η σημερινή φωτο-
γραφία: ο Λαντάου, επιτυχημένος και εύπορος
οφθαλμίατρος, ειδικός στον Σούμπερτ, στην
υψηλή γαστρονομία και κοσμοπολίτης (Νεοϋορ-
κέζος με άλλα λόγια), ευτυχισμένος οικογενειάρχης
(παντρεύει την κόρη του σε λίγο καιρό), δείχνει
κλονισμένος διότι κρύβει ένα τρομακτικό μυστικό:
έχει σκοτώσει άνθρωπο. Γι’ αυτό και διερωτάται
περί του βλέμματος του
Θεού – αν τα βλέπει
όλα, όπως λένε, τότε
βλέπει και τα δικά του
εγκλήματα. Ισως όχι
τυχαία, στο φιλμ ο πρω-
ταγωνιστής με τα τόσο
διαπεραστικά μάτια
(συχνότερα όμως έξο-
χος καρατερίστας) ονο-
μάζεται Τζούντας - Ιού-
δας.

Τα εγκλήματα και οι απιστίες του τίτλου της
ταινίας καλύπτουν πλήρως το στόρι του Λαντάου,
μολονότι είναι μία από τις πολλές ιστορίες που
διαπλέκονται μεταξύ τους μέσω των άλλων χα-
ρακτήρων. Το έγκλημα, λοιπόν, είναι ο φόνος. Ο
Λαντάου αναθέτει σε ανθρώπους της νύχτας να
ξεκάνουν την ερωμένη του – ιδού και η απιστία.

Τον ρόλο της ερωμένης, της απελπισμένης,
μοναχικής γυναίκας που γίνεται ενοχλητική όταν
απαιτεί απ’ τον εραστή της να αφήσει τη γυναίκα
του αλλιώς «θα τα πει όλα», παίζει η Αντζέλικα
Χιούστον. Εύθραυστη, υστερική –ίσως όμως και
ο Ιούδας σε στιγμές πάθους να της έταξε διάφο-
ρα– διεκδικεί μιαν άλλη ζωή από αυτή της «άλλης
γυναίκας». Αντ’ αυτού εισπράττει τον θάνατο.
Κάπως έτσι, ο Ιούδας ξεμπερδεύει, η οικογενειακή
του ζωή (τη σύζυγό του υποδύεται η ανυποψίαστη
Κλερ Μπλουμ, τότε σύζυγος του Φίλιπ Ροθ), η
υπόληψή του δεν κινδυνεύουν πια.

Κάπου εκεί όμως συμβαίνει η φωτογραφία του
σημερινού σημειώματος: τύψεις συνειδήσεως.
Ο Ιούδας ξεκινά μιαν ανασκόπηση της ζωής του,
επιστρέφει στη γενέθλια εστία, ξαναζεί παλαιά
οικογενειακά γεύματα μετά συζητήσεων πάνω
στο Ολοκαύτωμα, στο νόημα της ζωής και στην
ύπαρξη του Θεού, ξενυχτάει ανήμπορος να κλείσει
μάτι, μέχρι που σκέφτεται να παραδοθεί ακόμα.

Στο τέλος της ταινίας, ωστόσο, τον ξαναβρί-
σκουμε πιο ανάλαφρο αίφνης στον γάμο της κόρης
του, σχεδιάζει ταξίδια και διακοπές με τη γυναίκα
του, μέχρι που συζητάει την αμαρτωλή ιστορία
του μεταμφιεσμένη σε σενάριο φανταστικής
ταινίας με τον επαγγελματία λούζερ που υποδύεται
ο Γούντι Αλεν.

Ο Ιούδας δεν τιμωρείται, μάλλον επιβραβεύεται
(προαναγγέλλοντας, κατά κάποιο τρόπο, την κεν-
τρική ιδέα του κατοπινού γουντιαλενικού «Match
Point») και ο Μάρτιν Λαντάου έδωσε τότε τον πιο
ανθρώπινο, τον «δικό μας» Ιούδα που περπάτησε
πάνω σ’ αυτή τη Γη.

Ε

Εγκλήματα
και απιστίες

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΦΛΩΡΕΝΤΙΑ
Οι μορφές του Γκλεν Μπράουν
Στο μουσείο Stefano Bardini στη Φλω-
ρεντία, είναι ευκαιρία να δει κανείς τα
έργα του Γκλεν Μπράουν (έως 23/10). Ο
Βρετανός καλλιτέχνης είναι διάσημος
για τα αισθητικά υβρίδια από την ιστορία
της τέχνης και την ποπ κουλτούρα. Συν-
δυάζει νέους νευρώνες από την Αναγέν-
νηση και τον σουρεαλισμό και γεννά νέο
χώρο ανάμεσα στο ωραίο και στο γκρο-
τέσκ. Είναι ενδιαφέρον ότι το μουσείο
Stefano Bardini φημίζεται για αριστουρ-
γήματα του Μεσαίωνα και της Αναγέννη-
σης και τώρα δημιουργεί νέο διάλογο με
τα έργα του Γκλεν Μπράουν.
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MOΥΣΙΚΕΣ ΕΞΑΙΣΙΕΣ

ΠΟΠ
LORDE
Melodrama
Universal
Στην εποχή του ενός χιτ, σχεδιασμένου να
προωθηθεί αστραπιαία μέσω του YouΤube,
και των δημοφιλών καλλιτεχνών που περ-
νούν τον περισσότερο χρόνο τους ποζά-
ροντας για το Instagram, είναι πια δύσκολο
να βρει κανείς πραγματικά καλά ποπ άλμ-
πουμ. Εξαίρεση αποτελεί το «Melodrama»
της θαυματουργής πιτσιρίκας Lorde, η
οποία υπογράφει μουσική και στίχους σε
έναν δίσκο που ξεχειλίζει από ζωντάνια και
δυναμισμό. Οι πλούσιες ηλεκτρονικές φόρ-
μες που κυριαρχούσαν στην προηγούμενη
δουλειά της υπάρχουν και εδώ, ωστόσο
παντρεύονται πια με πολλά άλλα στοιχεία
και κυρίως με την ίδια την πολυδιάστατη
φωνή της Lorde, η οποία στα 20 χρόνια της
μοιάζει ωριμότερη πολλών φτασμένων συ-
ναδέλφων της. 

ΑΙΜΙΛΙΟΣ ΧΑΡΜΠΗΣ

INDIE
BROKEN SOCIAL SCENE
Hug of Thunder
Arts & Crafts
Οι Καναδοί Broken Social Scene επιστρέ-
φουν δισκογραφικά ύστερα από επτά χρό-
νια. Το «Hug of Thunder» είναι ένας δίσκος
γεμάτος, πολυσυλλεκτικός και χορταστικός.
Είναι ποπ, είναι χορευτικός, ακουστικός, άλ-
λοτε χαρωπός, άλλοτε νοσταλγικός. Η αφέ-
λεια της νιότης μένει πίσω και έρχεται η
ωριμότητα, η συνειδητοποίηση. Η αγωνία
της ύπαρξης. Στο «Halfway Home» τραγου-
δούν: «Dreams change and I know I’m gon-
na die / But I don’t need what I know now».
Συγκρότημα πολυμελές, πολλά όργανα,
ωστόσο οι συνθέσεις είναι μετρημένες. Κι-
θάρες και τύμπανα και γεμίσματα με ηλε-
κτρισμό. Η ένταση αυξομειώνεται και τα συ-
ναισθήματα ποικίλλουν. Μια μπάντα που
ανανεώνεται, ένας ήχος φρέσκος και αρκε-
τά τραγούδια καθαρής indie.

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΚΛΑΣΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗ
HALLENBERG, MONTANARI
Carnevale 1729
Pentatone PTC 5186 678
Το Καρναβάλι του 1729 υπήρξε ξεχωριστό
στη Βενετία. Τα θέατρα διαγκωνίζονταν ποιο
θα παρουσιάσει τα καλύτερα έργα και τους
πιο ικανούς τραγουδιστές. Μια κρυφή ματιά
σε εκείνο το γεμάτο χρώματα καρναβαλικό
δίμηνο στο απόγειο της τέχνης του μπαρόκ
προσφέρει η νέα συλλογή της ακούραστης
Σουηδής μεσοφώνου Αν Χάλενμπεργκ. Πε-
ριλαμβάνει άριες από όπερες των Τζακομέ-
λι, Ορλαντίνι, Αλμπινόνι, Πόρπορα, Λέο και
Βίντσι. Η μουσικότητα της Χάλενμπεργκ με-
τατρέπει τα λυρικά αποσπάσματα σε ποιητι-
κές εξομολογήσεις και τα άκρως δεξιοτεχνι-
κά σε εκφραστικούς μονολόγους, αφαιρών-
τας το μηχανιστικό στοιχείο και αναδεικνύον-
τας τη δραματουργική σημασία. Μαζί της το
λαμπρό σύνολο οργάνων εποχής Il pomo
d’oro υπό τον Στέφανο Μοντανάρι.

Ν. Α. ΔΟΝΤΑΣ

INDIE POP
THE STEVENS
Good
Chapter Music, 2017
Η Μελβούρνη έχει τη δική της ποπ. Οι Ste-
vens επιστρέφουν με το νέο τους, δεύτερο
άλμπουμ, που το τιτλοφορούν απλά και με
σαφήνεια «Good». Το 2014 είχαν εμφανιστεί
με τον δίσκο με τον ευφάνταστο τίτλο «A Hi-
story Of Hygiene». Τότε, όπως και τώρα, ο
Alex MacFarlane, ο Νεοζηλανδός Travis
MacDonald (που συνέθεσε και το εξώφυλλο
του νέου άλμπουμ), ο μπασίστας Gus Lord
και ο ντράμερ Matt Harkin χτίζουν τις μελω-
δίες τους γύρω από την κιθάρα, την οποία,
έτσι κι αλλιώς, η ποπ –ιndie και mainstream–
λατρεύει να χρησιμοποιεί  εξάλλου, οι κιθα-
ριστικές συνθέσεις τέτοιου είδους χτυπούν
στην καρδιά αλλά και... αναπαράγονται ευκο-
λότερα. Τα 17 κομμάτια του «Good», σε κά-
νουν να φαντάζεσαι τις ατελείωτες πεδιάδες
και τις ακτές της Αυστραλίας...

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΑΘΗΝΑΚΗΣ

INDIE ROCK
THE DEARS
Times Infinity Volume Two
Dangerbird Records, 2017
Το 2015 είχαν κυκλοφορήσει το «Times Infi-
nity Volume One», δύο χρόνια μετά επανέρ-
χονται με το «Times Infinity Volume Two».
Οι Dears από το Μόντρεαλ του Καναδά –το
ντουέτο στη μουσική και στη ζωή του κιθα-
ρίστα Murray Lightburn και της Natalia Yan-
chak στα πλήκτρα– δημιουργήθηκαν το
1995, ενώ κυκλοφόρησαν το πρώτο τους
άλμπουμ το 2000, με τον τίτλο «End of a
Hollywood Bedtime Story» (είναι πάντα
ωραίοι οι τίτλοι των δίσκων τους – ενδεικτι-
κά: «No Cities Left», «Gang of Losers»). H
καναδική μπάντα παραμένει σκοτεινή, ίσως
λίγο περισσότερο από το συνηθισμένο. Παρ’
όλα αυτά, διατηρούν την απόγνωση, κάτι
που οι κιθάρες, και εδώ, μαλακώνουν στον
ήχο – μέχρι βέβαια να αρχίσουν τα synths
και να αναστατωθούν τα ηχεία.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΑΘΗΝΑΚΗΣ

Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

«Αγών!», η τέχνη του ευ αγωνίζεσθαι

<<<<<<

Ο Μάρτιν Λαν-
τάου έδωσε τον
πιο ανθρώπινο
Ιούδα που περ-
πάτησε πάνω 
σ’ αυτή τη Γη.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Μια παράσταση που εμπνέεται από το
χώρο» λέει το δελτίο Τύπου της παρά-
στασης «Ιφιγένεια εν Αυλίδι» του Ευρι-
πίδη, που ανεβάζει για οκτώ μόνο πα-
ραστάσεις το Φανταστικό Θέατρο σε
καινούργια μετάφραση και διασκευή
της Μαγδαλένας Ζήρα σε συνεργασία
με τις Μαρία Γερολέμου, Χρυσάνθη Δη-
μητρίου, Μαρία Παύλου. Ο χώρος που
οι συντελεστές της παράστασης επέλεξαν
είναι ένα γεωγραφικό σημείο της πόλης
που ενώ είναι έντονα φορτισμένο, την
ίδια στιγμή παραμένει, εν πολλοίς, στο
περιθώριο της μνήμης των κατοίκων
της Λευκωσίας. Η σκηνοθέτιδα Μαγδα-
λένα Ζήρα είδε τη γραμμή κατάπαυσης
του πυρός ως μία άλλη Αυλίδα, όπου ο
χρόνος έχει τραγικά σταματήσει. Έχει
επιλεγεί το συγκεκριμένο σημείο γιατί
παρουσιάζει απόλυτη συνάφεια με τον
φυσικό χώρο όπου διαδραματίζεται η
τραγωδία «Ιφιγένεια εν Αυλίδι», είναι
δηλαδή ένας «νεκρός χώρος», όπως η
πόλη της Αυλίδας στην τραγωδία του

Ευριπίδη, τίθεται το ερώτημα στην κ.
Μαγδαλένα Ζήρα; «Ναι, η Αυλίδα είναι
ένα μεταίχμιο, ένας χώρος που τίποτε
δεν συμβαίνει, τα πράγματα έχουν στα-
ματήσει στο χρόνο. Στην Αυλίδα τα
πάντα έχουν μπει σε μία κατάσταση λίμ-
πο. Εκεί προβάλλονται πλέον όλες οι
επιθυμίες και οι σκέψεις για το παρελθόν
και το μέλλον. Δεν γίνεται τίποτε» τονίζει
η κ. Ζήρα.

Το τι συμβαίνει σε αυτόν τον χώρο
ίσως προδιαγράφει και το τι θα συμβεί
στο τέλος, ποιο είναι το όριο στην αν-
θρώπινη επιθυμία για εκδίκηση, και
μέχρι πού μπορεί να φτάσει η εξουσία
για να επιτύχει τους σκοπούς της, και
εξηγεί η Μαγδαλένα Ζήρα «Αυτή η κα-
τάσταση αδράνειας, αυτό το κενό, αυτή
η ρωγμή, καλύτερα, στον κοινωνικό ιστό
δημιουργεί μία σειρά από προβλήματα
που καταλήγουν στην πλήρη διατάραξη
των θεσμών και των δεσμών των αν-
θρώπων, τους κάνει να οδηγηθούν στον
τρόμο, στην παράνοια και στο τέλος σε
μία φριχτή πράξη που είναι η ανθρω-
ποθυσία. Αυτό το μεταιχμιακό χαρακτη-
ριστικό στην Αυλίδα, βρίσκει ένα πα-
ράλληλο στη γραμμή κατάπαυσης του
πυρός. Ένα σημείο πληγής στην πόλη
μας, που είτε το προσπερνάμε είτε νιώ-
θουμε αλληλοσυγκρουόμενα συναισθή-
ματα».

Ποια είναι όμως τα μηνύματα που
θέλει να δώσει η παράσταση, τι θέλει
να πει στον κόσμο αυτή η διασκευή της
Ιφιγένειας; «Οπωσδήποτε το μήνυμα
που θέλω να δώσω είναι αντιπολεμικό,
άλλωστε το ίδιο το έργο είναι αντιπολε-
μικό, αλλά και να δείξω μέχρι πού μπορεί
να φτάσει η απληστία της εξουσίας, και
φτάνει στη θυσία ενός αθώου κοριτσιού
με το πρόσχημα του γάμου», επισημαίνει
η κ. Ζήρα. Σε καμία περίπτωση για τη
Μαγδαλένα Ζήρα η θυσία της Ιφιγένειας
δεν είναι μία ηρωική πράξη για την πα-
τρίδα, αντιθέτως θεωρεί ότι είναι μία
φριχτή πράξη βαρβαρότητας εναντίον
ενός αθώου ατόμου και τονίζει: «Και

τότε, και σήμερα και πάντα αυτοί που
υποφέρουν είναι τα παιδιά, οι νέοι, όσοι
θυσιάζονται για τα συμφέροντα άλλων». 

Η ερμηνεία που δίνεται ότι η Ιφιγένεια
προχώρησε σε μία πατριωτική πράξη,
λέει η κ. Ζήρα είναι αντίθετη από το μή-
νυμα που θέλει να δώσει ο ίδιος ο Ευρι-
πίδης. Η θυσία της Ιφιγένειας έφερε
τόσα πολλά δεινά, τόσο για τους ίδιους

τους Έλληνες, αλλά και για τους αντι-
πάλους τους, και οι ίδιοι οι πρωταγωνιστές
υπέφεραν και θανατώθηκαν. Σε κάποια
στιγμή ο χορός είναι σαν να έχει ξεπη-
δήσει από τις «Τρωάδες» και την «Εκάβη».
«Μία πολύ έξυπνη και ενδιαφέρουσα κί-
νηση του Ευριπίδη είναι και αυτή η αυ-
τοαναφορικότητα της ‘Ιφιγένειας’, είναι
σαν να λέει ο Ευριπίδης θυμάστε τι είδατε

στις ‘Τρωάδες’ και στην ‘Εκάβη’, όταν
αυτό το στράτευμα εκστράτευσε εναντίον
της Τροίας;» προσθέτει η σκηνοθέτιδα.
Και η μουσική της παράστασης, την ευ-
θύνη της οποίας έχει ο Αντώνης Αντω-
νίου, θα κινηθεί σε μία διαφορετική
πλατφόρμα. «Η μουσική του Αντώνη
Αντωνίου είναι πάλι μία διαφορετική
προσέγγιση απ’ ό,τι έχουμε συνηθίσει,

δεν είναι ας το πούμε μελοποίηση, θα
υπάρχει ένα συνεχόμενο μουσικό υπό-
βαθρο, από την αρχή μέχρι το τέλος.
Δεν θα υπάρχει χορός που τραγουδάει
με την παραδοσιακή έννοια». Η «Ιφιγέ-
νεια εν Αυλίδι» είναι ένα σύγχρονο ανέ-
βασμα και η μουσική προσπαθεί να
αφουγκραστεί αυτή την προσέγγιση,
«δημιουργεί μία έντονη ατμόσφαιρα,
και μία ενότητα σε όλο το έργο».

Μνήμη, πανταχού παρούσα
Το σκεπτικό της παράστασης προκύ-

πτει, όπως λέει η κ. Ζήρα «από το ίδιο
το μήνυμα του Ευριπίδη, για το πώς δη-
λαδή η ίδια η μνήμη, η ιστορική, η συλ-
λογική, αλλά και η προσωπική, διαστρε-
βλώνεται ή «κτίζεται» για να εξυπηρε-
τήσει μία κυρίαρχη ιδεολογία», λέει η
Μαγδαλένα Ζήρα και συνεχίζει «Θεωρώ
ότι αυτό είναι το νόημα του έργου του
Ευριπίδη. Είναι ένα έργο αντιπολεμικό,
και που θέτει κάποια πολύ τολμηρά ερω-
τήματα σε σχέση με το τι πραγματικά
ισχύει, πού είναι η αλήθεια και πού ο
μύθος». Η σκηνοθέτιδα επιμένει αρκετά
στη μνήμη, και στο πώς αυτή ή η πλάνη
της επηρεάζει τις πράξεις των ανθρώπων
«Η θεματική της μνήμης είναι πάρα πολύ
έντονη μέσα στο έργο και δεν είναι ασυ-
νήθιστο για τον Ευριπίδη να αμφισβητεί
την επίσημη εκδοχή των γεγονότων ή
την κυρίαρχη εκδοχή του μύθου. Αυτό
το κάνει και σε άλλα έργα, παίζοντας με
τις προσδοκίες μας, αλλά είναι ιδιαίτερα
έντονο στην Ιφιγένεια και θέλει, θεωρώ,
να μας αναγκάσει να δούμε τον Τρωικό
πόλεμο, σε σχέση με τον πόλεμο που
έζησε η Αθήνα στην εποχή του με ένα
άλλο μάτι». 

Συνδέονται άραγε όλα αυτά με το σή-
μερα της Κύπρου; Με τη σύγχρονη ιστο-
ρία του τόπου; «Όχι ακριβώς, δεν θεωρώ
ότι υπάρχει μία ακριβής αναλογία. Ωστό-
σο, οι μύθοι είναι εκεί για να μας κάνουν
να σκεφτόμαστε τα δικά μας, να τα εν-
τάξουμε σε ένα ευρύτερο πλαίσιο, γεω-
πολιτικό, ιστορικό σύγχρονο. Να σκε-
φτούμε τη δική μας ιστορία μέσα στο
ευρύτερο πλαίσιο της παγκόσμιας ιστο-
ρίας και να αναγνωρίζουμε θεματικές,
αλλά και συμπεριφορές που επαναλαμ-
βάνονται. Αυτό νομίζω κάνουν οι τραγικοί
ποιητές με τα έργα τους, αναφέροντας
μύθους και ιστορίες που συνέβησαν
πολύ πριν από τη δική τους εποχή. Όσον
αφορά το δικό μας στήσιμο που είναι
φορτισμένο, και ταυτισμένο με τη σύγ-
χρονη κυπριακή ιστορία νομίζω ότι θέ-
λουμε αν μη τι άλλο να στρέψουμε την
προσοχή στη γραμμή κατάπαυσης του
πυρός που είναι ένα γεωγραφικό σημείο
στη μοιρασμένη πόλη μας που τείνουμε
να τα ξεχάσουμε ή να μη θυμόμαστε
την αξία τους και το ιστορική τους ση-
μειολογία. 

Η νεκρή ζώνη είναι η δική μας Αυλίδα 
Η «Ιφιγένεια εν Αυλίδι» από το Φανταστικό Θέατρο σε σκηνοθεσία Μαγδ. Ζήρα εκπέμπει ένα ισχυρό αντιπολεμικό μήνυμα

“«Να σκεφτούμε τη δική μας ιστο-
ρία μέσα στο ευρύτερο πλαίσιο
της παγκόσμιας ιστορίας και να
αναγνωρίζουμε θεματικές, αλλά
και συμπεριφορές που επαναλαμ-
βάνονται. Αυτό κάνουν οι τραγι-
κοί ποιητές με τα έργα τους».

Η Μαγδαλένα Ζήρα μετέφρασε, σκηνοθετεί και προσεγγίζει από άλλο δρόμο την «Ιφι-
γένεια εν Αυλίδι» του Ευριπίδη στη νεκρή ζώνη στη Λευκωσία.

info

«Ιφιγένεια εν Αυλίδι» από το Φανταστικό Θέα-
τρο, Λευκωσία, Μάρκου Δράκου 15, πριν από το
οδόφραγμα του Λήδρα Πάλας πλάι στη νεκρή ζώ-
νη για πέντε μόνο παραστάσεις: 23, 25- 28 Ιουλίου,
ώρα 9 μ.μ. Πληροφορίες και κρατήσεις:
99246270, 97626798. 
Συντελεστές: Μετάφραση/Επιμέλεια μετάφρα-
σης: Μαγδαλένα Ζήρα σε συνεργασία με τις Μαρία
Γερολέμου, Χρυσάνθη Δημητρίου, Μαρία Παύλου.
Διασκευή-Σκηνοθεσία: Μαγδαλένα Ζήρα. Σκηνικά-
κοστούμια: Έλενα Κατσούρη. Μουσική: Αντώνης
Αντωνίου. Χορογραφία: Φώτης Νικολάου. Σχεδια-
σμός Φωτισμού: Καρολίνα Σπύρου. Φωτογραφίες:
Σωκράτης Σωκράτους. Διεύθυνση παραγωγής:
Χριστίνα Πασχαλίδου. Επί σκηνής: Ειρήνη Ανδρέ-
ου, Φώτης Αποστολίδης, Νίκη Δραγούμη, Στέλιος
Καλλιστράτης, Βαλεντίνος Κόκκινος, Ανδρέας
Κούτσουμπας, Παναγιώτα Παπαγεωργίου, Ανδρέ-
ας Τσέλεπος. Συμμετέχουν στο χορό: Βάρσια Αδά-
μου, Αλεξία Αλέξη, Μαρία Ιακωβίδου, Χρύσα Νικο-
λάου, Ανδρέας Λουκά, Τάριελ Μπερίτζε.

Η τραγωδία
δεν είναι ταμπού

Αυτή η σύγχρονη προσέγγιση της
Μαγδαλένας Ζήρα πέραν των όποιων
μηνυμάτων θέλει να τονίσει μέσω του
έργου, είναι και μία πρόκληση για την
ίδια, πιστεύει ότι έφτασε ο καιρός να
αλλάξει η ματιά μας για το πώς στήνε-
ται μια αρχαία παράσταση: «κατ’ αρ-
χάς βασίζομαι πάρα πολύ στο ότι όλη
ομάδα στήριξε με όλες της τις δυνά-
μεις αυτή την προσπάθεια και θεωρώ
ότι ο καθένας θα πρέπει να κάνει την
τομή του, γιατί ακριβώς πλέον μπο-
ρούμε να απελευθερωθούμε από
στεγανά, τα οποία ούτως ή άλλως
ήταν φτιαχτά, και μην ξεχνάμε ότι ο
Ευριπίδης ήταν ο ίδιος πειραματιστής,
το είδος αυτό είναι πειραματικό» και η
ίδια δηλώνει ότι έχει απελευθερωθεί
απ’ όλα αυτά τα συμπλέγματα, τα
οποία άλλωστε πηγάζουν από άλλα
κανάλια, που δεν είναι καλλιτεχνικά,
αλλά πολιτικά ή έχουν να κάνουν με
ζητήματα ταυτότητας και συνέχειας
με το παρελθόν. Η παράσταση που
παρουσιάζεται από τη Μαγδαλένα
Ζήρα έχει τύχει νέας ανάγνωσης, και
είναι βέβαιο ότι το κοινό θα έχει την
ευκαιρία να έρθει αντιμέτωπο με μία
νέα σκηνοθετική προσέγγιση, αλλά
και ανάγνωση του ίδιου του έργου,
και επισημαίνει η Μαγδαλένα Ζήρα
«Στην Κύπρο έχουμε κάποια ταμπού
για το πώς ανεβάζουμε μία παράστα-
ση αρχαίου δράματος ή γενικά έργο
κλασικού ρεπερτορίου. Εγώ προσπά-
θησα να ξεφύγω από όλο αυτό, γιατί
θεωρώ ότι είναι ένα βάρος αχρείαστο
και κρατάει πίσω τη δημιουργικότητα
ενός καλλιτέχνη. Φυσικά, κάθε φορά
που ασχολούμαστε με ένα μεγάλο
έργο, το προσεγγίζουμε με δέος και
αίσθημα ευθύνης, με πάρα πολλή
προσοχή και φυσικά πολλή μελέτη.
Το συγκεκριμένο έργο για παράδειγ-
μα για να παρουσιαστεί χρειάστηκαν
τρία χρόνια, για να προκύψει η νέα
μετάφραση, αλλά και να παρουσια-
στεί η συγκεκριμένη δραματουργική
προσέγγιση και να προετοιμαστεί ένα
σκηνοθετικό σκεπτικό».
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ZIVO

Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μπορεί να άργησαν λίγο αλλά μετά το
πήραν ζεστά: τις τελευταίες δύο δεκαετίες,
το σινεμά –και ιδιαίτερα το Χόλιγουντ–
«ανακάλυψε» την Τζέιν Οστιν και έκτοτε
μας σερβίρει συχνά - πυκνά κινηματο-
γραφικές μεταφορές των έργων της σπου-
δαίας Βρετανίδας συγγραφέως. Μία από
τις καλύτερες εξ αυτών μας έρχεται κάπως
απροσδόκητα, εν μέσω καλοκαιριού, προ-
σθέτοντας λίγο αλατοπίπερο σε μια, κατά
τα άλλα, πολύ ήσυχη εβδομάδα. Κι αυτό
γιατί το «Αγάπη και φιλία» καταφέρνει
να διατηρήσει ακέραιο εκείνο το διακρι-
τικό, αλλά εξαιρετικά εύστοχο, χιούμορ

που χαρακτηρίζει την Οστιν. Να τα πά-
ρουμε όμως με τη σειρά. Βασισμένη σε
μία από τις λιγότερο γνωστές νουβέλες
της, η ταινία αφηγείται την ιστορία της
λαίδης Σούζαν Βέρνον, η οποία, μένοντας
περίπου χρεοκοπημένη μετά τον θάνατο
του συζύγου της, αποφασίζει να κινηθεί
γρήγορα προκειμένου να βρει νέο προ-
στάτη, τόσο για την κόρη όσο και για τον
εαυτό της.

Το πρόβλημα είναι, βέβαια, πως μάνα
και κόρη έχουν βάλει στο μάτι τον ίδιο
άνδρα, γεγονός ωστόσο που δεν θα εμ-
ποδίσει την πανούργα Λαίδη να προωθή-
σει τους τελικούς σκοπούς της.

Η Κέιτ Μπέκινσεϊλ («Underworld») ερ-
μηνεύει με χάρη και άνεση τη λαίδη Σού-
ζαν, σε ένα φιλμ όπου ο σκηνοθέτης και
σεναριογράφος Γουίτ Στίλμαν βρίσκει
σχεδόν ιδανικά τη χρυσή τομή μεταξύ
δράματος και κωμωδίας. Κρατώντας ακέ-
ραια την ατμόσφαιρα εποχής, με περίτεχνα
κοστούμια και άριες να γεμίζουν το μου-
σικό φόντο, η αφήγηση βρίθει από έξυπνες
ατάκες και κωμικά στοιχεία που την κα-
θιστούν φρέσκια και ευχάριστη: η απί-
στευτη κοινωνική υποκρισία της αριστο-
κρατίας, οι γυναίκες που κινούν τα νήματα
σε έναν, κατά τα άλλα, ανδροκρατούμενο
κόσμο, η ηθική «ευελιξία» προκειμένου
να επιτευχθεί η πολυπόθητη οικονομική
εξασφάλιση κ.ο.κ.

Ολα φιλτράρονται κωμικά και αξιοποι-
ούνται, δημιουργώντας ένα σύνολο που,
ενώ φαινομενικά είναι γεμάτο από φράκα

και κορσέδες, στην πραγματικότητα ανα-
πνέει ελεύθερα, είναι ανάλαφρο σαν πού-
πουλο.

Οσο για τις υπόλοιπες μεταφορές των
έργων της Τζέιν Οστιν στη μεγάλη οθόνη,
ανάμεσά τους υπάρχουν αξιόλογες αλλά
και αρκετές μέτριες ταινίες. Το πιο πο-
λυγυρισμένο είναι φυσικά το «Περηφάνια
και προκατάληψη» –μέχρι και εκδοχή
με... ζόμπι υπάρχει–, με την καλύτερη
μεταφορά να είναι αυτή του Τζο Ράιτ,
στην οποία πρωταγωνιστεί η Κίρα Νάιτλι.
Πολύ καλό είναι επίσης το «Λογική και
ευαισθησία», το οποίο αποτέλεσε και το
ντεμπούτο του Ανγκ Λι στις δυτικές πα-
ραγωγές.

Εκεί ο σπουδαίος Ταϊβανέζος δημιουρ-
γός σκηνοθετεί τους Εμα Τόμσον, Κέιτ
Γουίνσλετ και Χιου Γκραντ, σε ένα καλο-
γυρισμένο δράμα που βραβεύθηκε και
με ένα Οσκαρ. Αξιόλογη, αλλά λιγότερο
γνωστή είναι και η τηλεοπτική εκδοχή
του «Northanger Abbey». Τέλος στο «Em-
ma» του 1996, η Γκουίνεθ Πάλτροου ερ-
μηνεύει τον ρόλο της ομώνυμης ηρωίδας,
σε ένα φιλμ που επίσης τιμήθηκε με
Οσκαρ για την μουσική του επένδυση.

Μία ακόμη
Τζέιν Οστιν
στην οθόνη
Το «Αγάπη και φιλία» διατηρεί ακέραιο
το διακριτικό χιούμορ της συγγραφέως

Αγάπη και φιλία * * *
ΚΩΜΩΔΙΑ
Σκηνοθεσία: Γουίτ Στίλμαν
Ερμηνείες: Κέιτ Μπέκινσεϊλ, Κλοέ Σεβινί,
Ξαβιέ Σάμουελ, Μόρφιντ Κλαρκ

H Κέιτ Μπέκινσεϊλ (δεξιά) και η Κλοέ Σεβινί (αριστερά) ντύνονται Αγγλίδες αριστοκράτισσες στο «Αγάπη και φιλία».

Ο «Αόρατος Επισκέπτης» είναι ένα
περίπλοκο ισπανικό θρίλερ, το οποίο
έρχεται να προστεθεί στα πολύ αξιό-

λογα του είδους, τα οποία παράγει συχνά τα
τελευταία χρόνια η χώρα της Ιβηρικής. Εδώ
πρωταγωνιστής είναι ο Αντριάν Ντόρια, νέος
και επιτυχημένος επιχειρηματίας, ο οποίος
ξυπνά κλειδωμένος σε ένα δωμάτιο ξενοδο-
χείου, ενώ δίπλα του βρίσκεται το νεκρό σώ-
μα της ερωμένης του, Λάουρα. Χωρίς να
μπορεί να εξηγήσει πώς βρέθηκε εκεί, αλλά
και να βρει άλλοθι, ο Ντόρια προσλαμβάνει
μια διακεκριμένη δικηγόρο να τον βοηθήσει.
Οι δυο τους, μέσα σε ένα βράδυ, θα ξετυλί-
ξουν το κουβάρι της υπόθεσης. O Οριόλ Πά-
ουλο («To Σώμα») υπογράφει το σενάριο και
τη σκηνοθεσία, ενός φιλμ που κρατά τον θε-
ατή σε διαρκή εγρήγορση. Αν και ο λαβύριν-
θος της πλοκής δεν είναι πάντα εύκολα προ-
σβάσιμος, το αγωνιώδες του πράγματος είναι
τελικά αυτό την αναδεικνύει.

Σε επανέκδοση κυκλοφορεί το «Ac-
catone», το ρηξικέλευθο κινηματο-
γραφικό ντεμπούτο του Πιερ Πάολο

Παζολίνι. Η ταινία αφηγείται την ιστορία του
Ακατόνε, ενός προαγωγού που φυτοζωεί σε
κάποια φτωχογειτονιά της Ρώμης. Ο Παζολί-
νι χρησιμοποιεί λιτά υλικά και υποβλητική
ασπρόμαυρη φωτογραφία, δίνοντας μια άλ-
λη διάσταση στον ήδη φτασμένο τότε ιταλι-
κό νεορεαλισμό. Κυρίως συστήνει στο κοινό
τα στοιχεία εκείνα, τα οποία θα αποκτήσουν
κεντρικό ρόλο στη μετέπειτα φιλμογραφία,
ενός από τους πιο ιδιαίτερους  κινηματο-
γραφικούς δημιουργούς όλων των εποχών.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ
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ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
09.45 MEGAONE Kids

Παιδική ζώνη.
11.30 Dr Iπποκράτης - (E)

Κωμική σειρά
με τους Σταύρο Λούρα, 
Δανάη Χρίστου, κ.ά.

12.20 FΑΚΑΤΕτους - (Ε)
Σατιρική εκπομπή με
τους Μαρίνο Χατζηβασι-
λείου, Άννα Μονογιού. 

14.30 Step Up All In
Αισθηματική ταινία με
τους Ράιαν Γκούζμαν,
Μπραϊάνα Έβιγκαν, κ.ά.

16.00 7 θανάσιμες πεθερές-(Ε)
Σειρά κωμωδιών με αυ-
τοτελείς ιστορίες. Αφη-
γήτρια της σειράς η Βίκυ
Σταυροπούλου 

18.20 MasterChef-ΜasterClass
Εκπομπή μαγειρικής
με τους Πάνο Ιωαννίδη,
Σωτήρη Κοντζιά,
Δημήτρη Σκαρμούτσο.    

19.30 Τροχός της τύχης - (E)  
Tηλεπαιχνίδι με τον 
Πέτρο Πολυχρονίδη
και την Τζούλια Νόβα.    

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Need For Speed

Αστυνομική ταινία δρά-
σης, με τους  Άαρον Πολ, 
Μάικλ Κίτον, κ.ά.

23.10 Ύποπτη συνωμοσίας
(The conspirator)
Δράμα με τους Τζέιμς
ΜακΑβόι, Ρόμπιν Ράιτ.            

00.20 MasterChef - ΜasterClass
Εκπομπή μαγειρικής.

01.00 Την τύχη μου μέσα - (E)
Κωμική σειρά.

02.00 DanSing for you 1 - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

MEGAONE  ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.15 Παιδική ζώνη
08.00 Kάνε παζάρι - (E)
08.50 Masterclass

Eκπομπή μαγειρικής
με τον Βαγγέλη Δράσκα.

09.40 Happy traveller 
Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής, με τον Ευτύ-
χη Μπλέτσα. 

10.30 Προορισμός Ευτυχία - (Ε)
Ταξιδιωτική εκπομπή
με την Ευτυχία Ανδρέου. 

11.25 Στην κουζίνα με τον Άρη
Με τον Άρη Τσανακλίδη.  

12.15 ΣΠΟΡΤέξ - (Ε)
Συνεντεύξεις, με τον
Χρήστο Ανθόπουλο.

13.10 Νύχτα γάμου - (E)
Κωμωδία με τους Κώστα
Βουτσά, Μάρθα Καρα-
γιάννη, κ.ά.

15.00 Celebrity Travel
Ταξιδιωτική εκπομπή
με τον Νίκο Κοκλώνη.    

15.45 Τhe X Factor 2 - (Ε)
(Τελικός)    

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Τhe X Factor 2

Συνέχεια
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Ο δυναστείας

Κωμωδία, με τους 
Σωτήρη Μουστάκα, 
Ρένα Παγκράτη, κ.ά. 

22.45 Scandal
Δραματική σειρά, με
τους Κέρι Ουάσινγκτον,
Τόνι Γκόλντγουιν, κ.ά.

23.35 Γεγονότα σε τίτλους
23.40 Καταιγίδα - (Ε)

Δραματική σειρά
00.25 The first 48 hours (Ε)
01.15 Rules of engagement (Ε)
02.00 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

08.55 Το πιο λαμπρό αστέρι
10.35 Ένα έξυπνο έξυπνο

μούτρο
12.05 Ο πιο καλός ο μαθητής
13.45 Έλα στο θείο
15.25 Λατέρνα, φτώχια

και φιλότιμο
17.05 Λατέρνα, φτώχια 

και γαρύφαλλο
18.40 Νόμος 4000
20.25 Ούτε γάτα, ούτε ζημιά
22.00 Μερικοί το προτιμούν

κρύο
23.40 Κυριακάτικο ξύπνημα

07.40 Caded Kelly
09.40 Ξένη ταινία
11.30 Ο μπαμπάς μου

ο τεντιμπόης
13.00 Around the world 

in 80 days
15.15 Making Mr. Right

Aισθηματική κωμωδία.             
17.00 Skyshop
19.00 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.35 Outrage

Aστυνομικό θρίλερ.   
03.15 A killer upstairs

21.30 Σάββατο κι απόβραδο 21.20 Need For Speed 21.20 Daddy 21.15 Ο δυναστείας

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

23.00 After the sunset 22.45 Dragon Blade

20.25 Ούτε γάτα, ούτε ζημιά
CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

06.20 Παιδική ζώνη
08.35 Τηλεαγορά
09.40 Επιτέλους Σ/Κ

Με τη Ναταλία Γερμανού
11.30 Τηλεαγορά
13.40 Αποκαλυπτικά
17.10 ΑNNITAgr
19.45 Cookeat

Eκπομπή μαγειρικής.
20.30 EIΔHΣEIΣ
21.00 Tο ταξίδι της ζωής
21.50 Ξένη ταινία
01.20 Ιατρική & βοτανολογία
02.20 Ξένη σειρά
03.20 Ξένη σειρά

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

07.05 Take Care
08.45 Abandoned
10.15 All The Wrong Reasons
12.15 Sune In Greece aka 

Sune I Grekland
All Inclusive

14.00 Un Gallo Con Muchos
Huevos

15.45 Abroad
17.20 La Novia aka The Bride
19.15 Monkey In The Middle
21.00 Gone Missing
22.45 Dragon Blade
00.30 Won’t Back Down
02.30 The Squeeze 
04.05 Hollywood’s Best Film 

Directors
04.35 Mother’s Day

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Στην άκρη του 

παράδεισου (E)
Σειρά εποχής, με τους
Αντρούλα Ηρακλέους,
Ανδρέα Βασιλείου, κ.ά.  

11.30 Πέτρινο ποτάμι, ΙV (E)
Σειρά εποχής, με τους
Βαρβάρα Χριστοφή, Χρί-
στο Κωνσταντινίδη, κ.ά.

13.00 Με οδηγό την Ελπίδα (E)
Με την Ελπίδα Ιακωβίδου.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

13.55 1974, Τρίτη 23 Ιουλίου
Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 Σάββατο κι απόβραδο

Ψυχαγωγική εκπομπή.
16.00 Τετ - Α - Τετ - (E)

Talk show.
17.00 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
17.30 Σπίτι στη φύση - (E)
17.55 1974, Τρίτη 23 Ιουλίου

Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ. 
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Πρώτα η μιάλη

Κυπριώτικο σκετς, με
τους Λουκία Μουσουλιώ-
τη, Μιχάλη Μουστάκα. 

19.20 Χωρίς αποσκευές  - (E)
19.55 1974, Τρίτη 23 Ιουλίου

Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ. 
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.10 The bounty

Περιπέτεια δράσης, 
με τους Μελ Γκίμπσον, 
Λόρενς Ολίβιε, κ.ά.

23.25 1974, Τρίτη 23 Ιουλίου
23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.45 Στην άκρη του παράδει-

σου - (Ε)
00.45 Επ. προγραμμάτων

07.00 Morning Hits
09.00 Super Mad Hits Intl
10.00 Zone Classix 00s
10.30 Greek Super Heroes
11.00 Greatest Hits 4 Sundays
13.00 Xρονομηχανή 90s
13.30 Brand New Clips
14.00 Alternative Intl
14.30 30 Best Videos
16.30 MAD Top - (E)
17.30 Rock On Mixer
18.30 Super Mad Hits Intl
20.30 Λάικ στα λαϊκά
21.30 Greek Super Heroes
22.00 Zone Classix 00s
23.00 Στη Διαπασών

Kυριακή 23 Ιουλίου 2017

06.45 Στη γειτονιά μας - (Ε) 
07.30 Στον δρόμο - (Ε) 

Ψυχαγωγική εκπομπή.  
08.15 Τα μαύρα μάθκια - (Ε)
09.30 60΄ Ελλάδα - (Ε)

Mε τον Νίκο Μάνεση.
10.45 Οικογενειακές ιστορίες

Αυτοτελείς ιστορίες με οι-
κογενειακές υποθέσεις.

11.30 Deal - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

12.15 Αστέρας Ραχούλας - (Ε)
13.00 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
13.45 Στην υγειά μας ρε παιδιά

Eκπομπή, με τον Σπύρο
Παπαδόπουλο.

16.15 Οικογενειακές ιστορίες
17.00 To σόι σου - (Ε)

Κωμική σειρά με τις Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά. 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Μην αρχίζεις 

τη μουρμούρα - (Ε)
19.30 Παραμύθι... αλλιώς - (Ε)

Κωμική σειρά μεσαιωνι-
κής εποχής, με τους Κα-
τερίνα Παπουτσάκη, 
Νίκο Κουρή, κ.ά.

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Two weeks notice

Pομαντική κωμωδία
με τους Xιου Γκραντ, 
Σάντρα Mπούλοκ, κ.ά.   

23.00 After the sunset
Περιπέτεια με τους Πιρς
Μπρόσναν, Σάλμα Χά-
γιεκ, κ.ά.

00.40 World Party - (E)
01.30 Oικογενειακές ιστορίες
02.15 Γ4 - (E)

Κοινωνική σειρά. 
03.45 Aστυνόμος Μπέκας - (Ε)
04.30 Άλλαξέ το - (Ε)

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Καραμπόλα - (E)

Ελληνική σειρά. 
07.30 O Tζίτζικας και

ο Μέρμηγκας - (E)
Ελληνική σειρά.

08.20 Λύκε, λύκε είσαι εδώ;
Κυπριακή σειρά.

09.30 40 κύματα - (E)
10.10 Mamma Mia - (E)
11.10 Δείξε μου τον φίλο σου
12.50 Save with Jamie 

Εκπομπή μαγειρικής 
με τον Jamie Oliver. 

13.40 Πλάκα μού κάνεις - (E)
14.40 Daddy Cool - (E)  
17.10 Μy Way 

Eκπομπή μαγειρικής, με
τον Γρηγόρη Αρναούτο-
γλου και τον Έκτορα
Μποτρίνι.

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ - (E)

Κωμική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη, Μα-
ριάννα Τουμασάτου, κ.ά.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Daddy 

Θεατρικό με τον Μάρκο 
Σεφερλή, κ.ά.    

00.30 Τίτλοι ειδήσεων
00.40 Prime Suspect

Αστυνομική σειρά
με τους Μαρία Μπέλο,
Μπράιαν Φ. 
Ο’ Μπάιρν, κ.ά. 

01.40 Γιάννης ο όμορφος - (E)
Ελληνική κωμική σειρά, 
με τον Γιάννη Σερβετά.

02.30 Δούρειος ίππος - (E)
Ελληνική σειρά.

03.20 Tα νέα του ANT1 - (E)
04.20 Τα μαχαιρώματα - (E)
05.10 Αδελφές ψυχές - (E)

07.20 Παιδική ζώνη
α. Αδελφοί Ράιτ
β. Μόγλης
γ. Mάγια η μέλισσα
δ. Χίθκλιφ ο γάτος
ε. Άρθουρ
στ. Ντετέκτιβ Νόντι
ζ. Ντένις ο τρομερός
η. Η μικρή εξερευνήτρια
θ. Ολίβια
ι. Ο ταχυδρόμος Πατ
κ. Χάιντι
λ. Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
μ. Στρουμφάκια

13.35 Παιδική ζώνη - (Ε)
15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Οικογένεια Στίβενς

(Εven Stevens)
Κωμική σειρά. 

16.30 Η ζωή της Κέιτλιν
(Caitlin’s way). 

17.00 H δύναμη του αθλήματος
(The Power of Sports)
Ντοκιμαντέρ.

17.30 Ζωολογικοί κήποι από 
όλο τον κόσμο
(Ultimate Zoo)
Ντοκιμαντέρ.

18.30 Άλλες μορφές τέχνης
(Art Beats)
Ντοκιμαντέρ.

19.00 Πόλεις με χρώμα πολιτι-
σμού - (Sites of the 
World’s Cultures)
Ντοκιμαντέρ.

20.00 EIΔHΣEI (νοηματική)
21.10 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
21.20 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
21.30 Σάββατο κι απόβραδο
23.00 Ιστορίες της φύσης, 

αλήθεια ή μύθος; 
(Fooled by nature).

23.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
23.50 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.10 The bounty

Του ΔΗΜΗΤΡΗ Γ. ΚΙΟΥΣΟΠΟΥΛΟΥ

Ούτε αναβίωση ούτε συμπαραγωγή,
αλλά μια νέα, ολοκαίνουργια παραγωγή
του «Ζωροάστρη» του Ζαν-Φιλίπ Ραμό
παρακολουθήσαμε στην Kommische
Oper, την Κωμική Οπερα του Βερολίνου,
την Κυριακή 18 Ιουνίου 2017. Μάλιστα,
η παράσταση συνέβη να είναι και η το-
πική πρεμιέρα αυτής της σπάνια παι-
ζόμενης όπερας, η οποία πρωτοπαίχτηκε
στο Παρίσι το 1749, και σε ανανεωμένη
εκδοχή, που ήταν και αυτή που υιοθε-
τήθηκε εδώ, το 1756.

Η –αρχική– υπόθεση της συγκεκρι-
μένης όπερας αφορά μια σύγκρουση
με θρησκευτικό υπόβαθρο. Στην αρχαία
Βακτριανή, ο Ζωροάστρης και η νόμιμη
βασίλισσα Αμελίτη κυβερνούν τον λαό
υπό τη φωτισμένη καθοδήγηση του
αγαθού δαίμονος. Ο μάγος Αμπραμάν
στασιάζει, γιατί πιστεύει ότι, αν απο-
κτήσει την εξουσία, θα κατακτήσει και

τη βασίλισσα. Αντλεί την ψευδή δύναμή
του από τη σατανική θεότητα Αριμάν
και ανίερη σύμμαχο έχει την Ερινίκη,
αδελφή της Αμελίτης, που επιθυμεί και
τον θρόνο και τον αρραβωνιαστικό της
αδελφής της. Με τη βοήθεια του σοφού
βασιλιά Ορομάσδη, ο Ζωροάστρης κα-
ταφέρνει να σώσει την Αμελίτη από
τις αλλεπάλληλες επιθέσεις του Αμπρα-
μάν, ο οποίος στην τελική μάχη πλη-
σιάζει στη νίκη, αλλά την κρίσιμη στιγμή
ηττάται με θεϊκή παρέμβαση.

Στη σύγχρονη εποχή
Η επέμβαση όμως που αναμένεται

πλέον από το κοινό της Kommische
είναι εκείνη του σκηνοθέτη, και σε
αυτή την παραγωγή το έργο έχει ανα-
λάβει να «πειράξει» ο Tobias Kratzer,
ο οποίος το 2018 θα έχει και την τιμή
να σκηνοθετήσει τον «Ταγχόιζερ» του

Βάγκνερ στο Φεστιβάλ του Μπαϊρόιτ.
Στην τωρινή παράσταση, η σκηνοθεσία
δεν παραπέμπει ούτε στην αρχαία Βα-
κτριανή ούτε στη Γαλλία του 18ου αι-
ώνα, αλλά παρουσιάζει τη δράση σε
ένα προάστιο, βγαλμένο κατευθείαν
από αμερικανικό sitcom, όπου δύο γεί-
τονες ερίζουν μέχρι θανάτου.

Στη σκηνή υπάρχουν δύο σπίτια. Ο
Ζωροάστρης είναι ο καλός, ευαίσθητος,
μορφωμένος, ολίγον νερντ γείτονας, με
τον περιποιημένο κήπο, το κομψό σαλόνι,
και τις τακτοποιημένες γλάστρες· ο Αμ-
πραμάν είναι το κακό παιδί με το αφρόν-
τιστο σπίτι, τη λαϊκή αισθητική, και την
παλιά μπανιέρα πεταμένη στην πίσω
αυλή. Οι γείτονες κάνουν τζόκινγκ, η
Αμελίτη ξαπλώνει για ηλιοθεραπεία. Πε-
δίον της έριδος είναι ένα τετραγωνικό
μέτρο κοινόχρηστης χλόης μεταξύ των
δύο οικοπέδων, το οποίο ο Αμπραμάν

ιδιοποιείται, ξεκινώντας τη σύγκρουση.
Ενώ όμως ο θεατής νομίζει πως έχει
προσαρμοστεί στα δεδομένα της εκ-
συγχρονισμένης σκηνοθεσίας, αυτό το
τετραγωνικό μέτρο θα αποκαλύψει μια
άλλη, εντελώς απρόσμενη διάσταση.
Με τη βοήθεια προβολής βίντεο, ο σκη-
νοθέτης μας παρασύρει στο μικροεπί-
πεδο της χλόης. Εκεί κατοικεί ο λαός
της Βακτριανής, δηλαδή οι κάτοικοι
της χλόης, που είναι τα μυρμήγκια. Πρό-
κειται για τα μέλη της χορωδίας, ντυμένα
με στολές εντόμων, που τρέχουν στα
τέσσερα μέσα σε ένα green room και
προβάλλονται σε πραγματικό χρόνο σε
οθόνη μαζί με ψηφιακά σκηνικά. Οτι-
δήποτε συμβαίνει στον ανθρώπινο μα-
κρόκοσμο, έχει τον αντίκτυπό του στον
μυρμηγκικό μικρόκοσμο. Τα κουτάκια
της μπίρας είναι τεράστια αντικείμενα
που πέφτουν από ψηλά, τα ψίχουλα από

τα σάντουιτς μάννα εξ ουρανού. Στη
σύγκρουση των γιγάντων, τα μυρμηγ-
κάκια υφίστανται συνεχώς τις συνέπειες,
χωρίς ποτέ να καταλαβαίνουν τι πραγ-
ματικά συμβαίνει. Η ιδέα είναι εξαιρετικά
πρωτότυπη και διασκεδαστική, αλλά
θέτει μια τεχνική πρόκληση στη χορω-
δία, που πρέπει να τραγουδά από τα
παρασκήνια μέσω μικροφώνων, πράγμα
που δυστυχώς δεν λειτουργεί πάντα.
Κρίμα, γιατί η χορωδία είναι εξαιρετι-
κή.

Παράλληλα, στον ανθρώπινο κόσμο,
η σύγκρουση κλιμακώνεται με προσβο-
λές, χειροδικίες, απαγωγές, εισβολές.
Η κυκλική σκηνή περιστρέφεται για
να μας δείξει όλες τις πλευρές της σύγ-
κρουσης. Το εγχείρημα λειτουργεί του-
λάχιστον μέχρι το διάλειμμα, για τις
τρεις από τις πέντε πράξεις, αλλά στο
δεύτερο μέρος οι πρωτότυπες ιδέες

έχουν μάλλον τελειώσει, και η παρά-
σταση αρχίζει να κουράζει. Στο τέλος,
αντί για τον κεραυνό, ο Αμπραμάν σκο-
τώνεται από ένα τουφέκι που εκπυρ-
σοκροτεί κατά λάθος. Ολοι οι υπόλοιποι
συνειδητοποιούν πόσο έχει ξεφύγει η
κατάσταση. Βρισκόμαστε έτσι να πα-
ρακολουθούμε μια παράδοξη κατάστα-
ση: ενώ η μουσική υμνεί τη νίκη του
καλού, οι πρωταγωνιστές τραγουδούν
περίλυποι και περιφέρονται στη σκηνή
σκυθρωποί και καταβεβλημένοι.

Πολύ καλές ερμηνείες
Σε μουσικό επίπεδο, η παράσταση

στηρίζεται στις πολύ καλές ερμηνείες
των τραγουδιστών, οι οποίοι, ταυτό-
χρονα, είναι και καλοί ηθοποιοί. Ο Γάλλος
Thomas Dolié ξεχωρίζει ως Αμπραμάν
με την ωραία φωνή αλλά και το προσόν
της μητρικής του γλώσσας. Ο Jonathan
McCullogh είναι ο Ορομάσδης, που στο
πλαίσιο της σκηνοθεσίας έχει μετατρα-
πεί σε καθηγητή γιόγκα· τραγουδά εξαι-
ρετικά και παράλληλα πραγματοποιεί
όλες τις πιθανές στάσεις με αξιοζήλευτη
επιτυχία.

Ο τενόρος Thomas Walker είναι ένας
πολύ εκφραστικός Ζωροάστρης, αν και
η φωνή του είναι λίγο σκληρή για γαλ-
λική όπερα, ειδικά στην υψηλή περιοχή.
Οι αντίπαλες αδελφές Katherine Watson
(Αμελίτη) και Nadja Mchantaf (Ερινίκη)
είναι πραγματικά πολύ καλές τραγου-
δίστριες, η δεύτερη πριν σπουδάσει
κλασικό τραγούδι, σπούδασε κλασικό
χορό και η συνολική παρουσία της είναι
πολύ εντυπωσιακή.

Οπως και η χορωδία, οι μικρότεροι
ρόλοι είναι επίσης πολύ καλοί. Ο Βρε-
τανός αρχιμουσικός Christian Curnyn
εφαρμόζει τις αρχές της ιστορικής ερ-
μηνείας και επίσης καθοδηγεί την πα-
ράσταση σωστά σε ό,τι αφορά τον συν-
τονισμό, αλλά όλα αυτά με τρόπο υπερ-
βολικά ομοιόμορφο. Λείπουν οι διαφο-
ροποιήσεις των διαθέσεων και δεν μπο-
ρεί κανείς να ισχυριστεί ότι κατάφερε
να εκμαιεύσει από την ορχήστρα τη
χάρη, και κυρίως την ηχοχρωματική
λεπταισθησία που αναμένουμε στη μου-
σική του Ραμό. Αν σε κάποιες περιπτώ-
σεις έχει παρατηρηθεί ότι η αναζήτηση
μιας αυθεντικής ερμηνείας στον ήχο
έρχεται σε αντίφαση με τη σκηνοθετική
αδιαφορία για την αρχική δραματική
πρόθεση, εδώ ίσως η σκηνοθεσία να
παρέσυρε και τη μουσική.

«Ζωροάστρης» σε απρόσμενο τόπο
Ολοκαίνουργια παραγωγή της όπερας του Ζαν-Φιλίπ Ραμό στην Κωμική Οπερα του Βερολίνου σε σκηνοθεσία Tobias Kratzer

Στιγμιότυπο από τον «Ζωροάστρη» που ανέβηκε στην Κωμική Οπερα του Βερολίνου.

“Σε μουσικό επίπεδο, η εξαιρετική
παράσταση στηρίζεται στις πολύ
καλές ερμηνείες των τραγουδι-
στών, οι οποίοι, ταυτόχρονα,
είναι και καλοί ηθοποιοί.
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Job Opportunities at the Cyprus Institute

The Cyprus Institute (CyI, www.cyi.ac.cy) is a novel, non-profit
research and educational institution and invites applications for
the following positions:

President of the Cyprus Institute

Reporting to the Board of Trustees, the President of the CyI exerts
leadership of the research, educational and administrative
functions of the institute. Under the guidance of the Board of
Trustees and in collaboration with the senior management of the
CyI, the President develops the strategies of the institute and
oversees their implementation. The selected candidate may, if
his/her background is an academic career, be awarded a tenured
Professorship at CyI.

A more detailed description of the positions as well as additional
position-specific candidate requirements is available at
http://jobboard.cyi.ac.cy/ where the reference number for the
position is posted.  

Ο «καυτός» έρωτας για το παγωτό
Τέσσερις διαφορετικές ιστορίες με επίκεντρο την κορυφαία καλοκαιρινή απόλαυση, για μικρούς αναγνώστες

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

«Ο θερμότερος έρως των λαρύγγων
είναι τα παγωτά, αφειδώς κατανα-
λισκώμενα, και συχνά προκαλούντα
διλημματικούς ρεμβασμούς προ-
τιμήσεως μεταξύ ξανθής κρέμας,
ροδαλής φράγολας, και μελαγχροι-
νής σοκολάτας, ο έρως των λαρύγ-
γων, όπως πάλιν ο έρως των οφθαλ-
μών είναι η απαράμιλλος νυκτερινή
μαγεία του αττικού ουρανού...».

Τέτοια έγραφε το 1883 ο 24χρο-
νος Κωστής Παλαμάς στη σειρά
χρονογραφημάτων του «Νύκτες»,
που δημοσίευσε με το απίθανο ψευ-
δώνυμο «Ονουλουλού» στην εφη-
μερίδα «Μη Χάνεσαι» του Βλάση
Γαβριηλίδη. Ο νεαρός αρθρογράφος
χαρακτηρίζεται από την ίδια γήινη
και δυναμική κατάφαση της ζωής
και των αισθήσεων, όπως, αργό-
τερα, ο ώριμος ποιητής. Τα παγωτά
είναι μια αισθησιακή γέφυρα προς
το άπιαστο: χρωματικά και αρω-
ματικά κρύσταλλα και χιόνια που
λιώνουν μέσα μας, που δεν μπο-
ρούμε να τα αιχμαλωτίσουμε ούτε
να τα υποτάξουμε με τα δόντια,
υποχρεούμαστε, αντίθετα, να τα
υπηρετήσουμε ταπεινά με τη γλώσ-
σα, καθώς αυτά αιχμαλωτίζουν για
μια φευγαλέα στιγμή την ουσία
ενός εξωτικού καρπού.

Αυτό που κατέχει ο χαριτωμένος
ηδονιστής Παλαμάς το γνωρίζουν,
φυσικά, τα παιδιά. Για τα περισσό-
τερα από αυτά, το παγωτό είναι,
χωρίς αναστολές, μια κορυφαία
απόλαυση. Αλλα από αυτά είναι
εξαρχής φανατικά προσανατολι-
σμένα σε λίγες, ξεκάθαρες γεύσεις
(κρέμα, σοκολάτα, φράουλα), κι άλ-
λα υποκύπτουν από νωρίς στους
κατά Παλαμά «διλημματικούς ρεμ-
βασμούς προτιμήσεως».

Τη μαγική φύση του παγωτού
έχει αντιληφθεί σωστά ο πολυσχι-
δής αφηγητής (βραβευμένος ως
σεναριογράφος, θεατρικός συγ-
γραφέας κ.ά.) Νίκος Ράμμος. Ο τίτ-
λος του βιβλίου του «Το μαγικό πα-
γωτό» (εικονογράφηση Γιώργος
Πετρίδης, εκδόσεις Ιπτάμενο Κά-
στρο, 2013) προδιαθέτει για όσα
συμβαίνουν στις σελίδες του. Ποιο
παιδί δεν φαντάστηκε την τροπή
του υλικού, καθημερινού κόσμου,
σε κάτι διάφανο και ονειρικό, με
τη βοήθεια λίγης μαγείας, λίγης
νεραϊδόσκονης; Ο Ράμμος δίνει σε
7 ήρωες την ευκαιρία να μετατρέ-
ψουν σε παγωτό 7 διαφορετικά αν-
τικείμενα. Χρυσαφικά, απορρυ-
παντικά και κλιματιστικά γίνονται
από τη μια στιγμή στην άλλη δρο-
σερά εδέσματα που λιώνουν στο
στόμα, βιβλία μπαίνουν στην κα-
τάψυξη, ενώ παράγονται καλλιτε-
χνικά έργα όπως «τα εφτά παρφέ
θαύματα του κόσμου». Σε ακραίες
περιπτώσεις ολόκληρες περιουσίες,
όπως ένα σπίτι, πέφτουν θύματα
της παιδικής λαιμαργίας και χρει-
άζεται να παρέμβουν οι παγοπυ-

ροσβέστες για να αποφευχθεί κά-
ποια μοιραία καταστροφή.

Το παγωτό σοκολάτα-φράουλα
είναι το «καρότο» σε μία από τις
σπιρτόζικες ιστορίες του γνωστού
Μικρού Νικόλα (Ρενέ Γκοσινί - Ζαν
Ζακ Σανπέ, Ο Μικρός Νικόλας σε
νέες περιπέτειες, εκδόσεις Σύγχρο-
νοι Ορίζοντες, 2005). Με τη βοήθειά
του η μαμά προσπαθεί να κρατήσει
τον Νικόλα και τους άτακτους φί-
λους του σε κάποια πειθαρχία, ώστε
να μη διαλύσουν το σπίτι. Αλλά
εκεί που η υπόθεση «παγωτό» πραγ-
ματικά το τερματίζει, είναι στο διή-
γημα «Η τιμωρία», από την ίδια
συλλογή περιπετειών του Μικρού
Νικόλα. Σωστά το μαντεύετε, η τι-
μωρία για την ανυπακοή του είναι
η στέρηση παγωτού. «Κι εγώ τότε
έβαλα τα κλάματα και είπα πως, αν
δεν έτρωγα παγωτό, θα σκοτωνό-
μουν», είναι η γενναία αντίσταση
του πρωταγωνιστή. Κι ενώ ο μπαμ-
πάς είναι έτοιμος να λυγίσει, η μαμά
παραμένει άτεγκτη: «Καλά, πηγαίνω
για ψώνια, και αλίμονό σας αν μάθω
πως όσο έλειπα, αγόρασες παγωτό
στον γιο σου!». Η ιστορία καταλήγει
σε ένα τεράστιο παγωτό φράουλα
– η πεμπτουσία του happy end.

«Το μαγικό παγωτό» των Νίκου Ράμμου (κείμενο) και Γιώργου Πετρίδη (εικόνες), εκδ. Ιπτάμενο Κάστρο. Για παιδιά από πέντε ετών και άνω.

• Αρθρα και Χρονογραφήματα,
Κωστής Παλαμάς, Τόμος Πρώ-
τος, Ιδρυμα Κωστή Παλαμά,
Αθήνα, 1990.
• Το μαγικό παγωτό, Νίκος Ράμ-
μος (κείμενο), Γιώργος Πετρί-
δης (εικόνες), εκδ. Ιπτάμενο
Κάστρο, 2013. Πέντε ετών και
άνω.
• Ο μικρός Νικόλας σε νέες πε-
ριπέτειες, Ρενέ Γκοσινί - Ζαν-
Ζακ Σανπέ, Σύγχρονοι Ορίζον-
τες, 2005. 8 ετών και άνω.
• Η Δεσποινίς Ευφορβία και το
ζαχαροπλαστείο της σοφίας,
Λουίτζι Μπαλλερίνι, μετάφρα-
ση Δήμητρα Δότση, εικονογρά-
φηση Σάρα Μπενετσίνο, εκδ.
Πατάκη, 2016, ιταλικό βραβείο
Αντερσεν 2014. 10 ετών και
άνω.
• Το κουτί του Σιλάν, Αλκηστη
Χαλικιά, εικονογράφηση Ντα-
νιέλα Σταματιάδη, 28 σελίδες,
εκδ. Ικαρος, 2017.
• Ζογκ, Julia Donaldson, εικονο-
γράφηση Axel Scheffler, μετά-
φραση Φίλιππος Μανδηλαράς,
36 σελίδες, εκδ. Ικαρος, 2017.
• Ξεχωρίζω και σφυρίζω, Rob
Biddulph, μετάφραση Κατερίνα
Σχινά, 36 σελίδες, εκδ. Παπαδό-
πουλος, 2017.
• Το φτεράκι και το μικρό του
ξε-πέταγμα στον κόσμο, Βάσια
Παρασκευοπούλου, εικονογρά-
φηση Πέρσα Ζαχαριά, επιμέ-
λεια εικόνας Παναγιώτης Αν-
δριανός, 72 σελίδες, εκδ. Πατά-
κη, 2017.

Διαβάστε

Tαξίδι στον κόσμο τεσσάρων ηρώων
Πιστεύω πως όλα τα παραμύθια
του κόσμου συναντιούνται κάπου:
οι ιστορίες τους διαδραματίζονται
σε παρόμοιους τόπους, οι τόποι
τους αποτελούν μέρος της ίδιας
επικράτειας, οι ήρωές τους κατοι-
κούν σε κοντινά σπίτια κι αν κά-
ποιος τοποθετούσε το ένα βιβλίο
δίπλα στο άλλο, ίσως τελικά να
έφτιαχνε ένα χοντρό παιδικό βι-
βλίο. Για παράδειγμα, είμαι σχεδόν
σίγουρος πως ο μαθητευόμενος
δράκος Ζογκ, η παρδαλή σκυλί-
τσα-λουκάνικο, ο οκτάχρονος Σιλάν
και το μικρό φτερό γνωρίζονται,
ακόμη κι αν ο Σιλάν έχει ξεκολλήσει
από τη δύσκολη πραγματικότητα
–ζώντας προσωρινά σ’ ένα πιο δί-
καιο και φιλικό περιβάλλον– ο Ζογκ
έχει έρθει από το βαθύ παρελθόν,
τότε που υπήρχαν κάστρα και ιπ-
πότες, το σκυλί από ένα τόπο σκυ-
λιών και το φτερό από μια ενδιά-
μεση χώρα. Στο «Κουτί του Σιλάν»
της Αλκηστης Χαλικιά, με εικονο-
γράφηση της Ντανιέλας Σταμα-
τιάδη, ο Σιλάν, το προσφυγόπουλο,

έχει ένα μικρό μυστικό που το κρύ-
βει σ’ ένα κατακόκκινο κουτί και
δεν θέλει να το μοιραστεί με τους
συμμαθητές του στο σχολείο. Παρ’
όλα αυτά ένα είδος αλληλεγγύης
φτιάχνεται γύρω του σαν μια αγ-
καλιά που τον προστατεύει. Τη
μέρα που επιστρέφει στην πατρίδα
του –ο πόλεμος έχει μόλις τελειώσει
και σ’ εκείνο το σημείο η ιστορία
αναζητά μια γρήγορη λύση προ-
κειμένου να επιβιώσει στα μάτια
των παιδιών– το κουτί ανοίγει και
μια έκπληξη περιμένει τους φίλους
του.

Αντίστοιχα, στον «Ζογκ» της
Τζούλια Ντόναλντσον, με εικόνες
του Αλεξ Σέφλερ, ο Ζογκ είναι κι
αυτός μαθητής, μα κακός. Κακός
επειδή δεν μπορεί να πετάξει, κακός
επειδή δεν μπορεί να βρυχηθεί,
κακός επειδή δεν μπορεί να βγάλει
φωτιά από το στόμα του ή να κυ-
νηγήσει. Στις άτσαλες προσπάθειές
του, πάντα τραυματίζεται, όμως
κάθε φορά εμφανίζεται ένα κορίτσι
που το συνδράμει: πρόκειται βέβαια

για ένα κορίτσι-πριγκίπισσα. Ετσι,
η διαφορετικότητα επιβραβεύεται.

Αυτό συμβαίνει άλλωστε και με
τη σκυλίτσα στο «Ξεχωρίζω και σφυ-
ρίζω» του Ρομπ Μπίντουλφ. Η σκυ-
λίτσα-λουκάνικο δυσκολεύεται να
συμμορφωθεί σε μια πόλη όπου όλοι
ντύνονται και συμπεριφέρονται με
τον ίδιο τρόπο. Μάλιστα, σε μία από
τις πιο ασφυκτικές εικόνες του βι-
βλίου, τα σκυλιά μοιάζουν με υπαλ-
λήλους τραπέζης που πηγαίνουν
σαν υπνωτισμένοι στην πρωινή
δουλειά τους. Ακόμη και η ορχήστρα
εγχόρδων είναι γκρίζα και απαράλ-
λαχτη, θυμίζοντας περισσότερο
κουρασμένους ξυλοκόπους που κου-
βαλάνε κούτσουρα στους ώμους
τους παρά με βιολιστές. Επειτα από
μια μικρή περιπλάνηση, στην προ-
σπάθειά της ν’ ανακουφίσει τη μο-
ναξιά της, η σκυλίτσα ανακαλύπτει
την αξία της διαφορετικότητας. «Εί-
ναι τελικά απλό: το να ’μαι ο εαυτός
μου είναι συναρπαστικό», συμπε-
ραίνει. Αν και για να είμαι ειλικρινής
δεν μου φαίνεται τόσο απλό.

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ
ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ

Η Κυπριακή Δημοκρατία, το
Υπουργείο Εσωτερικών, το

Τμήμα Πολεοδομίας και
Οικήσεως, ζητά προσφορές
για το Διαγωνισμό για την

«ΔΙΟΡΙΣΜΕΝΗ
ΥΠΕΡΓΟΛΑΒΙΑ ΓΙΑ ΤΗΝ

ΠΡΟΜΗΘΕΙΑ, ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗ
ΚΑΙ ΣΥΝΤΗΡΗΣΗ ΕΞΙ (6)

ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΤΩΝ
ΑΝΕΛΚΥΣΤΗΡΩΝ ΣΤΟΝ
ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΟ ΟΙΚΙΣΜΟ
¨ΑΓΙΟΣ ΙΩΑΝΝΗΣ¨ ΣΤΗ

ΛΑΡΝΑΚΑ»,  (Αρ.
Προσφοράς 35/2017).

Τα έγγραφα των
προσφορών διατίθενται

δωρεάν με πρόσβαση μέσω
του Συστήματος από τον

χώρο του διαγωνισμού στο
σύστημα σύναψης

Συμβάσεων στη διεύθυνση
στο διαδίκτυο

www.eprocurement.gov.cy
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Διαβάστε τώρα
Την ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ και το Beautiful People
σε χρηστική ψηφιακή έκδοση στο κινητό ή στο Tablet σας.

 Όπου και αν βρίσκεστε
 

Η ενημέρωση 
δεν πάει διακοπές 

Η ενημέρωση 
δεν πάει διακοπές 

kathimerini.com.cy

ΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑ ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ ΜΕ €2,00 
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 Σάκης Ρουβάς – Κάτια Ζυγούλη 

ΜΙΑ ΖΩΗ ΜΑΖΙ
Ο παραμυθένιος γάμος του ζευγαριού που εξελίχθηκε σε ένα οικογενειακό πάρτι

27
5

ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ ΜΕ €2,0,00000000000000000 

ΚΑΤΕΒΑΣΤΕ ΤΟ ΤΩΡΑ
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